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دوشنبه ۵ آبان ۱۳۹۹

 
October 26, 2020
هشتم ربیع الاول ۱۴۴۲

مناسبت ها

۴ آبان شهادت امام حسن عسکری علیه السلام [ ٨ ربيع الاول ]
۷ آبان سالروز ورود کوروش بزرگ به بابل در سال 539 پیش از میلاد

۸ آبان روز نوجوان
۸ آبان میلاد رسول اکرم به روایت اهل سنت [ ١٢ ربيع الاول ]



 

1- فلسفه بحث درباره امور انتزاعی و بیهوده نیست/وفاداري به خرد - کتاب ایران

2- «دست هاي یاري رسان» به شبکه یک می رسد - برنا نیوز

3- 670 هزار بیکارشده کرونایی بیمه بیکاري گرفتند - شبکه ایران

4- احتمال ناکام ماندن همسان سازي بعد از دوازده سال غفلت/ منتظر اعتراض گسترده کارگران باشید - شعار سال

5- برگزاري دومین دوره مسابقات آزاد «نماچینی آجر» - ایسنا

6- پیشرفت 76 درصدي پروژه خط لوله گوره-جاسک - فصل اقتصاد

7- تعرفه گمرکی کالاهاي صادراتی باید شناور باشد - فصل اقتصاد

8- خسارت 30 درصدي به طلاي سبز اردکان/پیش بینی برداشت 9000 تن پسته خشک - فصل اقتصاد

9- بهبود 10 امتیازي شاخص هاي بهره وري در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی - فصل اقتصاد

10- اشتغال ایثارگران استان مازندران پیگیري می شود - ایسنا

11- اشتغال ایثارگران استان مازندران پیگیري می شود - بنیاد شهید و امور ایثارگران

12- گردشگري آب و جوامع محلی - میراث آریا

13- مجتمع پرورش گوسفند مولد دانشگاه آزاد مراغه به بهره برداري رسید - ایرنا

14- چالش فاصله میان کلینیک هاي دامپزشکی - شعار سال

15- اجراي پیمایش ملی ارزیابی شکاف دیجیتالی جنسیتی - شعار سال

16- تقویت کانون تولید با توانمندسازي روستاییان یا اخذ مالیات کشاورزي! - شعار سال

17- طلاي سرخ زیر فشار پاسکاري دولت و بخش خصوصی له می شود - فودنا

18- ورود به موقع دادگستري استان البرز سبب تثبیت 1000 شغل شد - تابناك

19- پیشرفت 76 درصدي پروژه خط لوله گوره-جاسک - خبرگزاري مهر

20- رود دره اوین درکه به قلمرو عمومی تبدیل می شود - سلامت

21- انتخاب اعضاي هیات مدیره سازمان ها با مهندسان داراي پروانه اشتغال به کار/حرفه مندان در خصوص آینده سازمان

هاي نظام مهندسی تصمیم می گیرند - وزارت راه و شهرسازي

22- حذف سوابق بیمه شدگان متوفی پس از پایان مهلت قانونی ممنوع شد - روزنامه اعتماد

23- سازماندهی گروه هاي جهادي دانشگاه هاي فنی وحرفه اي براي کمک به نیازمندان/ برگزاري طرح «نذر مهارت» -
خبرگزاري فارس

24- شریعتمداري خبر داد: بهبود 10 امتیازي شاخص هاي بهروه وري در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی - آریا نیوز

25- کلنگ زنی 7 پروژه برق رسانی و تأمین روشنایی معابر در تویسرکان - خبرگزاري برق آب

26- سهامداران از تصمیمات هیجانی و عجولانه خودداري کنند | وجود شرایط مثبت و منطقی در بورس براي سرمایه گذاري -
همشهري

27- اعلام وصول طرح الزامات اجرایی توزیع و عرضه سوخت و CNG در کشور - پارسینه

28- استاندار تهران: تلاشمان در سال جهش تولید ایجاد اشتغال هاي جدید است - پارسینه



29- اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی بنادر» - درآمد نیوز

30- اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی بنادر» - درآمد نیوز

31- اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی بنادر» - درآمد نیوز

32- اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی بنادر» - درآمد نیوز

33- اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی بنادر» - درآمد نیوز

34- اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی بنادر» - درآمد نیوز

35- بانک محوري از مشکلات سرمایه گذاري اقتصادي استان اردبیل است - ایرنا

36- واحد دوم گازي نیروگاه قشم به زودي افتتاح رسمی می شود - ایرنا

37- ریسک هاي تهدیدکننده بازار بورس کدامند؟ / دلایل بی اعتمادي سرمایه گذاران به بورس - تیک

38- هزار میلیارد تومان تسهیلات دراختیار خریداران و صادرکنندگان عمده زعفران قرار می گیرد - بازار کار

39- زعفران زیر فشار دولت و بخش خصوصی - ایران اکونومیست

40- ضرورت گسترش رشته هاي ارشد و دکترا در دانشگاه آزاد فارسان - دانا

41- مسئولانی که یک شبه بدون کلاس و امتحان دکتر یا مهندس می شوند - باشگاه خبرنگاران جوان

42- 3 عاملی که باعث مشکلات اقتصادي ایران شده است - ایسنا

43- تغییر وزن درآمدهاي دولت از خودرو - اقتصاد آنلاین

44- ممنوعیت حذف سوابق بیمه شدگان متوفی پس از پایان مهلت قانونی - اعتبار نیوز

45- مقرري بیمه بیکاري 670 هزار بیکارشده کرونایی پرداخت شد - اعتبار نیوز

46- ایمیدرو و بانک ملت، تفاهمنامه گواهی سپرده کالایی بر پایه شمش طلا امضا کردند - بانکداري ایرانی

47- ورود نظارتی مجلس به بازار خودرو - عصر خودرو

48- تبدیل عرصه 130 هکتاري رود دره اوین درکه به قلمرو عمومی - افکارنیوز

49- «مزرعه خورشیدي» جاجرم به محصول نرسید/ از کلنگ وزیر تا نطق در مجلس - خبرگزاري فارس

50- اجراي طرح توسعه پرورش بلدرچین در شهرستان البرز - ایانا

51- رود دره اوین درکه به قلمرو عمومی تبدیل می شود - خبرگزاري فارس

52- صدور مجوز شکار در نبود آمار/ قرق هایی که به شکارگاه سلطنتی تبدیل شدند - خبر آنلاین

53- تدوین نقشه جامع موسیقی و توسعه پایدار روستایی ملل راه ابریشم - وزارت راه و شهرسازي

54- غرفه هاي خیابانی و آینده پایدار براي شهرهاي پساکرونا - ایمنا

55- نشست تخصصی"تحولات بازارهاي اقتصادي ایران" برگزار شد - ایسنا

56- روایت تازه اي از کارآفرینی در «دست هاي یاري رسان»/ تلاش زنان کارآفرین به شبکه یک رسید - آنا

57- سرمایه اي که به سمت تولید می آید مستحق حمایت است - موج

58- فرصت هاي ایران در پس تحریم حداکثري - خبرخودرو

59- تغییر وزن درآمدهاي دولت از خودرو - خبرخودرو

60- تلاش زن جوان براي رهایی از یک زندگی جهنمی - خبرخودرو

61- راه اندازي 10 شرکت سهامی عام پروژه - ایران اکونومیست



62- نماینده خمینی شهر: روحانی حاشیه سازي نکند - برترین ها

63- نماینده مجلس: آقاي روحانی دست از حاشیه سازي بردارید - الف

64- پیشرفت بخش زودهنگام طرح انتقال نفت گوره به جاسک از 76 درصد گذشت - شانا

65- بازدید مهندس الیاسی عضو هیأت مدیره پست بانک ایران از شعب استان اصفهان و طرح هاي تأمین مالی شده - کیوسک
خبر

66- مهاجرت بی بازگشت جوانان از کشور - روزنامه نصف جهان

67- چه چیزي دختر آبادان را به حمله واداشت؟ - روزنامه نصف جهان

68- فراهم کردن زیرساخت هاي برق از مهمترین ضروریات و پیش نیازهاي توسعه در هر منطقه - بسیج نیوز

69- مسئولان دانشگاهی، دانشجویان مقطع دکتري را دریابند! - رادیو گفت و گو

70- تفاهم نامه منعقد شده دانشگاه آزاد و جامعۀ المصطفی اجرایی می شود - آنا

71- اجراي طرح مهارت در مقابله با شیوع موج سوم کرونا - شبستان

72- طلاي سرخ زیر فشار پاسکاري دولت و بخش خصوصی له می شود - خبرگزاري فارس

73- عمارت مبارکی بوشهر به بخش خصوصی واگذار شد - برنا نیوز

74- بانوي کارآفرین محله امیرالمؤمنین (ع): پیشرفت گلشهر آرزوي من است - شهرآرا آنلاین

75- سیر تا پیاز روغن نباتی جهان - عصر امروز

76- بزرگ ترین کارخانه دوچرخه سازي غرب آسیا - آخرین خبر

77- خدمت رسانی در حوزه درمان، اولویت مرحله سوم ایران همدل - خبرگزاري صدا و سیما

78- نیاز مستقیم به دلار در نتیجه تهاتر کالا کم می شود - شبستان

79- پیشنهاد تدوین یک بسته نهادي براي اقتصاد ایران/78 درصد برنامه تولید بذر گندم محقق شد - شبستان

80- اعلام وصول سؤال از سه وزیر - خبرگزاري صدا و سیما

81- پیش بینی صندوق بین المللی پول از سقوط اقتصادي خاورمیانه در 2020 - 8 دي خبر

82- سرانه فضاي سبز در رشت کمتر از تهران است/ از ظرفیت آب 52رودخانه دائمی گیلان به خوبی استفاده نشده! - 8 دي
خبر

83- دست کردن در جیب مردم؛ تنها هنر دولت براي جبران کسري بودجه - رادیو تهران

84- آغاز فعالیت کشتارگاه سپید مرغ مانشت از امروز/ مشکلات مدیریتی کشتارگاه یکی از مهمترین دلایل تعطیلی این مکان

است - خبرگزاري فارس

85- مشکل آب شهرستان سروستان، کوار و خرامه حل می شود/جذب اعتبار براي تکمیل سد 28 سال برزمین مانده کوار -
شیرازه

86- دلایل بی اعتمادي سرمایه گذاران به بورس - فرارو

87- دلایل بی اعتمادي سرمایه گذاران به بورس - کارگر آنلاین

88- باشگاه کارآفرینان نوجوان در مدارس سما چه اهدافی دارد؟ - آنا

89- عمارت مبارکی بوشهر به بخش خصوصی واگذار شد - خلیج فارس نیوز

90- واکنش سردار کمالی به اظهارات مجري برنامه تهران 20 - افکارنیوز



91- معضلات امروز اقتصاد از سال 78 و برنامه سوم کلید خورد/ تا دیر نشده راهکارهاي صندوق بین المللی پول را متوقف کنیم
- دانا

92- صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک گزینه مناسبی براي حمایت از صنایع است - برنا نیوز

93- روستاي زیارت مستعد کشت زعفران باکیفیت است/ رشد 400 درصدي کشت زعفران نسبت به سال گذشته - برنا نیوز

94- فرآوري محصولات کشاورزي در کردستان 3.8 برابر افزایش یافت - ایرنا

95- حفظ اشتغال بیش از هزار نفر با ورود دادگستري استان البرز در یک سال گذشته - میزان

96- مقرري بیمه بیکاري 670 هزار بیکارشده کرونایی پرداخت شد - بازار کار

97- فرایند پرداخت وام به دانشجویان شهریه پرداز اعلام شد - بازار کار

98- استقبال دانشجویان و زنان خانه دار از طرح ملی توسعه مشاغل خانگی - بازار کار

99- مقرري بیمه بیکاري 670 هزار بیکارشده کرونایی پرداخت شد - خبرگزاري مهر

100- واگذاري عمارت تاریخی مبارکی به بخش خصوصی - خبرگزاري صدا و سیما

101- سرمایه اي که به سمت تولید می آید مستحق حامیت است - موج

102- شوراي عالی فضاي مجازي را فعال کنید! - الف

103- چرا باید در دانشگاه تخصصی تحصیل کنیم؟ - خبرگزاري قرآن

104- صرف فعل خواستن توسط کارآفرین بسیجی مشهد / تولید روزانه 3000 ماسک در کارگاه خانگی - تسنیم

105- دولت حذف معافیت مالیاتی بخش هاي غیرمولد را در اولویت بگذارد - ملیت

106- سوال ملی چهار نماینده از سه وزیر/ جزییات - دیده بان ایران

107- احیاي 110 واحد صنعتی راکد توسط بنیاد برکت - فصل اقتصاد

108- تحلیل یک اقتصاددان|معضلات امروز اقتصاد از سال 78 و برنامه سوم توسعه کلید خورد/ تا دیر نشده راهکارهاي صندوق

بین المللی پول را متوقف کنیم - فصل اقتصاد

109- دولت حذف معافیت مالیاتی بخش هاي غیرمولد را در اولویت بگذارد - فصل اقتصاد

110- براي پایان دادن به کابوس سقوط بورس چه باید کرد؟ - فصل اقتصاد

111- آگهی هاي استخدام برق 5 آبان 99 - برق نیوز

112- اعلام وصول چهار سوال از سه وزیر کابینه دولت - خبر فوري

113- رنگ و بوي آبادانی در منطقه نمونه گردشگري بیرجند - خبر فوري

114- ایجاد هماهنگی در توسعه فرآیند بومی سازي و بهینه سازي فرآیندهاي تولید در صنعت مس - فلزات آنلاین

115- افزایش 30 درصدي پهلوگیري کشتی ها در بندر آستارا با وجود تحریم ها - خبر فوري

116- تبریک آغاز امامت حضرت امام امام زمان (عجل االله تعالی فرجه و الشریف) - صندوق کارآفرینی امید

117- مرحله سوم پویش ایران همدل به حوزه اشتغال و درمان اختصاص خواهد یافت - آنا

118- حمایت اقتصاددانان آمریکایی از بایدن - بازار نیوز

119- ریسک هاي تهدیدکننده بازار بورس کدامند؟ - اقتصاد نیوز

120- کشت مروارید در کیش به روایت همایون صنعتی زاده - ایرنا

121- 299 میلیارد تومان تسهیلات به آسیب دیدگان کرونا در گیلان پرداخت شد - ایرنا

122- توسعه فرایند بومی سازي فرایندهاي تولید در مس - صداي بورس



123- توسعه سواحل مَکران به کام جامعه محلی - شبکه ایران

124- فاز اول کارخانه داروسازي اردبیل امسال بهره برداري می شود - شبکه ایران

125- عمارت مبارکی بوشهر به بخش خصوصی واگذار شد - ایرنا

126- فضاهاي آموزشی کهریزك به عنوان پایلوت در ایجاد کارآفرینی انتخاب شد - ایرنا

127- وجود شرایط مثبت و منطقی در بورس براي سرمایه گذاري - صداي بورس

128- افزایش 30 درصدي پهلوگیري کشتی ها در بندر آستارا با وجود تحریم ها - شبکه ایران

129- روستاها، مقصد گردشگري آینده هستند - خبرگزاري فارس

130- تفاهم نامه حمایتی سپاه قدس گیلان با کمیته امداد امام خمینی (ره) - خبرگزاري فارس

131- بانوان سنگري سنگرسازان اقتصاد کشور - خبرگزاري فارس

132- 445 سرباز وظیفه در مرحله دوم طرح سرباز ماهر آموزش خواهند دید - وزارت ورزش و جوانان

133- خبر خوش براي مشاغل خانگی روستاییان - نما

134- 10درصد بودجه مشاغل روستایی به مشاغل خانگی اختصاص داده شد - روزنامه جهان اقتصاد

135- مسئولانی که یک شبه بدون کلاس و امتحان دکتر یا مهندس می شوند - رادیو گفت و گو

136- سرطان و ام اس در کمین فارغ التحصیلان بیکار! - رادیو گفت و گو

137- واردات با ارز آزاد، بازار را رانتی می کند - رادیو گفت و گو

138- مقرري بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شد - اتاق بازرگانی تهران

139- اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی بنادر» - اتاق بازرگانی تهران

140- عدم ترخیص قطعات از گمرك آفت اصلی التهاب بازار خودرو - پدال نیوز

141- عده اي با استفاده از روابط اقدام به ویلاسازي در سواحل می کنند/ 81 درصد مردم به صورت سقایی آبرسانی می

شوند؛ سخنگوي کمیسیون کشاورزي در گفت و گو با شفقنا - شفقنا

142- کمک شرکت هاي فناور براي هوشمندسازي پلیس/ 20 شرکت فناور در مرکز نوآوري صنایع خلاق گیلان فعالیت دارند -
گیلانستان

143- فرهنگ و اقتصاد روسیه در مواجهه با مهاجران - خبرگزاري مهر

144- تضعیف حس تعلق به فضاهاي عمومی شهري در عصر کرونا - خبرگزاري مهر

145- توزیع 4 میلیون بسته حمایتی در بین نیازمندان - خبرگزاري مهر

146- بهترین شرکت نصب دوربین مداربسته - شفاف

147- با بروز هر مشکل بودجه اي نباید سراغ دارایی هاي صندوق رفت/ استیضاح وزیر اقتصاد یکی از گزینه هاي روي میز

است - اقتصاد آنلاین

148- وجود شرایط مثبت و منطقی در بورس براي سرمایه گذاري - فصل اقتصاد

149- کمک شرکت هاي فناور براي هوشمندسازي پلیس - روزنامه قدس

150- خبر خوش براي مشاغل خانگی روستاییان - مشرق



 

فلسفه بحث درباره امور انتزاعی و بیهوده نیست/وفاداري به خرد

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/08/05

رئیس فرهنگستان علوم گفت: فلسفه نه بحث از امور انتزاعی بیهوده است و نه سیاست و ایدئولوژي و حزب و براي جانب
داري از این قول و آن رأي و سیاست و شخص هم به وجود نیامده است.

به گزارش خبرگزاري کتاب ایران(ایبنا)، مراسم اهداي ششمین دوره جایزه رضا داوري اردکانی در مرکز فرهنگی شهر کتاب
برگزار شد. این جایزه که از سال 1394 با هم فکري و حمایت رضا داوري اردکانی برگزار می شود، همه ساله به بهترین رساله هاي

 
دوره دکتري فلسفه اهدا می شود. 

رضا داوري اردکانی، پرویز ضیاء شهابی، شهرام پازوکی، سیدحمید طالب زاده، علی اصغر مصلح، محمدجواد صافیان هیئت داوران این
دوره بودند که دو رساله ي «بررسی و تحلیل خودفهمی در پدیدارشناسی هرمنوتیکی هیدگر و ریکور» نوشته ي سیده اکرم برکاتی با
راهنمایی یوسف شاقول و مشاوره ي محمدجواد صافیان و «نقد دیالکتیک در فلسفه ي هگل از منظر فلسفه ي ادبی در اندیشه ي
کیرکگور» نوشته ي محمدهادي حاجی بیگلو با راهنمایی احمدعلی اکبرمسگري و علی مرادخانی و مشاوره ي محمد ایلخانی و

 
امیرعلی نجومیان را برگزیدند. 

مراسم اهداي این جایزه به صورت مجازي از صفحه ي اینستاگرام مرکز فرهنگی پخش شد. گفتنی است علاوه بر جوایز نقدي و لوح

 
تقدیر، هر دو رساله توسط نشر هرمس نیز منتشر خواهند شد. 

در ابتداي این نشست، علی اصغر محمدخانی، معاون فرهنگی شهر کتاب، اظهار داشت: گفت وگو، طرح پرسش و تحلیل مسائل یکی
از مباحث مهم در تاریخ فلسفه است. بایسته است که امروز اصحاب فرهنگ و قلم به تحلیل فلسفی مباحث بیشتر توجه کنند. سنت
گرانبار حاصل از روش تحلیل فلسفی را سقراط در روش دیالکتیکی ویژه ي خویش و از راه گفت وگوهاي پرآوازه ي سقراطی به عرصه
اي نوین از پویایی و زایایی کشید که به گونه هاي خاصی نزد افلاطون و ارسطو ادامه یافت. مرکز فرهنگی شهر کتاب نیز در دو دهه
ي گذشته بستري را براي گفت وگوي اصحاب اندیشه، ادب و هنر فراهم کرده است و با برنامه هاي مختلف آن را گسترش می دهد.
اهداي جایزه ي دکتر رضا داوري اردکانی یکی از این برنامه ها است که به توسعه یافتگی، فضاي نقد، پرسش هاي جدي در جامعه

 
کمک شایانی می کند. 

وي ادامه داد: نکته ي دیگر در حوزه ي فلسفه، توجه به فلسفه و زندگی روزمره است. اینکه فلسفه چه تأثیري در زندگی روزمره ي ما
دارد و آیا فقط براي خواص است؟ مثلاً امروز تا چه اندازه به مسائلی مثل اخلاق، فضیلت، بهتر زیستن، صلح، رویدادهاي ناشناخته و
دشوار، مانند کرونا توجه می کنیم. دکتر داوري در چند دهه ي گذشته به پیوند فلسفه و زندگی روزمره توجه ویژه اي داشته است. و
این جایزه کمک به فلسفه ورزي و خارج کردن فلسفه از انحصار کسانی را دنبال می کند که فلسفه را به برج عاجی می کشانند و

 
ممکن است آن را دچار بی تحرکی و نهایتاً ضعف و خمودگی کنند. 

وي درباره ي کتاب هاي منتشر شده در حوزه ي فلسفه در ایران گفت: خوشبختانه در ایران آثار فلسفی بسیار منتشر می شود و اقبال
خوانندگان به کتاب هاي فلسفی، هم ترجمه هم تألیفی، مطلوب است. اما ترجمه بر تألیف غلبه دارد و ترجمه نیز جاده اي یک طرفه

 
است و از آثاري که در حوزه ي فلسفه در ایران تألیف می شود کمتر به زبان هاي دیگر ترجمه می شود. 



 
فلسفه بیهوده نیست! 

رضا داوري اردکانی در مراسم ششمین دوره ي اهداي جایزه به رساله هاي برگزیده ي فلسفه اظهار کرد: در پنج دوره ي قبلی این
مراسم اشاره کردم که تأسیس این جایزه به پیشنهاد دوستان و همکاران عزیز من بوده است و همه ي کارهاي آن را ایشان انجام داده
و می دهند. و چون در جمع آنان من از همه سالخورده ترم و ما به حکم ادب به پیران احترام می گذاریم، جایزه را به نام داوري

 
نامیده اند. 

وي ادامه داد: این شخصی که جایزه را به نام اوست کیست؟ مسلماً کسی نیست که اینجا و آنجا درباره ي او می نویسند و او را مخالف
با تجدد و تکنیک می خوانند. او نه دشمن غرب و تجدد و علم و تکنیک است و نه می گوید درهاي کشور را به روي جهان ببندیم. او
صرفاً دانشجوي ساده ي فلسفه است و می گوید فکر کنیم و ببینیم که هستیم و چه می کنیم و در جهان کنونی چگونه باید گلیم
خود را از آب بیرون بکشیم. نقد تجدد و تکنیک و حتی علم براي درك و دریافت است و در آن قصد مخالفت نیست که اگر باشد مایه

 
ي عدول از فلسفه می شود. 

داوري اردکانی افزود: وجه مشترك جمع ما این است که دانایی و خرد و فلسفه را دوست می داریم و می خواهیم به آنها وفادار باشیم
و همه ي همّ خود را صرف فلسفه کنیم. شاید کسانی بگویند، و گفته اند که عمر را صرف فلسفه نباید کرد و شرط رعایت خرد نیست
که کارهاي مفید را واگذارند و به فلسفه مشغول شوند. روزي هم شخصی با لحن آمیخته به اعتراض به من گفت، در زمانی که مردم
ایران هزار گرفتاري دارند و گرسنه در راه شغل و نان جان می کنند، شما آسوده و راحت مشغول کار فلسفه اید. گفتم، احساسات شما
قابل تحسین است. ولی شما که کاري به فلسفه ندارید، براي درمان دردهاي مردم چه کرده اید و چه می خواهید و می توانید بکنید؟
پاسخی نداشت. گفتم، آیا به جاي اینکه در احساسات بمانیم و آن را اظهار کنیم، بهتر نیست فکر کنیم که چرا و چه شده است که در
کشوري مثل ایران، با امکان هاي فراوان و منابع عظیم انسانی و مادي و سابقه ي تاریخی کهن، مردمان باید در تنگناي معاش و انواع

 
ابتلائات دیگر باشند؟ فلسفه به این مسائل هم می اندیشد. 

رئیس فرهنگستان علوم تصریح کرد: فلسفه بحث الفاظ و اشتغال به مفاهیم انتزاعی صورت و ماده و جوهر و عَرَض و علت و معلول
نیست. بلکه اگر از این معنا بحث می کند، می خواهد راهی به درك وجود و جلوه هاي آن بیاید و بداند که در جهان موجود چه
چیزها جوهر و جوهري و کدام ها عَرَض و عَرَضی است. فلسفه امري انتزاعی و مشغولیتی فکري نیست. و اگر چنین بود، جایی و شأنی
در تاریخ پیدا نمی کرد. فلسفه نه بحث از امور انتزاعی بیهوده است و نه سیاست و ایدئولوژي و حزب و براي جانب داري از این قول و
آن رأي و سیاست و شخص هم به وجود نیامده است. کسانی که به اهل فلسفه برچسب انتساب به این یا آن حوزه ي فلسفه می زنند
با فلسفه بیگانه اند و نمی دانند که اهل فلسفه به هر فلسفه اي علاقه و تعلق داشته باشند، آن را به اعتقاد تبدیل نمی کنند و در مورد
آن تعصب نمی ورزند. فلسفه چنان که گفته شد درك وجود و شئون و جلوه هاي آن است. این درك به خصوص در زمان ما، که تاریخ

 
آن بر فلسفه بنیاد شده است، اهمیت خاص دارد و شاید ضرورت تاریخ همه ي جهان شده باشد. 

وي تصریح کرد: هیچ تاریخ و دورانی جز تاریخ تجدد بر مبناي فلسفه بنا نشده است. افلاطون و ارسطو از دو راه متفاوت کوشیدند
بناي فلسفی مدینه هاي مبتنی بر خرد فلسفی را بگذارند. اما دوره ي یونانی به سر رسید و آنها معلمان آینده شدند. تا اینکه در
رنسانس دوباره مسأله ي نظام عقلی در جامعه مطرح شد، البته با نگاهی تازه. متفکران رنسانس طرح نظم عقلی جدیدي را درانداختند
و خرد جدیدِ تعریف و وصف شده در فلسفه هاي قرون هفدهم و هجدهم و نوزدهم صورت بخش جهان جدید است. به این جهت، در
زمان ما نبود و فقدان فلسفه نشانه ي خوبی نیست. ما به فلسفه نیاز داریم. جهان امروز به فلسفه نیاز دارد. فلسفه بحث آزاد است و از

 
روح آزاد برمی آید و روح آزاد می تواند به آن رو کند. 



این استاد دانشگاه تهران توضیح داد: به این نکته اشاره کردم تا بدانید جمع ما وقتی به رساله هاي دکتري فلسفه نگاه می کند، کاري
به این ندارد که رساله به کدام فلسفه و حوزه ي فلسفی پرداخته است. ولی گاهی این نگرانی اظهار شده است که چون بیگانگان با
فلسفه برچسب هاي بی وجه و بی معنایی مثل هایدگري به من می زنند، شاید کسانی گمان کنند که هیئت داوران رساله هاي راجع
به پدیدارشناسی و فلسفه هاي اگزیستانس را مرجح می داند و مقدم می دارد. امیدوارم کسی دچار این قبیل پندارها نشود. من و

 
دوستانم یک بار بسیار خوشحال شدیم که رساله اي در فلسفه ي تحلیلی بهترین رساله شد. 

داوري اردکانی با تأکید گفت: اما در این وضع چه می توانیم بکنیم؟ آیا نباید فکر کنیم که راستی چرا توجه شایسته ترین و
مستعدترین جوانان اهل فلسفه به فلسفه هاي معاصر و به خصوص پدیدارشناسی است؟ شاید وجه آن این باشد که در پدیدارشناسی
به تاریخ و مسائل آن توجه می شود یا امکان این توجه وجود دارد. این نکته ي قابل تأملی است که بعضی از فیلسوفان حوزه ي
آنالیتیک نیز توجه خاص به پدیدارشناسی دارند. امسال خوشبختانه دو رساله ي ممتاز نامزد جایزه شدند. یکی که نویسنده ي آن
دکتر محمدهادي حاجی بیگلو است، به نقد کی یرکگور از دیالکتیک هگل پرداخته است و رساله ي دیگر که متعلق به دکتر سیده
اکرم برکاتی است، به بیان وجهی از پدیدارشناسی و هرمنوتیک هایدگر و پل ریکور اختصاص دارد. داوران به عناوین رساله ها و
فیلسوفانی که در آراي آنان نظر شده است، اهمیت نمی دهند، بلکه به طرح دقیق مسائل و رعایت نظم و انضباط فکري و استنباط و

 
نتیجه گیري درست از ترتیب مقدمات نظر می کنند. 

 
مراقبت از سمت وسوي فلسفه 

علی اصغر مصلح اظهار کرد: این گونه برنامه ها در ضمن همه ي نتایج آن، انگیزه اي است تا ما درباره ي مسائل اصلی، آموزش
وپژوهش فلسفه در جامعه مان، گفت وگو کنیم. هر سال، تعدادي دانشجوي دکتري فارغ التحصیل می شوند و رساله هاي خیلی
خوبی می نویسند. برخی از آنها براي دبیرخانه ي جایزه ي دکتر داوري اردکانی فرستاده می شود و در گردونه ي داوري قرار می
گیرد. در ضمنِ بررسی محتوا و وزن این کارها، روش هاي به کارگرفته شده نیز در بوته ي داوري قرار می گیرد و دوستان جوانی که
پرذوق و پرانرژي کارشان را انجام داده اند، تشویق می شوند. این بسیار سرورآور است. در کنار این، معمولاً فرصت رصد سمت وسوي
کارها و موضوعات، علاقه مندي امروز نسل هاي جدید و سمت وسوي تلاش هاي اساتید فراهم می آید که میزان خوبی است.
همچنین، این جشنواره باعث می شود ما هم درباره ي وجود و نقش فلسفه در جامعه مان هم نسبت خودمان با جهان خارج از ایران

 
بیندیشیم. 

وي بیان کرد: از آغاز تفکر فلسفی، همواره شاهدیم که کوشش هاي طولانی و کارهاي فیلسوفان نسبتی با زمانه ي آنها داشته و به
قصد تأثیر گذاشتن صورت گرفته است. پرسش از این نسبت هیچ گاه به پایان نمی رسد. اگر در زمان سقراط این گونه مطرح شده که
«سقراط کار تو چیست؟» و هر فیلسوفی بعد از او نیز با زبان فلسفی کار خود و نسبت خود را با زمانه و روز و روزگار و کاروبار قوم

 
خود مشخص کرده، امروز هم ما باید همین پرسش را دوباره تکرار کنیم. 

استاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: در نگاهی کلی، به گمانم امروز در جامعه ي ایرانی شاهد شرایط و وضعیتی پارادوکسی و تعارض
آمیزیم. از سویی، کارهاي درخشانی به انجام می رسد که نمونه ي آن در همین جایزه معرفی شده است. نسل جوانی با انرژي و ذوق و
شوق فلسفه می خوانند و گاهی 10 سال وقتشان را می گذارند تا در این دوره ي آموزشی، از کارشناسی تا دکتري، کاري را به انجام
برسانند و برتري این نسل جوان در مقایسه با گذشته این است که بیش از گذشته در افق مسائل جهانی است و درك ملموسی از
جامعه ي خود دارند. از سوي دیگر، چون تعداد دانشجو در گردونه ي آموزش فلسفه ي دانشگاهی بسیار زیاد است، شاهد تعداد زیادي
از فارغ التحصیلان و دانشجویانیم که ذهنشان مملو از مفاهیم فلسفی است، فیلسوفان را می شناسند، تاریخ فلسفه را تا حدي بلدند و



نظام هاي فلسفی را می شناسند. اما هنوز به آن مقاصد اصلی فلسفه نرسیدند و نحوه ي به کارگرفتن این توانایی و اندوخته هاي

 
فلسفی خودشان را براي ربط دادن جامعه و زمانه درنیافته اند. 

مصلح تصریح کرد: این وضع در ذیل شرایطی اتفاق می افتد که ما در جهانی زندگی می کنیم که اصل توسعه است و لازمه ي جامعه
ي مدرن توسعه یافته مدیریت است. بنا به تفسیري، جامعه ي مدرن؛ یعنی جامعه ي مدیریت شده و تحت تدبیر. فلسفه به طور ذاتی
در مقابل مدیریت مقاومتی دارد و همیشه، از ارسطو تا هومبولت، ادعا کرده که من دانایی آزادم و اهل تبعیت نیستم، من طفیلی
دانش ها و مقاصد خارج از خودم نیستم. این یک مسأله ي ذاتی است. اگر می خواستیم درباره ي خود دانایی فلسفی صحبت کنیم
وارد این بحث دامنه دار می شدیم. اما وقتی به نسبت کار فلسفی، دانش فلسفی، آموزش و پژوهش فلسفی با جامعه و زندگی توجه
کنیم، بدون مدیریت تمام فعالیت ها به سمت آشفتگی پیش می رود و فیلسوفان هم نمی دانند کارشان به کجا ختم می شود. با توجه
به این مساله به نظر می رسد ما باید از آموزش و پژوهش فلسفه مراقبت بیشتري کنیم. و خود اهل فلسفه بیش از همه شایستگی
دارند که در این باب گفت وگو کنند و به نقش خودشان در جهان فعلی و در جامعه اي بیندیشند که در آن فعالیت می کنند. براي
این کار نیاز به نوعی گفت وگو است. لذا شاید الآن کسانی که به اهمیت و نقش دانایی و خرد در جامعه و در زندگی خودشان و
اطرافیانشان و قومشان قائل اند، باید بیش از گذشته به این مسائل بیندیشند و به راه ها و چاره هاي درمان معضلات فعلی فکر کنند.
ما با گذراندن حداقل سه چهار نسل از اهل فلسفه و پشت سرگذاشتن سه نسل حدود سی ساله از اساتید دانشگاهی فلسفه امروز باید

 
بیش از گذشته نسبت به این بحث حساس باشیم. 

وي در پایان گفت: فکر می کنم همه ي اساتید و مربیان فلسفه نیز در این مورد تجربه ي مشابه داشته باشند. وقتی با دانشجویی روبه
رو می شویم که با امید، با شوق و ذوق، انرژي و جوانی خودش را صرف فلسفه خواندن می کند و با این دشواري ها و فرازونشیب
هایی که در کار و آموزش و یادگرفتن فلسفه هست، چندین سال کار می کند، پر از امید و ذوق می شویم و لذت می بریم. در کنارش
می بینیم بعد از چندین سال خود این دانشجویان می پرسند در روزگاري که زندگی می کنیم نقش ما چیست و حاصل کار ما کجا
نمایان می شود. اینجاست که ما باید بیشتر، جدي تر، مصمم تر به کار فلسفه بپردازیم. چون به این اعتقاد داریم که بزرگداشت خرد
بزرگداشت انسان است. بزرگ ترین شأن ما اندیشیدن است و یک نمود آن در فلسفه است. اما در کنار آن به نقش خودمان، به حاصل
کار خودمان توجه کنیم. امیدوارم علی رغم همه ي شرایط دشوار ما شاهد بهبود وضع فکر و وضع سامان یافتن تفکر در نسبت با
زندگی و تأثیر داشتن بیشتر اندیشه و خرد در کاروبار و روزگارمان باشیم. امیدوارم در این شرایط کرونایی و بحران هاي مختلف

 
موجود در اطرافمان بتوانیم گام هاي مؤثري در جهت بهبود وضع همه ي انسان ها برداریم. 

 
گره زدن دو فیلسوف دیالوگ 

یوسف شاقول، استاد راهنماي سیده اکرم برکاتی، ضمن تشکر از هیئت داوران، درباره ي این جایزه اظهار کرد: از مهم ترین اهداف این
رخداد شناساندن استعدادهاي برتر و گمنام در حوزه ي فلسفه ذکر شده است. من می خواهم بگویم و تا حدودي اطمینان بدهم که
در انتخاب سیده اکرم برکاتی این هدف به خوبی تأمین شده است. این به معناي کم ارزش کردن و کم بها دیدن کار سایر نامزدها
نیست. همان طور که تاکنون این همکار و پژوهشگر جوان ما آثار ارزشمندي را منتشر و به حوزه ي فرهنگ جامعه عرضه کرده است،

 
ازاین پس هم آثار ارزشمندتر و ماندگارتري را از او شاهد خواهیم بود. 

وي ادامه داد: از ویژگی هاي مهم برکاتی این است که مثل معدود دانشجویان ارزشمند و ماندگار فلسفه در مقطع دکتري و کارشناسی
ارشد با دغدغه و پرسش وارد حوزه ي فلسفه شد. تحقیق فلسفی براي او عین زندگی کردن بوده است. پرسش هاي ذهنی برکاتی به
زندگی او گره خورده است. به همین خاطر، فرایند تعریف پروپوزال و تدوین پایان نامه براي او مثل سپري کردن بخش مهمی از
زندگی خود بوده است. تأکید می کنم که دغدغه مندي و پرسشگري برکاتی در ورود به حوزه ي فلسفه، به ویژه در دوره ي دکتري،



سبب شد که به خوبی موضوع پایان نامه را با دغدغه ي خود گره بزند. او در دوره ي کارشناسی ارشد با پل ریکور، یکی از فیلسوفان
گفت وگو و دیالوگ، آشنایی نسبی پیدا کرده بود. همان آشنایی سبب شد که با همان پرسش گره خورده با معناي زندگی و
خودشناسی وارد مرحله ي دکتري فلسفه شود. برکاتی از همان آغاز در پی این بود که چگونه پرسش خود را با مطالعات فلسفی
خودش گره بزند و با آشنایی اي که در کلاس هاي درس با فیلسوف بزرگ مارتین هایدگر پیدا کرد، گم شده ي خودش را در گره
زدن آراي این دو فیلسوف مرتبط با هم یافت. چنان که پل ریکور به واسطه و بی واسطه از اندیشه هاي هایدگر بسیار استفاده کرده

 
بود. 

شاقول بیان دکرد: موضوع انتخابی برکاتی براي پایان نامه به خوبی نشان دهنده ي پرسشگري و دغدغه ي او است. یعنی خودفهمی و
بررسی اینکه آیا می توان میان این دو فیلسوف، که هر دو پرسش وجودي داشتند و هر دو با خود و وجود انسان مرتبط بودند، پیوند و
دیالوگ یا دیالکتیکی برقرار کرد یا نه. او کوشید، هم به تعبیر ریکور راه کوتاه هایدگر را در مقابل پرسش وجود و خودفهمی توصیف
بکند هم، باز به تعبیر پل ریکور، راه طولانی ریکور را. و این مباحث دشوار را با بیان نسبتاً روشنی براي خوانندگان در کار خودش
عرضه بکند. در نهایت، برکاتی به دنبال این بود که از رهگذر برقراري دیالوگی میان این دو فیلسوف بزرگ، به راهی سوم یا راهی تازه
یا سنتزي دست پیدا بکند. یقیناً رسیدن به این سنتز به هیچ وجه کار ساده اي نبوده است. تیم همراه برکاتی هم این را می دانستند.
اما تلاش او براي جست وجوي راه سوم و برقراري دیالوگ براي ما بسیار ارزشمند بود و کوشیدیم نهایت حمایت را از این پژوهشگر
جوان بکنیم تا کار خود را به پیش ببرد. ماحصل کار برکاتی این قدر هست که با خودش پرسش ها و مساله هاي تازه اي آفرید. با

 
مطالعه ي این رساله حتماً موضوع و پرسش هاي تازه اي براي پژوهش هاي تازه در این حوزه استخراج خواهد شد. 

 
باید فلسفی نوشتن را تمرین کنیم 

محمدجواد صافیان، استاد راهنماي سیده اکرم برکاتی و یکی از داوران این جایزه درباره ي پایان نامه هاي فلسفی تصریح کرد: لازم
است پایان نامه هاي دکتري به مسائل و مشکلات واقعی و انضمامی جامعه معطوف شوند، منتها از منظر تفکر فلسفی. اگر ما به تفکر
فیلسوفان بزرگ توجه بکنیم، به راحتی مشاهده می کنیم که مسائل فلسفی از دل مشکلات و معضلات زندگی برخاسته است. فلسفه
برخلاف آنچه غالباً تصور می شود و عیب فلسفه دانسته می شود، انتزاعی نیست. این طور نیست که مباحث انتزاعی باشد که معلوم
نیست به چه اموري متوجه است و می خواهد چه درد یا مشکلی را حل بکند. مسائل حقیقی فلسفی از دل معضلاتی حاصل می شود
که انسان ها با آن درگیرند. بنابراین، لازم است که دانشجویان و محققان جوان ما به مشکلات و مسائل جامعه توجه بکنند، منتها
براساس دغدغه هاي شخصی خودشان. چراکه مساله وقتی به درستی طرح می شود که طرح کننده ي مساله، محقق و پژوهشگر
فلسفی، آن مشکلات و مسائل را با گوشت و پوست خود تجربه کرده باشد و از دل تجربه هاي شخصی او حاصل شده باشد. اگر چنین
باشد، دیگر ما به سوي موضوعات تکراري و شبه موضوعات نخواهیم رفت. امري که متأسفانه گاهی در موضوعات پایان نامه هایی که
تصویب و بعداً اجرا می شود، ملاحظه می کنیم. گاهی می بینیم که برخی پایان نامه ها تکراري اند یا به موضوعاتی می پردازند که

 
موضوع به معناي حقیقی نیست و مساله یا پرسش به معناي دقیق کلمه در آن وجود ندارد. 

صافیان ادامه داد: علاوه بر این لازم است که ما در جایگاه پژوهشگران فلسفی جسارت و جرئت طرح پرسش داشته باشیم و براي طرح
پرسش هیچ حدي براي خودمان نشناسیم. به تعبیر یکی از فیلسوفان بزرگ معاصر، پرسش راهبر تفکر است. پرسش تفکر را از خطا
بازمی دارد. بر همین منوال، لازم است که ما در پژوهش هاي پایان نامه هاي دکتري اصالت تفکر فلسفی را، که مبتنی بر پرسشگري
است، حفظ کنیم. و این حاصل نمی شود، مگر با تمرین بسیار زیاد در جهت یادگیري خود تفکر. لازم است ما یاد بگیریم که چگونه
تفکر کنیم. تفکر فلسفی مهارتی است که نیاز به یادگیري دارد. شاید مشکل ترین کار باشد، ولی باید براي همین کار مشکل اقدام

 
کرد. البته هر کس بر حسب مرتبه و استعداد خود و همتی که به خرج می دهد، به مراتبی از تفکر دست خواهد یافت. 



وي در پایان گفت: به نظرم بسیار مهم است که تمرین فلسفی نوشتن بکنیم. متون فلسفی الگویی را انتخاب بکنیم و براساس آن
تمرین بکنیم که درست و فلسفی و تحلیلی و عمیق بنویسیم. چنین متونی به زبان فارسی و از زبان معاصران در دسترس ما هم
هست. نکته ي آخر اینکه به حوزه هایی توجه کنیم که کمتر مورد توجه قرار گرفته است و ادبیات فلسفی ما به آن حوزه ها نیازمند
است. گاهی پیروي از مد در انتخاب موضوعات فلسفی هم راه پیدا می کند، ولی به نظر من لازم است که براساس دغدغه و نه صرفاً
کنجکاوي به بعضی جریان هاي کمتر آشنا در کشورمان هم توجه بشود. امیدوارم در سال هاي آینده شاهد پایان نامه هاي بهتر و بهتر

 
باشیم. 

 
بازیابی ایده ي مشایی از علم منطق 

احمدعلی اکبرمسگري، استاد راهنماي محمدهادي حاجی بیگلو، اظهارکرد: محمدهادي حاجی بیگلو نه فقط در طی پژوهش اصیل
خود، بلکه در دوران تحصیل و آموزش هم چشمگیر و توجه برانگیز بوده است. با انتخاب موضوع و پیشنهادهاي خود براي رساله ي
دکتري این اصالت و ارزش را این گونه نشان داد که نمی خواهد کار و پژوهشی کلیشه اي و سهل انجام بدهد. ملاحظه ي شجاعت و
صمیمیت او از طرفی و جدیت و تلاش او تحقق کاري بدیع و ارزنده را براي من باورپذیر می کرد. طبیعتاً من را هم به همراهی ایشان
در این جریان علاقه مند می ساخت. به خصوص که در آن زمان دوست و استاد عزیز، دکتر مرادخانی، هم پیش قراولی این سفر

 
اکتشافی حاجی بیگلو را پذیرفته بود و این به نوبه ي خود باز من را به عاقبت به خیري بیشتر در این رساله مطمئن می کرد. 

وي ادامه داد: علاقه ي بنیادین حاجی بیگلو تحقیق در نسبت میان زبان و حقیقت بود. ایده ي بنیادین او این بود که شاید از رهگذر
کاویدن در دو تصور کاملاً متقابل از منطق بتواند مقدمات بازیابی ایده اي متفاوت از علم منطق را فراهم بیاورد که به زعم او از گذشته
در منطق مشاییان وجود داشت. و آن چنان تصوري از منطق است که بر وفق آن ربط میان منطق و زبان وسیع تر و وثیق تر از آن
است که منطق به تحلیل قول خبري منحصر شود و از دیگر ساحات گفتار، همچون قول شعري یا قول خطابی، یکسره چشم پوشی
کند. بدین ترتیب، او می توانست ادعا کند که با سنت فلسفی در این سرزمین و امکانات نهفته ي منطق مشایی در این فلسفه نسبت
و ارتباطی برقرار کرده است. البته او این تحقیق و تصور را نه در میان فیلسوفان مسلمان و سنت فلسفه ي اسلامی، بلکه در تقابل
میان تصور هگل از منطق و دیالکتیک به منزله ي منطق حقیقت و تصور کی یرکگور از دیالکتیک به منزله ي دیالوگ سقراطی مورد

 
پژوهش و آزمون و جست وجو قرار داد و به آن پرداخت. 

این پژوهشگر در ادامه سخنانش تصریح کرد: او از دانشجویان فلسفه ي جدید بود، پس ناگزیر فیلسوفانی مثل هگل و کی یرکگور و
نقدهاي کی یرکگور بر هگل بستر کارش قرار گرفت و با غور و تأمل در آراي این دو فیلسوف سعی کرد ایده ي موردعلاقه ي خود را
پرورده تر کنند. به ظاهر، از نظر داوران محترم بی توفیق هم نبوده است. آنچه او امید داشت در این رساله به آن دست یابد، تحلیلی
بود از اشکال مختلف گفتار و بیان نسبت هر یک از این اشکال مختلف با مفهوم حقیقت. تحلیلی که از هرگونه یک سویگی به دور
باشد. مثلاً از یک سویگی در فلسفه ي ادبی و محدود ساختن فلسفه ي ادبی به جنبه ي زیبایی شناسی ادبی صرف یا یک سوگی در
منطق و منحصر ساختن منطق به بحث صدق. او از این رهگذر کوشید به غنایی از مفهوم منطق دست پیدا کند و تصور و تعریف ما را
از منطق فراتر از آنچه ببرد که امروز رایج و متداول است. او در این راستا بازگشتی به ایده ي اولیه ي علم منطق نزد مشاییان صورت
می دهد که برحسب آن می گوید، مبحث صناعات خمس نه از افزوده هاي منطق دانان بعدي در تاریخ منطق، بلکه از ارکان درونی

 
منطق به حساب می آید. او می خواست منطقی را عرضه بدارد که دغدغه ي حقیقت را بیشتر از صدق منطقی درسرمی پروراند. 

 
دانشجوي ساعی و کوشا 

علی مرادخانی، استاد راهنماي محمدهادي حاجی بیگلو، اظهار داشت: بی تردید جایزه ي دکتر رضا داوري اردکانی براي دانشجویان



فلسفه در دوره ي دکتري جایزه اي به لحاظ معنوي ذي قیمت و به لحاظ فرهنگی بسیار میمون و مبارك است. هیئت داوران محترم
این جایزه قطعاً با دقت و وسعت نظرشان رساله هاي برگزیده را از نظر مبارك خود می گذرانند و آنچه را رأي صائب بر آن اطلاق می
شود انتخاب می کنند. رساله ي برگزیده ي حاضر که جناب احمد مسگري و من راهنمایی آن را بر عهده داشتیم از آن دکتر
محمدهادي حاجی بیگلو، از دانشجویان ساعی و کوشا و دقیق و اهل فکر گروه فلسفه ي دانشگاه شهید بهشتی است. در یکی از
دروس، بخش هایی از کتاب «فلسفه ي حقوق» هگل را دقیق تر باهم می خواندیم و مباحثی را در خصوص زبان و دیالکتیک هگل
باهم طرح کردیم. او خیلی علاقه مند و جدي این بحث را دنبال کرد و در نهایت، با نظر به تعبیر خاصی که از نقش زبان در فلسفه ي

 
کی یرکگور داشت؛ یعنی فلسفه ي ادبی، موضوع رساله ي دکتري خود را هم نقد مفهوم دیالکتیک در هگل انتخاب کرد. 

وي توضیح داد: رساله ي حاجی بیگلو به نظر من رساله به معناي واقعی کلمه است؛ یعنی تزي در آن مطرح شده است. درباره ي
میزان توفیق او در این کار باید گفت که دست کم در میان رساله هاي ارسالی به کمیته ي هیئت داوران این جایزه، رساله ي موفقی
به حساب آمده است. اجمالاً، رساله بحث در نسبت بین زبان و حقیقت است. او، مستقل از پژوهش هاي فلسفه و ادبیات یا فلسفه ي
ادبیات، تعریف خاصی از فلسفه ي ادبی به دست داده است. حاصل این پژوهش چنان که من فهمیدم قائل شدن به نحوي کاشفیت
براي زبان ادبی و بازکردن جایی در زبان منطقی براي زبان ادبی است. حاجی بیگلو در این رساله مفصل به این بحث پرداخته و سعی

 
کرده است که نسبت بین زبان و منطق را در هگل و در کی یرکگور آشکار و روشن کند. 

 
فلسفه ادبی و گستردن منطق 

محمدهادي حاجی بیگلو، برگزیده ي ششمین دوره ي جایزه ي دکتر رضا داوري اردکانی، در بخشی از سخنان خود اظهار داشت:
موضوع محوري رساله ي من بررسی نسبت میان فلسفه ي هگل و اندیشه ي کی یرکگور بوده است. البته، این بحث چندان جدید
نیست. از زمانی که آثار کی یرکگور از دانمارکی به آلمانی و فرانسوي و سپس به زبان هاي دیگر ترجمه شد و او در قاره ي اروپا
شناخته شد، این نکته مشهور بوده است که کی یرکگور جزو منتقدان جدي هگل است. البته کی یرکگور در این نکته تنها نیست.
یکی از نقاط عزیمت بسیاري از جریان هاي فلسفی ابتداي قرن بیستم نقد فلسفه ي هگل بوده است. اما در جامعه ي فلسفی خودمان،
گرچه کی یرکگور به واسطه ي ترجمه ي درخشان عبدالکریم رشیدیان از کتاب «ترس و لرز» نسبتاً شناخته شده است، اما بحث
نسبت اندیشه ي هگل و کی یرکگور عموماً مبهم و کلی باقی مانده بود. بنابراین، با توجه به اینکه در دوران کارشناسی ارشد روي
بخشی از اندیشه ي کی یرکگور کار کرده بودم، به نظرم رسید که انجام چنین پژوهشی لازم و مفید خواهد بود. منتها مشخص است
که چنین پژوهشی خصوصاً در سطح دکتري نمی تواند به تکرار بسنده کند. باید تمامی پژوهش ها، چه در قلمروي فارسی زبان چه
در قلمروي جهانی، تا حد امکان و توان پژوهشگر لحاظ شود و تزي در رساله وجود داشته باشد که ضرورت و اهمیت انجام آن را

 
توجیه بکند. آن سهمی که کوشیدم در این رساله داشته باشم، ایده ي فلسفه ي ادبی است. 

وي توضیح داد: در واقع، ایده ي فلسفه ي ادبی رویکرد یا چشم اندازي بوده است که از آن منظر سعی شده نسبت بین فلسفه ي
هگل و اندیشه ي کی یرکگور بحث بشود. مشخصاً در مورد اندیشه و آثار کی یرکگور مسأله اي وجود دارد که وجه ادبی آنها است.
ازاین جهت، بسیاري از مفسران بر اساس برخی از آثار کی یرکگور او را فیلسوف می دانند. اما این مساله ایجاد می شود که کی
یرکگور به چه معنا فیلسوف است؟ آیا او به همان معنایی فیلسوف است که ابن سینا یا اسپینوزا فیلسوف اند؟ و حضور این وجه ادبی
بسیار جدي این مساله را بسیار جدي تر می کند. از طرف دیگر، بسیاري از مفسران از منظر نقد ادبی و نظریه ي ادبی وارد خوانش
آثار کی یرکگور شدند. بنابراین، این دوگانه ایجاد شده است که آیا کی یرکگور فیلسوف است یا اهل ادبیات؟ ایده ي فلسفه ي ادبی از
همین دوگانه برآمده است. این ادعا که وجه ادبی آثار کی یرکگور هم زمان وجه فلسفی هم دارد. ما این ایده را به صورت مبهم در
جاهاي مختلفی شنیده ایم که بین چیستی و چگونگی، بین محتواي سخن و نحوه ي سخن، ربط ذاتی و بنیادي وجود دارد. منتها
نشان دادن این ایده به صورت جزئی و دقیق تر کاري است که من در این رساله بر عهده گرفتم و سعی کردم که این مساله را با



 
عنوان فلسفه ي ادبی قرار بدهم. 

حاجی بیگلو در پایان گفت: به معناي دقیق تر، فلسفه ي ادبی رویکرد خود را از فلسفه ي زبان به طورکلی اتخاذ می کند. تحلیل
فلسفی در باب زبان رویکردي است که در فلسفه ي ادبی هم حضور دارد، اما موضوع آن به صرف گزاره هاي خبري و قیاس ها و
براهین خلاصه نمی شود، بلکه بقیه ي گفتارهاي ممکن در زبان، از جمله گفتارهاي شعري، خطابی، جدلی و غیره را هم موضوع
خودش قرار می دهد و تعبیر فلسفه ي ادبی از همین جا است. بنابراین، من کوشیدم به واسطه ي تقابل نظرات بین دو فیلسوف کی
یرکگور و هگل در مورد این مساله به آن چشم انداز و ایده ي فلسفه ي ادبی بپردازم. در روند پژوهش این مساله براي من مسجل شد
که فلسفه ي ادبی به معنی دقیق تر کلمه ایده اي از علم منطق است که دستِ کم در سنت مشایی حضور داشته است. یعنی چنان
که در ارغنون ارسطو می بینیم، منطق صرفاً به بحث در باب قیاس و برهان خلاصه نمی شود، بلکه گفتارهاي شعري و خطابی و دیگر
صورت هاي احتمالی گفتار هم در دایره ي علم منطق می گنجد. عموماً تصور بر این بوده است که این مجموعه آثار منطقی ارسطو
صرفاً به این دلیل جمع آوري شدند که جاي دیگري براي آنها نبوده است. منتها، به خصوص براساس یکی از رساله هاي فارابی در باب
آثار افلاطون به نظرم می رسید که قلمرو منطق گسترده تر از آن چیزي است که امروزه، چه در منطق سنتی خودمان چه در منطق

 
جبري جدید، تصور می شود و سعی کردم در این رساله از آن دفاع کنم. 

 
راه کوتاه هایدگر و راه طولانی ریکور 

سیده اکرم برکاتی، برگزیده ي ششمین دوره ي جایزه ي دکتر رضا داوري اردکانی، اظهار داشت: بحث خود و خودفهمی طبیعتاً براي
هر فردي در دوران زندگی اش مطرح می شود. این موضوع براي من خیلی زودهنگام و عمیق مطرح شد و تا دیرزمانی ادامه پیدا کرد.
در واقع، این موضوع را به دوره ي دکتري موکول کرده بودم تا با تمرکز بر آراي ریکور به آن بپردازم. آشنایی من با گادامر، هایدگر و
ریکور که هر سه مربوط به حوزه ي هرمنوتیک فلسفه می شوند، از همان ابتداي آشنایی ام با حوزه ي هرمنوتیک و فلسفه بود. با آراي
هایدگر بسیار مأنوس بودم. در واقع، براي دغدغه ها و مسائلی که در آن زمان براي من مطرح بود، در آراي هایدگر پاسخ هایی پیدا
می کردم. حداقل آراي هایدگر مسیري را براي من باز کرد تا بتوانم پرسشگري خودم را در همین مسیر دنبال کنم و بدون اینکه
خیلی با اسامی این فیلسوف ها به شکل اختصاصی مواجهه داشته باشم، به شکل مساله محور با اندیشه ي آنها روبه رو بودم. بحث
گادامر را براي رساله ي ارشد انتخاب کردم، چون فکر می کردم خیلی زود است که سراغ مباحث ریکور بروم. به خصوص اینکه آن

 
زمان به اندازه ي کافی کتاب ترجمه شده از ریکور نبود و ریکور فیلسوف دشوارتري است که در زمینه هاي متعدد آثاري دارد. 

وي ادامه داد: در دوره ي دکتري بحث هایدگر و ریکور را در موضوع خودفهمی کنار هم قرار دادم، چراکه اشتراك هایی بین اندیشه
ي هر دو فیلسوف وجود داشت. مباحث مربوط به خود و خودفهمی از منظر دو رویکرد متفاوت در آثار این دو مطرح شده است. ریکور
در جمله ي معروفی در مقاله ي «رسالت هرمنوتیک»، فلسفه ي خودش را در قیاس با اندیشه ي هایدگر قرار می دهد. ریکور می
گوید، هایدگر در بحث دازاین و فهم دازاین از خویش که مسیر فهم وجود بود، مسیري مستقیم و کوتاه را انتخاب کرد. در واقع،
هستی شناسی هایدگر به نحو شهودي و مستقیم نشان دهنده ي این است که دازاین خودش را این گونه درمی یابد. ولی ریکور بر این
عقیده است که خودش راه طولانی تري را انتخاب کرده است و به نظرش فهم ما از خویشتن به هیچ عنوان نمی تواند بی واسطه باشد.
بلکه باید از طریق تأویل نشانه ها، آثار، نمادها صورت بگیرد و امري است که مربوط به تأویل و تأمل و تحلیل زبان می شود. بنابراین،

 
رویکرد ریکور معرفت شناختی و رویکرد هایدگر هستی شناختی است. 

برکاتی افزود: ریکور علاوه بر اینکه این اختلاف را با هایدگر مطرح می کند، اذعان دارد که هستی شناسی هایدگر را می پذیرد، اما
فقط آن را به منزله ي غایتی که در پیش رو در نظر دارد، قابل دستیابی می داند و باور دارد که این مسیري است که باید به سمت آن

 
حرکت کنیم. ولی هرگونه هستی شناسی مستقیم را در عمل امکان ناپذیر می داند. 



وي تصریح کرد: من در مقایسه ي این دو تفکر مفاهیم مشترك زمان، زبان و دیگري را در هر دو فیلسوف دیدم و هر یک از آنها فهم
ما را از خویشتن در این افق ها ترسیم کرده بودند. اما هرکدام از آنها به شیوه ي خودشان و با رویکرد خاص خودشان این رابطه را
مطرح کردند. مفاهیم دیگري تحت عنوان استعاره، روایت و کنش هم از مباحث تخصصی کارند و اینها هم به نحوي در آراي هایدگر
هم دیده می شد. بنابر مقالات و رساله ها مستنداتی پیدا کردم و براي تجزیه وتحلیل این سه مبحث در اندیشه ي هایدگر تأیید
گرفتم. بنابراین، تز به این صورت شکل گرفت که خودفهمی در تفکر هر دو فیلسوف در افق زمان، زبان و دیگري اتفاق می افتد و از
ویژگی استعاري، روایی و کنش مندي برخوردار است. در راستاي مدلل کردن این تز تمام این مراحل را با جزئیات در فصول پایان نامه
نشان دادم. اینکه چه طور در رویکرد هستی شناسی هایدگر خودفهمی در افق زمان، زبان و دیگري محقق می شود و از ویژگی
استعاري، روایی، کنش مندي برخوردار است. و همه ي اینها را در رویکرد خاص هستی شناختی و مسیر مستقیم به قول ریکور نشان
دادم و درباره ي ریکور هم نشان دادم که خودفهمی در افق زمان، زبان و دیگري اتفاق می افتد و ویژگی استعاري، روایی، کنش مندي

 
دارد. اما این تحلیل را هم بنابر رویکرد خود ریکور، معرفت شناختی، نشان دادم. 

برکاتی بیان کرد: در نهایت، توانستیم براي معرفت شناسی ریکور بنیانی هستی شناختی ترسیم کنیم و به علاوه هستی شناسی
هایدگر را براي پاسخ گویی به مسائل هرمنوتیکی زایا کنیم. این نکته اي است که ریکور به آن اشاره می کند. اعتقاد ریکور این است
که هستی شناسی هایدگري نمی تواند ما را در پاسخ به مسائل هرمنوتیکی یاري کند، به دلیل اینکه ما به روش نیاز داریم. بحث
احیاي روش در ریکور مطرح می شود. من نیز خواستم در این رساله نشان بدهم که مبناي معرفت شناسی ریکور باید بنیانی هستی
شناختی داشته باشد. این بنیان هستی شناختی را می توان در هستی شناسی هایدگر نشان داد. بنابراین، نتیجه این شد که بین
هستی شناسی و معرفت شناسی دوري هرمنوتیکی برقرار است و این دور هرمنوتیکی می تواند پیوسته ادامه داشته باشد و بدین

 
ترتیب مرز هستی شناسی و معرفت شناسی با این رفت وبرگشت ها به تدریج محو شود. 

وي در پایان گفت: از نتایج این رساله این است که می توانیم این مبحث را در مسائل میان فرهنگی، مباحث مربوط به توسعه، مسائل
اجتماعی مورد بحث قرار دهیم و بدین ترتیب، بنیان قوي تري در این مباحث داشته باشیم. دو مقاله ي مستخرج از این پایان نامه

منتشر شده است و در پژوهش هاي بعدي قصد دارم به بحث خود و دیگري بپردازم.



«دست هاي یاري رسان» به شبکه یک می رسد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/08/05

مستند دستهاي یاري رسان با روایتی از تلاش زنان استان گلستان براي کارآفرینی از شبکه یک پخش می شود.

«دست هاي یاري رسان» به شبکه یک می رسد مستند
دستهاي یاري رسان با روایتی از تلاش زنان استان گلستان

 
براي کارآفرینی از شبکه یک پخش می شود. 

به گزارش گروه فرهنگ و هنر خبرگزاري برنا، این مستند
که امشب ساعت 59 : 23 دقیقه پخش می شود به
کارآفرینی بومی در بین بانوان استان گلستان در زمینه

 
صنعت ریسندگی و بافندگی اختصاص دارد. 

در این برنامه گزارشی از پرداخت 953 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی در استان گلستان ارائه می شود که از طریق آن براي

 
1781 نفر ایجاد اشتغال شده است. 

این برنامه کاري از گروه تامین برنامه شبکه یک سیماست که تلاش دارد در مدت 24دقیقه تاثیراین اشتغالزایی در رونق اقتصادي
مناطق نیمه روستایی گلستان، را به تصویر بکشد.



670 هزار بیکارشده کرونایی بیمه بیکاري گرفتند

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیرکل توسعه اشتغال وزارت کار گفت: 850 هزار نفر بیکار شده در دوران کرونا داریم که 730 هزار نفر مشمول بیمه
بیکاري هستند و بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است.

مدیرکل توسعه اشتغال وزارت کار گفت: 850 هزار نفر
بیکار شده در دوران کرونا داریم که 730 هزار نفر مشمول
بیمه بیکاري هستند و بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت

 
شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است. 

علاالدین ازوجی، مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه
اشتغال وزارت کار گفت: از بعُد بیمه بیکاري برآوردهایی که
داشته ایم در سطح کلان کشور تقریباً یک میلیون و 500
هزار نفر (شغل) به صورت رسمی و غیر رسمی آسیب دیده
اند، اما بر اساس آمار رسمی و ثبت شده در سامانه رابط

کار، حدود 850 هزار نفر بود که 730 هزار نفر مشمول بیمه بیکاري بودند و متناسب با سیاست هایی که ستاد ملی کرونا داشت بیمه

 
بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است. 

ازوجی گفت: از خرداد به این طرف بخش عمده اي از این افراد مشغول به کار شدند و طبق اطلاعات ثبتی که ما داریم تقریباً 193

 
هزار نفر آن ها کماکان بیکارند که به بیمه بیکاري بلند مدت سازمان تأمین اجتماعی معرفی شدند. 

وي افزود: براي حمایت از واحدهاي اقتصادي آسیب دیده سامانه اي بود که همه اصناف و کارفرمایان و خویش فرماها می توانستند
ثبت نام کنند و مشکلی نبود. طبق برآوردهایی که ما داشتیم تقریباً 3 میلیون و 700 هزار واحد اقتصادي به شدت آسیب دیدند، اما از

 
31 استان فقط 554 پروند (حدود 30 درصد) ثبت نام کردند. 

مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: از بعد کارشناسی هم متقاضیان و هم بانک ها استقبال نکردند، بالاخره

 
منابع 40 هزار میلیارد تومان باید پرداخت می شد، آنجا هم بحث این است که دو سومش منابع خود بانک است. 

ازوجی گفت: 554 هزار پرونده آن هایی است که به بانک ها ارسال شد، بحث هایی که مربوط به ستاد کرونا بود بانک ها اعمال
کردند، تا سطح 200 میلیون بر اساس ضوابط بخشنامه ستاد ملی کرونا عمل می شد و بالاتر از آن طبق ضوابط خود بانک ها، در
خصوص چک برگشتی ستاد ملی کرونا تصویب کرد که تسهیلاتی که براي کروناست مشمول چک برگشتی نیست و بانک ها رعایت

 
کردند و اگر مصادیقی هست که رعایت نشده اعلام کنند ما پیگیري می کنیم. 

 
از 14 میلیون بیمه شده، 7 میلیون نفر شامل بیمه بیکاري نمی شود 



شکوري مدیر کل امور بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی هم گفت: حدود 850 هزار نفر در سامانه وزارت کار از 23 اسفند ثبت نام
کردند منتها حدود 120 هزار نفر مشمول قانون کار نبودند چون یکی از شرایط پرداخت بیمه بیکاري این است که افراد مشمول قانون
کار باشند. بر اساس تصمیماتی که گرفته شد و پالایشی که شد حدود یک میلیون و 52 هزار نفر افرادي بودند که در فاصله زمانی
اسفند 98 تا اردیبهشت که زمینه پرداخت آن ها ماه به ماه فراهم شد که 990 هزار نفر مقرریشان را دریافت کرده اند و 62 هزار نفر

 
باقی مانده است تا پرداخت ایام کرونا تمام شود. 

شکوري با بیان اینکه ما هفت مرحله مقرري بیکاري را پرداخت کرده ایم، گفت: ما بر اساس تصمیمات معاونت اقتصادي ریاست
جمهور 14 رسته شغلی را از امهال 9 ماهه 20 درصد سهم کارفرما برایشان پیش بینی کرده ایم. یعنی در واقع ما بیش از هزار تا هزار
و پانصد هزار میلیارد تومان منابع درآمدمان را به اسفند 99 امهال داده ایم، یعنی 9 ماه امهال شده براي 20 درصد کارفرما؛ مهم تر از
همه اینکه به افرادي که از خرداد به بعد بیکار شده اند توانسته ایم مقرره بیکاري را طبق قانون بیکاري پرداخت کنیم یعنی حقوق

 
کامل افراد به آن ها پرداخت می شود. 

وي افزود: فرایند بیمه بیکاري باید به طور کامل الکترونیکی و غیر حضوري شود و از طرف دیگر قانون بیکاري ما صرفاً براي مشمولان
قانون کار تدارك دیده شده، وقتی با یک بحران مواجه می شویم قانون ظرفیت اجرا ندارد بنابراین در حال حاضر 14 میلیون بیمه

 
شده داریم که 7 میلیون آن ها شامل بیمه بیکاري نمی شوند از این جهت قانون باید اصلاح شود. 

ابراهیم درستی نایب رئیس اتاق اصناف تهران هم با انتقاد از روند کند بیمه بیکاري و تسهیلات حمایتی، خواهان تسریع در پرداخت
حمایت هاي کرونایی و کاهش بهره بانکی تسهیلات شد./مهر



احتمال ناکام ماندن همسان سازي بعد از دوازده سال غفلت/ منتظر اعتراض

گسترده کارگران باشید

منبع: شعار سالشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/08/05

شعار سال: کارگران و و بازنشستگان بار ها اعلام کرده اند دست اندازي به منابع تامین اجتماعی که حاصل دسترنج چند نسل
از طبقه کارگر است، به هر نحوي که صورت بگیرد با اعتراض گسترده روبرو خواهد شد؛ حالا نمایندگان مجلس یازدهم دو راه

در پیش دارند: یا این طرح را از دستور کار خارج می کنند و سراغ بودجه هاي ...

شعار سال: کارگران و و بازنشستگان بار ها اعلام کرده اند دست اندازي به منابع تامین اجتماعی که حاصل دسترنج چند نسل از
طبقه کارگر است، به هر نحوي که صورت بگیرد با اعتراض گسترده روبرو خواهد شد؛ حالا نمایندگان مجلس یازدهم دو راه در پیش
دارند: یا این طرح را از دستور کار خارج می کنند و سراغ بودجه هاي کلانِ بلااستفاده ي نهاد ها و بنیاد هاي خاص براي یارانه

 
پردازيِ غذایی به فقرا می روند یا اینکه منتظر اعتراض گسترده کارگران در خیابان یا مقابل مجلس می مانند. 

در توصیف کاري که نمایندگان مجلس قصد انجام آن را دارند، هیچ عبارتی رساتر و گویاتر از این نیست: "می خواهند ابرو را بردارند،

 
اما به جاي آن چشم را کور می کنند". 

در روز هاي گذشته، نمایندگان مجلس با هدف تامین اعتبار براي طرحِ «تامین کالا هاي اساسی» که حدود 30 هزار میلیارد تومان
اعتبار نیاز دارد، طرحی ضد کارگري را کلید زدند: سازمان تامین اجتماعی 17 هزار میلیارد تومان از 32 هزار میلیارد تومانی که در
تیرماه دریافت کرده که آنهم نقد نبوده و در قالب تهاتر سهام نهُ شرکت پرداخت شده، به دولت مسترد دارد تا بخشی از اعتبار طرح

 
کالابرگ الکترونیک یا همان تامین کالا هاي اساسی براي اقشار فرودست تامین شود. 

پیش از این، علی بابایی کارنامی (رئیس فراکسیون کارگري مجلس) در توصیف مختصات و پیکربندي طرح تامین کالا هاي اساسی به
ایلنا گفته بود: «براي این طرح اعتبار علیحده اختصاص نمی یابد و اعتبار مورد نیاز براي طرح قرار است از طریق جابجایی بودجه اي و

 
دستکاري کردن ردیف هاي بودجه 99 حاصل شود.» 

در همان روز هاي پایانی شهریورماه و ابتداي مهرماه که بحبوحه ي مذاکره و بحث در مورد این طرح در مجلس و در رسانه ها بود،
برخی اقتصاددانان از کمبود بودجه براي کلید خوردن چنین طرحی انتقاد کردند و هشدار دادند با این رویه یعنی برداشت از ردیف
هاي فعلی بودجه، کسري بودجه 99 تشدید خواهد شد. در همان روز ها ایلنا هم در گزارشی، نبود اعتبار خاص و مستقل را یکی از
چالش هاي اساسی طرح تامین کالا هاي اساسی برشمرد و ادعا کرد که این چالش، موجب تشدید کسري بودجه و کاستی هاي

 
اجرایی در بخش هاي دیگر خواهد شد. 

حالا هم نمایندگان مجلس، براي جابجایی ردیف هاي بودجه اي، به جاي اینکه سراغ بخش هایی مانند نهاد هاي خاص، بنیاد هاي
معاف از مالیات یا سازمان هاي عریض و طویل و بعضاً ناکارآمد در دستگاه هاي دولتی و نهاد هاي عمومی بروند، سراغ مظلوم ترین و
بی دفاع ترین سازمان مردمی کشور یعنی «سازمان تامین اجتماعی» آمده اند و می خواهند نیمی از بودجه تهاتري سازمان را - که
فعالان کارگري و کارشناسان روابط کار اصولاً به این نحوه رد دیون دولت بار ها اعتراض کرده اند و تذکر داده اند دولت باید به جاي
سهام شرکت هاي در آستانه ي ورشکستگی، پول نقد به سازمان بدهد- باز پس بگیرند و خرج تامین کالا هاي اساسی در طرح کوپنِ



 
الکترونیک براي فرودستان کنند. 

به عبارت واضح تر، قصد دارند از پول 42 میلیون نفر از جامعه بزرگ کارگري کشور که فرودست ترین طبقه اجتماع هستند، برداشت
غیرقانونی کنند و به شیوه هاي معمول یارانه پردازي که غالباً حذفی است و کارگران بسیاري را خط می زند، به فرودستان یارانه غذا

 
بدهند. 

سواي از اینکه پرداخت یارانه غذا در این زمانه چقدر ناپسند و نشان دهنده استیصال است -چراکه نشان می دهد دستمزد هاي واقعی
مزدبگیران بسیار کاهش یافته و نرخ بیکاري و غیررسمی کاري در اقتصاد تا آنجا زیاد شده که 60 میلیون نفر از جمعیت کشور (تقریباً
دوسوم جمعیت) با درآمد خود قادر به تامین هزینه هاي خوراکی خانوار نیستند- بازگرداندن 16 یا 17 هزار میلیارد تومان از پرداخت
تهاتري دولت، آنهم در زمانی که بدهی دولت به سازمان بیش از 308 هزار میلیارد تومان است، اعتراض سنگین جامعه کارگري را

 
برانگیخته است. 

 
رفتار غیرقانونی دولت در عدم پرداخت بدهی هاي سازمان 

در بند (و) در تبصره 2 بودجه 99 دولت مکلف شده است تا سقف 50 هزار میلیارد تومان از روش هاي مختلف به سازمان تأمین
اجتماعی پرداخت کند و در ضمن، وزارت اقتصاد مکلف شده است که گزارش عملکرد این بند از تبصره را هر سه ماه یکبار ارائه کند.
اما برخلاف این تصریح قانونی، تا امروز که هفت ماه از سال 99 سپري شده، غیر از همان 32 هزار میلیارد تومانی که در تیرماه در
قالب تهاتر سهام نه شرکت پرداخت شد، ریالی به حساب سازمان واریز نشده است؛ سال گذشته (سال 98) نیز 50 هزار میلیارد تومان
پیش بینی شده در قانون بودجه به سازمان پرداخت نشد. این در حالیست که به گفته اکبر شوکت (عضو کارگري هیات امناي سازمان
تامین اجتماعی) 32 هزار میلیارد تومانی که در تیرماه به سازمان پرداخت شد، کسري از بدهی دولت نیست بلکه اعتباري است که

 
دولت «باید» براي همسان سازي حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی مانند بازنشستگان سایر صندوق ها پرداخت می کرد. 

او تاکید می کند: وقتی دولتی ها در مذاکرات مزدي کارگران، با افزایش قانونی حداقل مزد و مستمري براساس الزامات صریح ماده 41
قانون کار مخالفت می ورزند و نمی گذارند مزد و مستمري به اندازه تورم سبد معیشت افزایش یابد، وظیفه دارند براي جلوگیري از
اعتراض بازنشستگان کارگري، بودجه علیحده براي همسان سازي اختصاص بدهند تا دریافتی این بازنشستگان تا حدي -فقط تا
حدي- به حقوق بازنشستگان کشوري و لشگري نزدیک شود؛ آنهم در شرایطی که حدود 10 هزار میلیارد تومان از خزانه دولت و بیت

 
المال براي اجراي همسان سازي حقوق بازنشستگان کشوري و لشگري پرداخت کرده اند! 

حالا دولتی که در یک روایت فقط 32 هزار میلیارد تومان از بدهی 308 هزار میلیارد تومانی را پرداخته و در روایت درست تر و قانونی
تر، ریالی از این بدهی را تا امروز نپرداخته و آن 32 هزار میلیارد تومان، اعتباري بوده که باید براي همسان سازيِ حقوق 65 درصد از
بازنشستگان کشور از خزانه ملی اختصاص می داده، قصد دارد از همین پرداختِ نسیه، نیمی را پس بگیرد تا به فقرا غذا بدهد!
درحالیکه به گفته تمام کارشناسان و دغدغه مندان سازمان از جمله علی دهقان کیا (رئیس کانون کارگران بازنشسته تهران) ردیف
پرداخت بدهی هاي دولت به سازمان، به دلیل استراتژیک بودنّ موقعیت و عملکرد تامین اجتماعی در نظام مزدي و اقتصادي کشور،
باید ردیفی با بالاترین اولویت پرداخت باشد و تازه دولت از محل هاي کم اهمیت تر بزند تا بدهی خود را به سازمان، سر وقت و نقدي

 
پرداخت کند. 

اکبر شوکت تاکید می کند: اگر دولت بدهی خود را به سازمان سر وقت و با خاصیتِ سودآوري و نقدشوندگی بالا نپردازد، سازمان
نهایتاً تا پنج سال آینده به مشکل جدي برخورد خواهد کرد به حدي که در پرداخت مستمري هاي ماهانه و هزینه هاي درمان ماهانه،



 
دچار گرفتاري خواهد شد. 

 
همسان سازي به مشکل می خورد! 

علی دهقان کیا نیز هشدار می دهد: اگر بدهی هاي سازمان پرداخت نشود، یک معضل اجتماعی بزرگ رخ خواهد داد؛ علاوه بر این،
اگر نمایندگان مجلس از تک و تاي برداشت از منابع سازمان نیفتند و بخواهند نیمی از پرداخت تیرماه را مسترد کنند، هم متناسب

 
سازي زیر سوال می رود یا به مشکل برمی خورد و هم سازمان به کمبود بودجه برخواهد خورد. 

همسان سازي یا متناسب سازي با همین فرمول هایی که بعد از دوازده سال غفلت، بالاخره در مردادماه سال جاري اجرایی شده و
اعتراض گسترده بازنشستگان را در پی داشته، حداقل سالی 17 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد، اما اعتبار مورد نیاز براي «همسان
سازي واقعی» که هم شرایط بیمه پردازي بازنشستگان در زمان اشتغال و هم فاصله 90 درصدي با شاغلان هم تراز را رعایت کند،
بیش از 30 هزار میلیارد تومان اعتبار سالانه نیاز دارد. در حال حاضر، مقامات سازمان به بازنشستگان سخت و زیان آور وعده داده اند
که نهایتاً تا تیرماه، در فرمول هاي همسان سازي تجدیدنظر و بازنگري صورت می دهند و دریافتی آن ها براساس احتساب ده سال
سابقه استحقاقی، افزایش خواهد یافت، اما با این روندي که نمایندگان مجلس پیش گرفته اند به نظر نمی رسد که همین همسان

 
سازي پر از عیب و ایراد فعلی نیز بتواند تداوم داشته باشد. 

بازنشستگان سخت و زیان آور می گویند «دولت باید بخشی دیگر از بدهی هاي سازمان را بپردازد تا حداقل هزار یا هزار و پانصد
میلیارد تومان اعتبار براي ترمیم فرمول هاي همسان سازي فراهم شود»، اما رویکرد نمایندگان مجلس براي برداشت از حق الناس و
صندوق بین النسلی سازمان نشان می دهد که این نمایندگان، کارگران و بازنشستگان را به مرگ گرفته اند تا به تب راضی شوند! آیا
چنین نمایندگانی با چنین رویکردي، به دولت فشار خواهند آورد که تا پایان سال 50 هزار میلیارد تومان از بدهی خود را به سازمان

 
بپردازد؟! بعید به نظر می رسد که این نمایندگانِ مجلس یازدهم، حامی سازمان و بیمه شدگان مظلوم آن باشند! 

 
سراغ بخش هاي غیرمفید بروید و سازمان را رها کنید! 

در این شرایط، فعالان کارگران و بازنشستگان، با جدیت تمام خطاب به نمایندگان مجلس می گویند "از خزانه دولت یا از بخش هاي
غیرمفید اقتصاد بکنید و به فقرا یارانه غذا بدهید نه از سرمایه جمعی ما که با کد یمین میلیون ها کارگر معادن و کارخانجات و صنایع

 
سنگین فراهم شده است! " 

علی دهقان کیا در این رابطه می گوید: نباید از صندوق تامین اجتماعی براي اقشار آسیب پذیر و کم درآمد برداشت کنند؛ از خزانه
دولت بدهند؛ از بودجه هاي کلان خودشان بردارند نه از جیب بازنشستگانی که 60 درصد آن ها حداقل بگیر هستند (که 3 میلیون

 
تومان هم در ماه درآمد ندارند) و 10 درصد حتی زیر حداقل بگیر. 

به احتمال زیاد دوشنبه (5 آبان) این طرح پیشنهادي که توسط حاج بابایی -یکی از نمایندگان- پیشنهاد شده، در مجلس به بحث
گذاشته خواهد شد. دهقان کیا خطاب به نمایندگان مجلسِ یازدهم می گوید: «برداشت از بودجه کارگران و بازنشستگان کم درآمد،
عواقب بسیار دارد و امیدوارم این طرح را از دستور کار خارج کنید! سراغ بخش هاي دیگر بروید و به حقوق حقه ي جامعه ي کارگري

 
دست اندازي نکنید!» 

کارگران و بازنشستگان بار ها اعلام کرده اند دست اندازي به منابع تامین اجتماعی که حاصل دسترنج چند نسل از طبقه کارگر است،



به هر نحوي که صورت بگیرد با اعتراض گسترده روبرو خواهد شد؛ حالا نمایندگان مجلس یازدهم دو راه در پیش دارند: یا این طرح را
از دستور کار خارج می کنند و سراغ بودجه هاي کلانِ بلااستفاده ي نهاد ها و بنیاد هاي خاص براي یارانه پردازيِ غذایی به فقرا می

 
روند یا اینکه منتظر اعتراض گسترده کارگران در خیابان باشند؛ مقابل همان مجلس... 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري کار ایران (ایلنا)، تاریخ انتشار: 5 آبان 1399، کدخبر: 986338،
www.ilna.news



برگزاري دومین دوره مسابقات آزاد «نماچینی آجر»

منبع: ایسناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیر کل فنی حرفه اي استان اصفهان از برگزاري دومین دوره مسابقات آزاد کشوري «نماچینی آجر» در تاریخ 14 تا 17
آبان ماه در اصفهان خبر داد.

آرش اخوان طبسی امروز (دوشنبه- 5 آبان ماه) در نشست
خبري دومین دوره مسابقات آزاد کشوري «نماچینی آجر»
در اصفهان با اعلام خبر برگزاري این دوره از مسابقات،
اظهار کرد: این دوره از مسابقات همزمان با افتتاح رسمی
سالن جدید نمایشگاه اصفهان و برگزاري اولین نمایشگاه

 
تجهیزات ساختمانی در این محل جدید برگزار می شود. 

وي با اشاره به برگزاري دوره نخست این مسابقات، افزود:
دوره نخست این مسابقات سال گذشته با همکاري اداره کل آموزش فنی حرفه اي استان اصفهان همزمان با بیست و دومین نمایشگاه

 
بین الملی صنعت ساختمان در محل نمایشگاه بین المللی اصفهان برگزار شد. 

مدیر کل فنی حرفه اي استان اصفهان ادامه داد: این مسابقات با همکاري اداره کل فنی حرفه اي استان و بخش خصوصی نمونه موفق

 
همکاري بخش دولتی و خصوصی است که گامی ارزنده در گسترش و پیشرفت صنعت ساختمان خواهد بود. 

به گزارش ایسنا، اخوان با بیان اینکه 54 آموزشگاه دولتی و 1300 آموزشگاه فعال در استان اصفهان مشغول ارائه آموزش هستند،
تصریح کرد: تعهدات آموزشی ما در سال حدود 11 میلیون نفر ساعت و 60 هزار نفر دوره در سطح استان اصفهان است که این

 
آموزشها در قالب ارائه آموزش به افراد جویاي کار و شاغلین حوزه هاي مختلف ارائه می شود. 

وي افزود: براي شاغلین صنوف برنامه هاي متعددي وجود دارد که به منظور ارتقا و بهره وري شاغلین براي دو هدف ارتقا و پایداري

 
شغل افراد ارائه می شود. همچنین براي شاغلین به ویژه همکاري با بخش هاي خصوصی نیز آموزش هاي لازم ارائه می شود. 

مدیر کل فنی حرفه اي استان اصفهان برگزاري مسابقات را یکی از راه هاي ایجاد مهارت اندوزي و ترغیب جوانان دانست و گفت:

 
سالهاست که مسابقات ملی و جهانی مهارت در سطح کشور و دنیا برگزار می شود. 

اخوان افزود: در مسابقات آزاد برخلاف مسابقات ملی و جهانی، هیچگونه محدودیتی براي حضور افراد از جمله شرایط سنی خاص در

 
نظر گرفته نمی شود و تمام صاحبان ایده هاي مختلف در این حوزه می توانند در این دوره از مسابقات شرکت کنند. 

وي خبر داد: تاکنون چندین دوره مسابقات مختلف با همکاري بخش هاي خصوصی در استان اصفهان انجام شده که می توان به

 
مسابقات آرایش مردانه، گل آرایی، نما چینی آجر، تعمیر لوازم خانگی و مسابقات کافی شاپ و نوشیدنی سرد اشاره کرد. 



مدیر کل فنی حرفه اي استان اصفهان با تاکید براینکه درنظر داریم این دست مسابقات را به یک برند ملی تبدیل کنیم، خاطرنشان
کرد: سعی بر این است که در این دوره از مسابقات آزاد از حالت روتین بودن خارج شده و به افراد برگزیره در زمینه اشتغال زایی

 
کمک شود. 

اخوان با بیان اینکه تا 48 ساعت پیش از شروع مسابقه افراد زمان دارند که طرح هاي خود را ثبت کنند، افزود: تا این لحظه 19 نفر

 
شرکت کرده اند و امیدواریم همانند سال گذشته شرکت کنندگانی از دیگر کشورها نیز اعلام آمادگی کنند. 

 
آجر ایران با توجه به مواد اولیه پاسخگوي همه جاي کشور است 

در ادامه، رضا چینی- مدیرعامل شرکت آجرنماچین با اشاره به مزیت هاي استفاده از نمونه هاي آجر جدید اظهار کرد: براي اولین بار
به جهت استفاده بهینه و زیست محیطی از سنگ هاي صنعتی به نام شیل در تهیه آجر استفاده می کنیم که جذب آب بهتر و

 
مقاومت بهتري نسبت به سرما و گرما دارد. 

وي افزود: بالغ بر 10 هزار معدن شناسایی و حدود 70 نوع آجر تهیه میکنیم که به دلیل استفاده از مواد معدنی در تهیه آجرها، تنوع

 
رنگ بالا و جایگزین خوبی براي نماي ساختمان شده است. 

مدیرعامل شرکت آجرنماچین با بیان اینکه جذب اب آجر شیل از خاك رس بهتر است، تصریح کرد: ابعاد اجر با تکنولوژي هاي جدید
تغییر کرده و تا یک متر و بیست متر طول هم تولید میشود که این نمونه هاي جدید نیاز به اموزش دارد و در حال حاضر در سطح

 
کشور مراکز مختلف ما آموزش هاي لازم در این حوزه را ارائه می دهند. 

چینی همچنین از تولید چسب آجر براي اولین بار در کشور خبر داد و فت: با قطر کمتر آجر را به دیوار میچسباند و مقاومت سرما و

 
گرما آن بالا است. همچنین با سبک جدید آجرها می توانیم 35 درصد صرفه جویی انرژي داشته باشیم. 

وي درخصوص آموزش هاي مورد نیاز به فعالان این حوزه اظهار کرد: آموزش آجر به 4 سبک در سراسر کشور را اجرا کرده ایم و

 
اکنون آموزش نماچینی با ملات، چسب و سیستم خشک که در مسابقه اجرا می شود را در دستور فعالیت هاي خود داریم. 

چینی به صادرات آجر اشاره کرد و گفت: در حال حاضر به کشورهاي مختلفی از جمله استرالیا، چین، کانادا و کشورهاي آسیایی آجر
صادر می کنیم که البته به دلیل وجود تحریم ها مشکلاتی در این زمینه داریم و یکی از معضلات صادرات در استان اصفهان نیز
مشکل حمل و نقل داخلی است که متاسفانه حمل ریلی خیلی قوي نیست و به اضافه اینکه در نوسان نیز است که البته با افتتاح

 
ترمینال کارگو هوایی اصفهان اتفاقات خوبی در جریان است. 

وي تاکید کرد: در این دوره از مسابقات نفرات برتر علاوه بر اهداي جوائز نقدي، انها که بتوانند به دیپلم فنی برسند، 6 ماه خود و
خانواده آنها بیمه تامین اجتماعی می شوند تا فرهنگ استفاده از بیمه را در میان اقشار جامعه آموزش دهیم و همچنین خدمتی به

 
افراد برگزیده باشد. 

چینی ادامه داد: نفرات برتر به جز جوائز نقدي و 6 ماه بیمه، می توانند در تمام شعبات ما 5 درصد تخفیف خرید محصولات استفاده

 
کنند. 



وي با بیان اینکه مشکلی براي تامین مواد اولیه نداریم، خاطرنشان کرد: معادن کشور تامین مواد اولیه را راحت کرده البته در این میان

 
تحریم ها مشکلاتی بر سر راه تولید ایجاد می کند. 

چینی با بیان اینکه آجر براي بافت هاي مختلف استفاده می شود و در تمام مناطق ایران با هر دمایی کاربرد دارد، تصریح کرد: آجر

 
ایران با توجه به مواد اولیه پاسخگوي همه جاي کشور است و عمر اجر بالغ بر 4 هزار سال هم تخمین زده می شود. 

انتهاي پیام



پیشرفت 76 درصدي پروژه خط لوله گوره-جاسک

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/08/05

فصل اقتصاد - پیشرفت فاز نخست طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک به 76.5 درصد رسیده و این طرح ملی با وجود
مصائب تحریم و همچنین شیوع ویروس کرونا در کشور، در حال انجام است.

فصل اقتصاد - پیشرفت فاز نخست طرح انتقال نفت خام
گوره به جاسک به 76.5 درصد رسیده و این طرح ملی با
وجود مصائب تحریم و همچنین شیوع ویروس کرونا در

 
کشور، در حال انجام است. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از وزارت نفت، علی
جعفرزاده، قائم مقام طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک

در شرکت متن درباره آخرین وضع پیشرفت این طرح توضیح داد: هم اکنون پیشرفت فاز نخست طرح به 76.5 درصد رسیده است و
تمام امکانات و نیروها بسیج شده اند تا فاز نخست این طرح راهبردي تا پایان سال به بهره برداري برسد و انتقال بیش از 300 هزار

 
بشکه نفت خام از گوره به جاسک امکان پذیر شود. 

وي احداث خط لوله، تلمبه خانه هاي 2 و 4، 2 ایستگاه توپکرانی و برق رسانی را از جمله اهداف فاز نخست طرح ملی گوره-جاسک

 
عنوان کرد و گفت: تا پایان سال، 2 میلیون بشکه از ظرفیت مخازن جاسک نیز به مدار خواهد آمد. 

قائم مقام طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک با بیان اینکه هم اکنون پیشرفت بخش احداث خط لوله طرح به بیش از 62 درصد
رسیده است، ادامه داد: تاکنون نزدیک به 700 کیلومتر خط لوله به سایت تحویل و بیش از 300 کیلومتر لوله گذاري انجام شده است

 
که بر اساس برنامه پیش رو، تمام گستره خط لوله که حدود هزار کیلومتر است تا پایان امسال تست، نصب و عملیاتی خواهد شد. 

جعفرزاده با اشاره به استفاده حداکثري از کالاها و تجهیزات ساخت داخل در این طرح ملی، به ورق ترش، لوله ها، شیرآلات 42
اینچی، شیرهاي دستی و کنترلی، سیستم کنترل و… به عنوان مصادیق اصلی ساخت داخل در طرح اشاره و عنوان کرد: حدود 95
درصد کالاهاي طرح از محل تولیدات داخل تأمین شده و به واسطه اجراي این طرح براي حدود 8 هزار نفر به صورت مستقیم و 15

 
هزار نفر به صورت غیرمستقیم اشتغال زایی صورت گرفته است. 

این مقام مسؤول با اشاره به رعایت پروتکل هاي بهداشتی در مسیر اجراي طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک، گفت: واقعیت این
است که کرونا شرایط کار را بسیار سخت تر کرده و با وجود این، دست اندرکاران طرح بدون هیچ تعطیلی و بی وقفه براي به ثمر

رساندن این طرح در تلاش هستند.



تعرفه گمرکی کالاهاي صادراتی باید شناور باشد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/08/05

فصل اقتصاد - حسین پیرموذن، رئیس اتاق اردبیل می گوید: با توجه به شناور بودن نرخ ارز، باید تعرفه گمرکی کالاي
صادراتی نیز شناور باشد و در دوره هاي زمانی مشخص به روزرسانی و تغییرات آن اعلام شود.

فصل اقتصاد - حسین پیرموذن، رئیس اتاق اردبیل می
گوید: با توجه به شناور بودن نرخ ارز، باید تعرفه گمرکی
کالاي صادراتی نیز شناور باشد و در دوره هاي زمانی

 
مشخص به روزرسانی و تغییرات آن اعلام شود. 

رئیس اتاق اردبیل گفت: تعرفه گمرکی کالاي صادراتی
برخلاف شناور بودن قیمت ارز ثابت است و به نظر می

 
رسد که این تعرفه هم باید شناور باشد. 

حسین پیرموذن در هشتاد و دومین جلسه شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی، افزود: براي برخی از کالاها این شناور بودن از
سوي گمرك لحاظ می شود اما پیشنهاد شد که تمهیدي اندیشه شود و هر پانزده روز یک بار از سوي گمرك قیمت اقلام مختلف

 
مناسب با تغییرات جدید اعلام شود. 

او با اشاره به موضوع این جلسه در خصوص روز ملی صادرات، تأکید کرد: مشکلات نرخ ارز و نوسانات قوانین باعث اذیت دوستان
صادرکننده شده و انتخاب صادرکننده نمونه امسال تحت تأثیر این مشکلات است، در چنین شرایطی می توان گفت همه دوستان

 
تولیدکننده و صادرکننده کار بزرگی کرده اند. 

رئیس اتاق اردبیل تصریح کرد: انتخاب صادرکننده نمونه هرساله بر عهده سازمان صمت و اتاق بازرگانی است، امسال هم فراخوان

 
منتشر کردیم اما صادرکنندگان درگیر بحث تعرفه و پیمان سپاري ارزي هستند و کسی اعلام آمادگی نکرد. 

پیرموذن خاطرنشان کرد: اطلاعات 59 صادرکننده استان از سوي بانک مرکزي و وزارتخانه براي ما ارسال شده است، درحالی که

 
برخی از این صادرکنندگان پیمان سپاري ارزي را انجام داده و برخی دیگر انجام نداده اند . 

رئیس اتاق مشترك ایران و آذربایجان تشریح کرد: صادرکنندگان نمونه امسال استان از بین صادرکنندگانی انتخاب می شود که طبق

 
قانون 70 تا 100 درصد پیمان سپاري ارزي را انجام داده اند که در استان ما 8 صادرکننده در این شرایط قرار دارند. 

و افزود: یکی از مشکلات صادرکنندگان این است که در سال 97 با دلار 9 هزارتومانی صادرات انجام داده اند و امسال با ارز 32

 
هزارتومانی باید رفع تعهد ارزي انجام دهند؛ که البته خوشبختانه تا آخر سال براي این امر فرصت داده شده است. 

 
در پایان سال 1400 صادرات استان به 300 میلیون دلار می رسد 

استاندار اردبیل نیز در هشتاد و دومین جلسه شوراي گفت وگوي این استان، گفت: با اضافه شدن کالاهاي جدید به سبد صادرات
استان و با شروع به کار کارخانه ها و تولیدي هاي در دست احداث، در انتهاي سال آینده به 300 میلیون دلار صادرات خواهیم رسید.
اکبر بهنام جو تأکید کرد: وقتی صادرات نفت به خوبی انجام نمی شود باید با افزایش صادرات غیرنفتی هم به ارزآوري کشور کمک

 
کنیم و هم به دنبال رونق اقتصادي استان و اشتغال زایی در استان باشیم. 

او افزود: این جلسه شوراي گفت وگو به منظور گرامیداشت روز صادرات با محور بررسی صادرات استان برگزار شد، خوشبختانه در



استان اردبیل، به جز صادرات چمدانی که با توجه به شیوع کرونا صفر شده است، در سایر صادرات استان در شش ماهه اول 34 درصد

 
افزایش داشته ایم. 

بهنام جو تصریح کرد: صادرکنندگان برخی از کالاها در خصوص قیمت تعرفه گمرکی مشکلاتی را مطرح کردند که در این خصوص در

 
هفته جاري جلسه اي را در تهران خواهیم داشت تا تعرفه گمرکی این کالاها هم به قیمت واقعی برسد. 

استاندار اردبیل خاطرنشان کرد: امسال برخی از کالاها، مثل ام دي اف، به سبد صادرات استان اضافه شده است و پیش بینی می شود

 
در خصوص ام دي اف 10 میلیون دلار صادرات را داشته باشیم که این امر به توسعه صادرات استان کمک بسزایی خواهد کرد. 

او درنهایت ضمن گرامیداشت روز صادرات و قدردانی از تولیدکنندگان و صادرکنندگان استان، گفت: کسی که عاشق تولید است با
تمام سختی ها به کار خود ادامه می دهد، ما هم موظف هستیم که در کنار عزیزان باشیم و با تلاش هاي شبانه روزي مشکلات

موجود بر سر راه تولید و صادرات استان را رفع کنیم.



خسارت 30 درصدي به طلاي سبز اردکان/پیش بینی برداشت 9000 تن پسته

خشک

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/08/05

فصل اقتصاد - مدیر جهاد کشاورزي اردکان با اشاره به کاهش 30 درصدي برداشت محصول پسته از باغات این شهرستان به
علت مخاطرات جوي، پیش بینی کرد که با این وجود امسال بیش از 9000 تن پسته خشک در اردکان تولید شود.

 
 

فصل اقتصاد - مدیر جهاد کشاورزي اردکان با اشاره به کاهش 30 درصدي برداشت محصول پسته از باغات این شهرستان به علت

 
مخاطرات جوي، پیش بینی کرد که با این وجود امسال بیش از 9000 تن پسته خشک در اردکان تولید شود. 

آخرین ماه فصل تابستان و ابتداي اولین ماه از فصل پاییز همراه است با اوج برداشت پسته در مزارع کشاورزان پرتلاش اردکانی در
استان یزد؛ کشاورزانی که این روزها با تلاش و استفاده از علم و نوآوري در تولید محصول خود، پسته هاي با کفیتی را روانه بازار

 
داخل و خارج می کنند، هر چند که در سال جاري با بلایاي طبیعی مختلفی از جمله گرمازدگی نیز دست و پنجه نرم کردند. 

«علیرضا احمدي» مدیر جهاد کشاورزي شهرستان اردکان در گفت وگو با خبرنگار ایسنا در این باره می گوید: پسته به لحاظ اقتصادي
و همچنین سازگاري با آب و خاك و شرایط جوي، مهمترین محصول کشاورزي شهرستان اردکان به شمار می رود که هر ساله

 
برداشت آن از اواسط تیرماه با ارقام بومی تیرماهی شروع می شود و تا اواسط آبان ماه با برداشت سایر ارقام ادامه پیدا می کند. 

وي خاطرنشان می کند: از 10 هزار هکتار سطح زیرکشت فعال شهرستان اردکان، هفت هزار و 500 هکتار تحت کشت پسته است که
شش هزار و 800 هکتار از این سطح را باغات پسته بارور تشکیل داده و 700 هکتار آن را باغات غیرباروري تشکیل می دهد که هنوز

 
به محصول دهی نرسیده اند. 



 
 

 
افزایش 1000 هکتاري پسته زارهاي اردکان 

احمدي می گوید: انتظار داریم به دنبال بارور شدن باغات نو و حذف بعضی زراعت هاي پرآبخواه در شهرستان و جایگزینی آن با

 
کشت پسته، سطح کشت طلاي سبز در شهرستان تا پایان برنامه ششم به 8500 هکتار برسد. 

این مسئول اضافه می کند: کار برداشت پسته در اردکان کاملاً با دست انجام می شود و تاکنون مکانیزه نشده است لذا فصل برداشت

 
پسته، فصل پرکاري براي باغداران اردکانی به شمار می رود. 

 
 

 
اشتغال 3000 نفر در فصل برداشت پسته 

مدیر جهادکشاورزي اردکان بیان می کند: با توجه به این که هر کارگر روزانه به طور متوسط می تواند حداکثر70 کیلو پسته برداشت
کند، براي برداشت پسته در شهرستان حداقل به 364 هزار نفر روز کارگر نیاز است که معادل کارکرد سه هزار نفر در طول این دوران

 
چهار ماهه است. 

وي می گوید: 20 درصد پسته به صورت کل براي مصرف تازه در بازار به فروش می رود و 80 درصد آن بلافاصله بعد از برداشت، روانه

 
ي ترمینال هاي ضبط و فرآوري پسته می شود. 

مدیر جهادکشاورزي ارکان یادآور می شود: در سال هاي قبل بیش از 28 ترمینال بهداشتی با ظرفیت فرآوري 42 هزار تن پسته در

 
این شهرستان ایجاد شده که در این ترمینال ها کار پوست کنی پسته و خشک کردن آن به صورت بهداشتی انجام می شود. 



 
 

 
7000 میلیارد ریال ارزش پسته تولیدي اردکان 

احمدي خاطرنشان می کند: با توجه به این که پسته مهمترین محصول صادراتی کشاورزي کشور و شهرستان به شمار می رود و
حیثیت و وجهه کشور در امر صادرات در گروي محصولات بهداشتی و مرغوب است، از باغداران انتظار می رود تا محصول خود را
جهت آماده سازي تنها به ترمینال هاي بهداشتی بسپارند و با رعایت موارد بهداشتی از جایگاه کشور در صادرات پسته محافظت کنند.
وي با بیان این موضوع که واحدهاي پسته پوست کنی آبی غیرمجاز و غیربهداشتی بوده و براي ادامه فعالیت باید خط فرآوري خود را
اصلاح کنند، اعلام می کند: هم اکنون با ساخت چند کارخانه فرآوري پسته در شهرستان، ظرفیت فرآوري پسته اردکان به پنج هزار و
300 تن رسیده است که در این واحدها معمولا از پسته هاي در بسته، مغز و خلال پسته تولید شده و به واحد تولید گز و سوهان و

 
همچنین براي صادرات ارسال می شود. 

این مسئول با اشاره به این که انتظار می رود در پایان برنامه ششم یعنی سال 1400، ظرفیت فرآوري در شهرستان اردکان به 7500

 
تن برسد، اظهار می کند: ارزش محصول پسته شهرستان بالغ بر 700 میلیارد تومان برآورد می شود. 

 
 

 
کاهش خسارت به پسته کاران با پیامک 

مدیر جهاد کشاورزي اردکان می گوید: هر ساله بخشی از محصول پسته به دلیل مخاطرات جوي همچنین گرمازدگی و سرمازدگی و
طوفان از دست می رود ولی اگر کشاورزان از زمان و محل وقوع این مخاطرات خبر داشته باشند، می توان با اقدامات پیشگیرانه

 
خسارت ناشی از این مخاطرات را به حداقل رساند. 

وي تاکید می کند: در سال هاي گذشته، سامانه هایی در محل مزرعه هاي حجت آباد و مهدي آباد نصب شده که پیش از وقوع این
مخاطرات، زمان وقوع آن را از طریق ارسال پیامک به اطلاع کشاورزان می رساند و امیدواریم با گسترش استفاده از این سامانه و

 
اقدامات پیشگیرانه بتوان خسارت ناشی از این مخاطرات را به حداقل رساند. 



به گفته ي احمدي، امسال خسارت ناشی از تگرگ و گرما زدگی بالغ بر 30 درصد برآورد می شود ولی با این وجود متوسط عملکرد

 
پسته شهرستان بالغ بر یک هزار و 350 کیلوگرم در هکتار بوده است. 

این مسئول با بیان این که امسال بیش از 9 هزار تن پسته خشک در اردکان تولید می شود، تصریح می کند: از ارقام پسته غالب
شهرستان می توان رقم تیرماهی، بادامی، حاجی عبدالهی، حسن عباسی، احمدآقایی، اکبري، فندقی، پرنده اي و کله قوچی را نام برد
ولی نباید فراموش کرد که باغات شهرستان اردکان به علت قدمت سابقه کشت محصول به عنوان «بانک ژنتیکی از ارقام سازگار پسته»

 
شناخته شده و می توان از آن به عنوان پایه هاي مقاوم به شوري، گرما ، سرما و گومز بهره برداري کرد. 

انتهاي پیام



بهبود 10 امتیازي شاخص هاي بهره وري در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/08/05

فصل اقتصاد - وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از بهبود 10 امتیازي شاخص هاي بهره وري در این وزارتخانه خبر داد و آن را
نشان دهنده همراهی و همکاري بخش هاي مختلف دانست و بر استمرار و بهبود این فرایند تاکید کرد.

فصل اقتصاد - وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از بهبود 10
امتیازي شاخص هاي بهره وري در این وزارتخانه خبر داد و
آن را نشان دهنده همراهی و همکاري بخش هاي مختلف

 
دانست و بر استمرار و بهبود این فرایند تاکید کرد. 

به گزارش فصل اقتصاد، به نقل از وزارت تعاون،کار و رفاه
اجتماعی ،" محمد شریعتمداري " در نشست کمیته

راهبردي ارتقاي بهره وري که با حضور رئیس سازمان ملی بهره وري ایران و تعدادي از معاونین و روساي سازمان هاي زیر مجموعه
این وزارتخانه به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد با بیان این مطلب، افزود: تبیین درست شاخص هاي بهره وري ، دستاوردهاي مهمی
را به همراه دارد. در وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، شاخص هاي ارزیابی ، داراي پیچیدگی بیشتري نسبت به سایر دستگاه ها است
و با توجه به اهمیت فوق العاده موضوع بهره وري در کشور، آمادگی خود را براي استفاده از تمامی تجهیزات، امکانات و ظرفیت ها در

 
این مسیر اعلام می کنیم. 

وزیر تعاون ،کار و رفاه اجتماعی با اشاره به وجود سابقه دیرینه مجموعه وزارت تعاون ،کار و رفاه اجتماعی در حوزه بهره وري،گفت:
کار در این حوزه طی دو سال اخیر به طور جدي تري نسبت به سال هاي قبل از آن پیگیري شده است و همه سازمان ها و نهادهاي

 
زیرمجموعه، با جدیت راه خود را براي رسیدن به این مسیر آغاز کرده اند. 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه باید تعریف دقیق بهره وري در حوزه هاي مختلف ارائه شود ،افزود: وظایف این وزارتخانه ترکیبی از

 
حوزه هاي اقتصادي و اجتماعی است و باید تعریف دقیقی از بهره وري در هر دو حوزه ارائه و شاخص ها به درستی تعیین شوند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به روابط کار به عنوان یکی از وظایف اختصاصی این وزارتخانه اشاره کرد و اظهار داشت : اجراي قانون

 
کار با توجه به تاثیر معنادار آن در فضاي کسب و کار،وظیفه تخصصی این وزارتخانه تلقی می شود. 

شریعتمداري با اشاره به ضرورت بهره ورتر عمل کردن در حوزه روابط کار و اثرگذاري آن بر تولید ناخالص ملی، تصریح کرد: باید

 
تعریف دقیق بهره وري در حوزه روابط کار مشخص شود. 

وي با بیان اینکه در حوزه بازار کار شاخص هاي مقایسه اي وجود دارد افزود : در ارزیابی ها و شاخص هاي بهره وري، باید به رابطه

 
بین قوانین و مقررات حاکم بر فضاي کسب و کار و تنظیم روابط کار نیز توجه شود. 

وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه قانون تامین اجتماعی و قانون کار همواره مکمل هم هستند و در کنار یکدیگر قرار
دارند، افزود: این دو قانون با هم می توانند فضاي کسب و کار مطلوب و تسهیل گر ایجاد و با ارائه مشوق هاي لازم در حوزه نظام
تامین اجتماعی، قوانین حاکم بر بازارکار را تعیین کنند.علاوه بر تنظیم روابط کار، موضوع تامین اجتماعی و آثار آن بر بازار کار یکی

 
دیگر از ماموریت هاي اصلی این وزارتخانه محسوب می شود. 

 
شریعتمداري تصریح کرد : با شناسایی دقیق وظایف این قانون می توان به توسعه سیاستی در این حوزه دست یافت. 



وزیر تعاون ،کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه مداخله این وزارتخانه در امر کارآفرینی و اشتغال نیز موضوع مهمی محسوب می
شود، افزود : در شرایط فعلی که تحت شرایط تحریم هاي ظالمانه نظام سلطه قرار داریم، سیاست هاي مداخله گرانه در بازار کار براي

 
ایجاد تعادل یکی از اقداماتی است که باید به آن توجه شود. 

وي همچنین اظهارداشت: سیاست هایی نظیریارانه دستمزد ،توسعه مشاغل خانگی ،تامین مالی خرد و فعالیت هاي تولیدي کوچک در
روستاها و پرداخت تسهیلات به مشاغل پایدار روستایی و سهم این تسهیلات در حل مشکل بیکاري از جمله وظایف مهم این

 
وزارتخانه در حوزه هاي اقتصادي محسوب می شود . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد : با این حجم از وظایف ،ضرورت ارزیابی آن در سطح ملی داراي اهمیت ویژه اي است که

 
می توان آن را با شاخص هاي ترکیبی انجام داد. 

وي با اشاره به فعالیت هاي این وزارتخانه در حوزه رفاه اجتماعی نیز تصریح کرد: براي ارزیابی دقیق این فعالیت ها، نیازمند تعریف

 
شاخص هاي صحیح هستیم. 

وزیر تعاون ،کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه در این وزارتخانه اقدامات ارزشمندي از سوي پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان انجام گرفته

 
است ،افزود: ما در زمینه رفاه اجتماعی مسئولیت داریم و از بین بردن فقر آموزشی و اقتصادي از جمله وظایف ماست. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه اقتصاد کشور داراي سه بخش دولتی، خصوصی و تعاونی است افزود: سیاست گذاري

 
،نظارت و ساماندهی حوزه تعاون به عنوان بخشی از اقتصاد کشور در این وزارتخانه انجام می شود. 

شریعتمداري ، بررسی وضعیت موجود و رسیدن به شاخص هاي مطلوب را مورد تاکید قرار داد و با اشاره به زمان اندك باقی مانده تا

 
پایان دولت گفت: باید در این مدت ،کارهاي ماندگاري انجام شود که بیشترین تاثیر را در زندگی مردم داشته باشد. 

وزیر تعاون ،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد : درکمیته راهبردي ارتقاي بهروري به ریاست معاون تعاون وزارتخانه ، باید با همکاري

 
سازمان ملی بهره وري، اقدامات به مرحله به نهایی برسند و به نتایج مطلوبی دست یابیم. 

وي همکاري بین موسسات پژوهشی این وزارتخانه در زمینه بهره وري با معاونت هاي ستادي ازجمله معاونت اقتصادي و برنامه ریزي

 
را ضروري دانست . 

شریعتمداري، همچنین بر تشکیل کمیته راهبردي در زمینه بهره وري تاکید کرد و با اشاره به اینکه وزارت تعاون ،کار و رفاه اجتماعی
در زمینه کار و تامین اجتماعی داراي مطالعات ارزشمندي است، افزود: با استفاده از این ذخایر، می توان به سرعت بخشیدن به

 
فعالیت ها در حوزه بهره وري کمک کرد . 

وي بر همکاري و تعامل دو جانبه همه سازمان هاي زیرمجموعه وزارتخانه با کمیته راهبردي ارتقاي بهره وري تاکید کرد.



اشتغال ایثارگران استان مازندران پیگیري می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران مازندران گفت: اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر در بخش هاي دولتی و خصوصی و یا
کارآفرینی با پرداخت وام هاي خود اشتغالی پیگیري می شود.

به گزارش ایسنا، به منظور پیگیري مشکل اشتغال و تبدیل
وضعیت فرزندان شاهد و ایثارگر، نشست مدیرکل بنیاد
شهید و امور ایثارگران مازندران و معاون تعاون و امور
اجتماعی بنیاد استان با مدیر عامل و مسئول ایثارگران

 
نیروگاه شهید سلیمی نکا عصر شنبه سوم آبان برگزار شد. 
هدایت مظلومی مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران
مازندران با بیان اینکه شش هزار و 200 نفر از فرزندان
شاهد و ایثارگر استان در سامانه بنیاد به عنوان جویاي کار
ثبت هستند، اظهار داشت: 360 نفر از این عزیزان را

 
فرزندان معظم شهدا تشکیل می دهند. 

مظلومی در رابطه با وضعیت و شیوه هاي جذب فرزندان ایثارگر گفت: جذب فرزندان شاهد و ایثارگر به سه شکل دولتی، خصوصی و

 
پرداخت وام هاي خود اشتغالی صورت می گیرد. 

مدیرکل بنیاد مازندران در رابطه با سهمیه 25 درصدي ایثارگران از طریق آزمون استخدامی عنوان کرد: فرزندان معزز شهدا و
جانبازان 25 درصد و بالاتر مشمول این سهمیه بوده و در اولویت جذب دستگاه ها قرار خواهند گرفت. ضمن اینکه فرزندان جانبازان

 
زیر 25 درصد نیز از 5 درصد سهمیه برخوردارند. 

مظلومی افزود: با توجه به تصویب قانون تبدیل وضعیت فرزندان شاهد و ایثارگر در مجلس شوراي اسلامی، آن دسته از فرزندان شاهد
و ایثارگري که تا پایان برنامه پنجم توسعه اعم از شرکتی و قراردادي در ادارات جذب شده اند و مشغول به کار هستند پس از تایید

 
قانون از سوي شوراي نگهبان و ابلاغ به دولت در اولویت تبدیل وضعیت قرار می گیرند. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران مازندران در خصوص معضل اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر این استان اظهار داشت: با برگزاري
نشست و تعامل با دستگاه ها در صدد هستیم تا فرزندان شاهد و ایثارگري که به صورت شرکتی در ادارات و ... شاغل هستند تبدیل

 
وضعیت شوند. 

مظلومی بر توجه و اهتمام بیشتر مدیر عامل نیروگاه شهید سلیمی نکا در امر اشتغال این عزیزان تاکید کرد و گفت: اینکه بتوانیم

 
زمینه اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر را فراهم و لبخند رضایت را در چهره آنان مشاهده کنیم یک حسنه براي ما محسوب می شود. 

انتهاي پیام



اشتغال ایثارگران استان مازندران پیگیري می شود

شماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/08/05
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران مازندران گفت: اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر در بخش هاي دولتی و خصوصی و یا
کارآفرینی با پرداخت وام هاي خود اشتغالی پیگیري می شود.



گردشگري آب و جوامع محلی

منبع: میراث آریاشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/08/05

آب و آفرینش و آبادانی واژگان دیرپاي شکل گیري هستی
هستند، ایرانیان باستان در این سرزمین کم آب و نیمه
بیابانی همواره آب را گرامی داشته اند و ارزش قطره قطره
آن را دانسته اند به گاه خشک سالی، نذر و نیاز و قربانی و

 
هنگام بارش باران جشن و سرور می کردند. 

اهمیت آب در اساطیر کهن تا حدي است که ایرانیان الهه
اي به نام آناهیتا براي نگهبانی اش متصور شده اند این
اعتقاد از دوران باستان تا اسلام نیز تداوم یافت و به جایی

رسید که آب را مهر حضرت فاطمه (س) پنداشتند. در باور مردمان این سرزمین نگاه معنوي به آب جایگاه رفیعی دارد نگاهی به
جشن هاي آب در تاریخ ایران و زمان و شیوه اجراي آن پیوندي میان آب و گردشگري برقرار می سکند که گویی حلقه مفقوده

 
گذشته و زمان حال است. 

عموم صاحب نظران و اندیشمندان صنعت توریسم بر این باورند که گردشگري بدون آب معنی و مفهوم دیگري پیدا می کند. اکنون
اکثر کشورهایی که چرخ اقتصادشان از این طریق می چرخد، آب را سنگ بناي گردشگري قرار داده اند. از آب گرم هاي معدنی تا
رودهاي خروشان، دریاچه و تالاب، چشمه سار و آبشار، غارهاي آبی و موجودات غارزي، ورزش هاي آبی و ماهیگیري تنها گوشه اي از

 
مقوله آب گردشگري در صنعت توریسم است. 

آب بناهاي کهن موجود در ایران که تنوع آن ها در لرستان بسیار چشم گیر است، توجه گردشگران زیادي را در دنیا به خود جلب
کرده است. قنات، پایاب، گاو چاه، سد یا بید، پل، کانال و تونل هاي آببر، یخچال، مهراوه، آسیاب، حوض هاي صحرایی و آب انبار،
برخی از این نمونه هاست. این سازه هاي آبی تاریخی با عنوان گنجینه آب، نقش بی بدیلی در میان جاذبه هاي تاریخی طبیعی ایفا

 
می کند. در بسته هاي گردشگري استان هایی مانند یزد، کرمان و کاشان، بازدید از این قبیل آثار در اولویت قرار دارد. 

براساس آمار، سالانه حدود 12میلیارد مترمکعب آب شرب و شیرین از استان لرستان خارج می شود؛ درحالی که نه اجازه برداشت
کافی از آن به کشاورزان لرستان داده می شود و نه امکان احداث براي سدهاي بزرگ و نیروگاه برق آبی بر روي رودخانه هاي خروشان

 
کشکان، زال و سزار وجود دارد بنابراین در چنین شرایطی تنها راه بهره مندي از این ثروت و فرصت جاري، گردشگري است. 

خوشبختانه جریان رودخانه ها در لرستان و محل زایش سراب ها و تالاب ها با رشته کوه هاي درهم تنیده و جنگل هاي زاگرس،
طبیعتی کم نظیر آفریده که دل هر بیننده اي را می رباید تنگه هاي شیرز، هلد، دره خزینه کول راد، لی لی، نی گاه، شوه خو به

 
عنوان جاذبه گردشگري نقش کلیدي ایفا می کنند. 



در هیچ کجاي ایران تجمع 11 تالاب متنوع در یک مکان وجود ندارد، کمتر نقطه اي از کشور را سراغ داریم که ده ها پدیده
ژئوتوریسمی را با هم دارا باشد یا بیش از هزار سازه آبی تاریخی در آن خودنمایی کند، اما شوربختانه باوجود برخورداري از این
ظرفیت ها و استقبال پرشور گردشگران صنعت گردشگري لرستان از این حضور منتفع نمی شود و اقدامی نیز براي سامان دهی

 
تورهاي ورودي به استان و دریافت هزینه از آنان صورت نمی گیرد. 

در بسیاري از مواقع شاهدیم که خیل گردشگر داخلی، از تنگه هاي زیباي لرستان بازدید می کنند اما ریالی از این سفر عاید صنعت
گردشگري استان یا جوامع محلی نمی شود و برآیند این گونه سفرها، رهاسازي پسماند و زباله در عرصه طبیعت و تخریب محیط

 
زیست انسانی و جانوري منطقه است. 

می دانیم که امکانات دولتی محدود و جذب سرمایه گذار براي تک تک این آثار امري دشوار یا محال است و نیک تر می دانیم که
وضعیت اسف بار بیکاري به ویژه در جوامع روستایی دردي گران است. بنابراین در شرایط فعلی، جوامع محلی به خاطر حضور دائم و

 
اشراف کامل به محیط پیرامون، می توانند بهترین متولی و بهره بردار از بخش گردشگري آب باشد. 

با تقویت این قشر اجتماعی به همراه آموزش هاي لازم و مدیریت صحیح می توان به راحتی، بخش گردشگري آبی را به درآمدزایی
رساند و اشتغال صدها نفر از روستاهاي دوردست لرستان را رقم زد. نمونه موردي تنگ لی لی شهرستان دورود است که مالک منطقه
به صورت خودجوش وارد عمل شده و با ارائه خدمات اندکی به متقاضیان، اشتغالی به نسبت پایدار را در منطقه ایجاد کرده است،
اگرچه در این میان جاي آموزش و مدیریت صحیح خالی است اما از نظر ورود جوامع محلی به عنوان بهره بردار از آب هاي روان و

 
بلااستفاده، قابل تحسین است. 

امید که مسئولان امر با الگوبرداري از این نمونه، به شیوهاي منطقی تر و علمی از ظرفیت فوق العاده جوامع محلی و آب هاي سطحی
بهره مند شوند و گامی مثبت و ماندگار در راستاي تقویت صنعت توریسم و توسعه پایدار لرستان بردارند.



مجتمع پرورش گوسفند مولد دانشگاه آزاد مراغه به بهره برداري رسید

منبع: ایرناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/08/05

مراغه - ایرنا - رییس دانشگاه آزاد اسلامی مراغه از افتتاح مجتمع پرورش گوسفند مولد این دانشگاه خبرداد و گفت: این
مجتمع با هدف اصلاح نژادي دام هاي سبک منطقه و نیز حمایت از بورس هاي تحصیلی از این دانشگاه راه اندازي شده است.

مراغه - ایرنا - رییس دانشگاه آزاد اسلامی مراغه از افتتاح
مجتمع پرورش گوسفند مولد این دانشگاه خبرداد و گفت:
این مجتمع با هدف اصلاح نژادي دام هاي سبک منطقه و
نیز حمایت از بورس هاي تحصیلی از این دانشگاه راه

 
اندازي شده است. 

به گزارش ایرنا، محمدرضا ولیلو روز دوشنبه در مراسم بهره
برداري از این مجتمع افزود: انجام فعالیت هاي اقتصادي و
دانش بنیان با اخذ مجوزهاي از جهاد کشاورزي و

 
دامپزشکی از دیگر اهداف راه اندازي این مجتمع می باشد. 

وي گفت: در فاز نخست و تا اواخر آبان ماه جاري، 50 راس گوسفند نژاد رومن که توانایی دوقلوزایی در هر نوبت تولید مثل را دارند

 
در این مجتمع پرورش داده می شوند. 

ولیلو افزود: ظرفیت نهایی این مجتمع پرورش 320 راس گوسفند نژاد رومن بوده که زمینه ساز ارتقاي نژادي این دام ها را در منطقه

 
فراهم می کند. 

وي اضافه کرد: براي راه اندازي این مجتمع، حدود 700 میلیون تومان هزینه شده که از این میزان، 130 میلیون تومان براي بازسازي

 
و 300 میلیون تومان براي خرید گوسفند مولد و بقیه براي سرمایه در گردش صرف شده است. 

رییس دانشگاه آزاد اسلامی آذربایجان شرقی نیز که به صورت ویدئو کنفرانس در این مراسم حضور داشت گفت: ایجاد مجتمع هاي

 
کشاورزي و دامپروري در واحدهاي دانشگاهی زمینه ساز توسعه فعالیت هاي دانش بنیان در منطقه خواهد بود. 

عزیز جوانپور افزود: رویکرد دانشگاه آزاد اسلامی در حال حاضر و در سال جهش تولید، حمایت از طرح هاي موثر در توسعه تولید و

 
اشتغال است. 

دبیر واحد دانش بنیان دانشگاه آزاد اسلامی آذربایجان شرقی نیز گفت: هم اکنون 15 طرح دانش بنیان براي اجرا توسط این دانشگاه

 
در حال بررسی است. 



رسولی افزود: در این راستا، مجتمع دامپروري گوسفند مولد در مراغه به عنوان قطب کشاورزي و دامپروري این استان براي اولین بار

 
در بین واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی منطقه راه اندازي شده است. 

مدیر جهاد کشاورزي مراغه نیز در این مراسم گفت: اجراي طرح پرورش گوسفند مولد نژاد رومن، حرکتی مناسب و موثر از سوي

 
دانشگاه آزاد اسلامی مراغه در بخش دامپروري بوده است. 

اسماعیل کریمی اصل افزود: این شهرستان هم اکنون با 200 هزار راس گوسفند، 34 هزار تن شیر و بیش از چهار هزار تن گوشت

 
قرمز از قطب هاي دامپروري آذربایجان شرقی است. 

 
شهرستان مراغه با حدود 268 هزار نفر جمعیت در 127 کیلومتري تبریز، مرکز آذربایجان شرقی قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- آذربایجان شرقی 

 
- دانشگاه آزاد اسلامی 

- مراغه



چالش فاصله میان کلینیک هاي دامپزشکی

منبع: شعار سالشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/08/05

شعار سال: «حداقل فاصله مجاز بین کلینیک هاي دامپزشکی یا داروخانه هاي دامپزشکی چقدر باید باشد و آیا قانونی در این
زمینه وجود دارد؟»؛ این مسئله ي چالش برانگیز مدت هاست که ذهن قدیمی ترهاي حوزه درمان دامپزشکی را به خود

مشغول کرده است؛ خاص آن که طی سال هاي اخیر دانشکده ها با تمام توان مشغول تولید ...

شعار سال: «حداقل فاصله مجاز بین کلینیک هاي دامپزشکی یا داروخانه هاي دامپزشکی چقدر باید باشد و آیا قانونی در این
زمینه وجود دارد؟»؛ این مسئله ي چالش برانگیز مدت هاست که ذهن قدیمی ترهاي حوزه درمان دامپزشکی را به خود مشغول کرده
است؛ خاص آن که طی سال هاي اخیر دانشکده ها با تمام توان مشغول تولید فارغ التحصیلان جوان هستند و سازمان نظام
دامپزشکی هم اغلب در ارائه پروانه کلینیک، روي آنها را زمین نمی زند. درمانگران باسابقه که طی سال ها فعالیت، کسب و کار خود را
در یک محله خاص جا انداخته و امنیت شغلی نسبی براي خود ایجاد کرده بودند، حالا با همسایگانی مواجه می شوند که این امنیت

 
اقتصادي را متزلزل کرده اند. 

منتقدان می گویند در مورد فاصله بین دفاتر اشتغال به امور درمانی، داروخانه ها و غیره، خلاء قانونی وجود دارد و این مساله مخصوصا
در شهرستان هاي کوچک، درگیري ها و معضلاتی را براي صنف دامپزشکی پیش آورده است. آنها صحبت از رعایت حریم 500 متري
در عرف می کنند و امیدوارند که در بازنگري و تعاریف جدید، این مساله به شکل قانون لحاظ شود و نظام دامپزشکی هرچه سریع تر

 
نسبت به این مساله ورود کند تا از شأن صنف، محافظت شود. 

 
هیچ قانونی در این زمینه وجود ندارد 

«موضوع فاصله میان کلینیک هاي دامپزشکی، معضل حاد و مبتلابه عموم جامعه دامپزشکی کشور نیست و این مساله حتی در
سیاست هاي سازمان دامپزشکی یا نظام دامپزشکی هم وجود ندارد»؛ این را معاون برنامه ریزي و پشتیبانی سازمان نظام دامپزشکی

 
به حکیم مهر می گوید. 

«دکتر بهمن جاوید لامعی» با تاکید بر اینکه هیچ قانون و مقرراتی درخصوص فاصله میان کلینیک ها وجود ندارد، می گوید: «این
مساله در بسیاري از نقاط کشور یا حداقل در استانی مثل قزوین، حتی در عرف هم رعایت نمی شود و کسی هم نسبت به آن معترض
نیست؛ کمااینکه همین الان در استان قزوین 3 کلینیک دامپزشکی در یک ساختمان مستقر هستند که اتفاقا هر 3 هم در حوزه طیور
کار می کنند. در واقع از 6 کلینیسین اصلی طیور استان، 3 نفر آنها در یک ساختمان هستند و مشکلی هم با هم ندارند، چون هر

 
کس مشتري خود را دارد و هیچ کدام وابسته به مشتري گذري نیستند.» 

 
فاصله میان کلینیک هاي دامپزشکی در شهرهاي کوچک کاملا بی معنی است 

وي ادامه می دهد: «مساله فاصله میان کلینیک هاي دامپزشکی در شهرهاي کوچک نیز کاملا بی معنی است و اگر بخواهیم مطابق
ادعاي برخی از افراد در خصوص فاصله 500 متري در این شهرها که صرفا از یک خیابان اصلی تشکیل شده اند، عمل کنیم، کلینیک
چهارم از شهر خارج شده و کلینیک پنجم باید در بیابان مستقر شود! بنابراین این موضوع در شهرهاي کوچک محلی از ارعاب ندارد.



 
حتی در خود قزوین هم در یک راسته ي 200 متري، 4 کلینیک و 2 داروخانه فعالیت می کنند.» 

لامعی با اشاره به چگونگی فعالیت کلینیسین هاي صنعتی و دام بزرگ، تصریح می کند: «مساله فاصله در خصوص فعالیت کلینسین
هاي دام بزرگ هم فاقد معنی است. کمااینکه این عزیزان به دامداري مراجعه می کنند و در جایی مستقر نیستند؛ هرچند ممکن است

 
دفتري هم داشته باشند، اما کار آنها وابسته به محل نیست و در طول روز به صورت نوبتی با فارم ها کار می کنند.» 

 
آرامش شغلی من در دوران میانسالی به هم خورده است/ همکار جدید دیوار به دیوار! 

یکی از موسسان کلینیک دامپزشکى دام هاى کوچک در شمال غرب کشور که به گفته خودش از 22 سال پیش به شکل حرفه اي در
این حوزه فعالیت می کند، از 3 ماه پیش درگیر با همین معضل است. او می گوید: «یکى از همکاران دقیقا جنب درمانگاه بنده مجوز
گرفت و همسایه دیوار به دیوار من شد و على رغم نامه نگارى و اعتراض اینجانب قبل از صدور مجوز، متاسفانه باوجود حسن نظر
اعضاى کمیته استانى و نظام دامپزشکى استان، رئیس نظام استان اقدام به صدور مجوز کرد. در صورتى که با استناد به بند ج ماده 2
قانون بهره ورى مبنى بر "توزیع متوازن درمانگاه ها" می توانست مجوز صادر نکند. این امر واقعا آرامش شغلى اینجانب را در دوران

 
میانسالى کاملا تحت الشعاع قرار داده است.» 

 
اعتراض بی نتیجه یک داروخانه دامپزشکی به تاسیس یک داروخانه دیگر در نزدیکی خود 

معاون برنامه ریزي و پشتیبانی سازمان نظام دامپزشکی کشور به مورد مشابهی از این گلایه ها اشاره و البته آنها را بی اساس می داند
و خاطرنشان می کند: «در یکی از شهرهاي دیگر، یکی از داروخانه ها به تاسیس یک داروخانه دیگر در نزدیکی خود معترض بود.
خیلی هم تلاش به خرج داد و این مساله را از طریق دادگاه و پاسگاه پیگیري کرد اما به جایی نرسید، چون ادعاي او پایه و اساس

 
قانونی نداشت و هیچ کاري نمی شد براي آن کرد.» 

 
رعایت فاصله تنها براي دامداري ها، آن هم به لحاظ بهداشتی است 

دکتر لامعی در پاسخ به این گلایه ها، ضمن یادآوري مساله قانون، می گوید: «در قانون هیچ فاصله اي براي فعالیت کلینیک هاي
دامپزشکی وجود ندارد و تنها جایی که به این مساله اشاره شده، رعایت فاصله براي دامداري ها، آن هم به لحاظ بهداشتی است. مثلا
وقتی یک مرغداري تخم گذار یا مادر در یک نقطه فعالیت می کند، در حریم و شعاع مثلا 500 متري یا 1000 متري آن، دیگر امکان
راه اندازي مرغداري گوشتی نیست، چرا که این کار، توأم با مخاطره بهداشتی است. پس آن فاصله و حریم کاملا مرتبط با بحث

 
مخاطره بهداشتی است.» 

 
رعایت فاصله در مورد داروخانه هاي انسانی هم ابطال شده است 

وي با تاکید بر اینکه مساله رعایت فاصله، تقریبا در هیچ شغل دیگري هم وجود ندارد، ادامه می دهد: «زمانی در مورد داروخانه هاي
انسانی آن هم با قید رعایت فاصله 50 متري و نه 500 متري، این مساله وجود داشت که آن هم امروز از طریق مراجع قانونی بی اثر و
ابطال شده و در خیلی از شهرها می توانید ببینند که داروخانه هاي انسانی در خیابان هایی که به اصطلاح بورس خدمات پزشکی
هستند، در فاصله 5 متري از یکدیگر فعالیت می کنند. مطب هاي پزشکی نیز بعضا تا حدود 30 واحد، آن هم با تخصص هاي مشابه
در ساختمان پزشکان مشغول به کار هستند. مثلا مشاهده می کنید که در یک ساختمان پزشکان، همه چشم پزشک یا جراح یا

 
متخصص کودکان هستند، بنابراین در جاهایی هم مثل داروخانه هاي انسانی که زمانی بحث 50 متر مطرح بود، دیگر مطرح نیست.» 



 
به صرف زودتر آمدن، نمی توان سایرین را منع کرد که کسی آن جا کار نکند 

لامعی می افزاید: «بنده هم تمایل دارم در جایی که کار می کنم، کسی در اطراف من نباشد، اما دوست داشتن من ملاك نیست و
حقوق افراد مطرح است. در یک شهر کوچک و محدود، به صرف اینکه من زودتر آمدم و مثلا یک مطب یا داروخانه تاسیس کردم،
نمی توانم سایر مردم را منع کنم که کسی آن جا کار نکند. شاید فرد دیگري که قصد دارد در مجاورت من فعالیت کند، دامپزشک
حاذق تر و به روزتري باشد. بهره بردار چه گناهی کرده که از خدمات به روز همکاران جوان تر محروم شود. نظر شخصی من این است

 
که محدودیت ها پایه و اساس منطقی و عادلانه ندارد.» 

 
آینده چه می شود؟ 

فارغ از اینکه در شرایط کنونی، موضع قانون در برابر مساله فاصله میان کلینیک هاي دامپزشکی چیست، نکته مهم تر پیش بینی

 
سازوکاري براي جلوگیري از این تداخلات در آینده است. 

معاون برنامه ریزي و پشتیبانی سازمان نظام دامپزشکی با بیان اینکه اگر روزي چنین معیاري در سیاست ها و ضوابط سازمان
دامپزشکی بیاید، سازمان نظام دامپزشکی مجبور است که آن را رعایت کند، می افزاید: «سازمان نظام دامپزشکی به عنوان صادرکننده
پروانه، مجري سیاست ها و ضوابط ابلاغی سازمان دامپزشکی است. اگر سازمان دامپزشکی چنین شرطی را در صدور پروانه لحاظ کند،
بنده موافق باشم یا مخالف، در هر صورت باید آن را اجرا کنم، اما تا این لحظه چنین شرطی در جایی لحاظ نشده و سازمان

 
دامپزشکی در سیاست ها و ضوابطی که ابلاغ کرده، هیچ تعریفی در خصوص فاصله مراکز از هم ندارد.» 

 
سیاست حاکمیت و دولت، رفع همه موانع براي فعالیت است 

لامعی با تاکید بر اینکه در آینده هم چنین اتفاقی نخواهد افتاد، تصریح می کند: «در حال حاضر نه سیاست سازمان دامپزشکی، بلکه
سیاست کل حاکمیت و دستگاه دولت، بحث رفع همه موانع براي فعالیت است. یعنی حتی اگر یک دستگاه دولتی شرطی که به نوعی
مانعی در جهت اشتغال و امرار معاش افراد است، بگذارد، مراجع بالادستی آن را ابطال می کنند. البته ناگفته نماند که بحث ما در

 
مورد خدمات تخصصی است.» 

وي در پایان می گوید: «ما امروز در یک شرایط اقتصادي و اجتماعی هستیم که ویژگی هاي خاص خود را دارد. بازار کار هر روز
محدودتر و از آن طرف، تعداد متقاضیان هر روز بیشتر می شود. این مساله صرفا مربوط به حوزه دامپزشکی نیست و تقریبا همه حرفه
ها در مملکت ما با این موضوع روبرو هستند که ورودي هاي آنها زیاد، تعداد متقاضیان زیاد و زمینه و بازار کار متاسفانه محدود

 
است.» 
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اجراي پیمایش ملی ارزیابی شکاف دیجیتالی جنسیتی

منبع: شعار سالشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/08/05

شعارسال: طرح «مشاوره و اجراي پیمایش ملی ارزیابی شکاف دیجیتالی جنسیتی با تمرکز بر بانوان»، توسط پژوهشگاه
ارتباطات و فناوري اطلاعات ایران با همکاري پژوهشکده فناوري اطلاعات و ارتباطات جهاددانشگاهی و معاونت فرهنگی

سازمان جهاددانشگاهی خواجه نصیرالدین طوسی در حال انجام است. قرارداد پروژه «مشاوره و ...

شعارسال: طرح «مشاوره و اجراي پیمایش ملی ارزیابی شکاف دیجیتالی جنسیتی با تمرکز بر بانوان»، توسط پژوهشگاه
ارتباطات و فناوري اطلاعات ایران با همکاري پژوهشکده فناوري اطلاعات و ارتباطات جهاددانشگاهی و معاونت فرهنگی سازمان

 
جهاددانشگاهی خواجه نصیرالدین طوسی در حال انجام است. 

قرارداد پروژه «مشاوره و اجراي پیمایش ملی ارزیابی شکاف دیجیتالی جنسیتی با تمرکز بر بانوان» توسط پژوهشگاه ارتباطات و
فناوري اطلاعات ایران و در راستاي اجراي پژوهش «تدوین نقشه ملی و بسته سیاستی اولویت هاي بخش ICT براي توانمندسازي

 
زنان» با پژوهشکده فناوري اطلاعات و ارتباطات جهاددانشگاهی منعقد شد. 

مهندس وحید ضرابی، مدیر این پروژه اظهار کرد: این طرح با محوریت گروه پژوهشی توسعه مدل هاي کسب وکار در حوزه IT و با
همکاري معاونت فرهنگی سازمان جهاد خواجه نصیر و گروه پژوهشی توسعه سیستم هاي اطلاعاتی پیشرفته پژوهشکده انجام می

 
شود. 

به گزارش روابط عمومی پژوهشکده فناوري اطلاعات و ارتباطات جهاددانشگاهی، هدف از این طرح، ارزیابی وضعیت دسترسی و میزان
استفاده از خدمات فناوري اطلاعات و ارتباطات زنان در سطح شهر ها و روستا هاي استان هاي مختلف کشور است. بررسی و شناسایی
ظرفیت ها و فرصت ها در حوزه ICT براي حل چالش ها و افزایش توانمندي بانوان در حوزه هاي فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي و
ارائه بسته هاي سیاستی بر حسب شرایط و ظرفیت هاي هر منطقه و استان با محوریت اشتغال زایی و بهبود زندگی اقتصادي و
معیشتی زنان از دیگر اهداف این طرح است. به این منظور، ضمن طراحی مدل نظري پژوهش و تدوین پرسشنامه متناظر، 4000
نمونه از میان استان هاي کشور به طریق پیمایش تلفنی تکمیل و سپس تحلیل خواهد شد. این پروژه به مدت سه ماه از ابتداي آبان

 
99 و طی چهار فاز انجام خواهد شد. 

www.ictna.ir ،117470 :شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از ایستنا تاریخ انتشار 5 آبان 99، کد خبر



تقویت کانون تولید با توانمندسازي روستاییان یا اخذ مالیات کشاورزي!

منبع: شعار سالشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/08/05

شعار سال: کارشناسان می گویند در سال هاي گذشته توجه به نظام شهرمدار و مصرف گرایی، عشایر و روستا ها را از ماهیت
تولیدي خود دور نگه داشت، ولی سیاست هاي دولت رونق زندگی روستایی و به عبارتی بازگشت به شکوفایی و تولید را در

این مناطق به ارمغان آورده است که نقطه آغازین خوبی در مسیر جهش تولید است. ...

شعار سال: کارشناسان می گویند در سال هاي گذشته توجه به نظام شهرمدار و مصرف گرایی، عشایر و روستا ها را از ماهیت
تولیدي خود دور نگه داشت، ولی سیاست هاي دولت رونق زندگی روستایی و به عبارتی بازگشت به شکوفایی و تولید را در این مناطق

 
به ارمغان آورده است که نقطه آغازین خوبی در مسیر جهش تولید است. 

اشتغال روستایی و عشایري با بهره گرفتن از ظرفیت هاي بومی و محلی، یکی از راهکار هاي دولت بوده که به خصوص در هفت سال
گذشته بر آن تمرکز شده تا بتوان روستا ها را به ماهیت واقعی خود بازگرداند. در همین پیوند و بر اساس آمار موجود اشتغال روستایی
از سال 96 تاکنون با توجه به پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري رشد 26 درصدي داشته و از سه درصد به 29 درصد

 
رسیده است. 

روستا ها در واقع کانون تولید هستند که متناسب با نیاز ها و توانمندي اقتصادي می توان، به ایجاد سایر صنایع و خدمات مرتبط با

 
اقتصاد روستا براي استفاده حداکثري از ظرفیت تولیدي و اشتغال زایی روستایی در آن ها پرداخت. 

زندگی عشایري و روستا به اعتقاد کارشناسان امر موتور محرکه سایر صنایع و جریان اقتصادي است که می تواند علاوه بر

 
توانمندکردن بخش خصوصی به تحول آفرینی در حوزه تولید و اشتغال زایی با استفاده از ظرفیت هاي موجود منجر شود. 

تقویت مشاغل خانگی در حوزه هاي مختلف صنایع دستی، فرآوري محصولات کشاورزي و باغی، ایجاد و تقویت صنایع تبدیلی و
تکمیلی در مناطق روستایی، توجه به گردشگري و کشاورزي با همکاري نهاد هاي ذیربط از جمله وزارت جهاد کشاورزي و سازمان

 
میراث فرهنگی و گردشگري از راهکار هاي توانمندکردن روستا ها در تقویت تولید و ایجاد اشتغال محسوب می شود. 

کشاورزي یکی از حوزه هاي مورد توجه در احیاي تولید روستاهاست، ولی همه ماجرا نیست چرا که در بسیاري موارد کشاورزي که
رواج دارد معیشتی و در حد تامین زندگی است، ولی باید به فکر ایجاد رفاه و اشتغال روستایی از راه هایی فراتر از حوزه کشاورزي بود

 
تا منجر به ایجاد اشتغال و رفاه نسبی در روستا شود. 

عشایر به عنوان جامعه مولد همواره در عرصه هاي مختلف اقتصادي، فرهنگی و سیاسی ایفاي نقش کرده و در مقاطع و تحولات

 
مختلف دین خود را به کشور ادا کرده اند که با حمایت از آن ها قادر به خودکفایی در تولید مثل تولید گوشت قرمز خواهیم بود. 

کارشناسان حوزه عشایر معتقد هستند آیین هاي کوچ، سنت هاي عشایرنشینان، بازي ها و حتی یک سیاه چادر عشایر به خودي خود

 
می تواند زمینه ساز جهش تولید، رونق گردشگري و اشتغال در این مناطق باشد. 



آنان بر این باورند که دست بافته هاي سنتی، لباس هاي محلی، لوازم تزئینی، غذا هاي بومی که از محصولات تولیدي عشایر است

 
ظرفیت هایی هستند که می توانند حتی شهرنشینان را براي کسب درآمد به مناطق عشایري بکشاند. 

جمعیت روستایی کشور براساس سرشماري سال 45 بالغ بر 20 میلیون نفر بوده و در سال 95 نیز به همین میزان ثبت شده و جامعه

 
عشایري ایران با 1.2 میلیون نفر معادل 1.5 درصد جمعیت کشور را دارند. 

عشایر 28 درصد صنایع دستی کشور را تولید می کنند که بخشی از آن به خارج صادر می شود و 28 درصد دام سبک و 25 درصد

 
گوشت قرمز موردنیاز کشور را تامین می کنند. 

استان اصفهان با پنج میلیون و 120 هزار نفر جمعیت داراي بیش از یکهزار و 700 روستا و آبادي با جمعیت افزون بر 610 هزار نفر
است که 935 روستاي اصفهان بیش از 20 خانوار جمعیت دارد و این استان داراي 9 هزار و 605 خانوار عشایري است که عشایر
کوچرو اصفهان که شامل ایل قشقایی و بختیاري می شوند، بیش از 6 ماه از سال را در شهرستان ییلاقی و کوهستانی غرب، جنوب و

 
جنوب غربی این استان زندگی می کنند. 

خبرگزاري جمهوري اسلامی استان اصفهان در همین ارتباط و به خاطر شیوع گسترده ویروس کرونا میزگردي مجازي با عنوان
"جهش تولید در بخش روستایی و عشایري اصفهان" با حضور سید کمیل طیبی عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان، علی رحمانی
مدیرکل دفتر امور روستایی استانداري اصفهان، مختار اسفندیاري مدیرکل امور عشایر اصفهان و سهراب مظفر حاجیان مدیرعامل

 
اتحادیه شرکت تعاونی هاي روستایی استان اصفهان برگزار کرد. 

 
توسعه زیرساخت هاي روستایی در سال هاي اخیر 

مدیرکل دفتر امور روستایی استانداري اصفهان گفت: با توسعه زیرساخت ها در روستا هاي این استان زمینه سرمایه گذاري براي

 
فعالیت هاي اقتصادي افزایش یافته است. 

 
 

علی رحمانی در این میزگرد مجازي با اشاره به سیاست هاي حوزه روستایی مناطق محروم دولت تدبیر و امید افزود: در هفت سال
گذشته دولت نگاه ویژه به این نقاط از کشور داشته که به توسعه این مناطق و کاهش مهاجرت منجر شده و در برخی از روستا ها

 
مهاجرت از شهر به روستا داشته ایم. 

وي ادامه داد: توجه به نیاز هاي زندگی روستایی و اختصاص منابع و زیرساخت به این مناطق در رونق زندگی و کاهش دغدغه هاي



 
اجتماعی موثر بوده و خانواده روستایی با وجود امکانات و شرایط مطلوب زندگی مثل آب و هواي سالم قصد مهاجرت نداشته اند. 

وي با اشاره به فعالیت هاي اقتصادي در مناطق روستایی، گفت: فعالیت در حوزه هاي کشاورزي، صنایع دستی، دامپروري، گردشگري

 
و معدن در این بخش از استان اصفهان انجام شده و در برخی روستا ها بیکاري نداشته و نیروي کار از شهر ها به روستا می روند. 

 
افزایش سرمایه گذاري در روستا ها و پاسخگو نبودن تسهیلات بانکی 

مدیرکل دفتر امور روستایی استانداري اصفهان با بیان اینکه تسهیلات بانکی به متقاضیان فعالیت هاي اشتغال زایی و اقتصادي در
بخش روستا اختصاص پیدا می کند، اظهارداشت: با توجه به استقبال به سرمایه گذاري در این بخش، تسهیلات بانکی پاسخگو نبوده

 
است. 

وي اضافه کرد: در سه سال گذشته 900 میلیارد ریال تسهیلات بانکی براي اشتغال در روستا هاي استان اصفهان اختصاص یافته و به

 
150 میلیارد ریال اعتبار دیگر نیاز بود که به دلیل نبود اعتبار برخی از این پروژه ها اجرایی نشده است. 

وي ادامه داد: با تامین تسهیلات بانکی و سهم فعالان اقتصادي پروژه هاي دیگري در این حوزه فعال خواهد شد که در اقتصاد کشور،

 
تامین ارزش افزوده و اشتغال زایی و جهش تولید نقش دارد. 

رحمانی شیوع بیماري کرونا را یکی از موانع پیش روي فعالیت هاي اقتصاد محور روستایی بیان کرد و گفت: سرعت خوبی در انجام
این فعالیت ها در حال انجام بود که شیوع این بیماري فرصت را از بین برد، اما زمینه و بسترسازي ها براي دوران پساکرونا آماده

 
خواهد شد. 

 
ظرفیت هاي هر منطقه مبناي تعریف پروژه هاي اقتصادي است 

مدیرکل دفتر روستایی استانداري اصفهان با اشاره به استعداد و ظرفیت شناسی هر منطقه گفت: ظرفیت هاي هر منطقه مبناي

 
تعریف پروژه هاي اقتصادي است که این موضوع به هدف گذاري صحیح در این حوزه کمک کرده است. 

وي با بیان اینکه بر اساس برنامه ابلاغی کشور، سازمان برنامه ریزي فعالیت مطالعاتی در هر روستا انجام و ظرفیت و نیاز ها را مشخص

 
کرده است، تصریح کرد: بر اساس این اقدام، فعالیت هاي اقتصادي، اجتماعی و عمرانی هر روستا انجام خواهد شد. 

وي با بیان اینکه سرمایه گذاري هدفمند از تخریب منابع جلوگیري می کند، یادآور شد: افراد فعال اقتصادي متناسب با قابلیت هاي
هر منطقه پروژه خود را اجرایی می کنند و زیرساخت هاي اقتصادي مثل آب، گاز و برق نیز بر اساس همین نقشه راه توسط دستگاه

 
هاي خدمات رسانی تامین می شود. 

وي وجود نیروي جوان توانمند در هر روستا را یک فرصت بیان کرد و یادآور شد: باید از این ظرفیت براي فعالیت هاي اقتصادي
استفاده کرد تا اینکه علاوه بر جهش تولید، فعالیت اقتصادي زمینه کار و اشتغال جوانان آن مناطق فراهم و ضرورتی براي مهاجرت آن

 
ها نباشد. 

 
توسعه دولت الکترونیک در روستا ها 



رحمانی به فعالیت هاي مبتنی بر تکنولوژي و متناسب با توسعه شهري در روستا ها خبر داد و اظهارداشت: خدمات دیجیتال و اجراي
سیاست هاي دولت الکترونیک بر تسهیل شرایط و انجام فعالیت هاي اداري و زیرساختی در روستا ها مهم بوده و این برنامه در حال

 
انجام است. 

وي ادامه داد: تسهیل خدمات و شرایط خاص روستایی هزینه هاي تمام شده زندگی را نسبت به شهري کاهش داده و این موضوع

 
یکی از شاخص هاي تقویت انگیزه براي زندگی در این مناطق کرده است. 

 
نگاه همه جانبه به حوزه سرمایه گذاري 

وي با بیان اینکه استعدادشناسی در حوزه روستایی فرصت هاي شغلی و سرمایه گذاري را افزایش داد، خاطرنشان کرد: کشاورزي و
دامپروري تنها حوزه فعالیت اقتصادي روستایی نیست و نگاه همه جانبه اي حاکم شده که اکنون 100 روستاي داراي ظرفیت

 
گردشگري در استان اصفهان شناسایی و 25 روستا در زمان حاضر در این حوزه فعال هستند. 

وي افزود: گردشگري روستایی یکی از منابع خوب درآمدي و اقتصادي به عنوان صنعت پاك مطرح و متناسب با فرهنگ و بافت

 
روستاست که در برخی از این مناطق در بعضی از مواقع ظرفیت ها پاسخگوي مسافر و گردشگر نیست. 

وي انجام فعالیت هاي آموزشی، فرهنگسازي، تامین زیرساخت ها، انجام مطالعات پژوهشی و بهره گیري از ظرفیت هاي علمی را از
اقدامات صورت گرفته براي انجام فعالیت هاي تولیدي و اقتصادي در روستا ها بیان کرد و گفت: ایجاد بازارچه هاي روستایی، توجه به

 
برند سازي، افزایش دانش عمومی مردم روستایی و خرید مازاد تولید را براي تحقق این برنامه لازم است. 

به اعتقاد این مسئول حوزه روستایی استانداري اصفهان، حمایت از زندگی در روستا آسیب هاي اجتماعی، معضلات ناشی از حاشیه
نشینی و مشکلات اقتصادي کشور را کاهش می دهد و روستا به عنوان یک مکان خوب زندگی و یک بستر فراهم و مطلوب اقتصادي

 
تقویت خواهد شد. 

 
هر سیاه چادر عشایري یک کارگاه تولیدي 

مدیرکل امور عشایر اصفهان گفت: هر کدام از سیاه چادر هاي عشایر یک کارگاه تولیدي و اقتصادي براي کشور است که از طلوع صبح

 
تا غروب شب فعالیت می کنند. 



 
 

مختار اسفندیاري در این میزگرد مجازي ایرنا با بیان اینکه عشایر فعال در این استان یک میلیون راس دام سبک دارند، افزود: این

 
میزان دام یک سوم از میزان کل گوسفند و بز اصفهان را تشکیل می دهد. 

به گفته وي سالانه 700 هزار راس از این دام و 10 هزار تن گوشت قرمز به بازار عرضه می شود که بر اساس سیاست هاي اقتصادي

 
دولت این میزان در آینده به 12 هزار تن گوشت افزایش خواهد است. 

 
وي اضافه کرد: هر خانوار عشایري پروتئین و لبنیات چهار خانوار شهري را تامین می کند. 

مدیرکل امور عشایر اصفهان ادامه داد: عشایر این استان علاوه بر تامین گوشت در عرصه هاي تولید عسل، گیاهان دارویی، محصولات

 
باغی، تامین علوفه و صنایع دستی نیز فعالیت دارند و این دسته از فعالیت آن ها نیز در بخش هاي مختلف بازار عرضه می شود. 

 
ادامه فعالیت هاي دامپروري و کشاورزي در مناطق عشایري 

وي با اشاره به جمعیت عشایري ایران در قرن هاي گذشته، خاطرنشان کرد: شمار این قشر بیشتر از روستاییان و شهرنشینان بود، اما
برغم افزایش جمعیت شهري و روستایی کشور، اما جمعیت عشایر کاهش نداشته، ولی ظرفیت مناطق مساعد براي این خانوار ها کم

 
شده و متناسب با جمعیت آن ها نیست. 

وي با بیان اینکه اسکان داوطلبانه عشایر بر اساس برنامه دوم و سوم کشور براي ساماندهی کوچ رو ها انجام شد، اظهارداشت: مناطق
روستایی و داراي ظرفیت اسکان براي عشایر پیش بینی و آن ها در این مناطق ساکن و فعالیت هاي دامپروري و کشاورزي را انجام

 
می دهند. 

وي ادامه داد: در سایت هاي اسکان زمینه براي فعالیت دامپروري و کشاورزي عشایر فراهم می شود و آن ها دام هاي سبک را تبدیل

 
به دام سنگین کرده و زمینه هاي تولیدي فراورده هاي دامی آن ها تغییراتی را خواهد داشت. 

به گفته اسفندیاري کاهش جمعیت عشایر و تشکیل زندگی شهري و روستایی این قشر به دلیل افزایش جمیعت خانواري و تشکیل

 
خانواده فرزندان آن ها و زندگی بر اساس مدل هاي جدید روز می باشد که بسیاري از فرزندان این قشر در شهر ها ساکن می شوند. 

توسعه زیرساخت ها در مناطق عشایري و افزایش ظرفیت تولید به 50 درصد 



وي با بیان اینکه افزایش سهم تولید عشایر و حفظ زندگی آن ها به عنوان قطب هاي اقتصادي کشور لازم است، تصریح کرد: توسعه
زیرساخت ها در مناطق عشایري مثل کوچ رو ها و امکانات خدماتی مثل اینترنت، گاز، آب آشامیدنی و ظرفیت هاي آموزشی لازم

 
است. 

وي با بیان اینکه نبود برخی از امکانات موجب افزایش هزینه تولید شده، خاطرنشان کرد: تسهیل در انتقال تولیدات عشایر به مناطق

 
شهري و مرکزي کشور هزینه هاي تولید را کاهش می دهد و با توسعه زیرساخت ها سرعت و کیفیت تولید افزایش می یابد. 

مدیرکل امور عشایر اصفهان توجه به این قشر با ارائه خدمات با کیفیت را در حفظ زندگی عشایر و رونق تولید مهم اعلام و اضافه کرد:
خشکسالی و کمبود علوفه از تهدید هاي پیش روي عشایر است، اما فعالیت هاي مطالعاتی و اجرایی براي مقابله با بحران ها در مناطق

 
ییلاقی و قشلاقی انجام شده است. 

به گفته وي ظرفیت تولید عشایر در پیش از پیروزي انقلاب اسلامی 10 درصد بوده، اما این توان در زمان حاضر به بیش از 50 درصد
رسیده و با ایجاد بازارچه هاي محلی و هدف گذاري براي راه اندازي بازارچه هاي تخصصی تولیدات عشایر به حمایت از فعالیت هاي

 
تولیدي و اقتصادي آن ها حمایت خواهد شد. 

وي یادآور شد: اگر بستر براي افزایش میزان پروار بندي هاي دام سبک در محیط روستایی و عشایري افزایش یابد به خودکفایی در

 
این حوزه تولید گوشت قرمز می رسیم. 

 
هم افزایی 860 دهیاري و 42 شرکت تعاونی در اصفهان و رفع نیاز هاي روستایی 

مدیرعامل اتحادیه شرکت هاي تعاونی دهیاري هاي استان اصفهان گفت: شرکت تعاونی هاي روستایی و اتحادیه آن ها موجب هم

 
افزایی براي ارتقا کیفیت خدمات شده است. 

 
 

سهراب مظفر نجفی در بخش دیگري از این میزگرد مجازي ایرنا با اشاره به تشکیل این اتحادیه در استان هاي کشور، افزود: این نهاد
در استان اصفهان زمینه هم افزایی بین 860 دهیاري و 42 شرکت تعاونی شده که بستري مناسب و کارآمد براي رفع نیاز هاي

 
روستایی و ایجاد فرصت هاي شغلی در این مناطق شده است. 



وي با بیان اینکه شرکت هاي تعاونی شهرستانی در بخش هاي مختلف داراي توانایی و افتخارات منحصر به فردي هستند، تصریح کرد:

 
شرکت تعاونی نجف آباد، فریدونشهر، گلپایگان و تیران و کرون بر اساس ظرفیت هر شهرستانی پیشرفت هاي خوبی داشته اند. 

وي با بیان اینکه تولید پوشاك، فعالیت هاي گردشگري و تولیدات اقتصادي از جمله فعالیت هاي این شرکت هاي تعاونی فعال بوده

 
که در شرکت تعاونی نجف آباد زمینه اشتغال 50 نفر به صورت مستقیم فراهم شده است. 

وي با بیان اینکه در حوزه روستایی ظرفیت هاي مطلوبی وجود دارد، اما به دلیل منابع محدود این پتانسیل ها تبدیل به ثرورت و
خدمات نشده است، تصریح کرد: شرکت هاي تعاونی با ایجاد هم افزایی بین دهیاري ها زمینه افزایش منابع و فعالیت مشترك را
فراهم کرده اند که این موضوع منجر به سود و سرمایه شده و این منابع در خدمت روستا هاي عضو شرکت تعاونی ها قرار گرفته است.

به گفته نجفی شرکت تعاونی هاي روستایی به رونق فعالیت هاي اجتماعی و اقتصادي روستا کمک کرده اند و با یکپارچه سازي و هم

 
افزایی، خدمات گسترده به جاي خرده فعالیت عرضه شده است. 

وي ادامه داد: جمع آوري زباله و بازیافت آن توسط شرکت تعاون ها انجام می شود که این موضوع به صورت مجزا در هر روستایی

 
امکان پذیر نبوده، ولی انجام آن با محوریت شرکت تعاونی ها اثربخش شده است. 

 
وي اضافه کرد: روزانه بیش از 300 تن زباله توسط شرکت هاي تعاونی روستایی جمع آوري و به شرکت هاي بازیافت داده می شود. 

وي مالیات بر فعالیت هاي اقتصادي روستایی را مغایر با شرایط کار در این مناطق بیان کرد و گفت: شرایط کار در روستا متفاوت از
شهر است و باید تفاوت بین این دو منطقه قایل شوند و براي اینکه زندگی و اشتغال روستایی براي پیشگیري از مهاجرت ها رونق پیدا

 
کند باید مالیات بر ارزش افزوده مدیریت و مدل مناسبی داشته باشد. 

مدیرعامل اتحادیه شرکت هاي تعاونی دهیاري هاي استان اصفهان ادامه داد: اخذ مالیات در این مناطق حرکت اقتصادي را دچار

 
آسیب کرده و موجب انباشته شدن میزان بدهی شرکت هاي اقتصادي و خدماتی روستایی شده است. 

وي یادآورشد: بنگاه هاي کوچک و بازار هاي خرد عمده فعالیت هاي اقتصادي روستایی را تشکیل می دهند و نباید با اخذ مالیات

 
هاي سنگین مانع حرکت آن ها بشویم. 

وي کاهش اعتماد به بیمه حوادث کشاورزي و دامداري ها را آسیبی براي سرمایه گذاري در این بخش بیان کرد و گفت: حوادث
طبیعی و غیرطبیعی اقتصاد روستایی را تهدید و صنعت بیمه به کاهش خسارت از این تهدید ها کمک می کند، اما اجراي سیاست

 
هاي بیمه اي مانع این تهدید نشده و استقبال را نیز کاهش داده است. 

نجفی افزود: باید شرکت هاي بیمه اعتماد سرمایه گذاران بخش کشاورزي و دامداري را جلب کنند تا اینکه براي کاهش خسارت،

 
دارایی و فعالیت خود را بیمه کنند و این سبب انگیزه براي فعالیت مداوم سرمایه گذاران خواهد شد. 

وي به تشکیل شرکت هاي اقماري تحت نظر شرکت تعاونی هاي روستایی اشاره کرد و گفت: این شرکت ها فعالیت هاي گردشگري،

 
عمرانی، آمار و تولیدي روستایی را حمایت و پشتیبانی می کنند و به توسعه و رشد فعالیت ها کمک خواهد کرد. 



 
جمعیت روستایی و عشایري تولیدکننده هستند 

عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان گفت: جمعیت روستایی و عشایر به عنوان تولید کننده و جمعیت شهري مصرف کننده محسوب و

 
مطرح هستند. 

سید کمیل طیبی در این میزگرد مجازي ایرنا با بیان اینکه ظرفیت هاي تولیدي اثرگذار و موردنیاز جامع به صورت عمده در بخش
روستایی و عشایري تامین می شود، تصریح کرد: هر روستا داراي مزیت هاي نسبی در مقایسه با یک روستا دیگر است که شناخت
استعداد و ظرفیت ها و سرمایه گذاري بر روي آن موجب افزایش و تقویت تولید و اشتغال زایی و در نهایت کسب منفعت اقتصادي

 
براي مردم خواهد شد. 

 
 

به گفته وي بنگاه هاي کوچک و متوسط کسب و کار ها با ظرفیت محدود از مولفه هاي اقتصادي یک جامعه محسوب می شوند که

 
نقش مهمی در تولید و رشد اقتصادي دارند و مدل تولید در محیط هاي روستایی بر همین اساس است. 

وي بهره گیري از روش هاي نوین و تکنولوژي هاي روز جامعه را براي رونق تولید در بخش روستایی و عشایري مهم بیان کرد و
اظهارداشت: ایجاد پیوند بین فعالیت روستایی و توسعه فناوري هاي نوین به رشد اقتصادي کمک خواهد کرد و تداوم سرمایه گذاري را

 
رقم می زند. 

استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان ادامه داد: جمعیت روستایی و عشایري کشور براي رونق تولید و انجام فعالیت هاي اقتصادي با چالش و
موانعی بزرگی روبرو هستند که سهم آن ها را در این دسته از فعالیت ها کاهش داده و به همین دلیل جریان مهاجرت از روستا دائمی

 
شده است. 

وي بی توجهی به فناوري هاي نوین براي توسعه اقتصاد روستایی را چالشی مهم در پیش روي این حوزه برشمرد و افزود: تولیدات
بخش روستایی و عشایري با زیرساخت فناوري اطلاعات و ایجاد کسب و کار هایی بر بستر فناوري هاي نوین بیگانه شده و طرح و

 
برنامه هایی متناسب با پیشرفت کشور تدوین نشده است. 

وي بهره گیري از خط تولید دیجیتال و برنامه ریزي براي دوران پسا کرونا را از نمونه هاي برنامه ریزي هدفمند در حوزه روستا و
عشایر اعلام کرد و یادآور شد: نوع چشم انداز مسئولان برنامه ریزي کشور براي اقتصاد روستایی و عشایري باید به صورت کامل

 
مشخص و با رویکرد نوین و تحول آفرین باشد. 



به اعتقاد طیبی فلسفه عشایر به تحرکت و کوچ آن هاست و سکون به واقعیت موضوع عشایري صدمه می زند و نباید در نظام برنامه
ریزي و اجرایی با اسکان این قشر باعث کاهش کوچ آن ها بشویم بلکه دولت باید با تامین نیاز هاي این قشر براي کوچ و مهاجرت این

 
قشر زمینه سازي کند. 

وي ادامه داد: تامین نیاز و زیرساخت ها هزینه هاي تولید را کاهش می دهد و این موضوع به اقتصاد کمک می کند و اگر فعالیت هاي

 
روز جایگزین اقدامات سنتی بشود آنگاه جمعیت جوان در روستا ها مانده و فعالیت هاي جدید انجام می دهند. 

وي استقرار شرکت هاي استارتاپی و شتاب دهنده ها در محیط روستایی را از جمله اقدامات موثر جدید براي جهش تولید در این
بخش معرفی کرد و خاطرنشان ساخت: این فرصت ها باید از شهر ها به مناطق عشایري و روستایی بروند تا اینکه فرصت هاي کاري

 
ایجاد کنند. 

 
اصلاح مدل هاي مالیاتی براي رونق تولید 

وي با تاکید بر ضرورت اصلاح نظام مالیاتی در قلمرو اقتصاد کلان گفت: افزایش نرخ مالیات به بنگاه هاي کوچک به ویژه در در زمان
رکود صدمه می زند و به نحوي که باید معافیت مالیاتی براي تامین مالی این نهاد هاي اقتصادي و کسب و کار هاي کوچک براي

 
حمایت از تولید اجرایی کرد. 

عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان ادامه داد: سیستم مالیاتی کشور بازگشت مالیات به بخش روستایی و اختصاص این منابع به توسعه

 
زیرساخت ها و حمایت از فعالیت هاي اقتصادي را با هدف رونق این حوزه اجرایی کند. 

وي اختصاص درآمد مالیاتی به روستا ها و نیاز هاي مناطق عشایري و تنظیم برنامه هدفمند براي اخذ مالیات را براي جهش تولید و

 
رشد اقتصادي مهم بیان کرد و افزود: توزیع مناسب منابع مالیاتی و توجه به کارکرد این منابع در مکانیزم توزیع مورد توجه باشد. 

به گفته این استاد دانشگاه، شکاف بزرگی بین نظام مالیات شهري و روستایی وجود دارد که این موضوع در مهاجرت روستا به شهر
نقش دارد که با اصلاح این سیستم، کاهش سهم پرداخت مالیات در مناطق روستایی و در عوض افزایش جذب اعتبار از این محل براي

 
رفع نیاز ها و توسعه زیرساخت ها انجام شود. 

 
صنعت بیمه و حمایت هاي بانکی مولفه مهم جریان توسعه اقتصادي 

وي به صنعت بیمه و ترویج سیاست ها و برنامه هاي آن اشاره و اضافه کرد: بیمه به عنوان جریان مالی در خدمت توسعه یافتگی
مطرح می شود و اگر این صنعت کارآمد باشد تداوم تولید و کسب و کار را تضمین می کند و براي مناطق روستایی و عشایري به ویژه

 
در شرایط حوادث طبیعی از اهمیت خاصی برخوردار است. 

وي ادامه داد: نظام بانکی به عنوان یکی دیگر از مولفه هاي مورد نیاز براي توسعه اقتصادي باید نقش خود را با رویکرد توسعه اي اجرا

 
و منابع مالی را براي حمایت از اشتغال فراهم کند. 

طیبی، نقش روستاییان، دولت و دانشگاه ها در جهش تولید روستا و عشایر مهم و جریانی به هم پیوسته اعلام کرد و افزود: مردم



روستا ها به عنوان بخش خصوصی و تامین نیروي کار، دولت با چتر حمایتی و اجراي سیاست هاي رشد تولید در هر روستا متناسب با
اقلیم و ارائه الگوي راهبردي و دانشگاه ها و مراکز پژوهشی با انجام فعالیت هاي علمی و بهره گیري از جوانان دانشجوي روستایی

 
نقش خود را براي این موضوع ایفا کنند. 

وي اضافه کرد: اختصاص نیاز ها و ظرفیت هاي روستایی به عنوان موضوعات پایان نامه ها و فعالیت هاي پژوهشی دانشگاهی در ارائه

 
الگوي مناسب کارگشاست. 

irna.ir، 84087637 :شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از ایرنا، تاریخ انتشار: 5آبان 1399، کد خبر



طلاي سرخ زیر فشار پاسکاري دولت و بخش خصوصی له می شود

منبع: فودناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/08/05

چند روزي است برداشت گل زعفران در کشور آغاز شده و قیمت این محصول ارزآور به یک پنجم کاهش یافته است؛ اما
مسئولان همچنان توپ را به زمین یکدیگر می فرستند و کسی مسئولیت قبول نمی کند.

برداشت گل زعفران 20 روزي است در کشور آغاز شده اما
قیمت آن در بازار دلالی به یک پنجم کاهش یافته، یعنی از
کیلویی 250 هزار تومان به 50 هزار تومان رسیده است.
وزارت جهاد کشاورزي می گوید مسؤول تنظیم خرید
طلاي سرخ امسال با شوراي ملی زعفران بوده و آنها در این
مسیر کم کاري کرده اند، اما شوراي ملی زعفران هم
مستنداتی ارائه می دهد که از نظر آنها همه کارها طبق
روال انجام شده است اما ریشه این کاهش شدید قیمت

 
بلافاصله در فصل خرید از کشاورزان کجاست؟ 

جدا از این که حق با کدام طرف است، مسائل و اتفاقات دو بخش دولتی و بخش خصوصی را با هم مرور می کنیم. شاید دادرسی به
حال زعفران کاران خطه خراسان پیدا شود. زعفران دومین محصول ارزآور کشور پس از پسته است. سالانه حدود 280 تن زعفران
صادر می شود و 1.5 میلیارد دلار درآمد ارزي براي کشور دارد و این را هم باید یادآوري کرد که در سال جاري رشد بخش کشاورزي

 
بود که اقتصاد کشور را از منفی شدن نجات داد. بی توجهی به این بخش ضربات جبران ناپذیري به اقتصاد کشور می تواند وارد کند. 

 
انتقال مسئولیت خرید زعفران از تعاون روستایی به شوراي ملی زعفران 

حسین زینعلی مجري طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزي به خبرنگار فارس گفت: شوراي ملی زعفران مسؤولیت تنظیم خرید

 
طلاي سرخ را به درستی اجرا نمی کند و به همین دلیل قیمت خرید گل زعفران از کشاورزان به یک پنجم کاهش یافته است. 

وي توضیح داد که در سال هاي گذشته سازمان تعاون روستایی در زمان نیاز زعفران را خریداري می کرد اما از آن زمان با انتقادات
شوراي ملی زعفران همراه بود و می گفتند چرا بخش دولتی به خرید زعفران وارد می شود و مسؤولیت این کار باید توسط بخش

 
خصوصی باشد. 

زینعلی گفت: امسال با پیگیري هایی که نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس داشت قرار شد شوراي ملی زعفران مسؤولیت خرید
گل زعفران از کشاورزان را بر عهده بگیرد. براي این منظور با پیگیري هاي وزارت جهاد کشاورزي موافقت اعتبار هزار میلیارد تومان از
سازمان برنامه و بودجه براي ارائه تسهیلات به خریداران گل زعفران اخذ شد و قرار شد که شوراي ملی زعفران خریداران این محصول

 
را به بانک ها معرفی کند تا به آنها تسهیلات داده شود. 



به گفته زینعلی، قرار شده 500 میلیارد تومان با عاملیت بانک کشاورزي و 500 میلیارد تومان دیگر توسط بانک توسعه صادرات و

 
صندوق کارآفرینی امید پرداخت شود. 

مجري طرح گیاهان دارویی معتقد است که در طی چند روز گذشته که خرید گل زعفران از کشاورزان آغاز شده شوراي ملی زعفران

 
افراد را براي گرفتن تسهیلات معرفی نکرده بنابراین میزان خرید در بازار کم شده و قیمت به شدت کاهش یافته است. 

 
بهانه شوراي ملی زعفران: اشکال در زنجیره هاي تولید است 

اما مسؤولان شوراي ملی زعفران نظر متفاوتی دارند و آنها معتقدند همه اقدامات آن طور که وزارت جهاد کشاورزي خواسته اجرایی

 
شده اما مشکلاتی وجود دارد که کار به نتیجه نمی رسد. 

غلامرضا میري نایب رئیس شوراي ملی زعفران در گفت و گو با خبرنگار فارس گفت: همه اقداماتی که وزارت جهاد از ما خواسته به

 
درستی اجرا شده است اما این که چرا نتیجه نمی دهد باید در ضعف هایی که در زنجیره هاي تولید وجود دارد جست و جو کنیم. 

 
خبري از اعتبار هزار میلیارد تومانی خرید زعفران نیست 

به گفته این مسؤول، اعتبار هزار میلیارد تومانی که وزارت جهاد کشاورزي می گوید در بانک ها وجود ندارد و بانک ها در قبال

 
درخواست آنها می گویند هنوز چنین اعتباري به دستشان نرسیده است. 

میري مسأله دیگري را مطرح می کند و می گوید: حالا با فرض این که اعتباري هم در بانک وجود داشته باشد، همه ما می دانیم که
بروکراسی پیچیده اي در گرفتن تسهیلات از بانک ها وجود دارد. آنها وثیقه هاي بسیار سنگینی را طلب می کنند که در اکثر موارد
خارج از توان وام گیرندگان است. مسأله دوم این است که زمانی که سقف وام از یک حدي بیشتر باشد آنها مجوز از تهران می گیرند و
همین فرایندهاي طولانی باعث می شود گرفتن وام کمتر از دو ماه به نتیجه نرسد و طبیعی است که در این مدت فصل برداشت

 
زعفران تمام شده است. 

میري می گوید: این گونه اقدامات باید به نحوي برنامه ریزي می شد که به نفع کشاورز تمام می شد، وگرنه پس از این که برداشت

 
محصول زعفران آغاز شده این کارها ثمري براي کشاورز ندارد. 

 
دلالی و نبودن دستگاه جداسازي کلاله عامل کاهش قیمت زعفران 

کاهش قیمت محصولات کشاورزي توسط دلالان و واسطه گران به عنوان یک پدیده شوم است که سایه خود را از سر کشاورزان کم

 
نمی کند. در مورد طلاي سرخ که درآمد سرشاري هم دارد استثنایی وجود ندارد. 

رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران هم بر این نکته تأکید می کند که شرایط فعلی کاهش قیمت زعفران در بازار متاثر از دلالان و

 
واسطه گرانی است که در این فصل از سال تمام کار اصلی خود را رها کرده و به دلالی در این بخش می پردازند. 

این مسؤول می گوید: در منطقه خراسان رضوي بعضی افراد با آنکه شاغل هستند اما در طول این دو ماه برداشت زعفران کار خود را



رها کرده و محصول زعفران کاران را به قیمت پایین از آنها خریداري می کنند و به دو دلیل عمده کشاورزان مجبور هستند محصول
خود را به قیمت پایین بفروشند؛ نخست این که کشاورز نیاز به این پول دارد و با توجه به هزینه هاي بالا و همچنین فشار اقتصادي
مجبور است محصول خود را به قیمت پایین بفروشد اما دلیل مهم تر این که دستگاه هاي جداسازي کلاله وجود ندارد و زمانی که آنها
در طول روز تولید بیشتري داشته باشند چون ماندگاري این محصول بیشتر از 24 ساعت نیست، مجبور هستند به دلال به قیمت
پایین تري بفروشند. راهکار این است که به هر نحوي وزارت جهاد کشاورزي، دستگاه هاي جداسازي کلاله براي این کشاورزان فراهم

 
کند. 

 
مستندات شوراي ملی زعفران در معرفی خریداران گل زعفران به بانک ها 

نایب رئیس شوراي ملی زعفران مستنداتی را ارائه می کند و مدعی است که هر آنچه که وزارت جهاد کشاورزي از آنها خواسته اجرایی

 
کرده اند. 

وي می گوید: نامه اي که رئیس سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي ارسال کرده چهارشنبه گذشته به دست آنها رسیده است و
این اتحادیه هم بلافاصله نامه به اعضاي اتحادیه نوشته و درخواست کرده است که اگر کسی درخواست تسهیلات دارد، حداکثر تا روز

 
شنبه مورخ 3 آبان ماه 99 به اتحادیه اعلام کند تا نسبت به معرفی به سازمان جهاد کشاورزي اقدامات لازم انجام پذیرد. 

همچنین میري می گوید: براي تسهیل در دریافت تسهیلات از سوي خریداران جلسه اي را تشکیل دادیم و در آن توافق شد که با
توجه به این که صادرکنندگان وثیقه لازم را براي دریافت تسهیلات ندارند و این که پروسه سپرده گذاري بسیار زمان بر بوده، و فرصت

 
از دست می رود، زعفران به صورت زیرکلید و یا تضامین چک و سفته گرفته شود. 

به نظر می رسد بی توجهی به محصول ارزآور کشور یعنی زعفران وجود دارد. کشاورزان طلاي سرخ در بین بروکراسی اداري بخش
دولتی و بخش خصوصی گرفتار شده اند. تصمیمات لحظه اي و بدون توجه به اجراي درست آنها تبعات سنگینی را براي این بخش

 
ایجاد کرده است و نتایج آن ضعیف شدن روز به روز کشاورزان و فربه شدن دلالان و واسطه ها است. 

جاي این پرسش بسیار مهم از تصمیم سازان و فعالان خصوصی این حوزه باقی است که وقتی زیرساخت هاي تغییر یک رویه نیمه
کارآمد وجود ندارد چرا باید با تغییر رویه آن را تبدیل به یک رویه ناکارآمد کرد؟ آیا این وظیفه دولت است که همه رویه هاي خود را
تعطیل کند و کار را به بخشی بسپارد که حداقل آمادگی براي انجام کاري را ندارد و بعد وظیفه ایجاد زیرساخت ها براي آن بخش را

 
هم بر عهده بگیرد؟ 

بیش از 90 درصد تولید زعفران جهان توسط ایران تولید می شود اما بیم آن می رود که ادامه این وضع بلایی را که بر سر پسته ایران
آمد درباره زعفران نیز تکرار کند. ما طی سال هاي گذشته جایگاه نخست پسته دنیا را از دست دادیم و باید تلاش کنیم که این بار

جایگاه زعفران را از دست ندهیم.



ورود به موقع دادگستري استان البرز سبب تثبیت 1000 شغل شد

منبع: تابناكشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/08/05

 
ورود به موقع دادگستري استان البرز سبب تثبیت 1000 شغل شد 

حسین فاضلی هریکندي در دیدار از شهر صنعتی هشتگرد اظهار داشت: چندین سال است مقام معظم رهبري با آینده نگري دقیق

 
براي نامگذاري سال ها از مضامین اقتصادي استفاده می کنند که اقتضا دارد تمامی ارکان نظام براي تحقق این شعارها تلاش کنند. 

به گزارش «تابناك البرز» رئیس کل دادگستري استان البرز گفت: قوه قضائیه همواره منویات رهبري را سرلوحه اقدامات خود قرار
داده است و در سال جاري نیز در زمینه حمایت از "جهش تولید" با قوت ورود کرده و بازدید از واحدهاي تولیدي و نشست با

 
تولیدکنندگان یکی از برنامه هاي ثابت رئیس قوه قضاییه در سفرهاي استانی است. 

وي با بیان اینکه صدور دستورالعملی در رابطه با ممنوعیت اخذ مازاد سود مصوب بانک مرکزي توسط بانک ها از مصادیق حمایت
رئیس قوه قضائیه از تولید است، بیان کرد: بر اساس این دستورالعمل، سود در حد مصوبات بانک مرکزي مورد حمایت مراجع قضایی

 
است که با صدور راي وحدت رویه در این خصوص در دیوان عالی کشور، در حکم قانون بوده و همه ملزم به اجراي آن هستند. 

وي به اقدامات دادگستري استان البرز در زمینه حمایت از صنایع و واحدهاي تولیدي اشاره کرد و گفت: استان البرز به عنوان یکی از
استان هاي صنعتی کشور داراي بیش از 3500 بنگاه اقتصادي است که کمک به این واحدها براي ادامه فعالیت و رفع موانع احتمالی

 
پیش روي آن ها نیازمند انسجام و برنامه ریزي هاي دقیق است. 

فاضلی با بیان اینکه محورهاي هشتگانه طرح تحول قضایی دادگستري استان از اهمیت فراوانی براي دستگاه قضایی برخوردار است،
گفت: در دبیرخانه شوراي تحول دادگستري استان، شناسنامه کلیه بنگاه هاي اقتصادي با ذکر مشخصات واحدها، مشکلات، موانع و

 
پرونده هاي قضایی مفتوحه، در حال تهیه و نهایی شدن است. 

وي اضافه کرد: دبیرخانه شوراي تحول پس از دریافت درخواست ها و انجام بازدیدهاي میدانی در صورت لزوم، موارد را در دو کمیته

 
مربوطه مورد بررسی قرار می دهد. 

رئیس کل دادگستري استان البرز با اشاره به برگزاري جلسات منظم در این کمیته ها که هر 15 روز یک بار برگزار می شود، تصریح
کرد: در هفته بیش از 10 بنگاه تولیدي به این دبیرخانه خبر مراجعه می کنند و از زمان تشکیل شوراي تحول تاکنون از 30 بنگاه

 
اقتصادي بازدید داشته ام و نمایندگانی که پرونده هاي مختلف را ارجاع داده ام نیز بیش از 100 بنگاه را مورد بازدید قرار داده اند. 

وي با اعلام پایدارشدن اشتغال بیش از هزار نفر در یکسال گذشته با ورود دادگستري استان البرز گفت: براي حل موانع پیش روي
تولید کنندگان، علاوه بر استفاده از ظرفیت هاي دادگستري در داخل و خارج از استان، در موارد متعدد از مجراي دستگاه هاي اجرایی

استان و ظرفیت هاي ملی پیگیري هاي لازم انجام شده است.



پیشرفت 76 درصدي پروژه خط لوله گوره-جاسک

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/08/05

پیشرفت فاز نخست طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک به 76.5 درصد رسیده و این طرح ملی با وجود مصائب تحریم و
همچنین شیوع ویروس کرونا در کشور، در حال انجام است.

پیشرفت فاز نخست طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک
به 76.5 درصد رسیده و این طرح ملی با وجود مصائب
تحریم و همچنین شیوع ویروس کرونا در کشور، در حال

 
انجام است. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از وزارت نفت، علی
جعفرزاده، قائم مقام طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک
در شرکت متن درباره آخرین وضع پیشرفت این طرح
توضیح داد: هم اکنون پیشرفت فاز نخست طرح به 76.5
درصد رسیده است و تمام امکانات و نیروها بسیج شده اند

تا فاز نخست این طرح راهبردي تا پایان سال به بهره برداري برسد و انتقال بیش از 300 هزار بشکه نفت خام از گوره به جاسک

 
امکان پذیر شود. 

وي احداث خط لوله، تلمبه خانه هاي 2 و 4، 2 ایستگاه توپکرانی و برق رسانی را از جمله اهداف فاز نخست طرح ملی گوره-جاسک

 
عنوان کرد و گفت: تا پایان سال، 2 میلیون بشکه از ظرفیت مخازن جاسک نیز به مدار خواهد آمد. 

قائم مقام طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک با بیان اینکه هم اکنون پیشرفت بخش احداث خط لوله طرح به بیش از 62 درصد
رسیده است، ادامه داد: تاکنون نزدیک به 700 کیلومتر خط لوله به سایت تحویل و بیش از 300 کیلومتر لوله گذاري انجام شده است

 
که بر اساس برنامه پیش رو، تمام گستره خط لوله که حدود هزار کیلومتر است تا پایان امسال تست، نصب و عملیاتی خواهد شد. 

جعفرزاده با اشاره به استفاده حداکثري از کالاها و تجهیزات ساخت داخل در این طرح ملی، به ورق ترش، لوله ها، شیرآلات 42
اینچی، شیرهاي دستی و کنترلی، سیستم کنترل و… به عنوان مصادیق اصلی ساخت داخل در طرح اشاره و عنوان کرد: حدود 95
درصد کالاهاي طرح از محل تولیدات داخل تأمین شده و به واسطه اجراي این طرح براي حدود 8 هزار نفر به صورت مستقیم و 15

 
هزار نفر به صورت غیرمستقیم اشتغال زایی صورت گرفته است. 

این مقام مسؤول با اشاره به رعایت پروتکل هاي بهداشتی در مسیر اجراي طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک، گفت: واقعیت این
است که کرونا شرایط کار را بسیار سخت تر کرده و با وجود این، دست اندرکاران طرح بدون هیچ تعطیلی و بی وقفه براي به ثمر

رساندن این طرح در تلاش هستند.



رود دره اوین درکه به قلمرو عمومی تبدیل می شود

منبع: سلامتشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/08/05

 
عضو شوراي شهر تهران از تبدیل عرصه 130 هکتاري رود دره اوین درکه (دره اسلام آباد) به قلمرو عمومی خبر داد. 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري سلامت و به نقل از شوراي
شهر تهران؛ محمد سالاري رییس کمیسیون شهرسازي و
معماري شوراي شهر تهران با اشاره به جلسه خود با شهردار
منطقه 2، معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران و
مدیرعامل سازمان نوسازي شهر تهران به منظور بررسی گزارش
مشاور در مورد طرح موضعی رود دره اوین درکه (اسلام آباد)،
گفت: مدیریت شهري دوره پنجم در راستاي تحقق رویکرد انسان
محوري، توسعه قلمرو ها و عرصه هاي عمومی را در برنامه پنج

 
ساله سوم و برنامه اولویت محور سال جاري قرار داده است. 

سالاري ادامه داد: رود دره اسلام آباد حدود 133 هکتار مساحت دارد و در محدوده منطقه 2 واقع شده است که شهردار تهران در
جلسات گذشته هم اندیشی با اعضاي شوراي شهر، از برگزاري جلساتی در خصوص تدوین برنامه مداخله در محدوده دره اسلام آباد
حد فاصل بزرگراه همت تا بزرگراه یادگار امام خبرداد که در همین راستا جلسه اي را با مدیران، مسئولین و مشاور تهیه کننده طرح

 
موضعی رود دره اوین درکه برگزار کردیم. 

وي با تاکید بر اینکه در چشم انداز پیش روي این برنامه، احترام به حق سرپناه ساکنین با حفظ الگوهاي سکونتی موجود، ایجاد یک
قلمرو عمومی شهري خوش نام و پرآوازه در تعامل فضایی کامل با کلیت شهر مورد توجه جدي است، اظهار داشت: مقرر شده است،
عرصه ها و محورهاي پیاده این طرح براي ایجاد فضاهاي تفرجگاهی و ورزشی اهالی منطقه و محلات پیرامونی در نظر گرفته شود و

 
در عین حال ویژگی هاي اقلیمی آن به محیط زیست شهري کمک کند. 

سالاري تصریح کرد: بسترسازي لازم جهت انجام فعالیت هاي فرامنطقه اي، علی الخصوص فعالیت هاي معطوف به گردشگري شهري
در طرح مذکور ضامن ایجاد اشتغال پایدار براي ساکنین و سایرین بوده و نگهداري فعال و سرزنده عرصه قابل توجه باغات و فضاهاي
باز تحت مالکیت خصوصی، توجیه اقتصادي خواهد داشت و نهایتاً شکل گیري تنوع عملکردي، حس مکان شهري و حس هویت در

 
مکان با اتکا بر سه عنصر فرم، فعالیت و تصویر ذهنی را در مخاطبین ایجاد خواهد کرد. 

رییس کمیسیون شهرسازي و معماري شوراي شهر تهران با اشاره به موضوعات مطروحه در جلسه گفت: توجه جدي مدیریت شهري و
مشاور بر پیوست اقتصادي این پروژه به عنوان یکی از وسیع ترین قلمرو هاي عمومی و گردشگري شهر یکی از موارد مورد تاکید در

 
این جلسه بود، به نحوي که هزینه هاي اجراي پروژه معطوف به کاربري هاي سازگار و متجانس در آن پیش بینی شود. 



وي افزود: ضمن تشکر از رویکرد و اهتمام جدي شهردار تهران در این خصوص، توصیه و تاکید من بر این است که اولاً فرآیند تدوین
نهایی برنامه و تصویب آن در کمیسیون ماده 5 تسریع شود و ثانیاً اجراي این طرح بزرگ مقیاس با محوریت شهرداري منطقه 2 که
اهتمام لازم را نیز براي پیشبرد طرح دارد، با تفویض کامل اختیارات و البته با مشارکت تمامی ذینفعان، ساکنین و مالکین خصوصی و
سایر واحدهاي ستادي شهرداري تهران پیش برود و نهایتا توپوگرافی و بستر طبیعی رود دره و جداره هاي آن حفظ شود و همانند
برخی تجربیات گذشته در خصوص ساماندهی رود دره ها، از مصنوع کاري ها و مداخلات عمرانی در بستر رودخانه ها و رودره ها جدا
پرهیز شود تا در مقابل حوادثی مانند طغیان هاي بارندگی و سیلاب ها آسیب نبیند که البته خوشبختانه این مهم از جمله موارد مورد

 
توجه مدیران شهرداري نیز است. 

 
 vote 0 0

 
 Article Rating





















انتخاب اعضاي هیات مدیره سازمان ها با مهندسان داراي پروانه اشتغال به

کار/حرفه مندان در خصوص آینده سازمان هاي نظام مهندسی تصمیم می

گیرند

منبع: وزارت راه و شهرسازيشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان با اعلام این مطلب که پیش نویس لایحه قانون نظام مهندسی ساختمان با همکاري
دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان تهیه و به معاونت مسکن و ساختمان ارایه شده است بخشی از اصلاحات پیش نویس

قانون را برشمرد.

 
 <--

مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان با اعلام این مطلب که پیش نویس لایحه قانون نظام مهندسی ساختمان با همکاري دفتر
مقررات ملی و کنترل ساختمان تهیه و به معاونت مسکن و ساختمان ارایه شده است بخشی از اصلاحات پیش نویس قانون را برشمرد.

 
  

علی محمد عبدي قهرودي مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان وزارت راه و شهرسازي در گفتگو با پایگاه خبري وزارت راه و
شهرسازي در خصوص روند اصلاح قانون نظام مهندسی ساختمان، با اشاره به اینکه اصلاحات قانون نظام مهندسی ساختمان با
سرپرستی دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان و همکاري دفتر توسعه مهندسی انجام شده و نتایج به معاونت مسکن و ساختمان
وزارتخانه براي طی مراحل قانونی آن ارسال شده است، گفت: حدود یکماهی است که پیش نویس اصلاح قانون انجام و به معاونت

 
مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي ارایه شده است. 

مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان در خصوص همفکري صاحبنظران و به اشتراك گذاشتن متن پیش نویس لایحه قانون با
مهندسان، اعلام کرد: در تدوین پیش نویس قانون نظام مهندسی ساختمان نظرات اعضاي شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسی

 
ساختمان به عنوان نماینده جامعه مهندسی کشور اخذ و اعمال شده است. 

عبدي قهرودي اهم اصلاحات قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان را در پیش نویس تهیه شده شامل مشارکت و حق راي افراد
حرفه مند و داراي پروانه اشتغال به کار مهندسی در انتخاب اعضاي هیات مدیره سازمان ها، عنوان کرد و در خصوص دیگر ویژگی
هاي این پیش نویس، اعلام کرد: انتخاب اعضاي شوراي انتظامی سازمان ها، توسط مجامع و نه اعضاي هیات مدیره سازمان ها، و
انتخاب اعضاي هر رشته در هیات مدیره توسط دارندگان پروانه اشتغال به کار همان رشته از دیگر تغییرات کلانی است که در پیش

 
نویس قانون نظام مهندسی ساختمان ایجاد شده است. 

وي یادآور شد: تاکنون در انتخابات نظام مهندسی افراد راي دهنده به کاندیداي هفت رشته راي می دادند بدون آنکه در خصوص
رشته هاي دیگر اطلاعات کافی داشته باشند. در حالیکه در پیش نویس تهیه شده تلاش شده است تا اینکار به شکل اختصاصی انجام

شود و افراد هر رشته، کاندید خود را انتخاب کنند و به او راي بدهند.



حذف سوابق بیمه شدگان متوفی پس از پایان مهلت قانونی ممنوع شد

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/08/05

حذف سوابق بیمه شدگان متوفی پس از پایان مهلت
قانونی ممنوع شد براساس راي هیات عمومی دیوان عدالت
اداري، انجام بازرسی مجدد و تحقیق سازمان تامین
اجتماعی، در خارج از مهلت 6 ماهه مقرر در مواد 36 و
101 قانون تامین اجتماعی صحیح نیست و اقدام این نهاد

 
در حذف سوابق ایجادشده برابر مقررات نیست. 

اعتمادآنلاین| براساس راي هیات عمومی دیوان عدالت اداري، انجام بازرسی مجدد و تحقیق سازمان تامین اجتماعی، در خارج از
مهلت 6 ماهه مقرر در مواد 36 و 101 قانون تامین اجتماعی صحیح نیست و اقدام این نهاد در حذف سوابق ایجادشده برابر مقررات

 
نیست. 

براساس مقررات موجود سازمان تامین اجتماعی مجاز است که ضمن بررسی سوابق بیمه شدگان در یک مهلت شش ماهه، در صورت
مشاهده موارد خلاف، با لحاظ تشریفات قانونی نسبت به حذف سوابق مربوطه و با کاهش مدت اشتغال یا دستمزد مربوط اقدام نماید.
اما شکایاتی از اشخاص حقیقی درباره حذف برخی از سوابق پرداخت حق بیمه ي بیمه شدگان متوفی از سوي سازمان تامین
اجتماعی آن هم پس از گذشت دوره شش ماهه قانونی، به دیوان عدالت اداري واصل شد که شعب مختلف دیوان در این مورد آراء

 
متفاوتی صادر کردند. 

مبناي صدور این راي شکایت یکی از شهروندان در مورد بازرسی سازمان تامین اجتماعی، در خارج از مهلت 6 ماهه مقرر در مواد 36
و 101 قانون تامین اجتماعی است. بر این اساس، شاکی درخواست برقراري مستمري بازماندگان را داشته است؛ در حالی که لیست
سوابق بیمه اي متوفی در زمان اشتغالش ارسال و بدوا احتساب سوابق صورت گرفته است؛ اما سازمان تامین اجتماعی برخلاف مواد

 
36 و 101 قانون تامین اجتماعی، «در خارج از مهلت 6 ماهه مقرر» لیست را مورد بازرسی قرار داده است. 

براساس ماده 101 قانون تامین اجتماعی، سازمان مکلف است به صورت مزد ارسالی از طرف کارفرما ظرف مدت شش ماه از تاریخ
وصول رسیدگی کند و درصورتی که از لحاظ تعداد بیمه شدگان یا میزان مزد یا حقوق یا مدت کار اختلافی مشاهده نماید، مراتب را

 
به کارفرما ابلاغ کند. 

براساس راي هیات عمومی دیوان عدالت اداري انجام بازرسی مجدد و تحقیق سازمان تامین اجتماعی، در خارج از مهلت 6 ماهه مقرر

 
در مواد 36 و 101 قانون تامین اجتماعی صحیح نیست و اقدام سازمان در حذف سوابق ایجاد برابر مقررات نیست. 

در نهایت هیات عمومی دیوان عدالت اداري پس از بررسی موضوع درخصوص ایجاد وحدت رویه، در مورد برقراري مستمري



بازماندگان، با ارجاع به ماده 36 و صدر ماده 101 قانون تامین اجتماعی، در اقدام سازمان تامین اجتماعی در بررسی صورت مزدهاي
ارسال کارفرمایان، تعارض آرا را محرز دانست و اعلام کرد؛ انجام بازرسی مجدد و تحقیق سازمان تامین اجتماعی، در خارج از مهلت 6

 
ماهه مقرر در مواد 36 و 101 قانون تامین اجتماعی صحیح نیست و اقدام سازمان در حذف سوابق ایجاد برابر مقررات نیست. 

منبع: ایسنا



سازماندهی گروه هاي جهادي دانشگاه هاي فنی وحرفه اي براي کمک به

نیازمندان/ برگزاري طرح «نذر مهارت»

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/08/05

آرمان عباسی مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه هاي فنی و
حرفه اي کشور در گفت وگو با خبرنگار تشکل هاي
دانشگاهی خبرگزاري فارس، با اشاره به ماموریت بسیج
دانشجویی براي حل مشکلات کشور افزود: بسیجیان
دانشگاه هاي کشور باید در این راستا به صورت تخصص
محور عمل کنند تا بتوانند به ماموریت هاي حوزه

 
تخصصی_اختصاصی خودشان جامه عمل بپوشانند. 

وي وجود انبوه نیروي انسانی متعهد و متخصص در بین بسیجیان دانشگاه هاي فنی و حرفه اي را سرمایه عظیم این دانشگاه دانست و
خاطرنشان کرد: ما با استفاده از این ظرفیت ناب در تلاشیم تا منویات نورانی رهبر حکیم و فرزانه انقلاب را پیاده کرده و ذیل عنوان

 
طرح هاي ابداعی ایشان از جمله طرح هاي رزمایش مؤمنانه و کمک هاي مؤمنانه ، « طرح بزرگ نذر مهارت» را طراحی و اجرا کنیم. 

عباسی با بیان اینکه این طرح قرار است با شعار « لبیک یا امام »  اجرا شود، گفت: مرکز بسیج دانشجویی دانشگاه هاي فنی و حرفه
اي کشور شصت گروه جهادي خود متشکل از خواهران و برادران را به صورت تخصص محور سازمان دهی خواهد کرد تا در حاشیه

 
شهرها روستاها و مناطق مستضعف نشین به ارائه خدمات به صاحبان اصلی انقلاب یعنی مردم نجیب ایران اسلامی بپردازند. 

وي افزود: در این طرح قرار است مشکلات تأسیساتی، عمرانی و فنی منازل بررسی در حد توان حل شوند و همچنین آموزش اصول و
شیوه هاي کارآفرینی و اشتغال زایی و کسب و کارهاي خرد خانگی به مناطق روستایی، حاشیه شهرها و مناطق مستضعف نشین از

 
دیگر محورهاي این طرح بزرگ خواهد بود. 

انتهاي پیام/



شریعتمداري خبر داد: بهبود 10 امتیازي شاخص هاي بهروه وري در وزارت

تعاون، کار و رفاه اجتماعی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/08/05

خبرگزاري آریا - وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از بهبود
10 امتیازي شاخص هاي بهروه وري در این وزارتخانه خبر
داد و آن را نشان دهنده همراهی و همکاري بخش هاي

 
مختلف دانست و بر استمرار و بهبود این فرایند تاکید کرد. 
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت
تعاون،کارو رفاه اجتماعی ،" محمد شریعتمداري " در
نشست کمیته راهبردي ارتقاي بهره وري که با حضوررئیس
سازمان ملی بهره وري ایران و تعدادي از معاونین و روساي
سازمان هاي زیر مجموعه این وزارتخانه به صورت

ویدئوکنفرانس برگزار شد با بیاناین مطلب، افزود: تبیین درست شاخص هاي بهره وري ، دستاوردهاي مهمی را به همراه دارد. در
وزارت تعاون،کار و رفاهاجتماعی، شاخص هاي ارزیابی ، داراي پیچیدگی بیشتري نسبت به سایر دستگاه ها است و باتوجه به اهمیت
فوق العاده موضوع بهره وري در کشور، آمادگی خود را براي استفاده از تمامی تجهیزات،امکانات و ظرفیت ها در این مسیر اعلام می

 
کنیم. 

وزیر تعاون ،کار و رفاه اجتماعی با اشارهبه وجود سابقه دیرینه مجموعه وزارت تعاون ،کارو رفاه اجتماعی در حوزه بهره وري،گفت:
کاردر این حوزه طی دو سال اخیر به طور جدي ترینسبت به سال هاي قبل از آن پیگیري شده است و همه سازمان ها و نهادهاي

 
زیرمجموعه، باجدیت راه خود را براي رسیدن به این مسیر آغاز کرده اند. 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه بایدتعریف دقیق بهره وري در حوزه هاي مختلف ارائه شود ،افزود: وظایف این وزارتخانه ترکیبیاز حوزه

 
هاي اقتصادي و اجتماعی است و باید تعریف دقیقی از بهره وري در هر دو حوزه ارائهو شاخص ها به درستی تعیین شوند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به روابطکار به عنوان یکی از وظایف اختصاصی این وزارتخانه اشاره کرد و اظهار داشت : اجراي قانون

 
کار با توجه به تاثیر معنادار آن در فضایکسب و کار،وظیفه تخصصی این وزارتخانه تلقیمی شود. 

شریعتمداري با اشاره به ضرورت بهره ورتر عمل کردن در حوزه روابط کارو اثرگذاري آن بر تولید ناخالص ملی، تصریح کرد: باید

 
تعریف دقیق بهره وري در حوزه روابطکار مشخص شود. 

وي با بیان اینکه در حوزه بازار کار شاخصهاي مقایسه اي وجود دارد افزود : در ارزیابیها و شاخص هاي بهره وري، باید به رابطه

 
بینقوانین و مقررات حاکم بر فضاي کسب و کار و تنظیم روابط کار نیز توجه شود. 

وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی با بیاناینکه قانون تامین اجتماعی و قانون کار همواره مکمل هم هستند و در کنار یکدیگر قراردارند،
افزود: این دو قانون با هم می توانندفضاي کسب و کار مطلوب و تسهیل گر ایجاد و با ارائه مشوق هاي لازم در حوزه نظام
تامیناجتماعی، قوانین حاکم بر بازارکار را تعیین کنند.علاوهبر تنظیم روابط کار، موضوع تامین اجتماعی و آثار آن بر بازار کار یکی

 
دیگر از ماموریتهاي اصلی این وزارتخانه محسوب می شود. 

 
شریعتمداري تصریح کرد : با شناسایی دقیقوظایف این قانون می توان به توسعه سیاستی دراین حوزه دست یافت. 

وزیر تعاون ،کار و رفاه اجتماعی با اشارهبه اینکه مداخله این وزارتخانه در امر کارآفرینی و اشتغال نیز موضوع مهمی محسوب می



شود،افزود : در شرایط فعلی که تحت شرایط تحریم هاي ظالمانه نظام سلطه قرار داریم، سیاستهاي مداخله گرانه در بازار کار براي

 
ایجاد تعادل یکی از اقداماتی است که باید به آنتوجه شود. 

وي همچنین اظهارداشت: سیاست هایی نظیریارانهدستمزد ،توسعه مشاغل خانگی ،تامین مالی خرد و فعالیت هاي تولیدي کوچک در
روستاها و پرداخت تسهیلات به مشاغل پایدار روستایی و سهماین تسهیلات در حل مشکل بیکاري از جمله وظایف مهم این وزارتخانه

 
در حوزه هاي اقتصادیمحسوب می شود . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: با این حجم از وظایف ،ضرورت ارزیابی آن در سطح ملی داراي اهمیت ویژه اي است که

 
میتوان آن را با شاخص هاي ترکیبی انجام داد. 

وي با اشاره به فعالیت هاي این وزارتخانهدر حوزه رفاه اجتماعی نیز تصریح کرد: براي ارزیابی دقیق این فعالیت ها، نیازمند

 
تعریفشاخص هاي صحیح هستیم. 

وزیر تعاون ،کار و رفاه اجتماعی با اشارهبه اینکه در این وزارتخانه اقدامات ارزشمندیاز سوي پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان انجام گرفته

 
است ،افزود: ما در زمینه رفاه اجتماعی مسئولیت داریم و از بین بردن فقر آموزشیو اقتصادي از جمله وظایف ماست. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی با اشارهبه اینکه اقتصاد کشور داراي سه بخش دولتی، خصوصی و تعاونی است افزود: سیاست گذاري

 
،نظارتو ساماندهی حوزه تعاون به عنوان بخشی از اقتصاد کشور در این وزارتخانه انجام می شود. 

شریعتمداري ، بررسی وضعیت موجود و رسیدنبه شاخص هاي مطلوب را مورد تاکید قرار داد و با اشاره به زمان اندك باقی مانده تا

 
پایان دولت گفت: باید دراین مدت ،کارهاي ماندگاري انجام شود که بیشترینتاثیر را در زندگی مردم داشته باشد. 

وزیر تعاون ،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: درکمیته راهبردي ارتقاي بهروري به ریاستمعاون تعاون وزارتخانه ، باید با همکاري

 
سازمان ملی بهره وري، اقدامات به مرحله به نهایی برسند و به نتایج مطلوبی دست یابیم. 

وي همکاري بین موسسات پژوهشی این وزارتخانه در زمینه بهره وري با معاونت هایستادي ازجمله معاونت اقتصادي و برنامه ریزي را

 
ضروري دانست . 

شریعتمداري، همچنین بر تشکیل کمیته راهبردیدر زمینه بهره وري تاکید کرد و با اشاره به اینکه وزارت تعاون ،کار و رفاه اجتماعیدر
زمینه کار و تامین اجتماعی داراي مطالعات ارزشمندي است، افزود: با استفاده از اینذخایر، می توان به سرعت بخشیدن به فعالیت ها

 
در حوزه بهره وري کمک کرد . 

وي بر همکاري و تعامل دو جانبه همه سازمان هاي زیرمجموعه وزارتخانه با کمیته راهبردي ارتقاي بهره وري تاکیدکرد.



کلنگ زنی 7 پروژه برق رسانی و تأمین روشنایی معابر در تویسرکان

منبع: خبرگزاري برق آبشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان همدان از کلنگ زنی هفت پروژه برق رسانی و تأمین روشنایی معابر با اعتبار 4
میلیارد تومان در تویسرکان خبر داد. به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروي برق استان همدان، پروژه هاي برق رسانی

و تأمین روشنایی معابر شهرستان تویسرکان با حضور محمدمهدي مفتح نماینده مردم ...

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان همدان از کلنگ
زنی هفت پروژه برق رسانی و تأمین روشنایی معابر با

 
اعتبار 4 میلیارد تومان در تویسرکان خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروي برق استان
همدان، پروژه هاي برق رسانی و تأمین روشنایی معابر
شهرستان تویسرکان با حضور محمدمهدي مفتح نماینده
مردم تویسرکان در مجلس شوراي اسلامی، شیرزاد
جمشیدي مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان

 
همدان، سیدرسول حسینی فرماندار و رضا جلیلوند مدیر توزیع برق تویسرکان کلنگ زنی شد. 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان همدان در این آئین با اشاره به توفیقات شرکت در 6 ماه اخیر اظهار داشت: طی این مدت
تحرکات خوبی به وجود آمده که نتیجه آن کسب رتبه توسط این شرکت در حوزه هاي مختلف از قبیل جشنواره شهید رجایی، بهبود

 
تاب آوري شبکه توزیع، توسعه و ترویج فرهنگ نماز، بسیج و... بوده است. 

شیرزاد جمشیدي با اشاره به عبور موفق از پیک بار تابستان امسال گفت: بدون اعمال خاموشی و با کمترین افزایش مصرف با موفقیت

 
از پیک بار استان عبور کردیم که این مهم با همت همکاران در مجموعه توزیع نیروي برق استان انجام شد. 

وي ضمن قدردانی از نماینده مردم تویسرکان در مجلس شوراي اسلامی و فرماندار تویسرکان با اشاره به کلنگ زنی هفت پروژه برق
در تویسرکان افزود: پروژه روشنایی معابر کمربندي تویسرکان به نمایندگی از سایر پروژه ها کلنگ زنی می شود که زمان اجراي این

 
پروژه یک هفته است و سایر پروژه ها نیز تا دوم آذر ماه افتتاح خواهد می شود. 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان همدان با اشاره به تخصیص 4 میلیارد تومان اعتبار به پروژه هاي کلنگ زنی شده عنوان
کرد: در این پروژه ها، برق رسانی به مسیر اصلی چاه هاي آب روستاي فریازان به طول 4 کیلومتر و با اعتبار 800 میلیون تومان، برق
رسانی به چاه هاي آب باغات روستاي سگاوي به طول 1.5 کیلومتر با اعتبار 300 میلیون تومان و برق رسانی به باغات روستاي رودآور

 
به طول 3.4 کیلومتر و نصب ترانس با اعتبار700 میلیون تومان عملیاتی می شود. 

وي در ادامه برق رسانی به باغات منطقه گنبد به طول 1.5 کیلومتر و دو دستگاه ترانس با اعتبار 400 میلیون تومان، برق رسانی به



باغات محله پایین سرکان به طول 350 متر و نصب یک دستگاه ترانس با اعتبار 300 میلیون تومان، احداث شبکه روشنایی کنارگذر
شهر تویسرکان با اعتبار 400 میلیون تومان و اصلاح و بهینه سازي شبکه روشنایی معابر روستایی تویسرکان با اعتبار یک میلیارد

 
تومان را از دیگر پروژه ها برشمرد. 

جمشیدي یادآور شد: علاوه بر پروژه هاي عنوان شده، 2 میلیارد تومان نیز از محل اعتبارات داخلی شرکت به سایر پروژه هاي شبکه
توزیع برق شهرستان تویسرکان تخصیص یافته است که بخش عمده اي از این اعتبار براي جایگزینی شبکه سیمی به کابل خودنگهدار

 
در روستاها و حاشیه شهر تویسرکان اختصاص یافته است. 

وي در ادامه با اشاره به منابع تخصیص یافته براي اجراي این پروژه ها گفت: هزینه اصلاح و بهینه سازي و جابه جایی شبکه توزیع
برق 25 روستا از محل اعتبارات تملک دارایی و از محل اعتبارات بند «د» و پروژه هاي توسعه شبکه برق شهري و روستایی تویسرکان

 
تأمین می شود که امید است تمام پروژه ها تا پایان آبان ماه به مرحله عملیاتی برسند. 

 
یکی از مهمترین ضروریات و پیش نیازهاي توسعه در هر منطقه، برق است 

نماینده مردم تویسرکان در مجلس شوراي اسلامی نیز در ادامه با اشاره به زیرساخت مناسب صنعت برق در شهرستان تویسرکان

 
اظهار داشت: یکی از مهمترین ضروریات و پیش نیازهاي توسعه در هر منطقه نیروي برق است که باید به شکل مناسبی تأمین شود. 

محمدمهدي مفتح با تأکید بر توسعه متناسب و رشد صنعت و به تبع آن کارآفرینی افزود: لازمه این امر توجه به ساختارهاي صنعت

 
برق است که انصافا بستر جذب و استفاده از اعتبارات در شرکت توزیع نیروي برق در استان و شهرستان تویسرکان نیز فراهم است. 

وي با اشاره به جذب اعتبار خارج از اعتبارات جاري و داخلی شرکت توزیع برق گفت: در این پروژه ها 2 میلیارد تومان از اعتبارات
داخلی شرکت توزیع برق استفاده شده و 4 میلیارد تومان با پیگیري هاي صورت گرفته از وزارت نیرو جذب شد که این امر نشان از

 
توجه به رشد زیرساخت ها براي توسعه صنعت در شهرستان دارد. 

نماینده مردم شهرستان تویسرکان در مجلس شوراي اسلامی با تقدیر از پاسخگویی سریع و آمادگی کامل توزیع برق استان در رفع
مشکلات مردم گفت: پاسخگویی در اسرع وقت از نقاط قوت این مجموعه است و شاخص هایی که در این زمینه توسط مدیریت توزیع

 
برق تویسرکان کسب شده نشان از جایگاه بالا و مناسب این مدیریت در صنعت برق استان دارد. 

وي با بیان اینکه برق رسانی به یک مسیر به معناي گرفتن انشعاب نیست، افزود: ما تنها زیرساخت ها را فراهم می کنیم و براي

 
گرفتن انشعاب باید تمام مسائل کارشناسی و مجوزهاي قانونی کسب شود. 

فرماندار تویسرکان نیز در ادامه ضمن قدردانی از نماینده مردم تویسرکان در مجلس و شرکت توزیع نیروي برق استان همدان در مورد
پروژه هاي افتتاح شده مجموعه وزارت نیرو در شهرستان تویسرکان گفت: با تخصیص 6 میلیارد تومان به پروژه هاي صنعت برق و 4

 
میلیارد تومان به پروژه هاي آب و فاضلاب، اعتبار مجموع این پروژه ها به 10 میلیارد تومان در شهرستان تویسرکان می رسد. 

سیدرسول حسینی همچنین با بیان اینکه هم اکنون تمام معابر شهري و روستایی شهرستان روشنایی دارد، از زحمات مجموعه

 
مدیریت توزیع برق استان در خدمت رسانی به مردم قدردانی کرد. 



true



سهامداران از تصمیمات هیجانی و عجولانه خودداري کنند | وجود شرایط

مثبت و منطقی در بورس براي سرمایه گذاري

منبع: همشهريشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/08/05

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام اکنون داراي شرایط بسیار خوبی براي سرمایه گذاري است البته اصل مهم
سرمایه گذاري در بازار اعتماد است، بنابراین سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا به سمت سرمایه گذاري در

بازاري پیش روند که ریسک چندانی آنها را تهدید نمی کند.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایرنا، «مهدي
آزادواري» به ریسک تهدید کننده معاملات بورس اشاره
کرد و افزود: اگر بخواهیم ریسک هاي بازار را مورد بررسی
قرار دهیم در ابتدا باید آن را به ریسک هاي سیستماتیک و

 
غیرسیستماتیک تقسیم کرد. 

- پالایشی یکم چه زمانی قابل معامله می شود؟ وي به
افزایش ریسک هاي سیستماتیک بازار که خارج از حیطه
بورس و اختیارات فعالان بازار است تاکید کرد و گفت:
بحث قیمت دلار که وابسته به انتخابات آمریکا و روند

معاملات بورس است در انتظار فرد انتخاب شونده به عنوان رییس جمهوري است، این مساله باعث شده تا همه فعالان بازار حالتی از
انتظار را به خود بگیرند تا بعد از مشخص شدن نتیجه انتخابات اقدام به سرمایه گذاري و ورود یا خروج سرمایه هاي خود در بورس

 
کنند. 

این کارشناس بازار سرمایه گفت: اخیرا خروج نقدینگی و اصلاح قیمت سهام در بازار توسط افراد غیرحرفه اي بازار اتفاق افتاده است،

 
به همین دلیل اکنون بسیاري از سهم هاي حاضر در بازار از نظر قیمتی در شرایط بسیار خوبی قرار دارند. 

وي با بیان اینکه اکنون از بازار با چنین قیمت هایی استقبال نمی شود، خاطرنشان کرد: این موضوع در کنار وضعیت مبهم روند
اقتصادي کشور، ناشی از بی اعتمادي سهامداران براي سرمایه گذاري در بازار سهام است که به دلیل اصلاح اخیر شاخص بورس ایجاد

 
شده است. 

آزادواري خاطرنشان کرد: تاکنون اعتماد افراد براي سرمایه گذاري در بورس جلب نشده است تا دوباره سرمایه هاي خود را وارد بورس
کنند به همین دلیل سرمایه گذاران درگیر بازارهاي موازي هستند که این بازارها هم به دلیل برخی از تغییرات ایجاد شده هنوز

 
سرمایه چندانی را به سمت خود جلب نکردند و شاهد خروج نقدینگی از آن بازارها هم هستیم. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه روند نزولی شاخص بورس تا کجا ادامه دار است؟ گفت: بازار تا زمان انتخابات آمریکا، نوسان هاي
به نسبت شدیدي را تجربه می کند و ممکن است روزهاي مثبتی را هم تجربه کند اما به تناسب آن شاهد روزهاي منفی خواهیم بود

 
که البته این موضوع جزو ذات بازار است. 



- رونمایی از پربازده ترین بازار 7 ماه آغازین سال 99 | کدام بازارها بیشترین و کمترین بازدهی را داشتند؟ آزادواري با اشاره به اینکه
ثبات در معاملات بورس به بعد از انتخابات ریاست جمهوري آمریکا برمی گردد، افزود: نوسان هاي شدید در معاملات بورس نشان

 
دهنده عدم قدرت تصمیم گیري میان سهامداران براي سرمایه گذاري در بورس است. 

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: اگر سهامداران خرد به صورت ثابت به دنبال ورود سرمایه هاي خود در بورس هستند بهتر
است از طریق صندوق هاي سرمایه گذاري اقدام به سرمایه گذاري در بورس کنند و همچنین افرادي که از اطلاعات خوبی براي
سرمایه گذاري در بورس برخوردارند بهتر است به سمت سهام شرکت هاي بنیادي که تحلیل هاي مثبت و منطقی از این شرکت ها

 
در کدال منتشر می شوند پیش روند. 

وي با بیان اینکه نوسان هاي شدید در بازار باید از طریق نهادهاي حقوقی مورد کنترل قرار گیرند تا سهامدار خرد ضرر و زیان زیادي
را متحمل نشود، ادامه داد: اکنون باید سکان بازار بیشتر به دست مدیران حرفه اي بازار باشد، نهاد متولی می تواند اطلاع رسانی
بیشتري را براي نحوه ورود سرمایه گذارانی که مطلع از سرمایه گذاري در بازار نیستند داشته باشد، زیرا بازار سرمایه با بازار چند سال
گذشته بسیار فرق کرده و با گستردگی زیادي همراه شده است به همین دلیل باید به صورت روزانه اطلاع رسانی هاي درستی از این

 
بازار انجام شود. 

آزادواري اظهار داشت: توسعه بازار سرمایه، توسعه اقتصاد کشور است که در نهایت منجر به اشتغال و کارآفرینی خواهد شد و با توجه

 
به وضعیت بحرانی اقتصادي کشور، بازار سرمایه می تواند تاثیر مثبتی را در کشور داشته باشد. 

این کارشناس بازار سرمایه به تاثیر کاهش قیمت دلار بر معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در صورت کاهش قیمت دلار، افرادي که
سرمایه هاي خود را وارد بازار دلار کرده بودند اقدام به فروش دلار و ورود سرمایه هاي خود به سمت بازار سرمایه که داراي سهام

 
ارزنده با قیمت هاي پایینی است، خواهد کرد به همین دلیل این اتفاق از برخی زوایا باعث رشد بورس خواهد شد. 

وي با بیان اینکه بهتر است سهامداران خرد تا پایان انتخابات آمریکا از تصمیم گیري هاي هیجانی و عجولانه خودداري کنند و تا پایان
سال مالی شرکت ها در بازار حضور داشته بشند تا بتوانند از سود مجامع شرکت ها منتفع شوند، گفت: اگر سهامداران در این موقعیت

سهام خود را بفروشند متضرر خواهند شد، به همین دلیل باید با دید بلندمدت در این بازار سرمایه گذاري کنند.



اعلام وصول طرح الزامات اجرایی توزیع و عرضه سوخت و CNG در کشور

منبع: پارسینهشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/08/05

عضو هیأت رئیسه مجلس چند طرح و سوال ملی را اعلام وصول کرد.

سیدمحسن دهنوي در جلسه علنی امروز (یکشنبه، 5 آبان ماه) مجلس شوراي اسلامی موارد اعلام وصولی را به شرح زیر قرائت

 
کرد: 

 
- طرح اصلاح قانون نحوه اجراي محکومیت هاي مالی. 

 
- طرح الحاق ماده 608 مکرر به قانون مجازات اسلامی. 

 
- طرح الحاق یک تبصره به ماده 11 قانون نحوه اجراي محکومیت هاي مالی. 

 
- طرح قانون حفظ کاربري اراضی زراعی و باغات کشاورزي جمهوري اسلامی ایران. 

 
- طرح الزامات اجرایی توزیع و عرضه سوخت و CNG در کشور. 

 
- طرح اصلاح قانون بیمه کارگران ساختمانی. 

 
- طرح نحوه پیگیري و رسیدگی به ارجاعات مجلس شوراي اسلامی. 

- طرح استفساریه قانون نحوه پرداخت عینی کارکنان دولت و نحوه تسري آن به کارگران شاغل و مشمولان قانون کار در دستگاه هاي

 
اجرایی. 

 
- طرح اصلاح قانون تشکیل نظام روانشناسی و مشاوره جمهوري اسلامی ایران. 

 
- طرح انتقال سازمان هواشناسی از وزارت راه و شهرسازي به وزارت نیرو. 

 
- طرح ممنوعیت اشتغال به کار محکومان ناشی از تحقیق در مشاغل حساس مدیریتی دولتی. 

 
- طرح تامین ارز با استفاده از جهش تولید صنعت استخراج رمز-ارز. 

- سوال ملی هاجر چنارانی نماینده نیشابور و فیروزه از وزیر آموزش و پرورش در خصوص تبدیل وضعیت نیروهاي پیمانی آموزش و

 
پرورش به رسمی- آزمایشی. 



- سوال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر آموزش و پرورش در خصوص عدم اقدام لازم و موثر آن وزارتخانه در خصوص

 
پرداخت حق التدریس شاغلان و بازنشستگان در ماه هاي پایانی سال 98 و ماه هاي ابتدایی سال 99. 

- سوال ملی احد آزادیخواه نماینده ملایر از وزیر راه و شهرسازي در خصوص علت کم توجهی وزارت راه به وضعیت بافت هاي فرسوده

 
و شهرها. 

- سوال ملی سیدسلمان ذاکر نماینده ارومیه از وزیر جهاد کشاورزي درباره عدم حمایت جدي از زنبورداران./



استاندار تهران: تلاشمان در سال جهش تولید ایجاد اشتغال هاي جدید است

منبع: پارسینهشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/08/05

استاندار تهران اعلام کرد: با تمام محدودیت هایی که در زمان شیوع بیماري کرونا داریم؛ تلاشمان از ابتداي سال جهش
تولید، اشتغال جدید و حفظ اشتغال موجود بوده است.

انوشیروان محسنی بندپی استاندارتهران روز دوشنبه در نشست افتتاح مرکز شبانه روزي فوریت هاي رسیدگی به مشکلات واحد
هاي تولیدي و طرح هاي سرمایه گذاري استان تهران گفت: در استان تهران قبل از شکل گیري مرکز بررسی مشکلات واحد هاي
تولیدي و طرح هاي سرمایه گذاري، چنین روحیه اي براي رسیدگی به مشکلات واحد هاي تولیدي، صنعتی، کشاورزي و حتی بخش
خصوصی فراهم بوده چنانچه نرخ بیکاري سال 98 نسبت به 97 کاهش داشته و همچنین نرخ بیکاري در سال 97 نسبت به سال 96

 
کاهش داشته که این روند امیدوار کننده است. 

وي افزود: امروز به بهانه افتتاح مرکز بررسی مشکلات واحد هاي تولیدي و طرح هاي سرمایه گذاري دور هم جمع شدیم تا نگاه

 
جدیدتري را به مقوله تولید و اشتغال و حمایت از سرمایه گذاري داشته باشیم. 

محسنی بندپی ادامه داد: اگر دغدغه ایجاد اشتغال همه جانبه داشته باشیم در سال جهش تولید می توانیم حفظ اشتغال موجود و

 
ایجاد اشتغال جدید را در بر داشته باشیم. 

 
54 درصد سپرده هاي بانک ها در کشور متعلق به شهروندان تهرانی است 

وي در بخش دیگري از سخنانش افزود: بر خلاف سایر استان ها هنوز در استان تهران یک نماینده واحد از سوي شوراي هماهنگی
بانک هاي استان در جلسات حضور پیدا نمی کند این در حالی است که میزان سپرده گذاري شهروندان استان تهران در بانک هاي
کشور 54 درصد است، اما متأسفانه متقاضیان که از سوي ستاد تسهیل براي دریافت تسهیلات به بانک ها معرفی می شوند کمتر به

 
نتیجه می رسند. 

استاندار تهران خاطرنشان کرد: قانون منع استقرار صنایع در شعاع 120 کیلومتر براي استان هاي البرز و سمنان معنایی ندارد، اما در
تهران با استقرار 20 درصد صنایع کشور متأسفانه این قانون مانع جهش تولید است که با تلاش هاي صورت گرفته هنوز نتوانستیم این

 
مشکل را برطرف کنیم. 

تعیین تکلیف3 هزار قطعه زمین راکد در شهرك هاي صنعتی استان تهران همچنین معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري تهران
نیز در این نشست با بیان اینکه سه هزار و 116 قطعه زمین راکد در شهرك هاي صنعتی استان که از سال 60 واگذار شده بودند
شناسایی شده اند، گفت: برخی متقاضیان این زمین را دریافت کرده بودند، اما عملاً فعالیت تولیدي و صنعتی در این مجموعه ها

 
صورت نمی گرفت. 

حشمت االله عسگري، به موقع نبودن حمایت هاي دولت از واحد هاي تولیدي و روند زمان بر بوروکراسی هاي دست و پاگیر اداري را

 
یکی از مطالبات تولیدکنندگان در استان تهران اعلام کرد. 



به گفته وي، افتتاح مرکز شبانه روزي فوریت هاي رسیدگی به مشکلات واحد هاي تولیدي در استان تهران تا حد زیادي مشکلات

 
واحد هاي صنعتی و تولیدي در استان تهران را رفع می کند. 

معاون استاندار تهران خاطرنشان کرد: نمایندگان مقیم دستگاه هاي عضو ستاد تسهیل با حضور در این مرکز باید مشکلات
تولیدکنندگان را مرتفع کنند و در این راستا پیشنهاد هایی درباره قانون منع استقرار صنایع در شعاع 120 کیلومتر در تهران را به

 
محیط زیست داده ایم و با جدیت پیگیر این موضوع هستیم. 

 
وي همچنین از ساماندهی مجتمع هاي صنفی با مصوبه شوراي برنامه ریزي استان از طریق اتحادیه ها در استان تهران خبر داد. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران نیز در این نشست، گفت: تاکنون به 641 پرنده واحد هاي صنعتی در سال 99

 
رسیدگی کردیم و 614 مصوبه داشتیم که ناظر به حفظ و ایجاد اشتغال در استان تهران است. 

یداالله صادقی افزود: 131 هزار و 900 نفر در واحد هاي صنعتی اشتغال داشته اند که با صدور مجوز و با مداخلات قانونی سعی کردیم

 
از اینکه اشتغال این واحد ها تضعیف؛ و یا نقدینگی شان تامین نشود. 

به گفته وي، با مصوبات ستاد تسهیل تلاش کردیم مشکلات تملیکی واحد هاي صنعتی و تولیدي را متوقف کتیم و اگراین واحد ها

 
بخاطر بدهی معوق تعطیل هستند، مشکلات شان راحل کنیم. 

رییس سازمان صمت استان تهران خاطرنشان کرد: تاکنون 216پرونده تعیین تکلیف شده و جلسات هماهنگی براي تامین زیرساخت

 
هاي شهرك هاي صنعتی را نیز داریم که با همکاري استانداري تهران، همگرایی خوبی بین صنعت و محیط زیست ایجاد شده است. 

مرکز شبانه روزي فوریت هاي رسیدگی به مشکلات واحد هاي تولیدي و طرح هاي سرمایه گذاري استان تهران امروز -دوشنبه- در
محل سازمان صمت استان افتتاح شد.



اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی

بنادر»

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/08/05

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما در دولت
دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال گذشته 47 هزار و

700 میلیارد تومان براي تحقق این هدف، هزینه شده است. نوشته اختصاص بیش از 47 هزار ...

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در
مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما
در دولت دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور
جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي تحقق این

 
هدف، هزینه شده است. 

«تعامل شهر و بندر» موضوع فراموش شده اي که در چند سال اخیر و با همت دولت «تدبیر و امید» به مرحله اجرا رسید. این
مسوولیت مهم که از آن به عنوان روابط بندر- پس کرانه هم یاد می شود در مفهوم کلی این پیام را دارد که شهر و بندر هر کدام

 
نسبت به دیگري وظیفه اي داشته،  جداي از یکدیگر نیستند و نباید فضاي شهري فداي فعالیت تجاري بنادر شود. 

 براساس تعاملات و تعهدات بین شهر و بندر مشخص می شود که در چه موضوعاتی شهر می تواند به بنادر کمک رسانی داشته باشد
و در مقابل، در چه موضوعاتی بنادر می توانند به شهرها خدمات رسانی کنند. بر این اساس هم افزایی و کمک رسانی به شهرهاي

 
بندري و محله هاي پیرامونی بنادر، هدف اصلی پروژه تعامل شهر و بندر است. 

اکنون طرح مطالعاتی تعامل شهر و بندر به کوشش سازمان بنادر براي 12 شهر و 15 بندر ترسیم شده است که پس از طی مراحل
تصویب عملیاتی می شود. این طرح اگرچه بار مالی زیادي دارد، با این حال بسیاري از پروژه هاي مربوطه اکنون در شهرهاي بندري و

 
با مشارکت مالی سازمان بنادر درحال اجراست. 

زمانی که بار به بندر وارد یا از آن خارج می شود براي شهر بار ترافیکی تحمیلی ایجاد می کند و زحمت زیادي را براي شهروندان
دارد. اما این همه ماجرا نیست. اکنون دیگر نگاه به بنادر به عنوان یک مرکز صرف تخلیه و بارگیري، نگهداري و انبارداري کالاها تغییر
یافته و بنادر به عنوان مراکز تجاري در نظر گرفته می شوند که نیازمند توسعه محدوده پس کرانه هستند و براي زندگی مطلوب

 
ترِ شهروندانی که خانه هاي آنها اطراف بنادر است، باید برنامه ریزي داشت. 

در سال «رونق تولید» دو پروژه مهم،  استراتژیک و تاثیرگذار در حوزه حمل و نقل بندري در بندر مهم و استراتژیک امام خمینی(ره)

 
که به مسوولیت اجتماعی سازمان بنادر مربوط می شد، تامین اعتبار و اجرایی شد. 

عملیات زیرسازي رمپ و لوپ هاي تقاطع غیرهمسطح سربندر- بندر امام خمینی (ره) و ساخت جاده کمربندي «بندر امام به آبادان»

 
دو پروژه مهم سازمان بنادر در استان خوزستان براي تحقق وعده تعامل شهر و بندر است. 

اکنون پروژه تقاطع غیرهمسطح در بندر امام خمینی (ره) با هدف روان سازي ترافیک شهري درحال ساخت است و ساکنان این شهر
بندري که از ترافیک شدید کامیون ها در اطراف میدان پلیس راه شکایت داشتند، تا چند ماه دیگر می توانند شاهد کاهش بار

 
ترافیکی باشند. 



تسهیل ترافیک از مبدا به بندر به مقاصد مربوطه که به طور عمده از این محور تردد دارند، حذف گره ترافیکی میدان پلیس راه،
 کاهش زمان سفر،  افزایش ایمنی مسیر با کاهش نقاط برخورد و جداسازي فیزیکی مسیرها و ریل راه آهن، از مهمترین دلایل کمک

 
مالی سازمان بنادر براي اجراي این پروژه است. 

آن سوتر از بندر امام خمینی (ره) نیز مردم از سرو صداي کامیون هاي ترانزیتی، ترك جاده ها و خطر تصادف کامیون ها با بچه
 مدرسه اي هاي خود شکایت داشتند و براي همین سازمان بنادر تصمیم گرفت براي همیشه مشکل تردد کامیون هایی که 24 ساعته

 
براي ورود به بندر از داخل شهر تردد می کنند را حل کند. 

در پی تاکید دولت مبنی بر توجه به توسعه پیرامونی بندر و توسعه متوازن و بهره مندي شهر از مزایاي بازرگانی بندر امام خمینی،
عملیات اجرایی ساخت پروژه جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره) به آبادان از محل اعتبارات سازمان بنادر با هدف تحقق توسعه

 
بندر و تعامل سازنده در سال 98 آغاز شد. 

این پروژه با حدود 9 کیلومتر طول و ایجاد 146 فرصت شغلی جدید از اردیبشهت سال گذشته آغاز شد و در صورت تکمیل و بهره

 
برداري از آن،  معضل راه بندان و ترافیک در مبدا ورودي بندر امام خمینی حل می شود. 

سازمان بنادر براي ساخت این پروژه درگیر زمین هاي باتلاقی و آب هاي مدیریت نشده فاضلاب شهري بود که کار ساخت جاده را

 
بسیار سخت می کرد، اما با ساماندهی این مسیر، اکنون چهره شهر تغییر یافته است. 

براي ساخت جاده کمربندي امام خمینی به آبادان تاکنون بیش از 700 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است و پیشرفت فیزیکی بیش

 
از 60 درصدي  دارد. 

«عادل دریس» مدیرکل بنادر و دریانوردي خوزستان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، پروژه ساخت جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره)
به آبادان را از جمله پروژه هاي بزرگ عمرانی برشمرد و گفت: این طرح راه سازي با هدف عمل به مسوولیت هاي اجتماعی با اعتباري

 
افزون بر 700 میلیارد ریال از محل اعتبارات سازمان بنادر و دریانوردي به بهره برداري خواهد رسید. 

دریس با بیان اینکه بندر امام خمینی نقش مهمی در تخلیه و بارگیري کالاهاي اساسی دارد و به همین دلیل تردد کامیون به این
بندر زیاد است، افزود: این پروژه به پیشگیري از فرسودگی و تسهیل رفت وآمد معابر شهري و کاهش بار ترافیک جاده اي در مسیر

 
بندر امام خمینی (ره) به آبادان کمک بسیاري می کند. 

«حسین میرشفیع» مشاور وزیر راه و شهرسازي نیز به تازگی در سفر به خوزستان، با اشاره به مشارکت سازمان بنادر و دریانوردي و
بندر امام خمینی در پروژه هاي تعامل با شهر، گفت:  با اجراي پروژه هاي جاده کمربندي و ساخت پروژه مشارکتی رمپ و لوپ هاي

 
تقاطع غیرهمسطح راه آهن بندر امام خمینی (ره)، مشکلات شهري و بندري زیادي رفع می شود. 

از بنادر خوزستان که دور شویم، اکنون در بندر چابهار پروژه هاي زیرساختی زیادي وجود دارد که با هدف تحقق مسوولیت هاي
اجتماعی با اعتبار این بندر در حال ساخت است. علاوه بر آن بیش از 20 کیلومترآزادراه و ریل و پروژه اتوبان 25 کیلومتري که ریل

 
چابهار به زاهدان نیز از آن کریدور باید عبور کند در دستور کار قرار گرفته است. 

در مناطق شمالی کشور نیز پروژه ساخت جاده بهشهر &– رستم کلا و تعریض جاده ورکلا &– گهرباران در حوالی بندر امیرآباد در
استان مازندران نیز که مراحل پایانی خود قرار دارد، از جمله پروژه هاي جدید در راستاي تعامل شهر و بندر توسط بندر امیرآباد است.

 
هزینه 47 هزار و 700 میلیارد تومانی براي پروژه تعامل شهر و بندر 

«وحید رحمتی» مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ایرنا گفت: در سه سال

 
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي پروژه شهر- بندر هزینه شده است. 

وي افزود: دریا براي مردم مناطق ساحلی، بزرگترین منبع درآمد و نعمت خدادادي است و سازمان بنادر همه تلاش خود را به کار

 
گرفته تا مردم این مناطق، حداکثر بهره وري اقتصادي را از این نعمت بزرگ داشته باشند. 

رحمتی ادامه داد: در همین راستا و در اجراي مسوولیت هاي اجتماعی، پروژه هایی با عنوان تعامل شهر و بندر را با هدف هم افزایی،
هماهنگی، تعادل بخشی و کمک متقابل اجرا و تلاش کرده در چارچوب قوانین وضوابط موجود، خدماتی را به مردم ساکن در شهرهاي

 
بندري در شمال و جنوب کشور ارائه دهد تا با حداقل تضادها، منافع عمومی ساحل نشینان تامین شود. 

به گفته وي، در این راستا تاکنون با همکاري دستگاه هاي اجرایی استانی اعم از استانداري ها، شهرداري ها و بخشداري ها در 15



 
شهر بندري، تسهیلاتی براي توسعه حمل ونقل دریایی، گسترش گردشگري دریایی و رونق کسب وکار دریایی ارائه شده است. 

رحمتی ادامه داد: حمایت تسهیلاتی از سرمایه گذاري در بنادر کوچک، توسعه مسیرهاي ارتباطی و راه هاي دسترسی محلی، توسعه
گردشگري دریایی با ایجاد اسکله هاي مسافري، حمایت از ساخت و خرید شناورهاي تجاري، خدماتی، مسافري و تفریحی از جمله این

 
برنامه ها است. 

مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي اضافه کرد: همچنین ایجاد موج شکن هاي چندمنظوره مردمی با هدف اشتغال زایی،
محرومیت زدایی، توسعه پایدار، توزیع یکنواخت جمعیت در طول نوار ساحلی، تاسیسات لجستیک بندري و لاي روبی بنادر تجاري،

عمده پروژه هایی بوده که در حوزه تعامل شهر و بندر دنبال شده است.



اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی

بنادر»

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/08/05

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما در دولت
دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال گذشته 47 هزار و

700 میلیارد تومان براي تحقق این هدف، هزینه شده است. نوشته اختصاص بیش از 47 هزار ...

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در
مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما
در دولت دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور
جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي تحقق این

 
هدف، هزینه شده است. 

«تعامل شهر و بندر» موضوع فراموش شده اي که در چند سال اخیر و با همت دولت «تدبیر و امید» به مرحله اجرا رسید. این
مسوولیت مهم که از آن به عنوان روابط بندر- پس کرانه هم یاد می شود در مفهوم کلی این پیام را دارد که شهر و بندر هر کدام

 
نسبت به دیگري وظیفه اي داشته،  جداي از یکدیگر نیستند و نباید فضاي شهري فداي فعالیت تجاري بنادر شود. 

 براساس تعاملات و تعهدات بین شهر و بندر مشخص می شود که در چه موضوعاتی شهر می تواند به بنادر کمک رسانی داشته باشد
و در مقابل، در چه موضوعاتی بنادر می توانند به شهرها خدمات رسانی کنند. بر این اساس هم افزایی و کمک رسانی به شهرهاي

 
بندري و محله هاي پیرامونی بنادر، هدف اصلی پروژه تعامل شهر و بندر است. 

اکنون طرح مطالعاتی تعامل شهر و بندر به کوشش سازمان بنادر براي 12 شهر و 15 بندر ترسیم شده است که پس از طی مراحل
تصویب عملیاتی می شود. این طرح اگرچه بار مالی زیادي دارد، با این حال بسیاري از پروژه هاي مربوطه اکنون در شهرهاي بندري و

 
با مشارکت مالی سازمان بنادر درحال اجراست. 

زمانی که بار به بندر وارد یا از آن خارج می شود براي شهر بار ترافیکی تحمیلی ایجاد می کند و زحمت زیادي را براي شهروندان
دارد. اما این همه ماجرا نیست. اکنون دیگر نگاه به بنادر به عنوان یک مرکز صرف تخلیه و بارگیري، نگهداري و انبارداري کالاها تغییر
یافته و بنادر به عنوان مراکز تجاري در نظر گرفته می شوند که نیازمند توسعه محدوده پس کرانه هستند و براي زندگی مطلوب

 
ترِ شهروندانی که خانه هاي آنها اطراف بنادر است، باید برنامه ریزي داشت. 

در سال «رونق تولید» دو پروژه مهم،  استراتژیک و تاثیرگذار در حوزه حمل و نقل بندري در بندر مهم و استراتژیک امام خمینی(ره)

 
که به مسوولیت اجتماعی سازمان بنادر مربوط می شد، تامین اعتبار و اجرایی شد. 

عملیات زیرسازي رمپ و لوپ هاي تقاطع غیرهمسطح سربندر- بندر امام خمینی (ره) و ساخت جاده کمربندي «بندر امام به آبادان»

 
دو پروژه مهم سازمان بنادر در استان خوزستان براي تحقق وعده تعامل شهر و بندر است. 

اکنون پروژه تقاطع غیرهمسطح در بندر امام خمینی (ره) با هدف روان سازي ترافیک شهري درحال ساخت است و ساکنان این شهر
بندري که از ترافیک شدید کامیون ها در اطراف میدان پلیس راه شکایت داشتند، تا چند ماه دیگر می توانند شاهد کاهش بار

 
ترافیکی باشند. 



تسهیل ترافیک از مبدا به بندر به مقاصد مربوطه که به طور عمده از این محور تردد دارند، حذف گره ترافیکی میدان پلیس راه،
 کاهش زمان سفر،  افزایش ایمنی مسیر با کاهش نقاط برخورد و جداسازي فیزیکی مسیرها و ریل راه آهن، از مهمترین دلایل کمک

 
مالی سازمان بنادر براي اجراي این پروژه است. 

آن سوتر از بندر امام خمینی (ره) نیز مردم از سرو صداي کامیون هاي ترانزیتی، ترك جاده ها و خطر تصادف کامیون ها با بچه
 مدرسه اي هاي خود شکایت داشتند و براي همین سازمان بنادر تصمیم گرفت براي همیشه مشکل تردد کامیون هایی که 24 ساعته

 
براي ورود به بندر از داخل شهر تردد می کنند را حل کند. 

در پی تاکید دولت مبنی بر توجه به توسعه پیرامونی بندر و توسعه متوازن و بهره مندي شهر از مزایاي بازرگانی بندر امام خمینی،
عملیات اجرایی ساخت پروژه جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره) به آبادان از محل اعتبارات سازمان بنادر با هدف تحقق توسعه

 
بندر و تعامل سازنده در سال 98 آغاز شد. 

این پروژه با حدود 9 کیلومتر طول و ایجاد 146 فرصت شغلی جدید از اردیبشهت سال گذشته آغاز شد و در صورت تکمیل و بهره

 
برداري از آن،  معضل راه بندان و ترافیک در مبدا ورودي بندر امام خمینی حل می شود. 

سازمان بنادر براي ساخت این پروژه درگیر زمین هاي باتلاقی و آب هاي مدیریت نشده فاضلاب شهري بود که کار ساخت جاده را

 
بسیار سخت می کرد، اما با ساماندهی این مسیر، اکنون چهره شهر تغییر یافته است. 

براي ساخت جاده کمربندي امام خمینی به آبادان تاکنون بیش از 700 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است و پیشرفت فیزیکی بیش

 
از 60 درصدي  دارد. 

«عادل دریس» مدیرکل بنادر و دریانوردي خوزستان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، پروژه ساخت جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره)
به آبادان را از جمله پروژه هاي بزرگ عمرانی برشمرد و گفت: این طرح راه سازي با هدف عمل به مسوولیت هاي اجتماعی با اعتباري

 
افزون بر 700 میلیارد ریال از محل اعتبارات سازمان بنادر و دریانوردي به بهره برداري خواهد رسید. 

دریس با بیان اینکه بندر امام خمینی نقش مهمی در تخلیه و بارگیري کالاهاي اساسی دارد و به همین دلیل تردد کامیون به این
بندر زیاد است، افزود: این پروژه به پیشگیري از فرسودگی و تسهیل رفت وآمد معابر شهري و کاهش بار ترافیک جاده اي در مسیر

 
بندر امام خمینی (ره) به آبادان کمک بسیاري می کند. 

«حسین میرشفیع» مشاور وزیر راه و شهرسازي نیز به تازگی در سفر به خوزستان، با اشاره به مشارکت سازمان بنادر و دریانوردي و
بندر امام خمینی در پروژه هاي تعامل با شهر، گفت:  با اجراي پروژه هاي جاده کمربندي و ساخت پروژه مشارکتی رمپ و لوپ هاي

 
تقاطع غیرهمسطح راه آهن بندر امام خمینی (ره)، مشکلات شهري و بندري زیادي رفع می شود. 

از بنادر خوزستان که دور شویم، اکنون در بندر چابهار پروژه هاي زیرساختی زیادي وجود دارد که با هدف تحقق مسوولیت هاي
اجتماعی با اعتبار این بندر در حال ساخت است. علاوه بر آن بیش از 20 کیلومترآزادراه و ریل و پروژه اتوبان 25 کیلومتري که ریل

 
چابهار به زاهدان نیز از آن کریدور باید عبور کند در دستور کار قرار گرفته است. 

در مناطق شمالی کشور نیز پروژه ساخت جاده بهشهر &– رستم کلا و تعریض جاده ورکلا &– گهرباران در حوالی بندر امیرآباد در
استان مازندران نیز که مراحل پایانی خود قرار دارد، از جمله پروژه هاي جدید در راستاي تعامل شهر و بندر توسط بندر امیرآباد است.

 
هزینه 47 هزار و 700 میلیارد تومانی براي پروژه تعامل شهر و بندر 

«وحید رحمتی» مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ایرنا گفت: در سه سال

 
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي پروژه شهر- بندر هزینه شده است. 

وي افزود: دریا براي مردم مناطق ساحلی، بزرگترین منبع درآمد و نعمت خدادادي است و سازمان بنادر همه تلاش خود را به کار

 
گرفته تا مردم این مناطق، حداکثر بهره وري اقتصادي را از این نعمت بزرگ داشته باشند. 

رحمتی ادامه داد: در همین راستا و در اجراي مسوولیت هاي اجتماعی، پروژه هایی با عنوان تعامل شهر و بندر را با هدف هم افزایی،
هماهنگی، تعادل بخشی و کمک متقابل اجرا و تلاش کرده در چارچوب قوانین وضوابط موجود، خدماتی را به مردم ساکن در شهرهاي

 
بندري در شمال و جنوب کشور ارائه دهد تا با حداقل تضادها، منافع عمومی ساحل نشینان تامین شود. 

به گفته وي، در این راستا تاکنون با همکاري دستگاه هاي اجرایی استانی اعم از استانداري ها، شهرداري ها و بخشداري ها در 15



 
شهر بندري، تسهیلاتی براي توسعه حمل ونقل دریایی، گسترش گردشگري دریایی و رونق کسب وکار دریایی ارائه شده است. 

رحمتی ادامه داد: حمایت تسهیلاتی از سرمایه گذاري در بنادر کوچک، توسعه مسیرهاي ارتباطی و راه هاي دسترسی محلی، توسعه
گردشگري دریایی با ایجاد اسکله هاي مسافري، حمایت از ساخت و خرید شناورهاي تجاري، خدماتی، مسافري و تفریحی از جمله این

 
برنامه ها است. 

مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي اضافه کرد: همچنین ایجاد موج شکن هاي چندمنظوره مردمی با هدف اشتغال زایی،
محرومیت زدایی، توسعه پایدار، توزیع یکنواخت جمعیت در طول نوار ساحلی، تاسیسات لجستیک بندري و لاي روبی بنادر تجاري،

عمده پروژه هایی بوده که در حوزه تعامل شهر و بندر دنبال شده است.



اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی

بنادر»

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/08/05

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما در دولت
دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال گذشته 47 هزار و

700 میلیارد تومان براي تحقق این هدف، هزینه شده است. نوشته اختصاص بیش از 47 هزار ...

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در
مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما
در دولت دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور
جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي تحقق این

 
هدف، هزینه شده است. 

«تعامل شهر و بندر» موضوع فراموش شده اي که در چند سال اخیر و با همت دولت «تدبیر و امید» به مرحله اجرا رسید. این
مسوولیت مهم که از آن به عنوان روابط بندر- پس کرانه هم یاد می شود در مفهوم کلی این پیام را دارد که شهر و بندر هر کدام

 
نسبت به دیگري وظیفه اي داشته،  جداي از یکدیگر نیستند و نباید فضاي شهري فداي فعالیت تجاري بنادر شود. 

 براساس تعاملات و تعهدات بین شهر و بندر مشخص می شود که در چه موضوعاتی شهر می تواند به بنادر کمک رسانی داشته باشد
و در مقابل، در چه موضوعاتی بنادر می توانند به شهرها خدمات رسانی کنند. بر این اساس هم افزایی و کمک رسانی به شهرهاي

 
بندري و محله هاي پیرامونی بنادر، هدف اصلی پروژه تعامل شهر و بندر است. 

اکنون طرح مطالعاتی تعامل شهر و بندر به کوشش سازمان بنادر براي 12 شهر و 15 بندر ترسیم شده است که پس از طی مراحل
تصویب عملیاتی می شود. این طرح اگرچه بار مالی زیادي دارد، با این حال بسیاري از پروژه هاي مربوطه اکنون در شهرهاي بندري و

 
با مشارکت مالی سازمان بنادر درحال اجراست. 

زمانی که بار به بندر وارد یا از آن خارج می شود براي شهر بار ترافیکی تحمیلی ایجاد می کند و زحمت زیادي را براي شهروندان
دارد. اما این همه ماجرا نیست. اکنون دیگر نگاه به بنادر به عنوان یک مرکز صرف تخلیه و بارگیري، نگهداري و انبارداري کالاها تغییر
یافته و بنادر به عنوان مراکز تجاري در نظر گرفته می شوند که نیازمند توسعه محدوده پس کرانه هستند و براي زندگی مطلوب

 
ترِ شهروندانی که خانه هاي آنها اطراف بنادر است، باید برنامه ریزي داشت. 

در سال «رونق تولید» دو پروژه مهم،  استراتژیک و تاثیرگذار در حوزه حمل و نقل بندري در بندر مهم و استراتژیک امام خمینی(ره)

 
که به مسوولیت اجتماعی سازمان بنادر مربوط می شد، تامین اعتبار و اجرایی شد. 

عملیات زیرسازي رمپ و لوپ هاي تقاطع غیرهمسطح سربندر- بندر امام خمینی (ره) و ساخت جاده کمربندي «بندر امام به آبادان»

 
دو پروژه مهم سازمان بنادر در استان خوزستان براي تحقق وعده تعامل شهر و بندر است. 

اکنون پروژه تقاطع غیرهمسطح در بندر امام خمینی (ره) با هدف روان سازي ترافیک شهري درحال ساخت است و ساکنان این شهر
بندري که از ترافیک شدید کامیون ها در اطراف میدان پلیس راه شکایت داشتند، تا چند ماه دیگر می توانند شاهد کاهش بار

 
ترافیکی باشند. 



تسهیل ترافیک از مبدا به بندر به مقاصد مربوطه که به طور عمده از این محور تردد دارند، حذف گره ترافیکی میدان پلیس راه،
 کاهش زمان سفر،  افزایش ایمنی مسیر با کاهش نقاط برخورد و جداسازي فیزیکی مسیرها و ریل راه آهن، از مهمترین دلایل کمک

 
مالی سازمان بنادر براي اجراي این پروژه است. 

آن سوتر از بندر امام خمینی (ره) نیز مردم از سرو صداي کامیون هاي ترانزیتی، ترك جاده ها و خطر تصادف کامیون ها با بچه
 مدرسه اي هاي خود شکایت داشتند و براي همین سازمان بنادر تصمیم گرفت براي همیشه مشکل تردد کامیون هایی که 24 ساعته

 
براي ورود به بندر از داخل شهر تردد می کنند را حل کند. 

در پی تاکید دولت مبنی بر توجه به توسعه پیرامونی بندر و توسعه متوازن و بهره مندي شهر از مزایاي بازرگانی بندر امام خمینی،
عملیات اجرایی ساخت پروژه جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره) به آبادان از محل اعتبارات سازمان بنادر با هدف تحقق توسعه

 
بندر و تعامل سازنده در سال 98 آغاز شد. 

این پروژه با حدود 9 کیلومتر طول و ایجاد 146 فرصت شغلی جدید از اردیبشهت سال گذشته آغاز شد و در صورت تکمیل و بهره

 
برداري از آن،  معضل راه بندان و ترافیک در مبدا ورودي بندر امام خمینی حل می شود. 

سازمان بنادر براي ساخت این پروژه درگیر زمین هاي باتلاقی و آب هاي مدیریت نشده فاضلاب شهري بود که کار ساخت جاده را

 
بسیار سخت می کرد، اما با ساماندهی این مسیر، اکنون چهره شهر تغییر یافته است. 

براي ساخت جاده کمربندي امام خمینی به آبادان تاکنون بیش از 700 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است و پیشرفت فیزیکی بیش

 
از 60 درصدي  دارد. 

«عادل دریس» مدیرکل بنادر و دریانوردي خوزستان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، پروژه ساخت جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره)
به آبادان را از جمله پروژه هاي بزرگ عمرانی برشمرد و گفت: این طرح راه سازي با هدف عمل به مسوولیت هاي اجتماعی با اعتباري

 
افزون بر 700 میلیارد ریال از محل اعتبارات سازمان بنادر و دریانوردي به بهره برداري خواهد رسید. 

دریس با بیان اینکه بندر امام خمینی نقش مهمی در تخلیه و بارگیري کالاهاي اساسی دارد و به همین دلیل تردد کامیون به این
بندر زیاد است، افزود: این پروژه به پیشگیري از فرسودگی و تسهیل رفت وآمد معابر شهري و کاهش بار ترافیک جاده اي در مسیر

 
بندر امام خمینی (ره) به آبادان کمک بسیاري می کند. 

«حسین میرشفیع» مشاور وزیر راه و شهرسازي نیز به تازگی در سفر به خوزستان، با اشاره به مشارکت سازمان بنادر و دریانوردي و
بندر امام خمینی در پروژه هاي تعامل با شهر، گفت:  با اجراي پروژه هاي جاده کمربندي و ساخت پروژه مشارکتی رمپ و لوپ هاي

 
تقاطع غیرهمسطح راه آهن بندر امام خمینی (ره)، مشکلات شهري و بندري زیادي رفع می شود. 

از بنادر خوزستان که دور شویم، اکنون در بندر چابهار پروژه هاي زیرساختی زیادي وجود دارد که با هدف تحقق مسوولیت هاي
اجتماعی با اعتبار این بندر در حال ساخت است. علاوه بر آن بیش از 20 کیلومترآزادراه و ریل و پروژه اتوبان 25 کیلومتري که ریل

 
چابهار به زاهدان نیز از آن کریدور باید عبور کند در دستور کار قرار گرفته است. 

در مناطق شمالی کشور نیز پروژه ساخت جاده بهشهر &– رستم کلا و تعریض جاده ورکلا &– گهرباران در حوالی بندر امیرآباد در
استان مازندران نیز که مراحل پایانی خود قرار دارد، از جمله پروژه هاي جدید در راستاي تعامل شهر و بندر توسط بندر امیرآباد است.

 
هزینه 47 هزار و 700 میلیارد تومانی براي پروژه تعامل شهر و بندر 

«وحید رحمتی» مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ایرنا گفت: در سه سال

 
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي پروژه شهر- بندر هزینه شده است. 

وي افزود: دریا براي مردم مناطق ساحلی، بزرگترین منبع درآمد و نعمت خدادادي است و سازمان بنادر همه تلاش خود را به کار

 
گرفته تا مردم این مناطق، حداکثر بهره وري اقتصادي را از این نعمت بزرگ داشته باشند. 

رحمتی ادامه داد: در همین راستا و در اجراي مسوولیت هاي اجتماعی، پروژه هایی با عنوان تعامل شهر و بندر را با هدف هم افزایی،
هماهنگی، تعادل بخشی و کمک متقابل اجرا و تلاش کرده در چارچوب قوانین وضوابط موجود، خدماتی را به مردم ساکن در شهرهاي

 
بندري در شمال و جنوب کشور ارائه دهد تا با حداقل تضادها، منافع عمومی ساحل نشینان تامین شود. 

به گفته وي، در این راستا تاکنون با همکاري دستگاه هاي اجرایی استانی اعم از استانداري ها، شهرداري ها و بخشداري ها در 15



 
شهر بندري، تسهیلاتی براي توسعه حمل ونقل دریایی، گسترش گردشگري دریایی و رونق کسب وکار دریایی ارائه شده است. 

رحمتی ادامه داد: حمایت تسهیلاتی از سرمایه گذاري در بنادر کوچک، توسعه مسیرهاي ارتباطی و راه هاي دسترسی محلی، توسعه
گردشگري دریایی با ایجاد اسکله هاي مسافري، حمایت از ساخت و خرید شناورهاي تجاري، خدماتی، مسافري و تفریحی از جمله این

 
برنامه ها است. 

مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي اضافه کرد: همچنین ایجاد موج شکن هاي چندمنظوره مردمی با هدف اشتغال زایی،
محرومیت زدایی، توسعه پایدار، توزیع یکنواخت جمعیت در طول نوار ساحلی، تاسیسات لجستیک بندري و لاي روبی بنادر تجاري،

عمده پروژه هایی بوده که در حوزه تعامل شهر و بندر دنبال شده است.



اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی

بنادر»

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/08/05

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما در دولت
دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال گذشته 47 هزار و

700 میلیارد تومان براي تحقق این هدف، هزینه شده است. نوشته اختصاص بیش از 47 هزار ...

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در
مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما
در دولت دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور
جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي تحقق این

 
هدف، هزینه شده است. 

«تعامل شهر و بندر» موضوع فراموش شده اي که در چند سال اخیر و با همت دولت «تدبیر و امید» به مرحله اجرا رسید. این
مسوولیت مهم که از آن به عنوان روابط بندر- پس کرانه هم یاد می شود در مفهوم کلی این پیام را دارد که شهر و بندر هر کدام

 
نسبت به دیگري وظیفه اي داشته،  جداي از یکدیگر نیستند و نباید فضاي شهري فداي فعالیت تجاري بنادر شود. 

 براساس تعاملات و تعهدات بین شهر و بندر مشخص می شود که در چه موضوعاتی شهر می تواند به بنادر کمک رسانی داشته باشد
و در مقابل، در چه موضوعاتی بنادر می توانند به شهرها خدمات رسانی کنند. بر این اساس هم افزایی و کمک رسانی به شهرهاي

 
بندري و محله هاي پیرامونی بنادر، هدف اصلی پروژه تعامل شهر و بندر است. 

اکنون طرح مطالعاتی تعامل شهر و بندر به کوشش سازمان بنادر براي 12 شهر و 15 بندر ترسیم شده است که پس از طی مراحل
تصویب عملیاتی می شود. این طرح اگرچه بار مالی زیادي دارد، با این حال بسیاري از پروژه هاي مربوطه اکنون در شهرهاي بندري و

 
با مشارکت مالی سازمان بنادر درحال اجراست. 

زمانی که بار به بندر وارد یا از آن خارج می شود براي شهر بار ترافیکی تحمیلی ایجاد می کند و زحمت زیادي را براي شهروندان
دارد. اما این همه ماجرا نیست. اکنون دیگر نگاه به بنادر به عنوان یک مرکز صرف تخلیه و بارگیري، نگهداري و انبارداري کالاها تغییر
یافته و بنادر به عنوان مراکز تجاري در نظر گرفته می شوند که نیازمند توسعه محدوده پس کرانه هستند و براي زندگی مطلوب

 
ترِ شهروندانی که خانه هاي آنها اطراف بنادر است، باید برنامه ریزي داشت. 

در سال «رونق تولید» دو پروژه مهم،  استراتژیک و تاثیرگذار در حوزه حمل و نقل بندري در بندر مهم و استراتژیک امام خمینی(ره)

 
که به مسوولیت اجتماعی سازمان بنادر مربوط می شد، تامین اعتبار و اجرایی شد. 

عملیات زیرسازي رمپ و لوپ هاي تقاطع غیرهمسطح سربندر- بندر امام خمینی (ره) و ساخت جاده کمربندي «بندر امام به آبادان»

 
دو پروژه مهم سازمان بنادر در استان خوزستان براي تحقق وعده تعامل شهر و بندر است. 

اکنون پروژه تقاطع غیرهمسطح در بندر امام خمینی (ره) با هدف روان سازي ترافیک شهري درحال ساخت است و ساکنان این شهر
بندري که از ترافیک شدید کامیون ها در اطراف میدان پلیس راه شکایت داشتند، تا چند ماه دیگر می توانند شاهد کاهش بار

 
ترافیکی باشند. 



تسهیل ترافیک از مبدا به بندر به مقاصد مربوطه که به طور عمده از این محور تردد دارند، حذف گره ترافیکی میدان پلیس راه،
 کاهش زمان سفر،  افزایش ایمنی مسیر با کاهش نقاط برخورد و جداسازي فیزیکی مسیرها و ریل راه آهن، از مهمترین دلایل کمک

 
مالی سازمان بنادر براي اجراي این پروژه است. 

آن سوتر از بندر امام خمینی (ره) نیز مردم از سرو صداي کامیون هاي ترانزیتی، ترك جاده ها و خطر تصادف کامیون ها با بچه
 مدرسه اي هاي خود شکایت داشتند و براي همین سازمان بنادر تصمیم گرفت براي همیشه مشکل تردد کامیون هایی که 24 ساعته

 
براي ورود به بندر از داخل شهر تردد می کنند را حل کند. 

در پی تاکید دولت مبنی بر توجه به توسعه پیرامونی بندر و توسعه متوازن و بهره مندي شهر از مزایاي بازرگانی بندر امام خمینی،
عملیات اجرایی ساخت پروژه جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره) به آبادان از محل اعتبارات سازمان بنادر با هدف تحقق توسعه

 
بندر و تعامل سازنده در سال 98 آغاز شد. 

این پروژه با حدود 9 کیلومتر طول و ایجاد 146 فرصت شغلی جدید از اردیبشهت سال گذشته آغاز شد و در صورت تکمیل و بهره

 
برداري از آن،  معضل راه بندان و ترافیک در مبدا ورودي بندر امام خمینی حل می شود. 

سازمان بنادر براي ساخت این پروژه درگیر زمین هاي باتلاقی و آب هاي مدیریت نشده فاضلاب شهري بود که کار ساخت جاده را

 
بسیار سخت می کرد، اما با ساماندهی این مسیر، اکنون چهره شهر تغییر یافته است. 

براي ساخت جاده کمربندي امام خمینی به آبادان تاکنون بیش از 700 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است و پیشرفت فیزیکی بیش

 
از 60 درصدي  دارد. 

«عادل دریس» مدیرکل بنادر و دریانوردي خوزستان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، پروژه ساخت جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره)
به آبادان را از جمله پروژه هاي بزرگ عمرانی برشمرد و گفت: این طرح راه سازي با هدف عمل به مسوولیت هاي اجتماعی با اعتباري

 
افزون بر 700 میلیارد ریال از محل اعتبارات سازمان بنادر و دریانوردي به بهره برداري خواهد رسید. 

دریس با بیان اینکه بندر امام خمینی نقش مهمی در تخلیه و بارگیري کالاهاي اساسی دارد و به همین دلیل تردد کامیون به این
بندر زیاد است، افزود: این پروژه به پیشگیري از فرسودگی و تسهیل رفت وآمد معابر شهري و کاهش بار ترافیک جاده اي در مسیر

 
بندر امام خمینی (ره) به آبادان کمک بسیاري می کند. 

«حسین میرشفیع» مشاور وزیر راه و شهرسازي نیز به تازگی در سفر به خوزستان، با اشاره به مشارکت سازمان بنادر و دریانوردي و
بندر امام خمینی در پروژه هاي تعامل با شهر، گفت:  با اجراي پروژه هاي جاده کمربندي و ساخت پروژه مشارکتی رمپ و لوپ هاي

 
تقاطع غیرهمسطح راه آهن بندر امام خمینی (ره)، مشکلات شهري و بندري زیادي رفع می شود. 

از بنادر خوزستان که دور شویم، اکنون در بندر چابهار پروژه هاي زیرساختی زیادي وجود دارد که با هدف تحقق مسوولیت هاي
اجتماعی با اعتبار این بندر در حال ساخت است. علاوه بر آن بیش از 20 کیلومترآزادراه و ریل و پروژه اتوبان 25 کیلومتري که ریل

 
چابهار به زاهدان نیز از آن کریدور باید عبور کند در دستور کار قرار گرفته است. 

در مناطق شمالی کشور نیز پروژه ساخت جاده بهشهر &– رستم کلا و تعریض جاده ورکلا &– گهرباران در حوالی بندر امیرآباد در
استان مازندران نیز که مراحل پایانی خود قرار دارد، از جمله پروژه هاي جدید در راستاي تعامل شهر و بندر توسط بندر امیرآباد است.

 
هزینه 47 هزار و 700 میلیارد تومانی براي پروژه تعامل شهر و بندر 

«وحید رحمتی» مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ایرنا گفت: در سه سال

 
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي پروژه شهر- بندر هزینه شده است. 

وي افزود: دریا براي مردم مناطق ساحلی، بزرگترین منبع درآمد و نعمت خدادادي است و سازمان بنادر همه تلاش خود را به کار

 
گرفته تا مردم این مناطق، حداکثر بهره وري اقتصادي را از این نعمت بزرگ داشته باشند. 

رحمتی ادامه داد: در همین راستا و در اجراي مسوولیت هاي اجتماعی، پروژه هایی با عنوان تعامل شهر و بندر را با هدف هم افزایی،
هماهنگی، تعادل بخشی و کمک متقابل اجرا و تلاش کرده در چارچوب قوانین وضوابط موجود، خدماتی را به مردم ساکن در شهرهاي

 
بندري در شمال و جنوب کشور ارائه دهد تا با حداقل تضادها، منافع عمومی ساحل نشینان تامین شود. 

به گفته وي، در این راستا تاکنون با همکاري دستگاه هاي اجرایی استانی اعم از استانداري ها، شهرداري ها و بخشداري ها در 15



 
شهر بندري، تسهیلاتی براي توسعه حمل ونقل دریایی، گسترش گردشگري دریایی و رونق کسب وکار دریایی ارائه شده است. 

رحمتی ادامه داد: حمایت تسهیلاتی از سرمایه گذاري در بنادر کوچک، توسعه مسیرهاي ارتباطی و راه هاي دسترسی محلی، توسعه
گردشگري دریایی با ایجاد اسکله هاي مسافري، حمایت از ساخت و خرید شناورهاي تجاري، خدماتی، مسافري و تفریحی از جمله این

 
برنامه ها است. 

مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي اضافه کرد: همچنین ایجاد موج شکن هاي چندمنظوره مردمی با هدف اشتغال زایی،
محرومیت زدایی، توسعه پایدار، توزیع یکنواخت جمعیت در طول نوار ساحلی، تاسیسات لجستیک بندري و لاي روبی بنادر تجاري،

عمده پروژه هایی بوده که در حوزه تعامل شهر و بندر دنبال شده است.



اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی

بنادر»

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/08/05

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما در دولت
دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال گذشته 47 هزار و

700 میلیارد تومان براي تحقق این هدف، هزینه شده است. نوشته اختصاص بیش از 47 هزار ...

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در
مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما
در دولت دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور
جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي تحقق این

 
هدف، هزینه شده است. 

«تعامل شهر و بندر» موضوع فراموش شده اي که در چند سال اخیر و با همت دولت «تدبیر و امید» به مرحله اجرا رسید. این
مسوولیت مهم که از آن به عنوان روابط بندر- پس کرانه هم یاد می شود در مفهوم کلی این پیام را دارد که شهر و بندر هر کدام

 
نسبت به دیگري وظیفه اي داشته،  جداي از یکدیگر نیستند و نباید فضاي شهري فداي فعالیت تجاري بنادر شود. 

 براساس تعاملات و تعهدات بین شهر و بندر مشخص می شود که در چه موضوعاتی شهر می تواند به بنادر کمک رسانی داشته باشد
و در مقابل، در چه موضوعاتی بنادر می توانند به شهرها خدمات رسانی کنند. بر این اساس هم افزایی و کمک رسانی به شهرهاي

 
بندري و محله هاي پیرامونی بنادر، هدف اصلی پروژه تعامل شهر و بندر است. 

اکنون طرح مطالعاتی تعامل شهر و بندر به کوشش سازمان بنادر براي 12 شهر و 15 بندر ترسیم شده است که پس از طی مراحل
تصویب عملیاتی می شود. این طرح اگرچه بار مالی زیادي دارد، با این حال بسیاري از پروژه هاي مربوطه اکنون در شهرهاي بندري و

 
با مشارکت مالی سازمان بنادر درحال اجراست. 

زمانی که بار به بندر وارد یا از آن خارج می شود براي شهر بار ترافیکی تحمیلی ایجاد می کند و زحمت زیادي را براي شهروندان
دارد. اما این همه ماجرا نیست. اکنون دیگر نگاه به بنادر به عنوان یک مرکز صرف تخلیه و بارگیري، نگهداري و انبارداري کالاها تغییر
یافته و بنادر به عنوان مراکز تجاري در نظر گرفته می شوند که نیازمند توسعه محدوده پس کرانه هستند و براي زندگی مطلوب

 
ترِ شهروندانی که خانه هاي آنها اطراف بنادر است، باید برنامه ریزي داشت. 

در سال «رونق تولید» دو پروژه مهم،  استراتژیک و تاثیرگذار در حوزه حمل و نقل بندري در بندر مهم و استراتژیک امام خمینی(ره)

 
که به مسوولیت اجتماعی سازمان بنادر مربوط می شد، تامین اعتبار و اجرایی شد. 

عملیات زیرسازي رمپ و لوپ هاي تقاطع غیرهمسطح سربندر- بندر امام خمینی (ره) و ساخت جاده کمربندي «بندر امام به آبادان»

 
دو پروژه مهم سازمان بنادر در استان خوزستان براي تحقق وعده تعامل شهر و بندر است. 

اکنون پروژه تقاطع غیرهمسطح در بندر امام خمینی (ره) با هدف روان سازي ترافیک شهري درحال ساخت است و ساکنان این شهر
بندري که از ترافیک شدید کامیون ها در اطراف میدان پلیس راه شکایت داشتند، تا چند ماه دیگر می توانند شاهد کاهش بار

 
ترافیکی باشند. 



تسهیل ترافیک از مبدا به بندر به مقاصد مربوطه که به طور عمده از این محور تردد دارند، حذف گره ترافیکی میدان پلیس راه،
 کاهش زمان سفر،  افزایش ایمنی مسیر با کاهش نقاط برخورد و جداسازي فیزیکی مسیرها و ریل راه آهن، از مهمترین دلایل کمک

 
مالی سازمان بنادر براي اجراي این پروژه است. 

آن سوتر از بندر امام خمینی (ره) نیز مردم از سرو صداي کامیون هاي ترانزیتی، ترك جاده ها و خطر تصادف کامیون ها با بچه
 مدرسه اي هاي خود شکایت داشتند و براي همین سازمان بنادر تصمیم گرفت براي همیشه مشکل تردد کامیون هایی که 24 ساعته

 
براي ورود به بندر از داخل شهر تردد می کنند را حل کند. 

در پی تاکید دولت مبنی بر توجه به توسعه پیرامونی بندر و توسعه متوازن و بهره مندي شهر از مزایاي بازرگانی بندر امام خمینی،
عملیات اجرایی ساخت پروژه جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره) به آبادان از محل اعتبارات سازمان بنادر با هدف تحقق توسعه

 
بندر و تعامل سازنده در سال 98 آغاز شد. 

این پروژه با حدود 9 کیلومتر طول و ایجاد 146 فرصت شغلی جدید از اردیبشهت سال گذشته آغاز شد و در صورت تکمیل و بهره

 
برداري از آن،  معضل راه بندان و ترافیک در مبدا ورودي بندر امام خمینی حل می شود. 

سازمان بنادر براي ساخت این پروژه درگیر زمین هاي باتلاقی و آب هاي مدیریت نشده فاضلاب شهري بود که کار ساخت جاده را

 
بسیار سخت می کرد، اما با ساماندهی این مسیر، اکنون چهره شهر تغییر یافته است. 

براي ساخت جاده کمربندي امام خمینی به آبادان تاکنون بیش از 700 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است و پیشرفت فیزیکی بیش

 
از 60 درصدي  دارد. 

«عادل دریس» مدیرکل بنادر و دریانوردي خوزستان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، پروژه ساخت جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره)
به آبادان را از جمله پروژه هاي بزرگ عمرانی برشمرد و گفت: این طرح راه سازي با هدف عمل به مسوولیت هاي اجتماعی با اعتباري

 
افزون بر 700 میلیارد ریال از محل اعتبارات سازمان بنادر و دریانوردي به بهره برداري خواهد رسید. 

دریس با بیان اینکه بندر امام خمینی نقش مهمی در تخلیه و بارگیري کالاهاي اساسی دارد و به همین دلیل تردد کامیون به این
بندر زیاد است، افزود: این پروژه به پیشگیري از فرسودگی و تسهیل رفت وآمد معابر شهري و کاهش بار ترافیک جاده اي در مسیر

 
بندر امام خمینی (ره) به آبادان کمک بسیاري می کند. 

«حسین میرشفیع» مشاور وزیر راه و شهرسازي نیز به تازگی در سفر به خوزستان، با اشاره به مشارکت سازمان بنادر و دریانوردي و
بندر امام خمینی در پروژه هاي تعامل با شهر، گفت:  با اجراي پروژه هاي جاده کمربندي و ساخت پروژه مشارکتی رمپ و لوپ هاي

 
تقاطع غیرهمسطح راه آهن بندر امام خمینی (ره)، مشکلات شهري و بندري زیادي رفع می شود. 

از بنادر خوزستان که دور شویم، اکنون در بندر چابهار پروژه هاي زیرساختی زیادي وجود دارد که با هدف تحقق مسوولیت هاي
اجتماعی با اعتبار این بندر در حال ساخت است. علاوه بر آن بیش از 20 کیلومترآزادراه و ریل و پروژه اتوبان 25 کیلومتري که ریل

 
چابهار به زاهدان نیز از آن کریدور باید عبور کند در دستور کار قرار گرفته است. 

در مناطق شمالی کشور نیز پروژه ساخت جاده بهشهر &– رستم کلا و تعریض جاده ورکلا &– گهرباران در حوالی بندر امیرآباد در
استان مازندران نیز که مراحل پایانی خود قرار دارد، از جمله پروژه هاي جدید در راستاي تعامل شهر و بندر توسط بندر امیرآباد است.

 
هزینه 47 هزار و 700 میلیارد تومانی براي پروژه تعامل شهر و بندر 

«وحید رحمتی» مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ایرنا گفت: در سه سال

 
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي پروژه شهر- بندر هزینه شده است. 

وي افزود: دریا براي مردم مناطق ساحلی، بزرگترین منبع درآمد و نعمت خدادادي است و سازمان بنادر همه تلاش خود را به کار

 
گرفته تا مردم این مناطق، حداکثر بهره وري اقتصادي را از این نعمت بزرگ داشته باشند. 

رحمتی ادامه داد: در همین راستا و در اجراي مسوولیت هاي اجتماعی، پروژه هایی با عنوان تعامل شهر و بندر را با هدف هم افزایی،
هماهنگی، تعادل بخشی و کمک متقابل اجرا و تلاش کرده در چارچوب قوانین وضوابط موجود، خدماتی را به مردم ساکن در شهرهاي

 
بندري در شمال و جنوب کشور ارائه دهد تا با حداقل تضادها، منافع عمومی ساحل نشینان تامین شود. 

به گفته وي، در این راستا تاکنون با همکاري دستگاه هاي اجرایی استانی اعم از استانداري ها، شهرداري ها و بخشداري ها در 15



 
شهر بندري، تسهیلاتی براي توسعه حمل ونقل دریایی، گسترش گردشگري دریایی و رونق کسب وکار دریایی ارائه شده است. 

رحمتی ادامه داد: حمایت تسهیلاتی از سرمایه گذاري در بنادر کوچک، توسعه مسیرهاي ارتباطی و راه هاي دسترسی محلی، توسعه
گردشگري دریایی با ایجاد اسکله هاي مسافري، حمایت از ساخت و خرید شناورهاي تجاري، خدماتی، مسافري و تفریحی از جمله این

 
برنامه ها است. 

مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي اضافه کرد: همچنین ایجاد موج شکن هاي چندمنظوره مردمی با هدف اشتغال زایی،
محرومیت زدایی، توسعه پایدار، توزیع یکنواخت جمعیت در طول نوار ساحلی، تاسیسات لجستیک بندري و لاي روبی بنادر تجاري،

عمده پروژه هایی بوده که در حوزه تعامل شهر و بندر دنبال شده است.



اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی
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تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما در دولت
دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال گذشته 47 هزار و

700 میلیارد تومان براي تحقق این هدف، هزینه شده است. نوشته اختصاص بیش از 47 هزار ...

تهران- درآمد نیوز- انجام مسولیت هاي اجتماعی در
مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما
در دولت دوازدهم، موضوع تعامل «شهر و بندر» به طور
جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي تحقق این

 
هدف، هزینه شده است. 

«تعامل شهر و بندر» موضوع فراموش شده اي که در چند سال اخیر و با همت دولت «تدبیر و امید» به مرحله اجرا رسید. این
مسوولیت مهم که از آن به عنوان روابط بندر- پس کرانه هم یاد می شود در مفهوم کلی این پیام را دارد که شهر و بندر هر کدام

 
نسبت به دیگري وظیفه اي داشته،  جداي از یکدیگر نیستند و نباید فضاي شهري فداي فعالیت تجاري بنادر شود. 

 براساس تعاملات و تعهدات بین شهر و بندر مشخص می شود که در چه موضوعاتی شهر می تواند به بنادر کمک رسانی داشته باشد
و در مقابل، در چه موضوعاتی بنادر می توانند به شهرها خدمات رسانی کنند. بر این اساس هم افزایی و کمک رسانی به شهرهاي

 
بندري و محله هاي پیرامونی بنادر، هدف اصلی پروژه تعامل شهر و بندر است. 

اکنون طرح مطالعاتی تعامل شهر و بندر به کوشش سازمان بنادر براي 12 شهر و 15 بندر ترسیم شده است که پس از طی مراحل
تصویب عملیاتی می شود. این طرح اگرچه بار مالی زیادي دارد، با این حال بسیاري از پروژه هاي مربوطه اکنون در شهرهاي بندري و

 
با مشارکت مالی سازمان بنادر درحال اجراست. 

زمانی که بار به بندر وارد یا از آن خارج می شود براي شهر بار ترافیکی تحمیلی ایجاد می کند و زحمت زیادي را براي شهروندان
دارد. اما این همه ماجرا نیست. اکنون دیگر نگاه به بنادر به عنوان یک مرکز صرف تخلیه و بارگیري، نگهداري و انبارداري کالاها تغییر
یافته و بنادر به عنوان مراکز تجاري در نظر گرفته می شوند که نیازمند توسعه محدوده پس کرانه هستند و براي زندگی مطلوب

 
ترِ شهروندانی که خانه هاي آنها اطراف بنادر است، باید برنامه ریزي داشت. 

در سال «رونق تولید» دو پروژه مهم،  استراتژیک و تاثیرگذار در حوزه حمل و نقل بندري در بندر مهم و استراتژیک امام خمینی(ره)

 
که به مسوولیت اجتماعی سازمان بنادر مربوط می شد، تامین اعتبار و اجرایی شد. 

عملیات زیرسازي رمپ و لوپ هاي تقاطع غیرهمسطح سربندر- بندر امام خمینی (ره) و ساخت جاده کمربندي «بندر امام به آبادان»

 
دو پروژه مهم سازمان بنادر در استان خوزستان براي تحقق وعده تعامل شهر و بندر است. 

اکنون پروژه تقاطع غیرهمسطح در بندر امام خمینی (ره) با هدف روان سازي ترافیک شهري درحال ساخت است و ساکنان این شهر
بندري که از ترافیک شدید کامیون ها در اطراف میدان پلیس راه شکایت داشتند، تا چند ماه دیگر می توانند شاهد کاهش بار

 
ترافیکی باشند. 



تسهیل ترافیک از مبدا به بندر به مقاصد مربوطه که به طور عمده از این محور تردد دارند، حذف گره ترافیکی میدان پلیس راه،
 کاهش زمان سفر،  افزایش ایمنی مسیر با کاهش نقاط برخورد و جداسازي فیزیکی مسیرها و ریل راه آهن، از مهمترین دلایل کمک

 
مالی سازمان بنادر براي اجراي این پروژه است. 

آن سوتر از بندر امام خمینی (ره) نیز مردم از سرو صداي کامیون هاي ترانزیتی، ترك جاده ها و خطر تصادف کامیون ها با بچه
 مدرسه اي هاي خود شکایت داشتند و براي همین سازمان بنادر تصمیم گرفت براي همیشه مشکل تردد کامیون هایی که 24 ساعته

 
براي ورود به بندر از داخل شهر تردد می کنند را حل کند. 

در پی تاکید دولت مبنی بر توجه به توسعه پیرامونی بندر و توسعه متوازن و بهره مندي شهر از مزایاي بازرگانی بندر امام خمینی،
عملیات اجرایی ساخت پروژه جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره) به آبادان از محل اعتبارات سازمان بنادر با هدف تحقق توسعه

 
بندر و تعامل سازنده در سال 98 آغاز شد. 

این پروژه با حدود 9 کیلومتر طول و ایجاد 146 فرصت شغلی جدید از اردیبشهت سال گذشته آغاز شد و در صورت تکمیل و بهره

 
برداري از آن،  معضل راه بندان و ترافیک در مبدا ورودي بندر امام خمینی حل می شود. 

سازمان بنادر براي ساخت این پروژه درگیر زمین هاي باتلاقی و آب هاي مدیریت نشده فاضلاب شهري بود که کار ساخت جاده را

 
بسیار سخت می کرد، اما با ساماندهی این مسیر، اکنون چهره شهر تغییر یافته است. 

براي ساخت جاده کمربندي امام خمینی به آبادان تاکنون بیش از 700 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است و پیشرفت فیزیکی بیش

 
از 60 درصدي  دارد. 

«عادل دریس» مدیرکل بنادر و دریانوردي خوزستان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، پروژه ساخت جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره)
به آبادان را از جمله پروژه هاي بزرگ عمرانی برشمرد و گفت: این طرح راه سازي با هدف عمل به مسوولیت هاي اجتماعی با اعتباري

 
افزون بر 700 میلیارد ریال از محل اعتبارات سازمان بنادر و دریانوردي به بهره برداري خواهد رسید. 

دریس با بیان اینکه بندر امام خمینی نقش مهمی در تخلیه و بارگیري کالاهاي اساسی دارد و به همین دلیل تردد کامیون به این
بندر زیاد است، افزود: این پروژه به پیشگیري از فرسودگی و تسهیل رفت وآمد معابر شهري و کاهش بار ترافیک جاده اي در مسیر

 
بندر امام خمینی (ره) به آبادان کمک بسیاري می کند. 

«حسین میرشفیع» مشاور وزیر راه و شهرسازي نیز به تازگی در سفر به خوزستان، با اشاره به مشارکت سازمان بنادر و دریانوردي و
بندر امام خمینی در پروژه هاي تعامل با شهر، گفت:  با اجراي پروژه هاي جاده کمربندي و ساخت پروژه مشارکتی رمپ و لوپ هاي

 
تقاطع غیرهمسطح راه آهن بندر امام خمینی (ره)، مشکلات شهري و بندري زیادي رفع می شود. 

از بنادر خوزستان که دور شویم، اکنون در بندر چابهار پروژه هاي زیرساختی زیادي وجود دارد که با هدف تحقق مسوولیت هاي
اجتماعی با اعتبار این بندر در حال ساخت است. علاوه بر آن بیش از 20 کیلومترآزادراه و ریل و پروژه اتوبان 25 کیلومتري که ریل

 
چابهار به زاهدان نیز از آن کریدور باید عبور کند در دستور کار قرار گرفته است. 

در مناطق شمالی کشور نیز پروژه ساخت جاده بهشهر &– رستم کلا و تعریض جاده ورکلا &– گهرباران در حوالی بندر امیرآباد در
استان مازندران نیز که مراحل پایانی خود قرار دارد، از جمله پروژه هاي جدید در راستاي تعامل شهر و بندر توسط بندر امیرآباد است.

 
هزینه 47 هزار و 700 میلیارد تومانی براي پروژه تعامل شهر و بندر 

«وحید رحمتی» مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ایرنا گفت: در سه سال

 
گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي پروژه شهر- بندر هزینه شده است. 

وي افزود: دریا براي مردم مناطق ساحلی، بزرگترین منبع درآمد و نعمت خدادادي است و سازمان بنادر همه تلاش خود را به کار

 
گرفته تا مردم این مناطق، حداکثر بهره وري اقتصادي را از این نعمت بزرگ داشته باشند. 

رحمتی ادامه داد: در همین راستا و در اجراي مسوولیت هاي اجتماعی، پروژه هایی با عنوان تعامل شهر و بندر را با هدف هم افزایی،
هماهنگی، تعادل بخشی و کمک متقابل اجرا و تلاش کرده در چارچوب قوانین وضوابط موجود، خدماتی را به مردم ساکن در شهرهاي

 
بندري در شمال و جنوب کشور ارائه دهد تا با حداقل تضادها، منافع عمومی ساحل نشینان تامین شود. 

به گفته وي، در این راستا تاکنون با همکاري دستگاه هاي اجرایی استانی اعم از استانداري ها، شهرداري ها و بخشداري ها در 15



 
شهر بندري، تسهیلاتی براي توسعه حمل ونقل دریایی، گسترش گردشگري دریایی و رونق کسب وکار دریایی ارائه شده است. 

رحمتی ادامه داد: حمایت تسهیلاتی از سرمایه گذاري در بنادر کوچک، توسعه مسیرهاي ارتباطی و راه هاي دسترسی محلی، توسعه
گردشگري دریایی با ایجاد اسکله هاي مسافري، حمایت از ساخت و خرید شناورهاي تجاري، خدماتی، مسافري و تفریحی از جمله این

 
برنامه ها است. 

مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي اضافه کرد: همچنین ایجاد موج شکن هاي چندمنظوره مردمی با هدف اشتغال زایی،
محرومیت زدایی، توسعه پایدار، توزیع یکنواخت جمعیت در طول نوار ساحلی، تاسیسات لجستیک بندري و لاي روبی بنادر تجاري،

عمده پروژه هایی بوده که در حوزه تعامل شهر و بندر دنبال شده است.



بانک محوري از مشکلات سرمایه گذاري اقتصادي استان اردبیل است
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اردبیل _ ایرنا _ مدیرکل امور اقتصادي و دارایی استان اردبیل گفت: بانک محوري و تامین منابع مالی مربوط به اجراي طرح
هاي بزرگ سرمایه گذاري اقتصادي از محل اعتبارات بانکی در وضعیت فعلی اقتصادي کشور مشکل ساز است.

اردبیل _ ایرنا _ مدیرکل امور اقتصادي و دارایی استان
اردبیل گفت: بانک محوري و تامین منابع مالی مربوط به
اجراي طرح هاي بزرگ سرمایه گذاري اقتصادي از محل
اعتبارات بانکی در وضعیت فعلی اقتصادي کشور مشکل

 
ساز است. 

به گزارش ایرنا ، علیرضا نوروزي روز دوشنبه در جلسه
ظرفیت هاي سرمایه گذاري خلخال افزود: در حال حاضر با
توجه به وضعیت تحریم هاي خارجی و نوسانات ارزي در
کشور فشار اقتصادي براي تامین منابع مالی موردنیاز

اجراي طرح هاي سرمایه گذاري اقتصادي در استان اردبیل بیش از پیش شده و ادامه این روند تنها به بانک محوري در توسعه

 
اقتصادي استان کمک می کند. 

وي گفت: یکی از مطالبات ما در زمینه سرمایه گذاري، تامین منابع سرمایه از محل بازار سرمایه و بورس است است و این امر می
تواند به اهداف خروج از مشکل فعلی بانک محوري در استان کمک کرده و ایجاد بازارهاي نوین باید در اولویت سرمایه گذاران قرار

 
بگیرد. 

نوروزي اظهارداشت: خلخال و کوثر در آمایش سرزمین استان اردبیل گم شده اند و آثار رشد و توسعه در این 2 شهرستان کمرنگ تر

 
است که تلاش می شود در برنامه توسعه هفتم کشور به این امر توجه شده و جایگاه ها تغییر یابد. 

او با بیان اینکه در فروش سهام عدالت سهامداران هیچ گونه مشکلی وجود ندارد و تعدادي از سهامداران اقدام به فروش بخشی از
سهام خود کرده و سهام تعداد زیادي همچنان در دست خودشان است، افزود: 6 هزار و 300 میلیارد ریال سهم استان از سرمایه

 
گذاري سهام عدالت است که 50 درصد منابع بانکی را در بر می گیرد. 

نوروزي تشریح کرد: 88 هزار نفر از مردم خلخال در سهام عدالت سرمایه گذاري کرده اند که طبق مقررات 30 درصد از این منابع باید

 
صرف پروژه هاي عمرانی شود که تاکنون محقق نشده است. 

مدیرکل امور اقتصادي و دارایی استان اردبیل همچنین با بیان اینکه اقدامات مناسبی براي حمایت از سرمایه گذاران طرح هاي
سرمایه گذاري اقتصادي استان اردبیل انجام می شود، گفت: با ابلاغ رییس جمهوري ستاد رفع موانع سرمایه گذاران به ریاست



 
استاندار در استان اردبیل تشکیل خواهد شد. 

وي افزود: این ستاد در سطح شهرستانی و با هدف بررسی مسائل و مشکلات و پیگیري خواسته سرمایه گذاران طرح هاي اقتصادي و

 
تولیدکنندگان به ریاست فرمانداران تشکیل خواهد شد. 

نماینده مردم خلخال و کوثر در مجلس شوراي اسلامی نیز در این جلسه گفت: سرمایه گذاران متقاضی اجراي طرح هاي اقتصادي از

 
آغاز طرح باید حداقل 50 درصد تسهیلات موردنیاز براي سرمایه گذاري در یک حوزه را به عنوان آورده شخصی داشته باشد. 

سیدغنی نظري افزود: طبق بند 3 اصل 9 قانون اساسی، سرمایه گذاري باید در تمامی مناطق کشور و به صورت عادلانه انجام شود و

 
ایران تنها تهران نیست که تمامی سرمایه گذاري ها و امور مالی کلان کشور در آن انجام گیرد. 

عضو کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی به وظیفه مدیران و بنگاه هاي مالی در توسعه اقتصادي تاکید کرد و گفت: ایجاد تعهد
از سوي دولت انجام می شود ولی در برخی از موارد که ارائه تسهیلات از سوي مسؤولان شهرستان پیگیري می شود، متاسفانه هیچ

 
تعهدي از سوي سرمایه گذار براي اجرا و تکمیل طرح ارائه شده در منطقه وجود ندارد. 

دبیر شوراي هماهنگی بانک هاي استان اردبیل هم گفت: از وظایف اصلی کارگروه هاي اشتغال و سرمایه گذاري شهرستان ها، دقت

 
بیشتر در انتخاب و معرفی سرمایه گذاران متقاضی اجراي طرح هاي سرمایه گذاري اقتصادي داراي اهلیت فنی و مالی است. 

رجبی با بیان اینکه سرمایه گذارانی که داراي توان مالی نباشند، سیستم شهرستان ها را دچار مشکل می کنند، اظهارداشت: عدم
تمایل برخی سرمایه گذاران به استفاده از سرمایه خود و چشم دوختن به تسهیلات بانکی موجب می شود این افراد در سرمایه گذاري

 
اقتصادي منطقه موفق نبوده و تسهیلات بانکی از مسیر اصلی خود منحرف شود. 

وي افزود: عدم توان فنی در سرمایه گذاران طرح هاي اقتصادي نیز موجب طولانی شدن زمان اجراي طرح و ایجاد تغییرات در گزارش

 
هاي مالی و افزایش هزینه تمام شده طرح ناشی از افزایش قیمت ها و مبالغ سرمایه گذاري می شود. 

وي تشریح کرد: در حالی که ابتداي سال 99 هزینه اجراي هر مترمربع احداث گلخانه سه میلیون و 350 هزار ریال بود در حال حاضر
این میزان در هفت ماه با نزدیک به سه برابر افزایش به 12 میلیون ریال رسیده که تولیدکننده باید این بخش از کار را در طرح هاي

 
خود مدنظر قرار دهد. 

رجبی گفت: نظارت بر نحوه اجراي طرح هاي اقتصادي بهره مند از تسهیلات بانکی هم در حد ضعیف بوده و براي هدایت هزینه و
تسهیلات دریافتی از سوي سرمایه گذاران طرح هاي اقتصادي فرمانداران و مسوولان ذیربط باید نظارت کافی داشته باشند تا

 
تسهیلات در مسیر درست خود هزینه شود. 

 
برچسب ها 

 
- خلخال 

 
- استان اردبیل 

- اشتغال زایی



واحد دوم گازي نیروگاه قشم به زودي افتتاح رسمی می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/08/05

تهران - ایرنا - مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري برق و انرژي غدیر گفت: واحد دوم گازي نیروگاه سیکل ترکیبی قشم با
اندك فاصله از بهره برداري واحد نخست آن در مردادماه امسال به زودي توسط رییس جمهوري به شکل رسمی افتتاح و

مورد بهره برداري قرار می گیرد.

تهران - ایرنا - مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري برق و
انرژي غدیر گفت: واحد دوم گازي نیروگاه سیکل ترکیبی
قشم با اندك فاصله از بهره برداري واحد نخست آن در
مردادماه امسال به زودي توسط رییس جمهوري به شکل

 
رسمی افتتاح و مورد بهره برداري قرار می گیرد. 

«سید فرید الدین معصومی» روز دوشنبه در نشست خبري
افزود: واحددوم نیروگاه تولید برق 500 مگاواتی قشم با

 
ظرفیت 170 مگاوات به زودي افتتاح می شود. 

وي اضافه کرد: پیشرفت فیزیکی کل نیروگاه 60 درصد است، اما پیشرفت فیزیکی واحدهاي گازي 99 درصد است و واحد بخار این

 
نیروگاه نیز نیمه دوم سال 1400 وارد مدار خواهد شد. 

معصومی خاطرنشان کرد: این نیروگاه سیکل ترکیبی در سه مرحله با سرمایه گذاري بخش خصوصی با هدف ظرفیت تولید روزانه

 
500 مگاوات برق در حال اجراست. 

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري برق و انرژي غدیر با بیان اینکه واحد نخست این نیروگاه با یک توربین که ظرفیت تولید 170
مگاوات برق را داشت در مردادماه امسال آغاز به کارکرد وگفت: با فعالیت واحد دوم این طرح، توان تولید نیروگاه به 340 مگاوات برق

 
می رسد. 

وي نیاز جزیره قشم به برق در ایام تابستان را بین 280 تا 300 مگاوات و در دیگر ایام سال بین 80 تا 100 مگاوات اعلام و
خاطرنشان ساخت: ظرفیت تولید برق در این جزیره در تابستان 80 مگاوات و در زمستان حدود 40 مگاوات بود که با بهره برداري از
دو واحد گازي نیروگاه قشم، این جزیره در تأمین برق مورد نیاز خود، خودکفا شده است و اکنون ظرفیت صادرات برق به سرزمین

 
اصلی (استان هرمزگان -بندرعباس) نیز به وجود آمده است. 

معصومی افزود: دومین واحد گازي این نیروگاه در تاریخ 28 شهریورماه با شبکه سراسري متصل شده و هشتم آبان ماه، افتتاح رسمی

 
خواهد شد. 



 
عرضه نیروگاه گیلان در بورس عرضه شد 

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري برق و انرژي غدیر با اشاره به اینکه پیشتر وعده عرضه سهام بخشی از نیروگاه گیلان در بورس داده
شد، گفت: این موضوع در تاریخ هشتم مردادماه امسال محقق و 6 درصد سهام این نیروگاه در بازار دوم فرابورس با قیمت هر سهم دو

 
هزار و 400 تومان عرضه شد. 

وي پیرامون تلاش براي عرضه سهام نیروگاه هرمز خبرداد و خاطرنشان ساخت: عرضه سهام نیروگاه بهبهان به دلیل بدهی متوقف

 
شده که پس از پرداخت بدهی ها این امر دنبال خواهد شد. 

 
تبدیل پست نیروگاه قشم 

معصومی به فرایند تبدیل پست نیروگاه قشم از AIS به GIS با درخواست وزارت نیرو اشاره کرد و گفت: پس از آنکه این تبدیل انجام
گرفت و پست GIS آماده راه اندازي شد، شرکت چینی که سوپروایزر راه اندازي این پست بود، به دلیل شرایط کرونا اعلام کرد :
امکان حضور در ایران را ندارد و بنابراین چنانچه منتظر حضور سوپروایزر می ماندیم، حداقل پنج یا 6 ماه تأخیر به پروژه تحمیل می

 
شد. 

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري برق و انرژي غدیر افزود: براین اساس و با قبول ریسک 18 میلیون دلاري (ارزش پست) کار راه
اندازي آن را به دست متخصصان داخلی با موفقیت انجام شد و با وجود کرونا و تحریم، رکوردي قابل توجه در زمان راه اندازي پست

 
GIS نیروگاه قشم به ثبت رسید. 

وي توضیح داد : به طور معمول زمان راه اندازي یک پست GIS براورد 150 روز است در حالی که این پست در زمان 62 روزه راه

 
اندازي شد. 

معصومی نیاز سوخت گاز نیروگاه قشم را 100 هزار مترمکعب در ساعت عنوان کرد و گفت: وزارت نیرو متعهد شده بود که این میزان
گاز را براي سوخت نیروگاه تأمین کند که در حال حاضر 50 هزار مترمکعب در ساعت سوخت گاز براي نیروگاه تأمین شده و انتظار

 
می رود که وزارت نیرو بقیه نیاز نیروگاه قشم را نیز با همکاري منطقه آزاد قشم، تأمین کند. 

به گزارش ایرنا، اجراي این طرح براي 410 نیرو اشتغال ایجاد کرده و در زمان بهره برداري کامل نیز 100 فرصت شغلی ایجاد می

 
شود. 

جزیره قشم با مساحت یک هزار و 500 کیلومتر در سال هاي 1369 و 1370 با تصمیم دولت به 2 بخش منطقه آزاد با مساحت 300

 
کیلومتر و منطقه ویژه اقتصادي با مساحت یکهزار و 200 کیلومتر تقسیم شد. 

پیوند اقتصاد ملی به اقتصاد جهانی، انتقال فناوري پیشرفته به منطقه، جذب سرمایه هاي خارجی، تربیت نیروي انسانی ماهر و

 
متخصص و افزایش صادرات و کسب در آمدهاي ارزي از جمله هدف هاي ایجاد منطقه آزاد قشم است. 

شهرستان قشم شامل جزیره هاي قشم، هنگام و لارك با 150 هزار نفر جمعیت از تنگه هرمز به موازات سواحل استان هرمزگان به

 
طول 150 کیلومتر و عرض میانگین 11 کیلومتر در آب هاي خلیج فارس گسترده شده است. 



 
برچسب ها 

 
- هرمزگان 

 
- دولت 

 
- گیلان 

 
- خلیج فارس 

 
- وزارت نیرو 
- تنگه هرمز



ریسک هاي تهدیدکننده بازار بورس کدامند؟ / دلایل بی اعتمادي سرمایه

گذاران به بورس

منبع: تیکشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/08/05

ایرنا نوشت: یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام اکنون داراي شرایط بسیار خوبی براي سرمایه گذاري است البته اصل
مهم سرمایه گذاري در بازار اعتماد است، بنابراین سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا به سمت سرمایه گذاري در

بازاري پیش روند که ریسک چندانی آنها را تهدید نمی کند.

ایرنا نوشت: یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام اکنون داراي شرایط بسیار خوبی براي سرمایه گذاري است البته اصل
مهم سرمایه گذاري در بازار اعتماد است، بنابراین سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا به سمت سرمایه گذاري در بازاري

 
پیش روند که ریسک چندانی آنها را تهدید نمی کند. 

«مهدي آزادواري» به ریسک تهدید کننده معاملات بورس اشاره
کرد و افزود: اگر بخواهیم ریسک هاي بازار را مورد بررسی قرار
دهیم در ابتدا باید آن را به ریسک هاي سیستماتیک و

 
غیرسیستماتیک تقسیم کرد. 

وي به افزایش ریسک هاي سیستماتیک بازار که خارج از حیطه
بورس و اختیارات فعالان بازار است تاکید کرد و گفت: بحث
قیمت دلار که وابسته به انتخابات آمریکا و روند معاملات بورس
است در انتظار فرد انتخاب شونده به عنوان رییس جمهوري

است، این مساله باعث شده تا همه فعالان بازار حالتی از انتظار را به خود بگیرند تا بعد از مشخص شدن نتیجه انتخابات اقدام به

 
سرمایه گذاري و ورود یا خروج سرمایه هاي خود در بورس کنند. 

این کارشناس بازار سرمایه گفت: اخیرا خروج نقدینگی و اصلاح قیمت سهام در بازار توسط افراد غیرحرفه اي بازار اتفاق افتاده است،

 
به همین دلیل اکنون بسیاري از سهم هاي حاضر در بازار از نظر قیمتی در شرایط بسیار خوبی قرار دارند. 

وي با بیان اینکه اکنون از بازار با چنین قیمت هایی استقبال نمی شود، خاطرنشان کرد: این موضوع در کنار وضعیت مبهم روند
اقتصادي کشور، ناشی از بی اعتمادي سهامداران براي سرمایه گذاري در بازار سهام است که به دلیل اصلاح اخیر شاخص بورس ایجاد

 
شده است. 

آزادواري خاطرنشان کرد: تا کنون اعتماد افراد براي سرمایه گذاري در بورس جلب نشده است تا دوباره سرمایه هاي خود را وارد
بورس کنند به همین دلیل سرمایه گذاران درگیر بازارهاي موازي هستند که این بازارها هم به دلیل برخی از تغییرات ایجاد شده هنوز

 
سرمایه چندانی را به سمت خود جلب نکردند و شاهد خروج نقدینگی از آن بازارها هم هستیم. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه روند نزولی شاخص بورس تا کجا ادامه دار است؟ گفت: بازار تا زمان انتخابات آمریکا، نوسان هاي
به نسبت شدیدي را تجربه می کند و ممکن است روزهاي مثبتی را هم تجربه کند اما به تناسب آن شاهد روزهاي منفی خواهیم بود



 
که البته این موضوع جزو ذات بازار است. 

آزادواري با اشاره به اینکه ثبات در معاملات بورس به بعد از انتخابات ریاست جمهوري آمریکا برمی گردد، افزود: نوسان هاي شدید در

 
معاملات بورس نشان دهنده عدم قدرت تصمیم گیري میان سهامداران براي سرمایه گذاري در بورس است. 

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: اگر سهامداران خرد به صورت ثابت به دنبال ورود سرمایه هاي خود در بورس هستند بهتر
است از طریق صندوق هاي سرمایه گذاري اقدام به سرمایه گذاري در بورس کنند و همچنین افرادي که از اطلاعات خوبی براي
سرمایه گذاري در بورس برخوردارند بهتر است به سمت سهام شرکت هاي بنیادي که تحلیل هاي مثبت و منطقی از این شرکت ها

 
در کدال منتشر می شوند پیش روند. 

وي با بیان اینکه نوسان هاي شدید در بازار باید از طریق نهادهاي حقوقی مورد کنترل قرار گیرند تا سهامدار خرد ضرر و زیان زیادي
را متحمل نشود، ادامه داد: اکنون باید سکان بازار بیشتر به دست مدیران حرفه اي بازار باشد، نهاد متولی می تواند اطلاع رسانی
بیشتري را براي نحوه ورود سرمایه گذارانی که مطلع از سرمایه گذاري در بازار نیستند داشته باشد، زیرا بازار سرمایه با بازار چند سال
گذشته بسیار فرق کرده و با گستردگی زیادي همراه شده است به همین دلیل باید به صورت روزانه اطلاع رسانی هاي درستی از این

 
بازار انجام شود. 

آزادواري اظهار داشت: توسعه بازار سرمایه، توسعه اقتصاد کشور است که در نهایت منجر به اشتغال و کارآفرینی خواهد شد و با توجه

 
به وضعیت بحرانی اقتصادي کشور، بازار سرمایه می تواند تاثیر مثبتی را در کشور داشته باشد. 

این کارشناس بازار سرمایه به تاثیر کاهش قیمت دلار بر معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در صورت کاهش قیمت دلار، افرادي که
سرمایه هاي خود را وارد بازار دلار کرده بودند اقدام به فروش دلار و ورود سرمایه هاي خود به سمت بازار سرمایه که داراي سهام

 
ارزنده با قیمت هاي پایینی است، خواهد کرد به همین دلیل این اتفاق از برخی زوایا باعث رشد بورس خواهد شد. 

وي با بیان اینکه بهتر است سهامداران خرد تا پایان انتخابات آمریکا از تصمیم گیري هاي هیجانی و عجولانه خودداري کنند و تا پایان
سال مالی شرکت ها در بازار حضور داشته بشند تا بتوانند از سود مجامع شرکت ها منتفع شوند، گفت: اگر سهامداران در این موقعیت

سهام خود را بفروشند متضرر خواهند شد، به همین دلیل باید با دید بلندمدت در این بازار سرمایه گذاري کنند.



هزار میلیارد تومان تسهیلات دراختیار خریداران و صادرکنندگان عمده

زعفران قرار می گیرد

منبع: بازار کارشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/08/05

نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی، گفت: هزار میلیارد تومان تسهیلات با سود 3 درصد کمتر از نرخ مصوب توسط بانک هاي
کشاورزي، ملت و توسعه صادرات دراختیار خریداران و صادرکنندگان عمده زعفران قرار می گیرد.

نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی، گفت: هزار میلیارد تومان تسهیلات با سود 3 درصد کمتر از نرخ مصوب توسط بانک هاي

 
کشاورزي، ملت و توسعه صادرات دراختیار خریداران و صادرکنندگان عمده زعفران قرار می گیرد. 

علی نیکزاد نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، در خصوص نشست بررسی مشکلات
زعفران کاران در پی فرمایش مقام معظم رهبري، گفت: پیرو فرمایش مقام معظم رهبري در زمینه آسیب هاي خام فروشی زعفران به

 
همراه تعدادي نمایندگان به استان خراسان رضوي سفر کردیم. 

نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه توقع کشاورزان حمایت از زعفران و زعفران کاران است، ادامه داد: در حال حاضر

 
90 درصد از زعفران دنیا در ایران کشت می شود اما محصول نهایی با قیمت پایین از کشاورزان خریداري می کنند. 

نماینده مردم اردبیل در مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر اینکه کشورهایی مانند افغانستان و اسپانیا سهم 2 درصدي از تولید زعفران
دارند اما با بسته بندي و فرآوري، محصول ایرانی با قیمت بسیار بالاتري به فروش می رسانند، عنوان کرد: در نشست امروز، زنگنه
نماینده مردم تربت حیدریه، پورمحمدي از سازمان برنامه و بودجه، خداکرمی از بانک کشاورزي، صالح آبادي از بانک توسعه صادرات و

 
نجف از بانک ملت حضور داشتند. 

 
جلسه بررسی مشکلات زعفران کاران با حضور نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی 

وي ادامه داد: مقرر شد 500میلیارد تومان توسط بانک کشاورزي، 250 میلیارد تومان توسط بانک توسعه صادرات و 250 میلیارد
تومان توسط بانک ملت تسهیلات با 3درصد سود پایین تر از نرخ مصوب در اختیار صادرکنندگان و خریداران عمده زعفران قرار بگیرد.

نیکزاد با بیان اینکه 3 درصد از سود تسهیلات پرداختی به خریداران و صادرکنندگان عمده زعفران توسط سازمان برنامه و بودجه
پرداخت می شود، تصریح کرد: منابع پرداختی به صادرکنندگان و خریداران عمده زعفران باعث می شود تا کشاورزان زعفران کار

 
محصول خود را با قیمت بالاتري به فروش برساند. 

 
جلسه بررسی مشکلات زعفران کاران با حضور نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی 

این نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر اینکه مقرر شد 500 فقره وام 10 میلیون تومانی ارزان قیمت از محل صندوق
کارآفرینی امید به منظور خرید دستگاه فرآوري زعفران به کشاورزان اختصاص پیدا کند، عنوان کرد: دستگاه فرآوري زعفران مورد نیاز
کشاورزان حدودا 12 میلیون تومان قیمت دارد که باعث می شود هر کیلوگرم زعفران را با قیمتی 1 و نیم میلیون تومان بالاتر به

 
فروش برسانند. 

نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی در پایان با بیان اینکه جلسه نهایی نحوه اجراي مصوبات نشست امروز ، شنبه بعد از ظهر با حضور



آقاي زنگنه، پورمحمدي، نمایندگان بانک هاي کشاورزي، ملت و توسعه صادرات، صندوق کارآفرینی امید برگزار می شود، خاطرنشان
کرد: باید از دفتر ارتباطات مقام معظم رهبري تشکر کنیم که در خصوص حمایت از تولید و صادرات زعفران جلساتی برگزارکرده

است.



زعفران زیر فشار دولت و بخش خصوصی

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/08/05

ایران اکونومیست- چند روزي است برداشت گل زعفران در کشور آغاز شده و قیمت این محصول ارزآور به یک پنجم کاهش
یافته است؛ اما مسئولان همچنان توپ را به زمین یکدیگر می فرستند و کسی مسئولیت قبول نمی کند.

 
 

برداشت گل زعفران 20 روزي است در کشور آغاز شده اما قیمت آن در بازار دلالی به یک پنجم کاهش یافته، یعنی از کیلویی 250
هزار تومان به 50 هزار تومان رسیده است. وزارت جهاد کشاورزي می گوید مسؤول تنظیم خرید طلاي سرخ امسال با شوراي ملی
زعفران بوده و آنها در این مسیر کم کاري کرده اند، اما شوراي ملی زعفران هم مستنداتی ارائه می دهد که از نظر آنها همه کارها
طبق روال انجام شده است اما ریشه این کاهش شدید قیمت بلافاصله در فصل خرید از کشاورزان کجاست؟ جدا از این که حق با
کدام طرف است، مسائل و اتفاقات دو بخش دولتی و بخش خصوصی را با هم مرور می کنیم. شاید دادرسی به حال زعفران کاران
خطه خراسان پیدا شود. زعفران دومین محصول ارزآور کشور پس از پسته است. سالانه حدود 280 تن زعفران صادر می شود و 1.5
میلیارد دلار درآمد ارزي براي کشور دارد و این را هم باید یادآوري کرد که در سال جاري رشد بخش کشاورزي بود که اقتصاد کشور

 
را از منفی شدن نجات داد. بی توجهی به این بخش ضربات جبران ناپذیري به اقتصاد کشور می تواند وارد کند. 

 
انتقال مسئولیت خرید زعفران از تعاون روستایی به شوراي ملی زعفران 

حسین زینعلی مجري طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزي به خبرنگار فارس گفت: شوراي ملی زعفران مسؤولیت تنظیم خرید

 
طلاي سرخ را به درستی اجرا نمی کند و به همین دلیل قیمت خرید گل زعفران از کشاورزان به یک پنجم کاهش یافته است. 

وي توضیح داد که در سال هاي گذشته سازمان تعاون روستایی در زمان نیاز زعفران را خریداري می کرد اما از آن زمان با انتقادات
شوراي ملی زعفران همراه بود و می گفتند چرا بخش دولتی به خرید زعفران وارد می شود و مسؤولیت این کار باید توسط بخش

 
خصوصی باشد. 

زینعلی گفت: امسال با پیگیري هایی که نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس داشت قرار شد شوراي ملی زعفران مسؤولیت خرید
گل زعفران از کشاورزان را بر عهده بگیرد. براي این منظور با پیگیري هاي وزارت جهاد کشاورزي موافقت اعتبار هزار میلیارد تومان از
سازمان برنامه و بودجه براي ارائه تسهیلات به خریداران گل زعفران اخذ شد و قرار شد که شوراي ملی زعفران خریداران این محصول

 
را به بانک ها معرفی کند تا به آنها تسهیلات داده شود. 

به گفته زینعلی، قرار شده 500 میلیارد تومان با عاملیت بانک کشاورزي و 500 میلیارد تومان دیگر توسط بانک توسعه صادرات و

 
صندوق کارآفرینی امید پرداخت شود. 



مجري طرح گیاهان دارویی معتقد است که در طی چند روز گذشته که خرید گل زعفران از کشاورزان آغاز شده شوراي ملی زعفران

 
افراد را براي گرفتن تسهیلات معرفی نکرده بنابراین میزان خرید در بازار کم شده و قیمت به شدت کاهش یافته است. 

 
بهانه شوراي ملی زعفران: اشکال در زنجیره هاي تولید است 

اما مسؤولان شوراي ملی زعفران نظر متفاوتی دارند و آنها معتقدند همه اقدامات آن طور که وزارت جهاد کشاورزي خواسته اجرایی

 
شده اما مشکلاتی وجود دارد که کار به نتیجه نمی رسد. 

غلامرضا میري نایب رئیس شوراي ملی زعفران در گفت و گو با خبرنگار فارس گفت: همه اقداماتی که وزارت جهاد از ما خواسته به

 
درستی اجرا شده است اما این که چرا نتیجه نمی دهد باید در ضعف هایی که در زنجیره هاي تولید وجود دارد جست و جو کنیم. 

 
خبري از اعتبار هزار میلیارد تومانی خرید زعفران نیست 

به گفته این مسؤول، اعتبار هزار میلیارد تومانی که وزارت جهاد کشاورزي می گوید در بانک ها وجود ندارد و بانک ها در قبال

 
درخواست آنها می گویند هنوز چنین اعتباري به دستشان نرسیده است. 

میري مسأله دیگري را مطرح می کند و می گوید: حالا با فرض این که اعتباري هم در بانک وجود داشته باشد، همه ما می دانیم که
بروکراسی پیچیده اي در گرفتن تسهیلات از بانک ها وجود دارد. آنها وثیقه هاي بسیار سنگینی را طلب می کنند که در اکثر موارد
خارج از توان وام گیرندگان است. مسأله دوم این است که زمانی که سقف وام از یک حدي بیشتر باشد آنها مجوز از تهران می گیرند و
همین فرایندهاي طولانی باعث می شود گرفتن وام کمتر از دو ماه به نتیجه نرسد و طبیعی است که در این مدت فصل برداشت

 
زعفران تمام شده است. 

میري می گوید: این گونه اقدامات باید به نحوي برنامه ریزي می شد که به نفع کشاورز تمام می شد، وگرنه پس از این که برداشت

 
محصول زعفران آغاز شده این کارها ثمري براي کشاورز ندارد. 

 
دلالی و نبودن دستگاه جداسازي کلاله عامل کاهش قیمت زعفران 

کاهش قیمت محصولات کشاورزي توسط دلالان و واسطه گران به عنوان یک پدیده شوم است که سایه خود را از سر کشاورزان کم

 
نمی کند. در مورد طلاي سرخ که درآمد سرشاري هم دارد استثنایی وجود ندارد. 

رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران هم بر این نکته تأکید می کند که شرایط فعلی کاهش قیمت زعفران در بازار متاثر از دلالان و

 
واسطه گرانی است که در این فصل از سال تمام کار اصلی خود را رها کرده و به دلالی در این بخش می پردازند. 

این مسؤول می گوید: در منطقه خراسان رضوي بعضی افراد با آنکه شاغل هستند اما در طول این دو ماه برداشت زعفران کار خود را
رها کرده و محصول زعفران کاران را به قیمت پایین از آنها خریداري می کنند و به دو دلیل عمده کشاورزان مجبور هستند محصول
خود را به قیمت پایین بفروشند؛ نخست این که کشاورز نیاز به این پول دارد و با توجه به هزینه هاي بالا و همچنین فشار اقتصادي
مجبور است محصول خود را به قیمت پایین بفروشد اما دلیل مهم تر این که دستگاه هاي جداسازي کلاله وجود ندارد و زمانی که آنها
در طول روز تولید بیشتري داشته باشند چون ماندگاري این محصول بیشتر از 24 ساعت نیست، مجبور هستند به دلال به قیمت
پایین تري بفروشند. راهکار این است که به هر نحوي وزارت جهاد کشاورزي، دستگاه هاي جداسازي کلاله براي این کشاورزان فراهم

 
کند. 

 
مستندات شوراي ملی زعفران در معرفی خریداران گل زعفران به بانک ها 

نایب رئیس شوراي ملی زعفران مستنداتی را ارائه می کند و مدعی است که هر آنچه که وزارت جهاد کشاورزي از آنها خواسته اجرایی

 
کرده اند. 

وي می گوید: نامه اي که رئیس سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي ارسال کرده چهارشنبه گذشته به دست آنها رسیده است و
این اتحادیه هم بلافاصله نامه به اعضاي اتحادیه نوشته و درخواست کرده است که اگر کسی درخواست تسهیلات دارد، حداکثر تا روز

 
شنبه مورخ 3 آبان ماه 99 به اتحادیه اعلام کند تا نسبت به معرفی به سازمان جهاد کشاورزي اقدامات لازم انجام پذیرد. 



همچنین میري می گوید: براي تسهیل در دریافت تسهیلات از سوي خریداران جلسه اي را تشکیل دادیم و در آن توافق شد که با
توجه به این که صادرکنندگان وثیقه لازم را براي دریافت تسهیلات ندارند و این که پروسه سپرده گذاري بسیار زمان بر بوده، و فرصت

 
از دست می رود، زعفران به صورت زیرکلید و یا تضامین چک و سفته گرفته شود. 

 
 

 
 

به نظر می رسد بی توجهی به محصول ارزآور کشور یعنی زعفران وجود دارد. کشاورزان طلاي سرخ در بین بروکراسی اداري بخش



دولتی و بخش خصوصی گرفتار شده اند. تصمیمات لحظه اي و بدون توجه به اجراي درست آنها تبعات سنگینی را براي این بخش

 
ایجاد کرده است و نتایج آن ضعیف شدن روز به روز کشاورزان و فربه شدن دلالان و واسطه ها است. 

جاي این پرسش بسیار مهم از تصمیم سازان و فعالان خصوصی این حوزه باقی است که وقتی زیرساخت هاي تغییر یک رویه نیمه
کارآمد وجود ندارد چرا باید با تغییر رویه آن را تبدیل به یک رویه ناکارآمد کرد؟ آیا این وظیفه دولت است که همه رویه هاي خود را
تعطیل کند و کار را به بخشی بسپارد که حداقل آمادگی براي انجام کاري را ندارد و بعد وظیفه ایجاد زیرساخت ها براي آن بخش را

 
هم بر عهده بگیرد؟ 

بیش از 90 درصد تولید زعفران جهان توسط ایران تولید می شود اما بیم آن می رود که ادامه این وضع بلایی را که بر سر پسته ایران
آمد درباره زعفران نیز تکرار کند. ما طی سال هاي گذشته جایگاه نخست پسته دنیا را از دست دادیم و باید تلاش کنیم که این بار

 
جایگاه زعفران را از دست ندهیم. 

فارس



ضرورت گسترش رشته هاي ارشد و دکترا در دانشگاه آزاد فارسان

منبع: داناشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/08/05

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد فارسان گفت: با توجه به آمایش سرزمینی تلاش هاي صورت گرفته پیگیري راه اندازي
رشته هاي کارشناسی ارشد و دکترا در این دانشگاه ها هستیم.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد فارسان گفت: با توجه به
آمایش سرزمینی تلاش هاي صورت گرفته پیگیري راه
اندازي رشته هاي کارشناسی ارشد و دکترا در این دانشگاه

 
ها هستیم. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ قدرت االله حمزه
شلمزاري نماینده مردم در شهرستان فارسان در گفتگو با
خبرنگار جهانبین نیوز؛ گفت: در ادامه سفري که به
شهرستان فارسان داشتیم پیگیر مشکلات مراکز آموزشی و

 
دانشگاهی این شهرستان شدیم. 

وي در ادامه افزود: مشکلات هر دو دانشگاه بررسی شد و
مصوبات خوبی داشتیم و مقرر شد که بخشی از مشکلات در خود استان پیگیري و حل شوند و برخی دیگر از طریق مجمع نمایندگان

 
وروئساي دانشگاه ها از تهران پیگیري شوند. 

مهرداد یادگاري رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد فارسان در گفتگو با خبرنگار جهانبین نیوز؛ گفت: یکی از مباحث مهم و قابل
پیگیري ما جهت دانشگاه آزاد بحث گسترش رشته هاست که با توجه به آمایش سرزمینی و تلاش هاي صورت گرفته که رشته هاي

 
کارشناسی ارشد و در ادامه دکتري تخصصی براي دانشگاه آزاد آورده شود. 

وي در ادامه افزود: دیگر بحث مورد پیگیري در خصوص حصار دانشگاه آزاد می باشد که جلساتی که با مسئولین شهرستان و پیگیري

 
از طریق سازمان مرکزي داشتیم امیدواریم این امر به زودي محقق گرد. 

یادگاري خاطرنشان کرد: بحث حصار دانشگاه می تواند یک بحث کارآفرینی و کمک به اشتغال باشد و بحث دیگر در خصوص بیمه
تأمین اجتماعی و آب شرب دانشگاه است که امیدواریم این امر مهم هم به زودي محقق و شاهد پیشرفت و رشد چشمگیر این مرکز و

 
تبدیل این واحد از کوچک به متوسط و در آینده نه چندان دور بزرگ تر هم شود. 

انتهاي پیام/



مسئولانی که یک شبه بدون کلاس و امتحان دکتر یا مهندس می شوند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/08/05

وقتی خبر یا شایعه جعلی بودن مدرك تحصیلی مسئولان منتشر می شود حساسیت عمومی را برمی انگیزد و جامعه آن را
نوعی توهین به خود تلقی می کند.

به گزارش گروه وبگردي باشگاه خبرنگاران جوان، براساس
اصل تناسب عرضه و نیاز، در جامعه، نیاز هاي موجود،
زمینه عرضه بسیاري از تقاضا ها را فراهم می کنند. عرضه
و تقاضا هایی که همیشه در چارچوب قانون نمیگنجد و
اتفاقا این تجارت ها کم هم نیست، مثل کارت ملی جعلی،

 
کارت بانکی جعلی و دسته چک جعلی. 

یکی دیگر از تجارت هاي غیرقانونی قدیمی در کشور ما،
تجارت دانش و پژوهش است؛ در کنار مسیر رسمی آموزش در کشور، برخی هم هستند که توان تحمل و گذراندن درس و کلاس را
ندارند، اما به مزایاي دانش و مدرك علاقمند هستند و نمی توانند از آن چشم پوشی کنند. نمونه هاي این میانبر علمی و پولی را از

 
روزي که تبلیغ دیپلم در کشور دیده می شد، به یاد داریم تا امروز که فروش مدرك دکتري را تبلیغ می کنند. 

 
اگر درباره این بازار غیررسمی اطلاعی ندارید ویدئوي زیر از بازار مکاره مدرك فروشی را مشاهده کنید: 

 
مدارك تحصیلی حساسیت برانگیز مسئولان زیر ذره بین 

اما در این میان برخی خرید و فروش هاي مدرك تحصیلی بیش از همه زیر ذره بین است؛ زیرا اگر روزي داشتن مدرك دیپلم به
ضرب و زور پول براي افراد معمولی توفیق نسبتا خوبی را به بار می آورد، امروز گاهی افرادي دست به تهیه مدرك جعلی در رده هاي
بالا می زنند و از مزایاي آن بهره مند می شوند که به استناد به مدرك و دانش نداشته از تصمیم گیران کشور هستند و به غیر از

 
زندگی خود بر سرنوشت تعداد زیادي از مردم هم تاثیر گذارند. 

از همین رو است که وقتی خبر یا شایعه جعلی بودن مدرك تحصیلی مسئولان منتشر می شود حساسیت عمومی را برمی انگیزد و

 
جامعه آن را نوعی توهین به خود تلقی می کند. 

بین همه انواع تخلف ها و تقلب هاي مربوط به مدارك تحصیلی، این گزارش به طور ویژه به موضوع حساسیت برانگیز مسئولانی که

 
یک شبه بدون کلاس و امتحان دکتر یا مهندس می شوند می پردازد و آن را زیر ذره بین می برد. 

 
مسئولانی که یک شبه بدون کلاس و امتحان دکتر یا مهندس می شوند 



موضوع مدارك تحصیلی برخی از مسئولان واقعیت ناراحت کننده اي است که به دلیل سنگینی موضوع هر چند وقت یک بار عیان

 
می شود و بار دیگر پنهان و در گوشه اي سر بسته رها می شود. 

اخیرا هم این موضوع بار دیگر صداي انتقاد یکی از مسئولان وزارت علوم را بلند کرد. فریدون جعفري مدیر کل دفتر بازرسی و
پاسخگویی به شکایات وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و دستیار ویژه وزیر در امور حقوق شهروندي که پیش از این هم نسبت به
موضوع مدارك تحصیلی جعلی و حتی مدارك تحصیلی جعلی مسئولان حساسیت خود را نشان داده بود، به تازگی بار دیگر این

 
موضوع را مطرح کرد تا شاید یک بار براي همیشه راهی براي پایان دادن به این واقعیت ناراحت کننده باز شود. 

 
وي در توئیتی نوشت: زمانی که بحث ثروت هاي بادآورده در کشور داغ بود، اصل   از کجا آورده اي  در ادبیات رسانه ها باب شد. 

وي ادامه داد: هر چند این اصل بر خلاف اصل برائت و صحت است، ولی شاید بتوان آن را در مورد  مدارك جعلی  برخی از مسئولانی

 
که به دفعات و بدون حضور در کلاس و امتحان یک شبه دکتر یا مهندس شدند، اعمال کرد. 

مصادیق مسئولانی که مدرك جعل کردند وقتی مسئولان یکی از مخاطبان اصلی تجارت عجیب مدارك تحصیلی جعلی هستند،

 
طبیعی است که به نسبت اهمیت جایگاهی مدیران، اخبار افشاي مدارك جعلی آنان مورد توجه مردم و جامعه قرار بگیرد. 

در این باره نمونه هاي زیادي از افشاي مدرك جعلی مسئولان گزارش شده است که هر کدام در زمان خود سر و صداي زیادي به راه

 
انداختند و حاشیه ساز شدند. 

 
بیشتر بخوانید 

- 7 مدرك تحصیلی جنجال برانگیز مسئولین+ جزئیات و تصاویر اولین سوت زنی موفق و ناکام ماندن یک منتخب در ورود به مجلس

 
به دلیل مدرك جعلی 

همچنان که اولین سوت زنی در مجلس یازدهم از تجربه مشابهی در ماجراي مدارك جعلی مسئولان حکایت دارد. وقتی که اوایل
امسال گفته شد که یکی از منتخبان مجلس به علت ارائه مدرك غیر معتبر دانشگاهی از حضور در مجلس باز ماند و می توان از این

 
پیگیري به عنوان اولین تجربه موفق سوت زنی در مجلس یازدهم یاد کرد. 

وقتی تخلف سینا کمالخانی به دلیل ارائه مدرك تحصیلی نامعتبر براي شرکت در انتخابات مجلس محرز شد، او نتوانست به مجلس
یازدهم راه پیدا کند. این انتخابات با هزینه بسیار برگزار شده بود. هزاران نفر عضو هیات اجرایی و نظارت براي برگزاري آن تلاش کرده

 
بودند و همچنین ده ها هزار نفر پاي صندوق هاي رأي رفته بودند. 

 
شبهه در مدرك تحصیلی عضو شوراي شهر 

پیگیري اخبار این روز ها نشان می دهد که پرونده مدرك تحصیلی مسئولان بناي بسته شدن ندارد و هر از گاهی اسناد این تخلف ها
افشا می شود که گاهی تایید، گاهی رد و گاهی در حد شبهه باقی ماند. اما این ایرادات همواره به مدارك موسسات کمتر شناخته شده

 
یا دانشگاه ها خارج از کشور مربوط می شود. 



پیش از این هم در سال 97، استعلام از مدرك تحصیلی یکی از اعضاي شوراي شهر تبریز پشتوانه قانونی مدرك او را با تردید مواجه

 
کرد. 

علیرضا بیگی نماینده مردم تبریز در مجلس در تبریز در این باره گفت: متاسفانه در زمان انتخابات شوراي شهر تبریز مجري انتخابات
توجه لازم نسبت به مدارك کاندیدا هاي شهر را نداشت. البته برخی تعصبات، تعلقات و دلبستگی هاي حزبی و گروه هاي سیاسی
مانع از توجه و دقت روي مدارك و مستندات برخی کاندیدا ها شد که در نهایت منجر شد که یکی از اعضاي حال حاضر شورا با

 
مدرك غیرقابل قبول انتخاب شود. 

 
سپس فرمانداري تبریز مدرك تحصیلی این عضور شوراي اسلامی شهر تبریز را تائید کرد. 

 
شبهه حتی در مدرك تحصیلی معاون وزیر 

همچنین اخیرا هم مطلبی با استناد به سخنان یک منبع مطلع در قوه قضاییه منتشر شد که براساس آن اعلام شده بود که مدرك

 
تحصیلی علی عابدزاده رئیس سازمان هواپیمایی کشوري جعلی است. 

این مدیر کشوري به غیر از دیپلم که از ایران گرفته، باقی همه مدارك مربوط به کارشناسی و کارشناسی ارشد خود را از دانشگاهی

 
هاي خارج از کشور اخذ و ارائه کرده است که شبهاتی به اعتبار این مدارك وارد شد. 

 
اندکی بعد روابط عمومی سازمان هواپیمایی کشوري این استنادات را غیرواقعی خواند و موضوع را تکذیب کرد. 

 
جنجالی ترین جعل مدرك تحصیلی مسئولان در ایران 

اگرچه مصادیق متعددي از مدرك تحصیلی جعلی مسئولان در کشور گزارش شده، اما بی شک پرحاشیه ترین و جنجالی ترین مدرك
تحصیلی را می توان به علی کردان وزیر وقت کشور دولت احمدي نژاد نسبت داد که مدت ها با اظهارات متناقض، رد پیاپی ادعاها،

 
دفاعیات طرفین و افشار اسناد جدید ادامه دار شده بود. 

محمود احمدي نژاد رئیس جمهوري وقت در سال 1387 علی کردان را به عنوان وزیر پیشنهادي براي تصدي سمت وزیر کشور به
مجلس شوراي اسلامی پیشنهاد داد و مجلس هم به کردان رأي اعتماد داد. کردان پیش تر هم پست هاي گوناگونی در معاونت مالی و

 
اداري و معاونت استان ها و مجلس سازمان صدا و سیما داشت. 

کردان ادعا می کرد که موفق به اخذ مدرك دکتراي افتخاري حقوق اساسی از دانشگاه آکسفورد شده است و داراي مدارك لیسانس و

 
فوق لیسانس از دانشگاه آزاد اسلامی است. 

اما با استعلام یک وبگاه خبري، مقام هاي دانشگاه آکسفورد رسماً اعلام کردند که وي نه دکتري افتخاري و نه هیچ مدرك دیگري از
این دانشگاه دریافت نکرده است. او همچنین گفته بود از دانشگاه آزاد اسلامی مدرك دارد. همچنین عبداالله جاسبی رئیس وقت

 
دانشگاه آزاد اسلامی هم اعلام کرد که کردان از دانشگاه آزاد اسلامی هیچ گونه مدرك رسمی دریافت نکرده است. 

کردان با همان مدارك در دانشگاه تهران تدریس می کرد و در دانشکده حقوق واحد تهران مرکزي دانشگاه آزاد هم دروس کلیات



 
حقوق اساسی و حقوق اساسی جمهوري اسلامی ایران را تدریس می کرد. 

گفته شده که احمدي نژاد در احکام انتصاب سید شمس الدین حسینی و حمید بهبهانی از لفظ دکتر خطاب به آنان استفاده کرده
است؛ اما در حکم انتصاب علی کردان از واژه دکتر استفاده نکرده است. اما در آخر احمدي نژاد در دفاع از کردان گفت که او براي این

 
مسئولیت ها نیاز به مدرك ندارد. 

سلطان جعل مدرك تحصیلی هم دستگیر شد از زمانی که ریشه مشکلات اقتصادي به پاي سلاطین در عرصه هاي مختلف گره خورد
دیگر واژه سلطان براي تبهکاران و مجرمان رده بالا براي مردم عادي شده است. همین چند ماه پیش بود که در بازار جعل مدرك هم

 
سلطان جعل مدرك دستگیر شد و در دادگاه ویژه رسیدگی به جرایم اخلالگران در نظام اقتصادي به تخلفاتش رسیدگی شد. 

پرونده موسسه فرهنگی هنري آفتاب یکی از پرونده هاي مهم در حوزه جعل مدارك دانشگاهی در سطح کشور بود و چندین سال

 
پیگیري شده است. 

وزارت علوم اصلی ترین شاکی پرونده سلطان جعل مدارك بود. حسین جعفري ثانی نماینده وزارت علوم و دبیر هیأت نظارت، ارزیابی
و تضمین کیفیت علوم تحقیقات و فناوري خراسان رضوي درباره این پرونده، گفت: موسسه فرهنگی هنري آفتاب با ثبت شرکت،
مجوزي را از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اخذ کرده که این مجوز در سال 1394 لغو شده است. سپس موسسه بدون کسب مجوز از
وزارت علوم اقدام به صدور گواهینامه هاي مرتبط با وزارت علوم و مدارك دانشگاهی اعم از مدارك معادل و مدارك افتخاري کرده
است. این فرد با ایجاد هلدینگ جعلی به نام آفتاب مدارك دانشگاهی جعلی را صادر کرده است؛ این مدارك در حوزه آموزش عالی و
در حوزه علوم پزشکی بوده اند. ابعاد دیگر این پرونده کلاهبرداري و فرار مالیاتی است که در حاشیه جعل مدارك دانشگاهی انجام

 
شده اند. 

جعفري ثانی با اشاره به برگزاري جلسات هماهنگی با دستگاه ها و سازمان هاي مرتبط با پرونده، گفت: امیدواریم به زودي ابعاد این
پرونده در سطح عمومی مطرح شود و شاهد پیشگیري از امثال این مجموعه اقدامات مجرمانه در حوزه آموزش عالی و آسیب رساندن

 
به وجهه آموزش عالی باشیم. 

 
تفاوت مدرك تحصیلی جعلی مسئولان با افراد عادي 

اما وقتی امکان استعلام مدارك تحصیلی حتی براي افراد عادي جامعه که براي مثال خواستار شرکت در آزمون یا متقاضی دریافت
گواهینامه اي هستند وجود دارد، چه طور جعل در مدرك تحصیلی مسئولان اتفاق می افتد؟ این سوال ساده که چه طور جعلی و بی
ارزش بودن کاغذ مدرك تحصیلی یک مسئول قابل تشخیص نیست در حالی که همین کاغذ اگر در دست یک فرد عادي جامعه باشد

 
قابل ارائه به هیچ نهادي نیست و به سرعت تشخیص داده می شود قابل تامل است. 

2 نوع مدرك تحصیلی جعلی داریم؛ در روش اول نام موسسه جعلی است یا چنین دانشجویی در موسسه وجود ندارد که در این
شرایط جعلی بودن مدرك به سرعت قابل تشخیص است، روش دوم، تبانی است که بدون کلاس و امتحان مدرك می دهند و

 
تشخیص آن سخت تر است. 

 
روش اول تهیه مدارك تحصیلی جعلی با امکان تشخیص ساده 



 
فریدون جعفري دستیار ویژه وزیر علوم در امور حقوق شهروندي، درباره 2 نوع مدرك تحصیلی جعلی صحبت می کند. 

او با تشریح تفاوت میان مدارك تحصیلی جعلی، می گوید: در برخی موارد علنا مدرك فروخته می شود، یعنی نام موسسه عنوان شده
در مدرك جعلی بوده و فقط روي کاغذ است. یعنی چنین موسسه اي وجود خارجی ندارد یا چنین دانشجویی در آن موسسه وجود
ندارد که در این شرایط جعلی بودن مدرك قابل تشخیص می شود. براي مثال نمونه این تقلب را در مدرك سینا کمالخانی منتخب
مجلس دیدیم که وزارت علوم در پاسخ استعلام مدرك تحصیلی این نماینده اعلام کرد که اساسا موسسه اي با عنوان ادعا شده در
مدرك تحصیلی وجود خارجی ندارد یا نمونه دیگر این روش مدرك علی کردان است که دانشگاهی که از نام آن سوء استفاده شده بود

 
اعلام کرد که هرگز چنین دانشجویی را نداشته است. 

 
روش دوم تهیه مدارك تحصیلی جعلی با احتمال تشخیص سخت تر 

یک روش دیگر از جعل مدرك تحصیلی یا مدرك فروشی با تبانی انجام می شود که تشخیص آن سخت تر است؛ زیرا در ظاهر امر
همه چیز بدون اشکال است و تخلف ها در پشت پرده انجام شده است. جعفري در این باره توضیح می دهد: وقتی نظارت و دقت کافی
در نحوه صدور مدرك در دانشگاه ها به ویژه دانشگاه هاي غیر دولتی و موسسات غیر انتفاعی نیست، با پدیده مدرك فروشی مواجه
می شویم که براي مثال یک مدیر سیاسی، همزمان با مدیریت کلان کشور در دانشگاه هم ثبت نام کرده و مدرك دکتري و ارشد
گرفته است. او بدون حضور در کلاس 140 واحد را در دو ترم گذرانده، یعنی از نابغه ترین دانشجوها، بهتر واحد ها را پاس کرده است؛

 
این مدرك ظاهرا صحیح است، اما قطعا جعلی و بی اعتبار است. 

به این ترتیب متاسفانه در برخی واحد هاي دانشگاهی به عنوان بخشی از بدنه نظام آموزش عالی، تخلف مدرك فروشی به صورت
عامدانه و آگاهانه رخ داده است. این امر خارج از حیطه اختیارات نهاد هاي قضایی و انتظامی و فقط مستلزم افزایش نظارت بر کیفیت

 
آموزش عالی است. 

 
نحوه نظارت بر انواع متعدد مدارك تحصیلی دانشگاه هاي مختلف کشور 

در نظام آموزش عالی کشور، دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و پژوهشی زیر مجموعه وزارت علوم و دستگاه هاي اجرایی و دانشگاه
آزاد اسلامی فعالیت می کنند. با توجه به گستردگی تنوع در نظام آموزشی کشور، طبیعی است که مدارك متعددي هم براي فارغ

 
التحصیلان آن ها صادر می شود. 

 
از این رو نظارت بر صحت انواع مدارك تحصیلی در کشور فقط از یک روش میسر نیست و در چند بخش انجام می شود. 

معاون وزیر علوم و رئیس سازمان امور دانشجویان درباره روش نظارت بر صحت انواع متعدد مدارك تحصیلی در کشور، توضیح می

 
دهد. 

وي گفت: 2 نوع مدرك تحصیلی در کشور داریم، نوع اول مدارك، مربوط به موسسات غیردولتی و دانشگاه هاي وابسته به دستگاه

 
هاي اجرایی و دانش آموختگان خارج از کشور است که سازمان امور دانشجویان صحت این مدارك را تایید می کند. 

معاون وزیر علوم گفت: علاوه بر این مدارك، 80 دانشگاه هم در کشور از وزارت علوم، تحقیقات و فناوري مجوز فعالیت دارند و اجازه

 
صدور مدرك دارند. 



 
صدیقی گفت: همچنین دانشگاه آزاد هم سیستم صدور و ارزشیابی جدا براي مدارك دارد. 

رئیس سازمان امور دانشجویان با اشاره به راه اندازي اخیر سرویس استعلام مدرك تحصیلی و سرویس صدور گواهی اشتغال به
تحصیل در دانشگاه ها و موسسات آموزش دولتی، غیردولتی غیرانتفاعی، فنی و حرفه اي، پیام نور و جامع علمی کاربردي، گفت: این
سرویس ها با هدف پاسخگویی الکترونیکی به استعلام دستگاه هاي اجرایی و استعلام وضعیت اشتغال به تحصیل و دانش آموختگی

 
بدون مراجعه حضوري دانشجو یا دانش آموخته به دانشگاه راه اندازي شده اند. 

وي ادامه داد: مدتی است که هر مدرك تحصیلی با یک کد مشخص می شود که قابل استعلام است که با راه اندازي سرویس استعلام
مدرك تحصیلی در صورت وارد کردن کد مدرك، استعلام مدرك به صورت آنلاین انجام می شود. براي این کار اطلاعات مربوط به
وضعیت دانشجو به طور مداوم در سامانه دانشگاه ها به روز رسانی می شود و اطلاعات پرونده هاي غیر الکترونیکی قدیمی هم در

 
سامانه دانشگاه ها وارد می شوند. 

صدیقی توضیح داد: داده هاي این سرویس به صورت مستقیم از سامانه هاي آموزش دانشگاه ها دریافت می شوند و اطلاعات از طریق

 
درگاه وزارت علوم در دسترس است. 

 
چه نظارتی بر مدارك مسئولان وجود دارد؟ 

پس از ارائه این شواهد، این سوال مطرح می شود که مکانیزم استعلام مدارك مسئولان چیست و بر مدارك مسئولان چگونه نظارت

 
می شود تا از این تخلف ها جلوگیري شود؟ 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري به این سوال پاسخ می دهد. البته او ابتدا تاکید می کند که مدارك جعلی نباید در کشور وجود داشته
باشد، اما حجم تبلیغات و اخبار درباره جعلی بودن مدارك دانشگاهی بسیار فراتر از واقعیت است. غلامی سپس توضیح می دهد:
وزارت علوم دو اقدام درباره استعلام مدارك جعلی انجام داده است. نخست قانون اجراي مقابله با تقلب است که به این وسیله با
موسساتی که مدرك جعل می کنند برخورد می کنیم، شوراي نظارت و ارزیابی و حراست هاي دانشگاه ها و استان ها، ماموریت رصد

 
این مسائل را دارند و مدارك جعلی و موسسات متخلف را شناسایی می کنند. 

وي اضافه کرد: اقدام دوم در دست انجام فعال کردن مکانیزم هاي کنترل صحت مدرك در کوتاه ترین مدت براي اطلاع از صحت
مدارك و بی اثر کردن تقلب ها، به جاي تاکید بر برخورد با جاعلان مدارك است. این کار با راه اندازي سامانه جامع استعلام صحت
مدارك تحصیلی محقق می شود که در حال حاضر سامانه راه اندازي شده و در حال تکمیل است. با این سامانه هر دستگاه و سازمانی
می تواند هر مدرك تحصیلی که از شخصی دریافت می کند را به صورت برخط استعلام کند و با وارد کردن اطلاعات مدرك، صحت
مدرك را از نظر صحت تعلق به موسسه و محتواي مدرك بگیرد. از همین رو از همه نهاد هاي حکومتی، قواي سه گانه و حتی بخش

 
هاي خصوصی درخواست می کنیم که از دریافت و پذیرش مدارك تحصیلی افراد بدون استعلام خودداري کنند. 

 
سامانه جامع استعلام مدارك براي پایان دادن به معضل انواع مدارك جعلی راه اندازي شد 

به نظر می رسد که پرونده مدارك جعلی تحصیلی در کشور با خبر خوش راه اندازي سامانه جامع استعلام صحت مدارك تحصیلی به

 
صفحات پایانی خود نزدیک می شود. 



چند وقت پیش بود که در جلسه شوراي اجرایی فناوري اطلاعات و در حضور حسن روحانی رئیس جمهور از وعده چندین ساله راه
اندازي سامانه جامع استعلام مدارك یا همان سامانه فارغ التحصیلی در کشور رونمایی شد تا این سامانه امید ها براي پایان دادن به

 
معضل مدارك جعلی در کشور را زنده کند. 

منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در توضیح مزیت هایی که سامانه استعلام مدارك تحصیلی قرار است فراهم کند، گفت:
سامانه استعلام مدرك تحصیلی براي بخش هاي دولتی رونمایی شده است. سامانه مذکور این امکان را فراهم کرده تا تمامی دستگاه
هایی که نیاز به استعلام صحت تعلق مدارك تحصیلی به افراد را دارند از طریق این سامانه واحد با درج کد ملی اطلاعات مورد نظر به

 
ویژه تایید مدرك تحصیلی افراد را دریافت کنند. 

وي یادآور شد: همه اطلاعات مربوط به همه مقاطع تحصیلی در دانشگاه هاي وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان
و آموزش پزشکی و دانشگاه آزاد اسلامی روي این سامانه بارگذاري شده است و امیدواریم این سامانه باعث سرعت و دقت در خدمات

 
دهی و استعلام ها شود. 

 
دیگر کسی نمی تواند خود را الکی دکتر یا مهندس معرفی نمی کند 

محمد جواد آذري جهرمی وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات که وزارتخانه متبوعش در راه اندازي سامانه جامع استعلام مدارك
تحصیلی همکار بوده است، جزئیات بیشتري از این سامانه را اعلام کرد و از احتمال بسط این سامانه از سطح دستگاه هاي اجرایی به

 
عموم مردم خبر داد. 

جهرمی گفت: اطلاعات مدارك تحصیلی فارغ التحصیلان همه دانشگاه هاي کشور از سال 92 تاکنون در این سامانه تجمیع شده است

 
و به تدریج تکمیل می شود. 

وي یادآور شد: در حال حاضر این سامانه براي ارگان هاي دولتی در دسترس است، اما می خواهیم آن را به صورت عمومی در اختیار
همه مردم قرار دهیم. همچنین این احتمال وجود دارد که در آینده تمام مدارك تحصیلی همه شهروندان با حذف بخش هاي حریم
خصوصی در این سامانه در دسترس عموم قرار بگیرد که ابعاد این موضوع توسط معاونت حقوقی رئیس جمهوري در دست بررسی
است. با این کار دیگر به کسی که مدرك مهندسی دارد، دکتر نمی گوییم و کسی نمی تواند خود را بی دلیل دکتر یا مهندس معرفی

 
کند. 

 
دست دکتر و مهندس هاي تقلبی به زودي رو می شود 

اکنون که سامانه جامع استعلام مدارك براي پایان دادن به معضل انواع مدارك جعلی راه اندازي شده است، مخاطب اصلی آن دستگاه

 
هاي اجرایی براي بررسی صحت و سقم مدارك تحصیلی افراد مرتبط هستند. 

با این سامانه دور از انتظار نیست که هر از چندگاهی دستگاهی که در مورد شخص کارمند یا مدیري با شبهه مواجه شود، براي
رسیدن به پاسخ سوال خود از سامانه استعلام کند و در این استعلام ها هم همواره دست دکتر و مهندس هاي تقلبی زیادي به زودي
رو می شود. همچنین به مرور که اطلاعات این سامانه تکمیل می شود، افراد داراي مدرك جعلی بیشتري در معرض شناسایی قرار می

 
گیرند. 



 
چه عواقبی منتظر مسئول متخلف در مدرك تحصیلی است؟ 

اکنون که سامانه جامع استعلام مدارك براي پایان دادن به معضل انواع مدارك جعلی راه اندازي شده و احتمالا نتایج استعلام از این
سامانه، براي دکتر و مهندس هاي تقلبی عواقبی دارد، این سوال مطرح می شود که اگر تخلف مسئولی در استفاده از مدرك تحصیلی

 
جعلی محرز شد، چه عواقبی منتظر مسئول متخلف است؟ 

براي پاسخ به این سوال باید سري به قانون بزنیم. بر اساس ماده 527 قانون مجازات اسلامی هر شخص مدارك اشتغال به تحصیل یا

 
فارغ التحصیلی را جعل کند، به حبس از یک تا 3 سال محکوم می شود. 

پس از اطلاع از مجازات کیفري فرد متخلف، براي اطلاع از دیگر عواقب تخلف در جعل مدرك تحصیلی از جمله تاثیر در پست شغلی
به سراغ وزارت علوم، تحقیقات و فناوري رفته ایم. با توجه به آنچه که توضیح داده شد که 2 نوع مدرك جعلی شامل مدرك از اساس

 
جعلی و مدرك اخذ شده با تبانی وجود دارد، طبیعی است که 2 پیگیري براي پاسخ این سوال خواهیم داشت. 

منصور غلامی وزیر علوم عواقب استفاده از هر 2 نوع مدرك تحصیلی جعلی را شرح داد و گفت: در نوع اول، اگر محرز شود که مدرك
شخصی جعلی است طبیعی است که مدرك بلااثر می شود و لغو مدرك تبعات قانونی دارد، از جمله اینکه فرد در هر سطح و سازمانی
از مدرك تقلبی استفاده کرده باشد، همه امتیازاتی که به واسطه مدرك تقلبی اخذ شده باشد بی اثر خواهد شد و جریمه و خسارت

 
آن هم باید پرداخت شود. برخورد دوم هم توسط قوه قضائیه اتفاق می افتد. 

غلامی درباره عواقب افشاي تخلف نوع دوم مدرك جعلی که با تقلب و تبانی صادر می شود، گفت: اگر محرز شود فردي مدرك
تحصیلی خود را بدون رعایت ضوابط اخلاقی و علمی از موسسه اي دریافت کرده است، مدرك تحصیلی او باطل می شود و تمامی
امتیازاتی که به واسطه آن مدرك دریافت کرده لغو خواهد شد. حتی مدرك تحصیلی دانش آموختگانی که چند دهه پیش، با تخلف

 
علمی مدرك غیرقانونی دریافت کرده باشند باطل می شود. 

منبع: فارس



3 عاملی که باعث مشکلات اقتصادي ایران شده است

منبع: ایسناشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/08/05

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري کرمانشاه مشکلات ساختاري اقتصادي، تحریم ها و شرایط بیماري کرونا را سه
عامل اثرگذار بر شرایط کنونی اقتصادي کشور دانست.

هدایت حاتمی در نشست تخصصی "تحولات بازارهاي
اقتصادي ایران" که امروز (5 آبان) با حضور جمعی از
کارشناسان و اساتید دانشگاه در دانشکده علوم اجتماعی،
اقتصاد و کارآفرینی دانشگاه رازي کرمانشاه برگزار شد،
اظهار کرد: سه متغییر مهم و اساسی، امروزه باعث ایجاد
مشکلات اقتصادي در کشور شده که هر سه عامل اثرات

 
دیگري را تشدید می کند. 

وي از مشکلات ساختاري اقتصادي و قدیمی مانند ازدیاد
نقدینگی، نظام پیچیده بروکراتیک و غیر بهره ور، اتکا به

 
درآمدهاي نفتی و... به عنوان یکی از مهمترین این عوامل یاد کرد که کشور طی چند سال اخیر همواره با آن مواجه بوده است. 

حاتمی از پیامد جدي تحریم ها بر مشکلات اقتصادي کشور هم به عنوان عامل دیگر یاد که امروز هیچ متخصص و کارشناسی کم اثر

 
بودن آن را تایید نمی کند و ادامه داد: امروز فروش نفت ایران بسیار کم شده و آمریکا اصرار دارد این میزان به صفر برسد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري کرمانشاه خاطرنشان کرد: به دلیل شرایط تحریم ها با مشکل عدم انتقال پول به داخل

 
کشور مواجهیم و بنا بر آخرین آمارها نزدیک به 45 میلیارد دلار پول فروش نفت، برق، فرآورده هاي نفتی و... به کشور برنگشته است. 

 
وي اظهار کرد: از سوي دیگر امکان توسعه زیرساخت هاي تولید نفت که بسیار به آن وابستگی داریم، چندان فراهم نیست. 

حاتمی با بیان اینکه صادرات غیرنفتی ما نیز به کشورهاي دور نزدیک به صفر شده و به کشورهاي همسایه نیز بسیار محدود است،

 
تاکید کرد: در همین کشورهاي همسایه نیز خریداران محصولات ما تحت فشار آمریکا هستند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري کرمانشاه معتقد است، در کنار پیامدهاي اقتصادي که تحریم ها براي کشور دارد، به ایجاد

 
رانت و فساد و عدم شفافیت نیز دامن می زند. 

وي از شیوع بیماري کرونا به عنوان سومین عامل تشدیدکننده مشکلات اقتصادي کشور یاد کرد که نتیجه آن افزایش هزینه ها و

 
کاهش درآمدهاي دولت بوده و بسیاري از کسب و کارهاي مردم نیز از رونق افتاده است. 



معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري کرمانشاه حوزه خدمات، گردشگري، سیستم هاي حمل و نقل و لجستیک را از مهمترین
بخش هایی دانست که با شیوع بیماري کرونا بیشترین آسیب را دیده اند و بخش عمده اي از اقتصاد کشور را نیز به خود اختصاص

 
می دهند. 

حاتمی از پیامدهاي این سه عامل مخرب بر وضعیت اقتصاد کشور یاد و خاطرنشان کرد: در نتیجه این شرایط تولید ناخالص داخلی
کشور در سال 1399 نسبت به سال گذشته کاهش خواهد یافت و این در حالی است که تولید ناخالص داخل کشور در سال 1398

 
نیز نسبت به دو سال قبل از آن در مجموع یازده درصد کمتر بود. 

وي با بیان اینکه ایجاد التهاب در بازارهاي اقتصادي نیز از دیگر نتایج این مشکلات اقتصادي است و عنوان کرد: این عوامل بیشتر از
اثرگذاري واقعی بر بازارهاي اقتصادي کشور، عمدتا ایجاد التهاب داشته و باعث شده هر بار یکی از این بازارها با هجوم سیل نقدینگی

 
از روال عادي خارج شود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري کرمانشاه نبود چشم انداز مثبت پیش روي مردم، کارآفرینان و ... را نیز از دیگر پیامدها

 
برشمرد. 

حاتمی با بیان اینکه مدیریت این شرایط اقتصادي کار بسیار پیچیده اي است، درباره راهکارهاي بهبود اوضاع اقتصادي ایران گفت:

 
ابتدا باید اهداف اقتصادي که داریم مشخص و سپس براي آن برنامه ریزي کنیم. 

وي تعیین تکلیف مسائل سیاست داخلی و خارجی را یکی از مهمترین راهکارهاي براي بهبود شرایط اقتصادي دانست و عنوان کرد:

 
برگرداندن اعتماد مردم نیز نکته مهم دیگري است که باید بر آن تمرکز کنیم. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري کرمانشاه توجه به اقشار آسیب پذیر که با هر شوك اقتصادي شکاف طبقاتی آنها با اقشار بالا

 
دست عمیق تر می شود را نیز ضروري اعلام کرد. 

 
حاتمی اظهار کرد: تورم و بیکاري نیز دو مسئله حاد است که براي ثبات اقتصادي کشور باید بر آنها تمرکز کنیم. 

انتهاي پیام



تغییر وزن درآمدهاي دولت از خودرو

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/08/05

در شرایطی واگذاري سهام دولتی خودروسازان درهاله اي از ابهام قرار دارد که به نظر می رسد با روند کاهشی درآمدزایی
دولت از صنعت خودرو، سازوکار جدیدي براي تسریع واگذاري ها در نظر گرفته شود.

در شرایطی واگذاري سهام دولتی خودروسازان درهاله اي
از ابهام قرار دارد که به نظر می رسد با روند کاهشی
درآمدزایی دولت از صنعت خودرو، سازوکار جدیدي براي

 
تسریع واگذاري ها در نظر گرفته شود. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد، پیش از
این رضا رحمانی وزیر پیشین صمت، وعده واگذاري ها تا
پایان سال جاري را داده بود، این در شرایطی است که

همراه با عزل وي توسط رئیس جمهور سازوکار واگذاري سهام دولت در خودروسازي ها تغییرکرد. به این ترتیب واگذاري سهام دولتی
خودروسازان در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري موسوم به ETF در دستور کار قرار گرفت. این در شرایطی است که طبق شنیده ها
به دلیل مشکلات پرداخت در تسهیلات بانکی ظاهرا هنوز امکان این نوع عرضه وجود ندارد. در این بین برخی از دست اندرکاران
صنعت خودرو با تاکید بر کاهش درآمد هاي دولتی از کانال خودروسازي تاکید دارند که ممکن است دولت سازوکارجدیدي را براي
تسریع واگذاري ها در دستور کار قرار دهد. اما همان طور که عنوان شد کاهش درآمد هاي دولتی از خودروسازي به طور حتم می
تواند انگیزه اي قوي براي واگذاري ها باشد.آنچه مشخص است دولت طی دو سال گذشته همراه با اعمال تحریم هاي بین المللی از
یک سو درآمدهاي خود از مسیر تولید در شرکت هاي خودروساز را از دست داد و از سوي دیگر در اقدامی خودخواسته درآمد ناشی از

 
واردات را نیز به روي خود بست. 

به این ترتیب به نظر می رسد که در حال حاضر دولت نه تنها طبق رویه سال هاي گذشته از خودروسازي درآمدزایی نمی کند، بلکه
هزینه زیادي نیز بابت گردش چرخ تولید در شرکت هاي خودروساز باید پرداخت کند. یکی از این هزینه ها، اشتغال است. در صنایع
دولتی به دلیل اینکه دولت مسوول اشتغال است، براي حل مشکل بیکاري، نیروي کار بیشتري بر صنایع زیرنظر خود تحمیل می کند.
البته این مساله بیشتر در کشورهاي درحال توسعه اتفاق می افتد. همین مساله اشتغال اضافی بر واحدهاي تولیدي تحمیل می کند.به
این ترتیب در حالی که تنها بخشی از سهام صنعت خودروي کشور در اختیار دولت است، اما به دلیل مدیریت دولتی میزان اشتغال در
این صنعت تابعی از تولید نبوده و درشرایط افزایش یا کاهش تولید، میزان اشتغال از خودروسازي ها از روند صعودي برخوردار بوده
است. حالا اما دولتی که از کانال هاي مختلف از جمله تعرفه، مالیات و... از صنعت خودرو کسب درآمد می کرد با انبوهی از هزینه
هاي تکلیفی و غیرتکلیفی خودروسازان روبه رو است. این در شرایطی است که با توجه به وضعیت خودروسازي کشور و انباشت زیان و

 
ضرر در این واحدها، فروش سهام نیز نمی تواند قریب الوقوع باشد. 

حال سوالی که مطرح می شود این است که دولت چگونه می تواند در شرایط تحریمی کشور اولا درآمد خود از صنعت خودرو را احیا



کند و ثانیا این درآمد چگونه می تواند در مسیر رشد خودروسازي قرار گیرد؟ در این مورد دوتن از کارشناسان موسسه مطالعات و
پژوهش هاي بازرگانی در گزارشی با بررسی کانال هاي درآمدزایی دولت از صنعت خودرو براي هدایت این درآمدها به خصوص به

 
سوي تعمیق ساخت داخل پیشنهادهایی داده اند که در ادامه به آن پرداخته می شود. 

مسیرهاي درآمدزایی دولت از خودرو آنچه مشخص است دولت از مسیرهاي مالیات بر ارزش افزوده (خودروهاي تولیدي و وارداتی)،
مالیات و عوارض بر واردات خودرو، تعرفه واردات بر قطعات و اجزاي منفصله خودرو، مالیات بر درآمد از شرکت هاي خودروساز و قطعه
ساز و سایر شرکت هاي فعال در زنجیره ارزش خودرو، مالیات و درآمد ناشی از شماره گذاري خودرو، سهم سود دولت در شرکت هاي
خودروسازي از محل سهام داري و سایر درآمدهاي دولت مانند نقل و انتقال خودرو، مالیات شماره گذاري مجدد، عوارض شهرداري ها
و سایر مالیات ها و جرایم، از صنعت خودرو درآمدزایی می کند. پیش تر تصور بر این بود که تعرفه و عوارض مربوط به واردات خودرو
بیشترین درآمدزایی را براي دولت دارد. این در شرایطی است که تا پیش از سال 1397 نرخ ارز براساس سیاست هاي دولت پایین تر
از نرخ واقعی آن بود، بنابراین بخشی از درآمدهاي دولت از محل واردات از طریق سوبسید پرداختی بابت ارز ارزان قیمت، خنثی شده
است. اما گزارش تهیه شده توسط پژوهشگران موسسه پژوهش هاي بازرگانی مقایسه اي بین درآمدهاي دولتی از صنعت خودرو در
دوران غیرتحریم و تحریم است. به عنوان نمونه در سال 96 که هنوز تحریمی شکل نگرفته بود درآمد دولت با سال هاي 97 و 98 و
حتی امسال که محدودیت هاي بین المللی با شدت بیشتري دنبال می شود، بسیار متفاوت است. در این گزارش ابتدا به درآمدزایی

 
دولت از کانال خودرو در سال 96 پرداخته شده، سالی که هنوز تحریمی اعمال نشده بود. 

در گزارش مذکور براساس آخرین داده هاي منتشره در صورت هاي مالی حسابرسی شده سه شرکت ایران خودرو، سایپا و پارس
خودرو، آمار واردات، قانون بودجه و داده هاي بانک مرکزي، نکاتی را درخصوص سهم درآمدهاي دولت از صنعت خودرو در سال
1396 (پیش از تحریم ها) مورد توجه قرار داده است. نکته اول اینکه حداقل 25 درصد قیمت فروش خودروهاي تولید داخل در قالب
مالیات، عوارض و تعرفه ورود قطعات به عنوان سهم درآمدي دولت قابل شناسایی است؛ این در حالی است که براي تولیدات مونتاژي
که به صورت قطعات و اجزاي منفصله وارد کشور می شوند (مانند محصولات خانواده چانگان و برلیانس) این سهم برابر با 35 درصد
است، بنابراین چنانچه به طور متوسط سهم درآمدهاي دولت از خودروهاي داخلی و مونتاژ معادل 30 درصد در نظر گرفته شود، سهم
دولت از فروش محصولات سه شرکت ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو در سال 1396 به ترتیب برابر 5/ 103، 8/ 38 و 24 هزار

 
میلیارد ریال و در مجموع با لحاظ سایر خودروسازان کشور 3/ 166 هزار میلیارد ریال برآورد شده است. 

اما نکته دیگري که براساس منابع مذکور مورد تاکید واقع شده این است که طبق آمار بانک مرکزي، درآمدهاي مالیاتی و نفتی دولت
در سال 96 به ترتیب برابر 1159 و 919 هزار میلیارد و در مجموع 2078 هزار میلیارد ریال بوده است. بنابراین سهم 9/ 15 درصدي
صنعت خودرو از درآمدهاي مالیاتی و 9/ 8 درصدي از مجموع درآمدهاي مالیاتی و نفتی، ارقام بالایی است. در این گزارش همچنین
عنوان شده که درآمدهاي یاد شده انگیزه لازم را براي تاکید دولت بر تحولات صنعت خودرو فراهم می سازد. اما نکته دیگري که
براساس داده هاي مذکور مورد اشاره قرار گرفته مربوط به سهم دولت از واردات خودرو در سال 96 است. برخلاف سال جاري دولت
در بودجه سالانه منابع درآمدي از واردات خودرو براي خود پیش بینی می کند. هر چند این رقم در سال هایی از پیش بینی دولت
پیش رفته و درآمد بیشتري را نصیب دولت کرده اما در سال هایی نیز رقم پیش بینی شده محقق نشده و دولت را به نوعی با کسري
بودجه همراه کرده است. بر این اساس در گزارش مذکور تاکید شده که در قانون بودجه سال 96، درآمد دولت از محل مالیات و
عوارض خودروهاي وارداتی معادل 3/ 42 هزار میلیارد ریال پیش بینی شده بود. با توجه به واردات 5/ 65 هزار میلیارد ریالی و نرخ 9

 
درصدي مالیات ارزش افزوده، در مجموع درآمد دولت از محل خودروهاي وارداتی به میزان 52 هزار میلیارد ریال بوده است. 

بنابراین، با لحاظ دو حوزه خودروهاي تولید داخل و خودروهاي وارداتی، سهم خودرو از درآمدهاي مالیاتی و مجموع درآمدهاي
مالیاتی و نفتی به ترتیب 4/ 20 و 4/ 11 درصد برآورد می شود. اما دولت از فروش هر خودرو در قالب مالیات نیز براي خود سهمی



درنظر گرفته است. این در شرایطی است که با افزایش تولید درآمد دولت روند افزایشی در پیش گرفته و با کاهش تولید نیز این روند
نزولی بوده است. در ادامه این گزارش آمده است که با توجه به تولید 4/ 1 میلیون دستگاه خودرو در کشور در سال 1396 (با متوسط
قیمت فروش 9/ 394 میلیون ریال)، درآمد دولت از محل مالیات هر خودرو حدود 5/ 118 میلیون ریال و براي هر دستگاه خودروي
وارداتی (با متوسط قیمت فروش 1737 میلیون ریال)، 742 میلیون ریال برآورد شده است. در کنار واردات و تولید دولت از سهامداري
خود در صنعت خودرو نیز کسب درآمد می کند. در گزارش موسسه پژوهش هاي بازرگانی نیز با اشاره به درآمدزایی دولت از
سهامداري این طور آمده است که در همین سال، درآمد دولت از محل سهامداري، مالیات بر درآمد و درآمد ناشی از مالیات، تعرفه و
عوارض قطعات وارداتی براي سه شرکت مورد بررسی بالغ بر 160 هزار میلیارد ریال بوده که با لحاظ مالیات و عوارض واردات
خودروي CBU و مالیات ارزش افزوده میزان درآمدهاي دولت به بیش از 380 هزار میلیارد ریال افزایش یافته است. به این ترتیب در
شرایطی شاهد حجم بالاي درآمد دولت از صنعت خودرو هستیم که قیمت بالاي محصولات خودروسازان همواره مورد انتقاد بوده

 
است. 

کاهش درآمدها در دوران تحریم همان طور که پیش تر عنوان شد با توقف واردات همراه با اعمال تحریم ها، منبع درآمد اصلی دولت
CBU، CKD از خودرو کاهش یافت.دراین زمینه در گزارش موسسه پژوهش ها آمده است که مقایسه میزان واردات خودرو به صورت
و SKD در سال هاي 96 تا 98 و مقایسه نسبت ارزش واردات سال هاي 97 و 98 به سال 96، توام با تفاوت نرخ ارز رسمی و نیمایی
در این سال ها، نشان دهنده کاهش شدید واردات و در نتیجه کاهش درآمدهاي دولت از این ناحیه است در ادامه همچنین تاکید
شده که با توجه به اینکه تولید خودرو در سال هاي 97 و 98 بیش از 50 درصد مقدار تولید سال 96 بوده و همچنین، با توجه به
افزایش قیمت خودرو درب کارخانه، به نظر می رسد هرچند درآمد اسمی دولت از فروش تولیدکنندگان داخلی تامین شده است اما
ارزش حقیقی این درآمد و سهم آن از مجموع درآمدهاي دولت کاهش یافته است. اما عدم پرداخت مالیات بر سود شرکت هاي بزرگ
خودروساز کشور در سال هاي 97 و 98 به واسطه زیان ده بودن آنها، موید کاهش درآمدهاي دولت از صنعت خودرو در این سال ها
است. در ادامه این گزارش با توجه به شواهد یادشده به کاهش چشمگیر درآمد دولت اشاره شده و آمده است که سهم درآمدهاي
دولت از صنعت خودرو در سال هاي 97 و 98 به 50 درصد سهم درآمدهاي دولت نسبت به سال 96 کاهش یافته که یکی از علل
اصلی این رخداد کاهش درآمدهاي ارزي کشور و درنتیجه ممنوعیت واردات خودرو و دشواري تامین مجموعه ها و قطعات منفصله

 
خارجی به واسطه تحریم ها و محدودیت هاي ارزي بوده است. 

تجربه جهانی در گزارش موسسه پژوهش هاي بازرگانی با توجه به تجربه جهانی از دولت خواسته شده که نسبت به تغییر وزن
درآمدهاي دولت در خودرو، از ابزار تعرفه به ابزار هاي مالیاتی اقدام کند. اما چگونه؟ در این زمینه با توجه به تجربه جهانی تاکید شده
دولت می تواند با تمرکز درآمدهاي دولت بر ابزار مالیات در دو قالب مالیات بر مصرف و مالیات ارزش افزوده با هدف کاهش آلایندگی
و مصرف سوخت اقدام کند. آنچه مشخص است در حال حاضر مالیات ارزش افزوده جزو منابع درآمدي دولت است که هنگام خرید از
خریدار اخذ می شود، مالیات بر مصرف به صورت سالانه از مصرف کننده خودرو اخذ شده و براي محاسبه میزان آن با الهام از تجربه
کشور ترکیه دو شیوه پیشنهاد شده است. پیشنهاد اول اخذ مالیات بر مصرف به صورت سالانه و به مقداري ثابت بر مبناي سن،
ظرفیت موتور و ارزش خودرو است. در مورد تجربه ترکیه تاکید شده که مقدار مالیات بر مصرف خودرو در ترکیه در سال 2019 براي
خودروهاي یک تا 3سال با ظرفیت موتور 1300 سی سی و ارزش 40 هزار لیر برابر با 964 لیر و براي خودروهاي با ظرفیت موتور
بالاي 4 هزار سی سی با ارزش بیش از 475 هزار لیر برابر با 45924 لیر بوده است. همچنین نرخ مالیات بر خودرو در ترکیه در سال

 
2020 تا 12 درصد افزایش یافته است. 

اما پیشنهاد دوم نیز اخذ مالیات بر مصرف به صورت سالانه بر مبناي حاصل ضرب میزان سوخت مصرفی، یارانه سوخت و نرخ مالیات
است. در ادامه این گزارش به هدفمندسازي درآمد دولت از خودرو اشاره و تاکید شده که دولت می تواند با متناسب سازي نرخ تعرفه
با میزان داخلی سازي خودرو با اصلاح ردیف هاي تعرفه موجود در راستاي معنادار شدن اختلاف نرخ هاي ساخت داخل با درصد



 
داخلی سازي با هدف تعمیق ساخت داخل اقدام کند. 

پربیننده ترین قیمت خودروهاي 300 تا 400 میلیونی بازار پایتخت +جدول قیمت جدید محصولات سایپا +جدول دنا پلاس توربو
چند؟ +جدول قیمت انواع موتورسیکلت برقی +جدول پژو 206 چند؟ +جدول



ممنوعیت حذف سوابق بیمه شدگان متوفی پس از پایان مهلت قانونی

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/08/05

عصر اعتبار- بر اساس راي هیات عمومی دیوان عدالت اداري، انجام بازرسی مجدد و تحقیق سازمان تامین اجتماعی، در خارج
از مهلت 6 ماهه مقرر در مواد 36 و 101 قانون تامین اجتماعی صحیح نیست.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار» به نقل از مهر، براساس مقررات موجود سازمان تأمین اجتماعی مجاز است که ضمن
بررسی سوابق بیمه شدگان در یک مهلت شش ماهه، در صورت مشاهده موارد خلاف، با لحاظ تشریفات قانونی نسبت به حذف سوابق
مربوطه و با کاهش مدت اشتغال یا دستمزد مربوط اقدام نماید. اما شکایاتی از اشخاص حقیقی درباره حذف برخی از سوابق پرداخت
حق بیمه ي بیمه شدگان متوفی از سوي سازمان تأمین اجتماعی آن هم پس از گذشت دوره شش ماهه قانونی، به دیوان عدالت

 
اداري واصل شد که شعب مختلف دیوان در این مورد آرا متفاوتی صادر کردند. 

مبناي صدور این رأي شکایت یکی از شهروندان در مورد بازرسی سازمان تأمین اجتماعی، در خارج از مهلت 6 ماهه مقرر در مواد 36
و 101 قانون تأمین اجتماعی است. بر این اساس، شاکی درخواست برقراري مستمري بازماندگان را داشته است؛ در حالی که لیست
سوابق بیمه اي متوفی در زمان اشتغالش ارسال و بدواً احتساب سوابق صورت گرفته است؛ اما سازمان تأمین اجتماعی برخلاف مواد

 
36 و 101 قانون تأمین اجتماعی، «در خارج از مهلت 6 ماهه مقرر» لیست را مورد بازرسی قرار داده است. 

بر اساس ماده 101 قانون تأمین اجتماعی، سازمان مکلف است به صورت مزد ارسالی از طرف کارفرما ظرف مدت شش ماه از تاریخ
وصول رسیدگی کند و درصورتی که از لحاظ تعداد بیمه شدگان یا میزان مزد یا حقوق یا مدت کار اختلافی مشاهده نماید، مراتب را

 
به کارفرما ابلاغ کند. 

براساس رأي هیأت عمومی دیوان عدالت اداري انجام بازرسی مجدد و تحقیق سازمان تأمین اجتماعی، در خارج از مهلت 6 ماهه مقرر

 
در مواد 36 و 101 قانون تأمین اجتماعی صحیح نیست و اقدام سازمان در حذف سوابق ایجاد برابر مقررات نیست. 

در نهایت هیأت عمومی دیوان عدالت اداري پس از بررسی موضوع در خصوص ایجاد وحدت رویه، در مورد برقراري مستمري
بازماندگان، با ارجاع به ماده 36 و صدر ماده 101 قانون تأمین اجتماعی، در اقدام سازمان تأمین اجتماعی در بررسی صورت مزدهاي
ارسال کارفرمایان، تعارض آرا را محرز دانست و اعلام کرد؛ انجام بازرسی مجدد و تحقیق سازمان تأمین اجتماعی، در خارج از مهلت 6

ماهه مقرر در مواد 36 و 101 قانون تأمین اجتماعی صحیح نیست و اقدام سازمان در حذف سوابق ایجاد برابر مقررات نیست.



مقرري بیمه بیکاري 670 هزار بیکارشده کرونایی پرداخت شد

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/08/05

عصر اعتبار- مدیرکل توسعه اشتغال وزارت کار گفت: 850 هزار نفر بیکار شده در دوران کرونا داریم که 730 هزار نفر
مشمول بیمه بیکاري هستند و بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار» به نقل از صدا و سیما، علاالدین ازوجی، مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال
وزارت کار گفت: از بعُد بیمه بیکاري برآوردهایی که داشته ایم در سطح کلان کشور تقریباً یک میلیون و 500 هزار نفر (شغل) به
صورت رسمی و غیر رسمی آسیب دیده اند، اما بر اساس آمار رسمی و ثبت شده در سامانه رابط کار، حدود 850 هزار نفر بود که 730
هزار نفر مشمول بیمه بیکاري بودند و متناسب با سیاست هایی که ستاد ملی کرونا داشت بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و

 
60 هزار نفر در حال پرداخت است. 

ازوجی گفت: از خرداد به این طرف بخش عمده اي از این افراد مشغول به کار شدند و طبق اطلاعات ثبتی که ما داریم تقریباً 193

 
هزار نفر آن ها کماکان بیکارند که به بیمه بیکاري بلند مدت سازمان تأمین اجتماعی معرفی شدند. 

وي افزود: براي حمایت از واحدهاي اقتصادي آسیب دیده سامانه اي بود که همه اصناف و کارفرمایان و خویش فرماها می توانستند
ثبت نام کنند و مشکلی نبود. طبق برآوردهایی که ما داشتیم تقریباً 3 میلیون و 700 هزار واحد اقتصادي به شدت آسیب دیدند، اما از

 
31 استان فقط 554 پروند (حدود 30 درصد) ثبت نام کردند. 

مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: از بعد کارشناسی هم متقاضیان و هم بانک ها استقبال نکردند، بالاخره

 
منابع 40 هزار میلیارد تومان باید پرداخت می شد، آنجا هم بحث این است که دو سومش منابع خود بانک است. 

ازوجی گفت: 554 هزار پرونده آن هایی است که به بانک ها ارسال شد، بحث هایی که مربوط به ستاد کرونا بود بانک ها اعمال
کردند، تا سطح 200 میلیون بر اساس ضوابط بخشنامه ستاد ملی کرونا عمل می شد و بالاتر از آن طبق ضوابط خود بانک ها، در
خصوص چک برگشتی ستاد ملی کرونا تصویب کرد که تسهیلاتی که براي کروناست مشمول چک برگشتی نیست و بانک ها رعایت

 
کردند و اگر مصادیقی هست که رعایت نشده اعلام کنند ما پیگیري می کنیم. 

 
از 14 میلیون بیمه شده، 7 میلیون نفر شامل بیمه بیکاري نمی شود 

شکوري مدیر کل امور بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی هم گفت: حدود 850 هزار نفر در سامانه وزارت کار از 23 اسفند ثبت نام
کردند منتها حدود 120 هزار نفر مشمول قانون کار نبودند چون یکی از شرایط پرداخت بیمه بیکاري این است که افراد مشمول قانون
کار باشند. بر اساس تصمیماتی که گرفته شد و پالایشی که شد حدود یک میلیون و 52 هزار نفر افرادي بودند که در فاصله زمانی
اسفند 98 تا اردیبهشت که زمینه پرداخت آن ها ماه به ماه فراهم شد که 990 هزار نفر مقرریشان را دریافت کرده اند و 62 هزار نفر

 
باقی مانده است تا پرداخت ایام کرونا تمام شود. 

شکوري با بیان اینکه ما هفت مرحله مقرري بیکاري را پرداخت کرده ایم، گفت: ما بر اساس تصمیمات معاونت اقتصادي ریاست



جمهور 14 رسته شغلی را از امهال 9 ماهه 20 درصد سهم کارفرما برایشان پیش بینی کرده ایم. یعنی در واقع ما بیش از هزار تا هزار
و پانصد هزار میلیارد تومان منابع درآمدمان را به اسفند 99 امهال داده ایم، یعنی 9 ماه امهال شده براي 20 درصد کارفرما؛ مهم تر از
همه اینکه به افرادي که از خرداد به بعد بیکار شده اند توانسته ایم مقرره بیکاري را طبق قانون بیکاري پرداخت کنیم یعنی حقوق

 
کامل افراد به آن ها پرداخت می شود. 

وي افزود: فرایند بیمه بیکاري باید به طور کامل الکترونیکی و غیر حضوري شود و از طرف دیگر قانون بیکاري ما صرفاً براي مشمولان
قانون کار تدارك دیده شده، وقتی با یک بحران مواجه می شویم قانون ظرفیت اجرا ندارد بنابراین در حال حاضر 14 میلیون بیمه

 
شده داریم که 7 میلیون آن ها شامل بیمه بیکاري نمی شوند از این جهت قانون باید اصلاح شود. 

ابراهیم درستی نایب رئیس اتاق اصناف تهران هم با انتقاد از روند کند بیمه بیکاري و تسهیلات حمایتی، خواهان تسریع در پرداخت
حمایت هاي کرونایی و کاهش بهره بانکی تسهیلات شد.



ایمیدرو و بانک ملت، تفاهمنامه گواهی سپرده کالایی بر پایه شمش طلا امضا

کردند

منبع: بانکداري ایرانیشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/08/05

تفاهمنامه فوق بین خداداد غریب پور رییس هیات عامل ایمیدرو و محمد بیگدلی مدیر عامل بانک ملت امضا و مبادله شد.
هدف اصلی از این سند، ایجاد زمینه تاسیس نخستین صندوق سرمایه گذاري با پشتوانه شمش طلا است.

ایمیدرو و بانک ملت، تفاهمنامه گواهی سپرده کالایی بر پایه
شمش طلا امضا کردنددنیاي معدن -ایمیدرو و بانک ملت ،
امروز تفاهمنامه گواهی سپرده کالایی بر پایه شمش طلا
امضا کردند. این سند پیش زمینه ایجاد و تاسیس صندوق

 
سرمایه گذاري با پشتوانه شمش طلا است. 

تفاهمنامه فوق بین خداداد غریب پور رییس هیات عامل
ایمیدرو و محمد بیگدلی مدیر عامل بانک ملت امضا و مبادله
شد. هدف اصلی از این سند، ایجاد زمینه تاسیس نخستین

 
صندوق سرمایه گذاري با پشتوانه شمش طلا است. 

غریب پور در مراسم امضاي تفاهمنامه فوق، با بیان اینکه مهمترین رکن براي صدور گواهی سپرده کالایی، خزانه داري است، اظهار

 
داشت: طبق این تفاهمنامه بانک ملت به عنوان خزانه دار شمش طلا فعالیت خواهد کرد. 

وي ادامه داد: به زودي بانک ملت قرادادها و اسناد تکمیلی را با شرکت صنایع و معادن طلاي زرشوران (زیرمجموعه ایمیدرو و به

 
عنوان تولیدکننده شمش) امضا می کند. 

غریب پور تصریح کرد: با این اقدام، بورس کالا نیز مجوز انتشار گواهی سپرده کالایی را صادر می کند و پس از آن ایمیدرو از طریق

 
مشاور خود، اقدام به دریافت مجوز "صندوق سرمایه گذاري با پشتوانه شمش طلا" از سازمان بورس و اوراق بهادار می کند. 

وي همچنین با تشکر از اقدامات بورس کالا یادآور شد: تفاهمنامه گواهی سپرده کالایی، با همکاري بورس کالا و در یک فضاي

 
چندجانبه به نتیجه رسیده است. 

 
ایمیدرو تامین کننده شمش طلا 

معاون وزیر صنعت معدن و تجارت، افزود: ایمیدرو شمش مورد نیاز صندوق را تامین و بانک ملت، اقدام به انتشار سپرده گواهی کالایی

 
برپایه شمش طلا، می کند. 

 
غریب پور تصریح کرد: طی یک تا سه ماه آینده، این تفاهمنامه به تعدادي قرارداد منتهی خواهد شد. 

غریب پور تصریح کرد: تامین مالی براي پروژه هاي توسعه اي معدن و صنایع معدنی، در کنار ارتقاي استاندارد تولید شمش طلا به



 
همراه شفافیت در مبادلات، از جمله اهداف تاسیس این صندوق به شمار می آید. 

 ▫وي به مجموعه هاي تحت پوشش ایمیدرو در تولید طلا اشاره کرد و گفت: تاکنون معادن موته و زرشوران شمش طلا تولید می کرده
اند اما در گام بعدي، ابتدا معدن طلاي هیرِد در خراسان جنوبی و پس از آن یک معدن در سیستان و بلوچستان شمش طلا تولید

 
خواهند کرد. 

 
نگاه متفاوت ایمیدرو به بانک و دلگرمی براي پشتیبانی از تولید 

 ▫محمد بیگدلی مدیر عامل بانک ملت هم ضمن استقبال از سخنان غریب پور، اظهار داشت: بانک ها به رغم اینکه 90درصد از تامین
مالی طرح را برعهده دارند اما به طور معمول مورد انتقاد واقع می شوند اما ایمیدرو - به عنوان یکی از مشتریان بزرگ- نگاه متفاوتی

 
به بانک ملت دارد و از این امر سپاسگزاریم. 

بیگدلی با بیان اینکه نگاه مثبت به بانک ها، سبب دلگرمی در تامین اعتبار و پشتیبانی از تولید و اشتغال کشور می شود، اظهار داشت:
بانک ملت معمولا در ارایه خدمات، پیشرو بوده است و اکنون نیز براي نخستین بار است که زمینه تاسیس صندوق سرمایه گذاري با

 
پشتوانه شمش طلا ایجاد می شود. 

 ▫وي ادامه داد: گواهی سپرده کالایی و در نهایت صندوق سرمایه گذاري با همکاري و همیاري ایمیدرو تاسیس می شود و به زودي

 
قرادادهاي آن نیز نهایی خواهد شد و به امضا می رسد. 

 
مدیر عامل بانک ملت تصریح کرد: ایجاد چنین صندوقی به افزایش تعاملات و تبادلات مالی در حوزه تولید منجر می شود. 

 ▫ایجاد تنوع در تامین مالی پروژه هاي معدن و صنایع معدنی، جزو برنامه هاي جدیدي است که ایمیدرو از نیمه دوم سال 97 در
دستور کار داشته است. پیش از این، "هدایت سود انباشته" به توسعه و "افزایش سرمایه" شرکت هاي بزرگ معدن و صنایع معدنی ،
با هدف جذب منابع جدید، توسط این سازمان اجرایی شده بود. اکنون نیز صندوق سرمایه گذاري با پشتوانه طلا آماده اجرا شدن

است.



ورود نظارتی مجلس به بازار خودرو

منبع: عصر خودروشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/08/05

عصر خودرو- نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شوراي اسلامی گفت: مجلس در حوزه وظیفه نظارتی به وضعیت بازار
خودرو وارد شده است.

عصر خودرو- نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شوراي اسلامی گفت: مجلس در حوزه وظیفه نظارتی به وضعیت بازار خودرو

 
وارد شده است. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر خودرو» به نقل از ایرنا، محمدتقی نقدعلی در جلسه علنی روز دوشنبه مجلس در نطق میان دستور با
یادآوري روایتی از امام علی(ع) مبنی بر «حق شما به گردن من خیرخواهی براي شما و دیگري کامل ادا کردن حق شما از بیت المال
و آموزش شما تا جاهل نمانید و تربیت شما تا دانا شوید، اظهارکرد: در نگاه امیر مومنان دو تکلیف مهم معیشتی و تربیتی- فرهنگی از

 
مهمترین تکلیف منحصر به فرد حاکمیت است. 

عضو کمیسیون کشاورزي، آب و منابع طبیعی افزود: کارگزاران نظام دینی و مشخصا کارگزاران اجرایی باید بدانند کوتاهی در این دو

 
وظیفه به ویژه درباره معیشت و اشتغال، مواخذه الهی و مذمت نزد مردم را به همراه خواهد داشت. 

نقدعلی با بیان اینکه بیشترین مراجعات مردمی به دفاتر نمایندگان درباره مشکل مسکن، شغل، ازدواج و امکانات رفاهی است، افزود:
امروز ضعف مدیریت در عرصه هاي اقتصادي که بعضی از آنها را به صورت میدانی بازدید کرده ام، شامل ضعف در توزیع نهادهاي
دامی تحت عنوان سامانه بازارگاه، ضعف در توزیع فولاد تحت عنوان سامانه بهین یاب که محل رانت فولادي شده و ضعف در توزیع

 
خودرو که موجب سوء استفاده عده اي رانت خوار در عرصه خودرو شده است. 

وي تصریح کرد: مجلس در حوزه وظیفه نظارتی به وضعیت بازار خودرو وارد شده است و از دولت تقاضا دارد دستورات مجلس را

 
جدي بگیرد و به این قصه پایان دهد. 

 
سوال و استیضاح حق مجلس است اما توهین خیر 

نقدعلی با بیان اینکه سوال و استیضاح حق مجلس است اما توهین خیر، خطاب به رهبر انقلاب گفت: ما به امر شما تمکین می کنیم
اما به رییس جمهوري هم می گوییم اگر توهین به شما ممنوع است، توهین به ساحت مقدس معصومین به طریق اولی ممنوع تر

 
است. 

وي یادآور شد: پس بیایید اکنون که مورد مهر و عطوفت امام جامعه قرار گرفتید، دست از حاشیه سازي و تحریف بردارید و مشکلات
معیشتی، مسکن و ازدواج جوانان را در این فرصت باقی مانده وجهه همت خود کنید و این لطف امام جامعه که ضربه گیر اعتراضات

 
مردمی شد و خود را سپر بلاي شما کرد، قدر بدانید. 

 
موضوع توزیع آب مسأله ملی است 



نماینده مردم خمینی شهر در مجلس با اشاره به مسئله جدي آب در کشور به عنوان موضوع ملی اضافه کرد: نگاه به توزیع آب نباید
به شکل منطقه اي باشد. در نگاه مردم استان اصفهان، خوزستانی و یزدي و چهارمحال و بختیاري همه هموطن و لایق بهترین خدمت

 
ها هستند. 

نقدعلی ادامه داد: امروز اگر مردم چهارمحال و بختیاري مشکل آب شرب دارند، مردم اصفهان هم به دلیل عدم توجه به طومار چند
صدساله توزیع آب شیخ بهایی، عدم رعایت حقابه تالاب گاوخونی، بارگذاري نابجا بر روي آبریز زاینده رود و عدم جبران آن با وجود

 
تعهدات جبران، کشاورزي در شرق و غرب استان نابود شده و مردم حتی در مرکز استان با مشکل آب شرب مواجه شده اند. 

وي تصریح کرد: امروز در حالات عادي بیش از 3 میلیارد متر مکعب آب به خلیج فارس از سرشاخه هاي کارون می ریزد. ما
نمایندگان با همراهی و کارشناسی دقیق می توانیم گفت وگو کنیم. کما اینکه نمایندگان اصفهان با نمایندگان چهارمحال و بختیاري

 
کنار هم نشسته ایم همه باید درباره تشکیل هیات کارشناسی بی طرف تمکین کنیم. 

این نماینده مجلس یازدهم خاطرنشان کرد: اگر مردم بروجن باید از حوزه آبریز زاینده رود سیراب شوند، باید طرح بهشت آباد هم طی
کارشناسی دقیق براي جبران برداشت هایی که از حوزه آبریز زاینده رود شده و تکلیف و تعهد اجرا نشده دولت است، به اجرا درآید.
البته با کارشناسی، وفاق و توافق ما نمایندگان این کار باید انجام شود. نباید کار را میان مردم کشاند، قصه آب ملی است و امروز

انتقال آب از شمال به سمنان، از کرمانشاه به ایلام و از چهارمحال و بختیاري به اصفهان و دیگر نقاط کشور، ملی است.



تبدیل عرصه 130 هکتاري رود دره اوین درکه به قلمرو عمومی

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/08/05

رئیس کمیسیون شهر سازي و معماري شوراي شهر تهران از تبدیل عرصه 130 هکتاري رود دره اوین درکه به قلمرو عمومی
خبر داد.

رئیس کمیسیون شهر سازي و معماري شوراي شهر تهران از تبدیل عرصه 130 هکتاري رود دره اوین درکه به قلمرو عمومی

 
خبر داد. 

به گزارش افکارنیوز، محمد سالاري درباره طرح موضعی رود دره اوین درکه (اسلام
آباد)، گفت: مدیریت شهري دوره پنجم در راستاي تحقق رویکرد انسان محوري،
توسعه قلمرو ها و عرصه هاي عمومی را در برنامه پنج ساله سوم و برنامه اولویت

 
محور سال جاري قرار داده است. 

سالاري ادامه داد: رود دره اسلام آباد حدود 133 هکتار مساحت دارد و در
محدوده منطقه 2 واقع شده است که شهردار تهران در جلسات گذشته هم

اندیشی با اعضاي شوراي شهر، از برگزاري جلساتی در خصوص تدوین برنامه مداخله در محدوده دره اسلام آباد حد فاصل بزرگراه
همت تا بزرگراه یادگار امام خبرداد که در همین راستا جلسه اي را با مدیران، مسوولین و مشاور تهیه کننده طرح موضعی رود دره

 
اوین درکه برگزار کردیم. 

وي با تاکید بر اینکه در چشم انداز پیش روي این برنامه، احترام به حق سرپناه ساکنین با حفظ الگوهاي سکونتی موجود، ایجاد یک
قلمرو عمومی شهري خوش نام و پرآوازه در تعامل فضایی کامل با کلیت شهر مورد توجه جدي است، اظهار داشت: مقرر شده است،
عرصه ها و محورهاي پیاده این طرح براي ایجاد فضاهاي تفرجگاهی و ورزشی اهالی منطقه و محلات پیرامونی در نظر گرفته شود و

 
در عین حال ویژگی هاي اقلیمی آن به محیط زیست شهري کمک کند. 

سالاري تصریح کرد: بسترسازي لازم جهت انجام فعالیت هاي فرامنطقه اي، علی الخصوص فعالیت هاي معطوف به گردشگري شهري
در طرح مذکور ضامن ایجاد اشتغال پایدار براي ساکنین و سایرین بوده و نگهداري فعال و سرزنده عرصه قابل توجه باغات و فضاهاي
باز تحت مالکیت خصوصی، توجیه اقتصادي خواهد داشت و نهایتاً شکل گیري تنوع عملکردي، حس مکان شهري و حس هویت در

 
مکان با اتکا بر سه عنصر فرم، فعالیت و تصویر ذهنی را در مخاطبین ایجاد خواهد کرد. 

رئیس کمیسیون شهرسازي و معماري شوراي شهر تهران با اشاره به موضوعات مطروحه در جلسه گفت: توجه جدي مدیریت شهري و
مشاور بر پیوست اقتصادي این پروژه به عنوان یکی از وسیع ترین قلمرو هاي عمومی و گردشگري شهر یکی از موارد مورد تاکید در

 
این جلسه بود، به نحوي که هزینه هاي اجراي پروژه معطوف به کاربري هاي سازگار و متجانس در آن پیش بینی شود. 

سالاري با اشاره به رویکرد و اهتمام جدي شهردار تهران در این خصوص گفت: توصیه و تاکید من بر این است که اولاً فرآیند تدوین



نهایی برنامه و تصویب آن در کمیسیون ماده 5 تسریع شود و ثانیاً اجراي این طرح بزرگ مقیاس با محوریت شهرداري منطقه 2 که
اهتمام لازم را نیز براي پیشبرد طرح دارد، با تفویض کامل اختیارات و البته با مشارکت تمامی ذینفعان، ساکنین و مالکین خصوصی و

 
سایر واحدهاي ستادي شهرداري تهران پیش برود و نهایتا توپوگرافی و بستر طبیعی رود دره و جداره هاي آن حفظ شود. 

وي بیان داشت: همچنین همانند برخی تجربیات گذشته در خصوص ساماندهی رود دره ها، از مصنوع کاري ها و مداخلات عمرانی در
بستر رودخانه ها و رودره ها جدا پرهیز شود تا در مقابل حوادثی مانند طغیان هاي بارندگی و سیلاب ها آسیب نبیند که البته

خوشبختانه این مهم از جمله موارد مورد توجه مدیران شهرداري نیز است.



«مزرعه خورشیدي» جاجرم به محصول نرسید/ از کلنگ وزیر تا نطق در

مجلس

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/08/05

 به گزارش خبرگزاري فارس از بجنورد، استفاده از انرژي
هاي تجدید پذیر از جمله رویکردها نوین براي تهیه انرژي هاي لازم مورداستفاده توسط بشریت محسوب می شود که در این عرصه

 
نیروگاه هاي خورشیدي ازجمله گزینه هاي موردتوجه در مناطق کویري و بیابانی موردتوجه است. 

شهرستان جاجرم در خراسان شمالی با دارا بودن مناطق بیابانی و کویري همواره موردتوجه مسئولان مختلف استانی براي احداث

 
نیروگاه هاي خورشیدي بوده است. 

اما این نقطه مناسب در خراسان شمالی تاکنون بارها شاهد تلاش هایی براي ایجاد نیروگاه هاي خورشیدي بزرگی بوده که البته

 
تاکنون به نتیجه مشخصی نرسیده است. 

کلنگ زنی بزرگترین نیروگاه خورشیدي کشور موسوم به «مزرعه خورشیدي» در این نقطه ازجمله این تلاش ها بوده که در 22 تیرماه

 
سال 96 انجام شد اما به سرانجامی مشابه بسیاري از پروژه هاي سرمایه گذاري در خراسان شمالی رسید. 

 
 

 
  

حمید چیت چیان، وزیر وقت نیرو در آئین آغاز عملیات اجرایی بزرگترین نیروگاه خورشیدي کشور در شهرستان جاجرم به جزییات



اجراي این طرح اشاره کرد و گفت: با توجه به ظرفیت 30 مگاواتی نیروگاه جاجرم، این نیروگاه، بزرگ ترین پروژه خورشیدي تا این

 
لحظه در کشور است و بنابراین آغازگر جهش بزرگی درزمینه تولید انرژي است. 

پروژه مزرعه خورشیدي 30 مگاوات جاجرم با مشارکت و سرمایه گذاري کشورهاي سوئیس و ایتالیا وارد فاز اجرایی شد و ارزش ارزي

 
سرمایه گذاري نیروگاه 30MW جاجرم 37.5 میلیون یورو است. 

محمدرضا صالحی، استاندار وقت خراسان شمالی درباره این سرمایه گذاري تصریح کرد: این نیروگاه که با سرمایه گذاري 37.5 میلیون
یورویی معادل حدود 170 میلیارد تومان با مشارکت شرکتی سوئیسی طی 6 ماه ساخته می شود، بزرگ ترین نیروگاه خورشیدي

 
کشور محسوب می شود و بخش عمده اي از برق مصرفی مشترکان جاجرم و صنایع این منطقه را تأمین خواهد کرد. 

 
 

 
  

علیرضا صبوري، مدیرعامل توزیع شرکت برق خراسان شمالی اما پس از گذشت یکسال از این کلنگ زنی درباره آخرین وضعیت اجراي
این پروژه نیروگاه خورشیدي در جاجرم خاطرنشان کرد: عدم مجوز براي خرید تجهیزات، انتقال ارزي وجوه به داخل کشور از

 
مشکلات طولانی شدن احداث نیروگاه خورشیدي جاجرم است. 

وي افزود: تا پایان سال جاري 15 مگاوات از این نیروگاه به بهره برداري می رسد و 15 مگاوات دیگر هم در سال آینده در دستور کار

 
قرار خواهد گرفت. 

مدیرعامل توزیع شرکت برق خراسان شمالی بابیان این که نیروگاه خورشیدي جاجرم بزرگترین نیروگاه خورشیدي کشور است، گفت:

 
عدم مجوز براي خرید تجهیزات، انتقال ارزي وجوه به داخل کشور از مشکلات طولانی شدن این پروژه در استان دانست. 

صبوري اظهار کرد: در مذاکرات با شرکت هاي پیمانکار نیمه اول مردادماه امسال گروه اجرایی خارجی در محل پروژه نیروگاه 30

 
مگاواتی جاجرم مستقر خواهند شد. 

اما باگذشت چند ماه از این سخنان، صبوري در دي ماه همان سال از عدم اجرایی شدن پروژه سرمایه گذاري نیروگاه خورشیدي خبر
داد و گفت: اجرا و راه اندازي این پروژه همچنان درزمینه وجود اختلافات بر سر قیمت ارزي موردمحاسبه براي خرید برق تولیدي این

 
نیروگاه، معطل باقیمانده است.  



وي در این مطلب از انصراف شرکت سوئیسی براي سرمایه گذاري در این پروژه نیز خبر داد و افزود: اولین سرمایه گذار خارجی براي
راه اندازي فاز یک نیروگاه خورشیدي در شهرستان جاجرم یک شرکت سوئیسی بود که این سرمایه گذار به علت بروز نوسانات نرخ ارز

 
در کشور از انجام این پروژه انصراف داد. 

صبوري در ادامه عنوان کرد: پس ازآن، یک شرکت چینی تقاضاي سرمایه گذاري در این پروژه را ارائه داد و در همین راستا، قراردادي

 
با این شرکت چینی منعقد شد تا از محل بارگذاري پنل هاي خورشیدي در این زمین، در مرحله نخست 30 مگاوات برق تولید شود. 

 
  

 
 

 
  

وي با یادآوري این مطلب که قیمت هر کیلووات ساعت برق خورشیدي تولیدشده در سطح بین المللی 15 سنت دلار محاسبه می
شود، گفت: توافق وزارت نیرو با این سرمایه گذار چینی براي خرید تضمینی برق تولیدي اش براي هر کیلووات ساعت برق 400 تومان

 
بوده است. 

مدیرعامل توزیع شرکت برق خراسان شمالی اعلام کرد: درحالی که این شرکت چینی تجهیزات پنل هاي خورشیدي را به گمرك
ایران وارد کرده است، بااین وجود، اجراي این پروژه به علت وجود اختلافات بر سر قیمت ارزي موردمحاسبه براي خرید برق تولیدي

 
این نیروگاه همچنان متوقف باقیمانده و کلید نخورده است. 

وي خاطرنشان کرد: درعین حال، وزارت نیرو براي حل این مشکل به شوراي اقتصادي کشور پیشنهاد داده است که دولت تعهد دهد

 
تا قیمت خرید تضمینی برق از این سرمایه گذار خارجی بر مبناي تبدیل 400 تومان به ارز پایه چهار هزار و 200 تومان باشد. 

افزون بر این، وي خاطرنشان کرد: این شرکت سرمایه گذاري که براي سرمایه گذاري در این پروژه از تسهیلات داخلی استفاده نخواهد

 
کرد، تا به کنون زمین 60 هکتاري واگذارشده براي این پروژه را تسطیح کرده است. 



 
سوئیسی ها رفتند، چینی ها می آیند! 

صبوري اما در فروردین ماه سال 98 درباره اجراي این پروژه از اعلام آمادگی یک تیم سرمایه گذاري جدید شامل چند شرکت ایرانی با
مشارکت یک شرکت چینی براي سرمایه گذاري در این پروژه خبر داد و گفت: شرکت چینی در این گروه اعلام کرده است که تهیه

 
پنل هاي خورشیدي براي این فرودگاه را بر عهده می گیرد. 

مدیرعامل شرکت برق خراسان شمالی اعلام کرد: شرکت برق استان با این تیم سرمایه گذار روز 10 اردیبهشت ماه امسال پاي میز

 
مذاکره خواهند نشست. 

 
نیروگاه خورشیدي به صرفه نیست! 

مجید درخشانی، مدیرکل اقتصاد و دارایی خراسان شمالی نیز درباره سرمایه گذاري ها در پروژه هاي سرمایه گذاري برق گفت:
افزایش نرخ دلار  موجب کاهش حاشیه سود قرارداد تضمینی خرید برق شده است درحالی که براي ایجاد انگیزه در سرمایه گذار، باید

 
شرایط سیاست هاي ارزي و برجامی باثبات شود یا حداقل، تضمینی براي نرخ خرید تضمینی باشد. 

وي افزود: از سوي دیگر باید مشخص شود که قیمت خرید تضمینی بر اساس نرخ ارز یا ریال محاسبه می شود چون قیمت ارز ثابت

 
نیست و باعث می شود حاشیه سود کمتر شود و سرمایه گذاري براي سرمایه گذار خیلی مقرون به صرفه نخواهد بود. 

درخشانی ادامه داد: از طرف دیگر سرمایه گذاري خارجی در کشور هم به همین صورت است تا سیاست هاي ارزي و از آن طرف

 
سیاست هاي کلان کشور، ثبات لازم را پیدا نکند، سرمایه گذاران خارجی در سردرگمی باقی خواهند ماند 

وي بابیان این که موضوع دیگر به نوسانات نرخ ارز باز می گردد و این امر در خرید تضمینی برق مسائلی را ایجاد کرده و در تعطیلی
کار از سوي شرکت سوئیسی بسیار دخیل بوده است، ادامه داد: آغاز کار با برجام همراه بود و در آن زمان نرخ دلار 4 هزار تومان بود و

 
الان نرخ بسیار بالاتر از زمان آغاز کار است و این نوسانات یکی از دلایل عمده تعطیلی کار است. 

وي بابیان این که متأسفانه سرمایه گذارهاي داخلی نیز رغبتی براي کار ندارند و تنها تا مراحل ابتدایی کار پیش می روند و بعد از
ادامه کار باز می مانند، اظهار کرد: تنها یک سرمایه گذار در نیروگاه خورشیدي جاجرم به مرحله فروش تضمینی رسید و او نیز در نقل

 
وانتقال تسهیلات با مشکل مواجه شد. 

 
«مزرعه خورشیدي» کجا بود؟ 

اما ابراهیمی ازجمله کارشناسان اقتصادي در استان و مطلع به پروژه جاجرم می گوید: سال 95 از سوي استان تلاش هاي بسیاري شد
تا موانع سرمایه گذاري این پروژه برداشته شود و درنهایت این تلاش ها نتیجه داد و قرارداد فاز نخست احداث بزرگ ترین نیروگاه

 
خورشیدي کشور با ظرفیت 30 مگاوات به امضاي سازمان انرژي هاي نوي ایران رسید. 

وي بابیان اینکه این نیروگاه قرار بود با مشارکت و سرمایه گذاري مستقیم کشورهاي سوئیس و ایتالیا احداث شود، ادامه می دهد: در
همان سال زمینی 60 هکتاري در ضلع غربی کارخانه آلومیناي جاجرم که در مجاورت پست 400 کیلوولت این شهرستان قرار داشت،



براي احداث پروژه در نظر گرفته شد تا علاوه بر تأمین 32 مگاوات برق موردنیاز شهرستان هاي گرمه و جاجرم، برق موردنیاز آلومیناي

 
جاجرم نیز تأمین شود. 

وي اضافه می کند: بر اساس اعلام شرکت سرمایه گذاري خارجی قرار بود براي احداث نیروگاه 30 مگاواتی خورشیدي در خراسان

 
شمالی 40 میلیون یورو معادل هزار و 200 میلیارد ریال هزینه شود. 

 
«مزرعه خورشیدي» پروژه بی نام شد! 

پایان کار و خلع ید سرمایه گذار خارجی خبري است که از سوي «میر کریمی» مدیرکل دفتر سرمایه گذاري استانداري خراسان

 
شمالی اعلام می شود. 

 
این مسئول می گوید: هم اکنون هیچ  فعالیت اجرایی در نیروگاه انجام نمی شود و پروژه کاملاً تعطیل شده است. 

وي بابیان اینکه نیروگاه خورشیدي جاجرم در فرصت هاي سرمایه گذاري بی نام قرار داده شده است تا یک سرمایه گذار جدید اعم از
داخلی و خارجی براي پروژه پیدا شود، اظهار می کند: به محض پیدا شدن سرمایه گذار جدید، مجوزها به نام وي صادر و زمین نیز

 
واگذار می شود تا عملیات اجرایی ادامه یابد. 

 
وي اضافه می کند: سرمایه گذار سوئیسی این پروژه به طور کامل خلع ید شده است. 

 
پاي نیروگاه خورشیدي به مجلس باز شد 

این وضعیت همچنان پایدار مانده تا نطق اخیر نماینده مردم 5 شهرستان خراسان شمالی و رئیس مجمع نمایندگان استان در مجلس

 
شوراي اسلامی که به این موضوع اشاره کرد. 

سید محمد پاکمهر در نطق هفته گذشته خود در صحن علنی مجلس شوراي اسلامی به این پروژه اشاره کرد و گفت: احداث پروژه

 
بزرگ ترین نیروگاه خورشیدي کشور با ظرفیت اشتغال زایی بیش از  500 نفر، درحد کلنگ زنی رهاشده است. 

 
 

 
  

 
این تذکر کوتاه نماینده مردم شهرستان هاي خراسان شمالی در مجلس، باعث شد تا وزارت نیرو نیز پیگیر مجدد این موضوع شود. 



 
وزارت نیرو: موضوع را پیگیري می کنیم 

رضا انجم شعاع، معاون حقوقی و امور مجلس وزارت نیرو با اشاره به این مطلب بیان شده از سوي نماینده استان در مجلس تأکید کرد

 
تا این موضوع مورد پیگیري قرار گیرد و به نتیجه مناسب دست یابد. 

حال باید دید این تلنگر مجدد به احداث این نیروگاه خورشیدي در خراسان شمالی آیا می تواند خون را به رگ هاي این پروژه انرژي

 
هاي نو بیاورد یا همچنان جاجرم و خراسان شمالی محروم از اجراي آن خواهند بود. 

انتهاي پیام/ح



اجراي طرح توسعه پرورش بلدرچین در شهرستان البرز

منبع: ایاناشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/08/05

 
مدیر جهاد کشاورزي شهرستان البرز از اجراي طرح توسعه پرورش بلدرچین در این شهرستان خبر داد. 

به گزارشخبرنگار ایانا در استان قزوین وحید یوسفلی مدیر جهاد
کشاورزي شهرستان البرز، افزود : در حال حاضر پرورش
بلدرچین در یک واحد تولیدي فعال با ظرفیت 32000 قطعه در

 
دست اجرا است. 

وي پیش بینی کرد : با افتتاح و بهره برداري از این واحد تولیدي

 
زمینه اشتغال براي 4 نفردر منطقه فراهم می شود. 

یوسفلی ؛ دوره پرورش کوتاه ، بازگشت سریع سرمایه ، مقاومت بالاي آن نسبت به عوامل بیماریزا را از مهمترین مزایاي پرورش
بلدرچین ذکرکرد و گفت : تخم بلدرچین ارزش غذایی به مراتب بالاتري نسبت به تخم مرغ دارد .



رود دره اوین درکه به قلمرو عمومی تبدیل می شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/08/05

به گزارش گروه شهري خبرگزاري فارس، محمد سالاري
درباره طرح موضعی رود دره اوین درکه (اسلام آباد)، گفت:
مدیریت شهري دوره پنجم در راستاي تحقق رویکرد انسان
محوري، توسعه قلمرو ها و عرصه هاي عمومی را در برنامه
پنج ساله سوم و برنامه اولویت محور سال جاري قرار داده

 
است. 

سالاري ادامه داد: رود دره اسلام آباد حدود 133 هکتار
مساحت دارد و در محدوده منطقه 2  واقع شده است که شهردار تهران در جلسات گذشته هم اندیشی با اعضاي شوراي شهر، از
برگزاري جلساتی در خصوص تدوین برنامه مداخله در محدوده دره اسلام آباد حد فاصل بزرگراه همت تا بزرگراه یادگار امام خبرداد

 
که در همین راستا جلسه اي را با مدیران، مسوولین و مشاور تهیه کننده طرح موضعی رود دره اوین درکه برگزار کردیم. 

وي با تاکید بر اینکه در چشم انداز پیش روي این برنامه، احترام به حق سرپناه ساکنین با حفظ الگوهاي سکونتی موجود، ایجاد یک
قلمرو عمومی شهري خوش نام و پرآوازه در تعامل فضایی کامل با کلیت شهر مورد توجه جدي است، اظهار داشت: مقرر شده است،
عرصه ها و محورهاي پیاده این طرح براي ایجاد فضاهاي تفرجگاهی و ورزشی اهالی منطقه و محلات پیرامونی در نظر گرفته شود و

 
در عین حال ویژگی هاي اقلیمی آن به محیط زیست شهري کمک کند. 

سالاري تصریح کرد: بسترسازي لازم جهت انجام فعالیت هاي فرامنطقه اي، علی الخصوص فعالیت هاي معطوف به گردشگري شهري
در طرح مذکور ضامن ایجاد اشتغال پایدار براي ساکنین و سایرین بوده و نگهداري فعال و سرزنده عرصه قابل توجه باغات و فضاهاي
باز تحت مالکیت خصوصی، توجیه اقتصادي خواهد داشت و نهایتاً شکل گیري تنوع عملکردي، حس مکان شهري و حس هویت در

 
مکان با اتکا بر سه عنصر فرم، فعالیت و تصویر ذهنی را در مخاطبین ایجاد خواهد کرد. 

رئیس کمیسیون شهرسازي و معماري شوراي شهر تهران با اشاره به موضوعات مطروحه در جلسه گفت: توجه جدي مدیریت شهري و
مشاور بر پیوست اقتصادي این پروژه به عنوان یکی از وسیع ترین قلمرو هاي عمومی و گردشگري شهر یکی از موارد مورد تاکید در

 
این جلسه بود، به نحوي که هزینه هاي اجراي پروژه معطوف به کاربري هاي سازگار و متجانس در آن پیش بینی شود. 

سالاري با اشاره به رویکرد و اهتمام جدي شهردار تهران در این خصوص گفت: توصیه و تاکید من بر این است که اولاً فرآیند تدوین
نهایی برنامه و تصویب آن در کمیسیون ماده 5 تسریع شود و ثانیاً اجراي این طرح بزرگ مقیاس با محوریت شهرداري منطقه 2 که
اهتمام لازم را نیز براي پیشبرد طرح دارد، با تفویض کامل اختیارات و البته با مشارکت تمامی ذینفعان، ساکنین و مالکین خصوصی و

 
سایر واحدهاي ستادي شهرداري تهران پیش برود و نهایتا توپوگرافی و بستر طبیعی رود دره و جداره هاي آن حفظ شود. 



وي بیان داشت: همچنین همانند برخی تجربیات گذشته در خصوص ساماندهی رود دره ها، از مصنوع کاري ها و مداخلات عمرانی در
بستر رودخانه ها و رودره ها جدا پرهیز شود تا در مقابل حوادثی مانند طغیان هاي بارندگی و سیلاب ها آسیب نبیند که البته

 
خوشبختانه این مهم از جمله موارد مورد توجه مدیران شهرداري نیز است. 

انتهاي پیام/



صدور مجوز شکار در نبود آمار/ قرق هایی که به شکارگاه سلطنتی تبدیل

شدند

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/08/05

دیروز 80 نفر از کارشناسان و دانش آموختگان محیط زیست و حیات وحش در نامه اي به  عیسی کلانتري، رییس سازمان
حفاظت از محیط زیست خواستار اجراي قانون شکار و صید و آیین نامه قرق هاي اختصاصی با همکاري و مشارکت

متخصصان، مجریان و جامعه محلی، همگام با شفافیت مالی در روند صدور پروانه هاي شکار و نحوه هزینه ...

 دیروز 80 نفر از کارشناسان و دانش آموختگان محیط
زیست و حیات وحش در نامه اي به  عیسی کلانتري، رییس سازمان حفاظت از محیط زیست خواستار اجراي قانون شکار و صید و
آیین نامه قرق هاي اختصاصی با همکاري و مشارکت متخصصان، مجریان و جامعه محلی، همگام با شفافیت مالی در روند صدور

 
پروانه هاي شکار و نحوه هزینه کرد درآمدهاي ناشی از آن در جهت حفاظت، شوند. 

نیو صدر: فروش شکار براي حفاظت از حیات وحش؛ شاید این جمله به نظر تناقض آمیز بیاید، اما سال هاست که کشورهاي مختلف با
این کار از طبیعتشان حفاظت می کنند. در چند سال اخیر سیاست گذاران در ایران هم از این روش استفاده می کنند، سیاستی که

 
نحوه اجراي آن با انتقادات فراوانی همراه بوده است. 

در سه سال گذشته، مسئولان سازمان محیط زیست تصمیم گرفتند که با توجه به افزایش جمعیت برخی گونه ها، که براي تعدادي از
شکارچی ها پروانه شکار صادر کنند و با دریافت هزینه حدودا 20هزار دلاري براي هرکدام از این پروانه ها، این بودجه را صرف

 
حفاظت از محیط زیست کنند. 

روش اجراي این تصمیم در چند سال گذشته مشکلات مختلفی براي حیات وحش کشور به وجود آورده است و حتی به گفته برخی

 
میزان شکار غیرقانونی را افزایش داده است، البته که به نظر می رسد هیچ آمار دقیقی از شکار غیرقانونی در کشور وجود ندارد. 

محمد درویش، فعال محیط زیست و رئیس کمیته محیط زیست در کرسی سلامت اجتماعی یونسکو به خبرآنلاین می گوید: «مشکل
اینجاست که محلی ها و شکارچی هاي سنتی می پرسند اگر شکار بد است، چرا چشم آبی ها اجازه دارند با دلار شکار کنند؟ این

 
باعث شده که شکاف ایجاد شود و این باعث شده است که میزان شکار غیرقانونی به شدت افزایش پیدا کند.» 



 
نامه 80 متخصص به رئیس سازمان محیط زیست؛ با شفافیت قانون شکار را اجرا کنید 

مسائل این چنینی باعث شد که دیروز 80 نفر از کارشناسان و دانش آموختگان محیط زیست و حیات وحش در نامه اي به عیسی
کلانتري، رییس سازمان حفاظت از محیط زیست خواستار اجراي قانون شکار و صید و آیین نامه قرق هاي اختصاصی با همکاري و
مشارکت متخصصان، مجریان و جامعه محلی، همگام با شفافیت مالی در روند صدور پروانه هاي شکار و نحوه هزینه کرد درآمدهاي

 
ناشی از آن در جهت حفاظت شوند. 

در بخشی از این نامه آمده است: «با علم به کاستی ها و ضعف هاي موجود در روند مدیریت حیات وحش کشور که با همکاري
متخصصان و مشارکت مردم محلی قابل رفع هستند حمایت خود را از تصمیمات آن سازمان براي بهره گیري از ابزارهاي منطقی و
کارآمد حفاظت از حیات وحش اعلام می داریم. بدیهی است قرق هاي اختصاصی (حفاظتگاه هاي مردمی) و صدور پروانه شکار
مدیریت شده، ابزارهایی تاثیرگذارند که با بهره گیري هوشمندانه از آنها، حفاظت پایدار از زیستگاه ها و حیات وحش فراهم می شود.»

به نظر می رسد که این کارشناسان مخالفتی با قانون ندارند، بلکه از کلانتري درخواست کرده اند که در اجراي آن مسائل مختلف

 
رعایت شوند. 

درویش درباره این نامه می گوید: «این نامه که بخش قابل توجهی از متخصصان قابل احترام امضایش کردند تاکید می کند که
سازمان محیط زیست باید شفافیت داشته باشد و تا زمانی که ظرفیت زیستگاه در مناطق حفاظت شده مشخص نشده سازمان محیط
زیست مجاز نیست که پروانه شکار صادر کند، این نامه به زبان محترمانه به رییس سازمان محیط زیست می گوید به جاي این که
براي مناطق حفاظت شده که قادر به سرشماري آن نیستند، پروانه شکار صادر کنند از قرق هاي اختصاصی حمایت کنند و به این

 
ترتیب کارآفرینی کنند تا هم مردم به مشارکت دعوت شوند و هم هزینه هاي طبیعت را روي دوش جذابیت هایش بیافتد.» 

 
بیشتر بخوانید: پول بدهید، شکار کنید/ موافقان و مخالفان صدور مجوز شکار چه می گویند؟ 

 
ظرفیت زیست گاه ها معلوم است؟ 

در واقع به نظر می رسد که وجود موانع مختلف باعث شده است تا برنامه سازمان محیط زیست براي فروش پروانه شکار در راستاي

 
حفظ حیات وحش به طور کاملی اجرا نشود. 

مسئولین محیط زیست می گویند که نحوه صدور پروانه شکار براي گونه ها در مناطق مختلف از این قرار است؛ مناطق حفاظت شده
توسط سازمان محیط زیست سالی دوبار سرشماري می شوند، بعد از ارزیابی جمعیت یک کمیته فنی با حضور افراد مختلف تشکیل
می شود تا مشخص شود که براي یک منطقه پروانه شکار صادر بشود یا نه، سپس اعلام می شود که براي هر گونه با چه سنی چه

 
تعداد مجوز صادر شود. 

اما انجام این کار به این سادگی ها هم نیست چراکه نسبت به نحوه سرشماري حیوانات و نحوه محاسبه ظرفیت زیست گاه ها ابهاماتی

 
وجود دارد و همین موضوع سوالاتی نسبت به پروانه هاي صادر شده به وجود می آورد. 

درویش در این رابطه، توضیح می دهد: «خیلی ساده ست، می گویند حدود 17درصد مساحت کل کشور مناطق حفاظت شده اند.
سازمان محیط زیست در سایتش به تفکیک اعلام کند ظرفیت هر کدام از این زیست گاه ها براي هرگونه چقدر است، باید این ها را به



تفکیک هرسال اعلام کنند بعد بگویند مثلا چون در یک سالی جمعیت بیشتر از ظرفیت است یک تعدادي پروانه شکار صادر می

 
کنند. اما سازمان محیط زیست کجا چنین شفافیتی به خرج داده است؟» 

 
قرق یا شکارگاه هاي سلطنتی؟ 

در بخش دیگري از نامه 80 کارشناس حیات وحش، آن ها خواستار استفاده از قرق ها براي مدیریت شکار هستند؛ قرق ها مناطقی در
نزدیک مناطق حفاظت شده هستند که در آن با شروط مختلف و رسیدن جمعیت گونه ها به اندازه اي مشخص اجازه شکار 3 تا

 
6درصد جمعیت صادر می شود. 

بسیاري از متخصصان وجود این مناطق را راهکاري براي کاهش شکار غیرقانونی و نجات حیات وحش کشور می دانند، اما آنچه داخل

 
برخی از قرق ها رخ می دهد نگرانی هاي زیادي به وجود آورده است. 

رئیس کمیته محیط زیست در کرسی سلامت اجتماعی یونسکو، در این رابطه می گوید: «برخی از قرق ها کارنامه بسیار موفقی
داشتند، مخصوصا آن هایی که از ظرفیت NGOها و جوانان فارق التحصیل استفاده کردند. اما مشکلاتی وجود دارد و متاسفانه برخی
از آن ها به شکارگاه هاي سلطنتی تبدیل شده اند، یعنی یک فرد ثروتمند چند نفر را اجیر می کند و اصلا روح مشارکت در گروهشان
وجود ندارد. بعد هم قرقر را به محلی براي شکار تفریحی براي دوستانش تبدیل می کند. از سویی انقدر آبشخور و علوفه دستی در
منطقه رها می کنند تا دام هاي وحشی وارد منطقه شان شوند. این کار عین دامداري سنتی است، یعنی به این حیوانات آب غذا داده

 
می شوند که بعدا آن ها را بکشند.» 

در واقع منظور درویش از شکارگاه هاي سلطنتی مناطقی است که فقط یک گروه افراد ثروتمند اجازه شکار در آن دارند، حدود 100
سال پیش هم به شکل مشابهی شکارگاه هاي خاصی فقط براي پادشاهان در ایران وجود داشتند، براي مثال تنگه واشی یکی از

 
شکارگاه هاي معروف ناصرالدین شاه بود. 

 
 

 
از سوي دیگر انتقاداتی نسبت به هدف اصلی تاسیس این قرق ها هم وجود دارد، که در نامه کارشناسان به آن اشاره اي نشده است. 

درویش می گوید: «نهایت آرزوي ما در قرق ها این است که در نهایت آن ها به اکوسافاري تبدیل شوند، یعنی مردم به آن جا بیاییند
و از تماشاي حیوانات لذت ببرند و نه از کشتار آن ها، من در این بخش با محتواي این نامه زاویه دارم. در محتواي نامه باید تاکید می
شد که هرچند قرق هاي حفاظتی به مراتب دست آورد بهتري از شیوه کنونی مدیریت سازمان محیط زیست داشته اند و توانسته به



مراتب میزان مشارکت مردم را افزایش بدهند، اما بهتر بود که این قرق ها اولا از این حالت سلنطتی خارج بشوند و به تدریج به

 
اکوسافاري ها تبدیل شوند و به تدریج شاهد منع هر گونه شکار در آن باشیم.» 

او ادامه می دهد: «اصولا راهبرد بلندمدتمان باید این باشد که هزینه شکار را بالا ببریم و به جایی برسیم که هیچ شهروندي فکر نکند
که انتشار عکس کنار شکارش قابل افتخار است. تا رسیدن به اینجا باید از قرق هاي حمایتی مشارکتی حمایت کنیم و نه از قرق هاي

 
اختصاصی که افراد ثروتمند آن را به یک شکارگاه اختصاصی براي خودشان تبدیل کرده اند.» 
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تدوین نقشه جامع موسیقی و توسعه پایدار روستایی ملل راه ابریشم

منبع: وزارت راه و شهرسازيشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/08/05

دبیرکل کمیته ملی اسکان بشر ملل متحد از تهیه و تدوین نقشه جامع موسیقی و توسعه پایدار روستایی ملل راه ابریشم در
کمیته ملی اسکان بشر با همکاري مرکز موسیقی شرق در ایران، خبر داد.

دبیرکل کمیته ملی اسکان بشر خبر داد تدوین نقشه جامع موسیقی و توسعه پایدار روستایی ملل راه ابریشم دبیرکل کمیته
ملی اسکان بشر ملل متحد از تهیه و تدوین نقشه جامع موسیقی
و توسعه پایدار روستایی ملل راه ابریشم در کمیته ملی اسکان
بشر با همکاري مرکز موسیقی شرق در ایران، خبر داد. به گزارش
پایگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، روز پنجشنبه اول آبان
جلسه همفکري و بررسی همکاري مشترك در زمینه پروژه هاي
پیشنهادي به شکل ویدئوکنفرانس با حضور محمدمهدي
مظاهري دبیرکل کمیته ملی اسکان بشر ملل متحد، و مرکز
موسیقی شرق در ایران و برخی از اندیشمندان این عرصه برگزار
شد. جلسه برگزار شده در خصوص نحوه همکاري در حوزه
توسعه و زنجیره سازي روستاها و شهرهاي در مسیر راه ابریشم با

رویکرد فرهنگی –و گردشگري بود. همچنین فراهم کردن زمینه توسعه پروژه بین المللی نرم افزار ایسلا - ISLA با هزاران کاربر در
حوزه اقتصاد و کارآفرینی الکترونیک آموزشی، زبان، موسیقی و گردشگري روستاها و شهرهاي ملل راه ابریشم با حمایت کمیته ملی

 
اسکان بشر از دیگر موارد مورد توافق، جهت همکاري طرفین این نشست بود. 

مظاهري دبیرکل کمیته ملی اسکان بشر ملل متحد بر لزوم اجرایی شدن سریع پروژه ها و استفاده بیش از پیش از ظرفیت هاي ملی
و بین المللی موجود تأکید کرده و گفت: در شرایط فعلی بستر براي تعاملات بین المللی در جهت حمایت همه جانبه از پروژه هاي

 
جامع و کارآمد فراهم است. 

 
به گفته مظاهري، نقشه جامع موسیقی و توسعه پایدار شهري و روستایی ملل راه ابریشم براي نخستین بار ارایه شده است. 

قابل ذکر است که مرداد ماه سال جاري با وجود تلاش هاي آمریکا در جهت مانع تراشی براي فعالیت هاي کشورمان در نهادهاي بین
المللی، جمهوري اسلامی ایران موفق شد جایگاه ریاست شوراي اجرایی برنامه اسکان بشر ملل متحد را براي دوره 2020-2021

میلادي به دست آورد.



غرفه هاي خیابانی و آینده پایدار براي شهرهاي پساکرونا

منبع: ایمناشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/08/05

اگرچه پاندمی کووید -19 به بدترین شکل ممکن شهرها و مردم را تحت تأثیر قرار داده، با این حال نتایج مثبت زیادي دست
کم در تغییر نگرش طراحان شهري نیز از خود به جاي گذاشته است.

 
غرفه هاي خیابانی و آینده پایدار براي شهرهاي پساکرونا 

 اگرچه پاندمی کووید -19 به بدترین شکل ممکن شهرها و مردم

 
را تحت تأثیر قرار داده، با این حال نتایج مثبت زیادي دست کم در تغییر نگرش طراحان شهري نیز از خود به جاي گذاشته است. 

به گزارش سرویس ترجمه ایمنا، لی که چیانگ نخست وزیر جمهوري خلق چین در یک گفتگوي تلویزیونی اعلام کرد که طرح هاي
زیادي براي بهبود زندگی شهري پساکرونا در نظر گرفته و ایجاد 9 میلیون شغل و کاهش بیکاري شهري به میزان 5. 5 درصد را در
اولویت برنامه هاي خود داده است. که چیانگ بیش از هر چیز دیگر، در سخنان خود بر افزایش غرفه هاي خیابانی و دست فروشی ها
در شهر اشاره و این رویکرد را به عنوان بهترین استراتژي براي کاهش نرخ بیکاري در کشور اعلام کرد. جالب است بدانید که تا پیش
از این، دولت چین به مدت چند دهه پی در پی، تمام تلاش خود را به کار گرفته بود تا خیابان هاي سراسر کشور را از وجود هر گونه
دست فروش پاك کند اما ظهور کرونا یک بار دیگر مقامات را به ترویج دست فروشی به عنوان منبع جدیدي از اشتغال و رشد

 
اقتصادي سوق داد. 

 
 



در حال حاضر، بیش از دو میلیارد نفر از مردم جهان، یعنی بیش از 50 درصد جمعیت مشغول به کار، خصوصاً در کشورهاي در حال
توسعه، در اقتصاد غیر رسمی فعالیت می کنند. بسیاري از مردم، به علت ناتوانی جسمی یا مالی قادر به فعالیت در محیط هاي کاري
یا کارآفرینی براي خود نیستند. غرفه ها یا دست فروشی هاي خیابانی، به دلایل مختلف، یکی از بهترین استراتژي ها جهت کارآفرینی

 
براي این گروه هاي اجتماعی آسیب پذیر است که در ادامه به شرح هر علت پرداخته می شود. 

دست فروشی، سنتی دیرینه فروشنده هاي دوره گرد معمولاً به فروش همه اقلام نظیر غذا، کتاب، وسایل خانه، لباس و حتی اسباب
بازي می پردازند. دست فروشی یک سنت بسیار دیرینه در زندگی شهري ایالات متحده آمریکا به شمار می رود و تاریخ پیدایش آن به
سال 1886 باز می گردد یعنی زمانی که براي اولین بار ارابه اي حاوي اقلام مصرفی مردم در خیابان هاي سراسر کلانشهر نیویورك را
به خود جذب کرد. در سال 1900، تعداد دست فروشان خیابانی شهر به 25 هزار نفر رسید که این افراد از عینک آفتابی گرفته تا

 
سبزیجات و غذاهاي آماده، تمام اقلام مورد نیاز شهروندان را در گاري هاي خود به نقاط مختلف شهر حمل می کردند. 

 
 

دست فروشی خیابانی از زمان هاي قدیم، شغلی با نیاز به سرمایه کم و درآمد نسبتاً خوب براي فقرا و مهاجران آمریکایی بوده که در
طول تاریخ، زمینه موفقیت بسیاري از مردم تهیدست آمریکایی را فراهم آورده است. این شغل، همچنان در بسیاري از نقاط این کشور
رایج است اما متأسفانه بسیاري از مقامات رسمی نیز براي جمع آوري دست فروشان از خیابان ها، از هیچ تلاشی دریغ نکرده اند.
بسیاري از این افراد، دست فروشی را عاملی براي ایجاد مزاحمت و کاهش بهداشت عمومی پنداشته و فعالیت در غرفه هاي خیابانی را
یا ممنوع کرده یا آن ها را به حاشیه هاي شهر انتقال داده اند. از سوي دیگر، بسیاري از مغازه داران نیز وجود دست فروشان در شهر

 
را عاملی براي کاهش فروش خود دانسته و در این خصوص نزد مقامات رسمی شهر خود شکایت کرده اند. 

 
 



دست فروشی و اقتصاد غیررسمی شهري اگرچه چالش هاي بسیاري بر سر راه دست فروشان شهري در نقاط مختلف جهان وجود
دارد، با این حال، همچنان در بسیاري از شهرهاي جهان، مردم از این طریق کسب درآمد می کنند. به عنوان مثال، گروهی از محققان
در سال 2017 به مطالعه دست فروشی هاي خیابانی در شهر کالی، واقع در کلمبیا، پرداختند و به نتایج جالبی دست یافتند. دست
فروشان این شهر وضعیت هاي بسیار متفاوتی را تجربه می کردند؛ کسانی که در مراکز شهر مشغول به فعالیت بودند، از نظر اقتصادي
جز افراد ثروتمند شهر به حساب می آمدند، حال آن که دوره گردهایی که در مناطق فقیرنشین یا حاشیه هاي شهر، اقلام خود را به

 
فروش می گذاشتند، تنها قادر به تهیه مایحتاج ضروري خود و خانواده هایشان بودند. 

 
 

از سال 1950 تا 2000، بسیاري از کشورهاي کم درآمد تلاش کردند دست فروشی خیابانی را به طور کامل از بین ببرند و اغلب آن
ها، با افراد دوره گرد بسیار خشمگینانه برخورد می کردند. این در حالی است، که در چند سال اخیر، یک بار دیگر دست فروشی به
عنوان رویکردي بسیار کارآمد در پایداري اقتصاد و کاهش فقر در بسیاري از نقاط دنیا ترویج یافته است. به عنوان مثال، از سال 2003
به بعد، جمع آوري افراد دست فروش از خیابان هاي کلمبیا، بدون فراهم آوردن شغل جایگزین براي آنان، امري غیرقانونی به حساب

 
آمده است و عاملان آن با برخورد مأموران امنیتی مواجه می شوند. 

دست فروشی در دوران پاندمی بسیاري از منتقدان بر این باورند که ترویج دست فروشی و غرفه هاي خیابانی از جنبه هاي مختلف،
رویکردي بسیار مناسب براي دوران کرونا به حساب می آید؛ از یک سو، افرادي که شغل خود را بر اثر پاندمی کووید -19 از دست
داده اند، می توانند با کمترین سرمایه، کار خود را در این بخش آغاز کنند، از سوي دیگر، غرفه هاي خیابانی بیشتر از فروشگاه هاي
امکان فاصله گذاري اجتماعی را بین مردم به وجود می آورد و از همه مهم تر اینکه، در پی تغییراتی نظیر پیاده راه سازي خیابان ها و
پهن تر شدن پیاده روها، که در طراحی شهري دوران کرونا صورت گرفته، فرصت هاي بیشتري براي تجارت هاي خیابانی فراهم آمده
است. دست فروشی خیابانی به طور چشمگیري پویایی شهر را تحت تأثیر قرار می دهد و امنیت عمومی را به طور قابل توجهی

 
افزایش می دهد. 





نشست تخصصی"تحولات بازارهاي اقتصادي ایران" برگزار شد

منبع: ایسناشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/08/05

جمعی از صاحب نظران اقتصادي در دانشگاه رازي کرمانشاه گردهم آمدند و به بررسی وضعیت اقتصاد ایران و تاثیر آن بر
بازارهاي مالی کشور پرداختند.

در نشست تخصصی "تحولات بازارهاي اقتصادي ایران" که
امروز ( 5 آبان) در دانشکده علوم اجتماعی، اقتصاد و
کارآفرینی دانشگاه رازي کرمانشاه برگزار شد، معاون
اقتصادي استانداري و جمعی از اساتید دانشگاه حضور
داشتند و به بیان دیدگاه ها و راهکارهاي خود براي بهبود

 
وضعیت اقتصادي پرداختند. 

دکتر سهراب دل انگیزان رئیس دانشکده علوم اجتماعی، اقتصاد و کارآفرینی دانشگاه رازي کرمانشاه در این نشست با اشاره به
مشکلات اقتصادي که امروز کشور با آن مواجه است، گفت: این مشکلات طی بازه زمانی کوتاهی ایجاد نشده، بلکه انباشت انبوهی از

 
مشکلات در سالیان متمادي است که امروز شاهد سرریز آن هستیم. 

وي از عوامل متعددي که بر مشکلات اقتصادي امروز کشور اثرگذار است یاد کرد و ادامه داد: پس از پیروزي انقلاب، تضاد سیاست
هاي ما با غرب باعث اعمال تحریم هایی علیه ما شد که در این سالها بر شدت آن افزوده شده و هیچگاه به این فکر نکردیم در زمان

 
اوج فشارها با چه راهکار و استراتژي قرار است از مشکلات خارج شویم. 

این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: در دولت گذشته طرحی براي تعاملات با جهان با عنوان "برجام" به امضا رسید که در آن زمان
گشایش هاي قابل توجهی را به همراه داشت، اما به جایی رسیدیم که هم در داخل و هم خارج مباحثی درباره اینکه برجام نباید

 
عملیاتی شود شکل گرفت و به این فکر نکردیم که جایگزین برجام چه خواهد بود. 

دل انگیزان یکی از راهکارهاي مهم تعدیل مشکلات اقتصادي را تعیین تکلیف مسائل خارجی و خصوصا اقتصاد سیاسی دانست و

 
عنوان کرد: اگر این روند را دنبال نکنیم، این مشکلات مدام تکرار خواهد شد. 

وي تعریف کردن روابط برون مرزي در قالب چارچوب هایی که کشور دارد را براي کاهش بخشی از این انباشت مشکلات ضروري

 
دانست و ااضافه کرد: برخی از کشورها تجربیات بسیار موفقی در این زمینه دارند. 

این استاد اقتصاد یکی دیگر از عوامل اثرگذار بر مشکلات اقتصادي کشور را عدم همگرایی منافع فردي و ملی در داخل کشور دانست و
یادآودر شد: اینکه برخی افراد منافع و خواسته هاي خود که گاهی در تضاد با منافع کشور است را ترجیح می دهند، به مشکلات

 
اقتصادي دامن می زند. 



دل انگیزان ادامه داد: از سوي دیگر در برخی موارد با ساختار تصمیم گیري نادرستی در کشور مواجهیم که مشکلات را دو چندان می
کند و براي اصلاح این موضوع ابتدا باید شیوه گزینش افراد در ساختارهاي تصمیم گیري اصلاح شود و به سمت استفاده از ظرفیت

 
افراد جوان و توانمند برویم. 

وي تاکید کرد: حتی براي حل این مشکل، اصلاح قانون اساسی و در برخی از زمینه ها قانون زدایی و مقررات زدایی نیز ضروري است.

این استاد دانشگاه از پیامدهاي شیوع بیماري کرونا بر تشدید مشکلات اقتصادي کشور هم یاد کرد و افزود: در این بحران از یک سو
هم باید به اقشار آسیب پذیر توجه شود و هم بنگاه هاي اقتصادي حمایت شوند تا افزایش نیروي بیکار و تشدید فقر را نداشته باشیم.

 
البته باید مد نظر داشت که منابع مالی دولت براي اینکه حمایت هاي مستمري از هر دو بخش داشته باشد محدود است. 

وي در ادامه بر لزوم برپایی نشست هاي تخصصی از این دست خصوصا تا پایان امسال تاکید کرد و گفت: نباید اجازه دهیم شرایط

 
بیماري کرونا فعالیت هاي کارشناسی دانشگاه را تعطیل کند و باید این برنامه ها را به صورت مجازي دنبال کنیم. 

 
در ادامه این نشست سایر افراد نیز به بیان دیدگاه ها و نظرات خود پرداختند. 

همچنین دو تفاهم نامه همکاري نیز در این جلسه امضا شد که یک تفاهم نامه بین دانشکده علوم اجتماعی، اقتصاد و کارآفرینی
دانشگاه رازي کرمانشاه با معاونت اقتصادي استانداري در زمینه فعالیت هاي مشترك (آموزش، تحقیقات و پژوهش) و تفاهم نامه دیگر
بین دانشکده علوم اجتماعی، اقتصاد و کارآفرینی دانشگاه رازي کرمانشاه و بورس منطقه اي کرمانشاه به منظور توسعه فرایندهاي

 
بورسی بود. 

انتهاي پیام



روایت تازه اي از کارآفرینی در «دست هاي یاري رسان»/ تلاش زنان

کارآفرین به شبکه یک رسید

منبع: آناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/08/05

روایتی از تلاش زنان استان گلستان براي کارآفرینی در قالب مستند «دست هاي یاري رسان» روي آنتن شبکه یک می رود.

روایتی از تلاش زنان استان گلستان براي کارآفرینی در
قالب مستند «دست هاي یاري رسان» روي آنتن شبکه
یک می رود. به گزارش گروه فرهنگ و هنر خبرگزاري آنا
از روابط عمومی شبکه یک سیما، مستند «دست هاي یاري
رسان» با روایتی از تلاش زنان استان گلستان براي

 
کارآفرینی از شبکه یک پخش می شود. 

این مستند که امشب ساعت 23:59 پخش خواهد شد به

 
کارآفرینی بومی در بین بانوان استان گلستان در زمینه صنعت ریسندگی و بافندگی اختصاص دارد. 

در این برنامه گزارشی از پرداخت 953 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی در استان ارائه می شود که از طریق آن براي 1781

 
نفر ایجاد اشتغال شده است. 

این برنامه کاري از گروه تامین برنامه شبکه یک سیماست که تلاش دارد در مدت 24دقیقه تاثیر این اشتغال زایی در رونق اقتصادي

 
مناطق نیمه روستایی گلستان، را به تصویر بکشد. 

انتهاي پیام /4143/



سرمایه اي که به سمت تولید می آید مستحق حمایت است

منبع: موجشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/08/05

نماینده مردم تفت و میبد با اشاره به همت مردم شریف
میبد در ورود به حوزه تولید و نیاز به ورود موثرتر مدیران
دولتی، گفت: اینکه سرمایه میبدي ها به سمت خرید ارز و
دلار و طلا نمیرود و به سمت تولیدمی اید باید قدر آن را

 
دانست و با تمام توان حمایت کرد. 

در جلسه اي که با حضور سید جلیل میرمحمدي نماینده
مردم تفت و میبد، طالبی استاندار یزد، عظیمی معاون
استاندار یزد و رییس شهرك هاي صنعتی استان و مدیران

کل آب، برق و گاز در مورد شهرك دو صنعتی میبد تشکیل شد، فلاح فرماندار میبد توضیحاتی در مورد ظرفیتی کارآفرینی مردم
میبد و نیاز مبرم به سرمایه گذاري در بخش تولید جهت ارتقاي اقتصاد کشور داد و خواستار حمایت مسئولین استانی درباره تامین

 
زیرساخت هاي مورد نیاز شهرك صنعتی دو میبد گزارشی ارائه کرد. 

در ادامه هر کدام از مسئولین مربوطه در مورد جزئیات مشکلات این شهرك صنعتی و راهکارهاي رفع مشکلات توضیحاتی ارائه

 
کردند. 

میرمحمدي نیز در این جلسه با اشاره به همت مردم شریف میبد در ورود به حوزه تولید و نیاز به ورود موثرتر مدیران دولتی، گفت:
اینکه سرمایه میبدي ها به سمت خرید ارز و دلار و طلا نمیرود و به سمت تولیدمی اید باید قدر آن را دانست و با تمام توان حمایت

 
کرد. 

وي افزود: در مورد تامین زیرساخت هایی مانند برق مورد نیاز شهرك دو، درخواست می کنم قول و قرارهاي بلند مدت چند ساله

 
براي رفع مشکل داده نشود و سریع تر نسبت به حل آنها اقدام شود. 

طالبی استاندار یزد نیز با تشکر از پیگیري هاي میرمحمدي نماینده مردم شهرستان هاي تفت و میبد، و دیگر مسئولین گفت: تقاضاي

 
سرمایه گذاري داخلی در میبد باید با تامین زیرساخت هاي مورد نیاز به درستی پاسخ داده شود. 

وي گفت: اینکه سرمایه گذار میبدي حتی به استانهاي دیگر می روند براي ما افتخار است، حتی با اینکه برخی این نگاه را دارند که
فرار سرمایه گذاري اتفاق افتاده است، البته باید همه زیرساختها فراهم شود که این رفتن سرمایه گذار به شهر هاي دیگر به خاطر

 
کمبود حمایت ها نباشد. 



میرمحمدي در ادامه به همراه فرماندار میبد جلسه اي با مهندس صادقیان معاون عمرانی استاندار یزد، برگزار و پیگیري برخی از

 
پروژهاي عمرانی میبد مانند پل روستاي درین و ... را انجام داد. 

جلسه دیگري نیز با حضور مسعود شریعتی مدیرکل ورزش و جوانان استان صورت گرفت که پروژه هاي مختلف ورزشی میبد مانند
چمن مصنوعی بزرگ و پیست موتورسواري میبد مورد بحث قرار گرفت و جهت اتمام و پیگیري تکمیل آنها و جذب بودجه هاي مورد

نیاز تبادل نظر صورت گرفت.



فرصت هاي ایران در پس تحریم حداکثري

منبع: خبرخودروشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/08/05

روزنامه شرق: اغلب کشورهایی که اکنون آنها را به عنوان کشورهاي موفق دهه هاي اخیر در مسیر توسعه می شناسیم، از جمله
کره جنوبی، مالزي، بوتسوانا، فنلاند و سنگاپور شرایط و چالش هاي مشابهی را پشت سر گذاشته اند. تجربه بحران و تهدید خارجی

 
براي همه آنها وجود داشته است. 

آنها که در گذشته بحرانی را تجربه کرده بودند، آن تجربه در بحران بعدي بسیار به کارشان آمد و مقاومت و توان تدبیرشان را افزایش
داد. برخی از آنها مانند فنلاند در بحرانی ترین شرایط از حمایت کشورهاي دوست محروم و تنها ماندند؛ برخی از آنها به تله

 
خودمظلوم بینی و گاهی خودکم بینی در بخشی از بازیگران و مردم گرفتار شدند. 

اما بعضی از آنها از برخی چارچوب هاي ذهنی عبور کرده و در زمینه هایی با کشورهاي طرف جنگ، توافق کردند. فنلاند در دهه 40
به بعضی خواسته هاي شوروي تن داد اما استقلال خود را حفظ کرد و سپس تبدیل به یکی از موفق ترین ها شد. (لفتویچ، دایموند).

 
یکی از دلایل عبور آنها از بحران، انعطاف پذیري اقتصادشان بود. 

 
1. جابه جایی تمرکز اقتصاد در بخش هاي کشاورزي، صنعت و خدمات 

2. استفاده از ظرفیت هاي ناشناخته در بخش رسمی و غیررسمی اقتصاد (در برخی کشورها در دوره بحران اقتصادي، سهم اشتغال

 
غیررسمی از تولید ملی، از اشتغال رسمی پیشی گرفت) 

 
3. موقعیت ژئواکونومی آنها از عوامل این انعطاف پذیري بود. این ظرفیت ها در ایران به وفور وجود دارد. 

پذیرش ضعف ها و مسئولیت آنها و ایجاد تغییرات بنیادي پس از دوره بحران از مهم ترین ویژگی هاي مثبت کشورهاي موفق در این
گروه بوده است. برخی براي آغاز تغییرات، به صورت انتخابی الگوهاي سیاستی مناسب را از بین گزینه هاي موفقِ تجربه شده در

 
کشورهاي پیشرفته به کار گرفتند. اما تقریبا همه آنها پس از دوره بحران دست به تغییرات بنیادي در اقتصاد خود زدند. 

به نظر می رسد ایران اینک همه تجارب دوره بحران همه کشورهاي موصوف را یک جا تجربه می کند. اما درباره ایران، مهم تر آن

 
است که آیا از فرصت تاریخی تغییر بنیادي در ساختار و سازوکار مدیریت اقتصاد کشور استفاده می شود؟ 

اگر یک کارشناس بین المللی مرتبط وارد کشوري شبیه ایران شود، بی تردید مشخصاتی را برمی شمرد که نشان دهنده یک اقتصاد
دستوري است. بیش از 60 درصد ارزش افزوده صنعتی را شرکت هاي بزرگ تولید می کنند که عمده آنها دولتی و شبه دولتی
هستند. همه این شرکت ها و فعالیت ها کم و بیش از حمایت مستقیم و بلاعوض دولت برخوردارند. سازمان هاي دولتی متعددي
مانند سازمان شیلات، سازمان چاي، سازمان ایدرو و شرکت نگهداري اماکن ورزشی در کشور وجود دارند که به جاي توسعه بخش
خصوصی هدف، به مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي مشغول اند. دولتی بودن به قدري در عمق سازه هاي اقتصاد کشور نفوذ



 
کرده که کوشش هاي معطوف به خصوصی سازي را با شکست مواجه کرده است. 

اما وقتی پاي حمایت از کسب وکارهاي خصوصی به میان می آید، قوانین، قواعد و ادعاهاي بسیاري از نخبگان دولتی مبنی بر ضرورت
دخالت نکردن دولت در بخش خصوصی از کاپیتالیست ترین جوامع نیز پیشی می گیرد. آیا نمونه اي وجود دارد که دولت براي حضور
یک کسب وکار خصوصی در بازار جهانی، به آن به صورت بلاعوض کمک کرده باشد یا مثلا ریسک نوسانات بازارش را پوشش دهد؟ در
کشورهاي با اقتصاد کاپیتالیستی اما از این دست نمونه بسیار است. صحنه هاي پرمزاح آنجاست که پیشنهاد هاي به کارگیري
مکانیسم هاي جدید حمایت از بخش خصوصی با تعجب و پس زدن عالمانه برخی دولتمردان با تأکید بر آزادي اقتصاد مواجه می

 
شود. از قضا بخش خصوصی اولین قربانی این مسیر است. 

نتیجه، یک اقتصاد کاپیتونیستیِ معوج است. از منظر یک کارشناس بیرونی، در اقتصادي با این شواهد از اعوجاج، تولید ملی پایین،
بهره وري منفی، فساد، نابرابري و مهاجرت روستا به شهر برون دادهایی بدیهی هستند و پرداختن به آنها به عنوان موضوع اصلی،
شوخی اي بیش نیست. تهدید خارجی پیش نیاز اصلاحات بنیادین در کشورها نیست. اما در بسیاري از کشورها نقطه عطف تحولات

 
عمیق بوده است. 

کسادي اقتصادي در بطن خود تحول و نوآوري دارد (هیرشمن). پیش نیاز هر اقدام اصلاحی بنیادین در کشور، بلکه خود اقدام
بنیادین آن است که اقتصاد کاپیتونیستی موجود (ترکیب نامتجانس کاپیتالیسم و کمونیسم) به عنوان میراث جریان یافته از بیش از
هفت دهه قبل، در فرصت تاریخی به وجودآمده از تهدید خارجی و تحریم به تدریج به تاریخ بپیوندد؛ در غیر این صورت افقی براي

اقتصاد کشور روشن نخواهد شد.



تغییر وزن درآمدهاي دولت از خودرو

منبع: خبرخودروشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/08/05

دنیاي اقتصاد : در شرایطی واگذاري سهام دولتی خودروسازان درهاله اي از ابهام قرار دارد که به نظر می رسد با روند کاهشی

 
درآمدزایی دولت از صنعت خودرو، سازوکار جدیدي براي تسریع واگذاري ها در نظر گرفته شود. 

پیش از این رضا رحمانی وزیر پیشین صمت، وعده واگذاري ها تا
پایان سال جاري را داده بود، این در شرایطی است که همراه با
عزل وي توسط رئیس جمهور سازوکار واگذاري سهام دولت در
خودروسازي ها تغییرکرد. به این ترتیب واگذاري سهام دولتی
خودروسازان در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري موسوم به
ETF در دستور کار قرار گرفت. این در شرایطی است که طبق
شنیده ها به دلیل مشکلات پرداخت در تسهیلات بانکی ظاهرا
هنوز امکان این نوع عرضه وجود ندارد. در این بین برخی از

دست اندرکاران صنعت خودرو با تاکید بر کاهش درآمد هاي دولتی از کانال خودروسازي تاکید دارند که ممکن است دولت
سازوکارجدیدي را براي تسریع واگذاري ها در دستور کار قرار دهد. اما همان طور که عنوان شد کاهش درآمد هاي دولتی از
خودروسازي به طور حتم می تواند انگیزه اي قوي براي واگذاري ها باشد.آنچه مشخص است دولت طی دو سال گذشته همراه با اعمال
تحریم هاي بین المللی از یک سو درآمدهاي خود از مسیر تولید در شرکت هاي خودروساز را از دست داد و از سوي دیگر در اقدامی

 
خودخواسته درآمد ناشی از واردات را نیز به روي خود بست. 

به این ترتیب به نظر می رسد که در حال حاضر دولت نه تنها طبق رویه سال هاي گذشته از خودروسازي درآمدزایی نمی کند، بلکه
هزینه زیادي نیز بابت گردش چرخ تولید در شرکت هاي خودروساز باید پرداخت کند. یکی از این هزینه ها، اشتغال است. در صنایع
دولتی به دلیل اینکه دولت مسوول اشتغال است، براي حل مشکل بیکاري، نیروي کار بیشتري بر صنایع زیرنظر خود تحمیل می کند.
البته این مساله بیشتر در کشورهاي درحال توسعه اتفاق می افتد. همین مساله اشتغال اضافی بر واحدهاي تولیدي تحمیل می کند.به
این ترتیب در حالی که تنها بخشی از سهام صنعت خودروي کشور در اختیار دولت است، اما به دلیل مدیریت دولتی میزان اشتغال در
این صنعت تابعی از تولید نبوده و درشرایط افزایش یا کاهش تولید، میزان اشتغال از خودروسازي ها از روند صعودي برخوردار بوده
است. حالا اما دولتی که از کانال هاي مختلف از جمله تعرفه، مالیات و... از صنعت خودرو کسب درآمد می کرد با انبوهی از هزینه
هاي تکلیفی و غیرتکلیفی خودروسازان روبه رو است. این در شرایطی است که با توجه به وضعیت خودروسازي کشور و انباشت زیان و

 
ضرر در این واحدها، فروش سهام نیز نمی تواند قریب الوقوع باشد. 

حال سوالی که مطرح می شود این است که دولت چگونه می تواند در شرایط تحریمی کشور اولا درآمد خود از صنعت خودرو را احیا
کند و ثانیا این درآمد چگونه می تواند در مسیر رشد خودروسازي قرار گیرد؟ در این مورد دوتن از کارشناسان موسسه مطالعات و



پژوهش هاي بازرگانی در گزارشی با بررسی کانال هاي درآمدزایی دولت از صنعت خودرو براي هدایت این درآمدها به خصوص به

 
سوي تعمیق ساخت داخل پیشنهادهایی داده اند که در ادامه به آن پرداخته می شود. 

 
مسیرهاي درآمدزایی دولت از خودرو 

آنچه مشخص است دولت از مسیرهاي مالیات بر ارزش افزوده (خودروهاي تولیدي و وارداتی)، مالیات و عوارض بر واردات خودرو،
تعرفه واردات بر قطعات و اجزاي منفصله خودرو، مالیات بر درآمد از شرکت هاي خودروساز و قطعه ساز و سایر شرکت هاي فعال در
زنجیره ارزش خودرو، مالیات و درآمد ناشی از شماره گذاري خودرو، سهم سود دولت در شرکت هاي خودروسازي از محل سهام داري
و سایر درآمدهاي دولت مانند نقل و انتقال خودرو، مالیات شماره گذاري مجدد، عوارض شهرداري ها و سایر مالیات ها و جرایم، از
صنعت خودرو درآمدزایی می کند. پیش تر تصور بر این بود که تعرفه و عوارض مربوط به واردات خودرو بیشترین درآمدزایی را براي
دولت دارد. این در شرایطی است که تا پیش از سال 1397 نرخ ارز براساس سیاست هاي دولت پایین تر از نرخ واقعی آن بود، بنابراین
بخشی از درآمدهاي دولت از محل واردات از طریق سوبسید پرداختی بابت ارز ارزان قیمت، خنثی شده است. اما گزارش تهیه شده
توسط پژوهشگران موسسه پژوهش هاي بازرگانی مقایسه اي بین درآمدهاي دولتی از صنعت خودرو در دوران غیرتحریم و تحریم
است. به عنوان نمونه در سال 96 که هنوز تحریمی شکل نگرفته بود درآمد دولت با سال هاي 97 و 98 و حتی امسال که محدودیت
هاي بین المللی با شدت بیشتري دنبال می شود، بسیار متفاوت است. در این گزارش ابتدا به درآمدزایی دولت از کانال خودرو در سال

 
96 پرداخته شده، سالی که هنوز تحریمی اعمال نشده بود. 

در گزارش مذکور براساس آخرین داده هاي منتشره در صورت هاي مالی حسابرسی شده سه شرکت ایران خودرو، سایپا و پارس
خودرو، آمار واردات، قانون بودجه و داده هاي بانک مرکزي، نکاتی را درخصوص سهم درآمدهاي دولت از صنعت خودرو در سال
1396 (پیش از تحریم ها) مورد توجه قرار داده است. نکته اول اینکه حداقل 25 درصد قیمت فروش خودروهاي تولید داخل در قالب
مالیات، عوارض و تعرفه ورود قطعات به عنوان سهم درآمدي دولت قابل شناسایی است؛ این در حالی است که براي تولیدات مونتاژي
که به صورت قطعات و اجزاي منفصله وارد کشور می شوند (مانند محصولات خانواده چانگان و برلیانس) این سهم برابر با 35 درصد
است، بنابراین چنانچه به طور متوسط سهم درآمدهاي دولت از خودروهاي داخلی و مونتاژ معادل 30 درصد در نظر گرفته شود، سهم
دولت از فروش محصولات سه شرکت ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو در سال 1396 به ترتیب برابر 5/ 103، 8/ 38 و 24 هزار

 
میلیارد ریال و در مجموع با لحاظ سایر خودروسازان کشور 3/ 166 هزار میلیارد ریال برآورد شده است. 

اما نکته دیگري که براساس منابع مذکور مورد تاکید واقع شده این است که طبق آمار بانک مرکزي، درآمدهاي مالیاتی و نفتی دولت
در سال 96 به ترتیب برابر 1159 و 919 هزار میلیارد و در مجموع 2078 هزار میلیارد ریال بوده است. بنابراین سهم 9/ 15 درصدي
صنعت خودرو از درآمدهاي مالیاتی و 9/ 8 درصدي از مجموع درآمدهاي مالیاتی و نفتی، ارقام بالایی است. در این گزارش همچنین
عنوان شده که درآمدهاي یاد شده انگیزه لازم را براي تاکید دولت بر تحولات صنعت خودرو فراهم می سازد. اما نکته دیگري که
براساس داده هاي مذکور مورد اشاره قرار گرفته مربوط به سهم دولت از واردات خودرو در سال 96 است. برخلاف سال جاري دولت
در بودجه سالانه منابع درآمدي از واردات خودرو براي خود پیش بینی می کند. هر چند این رقم در سال هایی از پیش بینی دولت
پیش رفته و درآمد بیشتري را نصیب دولت کرده اما در سال هایی نیز رقم پیش بینی شده محقق نشده و دولت را به نوعی با کسري
بودجه همراه کرده است. بر این اساس در گزارش مذکور تاکید شده که در قانون بودجه سال 96، درآمد دولت از محل مالیات و
عوارض خودروهاي وارداتی معادل 3/ 42 هزار میلیارد ریال پیش بینی شده بود. با توجه به واردات 5/ 65 هزار میلیارد ریالی و نرخ 9

 
درصدي مالیات ارزش افزوده، در مجموع درآمد دولت از محل خودروهاي وارداتی به میزان 52 هزار میلیارد ریال بوده است. 

بنابراین، با لحاظ دو حوزه خودروهاي تولید داخل و خودروهاي وارداتی، سهم خودرو از درآمدهاي مالیاتی و مجموع درآمدهاي



مالیاتی و نفتی به ترتیب 4/ 20 و 4/ 11 درصد برآورد می شود. اما دولت از فروش هر خودرو در قالب مالیات نیز براي خود سهمی
درنظر گرفته است. این در شرایطی است که با افزایش تولید درآمد دولت روند افزایشی در پیش گرفته و با کاهش تولید نیز این روند
نزولی بوده است. در ادامه این گزارش آمده است که با توجه به تولید 4/ 1 میلیون دستگاه خودرو در کشور در سال 1396 (با متوسط
قیمت فروش 9/ 394 میلیون ریال)، درآمد دولت از محل مالیات هر خودرو حدود 5/ 118 میلیون ریال و براي هر دستگاه خودروي
وارداتی (با متوسط قیمت فروش 1737 میلیون ریال)، 742 میلیون ریال برآورد شده است. در کنار واردات و تولید دولت از سهامداري
خود در صنعت خودرو نیز کسب درآمد می کند. در گزارش موسسه پژوهش هاي بازرگانی نیز با اشاره به درآمدزایی دولت از
سهامداري این طور آمده است که در همین سال، درآمد دولت از محل سهامداري، مالیات بر درآمد و درآمد ناشی از مالیات، تعرفه و
عوارض قطعات وارداتی براي سه شرکت مورد بررسی بالغ بر 160 هزار میلیارد ریال بوده که با لحاظ مالیات و عوارض واردات
خودروي CBU و مالیات ارزش افزوده میزان درآمدهاي دولت به بیش از 380 هزار میلیارد ریال افزایش یافته است. به این ترتیب در
شرایطی شاهد حجم بالاي درآمد دولت از صنعت خودرو هستیم که قیمت بالاي محصولات خودروسازان همواره مورد انتقاد بوده

 
است. 

 
کاهش درآمدها در دوران تحریم 

همان طور که پیش تر عنوان شد با توقف واردات همراه با اعمال تحریم ها، منبع درآمد اصلی دولت از خودرو کاهش یافت.دراین
زمینه در گزارش موسسه پژوهش ها آمده است که مقایسه میزان واردات خودرو به صورت CBU، CKD و SKD در سال هاي 96 تا
98 و مقایسه نسبت ارزش واردات سال هاي 97 و 98 به سال 96، توام با تفاوت نرخ ارز رسمی و نیمایی در این سال ها، نشان دهنده
کاهش شدید واردات و در نتیجه کاهش درآمدهاي دولت از این ناحیه است در ادامه همچنین تاکید شده که با توجه به اینکه تولید
خودرو در سال هاي 97 و 98 بیش از 50 درصد مقدار تولید سال 96 بوده و همچنین، با توجه به افزایش قیمت خودرو درب کارخانه،
به نظر می رسد هرچند درآمد اسمی دولت از فروش تولیدکنندگان داخلی تامین شده است اما ارزش حقیقی این درآمد و سهم آن از
مجموع درآمدهاي دولت کاهش یافته است. اما عدم پرداخت مالیات بر سود شرکت هاي بزرگ خودروساز کشور در سال هاي 97 و
98 به واسطه زیان ده بودن آنها، موید کاهش درآمدهاي دولت از صنعت خودرو در این سال ها است. در ادامه این گزارش با توجه به
شواهد یادشده به کاهش چشمگیر درآمد دولت اشاره شده و آمده است که سهم درآمدهاي دولت از صنعت خودرو در سال هاي 97 و
98 به 50 درصد سهم درآمدهاي دولت نسبت به سال 96 کاهش یافته که یکی از علل اصلی این رخداد کاهش درآمدهاي ارزي
کشور و درنتیجه ممنوعیت واردات خودرو و دشواري تامین مجموعه ها و قطعات منفصله خارجی به واسطه تحریم ها و محدودیت

 
هاي ارزي بوده است. 

 
تجربه جهانی 

در گزارش موسسه پژوهش هاي بازرگانی با توجه به تجربه جهانی از دولت خواسته شده که نسبت به تغییر وزن درآمدهاي دولت در
خودرو، از ابزار تعرفه به ابزار هاي مالیاتی اقدام کند. اما چگونه؟ در این زمینه با توجه به تجربه جهانی تاکید شده دولت می تواند با
تمرکز درآمدهاي دولت بر ابزار مالیات در دو قالب مالیات بر مصرف و مالیات ارزش افزوده با هدف کاهش آلایندگی و مصرف سوخت
اقدام کند. آنچه مشخص است در حال حاضر مالیات ارزش افزوده جزو منابع درآمدي دولت است که هنگام خرید از خریدار اخذ می
شود، مالیات بر مصرف به صورت سالانه از مصرف کننده خودرو اخذ شده و براي محاسبه میزان آن با الهام از تجربه کشور ترکیه دو
شیوه پیشنهاد شده است. پیشنهاد اول اخذ مالیات بر مصرف به صورت سالانه و به مقداري ثابت بر مبناي سن، ظرفیت موتور و ارزش
خودرو است. در مورد تجربه ترکیه تاکید شده که مقدار مالیات بر مصرف خودرو در ترکیه در سال 2019 براي خودروهاي یک تا
3سال با ظرفیت موتور 1300 سی سی و ارزش 40 هزار لیر برابر با 964 لیر و براي خودروهاي با ظرفیت موتور بالاي 4 هزار سی سی
با ارزش بیش از 475 هزار لیر برابر با 45924 لیر بوده است. همچنین نرخ مالیات بر خودرو در ترکیه در سال 2020 تا 12 درصد



 
افزایش یافته است. 

اما پیشنهاد دوم نیز اخذ مالیات بر مصرف به صورت سالانه بر مبناي حاصل ضرب میزان سوخت مصرفی، یارانه سوخت و نرخ مالیات
است. در ادامه این گزارش به هدفمندسازي درآمد دولت از خودرو اشاره و تاکید شده که دولت می تواند با متناسب سازي نرخ تعرفه
با میزان داخلی سازي خودرو با اصلاح ردیف هاي تعرفه موجود در راستاي معنادار شدن اختلاف نرخ هاي ساخت داخل با درصد

داخلی سازي با هدف تعمیق ساخت داخل اقدام کند.



تلاش زن جوان براي رهایی از یک زندگی جهنمی

منبع: خبرخودروشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/08/05

روزنامه خراسان: دلسوزي و آبروداري هاي خانوادگی موجب شد تا اکنون زندگی ام در آستانه فروپاشی قرار گیرد. اگر روزي که

 
متوجه رفتارهاي غیرمتعارف همسرم شدم با متخصصان و کارشناسان مشورت می کردم و تصمیم عاقلانه اي می گرفتم امروز ... 

این ها بخشی از اظهارات زن 27ساله اي است که براي رهایی از یک زندگی جهنمی وارد کلانتري شده بود. او در حالی که بیان می
کرد پایه هاي آشیانه هشت ساله اش به لرزه درآمده است، درباره سرگذشت خود به کارشناس اجتماعی کلانتري قاسم آباد مشهد
گفت: 18ساله بودم که پسرخاله ام به خواستگاري ام آمد. چند ماه بود که خاله ام مدام به منزل ما رفت و آمد می کرد و به همراه

 
مادرم زمزمه هاي خوشبختی بعد از ازدواج با پسرخاله ام را کنار گوشم سر می دادند. 

آن ها از سر دلسوزي مرا وادار به ازدواج با «رحمان» می کردند چرا که معتقد بودند شناخت ما از یکدیگر، سعادت و خوشبختی مان
را تضمین می کند. پسرخاله ام چهار سال از من بزرگ تر بود و به صافکاري خودرو اشتغال داشت. با وجود این جوانی آرام و گوشه

 
گیر بود که کاري به کسی نداشت. 

خلاصه اصرارهاي خانوادگی به نتیجه رسید و من و «رحمان» پاي سفره عقد نشستیم. در حالی که حدود یک سال از مراسم عقدکنان
می گذشت، من رفتار نامتعارف یا ناشایستی از او ندیدم چرا که مشغول کارش بود و در روزهاي تعطیل نیز کنار من می ماند. یک
سال بعد، جشن عروسی ما با کمک خانواده ها برگزار شد و من و رحمان زندگی مشترکمان را در طبقه بالاي منزل خاله ام آغاز

 
کردیم. 

اما هنوز مدت زیادي از ازدواجمان سپري نشده بود که رفتارهاي نامتعارف رحمان توجه مرا به خودش جلب کرد. او شب ها دیر به
منزل می آمد و صبح ها نیز تا ظهر می خوابید. کم کم مشتریانش را از دست داد و به خاطر بدقولی هایش همواره با رانندگان

 
خودروها درگیري داشت. 

وقتی رفتارهاي او را براي خاله ام توضیح می دادم، او این رفتارها را توجیه می کرد و به کار زیاد پسرش و خستگی هاي شغلی ارتباط
می داد، تا این که روزي مقداري مواد مخدر (تریاك) از جیب همسرم پیدا کردم اما خاله ام مرا نصیحت می کرد که با این مشکل باید

 
کنار بیایم و چیزي به همسرم نگویم، چرا که آن روزها پسرم «حامد» را باردار بودم. 

من هم به دلیل بیماري مادرم و حفظ آبروي خانوادگی این موضوع را پنهان کردم ولی همسرم به حدي در گرداب مواد مخدر غرق
شد که دیگر مرا کتک می زد و با توهین و فحاشی و سوءظن هایش روزگارم را سیاه کرده بود. طولی نکشید که رحمان به مصرف
مواد مخدر صنعتی روي آورد و تعادل روحی و روانی اش را از دست داد. او شیشه هاي منزل و خودروي پدرش را براي هزینه هاي

 
اعتیادش تخریب می کرد. امروز هم که پسرم هفت ساله است جز درگیري و دعوا در منزل چیزي نمی بیند و ... 

ماجراي واقعی با همکاري پلیس پیشگیري خراسان رضوي





راه اندازي 10 شرکت سهامی عام پروژه

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/08/05

ایران اکونومیست- معاون وزیر صمت با بیان اینکه توسعه تامین مالی تولید از طریق بازار سرمایه در دستور کار قرار دارد،
گفت: 10 شرکت سهامی عام پروژه راه اندازي می شود.

سعید زرندي در مورد نحوه توسعه تأمین مالی تولید، اظهار
داشت: براي توسعه تأمین مالی تولید یکی از راهکارها
استفاده از ظرفیت هاي بازار سرمایه است چراکه هدف از
این اقدام متنوع سازي ابزارهاي تأمین مالی، هدایت منابع
موجود در جامعه و بازار سرمایه به سمت تولید و ایجاد
ارزش افزوده بوده که در نهایت به اشتغال زایی بیشتر در

 
بخش صنعت، معدن و تجارت نیز منجر می شود. 

معاون طرح و برنامه وزیر صمت افزود: در همین راستا
تاکنون سه اقدام عملی شامل پذیرش شرکت ها در بازار

سرمایه، محصولات در بورس کالا و انتشار اوراق بدهی، راه اندازي هلدینگ هاي سرمایه گذاري و شرکت هاي سهامی عام پروژه و

 
آزادسازي معادن در حبس از طریق واگذاري مجوزهاي معدنی در بورس را در دستور کار قرار داده ایم. 

 
اتخاذ 6 برنامه جهت پذیرش شرکت ها در بازار سرمایه، محصولات در بورس کالا و انتشار اوراق بدهی 

زرندي گفت: اگر به صورت تفکیکی بگویم، در مورد سیاست نخست یعنی «پذیرش شرکت ها در بازار سرمایه، محصولات در بورس
کالا و انتشار اوراق بدهی» تاکنون 6 برنامه اتخاذ شده است که شناسایی حدود 500 شرکت صنعتی و معدنی براي استفاده از ظرفیت

 
بازار سرمایه، نخستین برنامه ما بود. 

وي ادامه داد: از این 500 شرکت، 275 شرکت به منظور استفاده از ظرفیت بازار سرمایه و پایش مستمر و مرحله به مرحله آنها براي

 
راهنمایی، هماهنگی، تسهیل و تسریع در پذیرش و عرضه سهام و یا انتشار اوراق بدهی اعلام آمادگی کرده اند. 

 
پذیرش 42 شرکت در بازارسرمایه در سال 1399 

زرندي افزود: همچنین از 275 شرکت یادشده تاکنون تعداد 122 شرکت نسبت به عقد قرارداد با نهاد مالی و یا کارگزار مربوط براي

 
انجام فرآیند پذیرش و یا انتشار اوراق اقدام کرده اند. 

 
به گفته معاون طرح و برنامه وزیر صمت، از ابتداي سال تاکنون نیز 42 شرکت به مرحله پذیرش در بازار سرمایه رسیده اند. 

انتشار 39 هزار میلیارد ریال اوراق بدهی توسط 4 بنگاه تولیدي 



وي به برنامه هاي عملی شده در حوزه انتشار اوراق بدهی اشاره کرد و گفت: طی 5 ماه نخست سال جاري، 39 هزار میلیارد ریال
اوراق بدهی توسط بنگاههاي تولیدي شامل پتروشیمی جم، فولاد مبارکه، بستنی دومینو و کرمان خودرو منتشر شده است، در حالی

 
که این رقم در کل 12 ماه سال گذشته 24 هزار و 500 میلیارد ریال بوده است. 

زرندي با اشاره به پذیرش محصولات در بورس کالا، اظهار داشت: همچنین 6 محصول جدید شامل ریل آهن، تولوئن در بازار اصلی و

 
شمش زاماك، چیپس چوب، کائوچوي طبیعی و نرمال پارافین در بازار فرعی بورس کالا در سال جاري پذیرش شد. 

 
10 شرکت سهامی عام پروژه راه اندازي می شود 

معاون طرح و برنامه وزیر صمت در ادامه گفت: در مورد سیاست دوم یعنی «راه اندازي هلدینگ هاي سرمایه گذاري و شرکتهاي
سهامی عام پروژه» نیز براي راه اندازي 10 شرکت سهامی عام پروژه براي طرح هاي منتخب و مهم برنامه ریزي و اقدامات مربوطه را

 
پیگیري و هماهنگ کردیم. 

وي افزود: به این صورت که مقرر شد با با مشارکت تشکل ها و واحدهاي تولیدي موفق در زمینه هاي پوشاك، صنایع غذایی،

 
سیلیکون و پنل خورشیدي، ورق هاي فولادي، معادن طلا و ... این 10 شرکت راه اندازي شود. 

زرندي ادامه داد: جهت اجراي سیاست سوم یعنی «آزادسازي معادن در حبس از طریق واگذاري مجوزهاي معدنی در بورس» نیز براي
عرضه پروانه اکتشاف، گواهی کشف و پروانه بهره برداري معادن در تابلوي بورس و یا جلب مشارکت و سرمایه گذاري (جایگزین آگهی
مزایده) با خانه معدن، اتاق ایران، بورس کالاي ایران، ایمیدرو، شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران و سازمان زمین-شناسی و

 
اکتشافات معدنی هماهنگی هاي لازم را انجام داده ایم. 

معاون طرح و برنامه وزیر صمت افزود: همچنین شناسایی معادن سلب صلاحیت شده و واگذاري در قالب تأسیس شرکت سهامی عام

 
در دستور کار قرار گرفته است. 

مهر



نماینده خمینی شهر: روحانی حاشیه سازي نکند

منبع: برترین هاشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/08/05

نماینده مردم خمینی شهر خطاب به رهبر انقلاب گفت: اماما ما به امر شما تمکین می کنیم اما به رئیس جمهور می گوییم
اگر توهین به شما ممنوع است، توهین به ساحت مقدس معصومین به طریق اولی ممنوع تر است پس بیایید اکنون که مورد

مهر و عطوفت امام جامع قرار گرفتید، دست از حاشیه سازي و تحریف بردارید و به مشکلات ...

دیده بان ایران: نماینده مردم خمینی شهر خطاب به رهبر انقلاب گفت: اماما ما به امر شما تمکین می کنیم اما به رئیس جمهور
می گوییم اگر توهین به شما ممنوع است، توهین به ساحت مقدس معصومین به طریق اولی ممنوع تر است پس بیایید اکنون که
مورد مهر و عطوفت امام جامع قرار گرفتید، دست از حاشیه سازي و تحریف بردارید و به مشکلات معیشتی، مسکن و ازدواج جوانان

 
بپردازید. 

محمدتقی نقدعلی در نشست علنی امروز (دوشنبه، 5 آبان ماه) مجلس شوراي اسلامی، در نطق میان دستور با یادآوري روایتی از امام
علی(ع) مبنی بر « حق شما به گردن من خیرخواهی براي شما و دیگري کامل ادا کردن حق شما از بیت المال و آموزش شماست تا
جاهل نمانید و تربیت شما تا دانا شوید»، گفت: در نگاه امیر مومنان دو تکلیف مهم معیشتی و تربیتی- فرهنگی از مهمترین تکلیف

 
منحصر به فرد حاکمیت است. 

نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شوراي اسلامی افزود: کارگزاران نظام دینی و مشخصا کارگزاران اجرایی باید بدانند کوتاهی در

 
این دو وظیفه به ویژه درباره معیشت و اشتغال مواخذه الهی و مزمت نزد مردم را به همراه خواهد داشت. 

 
ورود مجلس به حوزه نظارت بر بازار خودرو 

وي با بیان اینکه بیشترین مراجعات مردمی به دفاتر نمایندگان درباره مشکل مسکن، شغل، ازدواج و امکانات رفاهی است، افزود: امروز
ضعف مدیریت در عرصه هاي اقتصادي که بعضی از آنها را میدانی بازدید کردم به شرح زیر است؛ ضعف در حوزه نهادهاي دامی تحت
عنوان سامانه بازارگاه، ضعف در توزیع فولاد تحت عنوان سامانه بهین یاب که محل رانت فولاد شده و ضعف در توزیع خودرو که

 
موجب سوء استفاده رانت خواران در عرصه خودرو شده است. 

نقدعلی ادامه داد: مجلس در حوزه وظیفه نظارتی بر وضعیت بازار خودرو وارد شده است و از دولت محترم تقاضا دارد دستورات

 
مجلس را جدي بگیرد و به این قصه پایان دهد. 

 
موضوع توزیع آب مسأله ملی است 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به مسئله جدي آب در کشور به عنوان موضوع ملی، گفت: نگاه به توزیع آب نباید به
شکل منطقه اي باشد. در نگاه مردم استان اصفهان، خوزستانی و یزدي و چهارمحال و بختیاري همه هم وطن و لایق بهترین خدمت
ها هستند. امروز اگر مردم چهارمحال و بختیاري مشکل آب شرب دارند، مردم اصفهان هم به دلیل عدم توجه به طومار چند صد ساله



توزیع آب شیخ بهایی، عدم رعایت حق آبه تالاب گاوخونی، بارگذاري نابه جا بر روي آبریز زاینده رود و عدم جبران آن با وجود

 
تعهدات جبران، کشاورزي در شرق و غرب استان نابود شده و مردم حتی در مرکز استان با مشکل آب شرب مواجه شدند. 

عضو کمیسیون آب، منابع طبیعی و کشاورزي مجلس شوراي اسلامی افزود: امروز در حالات عادي بیش از 3 میلیارد متر مکعب آب به
خلیج فارس از سرشاخه هاي کارون می ریزد. ما نمایندگان با همراهی و کارشناسی دقیق می توانیم گفت وگو کنیم. کما اینکه
نمایندگان اصفهان با نمایندگان چهارمحال و بختیاري کنار هم نشسته ایم اما همه باید درباره تشکیل هیات کارشناسی بی طرف

 
توافق کنیم. 

وي در ادامه تصریح کرد: اگر مردم بروجن باید از حوزه آبریز زاینده رود سیراب شوند، طرح بهشت آباد طی کارشناسی دقیق باید براي
جبران برداشت هایی که از حوزه آبریز زاینده رود شده و تکلیف اجرا نشده دولت است، به اجرا در بیاید البته با کارشناسی، وفاق و
توافق نمایندگان این کار باید انجام شود. کار را نباید بین مردم کشاند، قصه آب ملی است و انتقال آب از شمال به سمنان، از کرمانشاه

 
به ایلام و از چهارمحال و بختیاري به اصفهان و دیگر نقاط کشور ملی است. 

 
رئیس جمهور در فرصت باقی مانده از دولت به فکر معیشت مردم باشد 

وي خطاب به رهبر انقلاب گفت: اماما ما به امر شما تمکین می کنیم اما به رئیس جمهور می گوییم اگر توهین به شما ممنوع است،
توهین به ساحت مقدس معصومین به طریق اولی ممنوع تر است پس بیایید اکنون که مورد مهر و عطوفت امام جامع قرار گرفتید،
دست از حاشیه سازي و تحریف بردارید و مشکلات معیشتی، مسکن و ازدواج جوانان را در فرصت باقی مانده وجهه همت خود کنیم و
این لطف امام جامعه که ضربه گیر اعتراضات مردمی شد و خود را سپر بلایی رئیس جمهور کرد را قدر بدانید و قدر دانستن آن عبارت

است از پرهیز از حاشیه سازي و پرداختن به مشکلات اساسی مردم به ویژه معیشت در فرصت باقی مانده دولت.



نماینده مجلس: آقاي روحانی دست از حاشیه سازي بردارید

منبع: الفشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/08/05

0 نظر، 3 در صف انتشار و 0 تکراري یا غیرقابل انتشارنماینده مردم خمینی شهر خطاب به رهبر انقلاب گفت: اماما ما به امر
شما تمکین می کنیم اما به رئیس جمهور می گوییم اگر توهین به شما ممنوع است، توهین به ساحت مقدس معصومین به طریق
اولی ممنوع تر است پس بیایید اکنون که مورد مهر و عطوفت امام جامع قرار گرفتید، دست از حاشیه سازي و تحریف بردارید و به

 
مشکلات معیشتی، مسکن و ازدواج جوانان بپردازید. 

به گزارش خانه ملت، محمدتقی نقدعلی در نشست علنی امروز
(دوشنبه، 5 آبان ماه) مجلس شوراي اسلامی، در نطق میان
دستور با یادآوري روایتی از امام علی(ع) مبنی بر « حق شما به
گردن من خیرخواهی براي شما و دیگري کامل ادا کردن حق
شما از بیت المال و آموزش شماست تا جاهل نمانید و تربیت
شما تا دانا شوید»، گفت: در نگاه امیر مومنان دو تکلیف مهم
معیشتی و تربیتی- فرهنگی از مهمترین تکلیف منحصر به فرد

 
حاکمیت است. 

نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شوراي اسلامی افزود: کارگزاران نظام دینی و مشخصا کارگزاران اجرایی باید بدانند کوتاهی در

 
این دو وظیفه به ویژه درباره معیشت و اشتغال مواخذه الهی و مزمت نزد مردم را به همراه خواهد داشت. 

 
ورود مجلس به حوزه نظارت بر بازار خودرو 

وي با بیان اینکه بیشترین مراجعات مردمی به دفاتر نمایندگان درباره مشکل مسکن، شغل، ازدواج و امکانات رفاهی است، افزود: امروز
ضعف مدیریت در عرصه هاي اقتصادي که بعضی از آنها را میدانی بازدید کردم به شرح زیر است؛ ضعف در حوزه نهادهاي دامی تحت
عنوان سامانه بازارگاه، ضعف در توزیع فولاد تحت عنوان سامانه بهین یاب که محل رانت فولاد شده و ضعف در توزیع خودرو که

 
موجب سوء استفاده رانت خواران در عرصه خودرو شده است. 

نقدعلی ادامه داد: مجلس در حوزه وظیفه نظارتی بر وضعیت بازار خودرو وارد شده است و از دولت محترم تقاضا دارد دستورات

 
مجلس را جدي بگیرد و به این قصه پایان دهد. 

 
موضوع توزیع آب مسأله ملی است 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به مسئله جدي آب در کشور به عنوان موضوع ملی، گفت: نگاه به توزیع آب نباید به
شکل منطقه اي باشد. در نگاه مردم استان اصفهان، خوزستانی و یزدي و چهارمحال و بختیاري همه هم وطن و لایق بهترین خدمت



ها هستند. امروز اگر مردم چهارمحال و بختیاري مشکل آب شرب دارند، مردم اصفهان هم به دلیل عدم توجه به طومار چند صد ساله
توزیع آب شیخ بهایی، عدم رعایت حق آبه تالاب گاوخونی، بارگذاري نابه جا بر روي آبریز زاینده رود و عدم جبران آن با وجود

 
تعهدات جبران، کشاورزي در شرق و غرب استان نابود شده و مردم حتی در مرکز استان با مشکل آب شرب مواجه شدند. 

عضو کمیسیون آب، منابع طبیعی و کشاورزي مجلس شوراي اسلامی افزود: امروز در حالات عادي بیش از 3 میلیارد متر مکعب آب به
خلیج فارس از سرشاخه هاي کارون می ریزد. ما نمایندگان با همراهی و کارشناسی دقیق می توانیم گفت وگو کنیم. کما اینکه
نمایندگان اصفهان با نمایندگان چهارمحال و بختیاري کنار هم نشسته ایم اما همه باید درباره تشکیل هیات کارشناسی بی طرف

 
توافق کنیم. 

وي در ادامه تصریح کرد: اگر مردم بروجن باید از حوزه آبریز زاینده رود سیراب شوند، طرح بهشت آباد طی کارشناسی دقیق باید براي
جبران برداشت هایی که از حوزه آبریز زاینده رود شده و تکلیف اجرا نشده دولت است، به اجرا در بیاید البته با کارشناسی، وفاق و
توافق نمایندگان این کار باید انجام شود. کار را نباید بین مردم کشاند، قصه آب ملی است و انتقال آب از شمال به سمنان، از کرمانشاه

 
به ایلام و از چهارمحال و بختیاري به اصفهان و دیگر نقاط کشور ملی است. 

 
رئیس جمهور در فرصت باقی مانده از دولت به فکر معیشت مردم باشد 

وي خطاب به رهبر انقلاب گفت: اماما ما به امر شما تمکین می کنیم اما به رئیس جمهور می گوییم اگر توهین به شما ممنوع است،
توهین به ساحت مقدس معصومین به طریق اولی ممنوع تر است پس بیایید اکنون که مورد مهر و عطوفت امام جامع قرار گرفتید،
دست از حاشیه سازي و تحریف بردارید و مشکلات معیشتی، مسکن و ازدواج جوانان را در فرصت باقی مانده وجهه همت خود کنیم و
این لطف امام جامعه که ضربه گیر اعتراضات مردمی شد و خود را سپر بلایی رئیس جمهور کرد را قدر بدانید و قدر دانستن آن عبارت

است از پرهیز از حاشیه سازي و پرداختن به مشکلات اساسی مردم به ویژه معیشت در فرصت باقی مانده دولت.



پیشرفت بخش زودهنگام طرح انتقال نفت گوره به جاسک از 76 درصد گذشت

منبع: شاناشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/08/05

پیشرفت بخش زودهنگام طرح انتقال نفت خام گوره به
جاسک به 76.5 درصد رسیده و این طرح ملی با وجود
مصائب تحریم و همچنین شیوع ویروس کرونا در کشور، با
بسیج حداکثري امکانات و نیروها مطابق برنامه در حال

 
پیشروي است. 

علی جعفرزاده، قائم مقام طرح انتقال نفت خام گوره به
جاسک در شرکت متن در گفت وگو با شانا درباره آخرین
وضع پیشرفت این طرح توضیح داد: هم اکنون پیشرفت
بخش زودهنگام طرح به 76.5 درصد رسیده است و تمام

امکانات و نیروها بسیج شده اند تا بخش زودهنگام این طرح راهبردي تا پایان سال به بهره برداري برسد و انتقال بیش از 300 هزار

 
بشکه نفت خام از گوره به جاسک امکان پذیر شود. 

وي احداث خط لوله، تلمبه خانه هاي 2 و 4، 2 ایستگاه توپکرانی و برق رسانی را از جمله اهداف بخش زودهنگام طرح ملی گوره-

 
جاسک عنوان کرد وگفت: تا پایان سال، 2 میلیون بشکه از ظرفیت مخازن جاسک نیز به مدار خواهد آمد. 

قائم مقام طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک با بیان اینکه هم اکنون پیشرفت بخش احداث خط لوله طرح به بیش از 62 درصد
رسیده است، ادامه داد: تاکنون نزدیک به 700 کیلومتر خط لوله به سایت تحویل و بیش از 300 کیلومتر لوله گذاري انجام شده است

 
که بر اساس برنامه پیش رو، تمام گستره خط لوله که حدود هزار کیلومتر است تا پایان امسال تست، نصب و عملیاتی خواهد شد. 

جعفرزاده با اشاره به استفاده حداکثري از کالاها و تجهیزات ساخت داخل در این طرح ملی، به ورق ترش، لوله ها، شیرآلات 42
اینچی، شیرهاي دستی و کنترلی، سیستم کنترل و... به عنوان مصادیق اصلی ساخت داخل در طرح اشاره و عنوان کرد: حدود 95
درصد کالاهاي طرح از محل تولیدات داخل تأمین شده و به واسطه اجراي این طرح براي حدود 10 هزار نفر به صورت مستقیم و

 
غیرمستقیم اشتغال زایی صورت گرفته است. 

جعفرزاده با اشاره به رعایت پروتکل هاي بهداشتی در مسیر اجراي طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک، گفت: واقعیت این است که
کرونا شرایط کار را بسیار سخت تر کرده و با وجود این، دست اندرکاران طرح بدون هیچ تعطیلی و بی وقفه براي به ثمر رساندن این

 
طرح در تلاش هستند. 

طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک، طرحی ملی و راهبردي است که با حمایت دولت و راهبري شرکت ملی نفت ایران و با هدف
ایجاد ظرفیت انتقال یک میلیون بشکه نفت خام در روز، ذخیره سازي و صادرات آن از طریق پایانه جدید جاسک، تضمین استمرار



صادرات نفت خام، تمرکززدایی از پایانه هاي صادراتی و متنوع سازي آن و توسعه پایدار و اشتغال زایی در سواحل مکران اجرا می
شود. از اهم پروژه هاي این طرح ملی، می توان به تأمین و احداث یک هزار کیلومتر خط لوله 42 اینچ سازگار با نفت ترش، احداث
پنج تلمبه خانه و سه ایستگاه بین راهی خط لوله و برق رسانی به آنها، احداث ایستگاه هاي دریافت و ارسال توپک و ترمینال پایانی،
احداث مخازن ذخیره سازي به ظرفیت 10 میلیون بشکه در منطقه جاسک و احداث تأسیسات دریایی شامل سه گوي شناور، حوضچه

آرامش و تأسیسات جانبی آن در سواحل مکران اشاره کرد.



بازدید مهندس الیاسی عضو هیأت مدیره پست بانک ایران از شعب استان

اصفهان و طرح هاي تأمین مالی شده

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/08/05

طهمورث الیاسی بختیاري عضو هیأت مدیره پست بانک ایران در سفر به استان اصفهان از شعب، برخی باجه هاي بانکی و
طرح هاي تأمین مالی شده توسط این بانک درسطح استان بازدید و از تلاش ها و زحمات افشین کلانی مدیرشعب استان،

کارکنان ستادي و شعب و همچنین کارگزاران بانکی قدردانی کرد.

طهمورث الیاسی بختیاري عضو هیأت مدیره پست بانک ایران در سفر به استان اصفهان از شعب، برخی باجه هاي بانکی و طرح
هاي تأمین مالی شده توسط این بانک درسطح استان بازدید و از تلاش ها و زحمات افشین کلانی مدیرشعب استان، کارکنان ستادي

 
و شعب و همچنین کارگزاران بانکی قدردانی کرد. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از روابط عمومی پست بانک ایران: وي در بازدید از شرکت هاي مختلف تولیدي استان از جمله؛
نساجی همدانیان، کامیاب طب و پروفیل زرین مهر که به همراه افشین کلانی مدیر شعب استان اصفهان، معاونین وي، روساي شعب

 
انجام شد بر حمایت از واحدهاي تولیدي و اشتغال زایی تأکید کرد. 

الیاسی تصریح کرد: حمایت از تولید درسال جهش تولید یک وظیفه مهم بر دوش شبکه بانکی است و خوشحالیم که پست بانک

 
استان اصفهان با تعامل سازنده با کارخانه ها و بنگاه هاي تولیدي در این ارتباط عملکرد بسیار خوبی داشته است. 

عضو هیأت مدیره پست بانک ایران در هر یک از این بازیدها، آمادگی این بانک را براي حمایت از واحد هاي تولیدي اعلام و نحوه

 
تعاملات پست بانک استان اصفهان با واحدها و بنگاه هاي تولیدي ابراز رضایت کرد. 

همچنین دراین بازدیدها مدیران عامل هریک از شرکت هاي مذکور از خدمات ارزنده پست بانک استان اصفهان به ویژه پرداخت

 
تسهیلات ازمحل صندوق توسعه ملی قدردانی و بر استمرار همکاري ها و افزایش تعاملات با این بانک تاکید کردند. 

وي در ادامه این سفر با حضور در باجه بانکی قلعه چوم باجه برتر استان در جذب بیشترین منابع ضمن ابراز خرسندي از این مهم

 
برافزایش خدمت رسانی از طریق باجه هاي بانکی به اقشار کم برخوردار و آسیب پذیر تأکید نمود. 

همچینین عطرافشانی و گلباران قبور شهداي گلستان شهر اصفهان، بازدید از خزانه داري پست بانک استان اصفهان و برگزاري جلسه

 
شوراي اداري در شعبه شاهین شهر از دیگر برنامه هاي الیاسی در سفر به استان اصفهان بود. 

گفتنی است: کلانی نیز طی بازدید عضو هیأت مدیره از واحدهاي ستادي، شعب، باجه هاي بانکی و طرح هاي تأمین مالی شده،
توضیحات لازم را ارائه نمود.



مهاجرت بی بازگشت جوانان از کشور

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/08/05

یک جمعیت شناس با تأکید بر تأثیر منفی مهاجرت جوانان به خارج بر روي جمعیت کشور اظهار کرد: مهاجرت از کشورهاي
در حال توسعه به سمت کشورهاي توسعه یافته امري طبیعی است که در کشورهایی نظیر چین، کره و هند هم شاهد آن

هستیم اما مهمترین تفاوت مهاجرت جوانان ما و برخی کشورها، مهاجرت بدون بازگشت به کشور مبدأ است.

نصف جهان: یک جمعیت شناس با تأکید بر تأثیر منفی مهاجرت جوانان به خارج بر روي جمعیت کشور اظهار کرد: مهاجرت از
کشورهاي در حال توسعه به سمت کشورهاي توسعه یافته امري طبیعی است که در کشورهایی نظیر چین، کره و هند هم شاهد آن

 
هستیم اما مهمترین تفاوت مهاجرت جوانان ما و برخی کشورها، مهاجرت بدون بازگشت به کشور مبدأ است. 

شهلا کاظمی پور ادامه داد: در سایر کشورهاي در حال توسعه اگر جوانان مهاجرت کنند در نهایت به کشور مبدأ باز می گردند و به
کشور خود خدمت می کنند و باعث توسعه و پیشرفت می شوند اما در کشور ما یا افراد پس از مهاجرت باز نمی گردند و یا به دلیل

 
حجم بالایی از مشکلات که بر سر راه بازگشتشان پیش می آید به سایر افراد مهاجرت کرده نیز توصیه می کنند بازنگردند. 

این جمعیت شناس معتقد است که در سایر کشورها افراد مهاجرت کرده پس از بازگشت جذب می شوند، از تخصص و مهارتشان
استفاده می شود، میزان درآمد فرد ریسک پذیر نیست اما در کشور ما افراد پس از بازگشت حتی براي تدریس در دانشگاه و هیئت
علمی شدن نیز با مشکل مواجه می شوند، همچنین براي اشتغال در بخش خصوصی و کار آزاد نیز به قدري تنگناهاي متعدد برایش

ایجاد می شود که از بازگشتش پشیمان می شود.



چه چیزي دختر آبادان را به حمله واداشت؟

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/08/05

اگر به گفته فرماندار آبادان به آنچه شبکه هاي اجتماعی می گویند توجه نکنیم در شایعه هایی که نزد مردم بیان می شود
نکاتی هست. نکاتی که وقتی کنار هم قرار می گیرند نشانه هایی می شوند از چیزي که می توانست جلوي وقوع این حادثه را بگیرد.
اگر شرکت پالایش نفت آبادان و منابع انسانی یا حراست آن در زمانی که «بهاره» کارمند آقاي «ن» صاحبخانه محل مورد حمله،
رییس آن بود مراقبت بیشتري به خرج داده بود امروز یکی از دلایلی که به وقوع کوي «بریم» آبادان و انتشار فیلم آن منجر شد،

 
دست نمی داد. 

اگر گوشی هوشمند داشته باشید و در یکی، دوتا کانال عضو یا در اینستاگرام دستی داشته باشید حتما فیلمی که در آن دختري در
محاصره چندین نفر نقش بر زمین بود و صورتش خون آلود که بعد به ماجراي دختر آبادان معروف شد را دیده اید و درباره آن خوانده
اید. اما آنچه تا این لحظه هیچ کدام از آن مسئولانی که با عجله سعی کردند گزارشی از ماوقع بدهند از آن اطلاعاتی نداده اند «پیش

 
از حادثه» بوده است. 

اعتماد در ادامه نوشت: پرسش هایی که می تواند علت وقوع این حادثه را بجوید. اینکه چرا یک دختر جوان آشفته و کلافه باید به
خانه مردي حمله ببرد؟ چیزي که فرماندار آبادان با تاکید سعی داشت بگوید آنچه در شبکه هاي اجتماعی شنیدید نیست، اما به

 
سرعت فیلم هایی از دختر حمله کننده منتشر شد که در آن تاکید می کرد باردار نیست. 

در فاصله آخرین روز مهر 99 تا دیروز خبر هاي مختلفی از احضار افراد حاضر در فیلم، کارکنان حراست شرکت ملی نفت چه از سوي
پلیس، چه از سوي دستگاه قضایی و چه از سوي شانا - خبرگزاري وزارت نفت - منتشر شد. بخشی از واکنش ها به فیلم این ماجرا که
با هشتگ دختر آبادان در توییتر و اینستاگرام منتشر شد، متوجه رفتار مامور حراست بود، اما جالب است که جز یک وکیل، شیما
قوشه، هیچ کس به این موضوع اشاره نکرد که در قوانین شرعی و جزایی ما اگر حتی به سارق آسیبی وارد کنیم باید دیه آن را
پرداخت کنیم و چطور است آنگونه یک نفر را دوره می کنیم؟ اما آنچه «بهاره» را به «دختر آبادان» در شبکه هاي اجتماعی و رسانه

 
ها تبدیل کرد چه بود؟ 

 
پرسش هایی که باید پاسخ داده شوند 

گر چه ممکن است شما از طریق گوشی هوشمندتان یا اخبار تلویزیون و نظایر آن حادثه و ترتیب وقع آن را شنیده باشید، اما ما هم
بر آن مروري خواهیم کرد. اما قبل از آن مهم ترین مساله چیزي است که به وقوع حادثه منجر شده است. شاید بهترین اقدام دستگاه
هاي مسوول این باشد که مشخص کنند در زمانی که «بهاره» در همان اداره اي که ساکن خانه محله «بریم» در آبادان رییسش بوده،
کار می کرده چه اتفاق یا اتفاقاتی میان آن ها روي داده است. شایعاتی که فرماندار آبادان بر آن ها تاکید می کرد متوجه رابطه میان

 
«بهاره» و رییس یکی از واحد هاي شرکت نفت بود. 

چیزي که «بهاره» در نخستین فیلمی که از او به طور رسمی از تلویزیون ایران و شبکه راه دانا منتشر شد در اتاقی موکت شده نشسته



و درباره آن گفت: به هیچ وجه من از صاحب این خانه باردار نیستم و آنچه گفته می شود شایعه است و از مردم می خواهم به آن

 
توجه نکنند. 

 
اول فیلم و واکنش هاي بعد ماجرا 

ابتدا همه چیز تحت الشعاع اقدامات ماموري که باتوم در دست داشت و لباس حراست پوشیده بود قرار گرفت. مردي که با باتوم، با
دست و پاي خود بدن دختري که خون صورتش را پوشانده بود را لمس می کرد. از اینجا بود که همه اصل ماجرا را جستند. زین
العابدین موسوي، فرماندار آبادان یکی از نخستین چهره هایی بود که با ماسک مقابل دوربین قرار گرفت تا روایت خود را از آنچه منجر
به انتشار این ویدیو شده، بگوید. او تاکید کرد: موضوع کتک خوردن یک زن در آبادان به آن صورتی که در رسانه ها و شبکه هاي

 
اجتماعی منتشر شده است، نیست ولی همه افراد موجود در کلیپ بازداشت شدند. 

او در این باره افزود: این دعوا به دلیل درگیري هاي شخصی با خانواده مرد اتفاق افتاده است. در این باره پرونده قضایی تشکیل شد و
دادستان آبادان به زودي در این خصوص صحبت خواهد کرد. در همین حال خبرگزاري مهر در خبري این ماجرا را به نقل از سروان
امیرسام کمایی، معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی شهرستان آبادان روایت کرده بود. او گفته بود: زن جوان با صاحبخانه اختلاف
قدیمی و شخصی داشته و براي تسویه حساب وارد خانه شده که توسط اهالی داخل خانه و ماموران حراست منطقه دستگیر و تحویل

 
ماموران کلانتري داده شد. 

همچنین خبرگزاري میزان در خبري با دادستان آبادان گفتگو کرد که او در توضیح این ماجرا گفت: دادیار شعبه هفتم دادستانی
آبادان به منظور تکمیل تحقیقات پیرامون ماجراي اخیر اتفاق افتاده در این شهر، به احضار یکی از پرسنل شرکت نفت و برادرش پیرو
بررسی موضوع ضرب و شتم دختر جوان توسط آن ها اقدام کرده است. حمید مرانی پور توضیح داد: در حال حاضر یکی از دوربین
هاي مداربسته مستقر در محل حادثه براي بازیابی اطلاعات به مراجع ذي ربط ارایه شده و به محض وصول اطلاعات مندرج در آن،

 
تحقیقات تکمیلی را ادامه می دهیم. 

دادستان آبادان گفت: در هیچ تاریخی پیش از این شکایتی از جانب آن دختر جوان علیه این پرسنل شرکت نفت در سیستم قضایی
درج نشده و تنها در اردیبهشت ماه سال جاري این دختر جوان علیه فردي که دوست این فرد بوده است، شکایتی را دایر بر سرقت
اموال در شعبه دوم دادیاري دادستانی آبادان درج کرده بود. او در ادامه افزود: این خانم که مورد ضرب و شتم قرار گرفته، به پزشکی
قانونی ارجاع شده است. مرانی پور تاکید کرد: این خانم به واسطه اتفاق اخیر، از این پرسنل شرکت پالایش نفت آبادان شکایت کرده

 
است و قوه قضاییه نیز با جدیت و به صورت ویژه شکایت مذکور و پرونده را رسیدگی خواهد کرد. 

همچنین حجت الاسلام والمسلمین مرادي، رییس کل دادگستري خوزستان در این باره به میزان، خبرگزاري قوه قضاییه گفت:
اقدامات قضایی و قانونی براي ضاربان این دختر صورت گرفته است و مامور نگهبانی هم با صدور قرار قانونی بازداشت شده است.
حجت الاسلام والمسلمین مرادي اظهار داشت: خانمی به خاطر اختلاف قدیمی و همچنین تسویه مالی با یکی از پرسنل شرکت نفت
به منزل ایشان می رود. این خانم که همراه خود مواد آتش زا و مقداري اسید نیز داشته است در ابتداي درگیري با اهالی خانه از تیزبر

 
به عنوان تهدید استفاده کرده است. 

موضوعی که «بهاره» در فیلمی که توسط همین خبرگزاري ها و صدا و سیما منتشر شد، گفت: تیزبر را زمانی استفاده کرده که پسر
خانواده قصد داشته او را از خودرو و هنگام فرار پیاده کند. رییس کل دادگستري خوزستان با بیان اینکه برادر این خانم نیز توسط این
فرد توصیه به اشتغال داشته و به تازگی اخراج شده و این موضوع نیز از موضوعات درگیري بوده است، افزود: در این درگیري خانم



 
صاحبخانه نیز متقابلا این خانم را مجروح کرده است که اقدامات قضایی در مورد طرفین صورت گرفته است. 

 
خانواده مورد حمله چه گفتند؟ 

در فیلمی که شبکه راه دانا منتشر کرده، روایت خانواده اي که «بهاره» به خانه آن ها رفته آمده است: «به محض اینکه زنگ در خانه
را زد با چاقو زیر گلوي بچه ها گذاشت و دست پسرم را زخمی کرد. با شوکر در خانه می چرخید و طلب پول و دلار و طلا می کرد.
اسید و تینر و چاقو همراهش بود و می گفت انتخاب کنید چطور شما را بزنم. من مادرم و نمی توانستم شاهد به خطر افتادن جان

 
بچه هایم باشم.» 

 
پیشقدم شدن وکلا 

در فاصله انتشار ویدیوي اول که دختر آبادان در آن با چهره خونین دیده می شود تاکنون و در حالی که چند ویدیوي دیگر حتی از
صدا و سیما منتشر شد وکلایی اظهار آمادگی کردند که حاضرند وکالت «بهاره» را برعهده بگیرند. بابک پاك نیا وکیل دادگستري
یکی از آنهاست. او گفته بنا به درخواست «بهاره چشم براه»، چندین وکیل، به ویژه از میان وکلاي زن «در حوزه قضایی آبادان» براي

 
کمک به این پرونده اعلام آمادگی کرده اند. 

در ویدیویی که از زنی با چهره مات شده منتشر شده به نظر می رسد همین بهاره باشد که با دوربین صحبت می کند او گفته است:

 
«کارم را قانونی پیگیري می کنم» و «به رسانه هاي خارجی ارتباطی ندارد و تمام شایعات آن ها واقعیت ندارد؛ مردم توجه نکنند.» 

 
شایعات و واقعیات 

اگر به گفته فرماندار آبادان به آنچه شبکه هاي اجتماعی می گویند توجه نکنیم در شایعه هایی که نزد مردم بیان می شود نکاتی
هست. نکاتی که وقتی کنار هم قرار می گیرند نشانه هایی می شوند از چیزي که می توانست جلوي وقوع این حادثه را بگیرد. اگر
شرکت پالایش نفت آبادان و منابع انسانی یا حراست آن در زمانی که «بهاره» کارمند آقاي «ن» صاحبخانه محل مورد حمله، رییس
آن بود مراقبت بیشتري به خرج داده بود امروز یکی از دلایلی که به وقوع کوي «بریم» آبادان و انتشار فیلم آن منجر شد، دست نمی

 
داد. 

بنابراین به نظر می رسد اگر آن طور که دستگاه قضایی توضیح داد شکایتی مبنی بر سرقت اموال توسط بهاره مطرح شده بود به آن
به درستی رسیدگی می شد شاید ریشه وقوع این حادثه می خشکید. به هر حال آنچه در آخرین روز مهر 99 شاهدش بودیم بی

توجهی به آتشی زیرخاکستر بوده است.



فراهم کردن زیرساخت هاي برق از مهمترین ضروریات و پیش نیازهاي توسعه

در هر منطقه

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/08/05

نماینده مردم تویسرکان در مجلس شوراي اسلامی گفت: یکی از مهمترین ضروریات و پیش نیازهاي توسعه در هر منطقه
نیروي برق است که باید به شکل مناسبی تأمین شود.

به گزارش خبرگزاري بسیج از همدان، محمدمهدي مفتح
در آئین کلنگ زنی 7 پروژه برق رسانی و روشنایی معابر
شهرستان تویسرکان با اشاره به زیرساخت مناسب صنعت
برق در شهرستان تویسرکان اظهار داشت: یکی از مهمترین
ضروریات و پیش نیاز هاي توسعه در هر منطقه نیروي برق

 
است که باید به شکل مناسبی تأمین شود. 

وي با تأکید بر توسعه متناسب و رشد صنعت و به تبع آن
کارآفرینی افزود: لازمه این امر توجه به ساختار هاي

صنعت برق است که انصافا بستر جذب و استفاده از اعتبارات در شرکت توزیع نیروي برق در استان و شهرستان تویسرکان نیز فراهم

 
است. 

نماینده مردم شهرستان تویسرکان در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به جذب اعتبار خارج از اعتبارات جاري و داخلی شرکت توزیع
برق گفت: در این پروژه ها 2 میلیارد تومان از اعتبارات داخلی شرکت توزیع برق استفاده شده و 4 میلیارد تومان با پیگیري هاي

 
صورت گرفته از وزارت نیرو جذب شد که این امر نشان از توجه به رشد زیرساخت ها براي توسعه صنعت در شهرستان دارد. 

وي با تقدیر از پاسخگویی سریع و آمادگی کامل توزیع برق استان در رفع مشکلات مردم گفت: پاسخگویی در اسرع وقت از نقاط قوت
این مجموعه است و شاخص هایی که در این زمینه توسط مدیریت توزیع برق تویسرکان کسب شده نشان از جایگاه بالا و مناسب این

 
مدیریت در صنعت برق استان دارد. 

مفتح با بیان اینکه برق رسانی به یک مسیر به معناي گرفتن انشعاب نیست، افزود: ما تنها زیرساخت ها را فراهم می کنیم و براي

 
گرفتن انشعاب باید تمام مسائل کارشناسی و مجوز هاي قانونی کسب شود. 

فرماندار تویسرکان نیز در ادامه ضمن قدردانی از نماینده مردم تویسرکان در مجلس و شرکت توزیع نیروي برق استان همدان در مورد
پروژه هاي افتتاح شده مجموعه وزارت نیرو در شهرستان تویسرکان گفت: با تخصیص 6 میلیارد تومان به پروژه هاي صنعت برق و 4

 
میلیارد تومان به پروژه هاي آب و فاضلاب، اعتبار مجموع این پروژه ها به 10 میلیارد تومان در شهرستان تویسرکان می رسد. 

سیدرسول حسینی همچنین با بیان اینکه هم اکنون تمام معابر شهري و روستایی شهرستان روشنایی دارد، از زحمات مجموعه

 
مدیریت توزیع برق استان در خدمت رسانی به مردم قدردانی کرد. 



انتهاي پیام/



مسئولان دانشگاهی، دانشجویان مقطع دکتري را دریابند!

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/08/05

یک عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی از متولیان دانشگاه سراسري و آزاد تقاضا کرد که به مشکلات دانشجویان مقطع
دکتري رسیدگی کنند.

یک عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی از متولیان
دانشگاه سراسري و آزاد تقاضا کرد که به مشکلات

 
دانشجویان مقطع دکتري رسیدگی کنند. 

به گزارش رادیو گفت وگو، دکتر الهام امینی عضو هیئت
علمی دانشگاه آزاد اسلامی و عضو هیئت مدیره سازمان
نظام مهندسی ساختمان استان تهران در «گفتگوي علمی»
درباره مسائل و مشکلات دانشجویان دوره دکتري گفت: با

توجه به تعداد بالاي پذیرش دانشجو در دانشگاه آزاد، معمولاً میزان استرسی که به دانشجویان از نظر ورود به دانشگاه وارد می شود

 
کمتر است. 

وي هزینه هاي سنگین مالی را از جمله مسائل دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی خواند و گفت: گرچه دانشگاه آزاد امکانات و تسهیلاتی
را به این منظور در نظر گرفته اما به دلیل وضعیت اقتصادي نامناسب امروز، پرداخت هزینه هاي آنچنانی و بالاي 10 میلیون تومان

 
براي یک ترم دانشجوي ورودي واقعاً سنگین است. 

همین مسائل مالی باعث شده که دانشجو به جاي دغدغه پژوهش، تولید علم و ارائه رساله دکتريِ هدفمند درگیر مسائل دیگر شود و

 
دکتري در حاشیه قرار گیرد. 

عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی همچنین به مشکل بیکاري فارغ التحصیلان دوره دکتري هم اشاره و بیان کرد: این فارغ

 
التحصیلان بیکار، بار روانی بسیار سنگینی را به دوش می کشند و همین موجب از بین رفتن انگیزه آنها نیز شده است. 

 
امینی از متولیان دانشگاه سراسري و آزاد تقاضا کرد که به این مشکلات دانشجویان مقطع دکتري رسیدگی کنند. 

وي به مشکل ازدواج این دانشجویان هم اشاره و اظهار کرد: حداقل سن یک دانشجو براي ورود مقطع دکتري 25 سال است اما
معمولاً دانشجویان در این سن هیچ شغل و امکانی براي تشکیل خانواده ندارند و حتی بسیاري از دانشجویانی که بنده با آنها سروکار

 
دارم در برابر ازدواج جبهه هم می گیرند. 

عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی تأمین سرمایه براي استفاده از فناوري نوین و یا تولید فناوري را دغدغه دیگر دانشجویان این



مقطع عنوان کرد و گفت: ما سالهاست که از ضرورت یکپارچه سازي نهادهاي سیاست گذار حرف می زنیم اما این نهادها هنوز

 
درگیرند. 

امینی مطرح کرد: متأسفانه میزان روحیه کار گروهی و دسته جمعی هم در دانشجویان مقطع دکتري بسیار پایین است و اغلب

 
دانشجویان به صورت انفرادي کار می کنند. 

وي با انتقاد از فضاي رقابتی بین برخی اساتید و دانشجویان گفت: برخی اساتید احساس می کنند که دانشجو قرار است جاي آنها را
بگیرد و لذا به رشد دانشجو کمکی نمی کنند و در مقابل، دانشجویان هم اعتماد زیادي به اساتید خود ندارند و متأسفانه آینده روشنی

 
هم براي خود تصور نمی کنند و مشارکت پایینی با اساتید دارند. 

در ادامه، دکتر امیر رضا اصنافی عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی اظهار کرد: ورود یک دانشجو به مقطع دکتري نشان دهنده

 
پتانسیل و تلاش ویژه او براي تحصیل در عالی ترین سطح دانش است. 

وي با بیان اینکه تب مدرك گرایی در حال حاضر کاهش یافته گفت: دانشگاه هاي کشور باید در جهت ارتقاي سطح علمی خود تلاش

 
کنند زیرا در غیراین صورت انگیزه دانشجویان حرفه اي مقطع دکتري هم از بین خواهد رفت. 

اصنافی در رابطه با مهمترین مشکلات دانشجویان مقطع دکتري بیان کرد: مهمترین مشکل این است که دانشجویان صرفاً درگیر
گذراندن واحدهاي درسی و ساعتهاي کلاس شده و از تفکر بالاتر از سطح فوق لیسانس و مسئله یابی عمیق تر براي جامعه غافل می

 
شوند. 

وي مطرح کرد: دانشجویان مقطع دکتري براي پیدا کردن راه حل معضلات، ضمن شناسایی عمیق مسائل جامعه مخاطب خود در
عین حال باید مجراهایی را هم براي ورود به این جامعه پیدا کنند و در مقابل، دانشگاه هم باید دانشجویان را با جامعه مخاطب آشنا

 
کرده و افقی فراتر از دانش دانشگاهی را فراروي آنها ترسیم نماید. 

این استاد دانشگاه همچنین ضرورت تعامل دانشجویان مقطع دکتري با پارك هاي علم و فناوري، مراکز رشد فناوري و شرکت هاي
دانش بنیان را نیز یادآور شد و گفت: این تعامل دو سویه می تواند منجر به کارآفرینی و ایجاد استارت آپ هاي جدید علمی در کشور

شود.



تفاهم نامه منعقد شده دانشگاه آزاد و جامعۀ المصطفی اجرایی می شود

منبع: آناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/08/05

براي بهره مندي اعضاي باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان دانشگاه آزاد اسلامی از ظرفیت هاي موجود در جامعۀ المصطفی،
جلسه هماهنگی در محل ستاد مرکزي باشگاه پژوهشگران جوان برگزار شد.

براي بهره مندي اعضاي باشگاه پژوهشگران جوان و
نخبگان دانشگاه آزاد اسلامی از ظرفیت هاي موجود در
جامعۀ المصطفی، جلسه هماهنگی در محل ستاد مرکزي
باشگاه پژوهشگران جوان برگزار شد. به گزارش خبرنگار
حوزه آموزشی و پژوهشی گروه دانشگاه خبرگزاري آنا، براي
بهره مندي اعضاي باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان
دانشگاه آزاد اسلامی و همچنین انجمن هاي علمی
دانشجویی دانشگاه از ظرفیت ها و پتانسیل هاي موجود در

 
جامعۀ المصطفی، جلسه هماهنگی در محل ستاد مرکزي باشگاه پژوهشگران جوان برگزار شد. 

این جلسه با حضور معاونان و مدیران کل باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان دانشگاه آزاد اسلامی و همچنین حجت الاسلام بکائی،
مدیرکل امور دانش آموختگان جامعۀ المصطفی، حجت الاسلام دهقانی، رئیس مرکز جامعۀ المصطفی در اوگاندا و محمد ناطق، مدیر

 
کارآفرینی و دانش افزایی جامعۀ المصطفی برگزار شد. 

 
ارتباط با نخبگان جهان اسلام 

از اهداف جلسه تشکیل شده می توان به ارتباط با نخبگان جهان اسلام، ارتقاي دانش و مهارت دانشجویان به ویژه اعضاي باشگاه

 
پژوهشگران جوان و انجمن هاي علمی اشاره کرد. 

در این جلسه مقرر شد برنامه هاي مشترکی در قالب وبینارهاي توانمندسازي و مرز دانش و رویدادها و مسابقات مجازي، طراحی و
برنامه ریزي شود. همچنین امکان فعالیت یا حضور اعضاي هیئت علمی و دانش آموختگان جامعۀ المصطفی در باشگاه هاي تخصصی

 
مجازي فراهم شود. 

انتهاي پیام/4118/



اجراي طرح مهارت در مقابله با شیوع موج سوم کرونا

منبع: شبستانشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/08/05

عباسی با اشاره به فعالیت 60 گروه جهادي در حاشیه شهرها و روستاهاي دورافتاده از اجراي طرح نذر مهارت در مقابله با
شیوع موج سوم کرونا با هدف ارایه خدمات تاسیساتی مورد نیاز در منازل خبر داد.

عباسی با اشاره به فعالیت 60 گروه جهادي در حاشیه شهرها و روستاهاي دورافتاده از اجراي طرح نذر مهارت در مقابله با شیوع

 
موج سوم کرونا با هدف ارایه خدمات تاسیساتی مورد نیاز در منازل خبر داد. 

آرمان عباسی در گفت و گو با خبرنگار سیاسی خبرگزاري شبستان در مورد
اقدامات بسیج دانشگاه فنی حرفه اي در پیک سوم شیوع کرونا گفت: با توجه به
سخنان رهبر انقلاب مبنی بر بسیج نیروهاي داوطلب و مردمی در موج سوم
کرونا براي نقش آفرینی در مقابله با این بیماري مانند موج اول و ادامه این کار
جهادي در ستاد مرکزي بسیج دانشجویی دانشگاه فنی حرفه اي طرحی با عنوان

 
نذر مهارت برنامه ریزي شد که با شعار لبیک یا امام اجرا می شود. 

مسئول مرکز بسیج دانشجویی دانشگاه فنی حرفه اي کشور خاطرنشان کرد: بسیج دانشجویی دانشگاه هاي فنی حرفه اي کشور با
تشکیل گروه هاي هسته اي در قالب گروه هاي جهادي، تخصصی که در دانشگاه فنی حرفه اي وجود دارد، تلاش کرده تا با 60 گروه
جهادي خواهران و برادران بتواند در مناطق حاشیه اي شهرها و روستاهاي دورافتاده با استفاده از مهارت خود مرهمی بر مشکلات

 
اقتصادي مردم باشد و بتواند نیاز به خدمات تاسیساتی فنی مورد نیاز در منازل را برطرف کند. 

عباسی ادامه داد: در کنار این خدمت آموزش پروتکل هاي بهداشتی در مقابله با شیوع کرونا نیز در این مراکز ارایه می شود. این طرح

 
در حاشیه تمام شهرهاي استان هاي کشور اجرا می شود. 

مسئول مرکز بسیج دانشجویی دانشگاه فنی حرفه اي کشور اظهار کرد: بسیج دانشجویی دانشگاه فنی حرفه اي کشور در تمام استان

 
ها با گروه هاي جهادي مربوطه فعال و زیرساخت هاي لازم براي اجراي این طرح در استان هاي مختلف کشور آماده شده است. 

وي خاطرنشان کرد: در کنار نذر مهارت ضد عفونی منازل نیز انجام می شود. همچنین در زمینه اشتغال آفرینی نیز گروه هاي
خواهران بر روي آموزش اشتغال خانگی متمرکز هستند و از این راه تلاش می کنند تا با اشتغال خرد در منازل در زمینه کارآفرینی و
اشتغال آفرینی موثر باشند. این طرح ها با هدف کوتاه ترین زمان ممکن براي بازدهی اقتصادي در مناطق حاشیه شهرها دنبال می

 
شود. 

عباسی در مورد توزیع ماسک و مواد ضد عفونی کننده در این مناطق اظهار کرد: با توجه به اینکه شرایط در سطح کشور به لحاظ
قیمت و فراوانی موارد مورد نیاز براي ضد عفونی و همچنین استفاده از ماسک در شرایط مناسبی قرار دارد، هزینه و زمان لازم براي



 
این امر را در زمینه هاي مورد نیاز دیگر مورد بهره برداري قرار داده ایم. 

وي گفت: محوریت فعالیت بسیج دانشجویی دانشگاه فنی حرفه اي کشور بر فعالیت هاي مهارت محور است و تلاش می کنیم با
خدمت رسانی مهارت محور اقدامات مورد نیاز را ارایه دهیم و در کنار این خدمت بسته هاي مومنانه نیز براي خانوارهاي نیازمند در

 
نظر گرفته شده است. 

مسئول مرکز بسیج دانشجویی دانشگاه فنی حرفه اي کشور گفت: بسیج دانشگاه فنی حرفه اي کشور تلاش می کند تا در موج سوم
مانند موج اول حماسه دیگري را با ولایت مداري خلق و بتوانند در زمینه آموزشی و خدماتی اقدامات مورد نیاز را ارایه کنند.



طلاي سرخ زیر فشار پاسکاري دولت و بخش خصوصی له می شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/08/05

 به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، برداشت
گل زعفران 20 روزي است در کشور آغاز شده اما قیمت آن در بازار دلالی به یک پنجم کاهش یافته، یعنی از کیلویی 250 هزار
تومان به 50 هزار تومان رسیده است. وزارت جهاد کشاورزي می گوید مسؤول تنظیم خرید طلاي سرخ امسال با شوراي ملی زعفران
بوده و آنها در این مسیر کم کاري کرده اند، اما شوراي ملی زعفران هم مستنداتی ارائه می دهد که از نظر آنها همه کارها طبق روال

 
انجام شده است اما  ریشه این کاهش شدید قیمت بلافاصله در فصل خرید از کشاورزان کجاست؟  

جدا از این که حق با کدام طرف است، مسائل و اتفاقات دو بخش دولتی و بخش خصوصی را با هم مرور می کنیم. شاید دادرسی به
حال زعفران کاران خطه خراسان پیدا شود. زعفران دومین محصول ارزآور کشور پس از پسته است. سالانه حدود 280 تن زعفران
صادر می شود و 1.5 میلیارد دلار درآمد ارزي براي کشور دارد و این را هم باید یادآوري کرد که در سال جاري رشد بخش کشاورزي

 
بود که اقتصاد کشور را از منفی شدن نجات داد. بی توجهی به این بخش ضربات جبران ناپذیري به اقتصاد کشور می تواند وارد کند. 

 
انتقال مسئولیت خرید زعفران از تعاون روستایی به شوراي ملی زعفران 

حسین زینعلی مجري طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزي به خبرنگار فارس گفت: شوراي ملی زعفران مسؤولیت تنظیم خرید

 
طلاي سرخ را به درستی اجرا نمی کند و به همین دلیل قیمت خرید گل زعفران از کشاورزان به یک پنجم کاهش یافته است. 

وي توضیح داد که در سال هاي گذشته سازمان تعاون روستایی در زمان نیاز زعفران را خریداري می کرد اما از آن زمان با انتقادات
شوراي ملی زعفران همراه بود و می گفتند چرا بخش دولتی به خرید زعفران وارد می شود و مسؤولیت این کار باید توسط بخش

 
خصوصی باشد. 

زینعلی گفت: امسال با پیگیري هایی که نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس داشت قرار شد شوراي ملی زعفران مسؤولیت خرید
گل زعفران از کشاورزان را بر عهده بگیرد. براي این منظور با پیگیري هاي وزارت جهاد کشاورزي موافقت اعتبار هزار میلیارد تومان از
سازمان برنامه و بودجه براي ارائه تسهیلات به خریداران گل زعفران اخذ شد و قرار شد که شوراي ملی زعفران خریداران این محصول

 
را به بانک ها معرفی کند تا به آنها تسهیلات داده شود. 



به گفته زینعلی، قرار شده 500 میلیارد تومان با عاملیت بانک کشاورزي و 500 میلیارد تومان دیگر توسط بانک توسعه صادرات و

 
صندوق کارآفرینی امید پرداخت شود. 

مجري طرح گیاهان دارویی معتقد است که در طی چند روز گذشته که خرید گل زعفران از کشاورزان آغاز شده شوراي ملی زعفران

 
افراد را براي گرفتن تسهیلات معرفی نکرده بنابراین میزان خرید در بازار کم شده و قیمت به شدت کاهش یافته است. 

 
 

 
  

 
بهانه شوراي ملی زعفران: اشکال در زنجیره هاي تولید است 

اما مسؤولان شوراي ملی زعفران نظر متفاوتی دارند و آنها معتقدند همه اقدامات آن طور که وزارت جهاد کشاورزي خواسته اجرایی

 
شده اما مشکلاتی وجود دارد که کار به نتیجه نمی رسد. 

غلامرضا میري نایب رئیس شوراي ملی زعفران در گفت و گو با خبرنگار فارس گفت: همه اقداماتی که وزارت جهاد از ما خواسته به

 
درستی اجرا شده است اما این که چرا نتیجه نمی دهد باید در ضعف هایی که در زنجیره هاي تولید وجود دارد جست و جو کنیم. 

 
خبري از اعتبار هزار میلیارد تومانی خرید زعفران نیست 

به گفته این مسؤول، اعتبار هزار میلیارد تومانی که وزارت جهاد کشاورزي می گوید در بانک ها وجود ندارد و بانک ها در قبال

 
درخواست آنها می گویند هنوز چنین اعتباري به دستشان نرسیده است. 

میري مسأله دیگري را مطرح می کند و می گوید: حالا با فرض این که اعتباري هم در بانک وجود داشته باشد، همه ما می دانیم که
بروکراسی پیچیده اي در گرفتن تسهیلات از بانک ها وجود دارد. آنها وثیقه هاي بسیار سنگینی را طلب می کنند که در اکثر موارد
خارج از توان وام گیرندگان است. مسأله دوم این است که زمانی که سقف وام از یک حدي بیشتر باشد آنها مجوز از تهران می گیرند و
همین فرایندهاي طولانی باعث می شود گرفتن وام کمتر از دو ماه به نتیجه نرسد و طبیعی است که در این مدت فصل برداشت

 
زعفران تمام شده است. 

میري می گوید: این گونه اقدامات باید به نحوي برنامه ریزي می شد که به نفع کشاورز تمام می شد، وگرنه پس از این که برداشت

 
محصول زعفران آغاز شده این کارها ثمري براي کشاورز ندارد. 



 
دلالی و نبودن دستگاه  جداسازي کلاله عامل کاهش قیمت زعفران 

کاهش قیمت محصولات کشاورزي توسط دلالان و واسطه گران به عنوان یک پدیده شوم است که سایه خود را از سر کشاورزان کم

 
نمی کند. در مورد طلاي سرخ که درآمد سرشاري هم دارد استثنایی وجود ندارد. 

رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران هم بر این نکته تأکید می کند که شرایط فعلی کاهش قیمت زعفران در بازار متاثر از دلالان و

 
واسطه گرانی است که در این فصل از سال تمام کار اصلی خود را رها کرده و به دلالی در این بخش می پردازند. 

این مسؤول می گوید: در منطقه خراسان رضوي بعضی افراد با آنکه شاغل هستند اما در طول این دو ماه برداشت زعفران کار خود را
رها کرده و محصول زعفران کاران را به قیمت پایین از آنها خریداري می کنند و به دو دلیل عمده کشاورزان مجبور هستند محصول
خود را به قیمت پایین بفروشند؛ نخست این که کشاورز نیاز به این پول دارد و با توجه به هزینه هاي بالا و همچنین فشار اقتصادي
مجبور است محصول خود را به قیمت پایین بفروشد اما دلیل مهم تر این که دستگاه هاي جداسازي کلاله وجود ندارد و زمانی که آنها
در طول روز تولید بیشتري داشته باشند چون ماندگاري این محصول بیشتر از 24 ساعت نیست، مجبور هستند به دلال به قیمت
پایین تري بفروشند. راهکار این است که به هر نحوي وزارت جهاد کشاورزي، دستگاه هاي جداسازي کلاله براي این کشاورزان فراهم

 
کند. 

 
 

 
  

 
مستندات شوراي ملی زعفران در معرفی خریداران گل زعفران به بانک ها 

نایب رئیس شوراي ملی زعفران مستنداتی را ارائه می کند و مدعی است که هر آنچه که وزارت جهاد کشاورزي از آنها خواسته اجرایی

 
کرده اند. 

وي می گوید: نامه اي که رئیس سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي ارسال کرده چهارشنبه گذشته به دست آنها رسیده است و
این اتحادیه هم بلافاصله نامه به اعضاي اتحادیه نوشته و درخواست کرده است که اگر کسی درخواست تسهیلات دارد، حداکثر تا روز

 
شنبه مورخ 3 آبان ماه 99 به اتحادیه اعلام کند تا نسبت به معرفی به سازمان جهاد کشاورزي اقدامات لازم انجام پذیرد. 



 
 

 
 



همچنین میري می گوید: براي تسهیل در دریافت تسهیلات از سوي خریداران جلسه اي را تشکیل دادیم و در آن توافق شد که با
توجه به این که صادرکنندگان وثیقه لازم را براي دریافت تسهیلات ندارند و این که پروسه سپرده گذاري بسیار زمان بر بوده، و فرصت

 
از دست می رود، زعفران به صورت زیرکلید و یا تضامین چک و سفته گرفته شود. 

 
 

 
  



 
 

به نظر می رسد بی توجهی به محصول ارزآور کشور یعنی زعفران وجود دارد. کشاورزان طلاي سرخ در بین بروکراسی اداري بخش
دولتی و بخش خصوصی گرفتار شده اند. تصمیمات لحظه اي و بدون توجه به اجراي درست آنها تبعات سنگینی را براي این بخش

 
ایجاد کرده است و نتایج آن ضعیف شدن روز به روز کشاورزان و فربه شدن دلالان و واسطه ها است. 

جاي این پرسش بسیار مهم از تصمیم سازان و فعالان خصوصی این حوزه باقی است که وقتی زیرساخت هاي تغییر یک رویه نیمه
کارآمد وجود ندارد چرا باید با تغییر رویه آن را تبدیل به یک رویه ناکارآمد کرد؟ آیا این وظیفه دولت است که همه رویه هاي خود را
تعطیل کند و کار را به بخشی بسپارد که حداقل آمادگی براي انجام کاري را ندارد و بعد وظیفه ایجاد زیرساخت ها براي آن بخش را

 
هم بر عهده بگیرد؟ 

 بیش از 90 درصد تولید زعفران جهان توسط ایران تولید می شود اما بیم آن می رود که ادامه این وضع بلایی را که بر سر پسته
ایران آمد درباره زعفران نیز تکرار کند. ما طی سال هاي گذشته جایگاه نخست پسته دنیا را از دست دادیم و باید تلاش کنیم که این

 
بار جایگاه زعفران را از دست ندهیم. 

انتهاي پیام/



عمارت مبارکی بوشهر به بخش خصوصی واگذار شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان بوشهر گفت: عمارت تاریخی مبارکی با هدف ایجاد بازارچه صنایع
دستی به بخش خصوصی واگذار شد.

عمارت مبارکی بوشهر به بخش خصوصی واگذار شد
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان
بوشهر گفت: عمارت تاریخی مبارکی با هدف ایجاد بازارچه

 
صنایع دستی به بخش خصوصی واگذار شد. 

به گزارش گروه استان هاي خبرگزاري برنا؛ محمدحسین
ارسطوزاده، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی استان بوشهر گفت: دلیل انتخاب عمارت مبارکی
براي این کاربري، نوع معماري بنا با فضاي مناسب

محیطی، قرار گیري در بافت تاریخی و همجواري با ساحل، دریا و موزه مردم شناسی است که همه این قابلیت ها امکان توسعه

 
همزمان صنعت گردشگري و صنایع دستی در کنار یکدیگر را فراهم کرده است. 

او بیان کرد: واگذاري بناهاي ارزشمند تاریخی با کاربري مشخص و متناسب به بخش خصوصی، در کنار توسعه فرهنگ و هنر، به

 
حفظ و احیاي آن بنا نیز کمک می کند. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان بوشهر یادآورشد: هدف از این اقدام افزایش تولید، کارآفرینی و حمایت از
نوآوري، کمک به اقتصاد محلی مبتنی بر خلاقیت، رشد واحدهاي کوچک صنایع دستی، توسعه محصولات تولیدي کاربردي و قابل

 
عرضه در بازار و ایجاد روحیه مشارکت و تعامل است. 

ارسطوزاده گفت: یکی از مهمترین ویژگی هاي شهر پایدار، نحوه برخورد با بناهاي تاریخی آن است که می تواند به شهر هویت

 
ببخشد. 

عمارت مبارکی یکی از عمارت هاي بافت تاریخی شهر بوشهر است که در محله بهبهانی قرار دارد و در تاریخ 27 دي ماه 1379 به

 
شماره ثبت 2947 به ثبت آثار ملی ایران در آمده است . 

این عمارت جزو نادرترین بناهایی است که اندرونی و بیرونی دارد و از مصالح بوم آور (سنگ هاي مرجانی، ملاط ساروج و رویه گچ

 
استفاده شده است) و داراي حیاطی هیلانی است. 

این بنا که در دو طبقه ساخته شده، در طبقه دوم قسمت رو به دریاي آن ساخت نشده است تا در فصل تابستان پس از آب پاشی



کردن سقف که از کاه گل است براي نشست تابستان نشینشان مورد استفاده قرار گیرد که این خود یک نوع ایده معماري منحصر

 
بفرد است که در بناهاي بافت استفاده می شده. 

این بنا قدمت قاجاریه که حدوداً 150 تا 200 سال دارد که مالک فعلی آن اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان
بوشهر است.



بانوي کارآفرین محله امیرالمؤمنین (ع): پیشرفت گلشهر آرزوي من است

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/08/05

اینجا می توان انسان هاي پرتلاشی پیدا کرد که با خلاقیت توانستند مسیر زندگی خود و اطرافیانشان را تغییر دهند. این
هفته گفت وگویی داشتیم با یکی از همین عزیزان، بانوي فعال و کارآفرین محله امیرالمؤمنین (ع) که توانسته با ایجاد مرکز

آموزش زیبایی در محله، براي دختران و زنان محدوده گلشهر کارآفرینی کند.

میترا صدر | شهرآرانیوز؛ کلمه حاشیه شهر و مناطق پیرامونی بار معنایی زیادي با خود به همراه دارد. پیش از این هرگاه این
کلمه به ذهنم خطور می کرد مصائب و مشکلات این محدوده ها را به خاطر می آورد؛ اما وقتی که اتفاقی بیفتد که باعث شود در این

 
محدوده کار یا زندگی کنی، اوضاع فرق خواهد کرد. 

چشم و گوش چیز هاي زیبایی را کشف می کند. تلاش و تکاپوي ساکنان این محدوده ها در عین سختی، جذاب است. ایده هاي
خلاقانه زنان و مردان همین حاشیه شهر دوباره امید به زندگی را درون وجودشان شکوفا و مسیرشان را روشن می کند. اینجا می توان
انسان هاي پرتلاشی پیدا کرد که با خلاقیت توانستند مسیر زندگی خود و اطرافیانشان را تغییر دهند. این هفته گفت وگویی داشتیم
با یکی از همین عزیزان، بانوي فعال و کارآفرین محله امیرالمؤمنین (ع) که توانسته با ایجاد مرکز آموزش زیبایی در محله، براي

 
دختران و زنان محدوده گلشهر کارآفرینی کند. 

زهرا کاریزي در انتهاي ده چهارم زندگی خود است و بیش از 20 سال سابقه کار دارد و 5 سال است که سالن زیبایی اش را به
آموزشگاه تبدیل کرده است تا زنان محله بتوانند از این طریق وارد بازار کار شوند. این هفته گزارشمان را به او اختصاص دادیم تا از

 
راهی که طی کرده است و پیش رو دارد برایمان بگوید. 

آرایشگري در نگاه مردم مکان گفت وگوي ما مؤسسه آموزشی او در شفیعی است. سالن بزرگ است و دورتادور آن آینه دارد. ورودي
سالن میز مدیریت است. این قسمت با پارتیشن از سالن جدا شده است. میز ها و صندلی هاي مخصوص این حرفه نیز در سالن
جاسازي شده است. اتاقی نیز در انتهاي سالن قرار دارد که مخصوص کلاس هاي تخصصی تر است. زهرا کاریزي متولد 1360 در
مشهد است. در خانواده اي پرجمعیت در محله امیرالمؤمنین (ع) بزرگ شده و به علت علاقه اش به محل زندگی همینجا کارش را
آغاز کرده و فعالیتش را گسترش داده است. زهرا 4 خواهر و 4 برادر دارد که همه تحصیلات دانشگاهی دارند و بعد از ازدواج از محله
رفتند. پدر کشاورزش همیشه فرزندانش را حمایت کرده است. با اینکه خانواده وضعیت اقتصادي خوبی دارند؛ اما زهرا از همان کودکی
دوست داشت روي پاي خود بایستد و استقلال مالی داشته باشد. علاقه زیادش به آرایشگري باعث می شود تا از دوازده سالگی آموزش
این رشته را در سالن هاي مختلف شروع کند. زهرا می گوید: «هم زمان با درس یادگیري نکات اولیه این حرفه را از خانم هایی که در
خانه کار می کردند آموختم. اولین درآمدم از این رشته را همان زمان به دست آوردم. همین باعث شد تا به ادامه کار امیدوارم شوم و
اشتیاقم روز به روز بیشتر شد. می خواستم مدرك رسمی این حرفه را بگیرم؛ ولی باید تا پانزده سالگی صبر می کردم. فنی و حرفه اي
زودتر از آن به کسی مدرك نمی داد. هم زمان با درس کار خانگی را دنبال کردم. از نوزده سالگی آموزش حرفه اي این رشته را شروع
کردم. آن زمان در گلشهر هیچ مؤسسه آموزش زیبایی وجود نداشت و باید براي دیدن دوره هاي مختلف به چهارراه برق می رفتم.
اعضاي خانواده با این کار مخالف بودند و می گفتند درسم را ادامه بدهم و معتقد بودند، آرایشگري وجهه خوبی ندارد، ولی علاقه زیادم
به این رشته باعث شد کار را دنبال کنم و حالا 5 سال است که با کمک خواهرم که مدرك تحصیلی کارشناسی دارد سالن زیبایی را

به سالن آموزشی تبدیل کردم.» 



افتتاح سالن با همراهی خانواده بعد از گذراندن دوره هاي مختلف این رشته و دریافت مدرك هاي مورد نظر، سالن خود را افتتاح می
کند. خانواده بعد از دیدن توانایی و مهارتی که زهرا در این رشته به دست آورده است با او همکاري می کنند و پدر طبقه همکف را در
اختیار دخترش قرار می دهد. زهرا می گوید: «بعد از گذشت یک سال و نیم توانستم انواع مدارك تخصصی این رشته را با امتیاز بالا
دریافت کنم. براي شروع کار باید کسی حمایتم می کرد و مطمئن می شدم که پشت محکمی دارم خوشبختانه با حمایت پدر و

 
خانواده طبقه همکف خانه را به سالن زیبایی تبدیل کردم. 

تهیه لوازم اولیه و تجهیزات هزینه هاي زیادي داشت؛ ولی عزمم را جزم کردم تا کار را به نتیجه برسانم. خوشبختانه درآمد خوبی
داشتم؛ اما بعد از 15 سال کار صنفی تصمیم گرفتم به جاي کار صنفی وارد فضاي آموزشی این رشته و مهارت شوم. علاوه بر این با
مشکلات و دغدغه هاي زنان این محله نیز آشنا هستم. بسیاري از آن ها سرپرست خانواده هستند و باید براي گذران زندگی کار کنند.
خیلی از مشتري هایم تقاضاي کار داشتند یا از من می خواستند که آرایشگري را به آن ها آموزش بدهم، می توانستم این کار را انجام

 
بدهم، ولی اجازه دادن مدرك نداشتم. 

به بیشتر خانم ها می گفتم که باید براي گرفتن مدرك به آموزشگاه هاي این رشته مراجعه کنند؛ ولی آن ها با رفت وآمد به شهر و
رفتن به سالن مشکل داشتند، اگر خانم ها می خواستند براي آموزش و گرفتن مدرك اقدام کنند هیچ سالنی در این محدوده وجود
نداشت و باید مثل خودم به مرکز شهر می رفتند که دردسر هاي زیادي داشت. تصمیم گرفتم سالن زیبایی را بعد از 15 سال به مرکز
آموزش این رشته تبدیل کنم؛ اما براي این کار به مدرك تحصیلی خواهرم نیاز بود. از او کمک خواستم و او هم کمک هاي زیادي کرد

 
تا بتوانم مدارك مورد نیاز را تکمیل کنم.» 

هفت خان رستم آموزشگاه زهرا براي گرفتن مجوز آموزشگاه باید مراحل زیاد و سختی را پشت سربگذارد. این بانوي کارآفرین با خنده
می گوید: «مجوز آموزشگاه را نمی توان با گذراندن چند دوره یا سابقه کاري به دست آورد. باید از هفت خان رستم رد شد! مدیر باید
ملک شخصی و استاندارد فضا براي هر کارآموز و مدرك تحصیلی کارشناسی داشته باشد. علاوه بر این باید کتاب هم چاپ کند، البته
موضوع آن مهم نیست! خوشبختانه با کمک خواهرم سمیه بعد از مطالعه زیاد و جمع آوري اطلاعات 2 کتاب با عنوان «دایره المعارف
بدن انسان» و «دانستنی هاي علوم» را با تأیید اداره ارشاد به چاپ رساندیم. جمع آوري اطلاعات این 2 کتاب 2 سال زمان برد و
توانستیم 5 هزار جلد از آن ها را به چاپ برسانیم. هر 2 کتاب حاوي اطلاعات کاربردي و مفید است. بعد از چاپ کتاب و دریافت
مجوز شروع به آماده کردن فضا و تجهیزات مورد نیاز کردیم، نزدیک 5 سال پیش 500 میلیون هزینه کردیم و از این مبلغ 80 میلیون

 
صرف چاپ کتاب شد.» 

حالا زهرا مدیریت آموزشگاه را برعهده دارد و دیگر سالن زیبایی را تعطیل کرده است. او می گوید: «اکنون فقط آموزشگاه داریم و
صنفی کار نمی کنیم، البته اگر کسی مجوز آموزشگاه داشته باشد اجازه کار صنفی و آموزشی را هم زمان دارد، ولی ما از 5 سال پیش

 
سالن را به طور کامل تعطیل کردیم و فقط آموزشی کار می کنیم تا بانوان بیشتري بتوانند از آموزش ها برخوردار شوند.» 

تصمیم می گیرد در محلی که متولد شده و رشد یافته سالن و مؤسسه آموزشی خود را راه اندازي کند. اطرافیانش او را سرزنش می
کنند؛ اما زهرا براي تأسیس آموزشگاه درگلشهر مصمم است و می گوید: «خیلی ها با من مخالف بودند؛ اما من متولد اینجا هستم و
در همین جا بزرگ شدم. مهارت کسب کردم و اولین درآمدم را همین جا به دست آوردم. معتقدم باید این مهارت را همین جا و براي
ساکنان آن به یادگار بگذارم. پدرم همیشه به همه گفته، دوست دارد همه فرزندانش در کسب علم یا مهارت موفق باشند و بعد از آن
به عموم مردم به ویژه ساکنان محله کمک کنند. پدرم زمانی که متوجه شد، طبقه پایین را براي کارم در نظر گرفتم خوش حال شد و

 
در این مسیر تنهایم نگذاشت.» 



کمبود فضاي آموزش فنی و حرفه اي در حاشیه شهر زهرا و خانواده اش بیش از 40 سال است که در محدوده گلشهر و اطراف آن
زندگی می کنند. شناخت خوبی از این محدوده و ساکنان آن دارد. از او درباره وضعیت بانوان محله و وضعیت زندگی آن ها سؤال می
کنم. او می گوید: «بسیاري از بانوان این منطقه سرپرست خانوار هستند و باید در حوزه هاي مختلف مهارت کسب کنند؛ اما دوره ها و
فضاي آموزشی فنی و حرفه اي براي بانوان در منطقه نیست یا تعداد آن کم است. خانم هاي این منطقه براي ایجاد شغل به مهارت
نیاز دارند. 80 درصد ساکنان محله اتباع هستند و آن ها هم به کار نیاز دارند. زمانی که قصد تأسیس آموزشگاه را در اینجا داشتم
مشکلات زیادي پیش آمد. فنی و حرفه اي می گفت بیشتر ساکنان این محدوده اتباع هستند و نمی توانیم به آن ها مجوز کار بدهیم.
وقت زیادي گذاشتم و در جلسه هاي متعددي که با مسئولان فنی و حرفه اي داشتم متوجه وضعیت بانوان این منطقه شدند و اجازه
دادند تا بانوان اتباع براي تأمین هزینه هاي زندگی در کنار ایرانی ها این مهارت را بیاموزند و به صورت رسمی کار کنند. به مسئولان
فنی و حرفه اي گفتم بسیاري از بانوان در محله ما به علت تأمین هزینه هاي زندگی بدون مجوز کار می کنند. بهتر است به جاي کار
غیرقانونی از آن ها دعوت کنیم تا به صورت حرفه اي کار را بیاموزند و مجوز بگیرند تا جلوي مشکلات و رضایت نداشتن مشتریان
گرفته شود. تا پیش از تأسیس آموزشگاه، بیشتر سالن دار ها در محدوده گلشهر مدرك نداشتند یا در خانه کار می کردند بعد از
افتتاح آموزشگاه همه آن ها براي گرفتن مدرك به آموزشگاه آمدند. مزیت دیگر داشتن مدرك براي اتباع این است که توانایی ترجمه

 
مدرك فنی و حرفه اي برایشان امتیاز به دنبال دارد و می توانند به وسیله آن در کشور هاي دیگر اقامت بگیرند.» 

او به دیگر نقاط قوت آموزشگاه براي بانوان محله اشاره می کند و می گوید: «تا پیش از افتتاح آموزشگاه براي بیشتر بانوان محله رفتن
به دیگر آموزشگاه ها سخت بود؛ اما الان همه آن ها به این آموزشگاه می آیند و بعد از گذراندن دوره مورد نظر مدرك می گیرند. سال
اول افتتاح آموزشگاه 150 هنرجو داشتم از 8 صبح تا 8 شب کلاس برگزار می کردم؛ اما خسته نمی شدم بلکه رضایت داشتم، چون

 
بانوان این محله با کسب مهارت به زندگی خود سروسامان می دادند.» 

اعتیاد و بیکاري همسران مهم ترین مشکل بانوان محله 40 سال زندگی در اینجا باعث شده زهرا آشنایی خوبی با ساکنان این محدوده
و مشکلات آن ها داشته باشد. از او که درباره مشکلات بانوان این محله می پرسم پاسخ می دهد: «یکی از مشکلاتی که من بسیار با
آن مواجه هستم اعتیاد همسران است. مراجعه کننده هاي زیادي دارم که با این مشکل دست و پنجه نرم می کنند. همسرانشان
سرکار نمی روند و خودشان مجبورند هزینه هاي زندگی را تأمین کنند. بیشتر خانم ها از سر نیاز و مشکلات مالی و به دلیل اعتیاد یا
بیکاري همسرانشان به سمت این شغل کشیده می شوند. خانم هایی که به مؤسسه مراجعه می کنند ابتدا فرمی از علایق آموزشی و
نیاز هاي خود را پر می کنند و 2 روز اول کلاس به صورت رایگان براي آن ها برگزار می شود تا در صورت علاقه این مهارت را ادامه
دهند. در غیر این صورت هزینه هاي آن ها ثمري برایشان به دنبال ندارد. دوست ندارم خانم هایی که به این رشته علاقه ندارند یا تنها

 
از سر نیاز به اینجا می آیند هدف اصلی و علاقه شان را پیدا کنند.» 

زهرا در این مدت با کمک روان شناسان و مشاوران سعی کرده است اعتماد به نفس و توانایی نه گفتن را در زنان محله بیشتر کند. او
می گوید: «زنان محله از کمبود اعتماد به نفس رنج می برند، بسیاري از بانوان محله با وجود آموختن مهارت توانایی ورود به بازار کار
را ندارند. با کمک مشاوران، دوره هاي مختلف روان شناسی شخصیت را براي هنرآموزان برگزار می کنیم تا در کنار به دست آوردن
مهارت، شخصیت آن ها نیز رشد کند. رشد شخصی و شناسایی نقاط قوت و ضعف به آن ها کمک می کند خودکفا باشند و براي

 
مشکلاتشان راه حل پیدا کنند و ناامید نشوند.» 

آموزش رایگان در ایام کرونا و مشکلات اقتصادي درباره مشکلات این شغل، به ویژه در دوره شیوع کرونا که می پرسم، زهرا می گوید:
«سالن هاي زیبایی جزو شغل هاي پرخطر محسوب می شود، به همین دلیل از چهارم اسفند سال گذشته سالن ها و مؤسسه هاي
آموزشی طبق مصوبه هاي وزارت بهداشت تعطیل شدند. 6 ماه تعطیلی زمان زیادي است. تابستان فرصت طلایی آموزشگاه ها براي
تدریس است. بسیاري از کارآموزان ما دختران جوانی هستند که براي زمان فراغت از تحصیل به دنبال یادگیري این مهارت می آیند.



آموزشگاه ما ملک شخصی است و هزینه جا نداریم، اما بسیاري از سالن ها یا مراکز آموزشی که اجاره داشتند کار را تعطیل کردند.»
زهرا درباره وضعیت اقتصادي و فراز و نشیب هاي این حرفه بیشتر توضیح می دهد و می گوید: «هدفم بیشتر از کسب درآمد،
کارآفرینی، آموزش و ایجاد شغل در گلشهر بوده است، ما در منطقه حاشیه شهر و پیرامونی زندگی می کنیم و پیشرفت گلشهر آرزوي

 
من است. در این مدت خداوند به من کمک کرده و در کنار کسب درآمد، 

آموزش هاي رایگان داشتم و از خودم راضی هستم. براي رسیدن به موفقیت در این حرفه علاوه بر مدیریت و برنامه ریزي باید به
مخاطب و مشتري احترام گذاشت و اطلاعات را به روز نگه داشت. همفکري و مشورت با متخصص نیز به پیشرفت کار کمک می

 
کند.» 

هزینه هاي آموزش را در این منطقه نصف کردیم زهرا مهارت و حرفه اش را دوست دارد و درباره آرایشگري می گوید: «آرایشگري
حرفه اي شاد، با درآمد و دوست داشتنی است باعث ایجاد تغییر و تحول در دیگران می شود و لبخند بر روي لب ها می نشاند. اما
سختی هاي خاص خودش را نیز دارد. آن زمان که هنوز مؤسسه را افتتاح نکرده بودم بیشتر با سختی هاي این کار سروکار داشتم.
رعایت حال مشتري و احترام به او در این حرفه یک اصل است. اگر مشتري از کار راضی نباشد باید براي او وقت گذاشت و صحبت
کرد تا متوجه شود چرا خواسته او تمام و کمال امکان اجرا شدن را نداشته است. باید آرایشگر بتواند مشتري را قانع و راضی نگه دارد.
وقتی تازه کار را شروع کردم مشتري ها به دلیل سن کم حاضر نبودند کارشان را راه بیندازم؛ ولی من توانایی قانع کردن آن ها را
داشتم و رضایتشان را براي انجام کار می گرفتم. براي به دست آوردن مهارت در این رشته باید تمرین زیاد انجام داد و خطا ها را کم
کرد. بانوانی که وارد این مرکز می شوند 5 رشته اصلی این مهارت را می آموزند و می توانند با این مجوز سالن دایر کنند. براي اینکه

 
تعداد بانوان بیشتري بتوانند این مهارت را کسب کنند، هزینه هاي آموزش را در این منطقه نصف کردیم.» 

کلاس رایگان براي بانوان سرپرست خانوار زهرا دستی هم در کار خیر دارد و می گوید: «برخی از بانوان این منطقه شرایط مالی خوبی
ندارند. تعدادي از آن ها به این دلیل که همسرشان در زندان است یا اعتیاد دارد سرپرست خانوار هستند. براي آن ها کلاس آموزشی
رایگان برگزار می کنم. مراجعانی دارم که توان پرداخت هزینه را ندارند و می خواهند بعد از آموزش ها در مؤسسه کار کنند؛ اما ما
بخش صنفی را تعطیل کردیم و نمی توانیم از آن ها استفاده کنیم. از آن ها می خواهم به جاي کار در مؤسسه سالن خود را راه

 
اندازي و به نیازمندان کمک کنند.» 

زهرا و همکارانش در کار هاي خیر دیگري نیز شرکت می کنند. او و مربیانش عروس خانم هایی که مشکل مالی دارند، رایگان آماده
می کنند. او می گوید: «دوست دارم از مهارتم بهترین استفاده ممکن را ببرم. همیشه نباید نذر به صورت مالی باشد بعضی وقت ها
می توان مهارت را در راه خیر به کار برد. چه خوب است وقتی از وضعیت دوستان و همسایه ها خبر داریم و می دانیم به دلیل
مشکلات مالی نمی توانند برخی هزینه ها را انجام دهند ما نیز در خوش حالی آن ها سهیم شویم و لبخند را به لب هایشان هدیه
کنیم. بار ها در جلسه هاي شوراي اجتماعی گفتم با ستاد ازدواج آسان محله همکاري می کنم و هر زمان عروسی را به ما معرفی

 
کنند مؤسسه خدمات خود را به صورت رایگان به زوج هاي جوان ارائه می دهد.» 

علاوه بر این خانم کاریزي هر چند وقت یک بار و تا قبل از شیوع کرونا به مرکز سالمندان فیاض بخش یا مرکز نگهداري از کودکان

 
بی سرپرست هم می رود و کوتاهی و اصلاح این عزیزان را انجام می دهد. 

برگزاري دوره هاي آموزشی آواي همت و الفباي مهارت زهرا کاریزي پیش از این از اعضاي شوراي اجتماعی محله امیرالمؤمنین (ع)
بود و اکنون نیز با اعضاي این شورا همکاري می کند. او درباره فعالیت هاي اجتماعی و فرهنگی که در محله داشته است، می گوید:
«سال گذشته با کمک اداره اجتماعی و فرهنگی شهرداري منطقه طرح آواي همت و الفباي مهارت را در مدارس محله و آموزشگاه
اجرا کردیم. در این طرح انواع بافت مو، ساخت انواع رزین، نقاشی چهره کودك را آموزش دادیم. توانستیم تعدادي از مادران و دانش



 
آموزان خلاق را به کارگاه یا سالن هاي زیبایی معرفی کنیم و خوشبختانه اکنون مشغول به کار هستند و درآمد دارند.» 

او علاوه بر این در اعیاد و مناسبت ها نیز با اداره فرهنگی و اجتماعی شهرداري منطقه همکاري می کند و هرگاه جشنی برگزار می
شود غرفه نقاشی روي صورت براي کودکان دارد. به رنگ آمیزي نیز علاقه دارد و هر زمان قرار است در محله دیواري را رنگ کنند
جزو داوطلبان است. زهرا می گوید: «رنگ ها باعث شادابی و طراوت می شوند. لبخند بر لب می نشانند و حس و حال آدم ها و فضا را

تغییر می دهند.»



سیر تا پیاز روغن نباتی جهان

منبع: عصر امروزشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/08/05

واگذاري و خصوصی سازي چند شرکت در کشور داراي حاشیه هاي فراوانی بوده است، شرکت هاي مانند هپکو، نیشکر هفت
تپه و... که از جمله آنها می توان به شرکت روغن نباتی جهان نیز اشاره کرد، شرکتی که بعد از واگذاري کمتر روي خوش دید

و کسانی که در این میان بیشترین آسیب را دیدند کارگران آن بودند.

به گزارش عصر امروز، شاید یکی از نام هاي پر تکراري که زنجانی ها آن را در مورد مشکلات کارگري شنیده اند کارخانه روغن

 
نباتی جهان باشد شرکتی که هر از چندي سر ناسازگاري گذاشته و با تعدیل چند نیرو و یا تعطیلی شرکت حاشه ساز می شود. 

اما این شرکت چرا و چگونه از یک برند تجاري موفق و خوشنام به یک واحد مشکل دار که کج دار و مریز به راه خود ادامه می دهد

 
تبدیل شده است و آیا امیدي به آینده این شرکت وجود دارد. 

واگذاري و خصوصی سازي چند شرکت در کشور داراي حاشیه هاي فراوانی بوده است، شرکت هاي مانند هپکو، نیشکر هفت تپه و...
که از جمله آنها می توان به شرکت روغن نباتی جهان نیز اشاره کرد، شرکتی که بعد از واگذاري کمتر روي خوش دید و کسانی که در

 
این میان بیشترین آسیب را دیدند کارگران آن بودند. 

 
جهان «غضنفر» 

15 آبان ماه 1334 کارخانه روغن نباتی جهان براي تولید روغن از روغن دانه هاي پنبه با سرمایه گذاري مشترك «محمد فاتح» و
«محمدعلی غضنفر» در «حاجی آباد» کرج تأسیس شد. این کارخانه به تولید روغن هاي جامد در وزن هاي 900 گرمی تا 17

 
کیلوگرمی اقدام می کرد و ظرفیت تولید آن به 260 تن روغن جامد و مایع هم رسید. 

کارخانه بعد از انقلاب مصادره و تحت مدیریت بنیاد شهید قرار گرفت و پس از انتقال به کیلومتر 15 آزادراه زنجان- قزوین در اوایل

 
دهه 80 با حضور برخی مسؤولان کشوري در سال 85 به بهره برداري مجدد رسید. 

در آن ایام حدود 48 درصد سهام کارخانه در اختیار بنیاد شهید و امور ایثارگران، حدود 7 درصد در اختیار ستاد اجرایی فرمان امام و

 
بقیه در اختیار سایر شرکت هاي سرمایه گذاري و عمومی بود. 

اواسط شهریورماه سال 85 فاز نخست کارخانه روغن نباتی جهان پس از انتقال به محل جدید در استان زنجان به بهره برداري رسید،
افتتاحی که شاید فقط در چند سال نخست براي کارگران خوش یمن بود و بعد از آن نانی که قرار بود براي آنها روغنی شود را نه تنها

 
روغنی نکرد، بلکه آن را آجر کرد. 

 
میراث «بیژن» 

روغن نباتی جهان در اواخر کار دولت دهم به بهانه خصوصی سازي بنابر اصل 44 قانون اساسی و بدون حضور سازمان خصوصی سازي



به اسماعیلی سپرده شد تا دور جدیدي از حیات خود را آغاز کند، اما این واگذاري هرگز کمکی به اقتصاد استان و یا کارگران این

 
شرکت نبود، بلکه دور جدیدي از تعدیل ها و اعتصابات و بیکاري را براي کارگران این شرکت به دنبال داشت. 

شاید بتوان گفت، بیژن اسماعیلی از هیچ کس حرف شنوي نداشت و هر کار و عملی که دلش می خواست را با نظر و خواسته خود
عملی و اجرا می کرد و حتی در این زمینه تعهدات و حتی امتیازدهی هاي مکرر مسؤولان هم چاره ساز نبود و پاشته در روغن نباتی

 
جهان به خواسته بیژن و در راستاي منافع وي می چرخید. 

پس از واگذاري، کارگران این شرکت که تعدادي از آنها هم فرزندان شهدا بودند در مراحل مختلف تعدیل و از کارخانه اخراج و یا به

 
زور کنار گذاشته شدند تا اقدامات در راستاي بازي با این برند معروف ادامه داشته باشد. 

کارخانه اي که با به روزترین و مدرن ترین دستگاه هاي روز تجهیز شده و چرخه کامل بسته بندي را دارد، قبل از واگذاري روزانه تا
420 تن تولید داشت اما کم کم رو به افول رفت تا اینکه تولید آن به کمتر از 50 تن رسید تا بسیاري از متخصصان زبده شرکت به

 
دلیل افت تولید چاره را در جدایی از این شرکت ببیند. 

مشکلات با تعدیل ها و اخراج هاي گاه و بی گاه ادامه یافت تا اینکه از کل کارگران که در زمان واگذاري حدود 640 نفر بود، اکنون
فقط 80 کارگر باقی مانده است و شرکتی که در سه شیفت کاري فعال بوده این روزها به زور فقط در یک شیفت و آن هم شاید براي

 
ظاهر سازي فعالیت دارد. 

بعد از اخراج نماینده کارگران در حال حاضر کارگران شرکت هیچ نماینده اي ندارد و هر کس بخواهد حرفی بزند اخراج می شود،
حتی وضعیت طوري است که مدیران مجموعه روغن هاي تاریخ گذشته و حتی بعد از شیوع کرونا ژل هایی را به کارگران داده است
که تاریخ آن به چند سال قبل بازمی گردد تا نشان دهند که هیچ ترسی از هیچ کس و هیچ نهادي ندارند و کارگري هم که ژل هاي

 
تاریخ گذشته را علنی می کند از کار اخراج می شود. 

کارگران روغن نباتی جهان فیش حقوقی، مرخصی ساعتی و روزانه، غذا، حکم کارگزینی و ... هیچ چیز ندارند، این در حالی است که

 
حتی حق اعتراض هم ندارند و دستگاه ها و سازمان هایی که باید پیگیري امور آنها باشد، روزه سکوت گرفته اند. 

مشکلات روغن نباتی جهان فقط به بخش کارگري برنمی گردد بلکه این واحد تولیدي در سالی که به جهش تولید نام گذاري شده
محصولات خود را کمتر به بازار مصرف عرضه می کند و در انبار شرکت بیش از 600 تن انباشته شده است، عددي که مدیر کارخانه

 
آن را 500 تن اعلام می کند. 

واقعا چرا وقتی یک بقالی در گوشه اي از شهر تخلف کوچکی را انجام می دهد چندین اکیپ اعزام شده و در سریع ترین زمان ممکن
با وي برخورد می شود، اما در مورد روغن نباتی جهان و مشکلات آن در زمینه هاي کارگري و عرضه مواد اولیه و تخلفات و... هیچ

 
سازمان و نهادي اقدامی انجام نداده است؟ 

 
علت حمایت بی چون و چراي مسؤولان استان از روغن نباتی جهان چیست؟ 

شاید یکی از مهمترین دلایل مدیران در مقابل این شرکت 80 کارگري باشد که در حال فعالیت در این شرکت هستند اما این حمایت

 
ها در حالی که مالکان شرکت جز در اندك موارد انگشت شمار که با مدیران استان همراهی می کند باید تا کی ادامه داشته باشد. 



 
«رئیسی» مرهمی دو ماهه! 

کارگران شرکت در زمان حضور رئیس قوه قضائیه در زنجان و در 14 شهریور 1398 مشکلات خود را با آیت االله رئیسی در میان می

 
گذارند و وي قول پیگیري حق و حقوق و مشکلات آنها را می دهد. 

آیت االله رئیسی پس از شنیدن سخنان کارگران و درخواست توضیح از مسؤولان استانی در خصوص مشکلات این کارخانه در جلسه
شوراي اداري استان قول پیگیري و به سرانجام رسیدن مشکلات این کارخانه را می دهد و می گوید: آیا قرار بود با خصوصی سازي

 
کارگران بیکار شوند که در این خصوص نیز ما پیگیري می کنیم. 

پیگیري هاي رئیس قوه قضاییه موجب حل مشکلات کارگران شرکت می شود، اما بعد از چند ماه بهبود وضعیت، مشکلات دوباره به

 
کارخانه باز می گردد. 

حتی بازدید هاي مسؤولان استانی به جاي حل مشکلات کارگران براي آنها مایه دردسر می شود و کارگري که زمان حضور استاندار و
رئیس صنعت، معدن و تجارت استان زنجان لب به سخن می گشاید و مشکلات شرکت و کارگران را بیان می کند فقط دو ساعت بعد

 
از رفتن آنها از کار اخراج می شود تا تاوان اعتراض خود را بپردازد. 

مدیرکارخانه روغن نباتی جهان در گفت وگو با خبرنگار فارس با اشاره به اینکه شرکت بعد از مهرماه 1398 و بعد از ساماندهی و رفع
برخی مشکلات تولید خود را آغاز کرده است، اظهار کرد: از مهرماه سال گذشته تاکنون و بعد از برطرف شدن مشکلات فنی و تهیه

 
مواد اولیه اقدام به تولید روغن کرده که میزان میانگین تولید روزانه بین 35 تا 40 تن روغن بوده که روانه بازار می کند. 

 
روزانه بین 35 تا 40 تن روغن را تولید می کنیم 

زارعی شکیب در مورد وضعیت تهیه روغن خام با تقدیر از استاندار، طاهري نماینده زنجان و طارم و رئیس کل دادگستري استان در
راستاي تهیه مواد خام گفت: ما در تهیه مواد اولیه مشکل داریم و می توانیم با همین شرایط فعلی روزانه 80 تن تولید کنیم، ولی به

 
دلیل نبود مواد خام دست به عصا حرکت می کنیم و اگر مشکلات رفع شود می توانیم جذب نبروي انسانی داشته باشیم. 

وي در مورد 11 هزار تن مواد اولیه اي که قرار است با تلاش مسؤولان به شرکت داده شود، تصریح کرد: بازرگانی دولتی روال اداري

 
خاص خود را دارد، ولی چیزي که به دست ما رسیده است 450 تن بوده است و بقیه این اعداد در حد نامه نگاري است. 

مدیر کارخانه روغن نباتی جهان با بیان اینکه اگر مواد اولیه برسد ما می توانیم تولید را با همین تعداد کارگر تا 80 تن بالا ببریم و اگر
مواد به حد کافی به دست ما برسد، شرکت توانایی جذب نیروي جدید و ایجاد زمینه اشتغال کارگران جدید را فراهم و شیفت هاي
کاري را افزایش خواهد داد، تصریح کرد: در صورت کمک مسوؤلان می توانیم 80 نفر نیروي جدید را نیز به مجموعه اضافه کنیم و

 
توانایی افزایش تولید تا دو برابر را نیز داریم. 

زارعی شکیب در مورد بدهی 25 میلیارد تومانی شرکت که به قبل از واگذاري مربوط است، گفت: مبلغ بدهی در زمان واگذاري به
خریدار جدید اعلام نشده و همین امر موجب شده است ما در تهیه مواد اولیه دچار مشکل شویم چرا که بازرگانی دولتی می گوید
شما باید اول بدهی خود را تسویه کنید تا ما مواد اولیه به شما بدهیم که این موضوع از طرف واحد حقوقی در حال پیگیري است و ما



 
امیدواریم مشکلات رفع شود. 

وي در مورد مشکلات کارگري شرکت گفت: امروز کارگران در کل جامعه با مشکلات زیادي مواجه هستند و با توجه به تورم زیاد
مالک تلاش دارد تا همه مشکلات کارگران رفع شود و به این مشکلات واقف است و در حال تلاش براي حل همه مشکلات است، ما

 
درك می کنیم که کارگر براي کار آمده است و نه براي اغتشاش و تحصن. 

مدیرکارخانه روغن نباتی جهان با بیان اینکه با مساعدت هاي مالک تمام معوقات هشت ماهه کارگران شرکت پرداخت شده است،
افزود: در حال حاضر حقوق کارگران به روز شده و پانزدهم هر ماه با یک ماه تاخیر پرداخت می شود، سرویس ایاب و ذهاب برقرار

 
شده و بیمه جاري تامین اجتماعی نیز در حال پرداخت است. 

زارعی شکیب در مورد بدهی هاي شرکت نیز گفت: اصل بدهی به تامین اجتماعی در حدود 3 میلیارد تومان بوده است، ولی با جرائم
در حدود 8 میلیارد تومان شده است. به نظرم در سال جهش تولید می شود مساعدت کرد و با راهکارهایی که وجود دارد تامین
اجتماعی می تواند جرائم را صفر و بدهی را هم تقسیط کند تا سرمایه گذار بتواند به راه خود ادامه دهد که در این زمینه مکاتباتی هم

 
انجام شده و مشکلات به مسؤولان تامین اجتماعی اعلام شده است. 

وي در مورد مطالبات برخی کارگران گفت: از طرف وکیل شرکت اقدام شده و چون این مطالبات سنگین است، در طول این مدت به
صورت نوبتی براي کارگران در حال پرداخت است. شرایط خوب است به طوري که در یک سال گذشته شرکت مشکل نداشته و

 
کارگري هم تاکنون توقیف اموال نگرفته است. 

مدیر کارخانه روغن نباتی جهان در مورد میزان عرضه روغن از سوي شرکت به بازار مصرف گفت: از آغاز تولید که از اواخر آذر ماه
سال گذشته بوده، بیش از 800 تن محصول به بازار مصرف عرضه شده و در حال حاضر هم 500 تن در انبارهاي شرکت موجود است.

وي افزود: همچنین اتحادیه خواروبار زنجان نیز 100 تن درخواست کرده که از چند روز گذشته براي تحویل به آنها بارگیري شده که

 
با هماهنگی صنعت و معدن استان به آنها تحویل و از طریق آنها در بازار توزیع می شود. 

زارعی شکیب با بیان اینکه روغن نباتی جهان در حال حاضر با ظرفیت 30 درصد در حال فعالیت است، گفت: اگر مواد خام به صورت

 
مداوم به دست ما برسد و این شرکت با 100 درصد ظرفیت کار کند توانایی پاسخگویی به نیاز 25 درصد نیاز روغن کشور را دارد. 

در زمان حضور در شرکت تلاش داشتیم از مراحل تولید و حضور کارگران در شرکت عکس و فیلم تهیه کنیم که مدیر کارخانه گفت؛

 
که در حال حاضر هیجچ تولیدي انجام نمی شود و خط تولید تعطیل است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار زنجان نیز در این رابطه با بیان اینکه روغن نباتی جهان یک واحد احیا شده است و خصلتا هم
داراي بدهی هاي معوق و نیاز به سرمایه براي اورهال دارد، تصریح کرد: بدهی هاي معوق کارگري، بدهی هاي انرژي، تامین اجتماعی

 
و کل بدهی هاي انباشته قسط بندي شده و ماه به ماه به صورت مداوم پرداخت می شود. 

محمدرضا آبی پور با بیان اینکه حقوق کارگري شرکت هم به روز شده است و حقوق کارگران با یک ماه اختلاف پرداخت می شود،
افزود: با توجه به کاهش 40 درصدي واردات روغن خام به دلایل مختلف از جمله شیوع ویروس کرونا با همراهی وزیر دفاع، استاندار و

 
نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شوراي اسلامی در حال تهیه مواد اولیه براي این شرکت هستیم. 



وي با بیان اینکه فعالیت شرکت در حال حاضر با این تعداد کارگر به دلیل کاهش سهیمه روغن است، تصریح کرد: اگر مواد اولیه به

 
درستی و بالاتر از سهیمه در اختیار این شرکت قرار گیرد قابلیت افزایش تعداد کارگران و میزان تولید را هم دارد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار زنجان با بیان اینکه با تهیه بیش از 10 هزار تن مواد خام براي یک سال این شرکت موافقت
شده و از این مقدار در حدود یک هزار تن تخصیص یافته است، تصریح کرد: همه مسؤولان استان در تلاش هستند که مشکلات این

 
شرکت رفع شود. 

 
انبار 580 تن روغن نباتی در جهان 

به گفته مدیر کارخانه روغن نباتی جهان در حدود 500 تن روغن در شرکت موجود است روغنی که از سال گذشته تولید و انبار شده

 
است، روغنی که شاید نیاز یک سال شهري مانند زنجان را تامین کند. 

اما چرا تاکنون این مقدار روغن خوراکی آن هم در تلاطم هایی که در طول دو سال اخیر در عرضه و قیمت این مواد خوراکی در بازار
به وجود آمده است، به بازار عرضه نشده است و هدف مدیران و مالک شرکت از تلمبار این مقدار روغن چیست، سؤالی است که باید

 
مدیران استان و به ویژه مدیران ارشد باید صراحتا به آن پاسخ دهد. 

مدیرکل صمت استان زنجان در این رابطه با بیان اینکه روغن هایی که در داخل کارخانه انبار شده از لحاظ تناژ براي کارخانه روغن
نباتی جهان چشمگیر نیست، اظهار کرد: کارخانه ظرفیت تولید 150 تن در روز را دارد و مقدار روغن انبار شده در کارخانه 600 تن

 
است که تولید 10 روز این واحد است که در هشت ماه گذشته این مقدار را تولید و انبار کرده است. 

ناصر فغفوري از تخصیص بیش از 10 هزار تن روغن با پیگیري هاي استاندار براي این شرکت خبر داد و گفت: هزینه یک هزار تن از

 
این مقدار از سوي شرکت بازرگانی به حساب شرکت بازرگانی واریز است. 

وي با بیان اینکه از مبلغ کلی واریز شده بهاي 550 تن از سوي شرکت در ازاي بدهی 25 میلیارد تومانی مربوط به قبل واگذاري
شرکت برداشت شده و 450 تن روغن به کارخانه تحویل شده است، گفت: این بدهی 20 ساله بابت هزینه هاي کوپن که شرکت روغن
نباتی جهان به شرکت بازرگانی بدهکار بوده، برداشته شده است که این اقدام یک گرو کشی است که باید به دست قوه قضاییه حل

 
شود. 

وي در مورد محصولات موجود در انبار شرکت گفت: اولین محموله تولیدي شرکت به تاریخ دي ماه 98 است که تقریبا زمان انقضاي

 
مصرف استاندارد محصول تا خرداد 1400 است که چیزي حدود 100 تن است. 

وي با اشاره به قول استاندار براي عرضه اولویت دار روغن هاي شرکت در استان و براي مردم زنجان است و این شرکت می گوید من

 
این کار را نمی کنم، تصریح کرد: روغن موجود در کارخانه تقریبا مایحتاج یک سال مردم زنجان را تامین می کند. 

وي با بیان اینکه سلطانیه یک هزار و 494 کارتن معادل 15 تن، ایجرود 5 تن، طارم 2 تن، ماهنشان 2.5 تن و زنجان 25 تن و
فروشگاه اتکا نیز 150 تن حواله روغن نباتی به شرکت جهان ارائه شده است، تصریح کرد: اتحادیه خواروبار فروشان زنجان نیز 20 تن

 
به مغازه ها و فروشگاه ها سطح شهر توزیع کرده است که به علت مناسب بودن قیمت با استقبال خوب مردم روبه رو شده است. 



فغفوري با اشاره به اینکه روغن نباتی با برند جهان توزیع شده در این چند روز توسط فروشگاه هاي زنجان زیر 5 هزار تومان بوده در
حالی است که روغن هایی با برندهاي دیگر با همان کیفیت به قیمت 7 هزار تا 7 هزار و 500 تومان است، ادامه داد: اتحادیه در نظر

 
دارد به علت استقبال خرید مردم زنجان به جاي 20 تن درخواستی 80 تن روغن از کارخانه جهان دریافت و توزیع کند. 

مدیرکل صمت استان زنجان با بیان اینکه ما سعی داریم محصول تولیدي کارخانه جهان را در خود زنجان توزیع کنیم، گفت: شرکت
بازرگانی دولتی در نظر دارد که حواله براي سایر استان ها بگیرد که این موضوع نیز به میزان مواد اولیه که به کارخانه داده است

 
امکان پذیر خواهد بود. 

وي در مورد برخی شایعات در مورد خارج شدن روغن کارخانه جهان از رده و مصرف آن در موارد دیگر غیر از مصرف خوراکی افزود:
کارخانه باید مستنداتی براي تبدیل به بطري شدن را به شرکت بازرگانی ارائه دهد و در شرایط کنونی که بازار تشنه روغن است غیر

 
قابل قبول است که به دلیل به فروش نرسیدن در بازار روغنی غیرقابل استفاده غذایی باشد. 

فغفوري با بیان اینکه تا آنجایی که خبر دارم اداره استاندارد در سال جاري نامه اي مبنی بر اینکه حتی یک لیتر روغن خراب شده از

 
رده خارج شود، ارائه نکرده است، تصریح کرد: بنا به مستندات باید کارخانه بابت یک بطري روغن دریافتی از شرکت پاسخگو باشد. 

وي در مورد نوع روغن تولیدي این شرکت اظهار داشت: محصولات تولیدي کارخانه روغن نباتی جهان در دو سال اخیر روغن هاي

 
مایع است و دیگر روغن جامد مصرف خانگی ندارد ومعمولا توسط قنادان مورد استقبال قرار می گیرد. 

امیدواریم مشکلات این شرکت با رصد کامل مدیران و دستگاه هاي نظارتی بررسی و رفع شود تا کارگران این شرکت به دور از مسائل
حاشیه اي به کار و زندگی خود ادامه دهند هر چند مشکلات این شرکت فقط کارگري نیست ولی بسیاري از مدیران و مسؤولان

استان به خاطر همین کارگران با شرکت مدارا می کنند.



بزرگ ترین کارخانه دوچرخه سازي غرب آسیا
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باشگاه خبرنگاران/ فعالیت کارخانه آساك دوچرخه قوچان
از سال 1376 در حومه شهر قوچان و در زمینی به وسعت
20 هکتار با زیربناي چهار هکتار و هم چنین اشتغال 192
نفر آغاز شد. کارخانه آساك دوچرخه قوچان یکی از
کارخانه هاي تولید دوچرخه است که تا پیش از این به
عنوان بزرگ ترین واحد تولید غرب آسیا از آن یاد می شد،
اما متأسفانه این کارخانه در سال 1383 و پس از واگذاري

به بخش خصوصی ناگهان چرخ تولید آن با توقف همراه شد. با راه اندازي مجدد کارخانه آساك دوچرخه قوچان ظرفیت تولید دوبرابر

 
شده و نیاز دوچرخه در بازار داخلی کشور تامین شده است، همچنین در این کارخانه زمینه صادرات هم فراهم است. 

 
داوود بهگام 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



خدمت رسانی در حوزه درمان، اولویت مرحله سوم ایران همدل

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/08/05

رئیس کمیته امداد با اشاره به تاکید مقام معظم رهبري مبنی بر تداوم کمک هاي مومنانه، از خدمت رسانی در حوزه درمان
به عنوان اولویت مرحله سوم ایران همدل خبر داد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما؛ سید مرتضی
بختیاري در نشست خبري گفت: رزمایش کمک مومنانه و
ایران همدل همچنان ادامه خواهد داشت و در مرحله سوم

 
ایران همدل به حوزه درمان و بهداشت می پردازیم. 

وي با اعلام اینکه در مرحله سوم به کسانی که به دلیل
کرونا کار خود را از دست دادند، کمک می شود، افزود:
اشتغال زایی، درمان بیماران و تأمین جهیزیه براي زوج

 
هاي جوان سه اولویت کمیته امداد است. 

آقاي بختیاري، توسعه اشتغال را از برنامه هاي راهبردي
کمیته امداد در حوزه اشتغال بر شمرد و خاطرنشان کرد:

در طرح راهبري شغلی، کسانی که در حوزه شغلی، متخصص هستند، چند مددجو به آن ها معرفی می کنیم، مددجویان از صفر تا

 
صد کار را یاد می گیرند و طبق برنامه امسال 50 درصد از اشتغال ما در حوزه راهبران شغلی خواهد بود. 

 
وي گفت: به هر کار آفرینی که 40 نفر از مدد جویان را شاغل و بیمه کند، به ازاي هر نفر 50 میلیون تومان وام می دهیم. 

 
توزیع بیش از 27 میلیون وعده غذاي گرم در مرحله اول و دوم پویش ایران همدل 

رئیس کمیته امداد با بیان اینکه مرحله دوم پویش ایران همدل همچون مرحله اول با مشارکت بالاي مردم با برکت بود، گفت:مرحله

 
اول پویش ایران همدل با عنوان "اطعام مهدوي" و مرحله دوم با عناوین "اطعام حسینی" و"احسان حسینی" برگزار شد. 

وي گفت: در طرح اطعام حسینی بیش از دو هزار آشپزخانه با مشارکت 80 هزار نفر در سراسر کشور راه اندازي و 15 میلیون و 885

 
هزار وعده غذاي گرم به ارزش 266 میلیارد تومان بین نیازمندان توزیع شد. 

وي افزود:دربخش مشارکت مردمی در حوزه احسان حسینی هم بیش از یک میلیون بسته معیشتی در دو هزار و 581 محله توزیع

 
کردیم. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) با بیان اینکه در مرحله دوم پویش ایران همدل، مردم بیش از 572 میلیارد تومان کمک کردند،
افزود: در مرحله اول و دوم پویش ایران همدل بیش از 27 میلیون وعده غذاي گرم به ارزش 428 میلیارد تومان و همچنین بیش از
چهار میلیون بسته معیشتی به ارزش 750 میلیارد تومان بین نیازمندان توزیع شد و در مجموع مردم در مرحله اول و دوم پویش

ایران همدل هزار و 176 میلیارد تومان به کمیته امداد کمک کردند.



نیاز مستقیم به دلار در نتیجه تهاتر کالا کم می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/08/05

عضو کمیسیون انرژي مجلس گفت: انجام تهاتر کالا نیاز مستقیم به دلار و انتقال آن به بانک ها یعنی معاملاتی که نیاز به
چرخش دلار دارد را کمتر خواهد کرد و در تامین بخشی از نیازهاي اساسی کمک می کند.

عضو کمیسیون انرژي مجلس گفت: انجام تهاتر کالا نیاز مستقیم به دلار و انتقال آن به بانک ها یعنی معاملاتی که نیاز به

 
چرخش دلار دارد را کمتر خواهد کرد و در تامین بخشی از نیازهاي اساسی کمک می کند. 

به گزارش خبرگزاري شبستان به نقل از ایبنا، روبرت بگلریان
عضو کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی در رابطه با این
مسئله که تهاتر کالا تا چه اندازه فشارهاي تحریم را کمرنگ می
کند؟ گفت: با توجه به اظهارنظر آقاي همتی چنین مستفاد می
شود که یک طرف این تهاتر، کالاها نفتی است و طرف دیگر
کالاهایی خواهد بود که بنا بر نیاز کشور صورت می گیرد. در هر

 
صورت بار اصلی آن بر روي وزارت نفت می افتد و تکلیف از یک طرف مشخص است. 

وي درادامه اضافه کرد: معناي جمله بالا این است که از حیث نحوه محاسبات و ارزش گذاري کالاها قضیه روشن است و این خود
کمک کننده محسوب می شود، اما در راستاي این مسئله چنانچه تعدادي از کشورها راضی به انجام این کار شوند که این اتفاق هم
روي خواهد داد، نیاز مستقیم به دلار و انتقال آن به بانک ها یعنی معاملاتی که نیاز به چرخش دلار دارد، کمتر خواهد شد و در تامین
بخشی از نیازهاي اساسی خود به خصوص در حوزه کالاهاي واسطه ایی که می توانند در راستاي تولید به کار گرفته شوند، کمک می

 
کند. 

این عضو کمیسیون انرژي مجلس در خصوص کالاهاي مورد نظر اظهار داشت: نوع کالاها بستگی به کشورهایی دارد که در صدد

 
معامله با آنها برآمده ایم. به این معنا باید دید آنها توانایی عرضه چه کالاهایی را در شرایط موجود خواهند داشت؟ 

بگلریان در ادامه بیان کرد: مسئله مورد اشاره بستگی به نوع دیپلماسی، ارتباط با دیگر کشورها و حجم کالا دارد. دولت باید واردات
کالا را اولویت بندي کند، اما از آنجا که بحث جهش تولید هم مطرح است، به نظر می رسد کالاهاي واسطه ایی وارد شود. به این معنا
کالاهایی مورد توجه قرار گیرد تا تولیدکنندگان هم براي اشتغال، سرمایه گذاري و گردش چرخ تولید بتوانند آن را مورد استفاده قرار

 
دهند. 

وي در اینباره یادآور شد: نکته مهم در رابطه با واردات کالاهاي اساسی این است که امید می رود تا در این خصوص رانت به وجود
نیاید. درست است که به عنوان تهاتر از آن نام برده می شود، ولی این احتمال وجود دارد که در ثبت حسابداري، نقل و انتقال و تعیین

بازرگانان دخیل مشکلاتی پیش آید که در نتیجه آنها شاید منافع مردم، جامعه و کشور کمتر دیده شود. 



این عضو کمیسیون انرژي مجلس در همین رابطه تاکید کرد: کشورهایی که با ایران می توانند تهاتر کالا انجام دهند، تنوع کالایی آنها
بسیار بالا است، از مصرفی تا سرمایه اي تولید می کنند. باید سیاست ها درست جهت گیري شود که در این زمینه نیاز است تا
دیپلماسی، ارتباطات و امکاناتی که در آن کشورها داریم به درستی مورد استفاده قرار گیرد. از سوي دیگر باید کالاهاي اساسی مدنظر

قرار گیرد که تهیه آنها به دلار نیاز دارد.



پیشنهاد تدوین یک بسته نهادي براي اقتصاد ایران/78 درصد برنامه تولید بذر

گندم محقق شد

منبع: شبستانشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/08/05

تحلیلی بر وضعیت سپرده ها در نیمه اول 1399، 78 درصد برنامه تولید بذر گندم محقق شد، پیشنهاد تدوین یک بسته
نهادي براي اقتصاد ایران، سکه بهار آزادي طرح جدید 14 میلیون و 659 هزار تومان، دلار 29 هزار تومان برخی از اخبار

اقتصادي امروز شبستان است.

تحلیلی بر وضعیت سپرده ها در نیمه اول 1399، 78 درصد برنامه تولید بذر گندم محقق شد، پیشنهاد تدوین یک بسته نهادي
براي اقتصاد ایران، سکه بهار آزادي طرح جدید 14 میلیون و 659 هزار تومان، دلار 29 هزار تومان برخی از اخبار اقتصادي امروز

 
شبستان است. 

 
 

 
به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري شبستان، مهمترین اخبار اقتصادي امروز دوشنبه 5 آبان شبستان به شرح زیر است: 

 
78 درصد برنامه تولید بذر گندم محقق شد 

« صمد مبصر » افزود: گزارش هاي کشت گندم از استان ها حاکی از آن است که بذرهاي انباري در سنوات گذشته و بذرهاي تولیدي

 
سال 99-98 جذب شده اند و یا در مناطق گرمسیر برنامه جذب آنها در حال اجراست. 

وي با بیان این که بذرهایی که در اختیار کشاورزان قرار می گیرد، ضدعفونی شده و از سوي موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و
نهال گواهی دارد، گفت: سال زراعی 97-96 حدود 60 تا 70 هزار تن بذر گندم انباري وجود داشت که این مقدار در سال زراعی 98-

 
97 به 130 هزار تن رسید. 

معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال اضافه کرد: امسال براي بذر گواهی شده گندم تقاضاي خوبی از سوي کشاورزان

 
وجود دارد بگونه اي که چنانچه بذر بیشتري داشته باشیم، امکان جذب و کشت آن وجود دارد. 



مبصر، از شرایط خوب کشت بذر هیبرید ذرت براي امسال خبر داد و گفت: واقعیت اینکه در سال 99 در سطح 6 هزار هکتار بذر

 
هیبرید ذرت کشت شد و اکنون برداشت از مزارع در حال انجام است. 

معاون کنترل و گواهی بذر موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال پیش بینی کرد : نزدیک به 15 هزار تن بذر هیبرید ذرت از

 
ارقام مختلف تولید و در کیسه هاي بسته بندي شده، آماده توزیع شود. 

وي کیفیت مزارع و بذرهاي هیبرید ذرت برداشت شده را خوب ارزیابی کرد و گفت: بذرهاي برداشت شده از نظر آلوده نبودن به

 
بیماري و به لحاظ قوه نامیه وضعیت خوبی دارند. 

مبصر ایراز امیدواري کرد: بذرهاي تولید داخل در سال زراعی جاري موجب شود تا کشت ذرت بر اساس برنامه ابلاغی وزارت جهاد

 
کشاورزي پیش برود. 

وي در عین حال افزایش قیمت ارز و خروج بذر از گروه کالاهاي گروه یک و تخصیص نیافتن ارز ترجیحی به این نهاده را فرصتی براي
تولیدکنندگان بذر داخل دانست و گفت: اکنون قیمت بذرهاي وارداتی حداقل 4 تا 5 برابر شده و تولیدکنندگان داخل با کشت بذر

 
علاوه بر تامین نیاز داخل می توانند به صادرات امیدوار باشند. 

 
تحلیلی بر وضعیت سپرده ها در نیمه اول 1399 

براساس آخرین وضعیت سپرده هاي بانکی در نمونه منتخب بانک هایی که به صورت پیوسته اقدام به انتشار گزارشات ماهانه خود بر
روي سامانه کدال می نمایند (شامل بانک هاي ملت، صادرات، تجارت، پاسارگاد، پارسیان، دي، کارآفرین، اقتصاد نوین، سینا،
خاورمیانه و پست بانک) و تقریبا نیمی از مجموع سپرده هاي نظام بانکی را در اختیار دارند، در نیمه اول سال 1399 میزان سپرده

 
هاي بانکی حدود 31 درصد افزایش یافته است. 

مقایسه این رقم با رشد 14 درصدي سپرده ها در نیمه اول سال 1398 به خوبی گویاي جهش در متغیرهاي پولی کشور در نیمه اول
سال جاري است. لازم به ذکر است که براساس آخرین آمار موجود، نرخ رشد نقطه به نقطه نقدینگی در خردادماه به رقم 33.9 درصد
رسیده که بالاترین رقم ثبت شده در 66 ماه گذشته (از دي ماه 93) است. نرخ تورم نقطه به نقطه نیز در شهریورماه به 34.5 درصد

 
رسیده است و انتظار افزایش بیشتر آن در ماه هاي آینده نیز وجود دارد. 

 
 



در کنار تغییر محسوس سطح سپرده هاي بانکی، ترکیب این سپرده ها نیز تحولات قابل ملاحظه اي داشته است. اولین تغییر
محسوس در ترکیب سپرده هاي بانکی، خروج محسوس نقدینگی از سپرده هاي یکساله بوده به شکلی که در نیمه اول سال 99،
سپرده هاي جاري در نمونه منتخب مجموعا حدود 500 هزار میلیارد ریال (13.3 درصد) کاهش یافته است. این در حالی است که در

 
مدت مشابه سال گذشته، سپرده هاي یکساله بیشترین سهم را در افزایش سپرده هاي بانکی داشته اند. 

در مورد دلایل این تغییر به نظر می رسد تحولات فضاي اقتصاد کلان، نااطمینانی و بی ثباتی هاي ایجاد شده در ماه هاي اخیر، رشد
نرخ تورم و ایجاد فرصت هاي سفته بازي در انواع بازار دارایی ها و همچنین انبساط پولی در فروردین ماه (کاهش نرخ سود سپرده
یکساله به محدوده 15 درصد)، عمده ترین علل کاهش تمایل به نگهداري سپرده هاي یکساله بوده است. لازم به ذکر است که با در
نظر گرفتن نرخ تورم 35 درصدي شهریورماه، نرخ سود حقیقی سپرده هاي یکساله در محدوده منفی 20 درصد قرار دارد و لذا خروج

 
بیشتر پول از سپرده هاي یکساله در ماه هاي پیش رو کاملا محتمل خواهد بود. 

 
پیشنهاد تدوین یک بسته نهادي براي اقتصاد ایران 

 
 

عوامل برونزا و در هم تنیدگی اقتصاد یک کشور با دیگر کشورهاي جهان از دلایل تاثیر پذیري اقتصاد از بحران هاي جهانی است.
کمال اطهاري، پژوهشگر اقتصاد توسعه در اینباره گفت: براي برون رفت از وضعیت فعلی و گام نهادن در مسیر توسعه کشور، چند
کاستی و غفلت اساسی نسبت به ساماندهی بازار و بخش خصوصی وجود دارد که لازمه برخورد استراتژیک بلندمدت است و در کوتاه

 
مدت باید براي آن تاکتیک هاي لازم را تدارك دید و البته این امر کوتاه مدت نباید در تناقض با استراتژي بلندمدت ما باشد. 

وي با بیان اینکه نگاه دولت ها به بازارسپاري اقتصاد و بخش خصوصی نگاهی سطحی و ابتدایی بوده است، یادآور شد: براي مثال،
دیدیم که در خصوصی سازي شرکت هاي بزرگ، هم عموماً اشکالات گسترده اي رخ داد و منابع بانکی که آنها گرفتند به جاي اینکه

 
صرف توسعه تولید بشود، صرف پرداخت دیون مابه ازاي خرید شرکت ها شده است. 

این پژوهشگر اقتصاد توسعه افزود: از سوي دیگر، در سال هاي اخیر سیاست ها باعث آسیب شدید در بخش خصوصی و بنگاه هاي
کوچک و متوسط شده است. اطهاري اقدامات نسنجیده دولت هاي قبل را به خصوص در حوزه خصوصی سازي رد کرده و اذعان کرد:
لذا این نوع بازارسپاري در اقتصاد و اعتماد زیاد به دست نامرئی بازار، قاعده و نظارتی ندارد و نه تنها به تولید کمک نمی کند بلکه

 
موجبات تنش هاسی سیاسی و اجتماعی را نیز فراهم می کند. 

این اقتصاددان با تاکید بر اینکه دولت باید بین اقتصاد برنامه اي (رگولاتوري/ تنظیم گري) و اقتصاد بخش خصوصی تکلیف خود را



روشن کند، افزود: اگر نظارت ها و شاخص هاي مختلف براي اقتصاد تعریف و عملیاتی نشود اشکالات آن کاملا مشهود می شود. دست
نامرئی بازار بنا نیست معجزه کند. لذا باید دولت قواعد و برنامه هاي کوتاه مدت براي عبور از وضعیت را تدوین و اجرایی کند. در غیر

 
اینصورت، می شود عملکرد سازمان خصوصی سازي که دیدیم چه شد. 

 
سکه بهار آزادي طرح جدید 14 میلیون و 659 هزار تومان/دلار 29 هزار تومان 

امروز (دوشنبه 5 آبان) هر گرم طلاي 18 عیار یک میلیون و 315 هزار تومان، هر انس طلا در بازارهاي جهانی 1998 تومان، هر گرم
طلاي 24 عیار یک میلیون و 753 هزار تومان است. امروز سکه بهار آزادي طرح قدیم 13 میلیون و 498 هزار تومان، سکه بهار آزادي
طرح جدید 14 میلیون و 659 هزار تومان، نیم سکه بهار آزادي 7 میلیون و 600 هزار تومان، ربع سکه بهار آزادي 5 میلیون و 100

 
هزار تومان و سکه یک گرمی 2 میلیون و 690 هزار تومان ارزشگذاري شده است. 

امروز (دوشنبه 5 آبان) در بازار ارز دلار 29 هزار تومان، یورو 34 هزار و 402 تومان، پوند39 میلیون تومان، درهم امارات 8177

 
تومان، یوان چین 4500 تومان و لیر ترکیه 3798 تومان است. 

این در حالی است که ( شنبه 3 آبان) هر گرم طلاي 18 عیار یک میلیون و 356 هزار تومان، هر انس طلا در بازارهاي جهانی 1901
دلار، هر گرم طلاي 24 عیار یک میلیون و 809 هزار تومان، سکه بهار آزادي طرح قدیم 14 میلیون تومان، سکه بهار آزادي طرح
جدید 15 میلیون تومان، نیم سکه بهار آزادي 7 میلیون و 700 تومان، ربع سکه بهار آزادي 5 میلیون و 200 هزار تومان و سکه یک

 
گرمی 2 میلیون و 700 هزار تومان بود. 

همچنین (شنبه 3 آبان) در بازار ارز دلار 29 هزار و 375 تومان، یورو 34 هزار و 742 تومان، پوند 40 هزار تومان، درهم امارات 8343

 
تومان، یوان چین 4594 تومان، لیر ترکیه 3877 تومان بود. 

 
قانون بیمه بیکاري نیاز به اصلاح دارد 

علاالدین ازوجی، مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: از بعُد بیمه بیکاري برآورد هایی که داشته ایم در سطح
کلان کشور تقریبا 1 میلیون و 500 هزار نفر (شغل) به صورت رسمی و غیر رسمی آسیب دیده اند، اما بر اساس آمار رسمی و ثبت
شده در سامانه رابط کار، حدود 850 هزار نفر بود که 730 هزار نفر مشمول بیمه بیکاري بودند و متناسب با سیاست هایی که ستاد

 
ملی کرونا داشت بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است. 

ازوجی گفت: از خرداد به این طرف بخش عمده اي از این افراد مشغول به کار شدند و طبق اطلاعات ثبتی که ما داریم تقریبا 193

 
هزار نفر آن ها کماکان بیکارند که معرفی شدند به بیمه بیکاري بلند مدت سازمان تامین اجتماعی. 

او افزود: سرعت عمل و پرداخت سامانه اي که طراحی شده بود براي حمایت از واحد هاي اقتصادي آسیب دیده سامانه اي بود که
همه اصناف و کارفرمایان و خویش فرما ها می توانستند ثبت نام کنند و مشکلی نبود، اما برآورد هایی که ما داشتیم تقریبا 3 میلیون

 
و 700 هزار واحد اقتصادي به شدت آسیب دیدند، اما از 31 استان فقط 554 پروند (حدود 30 درصد) ثبت نام کردند. 

مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: از بعد کارشناسی هم متقاضیان استقبال نکردند هم بانک ها، بالاخره
منابع 40 هزار میلیارد تومان باید پرداخت می شد، آنجا هم بحث این است که دو سومش منابع خود بانک است.





اعلام وصول سؤال از سه وزیر

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/08/05

عضو هیأت رئیسه مجلس چند طرح و سوال ملی را اعلام وصول کرد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما؛ به نقل از خانه ملت،
آقاي سیدمحسن دهنوي در جلسه علنی امروز مجلس
شوراي اسلامی موارد اعلام وصولی را به این شرح قرائت

 
کرد: 

 
- طرح اصلاح قانون نحوه اجراي محکومیت هاي مالی. 

 
- طرح الحاق ماده 608 مکرر به قانون مجازات اسلامی. 

- طرح الحاق یک تبصره به ماده 11 قانون نحوه اجراي

 
محکومیت هاي مالی. 

 
- طرح قانون حفظ کاربري اراضی زراعی و باغات کشاورزي جمهوري اسلامی ایران. 

 
- طرح الزامات اجرایی توزیع و عرضه سوخت و CNG در کشور. 

 
- طرح اصلاح قانون بیمه کارگران ساختمانی. 

 
- طرح نحوه پیگیري و رسیدگی به ارجاعات مجلس شوراي اسلامی. 

- طرح استفساریه قانون نحوه پرداخت عینی کارکنان دولت و نحوه تسري آن به کارگران شاغل و مشمولان قانون کار در دستگاه هاي

 
اجرایی. 

 
- طرح اصلاح قانون تشکیل نظام روانشناسی و مشاوره جمهوري اسلامی ایران. 

 
- طرح انتقال سازمان هواشناسی از وزارت راه و شهرسازي به وزارت نیرو. 

 
- طرح ممنوعیت اشتغال به کار محکومان ناشی از تحقیق در مشاغل حساس مدیریتی دولتی. 

 
- طرح تامین ارز با استفاده از جهش تولید صنعت استخراج رمز-ارز. 

- سوال ملی هاجر چنارانی نماینده نیشابور و فیروزه از وزیر آموزش و پرورش در خصوص تبدیل وضعیت نیرو هاي پیمانی آموزش و

 
پرورش به رسمی- آزمایشی. 

- سوال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر آموزش و پرورش در خصوص عدم اقدام لازم و موثر آن وزارتخانه در خصوص

 
پرداخت حق التدریس شاغلان و بازنشستگان در ماه هاي پایانی سال 98 و ماه هاي ابتدایی سال 99. 

- سوال ملی احد آزادیخواه نماینده ملایر از وزیر راه و شهرسازي در خصوص علت کم توجهی وزارت راه به وضعیت بافت هاي فرسوده

 
و شهرها. 

- سوال ملی سیدسلمان ذاکر نماینده ارومیه از وزیر جهاد کشاورزي درباره عدم حمایت جدي از زنبورداران.



پیش بینی صندوق بین المللی پول از سقوط اقتصادي خاورمیانه در 2020

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/08/05

صندوق بین المللی پول در جدیدترین گزارش خود از دورنماي اقتصاد منطقه اي در این هفته پیش بینی خود براي بهبود
اقتصادي در خاورمیانه و آسیاي مرکزي را پایین آورد و اعلام کرد این منطقه در سال جاري میلادي با یک رکود 4.1

درصدي مواجه خواهد بود. The post پیش بینی صندوق بین المللی پول از سقوط اقتصادي ...
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- 13ي3ي3/0ي2/05 - 12:4ي3 

 
- کد خبر:532314 

پیش بینی صندوق بین المللی پول از سقوط اقتصادي خاورمیانه در 2020 صندوق بین المللی پول در جدیدترین گزارش خود از
دورنماي اقتصاد منطقه اي در این هفته پیش بینی خود براي بهبود اقتصادي در خاورمیانه و آسیاي مرکزي را پایین آورد و اعلام کرد
این منطقه در سال جاري میلادي با یک رکود 4.1 درصدي مواجه خواهد بود. به گزارش ي2دي، به نقل از تسنیم، صندوق بین
المللی پول هشدار داد همه گیري ویروس کرونا احتمالاً نسبت به رکودهاي قبلی آسیب عمیق تري به اقتصاد کشورهاي خاورمیانه و

 
آسیاي مرکزي می زند. 

بنابر گزارش راشاتودي، صندوق بین المللی پول در جدیدترین گزارش خود از دورنماي اقتصاد منطقه اي در این هفته پیش بینی خود
براي بهبود اقتصادي در خاورمیانه و آسیاي مرکزي را پایین آورد. طبق اطلاعات، جدید این منطقه در سال جاري میلادي با یک رکود

 
4.1 درصدي مواجه خواهد بود. این رقم 1.3 درصد بدتر از پیش بینی این صندوق در ماه آوریل است. 

در این گزارش آمده است هم کشورهاي صادرکننده نفت که درآمدشان وابسته به فروش انرژي است و هم وارد کنندگان نفتی که
شاهد رکود بخش خدمات و گردشگري خود بوده اند، تحت تاثیرات اقتصادي همه گیري ویروس کرونا قرار گرفته اند. ولی کشورهاي
تولید کننده انرژي ضربه سخت تري خورده اند چون هم با تأثیرات اقتصادي قرنطینه ها مواجه هستند و هم سقوط تقاضا و قیمت

 
نفت. 

تهدید اقتصادي بحران کرونا که شامل از دست رفتن بلندمدت رشد اقتصادي، اشتغال و درآمد می شود، نگرانی اصلی آینده این
منطقه است چون بی ثباتی ها و آسیب پذیري هاي قبلی را تشدید کرده است. طبق گفته صندوق بین المللی پول، کسري مالی و
بدهی بسیاري از کشورها تا حدي افزایش یافته که طی دو دهه اخیر بی سابقه بوده است، بنابراین آسیب پذیري آنها در برابر موج

 
جدید ویروس کرونا بیشتر می شود. 

در گزارش این صندوق آمده است:«اقتصادهاي منطقه تا 2025،  12 درصد پایین تر از سطحی خواهند بود که قبل از بحران کرونا

 
پیش بینی می شد. تولید ناخالص داخلی در این منطقه حداقل تا یک دهه آینده پایین تر از سطح قبل از کرونا خواهد بود». 



 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

 
- اخبار مرتبط 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



سرانه فضاي سبز در رشت کمتر از تهران است/ از ظرفیت آب 52رودخانه

دائمی گیلان به خوبی استفاده نشده!

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/08/05

فرمانده سپاه قدس گیلان با بیان اینکه گیلان 52 رودخانه دائمی دارد گفت: متأسفانه از ظرفیت آب این رودخانه ها به
صورت بهینه استفاده نشده است. The post سرانه فضاي سبز در رشت کمتر از تهران است/ از ظرفیت آب 52رودخانه

دائمی گیلان به خوبی استفاده نشده! appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 http://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اجتماعی 13ي3ي3/0ي2/05 - 12:1ي0 

 
- کد خبر:532290 

فرمانده سپاه قدس گیلان: سرانه فضاي سبز در رشت کمتر از تهران است/ از ظرفیت آب 52رودخانه دائمی گیلان به خوبی استفاده
نشده! فرمانده سپاه قدس گیلان با بیان اینکه گیلان 52 رودخانه دائمی دارد گفت: متأسفانه از ظرفیت آب این رودخانه ها به صورت

بهینه استفاده نشده است. به گزارش 8دي، سردار محمد عبداالله پور، صبح امروز در جریان نشست امضاي تفاهم نامه همکاري بین
بسیج سازندگی و کمیته امداد امام خمینی (ره) براي توسعه اشتغال و توانمندسازي گروه هاي جهادي در گیلان که در سالن جلسات
اداره کل کمیته امداد گیلان با بیان اینکه گیلان داراي 52 رودخانه دائمی است اظهار کرد: متأسفانه ما تاکنون نتوانسته ایم از ظرفیت

 
این رودخانه ها به خوبی استفاده کنیم و آب حاصل برف را ذخیره کرده و در کشاورزي به صورت بهینه به کار بگیریم. 

وي افزود: بر اساس آمار سپاه و بسیج، شهر رشت داراي 16منطقه حاشیه نشین است که 11 منطقه توسط دولت به عنوان حاشیه

 
نشین مورد تأیید قرار گرفته است و در برخی از این مناطق حاشیه نشین، زندگی مردم در کنار باتلاق و فاضلاب جریان دارد. 

فرمانده سپاه قدس گیلان ادامه داد: سرانه فضاي سبز شهر رشت کم تر از تهران است. گیلان کمتر از یک درصد خاك ایران را دارد
اما 3.5 درصد جمعیت کشور در همین استان زندگی می کنند و در همین فضاي فشرده هم تنها 7.8 درصد از اراضی قابل سکونت

 
هستند و به همین دلیل گیلان متراکم ترین نقطه کشور پس از تهران است. 

سردار عبداالله پور با بیان اینکه قبل از اجراي طرح ساخت 1000 واحد مسکونی توسط کمیته امداد در گیلان، 3500 مددجوي فاقد
خانه در استان زندگی می کردند گفت: این خانواده ها، جز مستأجرها هم نبودند بلکه در یک سرپناه چوبی و یا گلی و یا چادر زندگی
می کردند و ما شروع به ساخت خانه براي این افراد کردیم و بعد از ساخت 1000 واحد اول؛ 1000 واحد دوم را هم شروع کردیم اما

 
بعد به دلیل شرایط بد اقتصادي، خانواده هاي جدید بدون سرپناه ایجاد شد و همین معضل ادامه پیدا کرد. 

فرمانده سپاه قدس گیلان ادامه داد: سابق بر این و در زمان شروع ساخت 1000 واحد خانه در گیلان، یک متر خانه با 100 هزار
تومان ساخته می شد اما امروز قیمت ها چندین برابر شده است و نمی توان با تسهیلات 50میلیون تومانی خانه اي براي مددجویان

 
ساخت. 

وي یکی دیگر از مشکلات موجود براي ساخت خانه براي مددجویان کمیته امداد را تأمین ضمانت نامه بانکی دانست و گفت: با وجود



 
همه این موانع و مشکلات موجود، سپاه با تمام وجود براي ایجاد اشتغال جدید پایدار و تقویت گروه هاي جهادي تلاش خواهد کرد. 

 
- رودخانه هاي رشت 

 
- سردار عبداالله پور 

 
- فرمانده سپاه گیلان 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط هر جا بحران باشد سپاه وظیفه دارد کمک کند/ لزوم جابجایی روستاییان از حاشیه رودخانه ها/ مردم تالش غریب واقع
شدند سفر فرمانده سپاه قدس گیلان به تالش براي رسیدگی به وضعیت مناطق سیل زده + تصاویر اختتامیه شانزدهمین جشنواره
فیلم مقاومت در رشت برگزار می شود یکی از مظلومیت هاي دفاع مقدس این است که کمتر نویسنده اي از آن می نویسد! بسیج

 
توانایی رفع گسترده محرومیت هاي موجود در کشور را دارد/ جمع آوري 49 میلیارد تومان کمک هاي مردمی در مدت 50 روز 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



دست کردن در جیب مردم؛ تنها هنر دولت براي جبران کسري بودجه

منبع: رادیو تهرانشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/08/05

اجراي طرح گشایش اقتصادي ، ورود دولت به بازار بورس و اتخاذ تصمیم هاي هیجانی، بازار بورس را دچار مشکل کرده است.

 
دست کردن در جیب مردم؛ تنها هنر دولت براي جبران کسري بودجه 

 
اجراي طرح گشایش اقتصادي ، ورود دولت به بازار بورس و اتخاذ تصمیم هاي هیجانی، بازار بورس را دچار مشکل کرده است. 

سارا فلاحی نماینده مردم ایلام در مجلس یازدهم در گفتگو با برنامه بازار تهران و عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی،

 
عملکرد مسئولان بورس را ضعیف خواند و نیاز به تعویض مسئولان را جدي دانست. 

وي با اشاره به بورس به عنوان بازار جدید اقتصادي گفت: راه اندازي یک کسب و کار جدید مانند بورس بسیار خوب است؛ اما این
اتفاق باید زمانی بیفتد که توانایی مدیریت آن نیز وجود داشته باشد. امروزه کلمه بورس تنها در ذهن مردم ترس را تداعی می کند.
بورس می توانست به بازار اقتصادي تبدیل شود؛ اما با دخالت هاي غیر کارشناسی دولت این اتفاق محقق نشد. اگر مسئولان بورس در

 
رابطه با شرایط فعلی تجدید نظر نکنند، باید منتظر یک فاجعه و بحران باشند. 

نماینده مردم ایلام در مجلس یازدهم با اشاره به برگزاري جلسات با مسئولان بورس در مجلس اظهار داشت: در مجلس کارگروهی
مختص به بورس تشکیل شده است و مسائل بورس در این کارگروه بررسی می شود. در روزهاي گذشته مسئول بورس را به مجلس
احضار کردیم؛ اما جوابی از طرف این مقام براي شرایط فعلی دریافت نکردیم. یک مسئول باید با اطلاعاتی سخنرانی کند که براي

 
مسئولان و مردم تاثیر گذار باشد. 

فلاحی در خصوص نوسان قیمت دلاردر بازار گفت: باید نگاهی ساختاري بر این قضیه داشته باشیم. اشاره به مسائل مقطعی نمی
توانند دلیل این آشفتگی باشند ما در اقتصاد فرمانده واحد نداریم. بحث ضعیف شدن ارزش پایه پولی و به تبع آن افزایش تورم و در
کنار آن ارز و نرخ آن زنجیره اي را تشکیل داده اند که کل بازار ما را دچار تشویش کرده است. تعدد نرخ ارز به دلیل نبود یک فرمانده

 
است و شرایطی از لحاظ روانی ایجاد شده است که اقتصاد را از دست مقامات مربوطه خارج کرده است. 

وي با انتقاد از برخی واردات در شرایط بحرانی اقتصادي کشور اظهار داشت: در حال حاضر واردات بدون انتقال ارز تبدیل به یک بلاي
اساسی براي اقتصاد کشور شده است. اخیراً مجوز وارداتی بدون انتقال ارز براي یک میلیارد دلار کالاي دپو شده صادر شده است و این
اقدام فشار اساسی را بر منابع ارزي وارد کرده است. از طرفی هر کدام از مسئولان نرخ متفاوتی را مشخص می کنند؛ در حالی که
کسی تابع نرخ هاي اعلام شده نیست و اقتدار لازمه مبتنی بر نظم در بازارهاي اقتصادي وجود ندارد، باید در این زمینه یک فکر

 
اساسی شود. 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی تاکید کرد: از سال 53 تا به امروز نقدینگی به طور میانگین حدود 26 درصد و پایه پولی



23 درصد رشد داشته است؛ در حالی که بین سطح قیمت و این نرخ رشد هیچ تعادل و تناسبی وجود ندارد و تنها هنر دولت ها براي

 
جبران کسري بودجه، دست کردن در جیب مردم است. 

فلاحی اشاره کرد: تا قبل از مطرح شدن بحث طرح گشایش اقتصادي توسط دولت، بازار روند عادي خود را طی می کرد؛ اما به محض
ورود دولت به بازار بورس و اتخاذ تصمیم هاي هیجانی، بازار دچار مشکل شد. همچنین خبر از حمایت هایی مطرح شد که متاسفانه تا
به امروز عملی در این خصوص دیده نشده است. بورس در دنیا بستر سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال است ولی در کشور با دخالت
دولت بازار به مشکل خورده است. ما در حال حاضر در تلاشیم تا با استفاده از کارگروه تشکیل شده، وارد بحث قانونگذاري و نظارت

 
شویم و مردم را نجات دهیم. 

نماینده مردم ایلام در مجلس یازدهم با تاکید بر اینکه در حال حاضر بسیاري از شرکت ها در بورس اصلاً وجود خارجی ندارند گفت:
برخی از این شرکت ها رشد شاخص دارند. مواردي از این قبیل به کرات مشاهده شده است که ما در اسرع وقت این مسائل را پیگیري

 
خواهیم کرد. 

مخاطبان در سرتاسر دنیا از طریق وب سایتWWW.RADIOTEHRAN.IR ضمن استفاده از پخش زنده شبکه، در جریان

 
آخرین خبرهاي رادیو تهران قرار بگیرید. 

 
ما را در اینستاگرام و دیگر شبکه هاي اجتماعی با شناسه Tehraan360@ پیدا و همراهی کنید. 

 
همچنین علاقه مندان می توانند برنامه هاي رادیو تهران را از اپلیکیشن ایران صدا دریافت کنند. 

 
#تهران 360 

 
#تهران360 

 
#تهران_360 

 
 tehran360#

 
 tehran_360#

 
 tehraan360#
tehraan_360#



آغاز فعالیت کشتارگاه سپید مرغ مانشت از امروز/ مشکلات مدیریتی کشتارگاه

یکی از مهمترین دلایل تعطیلی این مکان است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/08/05

امیدعلی سبزي فرماندار شهرستان ایوان ظهر امروز در
گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري فارس در ایلام گفت: بر
اساس پیگیري هاي انجام شده در قالب برگزاري جلسات
کمیسیون کارگري و... همچنین قول مساعدت اعضاي
هیات مدیره کشتارگاه سپید مرغ مانشت، فعالیت این 

 
مکان تولیدي از امروز مجددا آغاز می شود. 

وي با بیان اینکه مشکلات مدیریتی کشتارگاه مهمترین
دلیل تعطیلی این مکان بود افزود: در روزهاي اخیر هیات مدیره به بهانه هاي مختلف سعی بر تعطیلی کشتارگاه داشتند که انتظار می

 
رود این افراد تولید و اشتغال را مد نظر داشته و به دنبال تجارت نباشند. 

فرماندار شهرستان ایوان گفت: کشتارگاه سپید مرغ مانشت یکی از طرح هاي فعال و مهم در سطح استان و این شهرستان است که

 
هم اکنون 80 نفر در این مکان تولیدي مشغول به کار هستند. 

سبزي ادامه داد: در پایان سال 97 پس از راه اندازي مجدد کشتارگاه مبلغ 4 میلیارد تومان تسهیلات جهت توسعه و اشتغال جدید به

 
هیات مدیره  پرداخت و مجدد به چرخه تولید بازگشت. 

وي بیان داشت: ظرفیت تولید در کشتارگاه سپید مرغ مانشت نزدیک به سه برابر نیاز مصرف استان است اما متاسفانه در حال حاضر

 
کشتار کشتارگاه بسیار پایین است. 

سبزي افزود: انتظار می رود که هیات مدیره شرکت در وضعیت کنونی نهایت تلاش خود را در راستاي استمرار فعالیت کشتارگاه به

 
عمل آورند. 

فرماندار ایوان گفت: هیات مدیره اتحادیه مرغداران ایلام موظف به تامین تقاضاي مرغ مورد نیاز  استان هستند و باید در این راستا به

 
وظایف قانونی خود عمل کنند. 

لازم به ذکر است، کشتارگاه سپید مرغ مانشیت بیشتر از یک هفته است به دلیل مشکلات عدیده از جمله قیمت گذاري مرغ و بالا

 
بودن مالیات تعطیل شده است. 

انتهاي پیام/ 970821





مشکل آب شهرستان سروستان، کوار و خرامه حل می شود/جذب اعتبار براي

تکمیل سد 28 سال برزمین مانده کوار

منبع: شیرازهشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/08/05

نماینده مردم سروستان، کوار و خرامه مجلس با اشاره به انجام پیگیري هاي لازم براي جذب اعتبار، جهت تکمیل سد کوار در
حوزه انتخابیه خود، گفت: یکی از مشکلات مهم این منطقه عدم تکمیل سد کوار است که 28 سال از آغاز آن می گذرد.

نماینده مردم سروستان، کوار و خرامه مجلس با اشاره به انجام پیگیري هاي لازم براي جذب اعتبار، جهت تکمیل سد کوار در

 
حوزه انتخابیه خود، گفت: یکی از مشکلات مهم این منطقه عدم تکمیل سد کوار است که 28 سال از آغاز آن می گذرد. 

عبدالعلی رحیمی مظفري در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري
خانه ملت، در تشریح نظارت میدانی خود از شهرستان سروستان،
کوار و خرامه در ایام سرکشی نمایندگان از حوزه هاي انتخابیه،
گفت: در دو هفته گذشته جلسات متعددي با مسئولان استانی و
معاونان وزراء با هدف پیگیري مشکلات حوزه راه، آب و کشاورزي
برگزار شد و مشکلات پیرامون ساخت و تکمیل سد کوار مورد

 
بررسی قرار گرفت. 

نماینده مردم سروستان، کوار و خرامه در مجلس شوراي اسلامی
بازدید سرزده از پروژه هاي در حال ساخت در سطح حوزه هاي انتخابیه را از دیگر اقدامات انجام شده عنوان کرد و افزود: به دنبال
پیگیري هاي انجام شده، سازمان اقتصادي معین کوثر به عنوان مجري ساخت سد کوار مبالغی را براي تکمیل و تسریع این سد در
نظر گرفت، چراکه یکی از مشکلات مهم این منطقه عدم تکمیل سد کوار است که 28 سال از آغاز آن می گذرد و آبرسانی به برخی

 
روستاهاي سروستان با تانکر انجام می شود. 

عضو کمیسیون انرژي مجلس با اعتقاد به اینکه می توان از مسیرهاي قانونی مشکلات مردم را حل کرد اما کم کاري و کارشکنی هاي
اداري مانع این مهم می شود، اضافه کرد: پیگیري براي تسهیل پرداخت وام به افراد نیازمند و تسهیل کارآفرینی و اشتغالزایی براي

جوانان در ادارات با توجه به تخصص و توانایی هاي شان از دیگر اقداماتی است که در نظارت هاي میدانی مورد توجه قرار می دهم./



دلایل بی اعتمادي سرمایه گذاران به بورس

منبع: فراروشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/08/05

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام اکنون داراي شرایط بسیار خوبی براي سرمایه گذاري است البته اصل مهم سرمایه
گذاري در بازار اعتماد است، بنابراین سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا به سمت سرمایه گذاري در بازاري پیش روند که

 
ریسک چندانی آنها را تهدید نمی کند. 

به گزارش ایرنا، «مهدي آزادواري» به ریسک تهدید کننده معاملات بورس اشاره کرد و افزود: اگر بخواهیم ریسک هاي بازار را مورد

 
بررسی قرار دهیم در ابتدا باید آن را به ریسک هاي سیستماتیک و غیرسیستماتیک تقسیم کرد. 

وي به افزایش ریسک هاي سیستماتیک بازار که خارج از حیطه بورس و اختیارات فعالان بازار است تاکید کرد و گفت: بحث قیمت
دلار که وابسته به انتخابات آمریکا و روند معاملات بورس است در انتظار فرد انتخاب شونده به عنوان رییس جمهوري است، این مساله
باعث شده تا همه فعالان بازار حالتی از انتظار را به خود بگیرند تا بعد از مشخص شدن نتیجه انتخابات اقدام به سرمایه گذاري و ورود

 
یا خروج سرمایه هاي خود در بورس کنند. 

این کارشناس بازار سرمایه گفت: اخیرا خروج نقدینگی و اصلاح قیمت سهام در بازار توسط افراد غیرحرفه اي بازار اتفاق افتاده است،

 
به همین دلیل اکنون بسیاري از سهم هاي حاضر در بازار از نظر قیمتی در شرایط بسیار خوبی قرار دارند. 

وي با بیان اینکه اکنون از بازار با چنین قیمت هایی استقبال نمی شود، خاطرنشان کرد: این موضوع در کنار وضعیت مبهم روند
اقتصادي کشور، ناشی از بی اعتمادي سهامداران براي سرمایه گذاري در بازار سهام است که به دلیل اصلاح اخیر شاخص بورس ایجاد

 
شده است. 

آزادواري خاطرنشان کرد: تا کنون اعتماد افراد براي سرمایه گذاري در بورس جلب نشده است تا دوباره سرمایه هاي خود را وارد
بورس کنند به همین دلیل سرمایه گذاران درگیر بازارهاي موازي هستند که این بازارها هم به دلیل برخی از تغییرات ایجاد شده هنوز

 
سرمایه چندانی را به سمت خود جلب نکردند و شاهد خروج نقدینگی از آن بازارها هم هستیم. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه روند نزولی شاخص بورس تا کجا ادامه دار است؟ گفت: بازار تا زمان انتخابات آمریکا، نوسان هاي
به نسبت شدیدي را تجربه می کند و ممکن است روزهاي مثبتی را هم تجربه کند اما به تناسب آن شاهد روزهاي منفی خواهیم بود

 
که البته این موضوع جزو ذات بازار است. 

آزادواري با اشاره به اینکه ثبات در معاملات بورس به بعد از انتخابات ریاست جمهوري آمریکا برمی گردد، افزود: نوسان هاي شدید در

 
معاملات بورس نشان دهنده عدم قدرت تصمیم گیري میان سهامداران براي سرمایه گذاري در بورس است. 

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: اگر سهامداران خرد به صورت ثابت به دنبال ورود سرمایه هاي خود در بورس هستند بهتر



است از طریق صندوق هاي سرمایه گذاري اقدام به سرمایه گذاري در بورس کنند و همچنین افرادي که از اطلاعات خوبی براي
سرمایه گذاري در بورس برخوردارند بهتر است به سمت سهام شرکت هاي بنیادي که تحلیل هاي مثبت و منطقی از این شرکت ها

 
در کدال منتشر می شوند پیش روند. 

وي با بیان اینکه نوسان هاي شدید در بازار باید از طریق نهادهاي حقوقی مورد کنترل قرار گیرند تا سهامدار خرد ضرر و زیان زیادي
را متحمل نشود، ادامه داد: اکنون باید سکان بازار بیشتر به دست مدیران حرفه اي بازار باشد، نهاد متولی می تواند اطلاع رسانی
بیشتري را براي نحوه ورود سرمایه گذارانی که مطلع از سرمایه گذاري در بازار نیستند داشته باشد، زیرا بازار سرمایه با بازار چند سال
گذشته بسیار فرق کرده و با گستردگی زیادي همراه شده است به همین دلیل باید به صورت روزانه اطلاع رسانی هاي درستی از این

 
بازار انجام شود. 

آزادواري اظهار داشت: توسعه بازار سرمایه، توسعه اقتصاد کشور است که در نهایت منجر به اشتغال و کارآفرینی خواهد شد و با توجه

 
به وضعیت بحرانی اقتصادي کشور، بازار سرمایه می تواند تاثیر مثبتی را در کشور داشته باشد. 

این کارشناس بازار سرمایه به تاثیر کاهش قیمت دلار بر معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در صورت کاهش قیمت دلار، افرادي که
سرمایه هاي خود را وارد بازار دلار کرده بودند اقدام به فروش دلار و ورود سرمایه هاي خود به سمت بازار سرمایه که داراي سهام

 
ارزنده با قیمت هاي پایینی است، خواهد کرد به همین دلیل این اتفاق از برخی زوایا باعث رشد بورس خواهد شد. 

وي با بیان اینکه بهتر است سهامداران خرد تا پایان انتخابات آمریکا از تصمیم گیري هاي هیجانی و عجولانه خودداري کنند و تا پایان
سال مالی شرکت ها در بازار حضور داشته بشند تا بتوانند از سود مجامع شرکت ها منتفع شوند، گفت: اگر سهامداران در این موقعیت

سهام خود را بفروشند متضرر خواهند شد، به همین دلیل باید با دید بلندمدت در این بازار سرمایه گذاري کنند.



دلایل بی اعتمادي سرمایه گذاران به بورس

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/08/05

 
دلایل بی اعتمادي سرمایه گذاران به بورس 

بهتر است سهامداران خرد تا پایان انتخابات آمریکا از تصمیم گیري هاي هیجانی و عجولانه خودداري کنند و تا پایان سال مالی
شرکت ها در بازار حضور داشته بشند تا بتوانند از سود مجامع شرکت ها منتفع شوند. اگر سهامداران در این موقعیت سهام خود را

 
بفروشند متضرر خواهند شد، به همین دلیل باید با دید بلندمدت در این بازار سرمایه گذاري کنند. 

کارگر آنلاین | یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام اکنون داراي شرایط بسیار خوبی براي سرمایه گذاري است البته اصل مهم
سرمایه گذاري در بازار اعتماد است، بنابراین سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا به سمت سرمایه گذاري در بازاري پیش

 
روند که ریسک چندانی آنها را تهدید نمی کند. 

به گزارش ایرنا، «مهدي آزادواري» به ریسک تهدید کننده معاملات بورس اشاره کرد و افزود: اگر بخواهیم ریسک هاي بازار را مورد

 
بررسی قرار دهیم در ابتدا باید آن را به ریسک هاي سیستماتیک و غیرسیستماتیک تقسیم کرد. 

وي به افزایش ریسک هاي سیستماتیک بازار که خارج از حیطه بورس و اختیارات فعالان بازار است تاکید کرد و گفت: بحث قیمت
دلار که وابسته به انتخابات آمریکا و روند معاملات بورس است در انتظار فرد انتخاب شونده به عنوان رییس جمهوري است، این مساله
باعث شده تا همه فعالان بازار حالتی از انتظار را به خود بگیرند تا بعد از مشخص شدن نتیجه انتخابات اقدام به سرمایه گذاري و ورود

 
یا خروج سرمایه هاي خود در بورس کنند. 

این کارشناس بازار سرمایه گفت: اخیرا خروج نقدینگی و اصلاح قیمت سهام در بازار توسط افراد غیرحرفه اي بازار اتفاق افتاده است،

 
به همین دلیل اکنون بسیاري از سهم هاي حاضر در بازار از نظر قیمتی در شرایط بسیار خوبی قرار دارند. 

وي با بیان اینکه اکنون از بازار با چنین قیمت هایی استقبال نمی شود، خاطرنشان کرد: این موضوع در کنار وضعیت مبهم روند
اقتصادي کشور، ناشی از بی اعتمادي سهامداران براي سرمایه گذاري در بازار سهام است که به دلیل اصلاح اخیر شاخص بورس ایجاد

 
شده است. 

آزادواري خاطرنشان کرد: تا کنون اعتماد افراد براي سرمایه گذاري در بورس جلب نشده است تا دوباره سرمایه هاي خود را وارد
بورس کنند به همین دلیل سرمایه گذاران درگیر بازارهاي موازي هستند که این بازارها هم به دلیل برخی از تغییرات ایجاد شده هنوز

 
سرمایه چندانی را به سمت خود جلب نکردند و شاهد خروج نقدینگی از آن بازارها هم هستیم. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه روند نزولی شاخص بورس تا کجا ادامه دار است؟ گفت: بازار تا زمان انتخابات آمریکا، نوسان هاي
به نسبت شدیدي را تجربه می کند و ممکن است روزهاي مثبتی را هم تجربه کند اما به تناسب آن شاهد روزهاي منفی خواهیم بود

 
که البته این موضوع جزو ذات بازار است. 



آزادواري با اشاره به اینکه ثبات در معاملات بورس به بعد از انتخابات ریاست جمهوري آمریکا برمی گردد، افزود: نوسان هاي شدید در

 
معاملات بورس نشان دهنده عدم قدرت تصمیم گیري میان سهامداران براي سرمایه گذاري در بورس است. 

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: اگر سهامداران خرد به صورت ثابت به دنبال ورود سرمایه هاي خود در بورس هستند بهتر
است از طریق صندوق هاي سرمایه گذاري اقدام به سرمایه گذاري در بورس کنند و همچنین افرادي که از اطلاعات خوبی براي
سرمایه گذاري در بورس برخوردارند بهتر است به سمت سهام شرکت هاي بنیادي که تحلیل هاي مثبت و منطقی از این شرکت ها

 
در کدال منتشر می شوند پیش روند. 

وي با بیان اینکه نوسان هاي شدید در بازار باید از طریق نهادهاي حقوقی مورد کنترل قرار گیرند تا سهامدار خرد ضرر و زیان زیادي
را متحمل نشود، ادامه داد: اکنون باید سکان بازار بیشتر به دست مدیران حرفه اي بازار باشد، نهاد متولی می تواند اطلاع رسانی
بیشتري را براي نحوه ورود سرمایه گذارانی که مطلع از سرمایه گذاري در بازار نیستند داشته باشد، زیرا بازار سرمایه با بازار چند سال
گذشته بسیار فرق کرده و با گستردگی زیادي همراه شده است به همین دلیل باید به صورت روزانه اطلاع رسانی هاي درستی از این

 
بازار انجام شود. 

آزادواري اظهار داشت: توسعه بازار سرمایه، توسعه اقتصاد کشور است که در نهایت منجر به اشتغال و کارآفرینی خواهد شد و با توجه

 
به وضعیت بحرانی اقتصادي کشور، بازار سرمایه می تواند تاثیر مثبتی را در کشور داشته باشد. 

این کارشناس بازار سرمایه به تاثیر کاهش قیمت دلار بر معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در صورت کاهش قیمت دلار، افرادي که
سرمایه هاي خود را وارد بازار دلار کرده بودند اقدام به فروش دلار و ورود سرمایه هاي خود به سمت بازار سرمایه که داراي سهام

 
ارزنده با قیمت هاي پایینی است، خواهد کرد به همین دلیل این اتفاق از برخی زوایا باعث رشد بورس خواهد شد. 

وي با بیان اینکه بهتر است سهامداران خرد تا پایان انتخابات آمریکا از تصمیم گیري هاي هیجانی و عجولانه خودداري کنند و تا پایان
سال مالی شرکت ها در بازار حضور داشته بشند تا بتوانند از سود مجامع شرکت ها منتفع شوند، گفت: اگر سهامداران در این موقعیت

سهام خود را بفروشند متضرر خواهند شد، به همین دلیل باید با دید بلندمدت در این بازار سرمایه گذاري کنند.



باشگاه کارآفرینان نوجوان در مدارس سما چه اهدافی دارد؟

منبع: آناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/08/05

رئیس سماي دانشگاه آزاد اسلامی واحد زنجان از اجراي طرح راه اندازي باشگاه کارآفرینان نوجوان در مدارس سماي این
شهر خبر داد و جامعه هدف این دوره آموزشی را دانش آموزان متوسطه اول و دوم اعلام کرد.

رئیس سماي دانشگاه آزاد اسلامی واحد زنجان از اجراي
طرح راه اندازي باشگاه کارآفرینان نوجوان در مدارس
سماي این شهر خبر داد و جامعه هدف این دوره آموزشی
را دانش آموزان متوسطه اول و دوم اعلام کرد. عباس
قنبري در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري آنا در زنجان، درباره
طرح راه اندازي باشگاه کارآفرینان نوجوان در مدارس
سماي زنجان اظهار کرد: باشگاه کارآفرینان نوجوان براي
نخستین بار در مدارس سماي زنجان راه اندازي شده است.

وي با بیان اینکه طرح «باشگاه کارآفرینان نوجوان» به منظور توانمندسازي و مهارت افزایی دانش آموزان تهیه و تدوین شده است،
گفت: باشگاه کارآفرینان نوجوان محیطی گرم و صمیمی که با برقراري ارتباط دوستانه و تعاملی با دانش آموزان به آموزش مهارت

 
هاي کارآفرینی می پردازد. 

قنبري خاطرنشان کرد: مدت آموزش در باشگاه کارآفرینان نوجوان دو سال است و پس از طی دوره اولیه آموزش ها به طور متناوب

 
ادامه یافته و پیشرفت دانش آموزان رصد می شود. 

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی (سما) دانشگاه آزاد اسلامی زنجان جامعه هدف این دوره آموزشی را دانش آموزان متوسطه اول و
دوم اعلام کرد و افزود: جستجوگري و مترصد فرصت بودن، توانایی حل مسئله به صورت خلاقانه، حس مسئولیت پذیري و دارندگی و
تملک، قدرت تشخیص فرصت، چینش خلاقانه امور و مسائل در کنار یکدیگر، بهره گیري از قضاوت درست براي ارزیابی خطرات،
مدیریت کل نگر به تجارت، طرح ها و موقعیت ها، مدیریت و رهبري در تیم، کسب مهارت هاي سخنوري و اقناع مخاطب و کسب

 
مهارت هاي پایه زندگی ازجمله اهداف مهم باشگاه کارآفرینان نوجوان است. 

وي ادامه داد: با اجرایی شدن این طرح انتظار می رود تا نتایجی مانند تقویت نگرش کارآفرینانه کودکان و نوجوانان، افزایش خلاقیت و
نوآوري، عزت نفس، میل به موفقیت، آشناسازي دانش آموزان با مباحث کارآفرینی، تغییر روش هاي تدریس متناسب با مبانی
کارآفرینی براي کودکان تغییر روش تدریس با هدف افزایش توانایی هاي کارآفرینانه دانش آموزان و آشنا کردن اولیاي دانش آموزان با
مباحث کارآفرینی به منظور تربیت کودکان و نوجوانان در محیط خانواده براي افزایش توانایی هاي کارآفرینانه آنان در میان کودکان و

 
نوجوان و نیز مربیان و معلمان مدارس حاصل شود. 

 
قنبري تأکید کرد: مأموریت اصلی باشگاه کارآفرینان نوجوان «تربیت کارآفرینان نوآور در کشور» است. 



انتهاي پیام/4117/4062/



عمارت مبارکی بوشهر به بخش خصوصی واگذار شد

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/08/05

خلیج فارس: مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان بوشهر گفت: عمارت تاریخی مبارکی با هدف ایجاد

 
بازارچه صنایع دستی به بخش خصوصی واگذار شد. 

به گزارش خلیج فارس به نقل از روابط عمومی این اداره کل؛ محمدحسین ارسطوزاده اعلام کرد: دلیل انتخاب عمارت مبارکی براي
این کاربري، نوع معماري بنا با فضاي مناسب محیطی، قرار گیري در بافت تاریخی و همجواري با ساحل، دریا و موزه مردم شناسی

 
است که همه این قابلیت ها امکان توسعه همزمان صنعت گردشگري و صنایع دستی در کنار یکدیگر را فراهم کرده است. 

وي بیان کرد: واگذاري بناهاي ارزشمند تاریخی با کاربري
مشخص و متناسب به بخش خصوصی، در کنار توسعه فرهنگ و

 
هنر، به حفظ و احیاي آن بنا نیز کمک می کند. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان بوشهر
یادآورشد: هدف از این اقدام افزایش تولید، کارآفرینی و حمایت
از نوآوري، کمک به اقتصاد محلی مبتنی بر خلاقیت، رشد

 
واحدهاي کوچک صنایع دستی، توسعه محصولات تولیدي کاربردي و قابل عرضه در بازار و ایجاد روحیه مشارکت و تعامل است. 

ارسطوزاده گفت: یکی از مهمترین ویژگی هاي شهر پایدار، نحوه برخورد با بناهاي تاریخی آن است که می تواند به شهر هویت

 
ببخشد. 

عمارت مبارکی یکی از عمارت هاي بافت تاریخی شهر بوشهر است که در محله بهبهانی قرار دارد و در تاریخ 27 دي ماه 1379 به

 
شماره ثبت 2947 به ثبت آثار ملی ایران در آمده است . 

این عمارت جزو نادرترین بناهایی است که اندرونی و بیرونی دارد و از مصالح بوم آور (سنگ هاي مرجانی، ملاط ساروج و رویه گچ

 
استفاده شده است) و داراي حیاطی هیلانی است. 

در این بنا که دو طبقه ساخته شده، در طبقه دوم قسمت رو به دریاي آن ساخت نشده است تا در فصل تابستان پس از آب پاشی
کردن سقف که از کاه گل است براي نشست تابستان نشینشان مورد استفاده قرار گیرد که این خود یک نوع ایده معماري منحصر

 
بفرد است که در بناهاي بافت استفاده می شده. 



این بنا قدمت قاجاریه که حدوداً 150 تا 200 سال دارد که مالک فعلی آن اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان
بوشهر است.



واکنش سردار کمالی به اظهارات مجري برنامه تهران 20

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/08/05

مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي کارکنان وظیفه گفت: بیکار تلقی کردن سربازانی که در مرزها، گردان ها و پاسگاه
ها در حال برقراري نظم و امنیت بوده و بعضاً بیش…

مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي کارکنان وظیفه گفت: بیکار تلقی کردن سربازانی که در مرزها، گردان ها و پاسگاه ها

 
در حال برقراري نظم و امنیت بوده و بعضاً بیش از یک هزار کیلومتر از شهر و خانه خود دور هستند، توهین به این قشر مظلوم است. 

به گزارش افکارنیوز، سردار موسی کمالی مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي
کارکنان وظیفه ستاد کل نیروهاي مسلح در واکنش به اظهارات مجري برنامه تهران
20 که سربازان را بیکار تلقی کرده بودند، اظهار داشت: نادیده گرفتن زحمت و
جانفشانی سربازان که بعضاً بیش از یک هزار کیلومتر از خانه و شهر خود دور هستند
در یک جلسه غیرکارشناسی و گفتن این موضوع که از سر بیکاري به آنها کار می

 
آموزند؛ جمله اي غیرمنصفانه و دور از اخلاق است. 

مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي کارکنان وظیفه تصریح کرد: متأسفانه در برنامه تهران 20 که در سوم آبان پخش شد،
مجري برنامه از روي جهل و ناآگاهی یا مغرضانه ادعا کرد که «چون سربازان بیکارند و براي آنها کاري ندارند، می خواهند به آنها کار

 
یاد بدهند» در صورتی که سرباز،یکی از ارکان توان رزم نیروهاي مسلح و بنیه دفاعی کشور است. 

وي به بحث توانمندسازي و مهارت آموزي و کمک به ورود سربازان به بازار کار به پاس ایثار و جانفشانی شان در طول مدت خدمت
سربازاي اشاره و تصریح کرد: سربازان در حین انجام مأموریت هاي محوله، آموزش هاي مهارت آموزي را می بینند، به عبارتی دستگاه
هاي کشوري همانند سازمان هاي فنی و حرفه اي، جهاد کشاورزي، آموزش و پرورش، ورزش و جوانان، ارتباطات و فناوري اطلاعات

 
و... از ظرفیت سربازان استفاده کرده و به جواان آموزش می دهند. 

سردار کمالی ادامه داد: این حق سربازان است که وقتی از بهترین دوران خود براي دفاع از کشور استفاده می کنند، دستگاه هاي
کشوري و لشکري نیز در طول خدمت به آنها کاري یاد بدهند تا با استفاده از فن و حرفه آموخته شده با هدایت و حمایت تسهیل

 
گري بعد از سربازي به اشتغال دست یابند. 

مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي کارکنان وظیفه اعلام کرد: این مایه تعجب و تأسف است که در یک برنامه غیرکارشناسی،

 
حرفه آموزي و توانمندسازي سربازان بدون حضور کارشناس قرارگاه مهارت آموزي مورد انتقاد ناآگاهانه قرار گیرد. 

وي خاطرنشان کرد: سربازان در دفاع از عزت، استقلال، تمایت ارضی و نظام مقدس جمهوري اسلامی نقش پررنگ و تأثیرگذاري

 
دارند. 



سردار کمالی خاطرنشان کرد: امروز سربازان در مرزها، گروهبا ن ها، گردان ها، تیپ و هنگ ها، پاسگاه ها و کلانتري ها براي دفاع از
کشور و برقراري نظم و امنیت تلاش و فداکاري کرده و هر ساله تعدادي شهید و جانباز می شوند؛ بیکار تلقی کردن این قشر عظیم و

ایثارگر توهین به سربازان است.



معضلات امروز اقتصاد از سال 78 و برنامه سوم کلید خورد/ تا دیر نشده

راهکارهاي صندوق بین المللی پول را متوقف کنیم

منبع: داناشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/08/05

حسین نمازي اقتصاددان در تحلیلی از وضعیت امروز اقتصاد کشور و معضلات آن به ویژه درباره گرانی ها و نرخ دلار، معتقد
است، ریشه این معضلات در سال 78 و برنامه سوم توسعه است که مسئولان دولت وقت اجراي راهبردهاي پیشنهادي

صندوق بین المللی پول را آغاز کردند.

 حسین نمازي اقتصاددان در تحلیلی از وضعیت امروز
اقتصاد کشور و معضلات آن به ویژه درباره گرانی ها و نرخ دلار، معتقد است، ریشه این معضلات در سال ي1ي2 و برنامه سوم توسعه

 
است که مسئولان دولت وقت اجراي راهبردهاي پیشنهادي صندوق بین المللی پول را آغاز کردند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ حسین نمازي اقتصاددان درباره شرایط اقتصادي کشور و راهکارهاي آن تحلیلی ارائه کرد که

 
متن آن به شرح زیر است: 

 
مقدمه: 

در تحلیل شرایط اقتصادي کشور علاوه بر لزوم بررسی نقش سیاستهاي اقتصادي اتخاذ شده و حاکم به عنوان محور اصلی، بررسی
عوامل مؤثر و تعیین کننده اي مانند نظام مدیریت کشور، مدیریت تصمیم گیري اقتصادي، ساختار اقتصادي کشور، عوامل سیاسی و

 
اجتماعی ضروري است. همچنین شناخت بستري که فعالیت هاي اقتصادي در آن جریان دارد از اهمیت 

ویژه اي برخوردار است زیرا شرط لازم براي موفقیت سیاستهاي اقتصادي بستر مناسبی است که سیاستهاي اقتصاد را به هدف برساند.
نقش عوامل بازدارنده اي مانند اختلاس، ارتشاء، کلاهبرداري، فقدان وجدان کاري و عدم صداقت در شکل-گیري شرایط اقتصادي غیر

 
قابل انکار است. 

بدیهی است با توجه به شرایط زمانی و مکانی تحلیلی جامع و حاوي کلیه عوامل مؤثر و تعیین کننده وضع اقتصادي کشور از حوصله
این گزارش خارج است. بنابراین در این گزارش ابتدا به چند مشکل اساسی اقتصادي اشاره می شود، آنگاه ارتباط این مشکلات با



 
سیاستهاي اقتصادي مصوب کشور تبیین و در نهایت راه حل مشخص پیشنهاد می شود. 

 
بخش اول: مهمترین مشکلات اقتصادي 

با توجه به آنچه در مقدمه توضیح داده شد در این گزارش تحلیل تمامی مشکلات ساختاري و عناصر بنیان اقتصادي، مورد نظر نیست،
بلکه اهم مشکلات ملموسی که موجب فشارهاي اقتصادي و اجتماعی در جامعه شده و مخاطرات جدي را به دنبال دارد مورد توجه

 
قرار گرفته است. 

 
در اینجا به ذکر سه مورد اکتفا می شود: 

1- افزایش سریع و غیرمتعارف قیمت کالاها و خدمات و فقدان نظارت دولت: این افزایش در بسیاري از موارد تناسب چندانی با
افزایش هزینه تولید ندارد و به صورت جهشی انجام می گیرد.( در چند روز اخیر بسته صد گرمی کره از 4500 تومان به 8000 تومان،
انواع اتومبیل از 70 میلیون تا سیصد میلیون تومان و لپ تاپ صد در صد افزایش داشته است. ) متناسب نبودن روند افزایش قیمتها با
افزایش درآمد حقوق بگیران و دستمزدبگیران موجب کاهش مستمر قدرت خرید صاحبان درآمد ثابت و فشار بیشتر بر طبقات ضعیف
و متوسط جامعه و افزایش بیشتر اختلاف طبقاتی شده است. این افزایش شامل مواد اولیه و کالاهایی مانند آهن، فولاد و کود
شیمیایی نیز می شود که تولید و توزیع آن زیر نظر وزارتخانه هاي ذیربط مانند وزارت صمت و وزارت کشاورزي است که همین روزها
شاهد گزارش هایی از رسانه هاي ملی در این زمینه ها هستیم. خلاء نظارت و کنترل محسوس و مؤثر دولت در این زمینه ها دیده می

 
شود که سؤالات وانتقاداتی را نیز در پی داشته است. 

 
2- افزایش نامتناسب نرخ ارز و عدم ثبات آن: 

واگذاري شکل گیري نرخ ارز به مکانیسم بازار و افزایش نامتناسب آن با قدرت خرید ریال تأثیر منفی بر تولید و اشتغال داشته و

 
موجب افزایش قیمتها و کاهش ارزش پول ملی می شود که مجدداً زمینه را براي افزایش بعدي نرخ ارز فراهم می سازد. 

 
3- واردات بی رویه: 

این مشکل به لحاظ گستردگی، تأثیرات منفی زیادي بر تولید و اشتغال داشته و مشکلات زیادي براي مؤسسات تولیدي ایجاد کرده و
یا آنها را به تعطیلی کشانده است. نمونه هاي متعددي از این موارد از طریق تلویزیون جمهوري اسلامی به اطلاع عموم رسیده است
(مانند صنایع بافندگی، لاستیک سازي، ذغال سنگ). از طرف دیگر با توجه به تحریم اقتصادي و محدودیت هاي ارزي و لزوم صرفه
جویی بیشتر در هزینه هاي ارزي، واردات کالاهایی مانند سنگ پا، دسته بیل، جانماز، تسبیح، سیر (پیاز)، که به راحتی در داخل قابل

 
تولید است توجیه معقولی ندارد. 

 
بخش دوم: ارتباط این مشکلات با سیاستهاي اقتصادي مصوب 

شناختن منشأ شرایط موجود اقتصاد کشورشامل سه موردي که به عنوان نمونه در بخش اول توضیح داده شد علاوه بر این که به
شناخت بیشتر وضع موجود کمک می کند براي ارائه راه حل و برون رفت آن نیز ضروري و اجتناب ناپذیر است. کمتر کسی می داند
که این شرایط محصول قوانین و مصوباتی است که از سال ها قبل به توصیه صندوق بین المللی پول آگاهانه به تصویب مجلس شوراي

 
اسلامی، دولت و مراجع ذیربط رسیده است. 



توضیح مختصر آن که در اردیبهشت سال 1378 (آپریل 1999) متن توافقنامه اي بین ایران و صندوق بین المللی پول تهیه شده بود
که قرار بود از طرف ایران به امضاء رئیس کل بانک مرکزي، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزیر امور اقتصادي

 
و دارایی برسد و آقاي میشل کامدسو مدیر صندوق نیز آن را امضا کند. 

به رغم توجیه هایی که براي امضاي این توافقنامه می شد اما به لحاظ تعهداتی که براي دولت ایجاد می کرد امضا نشد اما بانک
مرکزي با کمک سازمان برنامه و بودجه پیشنهادات صندوق را که شامل هفده مورد می شد در رهنمودهاي قانون برنامه پنج ساله
سوم و در تبصره هاي بودجه سال 78 و مصوبات دولت گنجانید و بر این اساس جدولی با عنوان: جدول مقایسه سیاستهاي اقتصادي
تهیه کرد که هر یک از پیشنهادهاي صندوق و مقابل آن متن قانون مصوب یا مصوبه هیأت دولت و آدرس آن مقایسه شده بود. حال

 
ببینیم سه مورد از مهمترین مشکلات اقتصادي که در بخش اول توضیح داده شد چه ارتباطی با سیاستها و قوانین مصوب دارد. 

 
1- در مورد افزایش قیمتها و عدم نظارت دولت: 

 
جدول مقایسه سیاستهاي اقتصادي 

 
 

همان طور که ملاحظه می شود بر اساس بند 118 رهنمودهاي مصوب برنامه سوم قیمت کالاها و خدمات ( به استثناي کالاهاي
اساسی تحت پوشش سازمان حمایت ) باید به وسیله مکانیسم بازار تعیین شود. قابل توجه این که اولین جمله متن مورد توافق در
توافقنامه که در این جدول حذف شده است عبارت است از: "" دولت به ضرورت حذف تمامی یارانه هاي ضمنی و کنترل هاي قیمتی
واقف است. "" منظور از یارانه هاي ضمنی عمدتاً قیمت فرآ ورده هاي نفتی است که مقرر شده است باید بر مبناي قیمت هاي حاکم
در منطقه خلیج فارس شکل گیرد.آیا با توجه به این سیاست و طرز تفکر یعنی شکل گرفتن قیمت به وسیله عرضه و تقاضا در بازار و

 
بدون کنترل دولت، می توان انتظاري غیر از شرایط موجود در بازار کالا و خدمات داشت؟ 

 
2- در مورد نرخ ارز: 

 
جدول مقایسه 



 
 

موضوع توافق شده حاکمیت مکانیزم بازار بر تعیین نرخ ارز است که در مصوبات قانونی با توجیه "" مشوق صادرات غیرنفتی "" آورده
شده است. نتیجه چنین سیاستی کاملاً روشن است. در کشوري که بر اساس آمار بانک مرکزي نقدینگی کشور در پایان سه ماهه اول
سال 1399 با 3/7 درصد رشد نسبت به پایان سال قبل به 6/26514 هزار میلیارد ریال ( 5/26 ترلیارد ریال ) رسیده است و این
نقدینگی گاهی در بازار زمین یا طلا، مسکن، اتومبیل و ارز وارد می شود و شرایط عرضه و تقاضا را به هم می ریزد، بانک مرکزي نمی
تواند با عرضه بیشتر ارز در بازار، تقاضاي ارز را اشباع کند. آیا در چنین شرایطی واگذاري تعیین نرخ ارز به مکانیزم بازار غیر از افزایش
بی رویه قیمت آن و افزایش قیمت کالاها و خدمات و اختلال در تولید و کاهش اشتغال اثر دیگري دارد؟ به گفته کینز: "" براي ویران

 
کردن اقتصاد ایجاد اختلال در سیستم ارزي کافی است. "" 

 
این شرایط بر صادرات غیرنفتی هم اثر منفی دارد که در جاي خود مورد بررسی قرار گرفته است. 

اما اعتقاد به درست بودن این سیاست ارزي موجب شده است که مسئولین اقتصادي به رغم اعتراف به بی رویه بودن افزایش نرخ ارز

 
رسماً اعلام کنند که ما می توانیم نرخ ارز را پایین بیاوریم اما این کار را نمی کنیم چون آن را درست نمی دانیم. 

 
3- در مورد واردات: 

 
جدول مقایسه 

 
 

همانطور که ملاحظه می شود برنامه تفاهم شده با صندوق در مورد نظام بازرگانی خارجی کشور تنها شامل واردات می شود و رفع
محدودیت هاي واردات را هم از نظر اقلام وارداتی و هم به لحاظ تسهیلات تعرفه اي دنبال می کند. البته در متن توافقنامه چنین
آمده است: "" تعداد اقلام دربرگیرنده لیست منفی واردات ( شامل کالاهایی که ورود آنها ممنوع است ) طی یک تا دو سال آینده به
شدت کاهش یافته و به تعداد قلیلی از کالاها در رابطه با مسائل شرعی، بهداشت و امنیت محدود خواهد شد. براي تعیین سرعت و

 
جهت این اصلاحات از کمک هاي کارشناسی صندوق استفاده خواهد شد. "" 

نتیجه این توافق و اعمال سیاست مبتنی بر آن همین وضع واردات فعلی است که آن را واردات بی رویه می دانیم در صورتی که با
صندوق توافق شده که تعداد کالاهاي ممنوع الورود به شدت کاهش یافته و به تعداد قلیلی آن هم محدود به مسائل شرعی، بهداشت و



امنیت محدود شود. بنابراین واردات دسته بیل، سنگ پا و ذغال سنگ و ... همه با رویه اي است که در این توافقنامه پیش بینی شده
است. ممکن است در مورد این گونه واردات گفته شود که وقتی ما نفت خود را صادر می کنیم و به لحاظ تحریم بانکی نمی توانیم
بهاي آن را دریافت کنیم چاره اي جز این نداریم که هر کالایی راکه در ازاي بهاي نفت به ما عرضه کنند وارد کنیم، اما باید توجه

 
داشته باشیم که: 

- اولا تاریخ این توافقنامه اردیبهشت سال 1378 ( آپریل 1999 ) یعنی بیش از 21 سال پیش بوده است در صورتی که تحریم بانکی

 
علیه ایران سالها بعد آغاز شد و دوره جدید و جدي آن از 14 آبان 1397 ( 5 نوامبر 2018 ) اعمال شده است. 

- ثانیاً تصمیم هاي غیرعادي که در شرایط خاص ممکن است اتخاذ شود با تسري آن به همه کالاها و خدمات جز تعداد قلیلی آ ن هم

 
محدود به سه موضوع خاص و قانونی کردن آن وپیاده کردن آن طی یک برنامه زمان بندي شده دو ساله کاملاً متفاوت است. 

- ثالثاً اگر در برابر فروش نفت کالاهاي کم ارزش وارد کنیم که خود به راحتی می توانیم تولید کنیم و اشتغال و تولید داخلی را بالا
ببریم و یا کالاهایی را وارد کنیم که به تعطیلی مؤسسات تولیدي کشور بیانجامد بدون تردید صادر نکردن آن ترجیح دارد زیرا صدور
نفت خود هدف نیست بلکه وسیله اي براي تأمین منابع ارزي در جهت تأمین نیازهاي ضروري و رشد و شکوفایی کشور است و

 
چنانچه برعکس موجب رکود و بیکاري شود به طریق اولی موضوعیت نخواهد داشت. 

 
بخش سوم: راهکارهاي پیشنهادي 

براي ارائه هر نوع راهکار، لازم است که قبلاً وجود مشکل را پذیرفته باشیم. زیرا چنانچه وجود مشکل را نپذیریم بلکه آن را براي رشد

 
و شکوفایی کشور ضروري بدانیم ارائه راهکار مفهومی نخواهد داشت. 

ریاست محترم هیأت امناي فرهنگستان ها حتماً به خاطر دارند که از همان ابتدا با اجراي سیاستهاي مورد توافق با صندوق بین
المللی پول و مطرح شدن بعضی از عواقب آن مخصوصاً فشار بر طبقات کم درآمد بعضی افراد رسماً اعلام می کردند که براي نجات
اقتصاد ایران باید بپذیریم که 15 درصد جمعیت کشور یعنی 9 میلیون نفر از جمعیت 60 میلیون نفري آن روز قربانی شوند. هر چند
این نظر آنها پذیرفته نشد و براي جلسه اي که در نیمه دوم سال 1376 به منظور تشکیل کمیته طرح ساماندهی اقتصادي به ریاست
رئیس جمهور متشکل از صاحبنظران تشکیل شد از آنان دعوت به عمل نیامد. بعضی از آن افراد هنوز در قید حیاتند. اما آن سیاستها

 
قوت قانونی یافت و در عمل پیاده شد. 

 
حال اگر بپذیریم که: 

1- بر اساس مشاهدات عینی و تجربیات عملی، پیشنهادات صندوق بین المللی پول در عمل موفق نبوده است. استیگلیتز برنده جایزه
نوبل که مدتها مسئولیت نظارت بر اجراي دستورالعملهاي صندوق توسط کشورها را به عهده داشته و رئیس اقتصاددانان بانک جهانی
و مدتی هم معاون آن بانک بوده است به علت انتقادات شدیدش علیه سیاستهاي صندوق و بانک جهانی از کار برکنار شد. او درکتاب
معروف خود به نام جهانی سازي و مسائل آن اظهار می دارد: "" سیاستهاي صندوق بین المللی پول بر مبناي این فرض کهنه بنا شده
است که بازارها به خودي خود نتایج کارآمدي را حاصل می کنند، بنابراین اجازه مداخله دولت را در بازارها نمی دهد."" ( ترجمه

 
حسن گلریز ص 18) 

2- کشورهاي سرمایه داري نیز بر اساس تجربه خود در قرن هجدهم و نوزدهم در مبانی نظري نظام اقتصاد سرمایه داري لیبرال و



عدم مداخله دولت و اتکاء به مکانیسم بازار تجدید نظر کردند به طوري که نظام اقتصاد سرمایه داري لیبرال جاي خود را به نظام
اقتصاد سرمایه داري مقرراتی داد. با این حال کشورهایی که هنوز به نظام اقتصاد سرمایه داري لیبرال نزدیک تر هستند از توزیع

 
درآمد ناعادلانه تر برخوردارند که موجب بروز نارضایتی ها و اعتراضات عمومی مانند جنبش وال استریت شده است. 

3- با توجه به اینکه صندوق بین المللی پول و بانک جهانی بازوي اجرایی آمریکا براي اجراي سیاستهاي خارجی این کشور هستند و
اعلام جنگ اقتصادي آمریکا بر علیه ایران و تصویب مکرر بودجه توسط کنگره آمریکا و تحریم-هاي اقتصادي به منظور افزایش فشار
اقتصادي بر مردم، انهدام اقتصاد کشور و براندازي نظام ایران است نه تنها امیدي به مفید بودن استمداد از صندوق نیست بلکه عکس

 
آن را باید انتظار داشت زیرا شرایط فعلی اقتصاد کشور که در بخش اول گزارش به آن اشاره شد تأییدي بر آن است. 

بنابراین اولین اقدام لازم اما غیرکافی و مهمترین راهکار اساسی براي برون رفت از وضع فعلی تغییر ریلی است که قطار اقتصاد ایران با
سرعت فزاینده در آن مسیر به سمت پرتگاه و متلاشی شدن پیش می رود. تا دیر نشده سیاستهاي اقتصادي پیشنهادي صندوق را
کنار بگذاریم و بر اساس تفاهم هاي به عمل آمده با آن اقتصاد و بازار و نرخ ارز و واردات و نظام پولی و سایر بخش ها را به حال خود
رها نکنیم. برخلاف تفاهم با صندوق مبنی بر: "" تعیین قیمت کالاها و خدمات توسط مکانیسم بازار- وقوف دولت به ضرورت حذف
کنترل هاي قیمتی"" دولت نظارت و کنترل را در بازار، تولید و توزیع به عهده بگیرد. در این راستا باید قوانین و مقررات انفعالی

 
کنونی جاي خود را به قوانین و مصوبات کارآمد بدهد که تعیین کننده اختیارات، وظایف و حدود نقش دولت در اقتصاد باشد. 

دومین اقدام بعد از اصلاح قوانین و مقررات، اجراي آنها توسط افرادي است که معتقد به نقش فعال دولت در اقتصاد باشند و مکانیسم

 
بازار را براي ایجاد تعادل اقتصادي کافی ندانند. 

 
همزمان براي ایجاد بستر مناسب که براي موفقیت سیاستهاي اقتصادي ضروري است و در مقدمه به آن اشاره شد باید اهتمام شود. 

انتهاي پیام



صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک گزینه مناسبی براي حمایت از

صنایع است
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صنایع کوچک گزینه مناسبی براي حمایت از صنایع است
رئیس اتاق بازرگانی کرمان گفت: صندوق ضمانت سرمایه
گذاري صنایع کوچک به عنوان واسطه، گزینه مناسبی
براي حمایت از صنایع محسوب می شود و برخی اولویت

 
هاي اتاق منطبق با اولویت هاي این صندوق است. 

به گزارش خبرگزاري برنا از کرمان؛ سیدمهدي طبیب زاده
در نشست آنلاین معرفی خدمات صندوق ضمانت سرمایه

گذاري صنایع کوچک افزود: تامین مالی پروژه ها به ویژه در صنایع کوچک استان از اولویت ها و دغدغه هاي اصلی اتاق کرمان است
زیرا واحدهاي بزرگ با تجدید منابع خود در بانک ها امکان تامین مالی را دارند. وي ادامه داد: بیش از 80 درصد ارزش افزوده بخش
صنعت و معدن استان مربوط به بنگاه هاي بزرگ و 20 درصد مربوط به واحدهاي کوچک و متوسط است اما از نظر تعداد واحدها با

 
توجه به برعکس بودن این آمار، توجه ویژه به صنایع کوچک و متوسط ضروري است. 

طبیب زاده تصریح کرد: در حال حاضر براي عبور از شکاف تکنولوژیک و به دلیل تحریم ها که نمی توان از دانش روز استفاده کرد،
استفاده از شرکت هاي دانش بنیان راه میان بر است که اتاق کرمان در این راستا انجمن شرکت هاي دانش بنیان را تشکیل داده که
در حال تهیه نقشه راه و تهیه سند فناوري استان است. رئیس اتاق کرمان خاطرنشان کرد: اولویت دیگر صندوق ضمانت سرمایه
گذاري صنایع کوچک به عنوان یکی از فعالیت هاي اصلی اتاق کرمان توجه به توسعه صادرات است زیرا صادرات در همه کشورهایی

 
که با رشد و پیشرفت همراه بوده اند، به خوبی توسعه یافته است. 

وي ادامه داد: اگر براي تکمیل پروژه هاي نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی بیشتر از 60 درصد بتوان از خدمات این صندوق استفاده کرد
به ایجاد اشتغال، زمان مناسب و فعال شدن سرمایه هاي ملی کمک می کند. طبیب زاده، اظهار کرد: همچنین 70 درصد واحدهاي
صنعتی استان با کمتر از 50 درصد ظرفیت خود کار می کنند که از طریق تامین سرمایه در گردش براي این واحدها می توان ظرفیت

 
هاي بالقوه را فعال و طرح هاي اشتغال زا را در اولویت قرار داد. 

وي افزود: تامین مالی پروژه ها با دشواري هاي بسیاري روبرو شده و بانک ها ادعا دارند که مصارف آنها از منابع پیشی گرفته و در
عمل امکان تامین مالی وجود ندارد. رئیس اتاق کرمان، با اشاره به اینکه استفاده از فاینانس خارجی در شرایط کنونی امکان پذیر
نیست، اضافه کرد: بازار سرمایه چندان نقش موثري در تامین مالی شرکت هاي کرمان ندارد که باید برنامه اي براي ورود شرکت ها به



این بازار فراهم آورد تا بتوان بخشی از تامین مالی را انجام داد. طبیب زاده گفت: اگر چه استان کرمان از صنایع بزرگ برخوردار است
اما بنیه صنعتی هر استانی را صنایع کوچک آن تشکیل می دهند که می توان با اجراي نظام پیمانکاري فرعی، استفاده از فناوري هاي

 
جدید، بهبود فضاي کسب و کار و تامین مالی از این صنایع حمایت کرد. 

عضو هیات رئیسه اتاق کرمان نیز در این نشست به بیان برخی مشکلات فعالان اقتصادي در خصوص خدمات صندوق ضمانت سرمایه
گذاري صنایع کوچک پرداخت و بیان کرد: برخی بانک ها طرف قرارداد این صندوق نیستند و ضمانت نامه ها را نمی پذیرند. عباس
جبالبارزي افزود: برخی فعالان اقتصادي معتقدند که وثایق مورد نظر صندوق چندین تفاوتی با بانک ها ندارند و سختگیرانه هستند،

 
که انتظار حمایت بیشتري وجود دارد. 

نایب رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران ادامه داد: در حال حاضر ارائه خدمات این صندوق در استان از طریق شرکت شهرك هاي
صنعتی و صنایع کوچک انجام می شود که پیشنهاد ما واگذاري نمایندگی صندوق به اتاق هاي بازرگانی است تا خدمات بهتر و
مراجعه حضوري به تهران کمتر صورت گیرد. وي خاطرنشان کرد: صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک به معناي واقعی به

 
فعالان اقتصادي کمک و صدور ضمانت نامه ها بخشی از مشکلات آنها را برطرف کرده است. 

در ادامه این نشست مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاري صنایع کوچک، با اشاره به اینکه این صندوق در سال 1383 تاسیس
شده و تابع قانون است، گفت: فراهم آوردن موجبات توسعه سرمایه گذاري بخش غیردولتی در صنایع کوچک، کوتاه کردن مدت زمان
اجراي طرح هاي اشتغالزا و داراي توجیه اقتصادي با اولویت مناطق کمتر توسعه یافته و تضمین و تسهیل در وثیقه هاي تسهیلات
اعطایی بانک ها و موسسات مالی و اعتباري به صنایع کوچک از جمله اهداف و وظایف این صندوق است. محمدحسین مقیسه، افزود:
از اولویت هاي موضوعی صندوق در حوزه صدور ضمانت نامه، می توان به طرح هاي دانش بنیان، واحدهاي صادراتی، طرح هاي
ایجادي با پیشرفت فیزیکی حداقل 60 درصد، تامین سرمایه در گردش براي افزایش ظرفیت تولید براي واحدهاي فعال، طرح هاي

 
توسعه اي فعال با ظرفیت کامل و طرح هاي اشتغال زا اشاره کرد. 

وي در خصوص دریافت وثایق براي صدور ضمانت نامه ها گفت: بر اساس قانون، باید محل اجراي طرح به عنوان وثیقه پذیرفته شود
که ما موظف هستیم به این مهم عمل کنیم و در مورد تعامل با بانک ها نیز تفاهم نامه هایی با برخی بانک ها منعقد شده تا بیشترین

 
همکاري را براي پذیرش ضمانت نامه هاي صندوق داشته باشند. 

گفتنی است در این نشست تعدادي از فعالان اقتصادي پرسش هاي خود را مطرح و پاسخ هاي لازم را دریافت کردند.



روستاي زیارت مستعد کشت زعفران باکیفیت است/ رشد 400 درصدي کشت

زعفران نسبت به سال گذشته

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/08/05

فرماندار گرگان: میزان برداشت محصول زعفران نسبت به سال گذشته در روستاي زیارت با رشد چشمگیر 400 درصدي
همراه بوده است.

فرماندار گرگان: روستاي زیارت مستعد کشت زعفران
باکیفیت است/ رشد 400 درصدي کشت زعفران نسبت به
سال گذشته فرماندار گرگان: میزان برداشت محصول
زعفران نسبت به سال گذشته در روستاي زیارت با رشد

 
چشمگیر 400 درصدي همراه بوده است. 

به گزارش خبرگزاري برنا از گرگان؛ محمد حمیدي
فرماندار گرگان در بازدید از زمین هاي کشاورزي زیر کشت
زعفران در روستاي زیارت اظهارکرد: با توجه به کیفیت و

 
عیار زعفران در روستاي زیارت و استقبال مردم، اراضی زیارت مستعد کشت زعفران با کیفیت است. 

به گزارش خبرگزاري برنا از گرگان؛ حمیدي فرماندار شهرستان گرگان در بازدید از زمین هاي کشاورزي زیر کشت زعفران در روستاي

 
زیارت گفت؛ میزان برداشت محصول زعفران نسبت به سال گذشته با رشد چشمگیر 400 درصدي همراه بوده است. 

وي با بیان اینکه اگر در این حوزه کارشناسی دقیق تري اعمال شود شاهد رونق کشت زعفران در سال هاي آینده در این روستا

 
خواهیم بود افزود: یکی از بهترین روش ها براي ایجاد اشتغال روستایی کشت همین محصولات است. 

 
سطح کشت امسال زعفران در روستاي زیارت حدود دوهکتار است که شامل قطعات 200 تا 3000 هزارمتر مربعی است. 

با توجه به کیفیت و عیار این محصول و استقبال مردم، اراضی زیارت مستعد کشت زعفران و گیاهان دارویی است.



فرآوري محصولات کشاورزي در کردستان 3.8 برابر افزایش یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/08/05

سنندج - ایرنا - رییس سازمان جهاد کشاورزي کردستان گفت: فرآوري محصولات کشاورزي این استان در نتیجه خدمات
هفت ساله دولت تدبیر و امید 3.8 برابر رشد کرده است.

سنندج - ایرنا - رییس سازمان جهاد کشاورزي کردستان
گفت: فرآوري محصولات کشاورزي این استان در نتیجه
خدمات هفت ساله دولت تدبیر و امید 3.8 برابر رشد کرده

 
است. 

محمدفرید سپري روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا با اشاره به اینکه میزان پایین فرآوري محصولات
کشاورزي از موضوعات آزاردهنده بخش کشاورزي است،
اظهار داشت: از 2 میلیون و 900 هزار تن تولید استان هم

 
اکنون حدود یک میلیون و 211 هزار تن شامل 42 درصد کل محصولات، فرآوري می شود. 

وي اضافه کرد: در هفت سال (92 تا 99) طرح هاي مختلفی براي فرآوري محصولات کشاورزي آغاز شد که اکنون تعداد آنها از 37
واحد با 133 واحد احداث شده به 170 مورد رسیده و میزان فراوري در آنها از 318 هزار تن سال 1392 با 893 هزار تن افزایش به

 
یک میلیون و 211 هزار تن رسیده است. 

سپري با بیان اینکه تا سال 1392 میزان سرمایه گذاري انجام شده در واحدهاي فراوري محصولات کشاورزي استان حدود 244
میلیارد ریال برآورد می شد، افزود: هم اکنون این میزان با سرمایه گذاري چهار هزار و 560 میلیارد ریالی در هفت سال اخیر به چهار

 
هزار و 804 میلیارد ریال رسیده است. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي کردستان یادآور شد: همچنین میزان اشتغالزایی ایجاد شده در این بخش نیز از 527 نفر ابتداي فعالیت

 
دولت یازدهم اکنون با افزایش یک هزار و 249 فرصت شغلی ایجاد شده به یک هزار و 776 نفر رسیده است. 

وي گفت: اکنون نیز 278 طرح فرآوري و بسته بندي محصولات کشاورزي در دست اقدام است که با اتمام این واحدها براي یک هزار

 
و 238 نفر دیگر اشتغالزایی ایجاد خواهد شد. 

وي عمده طرح هاي اجرا شده را در بخش هاي تولید خوراك دام و طیور، میوه خشک، بسته بندي غلات و حبوبات، واحدهاي
سردخانه اي، کارخانه هاي آرد و کنسانتره اعلام کرد و افزود: این طرح ها حداقل از 25 تا 90 درصد پیشرفت فیزیکی برخوردار

 
هستند. 



کردستان با داشتن بیش از یک میلیون و 220 هزار هکتار زمین قابل کشت مرغوب و مستعد دیم و آبی، یکی از قطب هاي تولید
محصولات کشاورزي کشور است، این استان داراي 43 هزار هکتار باغ است که سالانه 330 هزار تُن انواع میوه در آن تولید و برداشت

 
می شود. 

میزان کل تولید محصولات بخش کشاورزي استان کردستان سه میلیون تُن است که وزارت کشاورزي در نظر دارد با توسعه فعالیت

 
هاي مختلف این میزان را به حدود پنج میلیون تن در سال برساند. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- کردستان 

 
- تولید داخلی 

 
- اشتغال زایی 

- کارآمدي دولت



حفظ اشتغال بیش از هزار نفر با ورود دادگستري استان البرز در یک سال

گذشته

منبع: میزانشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/08/05

رئیس کل دادگستري استان البرز با اعلام پایدار شدن اشتغال بیش از هزار نفر در یکسال گذشته با ورود دادگستري استان
البرز گفت: براي حل موانع پیش روي تولید کنندگان، علاوه بر استفاده از ظرفیت هاي دادگستري در داخل و خارج از استان

از ظرفیت هاي ملی هم پیگیري هاي لازم انجام شده است.

خبرگزاري میزان - حسین فاضلی هریکندي، رئیس کل دادگستري استان البرز با حضور در شهرك صنعتی غیردولتی هشتگردا
ز تصفیه خانه و سه واحد تولیدي که در زمینه صنایع کاغذ و تولید قطعات خودرو فعالیت دارند بازدید کرد و در جریان مشکلات و

 
موانع پیش روي آن ها قرار گرفت. 

رئیس کل دادگستري استان البرز با اعلام پایدار شدن اشتغال بیش از هزار نفر در یکسال گذشته با ورود دادگستري استان البرز گفت:
براي حل موانع پیش روي تولید کنندگان، علاوه بر استفاده از ظرفیت هاي دادگستري در داخل و خارج از استان از ظرفیت هاي ملی

 
هم پیگیري هاي لازم انجام شده است. 

رئیس کل دادگستري استان البرز در نشست پس از این دیدار بر اهمیت ادامه فعالیت صنایع تولیدي در شرایط تحریم تاکید کرد و
گفت: چندین سال است که مقام معظم رهبري با آینده نگري دقیقی که دارند براي نامگذاري سال ها از مضامین اقتصادي استفاده

 
می کنند که اقتضا دارد کلیه ارکان نظام براي تحقق این شعار ها تلاش کنند. 

وي افزود: قوه قضائیه همواره منویات رهبري را سرلوحه اقدامات خود قرار داده است؛ امسال نیز در زمینه حمایت از «جهش تولید» با
قوت ورود کرده و بازدید از واحد هاي تولیدي و نشست با تولیدکنندگان یکی از برنامه هاي ثابت رئیس قوه قضاییه در سفر هاي

 
استانی است. 

فاضلی هریکندي صدور دستورالعملی در رابطه با ممنوعیت اخذ مازاد سود مصوب بانک مرکزي توسط بانک ها را یکی دیگر از
مصادیق حمایت رئیس قوه قضائیه از تولید برشمرد و تصریح کرد: بر اساس این دستورالعمل، سود در حد مصوبات بانک مرکزي مورد
حمایت مراجع قضایی است که با صدور راي وحدت رویه در این خصوص در دیوانعالی کشور، در حکم قانون بوده و همه ملزم به

 
اجراي آن هستند. 

 
فعالیت 3500 بنگاه اقتصادي در استان البرز 

وي به اقدامات دادگستري استان البرز در زمینه حمایت از صنایع و واحد هاي تولیدي اشاره کرد و گفت: استان البرز به عنوانی یکی
از استان هاي صنعتی کشور داراي بیش از 3500 بنگاه اقتصادي است که کمک به این واحد ها براي ادامه فعالیت و رفع موانع

 
احتمالی پیش روي آن ها نیازمند انسجام و برنامه ریزي هاي دقیق است. 

عالی ترین نماینده قوه قضائیه در استان البرز لحاظ برنامه هاي راجع به حمایت از تولید و بنگاه هاي تولیدي به عنوان نخستین محور



از محور هاي هشتگانه طرح تحول قضایی دادگستري استان را مصداق اهمیت این موضوع براي دستگاه قضایی استان دانست و متذکر
شد: در دبیرخانه شوراي تحول دادگستري استان، شناسنامه کلیه بنگاه هاي اقتصادي با ذکر مشخصات واحدها، مشکلات، موانع و

 
پرونده هاي قضایی مفتوحه، در حال تهیه و نهایی شدن است. 

وي اضافه کرد: دبیرخانه شوراي تحول پس از دریافت درخواست ها و انجام بازدید هاي میدانی در صورت لزوم، موارد را در دو کمیته

 
مربوطه مورد بررسی قرار می دهد. 

 
مراجعه 10 بنگاه در هفته به دادگستري 

عالی ترین مقام قضایی استان با اشاره به برگزاري جلسات منظم در این کمیته ها که هر 15 روز یکبار برگزار می شود از مراجعه
هفتگی بیش از 10 بنگاه تولیدي به این دبیرخانه خبر داد و متذکر شد: از زمان تشکیل شوراي تحول تاکنون که هنوز یک سال نشده
است شخصا از 30 بنگاه اقتصادي بازدید داشته ام و نمایندگانی که پرونده هاي مختلف را ارجاع داده ام نیز بیش از 100 بنگاه را

 
مورد بازدید قرار داده اند. 

وي با اعلام پایدار شدن اشتغال بیش از هزار نفر در یکسال گذشته با ورود دادگستري استان البرز گفت: براي حل موانع پیش روي
تولید کنندگان، علاوه بر استفاده از ظرفیت هاي دادگستري در داخل و خارج از استان، در موارد متعدد از مجراي دستگاه هاي اجرایی

 
استان و ظرفیت هاي ملی پیگیري هاي لازم انجام شده است. 

انتهاي پیام/



مقرري بیمه بیکاري 670 هزار بیکارشده کرونایی پرداخت شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیرکل توسعه اشتغال وزارت کار گفت: 850 هزار نفر بیکار شده در دوران کرونا داریم که 730 هزار نفر مشمول بیمه
بیکاري هستند و بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است.

مدیرکل توسعه اشتغال وزارت کار گفت: 850 هزار نفر بیکار شده در دوران کرونا داریم که 730 هزار نفر مشمول بیمه بیکاري

 
هستند و بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است. 

به گزارش بازارکار به نقل از صدا و سیما، علاالدین ازوجی، مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: از بعُد بیمه
بیکاري برآوردهایی که داشته ایم در سطح کلان کشور تقریباً یک میلیون و 500 هزار نفر (شغل) به صورت رسمی و غیر رسمی
آسیب دیده اند، اما بر اساس آمار رسمی و ثبت شده در سامانه رابط کار، حدود 850 هزار نفر بود که 730 هزار نفر مشمول بیمه
بیکاري بودند و متناسب با سیاست هایی که ستاد ملی کرونا داشت بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال

 
پرداخت است. 

ازوجی گفت: از خرداد به این طرف بخش عمده اي از این افراد مشغول به کار شدند و طبق اطلاعات ثبتی که ما داریم تقریباً 193

 
هزار نفر آن ها کماکان بیکارند که به بیمه بیکاري بلند مدت سازمان تامین اجتماعی معرفی شدند. 

وي افزود: براي حمایت از واحدهاي اقتصادي آسیب دیده سامانه اي بود که همه اصناف و کارفرمایان و خویش فرماها می توانستند
ثبت نام کنند و مشکلی نبود. طبق برآوردهایی که ما داشتیم تقریباً 3 میلیون و 700 هزار واحد اقتصادي به شدت آسیب دیدند، اما از

 
31 استان فقط 554 پروند (حدود 30 درصد) ثبت نام کردند. 

مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: از بعد کارشناسی هم متقاضیان و هم بانک ها استقبال نکردند، بالاخره

 
منابع 40 هزار میلیارد تومان باید پرداخت می شد، آنجا هم بحث این است که دو سومش منابع خود بانک است. 

ازوجی گفت: 554 هزار پرونده آن هایی است که به بانک ها ارسال شد، بحث هایی که مربوط به ستاد کرونا بود بانک ها اعمال
کردند، تا سطح 200 میلیون بر اساس ضوابط بخشنامه ستاد ملی کرونا عمل می شد و بالاتر از آن طبق ضوابط خود بانک ها، در
خصوص چک برگشتی ستاد ملی کرونا تصویب کرد که تسهیلاتی که براي کروناست مشمول چک برگشتی نیست و بانک ها رعایت

 
کردند و اگر مصادیقی هست که رعایت نشده اعلام کنند ما پیگیري می کنیم. 

 
از 14 میلیون بیمه شده، 7 میلیون نفر شامل بیمه بیکاري نمی شود 

شکوري مدیر کل امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی هم گفت: حدود 850 هزار نفر در سامانه وزارت کار از 23 اسفند ثبت نام
کردند منتها حدود 120 هزار نفر مشمول قانون کار نبودند چون یکی از شرایط پرداخت بیمه بیکاري این است که افراد مشمول قانون
کار باشند. بر اساس تصمیماتی که گرفته شد و پالایشی که شد حدود یک میلیون و 52 هزار نفر افرادي بودند که در فاصله زمانی
اسفند 98 تا اردیبهشت که زمینه پرداخت آن ها ماه به ماه فراهم شد که 990 هزار نفر مقرریشان را دریافت کرده اند و 62 هزار نفر

 
باقی مانده است تا پرداخت ایام کرونا تمام شود. 

شکوري با بیان اینکه ما هفت مرحله مقرري بیکاري را پرداخت کرده ایم، گفت: ما بر اساس تصمیمات معاونت اقتصادي ریاست



جمهور 14 رسته شغلی را از امهال 9 ماهه 20 درصد سهم کارفرما برایشان پیش بینی کرده ایم. یعنی در واقع ما بیش از هزار تا هزار
و پانصد هزار میلیارد تومان منابع درآمدمان را به اسفند 99 امهال داده ایم، یعنی 9 ماه امهال شده براي 20 درصد کارفرما؛ مهم تر از
همه اینکه به افرادي که از خرداد به بعد بیکار شده اند توانسته ایم مقرره بیکاري را طبق قانون بیکاري پرداخت کنیم یعنی حقوق

 
کامل افراد به آن ها پرداخت می شود. 

وي افزود: فرایند بیمه بیکاري باید به طور کامل الکترونیکی و غیر حضوري شود و از طرف دیگر قانون بیکاري ما صرفاً براي مشمولان
قانون کار تدارك دیده شده، وقتی با یک بحران مواجه می شویم قانون ظرفیت اجرا ندارد بنابراین در حال حاضر 14 میلیون بیمه

 
شده داریم که 7 میلیون آن ها شامل بیمه بیکاري نمی شوند از این جهت قانون باید اصلاح شود. 

ابراهیم درستی نائب رئیس اتاق اصناف تهران هم با انتقاد از روند کند بیمه بیکاري و تسهیلات حمایتی، خواهان تسریع در پرداخت
حمایت هاي کرونایی و کاهش بهره بانکی تسهیلات شد.



فرایند پرداخت وام به دانشجویان شهریه پرداز اعلام شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/08/05

فرایند پرداخت وام به دانشجویان دوره هاي روزانه و نوبت دوم و شهریه پرداز از زمان درخواست وام در پورتال دانشجویی تا
واریز به حساب دانشجو و دانشگاه اعلام شد.

فرایند پرداخت وام به دانشجویان دوره هاي روزانه و نوبت دوم و شهریه پرداز از زمان درخواست وام در پورتال دانشجویی تا

 
واریز به حساب دانشجو و دانشگاه اعلام شد. 

به گزارش خبرنگار مهر، فرایند پرداخت وام به دانشجویان دوره هاي روزانه و نوبت دوم و شهریه پرداز از زمان درخواست وام در پورتال

 
دانشجویی تا واریز به حساب دانشجو و دانشگاه اعلام شد. این فرایند به شرح زیر است : 

 
اقدام دانشجو در پورتال دانشجویی صندوق رفاه 

ورود به پورتال دانشجویی از طریق سایت صندوق رفاه به آدرس ir.swf.www یا مراجعه به پورتال دانشجویی صندوق رفاه به آدرس

 
 ir.swf.bp.www

 
دانشجوي ورودي جدید و بدون پرونده در سامانه جامع صندوق 

 
انتخاب دکمه ثبت نام دانشجوي جدید 

 
وارد کردن کد ملی و تاریخ تولد و انتخاب دکمه جستجو 

وارد کردن تابعیت، محل صدور، مرکز آموزشی، رشته تحصیلی، نوع دوره، مقطع، سال ورود، نیمسال ورود، شماره دانشجویی، تلفن

 
ثابت و همراه و دریافت کد صحت سنجی در گوشی همراه به صورت پیامک و انتخاب ذخیره 

درصورت تایید دانشجو توسط دانشگاه به عنوان دانشجوي آن دانشگاه، دانشجو با ورود مجدد به پورتال دانشجویی و ثبت کلمه

 
کاربري و رمز عبور، درخواست وام 

 
دانشجوي ورودي جدید در مقطع جدید و داراي پرونده در سامانه جامع صندوق 

 
وارد کردن نام کاربري و رمز عبور (که همان کدملی دانشجو بدون خط تیرهاست) 

در صورتی که مقطع تحصیلی قبلی تعیین تکلیف شده باشد (صدور دفترچه یا تسویه حساب) وارد بخش اطلاعات دانشجو شده و ثبت

 
مقطع تحصیلی جدید را انتخاب می کنند. 

پنجره جدید باز شده مقطع قبلی و تعیین تکلیف شده را نمایش می دهد ودانشجو می بایست درخواست ایجاد مقطع تحصیلی جدید



 
را انتخاب کند. 

واردکردن تابعیت، محل صدور، مرکزآموزشی، رشته تحصیلی، نوع دوره، مقطع، سال ورود، نیمسال ورود، شماره دانشجویی، تلفن ثابت

 
وهمراه ودریافت کدصحت سنجی درگوشی همراه به صورت پیامک وانتخاب ذخیره. 

درصورت تایید دانشجو توسط دانشگاه به عنوان دانشجویآن دانشگاه، دانشجوباورود مجدد به پورتال دانشجویی و ثبت کلمه کاربري و

 
رمز عبور، درخواست وام می کند. 

 
دانشجوي داراي پرونده در سامانه جامع صندوق در همان مقطع تحصیلی: 

 
ورود به پورتال دانشجویی با نام کاربري و رمز عبور (که همان کدملی دانشجو بدون خط تیره است). 

 
ثبت درخواست وام 

مراجعه دانشجو به دانشگاه جهت مطابقت و تایید ثبت نام اولیه به همراه مستندات اعم از اصل و تصویرشناسنامه و کارت ملی، سند
تعهد نامه محضري، سند تاهل، اجاره نامه داراي کد رهگیري، شماره حساب فعال به نام دانشجو، کارت دانشجویی و ...بر اساس نوع

 
وام درخواستی. 

 
تذکر1 :دانشجو می بایست با توجه به محدودیت هاي فنی از ساعت 8صبح الی 16بعد ظهر در پورتال دانشجویی ثبت نام کند. 

 
تذکر2: نام کاربري کلیه دانشجویان، کد ملی به صورت 10رقم عددي و بدون خطوط بین آن است. 

تذکر3 :کلمه عبور براي دانشجویان قدیمی همان کلمه عبور قبلی و براي دانشجویان جدید همان 10رقم عددي کد ملی بدون خطوط

 
بین آن است. 

 
اقدام دانشگاه در سامانه جامع صندوق 

 
تایید یا حذف ثبت نام اولیه دانشجو توسط کاربر دانشگاه با توجه به مستندات ارائه شده 

کنترل و تایید مدارك وام توسط کارشناس اداره رفاه دانشگاه پس از استعالم از کدینگ وزارت علوم، ثبت احوال و بانک شامل) سند

 
تعهد نامه محضري، شماره حساب، مستندات مربوط به وام ها. 

 
تایید وام و مدارك الزامی بر اساس نوع وام درخواستی دانشجو در سیستم جامع صندوق توسط کاربر دانشگاه 

 
ایجاد لیست وام توسط کارشناس اداره رفاه دانشگاه و تایید لیست توسط معاون دانشجویی دانشگاه 

 
ارسال لیست وام تایید معاونت شده از طریق سامانه جامع صندوق رفاه به کارشناس اداره پرداخت وام صندوق رفاه 



تذکر: چنانچه پورتال دانشجویی صندوق رفاه، دانشجویی را شاغل تشخیص داد ولی دانشجو در زمان تحصیل شاغل نبود می بایست از

 
محلی که سابقه بیمه براي وي گزارش شده، استعلام بیمه اي تائید شده مبنی بر عدم اشتغال به دانشگاه ارائه کند. 

 
اقدام صندوق رفاه دانشجویان در سامانه جامع صندوق 

کنترل و بررسی تعدادي از مدارك مرتبط با نوع وام درخواستی در پرونده دانشجو در لیست ارسالی دانشگاه توسط کارشناس اداره

 
پرداخت وام صندوق رفاه. 

 
تایید لیست وام ارسالی دانشگاه توسط کارشناسان اداره پرداخت وام صندوق رفاه. 

تجمیع لیست هاي وام و تایید و امضاء کارشناس و رییس اداره پرداخت وام دانشجویی، مدیرخدمات رفاهی و معاون اموردانشجویان

 
صندوق رفاه 

تایید نهایی لیست تجمیع وام در سامانه جامع صندوق و ارسال به اداره امور مالی جهت پرداخت وام به شماره حساب دانشجو یا

 
دانشگاه. 

به گزارش مهر، ثبت نام وام هاي دانشجویی از 30 مهر آغاز شده و ثبت نام برخی از وام ها تا 15 آذر و برخی دیگر تا 15 دي 99
ادامه خواهد داشت. صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم به گفته رئیس صندوق 300 میلیاردتومان اعتبار براي پرداخت وام هاي

دانشجویی در نیمسال اول سال تحصیلی جدید اختصاص داده شده است.



استقبال دانشجویان و زنان خانه دار از طرح ملی توسعه مشاغل خانگی

منبع: بازار کارشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/08/05

پیشران میناکاري طرح توسعه مشاغل خانگی در استان مرکزي گفت: زنان خانه دار و دانشجویان از طرح توسعه مشاغل
خانگی استقبال کردند.

یشران میناکاري طرح توسعه مشاغل خانگی در استان مرکزي گفت: زنان خانه دار و دانشجویان از طرح توسعه مشاغل خانگی

 
استقبال کردند. 

زهره نیکی ملکی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به ارائه آموزش هایی در حوزه فیروزه کوبی، مس و قلم زنی در راستاي اجراي طرح
توسعه مشاغل خانگی به کسانی که ثبت نام کرده اند، افزود: اکثر آموزش ها و علاقمندي ها به حوزه قلم زنی و میناست و در واقع

 
عمده آموزش ها در این حوزه ها ارائه می شود. 

وي با اشاره به اینکه تاکنون متقاضیانی از قشر دانشجو و زنان خانه دار در راستاي این طرح آموزش هاي خود را دریافت کرده اند،
گفت: در حال حاضر اکثر هنرجویانی که به این عرصه ورود کرده اند، سفارشات دریافتی را انجام می دهند که در قبال آن هزینه
دریافت می کنند و هنوز به صورت مستقل وارد بازار کار نشده اند و تحت نظارت پیشرانان فعالیت می کنند، لذا با توجه به راه اندازي
فروشگاه هاي اینترنتی با حمایت معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوري و وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و جهاددانشگاهی

 
امیدواریم در عرصه ملی بتوانیم فعالیت اقتصادي خوبی داشته باشیم. 

نیکی ملکی افزود: دوره هاي آموزشی این مرکز در قالب جلسات 12 گانه برگزار می شود و تمامی صفر تا صد کار به صورت کامل به

 
هنرجویان آموزش داده می شود و مواد اولیه مورد نیاز این افراد نیز توسط پیشران تهیه می شود. 

پیشران میناکاري طرح توسعه مشاغل خانگی در استان مرکزي با اشاره به کاهش فروش محصولات هنري در شرایط کنونی اقتصاد
کشور به عنوان یکی از چالش هاي این حوزه، بیان کرد: مواد اولیه به شدت گران شده است ولی با این وجود همچنان مواد اولیه

 
رایگان براي علاقمندان تامین می شود، تا به شبکه تولید وصل شوند. 

گفتنی است، طرح ملی توسعه مشاغل خانگی که هم اکنون در حال اجرا است، با رویکرد هر خانه یک محصول و در راستاي تحقق

 
جهش تولید و با هدف اتصال فعالان مشاغل خانگی به بازار در قالب شبکه سازي در 31 استان کشور آغاز شده و پیگیري می شود. 

طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در ذیل برنامه اشتغال فراگیر تعریف شده و در راستاي تحقق اقتصاد مقاومتی، جهش تولید، کمک به

 
توانمندسازي اقتصادي خانواده ها و حمایت از کسب وکارهاي خرد و خانگی اجرایی شده است. 

این طرح در قالب تفاهم نامه همکاري وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و جهاد دانشگاهی کشور تدوین و اجرا شده و جهاد دانشگاهی
به عنوان یک نهاد توسعه اي پیاده سازي طرح را بر عهده دارد.



مقرري بیمه بیکاري 670 هزار بیکارشده کرونایی پرداخت شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیرکل توسعه اشتغال وزارت کار گفت: 850 هزار نفر بیکار شده در دوران کرونا داریم که 730 هزار نفر مشمول بیمه
بیکاري هستند و بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است.

مدیرکل توسعه اشتغال وزارت کار گفت: 850 هزار نفر
بیکار شده در دوران کرونا داریم که 730 هزار نفر مشمول
بیمه بیکاري هستند و بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت

 
شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از صدا و سیما، علاالدین
ازوجی، مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت
کار گفت: از بعُد بیمه بیکاري برآوردهایی که داشته ایم در
سطح کلان کشور تقریباً یک میلیون و 500 هزار نفر
(شغل) به صورت رسمی و غیر رسمی آسیب دیده اند، اما

بر اساس آمار رسمی و ثبت شده در سامانه رابط کار، حدود 850 هزار نفر بود که 730 هزار نفر مشمول بیمه بیکاري بودند و متناسب

 
با سیاست هایی که ستاد ملی کرونا داشت بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است. 

ازوجی گفت: از خرداد به این طرف بخش عمده اي از این افراد مشغول به کار شدند و طبق اطلاعات ثبتی که ما داریم تقریباً 193

 
هزار نفر آن ها کماکان بیکارند که به بیمه بیکاري بلند مدت سازمان تامین اجتماعی معرفی شدند. 

وي افزود: براي حمایت از واحدهاي اقتصادي آسیب دیده سامانه اي بود که همه اصناف و کارفرمایان و خویش فرماها می توانستند
ثبت نام کنند و مشکلی نبود. طبق برآوردهایی که ما داشتیم تقریباً 3 میلیون و 700 هزار واحد اقتصادي به شدت آسیب دیدند، اما از

 
31 استان فقط 554 پروند (حدود 30 درصد) ثبت نام کردند. 

مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: از بعد کارشناسی هم متقاضیان و هم بانک ها استقبال نکردند، بالاخره

 
منابع 40 هزار میلیارد تومان باید پرداخت می شد، آنجا هم بحث این است که دو سومش منابع خود بانک است. 

ازوجی گفت: 554 هزار پرونده آن هایی است که به بانک ها ارسال شد، بحث هایی که مربوط به ستاد کرونا بود بانک ها اعمال
کردند، تا سطح 200 میلیون بر اساس ضوابط بخشنامه ستاد ملی کرونا عمل می شد و بالاتر از آن طبق ضوابط خود بانک ها، در
خصوص چک برگشتی ستاد ملی کرونا تصویب کرد که تسهیلاتی که براي کروناست مشمول چک برگشتی نیست و بانک ها رعایت

 
کردند و اگر مصادیقی هست که رعایت نشده اعلام کنند ما پیگیري می کنیم. 

 
از 14 میلیون بیمه شده، 7 میلیون نفر شامل بیمه بیکاري نمی شود 



شکوري مدیر کل امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی هم گفت: حدود 850 هزار نفر در سامانه وزارت کار از 23 اسفند ثبت نام
کردند منتها حدود 120 هزار نفر مشمول قانون کار نبودند چون یکی از شرایط پرداخت بیمه بیکاري این است که افراد مشمول قانون
کار باشند. بر اساس تصمیماتی که گرفته شد و پالایشی که شد حدود یک میلیون و 52 هزار نفر افرادي بودند که در فاصله زمانی
اسفند 98 تا اردیبهشت که زمینه پرداخت آن ها ماه به ماه فراهم شد که 990 هزار نفر مقرریشان را دریافت کرده اند و 62 هزار نفر

 
باقی مانده است تا پرداخت ایام کرونا تمام شود. 

شکوري با بیان اینکه ما هفت مرحله مقرري بیکاري را پرداخت کرده ایم، گفت: ما بر اساس تصمیمات معاونت اقتصادي ریاست
جمهور 14 رسته شغلی را از امهال 9 ماهه 20 درصد سهم کارفرما برایشان پیش بینی کرده ایم. یعنی در واقع ما بیش از هزار تا هزار
و پانصد هزار میلیارد تومان منابع درآمدمان را به اسفند 99 امهال داده ایم، یعنی 9 ماه امهال شده براي 20 درصد کارفرما؛ مهم تر از
همه اینکه به افرادي که از خرداد به بعد بیکار شده اند توانسته ایم مقرره بیکاري را طبق قانون بیکاري پرداخت کنیم یعنی حقوق

 
کامل افراد به آن ها پرداخت می شود. 

وي افزود: فرایند بیمه بیکاري باید به طور کامل الکترونیکی و غیر حضوري شود و از طرف دیگر قانون بیکاري ما صرفاً براي مشمولان
قانون کار تدارك دیده شده، وقتی با یک بحران مواجه می شویم قانون ظرفیت اجرا ندارد بنابراین در حال حاضر 14 میلیون بیمه

 
شده داریم که 7 میلیون آن ها شامل بیمه بیکاري نمی شوند از این جهت قانون باید اصلاح شود. 

ابراهیم درستی نائب رئیس اتاق اصناف تهران هم با انتقاد از روند کند بیمه بیکاري و تسهیلات حمایتی، خواهان تسریع در پرداخت
حمایت هاي کرونایی و کاهش بهره بانکی تسهیلات شد.



واگذاري عمارت تاریخی مبارکی به بخش خصوصی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان بوشهر گفت: عمارت تاریخی مبارکی واقع در بافت تاریخی بندر
بوشهر، به بخش خصوصی واگذار شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز بوشهر، محمدحسین ارسطوزاده
بیان کرد: عمارت مبارکی در محله بهبهانی بافت تاریخی بوشهر قرار
دارد که به منظور ایجاد بازارچه صنایع دستی به بخش خصوصی

 
واگذار شد. 

وي افزود: دلیل انتخاب عمارت مبارکی با این کاربري، نوع معماري بنا
با فضاي مناسب محیطی، قرارگیري در بافت تاریخی و همجواري با
ساحل، دریا و موزه مردم شناسی است که همه این قابلیت ها امکان

 
توسعه همزمان صنعت گردشگري و صنایع دستی را با هم فراهم می کند. 

مدیرکل میراث فرهنگی استان بوشهر عنوان کرد: یکی از مهمترین ویژگی هاي شهر پایدار، نحوه برخورد با بنا هاي تاریخی آن است
که می تواند به شهر هویت ببخشد و بی تردید واگذاري ابنیه هاي ارزشمند تاریخی با کاربري مشخص و متناسب در کنار توسعه

 
فرهنگ و هنر، به احیاي آن بنا نیز کمک می کند. 

ارسطوزاده با اشاره به ایجاد کافه گالري و فضاي نمایشگاهی روباز در این عمارت به تشریح اهداف این واگذاري پرداخت و گفت: ما با
کار هاي اینچنینی به دنبال افزایش تولید، کارآفرینی و حمایت از نوآوري، کمک به اقتصاد محلی مبتنی بر خلاقیت، رشد واحد هاي

کوچک صنایع دستی، توسعه محصولات تولیدي کاربردي و قابل عرضه در بازار و ایجاد روحیه مشارکت و تعامل هستیم.



سرمایه اي که به سمت تولید می آید مستحق حامیت است

منبع: موجشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/08/05

نماینده مردم تفت و میبد با اشاره به همت مردم شریف
میبد در ورود به حوزه تولید و نیاز به ورود موثرتر مدیران
دولتی، گفت: اینکه سرمایه میبدي ها به سمت خرید ارز و
دلار و طلا نمیرود و به سمت تولیدمی اید باید قدر آن را

 
دانست و با تمام توان حمایت کرد. 

در جلسه اي که با حضور سید جلیل میرمحمدي نماینده
مردم تفت و میبد، طالبی استاندار یزد، عظیمی معاون
استاندار یزد و رییس شهرك هاي صنعتی استان و مدیران

کل آب، برق و گاز در مورد شهرك دو صنعتی میبد تشکیل شد، فلاح فرماندار میبد توضیحاتی در مورد ظرفیتی کارآفرینی مردم
میبد و نیاز مبرم به سرمایه گذاري در بخش تولید جهت ارتقاي اقتصاد کشور داد و خواستار حمایت مسئولین استانی درباره تامین

 
زیرساخت هاي مورد نیاز شهرك صنعتی دو میبد گزارشی ارائه کرد. 

در ادامه هر کدام از مسئولین مربوطه در مورد جزئیات مشکلات این شهرك صنعتی و راهکارهاي رفع مشکلات توضیحاتی ارائه

 
کردند. 

میرمحمدي نیز در این جلسه با اشاره به همت مردم شریف میبد در ورود به حوزه تولید و نیاز به ورود موثرتر مدیران دولتی، گفت:
اینکه سرمایه میبدي ها به سمت خرید ارز و دلار و طلا نمیرود و به سمت تولیدمی اید باید قدر آن را دانست و با تمام توان حمایت

 
کرد. 

وي افزود: در مورد تامین زیرساخت هایی مانند برق مورد نیاز شهرك دو، درخواست می کنم قول و قرارهاي بلند مدت چند ساله

 
براي رفع مشکل داده نشود و سریع تر نسبت به حل آنها اقدام شود. 

طالبی استاندار یزد نیز با تشکر از پیگیري هاي میرمحمدي نماینده مردم شهرستان هاي تفت و میبد، و دیگر مسئولین گفت: تقاضاي

 
سرمایه گذاري داخلی در میبد باید با تامین زیرساخت هاي مورد نیاز به درستی پاسخ داده شود. 

وي گفت: اینکه سرمایه گذار میبدي حتی به استانهاي دیگر می روند براي ما افتخار است، حتی با اینکه برخی این نگاه را دارند که
فرار سرمایه گذاري اتفاق افتاده است، البته باید همه زیرساختها فراهم شود که این رفتن سرمایه گذار به شهر هاي دیگر به خاطر

 
کمبود حمایت ها نباشد. 



میرمحمدي در ادامه به همراه فرماندار میبد جلسه اي با مهندس صادقیان معاون عمرانی استاندار یزد، برگزار و پیگیري برخی از

 
پروژهاي عمرانی میبد مانند پل روستاي درین و ... را انجام داد. 

جلسه دیگري نیز با حضور مسعود شریعتی مدیرکل ورزش و جوانان استان صورت گرفت که پروژه هاي مختلف ورزشی میبد مانند
چمن مصنوعی بزرگ و پیست موتورسواري میبد مورد بحث قرار گرفت و جهت اتمام و پیگیري تکمیل آنها و جذب بودجه هاي مورد

نیاز تبادل نظر صورت گرفت.



شوراي عالی فضاي مجازي را فعال کنید!

منبع: الفشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/08/05

بر اساس اظهارات مسئولین دستگاه هاي ذیربط، 72
میلیون و 940 هزار نفر از جمعیت 83 میلیون نفري ایران،
به اشَکال مختلف از جمله، براي انجام امور بانکی، تحقیق و
مطالعه، جستجوي اخبار و به خصوص براي سرگرمی و
تفریح از اینترنت استفاده می کنند، از این تعداد 47

 
میلیون نفر کاربر شبکه هاي اجتماعی هستند. 

از سوي دیگر بسیاري از کشورهاي استعماري جهان از
سال ها پیش با ایجاد ده ها سازمان و موسسه براي تولید محتوا و انتشار آن در فضاي مجازي می کوشند تا از این فرصت بیشترین

 
بهره را براي القاي افکار و برنامه هاي خود به جهانیان عاید خود نمایند. 

حتی منافقین نیز با ایجاد به اصطلاح یگان سایبري و به کارگیري بیش از 1200 نفر از اعضاي خود در اردوگاه تیرانا در آلبانی، مدت
هاست که تلاش می کنند تا از این طریق و با تولید اخبار جعلی و ترکیب آن با اخبار و مطالب راست و دروغ و تزریق آن به افکار
عمومی جامعه، شرایط کشور را بحرانی و متشنح نموده و با دامن زدن به مشکلات کشور، به زعم خودشان مردم را ناامید و با خود

 
همراه نمایند. 

در چنین شرایطی به نظر می رسد مسئولین ذیربط در کشور نه تنها خودشان کاري نمی کنند، بلکه حتی حاضر به حمایت از اقدامات
خودجوش نیروهاي انقلابی در فضاي مجازي نیستند و این در حالی است که به اعتقاد کارشناسان بخش فرهنگی و اجتماعی، خسارت

 
این جنگ نابرابر در فضاي مجازي می تواند به مراتب بیشتر از جنگ اقتصادي و حتی جنگ نظامی باشد. 

ضمن این که شاید خسارات جنگ اقتصادي و نظامی در کوتاه مدت یا میان مدت قابل جبران باشد، اما براي رفع آثار و پیامدهاي

 
جنگ فرهنگی دشمن، ممکن است به پذیرش هزینه هاي بسیار هنگفت و صرف سال ها وقت در حد تغییر چند نسل نیاز باشد. 

 
از همین رو موارد ذیل در جهت کمک به رفع این نقیصه (کم کاري دستگاه هاي ذیربط) پیشنهاد می گردد. 

 
1- مطالبه گري عمومی در جهت پیگیري فعال سازي شوراي عالی فضاي مجازي 

 
2- برگزاري جلسه خبرگان موضوع با مسئولین ذیربط و توجیه حضوري آنها در این زمینه 

 
3- مطالبه قانونمندسازي فضاي مجازي و پیگیري نظارت بر حسن اجراي آن 



 
4- فراخوان مقاله و برگزاري همایش در مورد پیامدهاي بی توجهی به فضاي مجازي 

 
5- فعال سازي صدا و سیما به خصوص شبکه افق براي تولید برنامه هاي روشنگرانه در این زمینه 

6- پیگیري تقویت و حمایت جدي و عملی و در صورت لزوم ادغام یا تخصصی کردن پیام رسان هاي داخلی در موضوعات مختلف

 
مثل؛ آموزش، فرهنگ و هنر، تولید و تجارت، اخبار و .... به منظور ایجاد هم افزایی بیشتر و استفاده بهینه از ظرفیت آنها. 

7- انجام پژوهش در مورد اثرات، پیامدها و عوارض ناخواسته ماهواره و فضاي مجازي بر جامعه، پس از ورود به کشور از اوایل

 
دهه1370 تا کنون و انعکاس آن به مسئولین و مردم. 

8- پیگیري حمایت از کانال ها و گروه هاي انقلابی در اشکال مختلف مثل؛ اعطاي اینترنت رایگان، تأمین مکان مناسب و حتی
المقدور متمرکز، حمایت مالی، حمایت قانونی، حمایت تخصصی و فنی، معرفی آنها به افکار عمومی، معرفی و مصاحبه با آنها در رسانه

 
ملی و ....) 

9- راه اندازي و حمایت از کانال ها و گروه هاي تخصصی در فضاي مجازي با رویکرد انقلابی و ارزشی و با کمک افراد علاقه مند
متخصص و متعهد (واجدشرایط) در موضوعاتی مانند؛ قرآن و نهج البلاغه، اخلاق اسلامی، مسائل عبادي، امر به معروف و نهی از منکر،
حجاب و عفاف، سرود و مداحی، شعر و موسیقی، سبک زندگی، اقتصاد مقاومتی، کارآفرینی و اشتغالزایی، تولید و تجارت، محرومیت
زدایی، دشمن شناسی، پاسخ به سوالات سیاسی، تاریخ انقلاب اسلامی، دستاوردهاي انقلاب اسلامی و جهان اسلام، اخبار جبهه

 
مقاومت، مسائل مربوط به جوانان، ورزش و سلامت و حتی تفریح و سرگرمی و لطیفه، به منظور ایجاد هم افزایی و هدایت . 

10- شناسایی کانال ها و گروه هاي انقلابی فعال در فضاي مجازي و ایجاد بانک اطلاعاتی آنها در جهت رسمیت بخشیدن و حمایت و
تشویق آنها.



چرا باید در دانشگاه تخصصی تحصیل کنیم؟

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/08/05

اصلی ترین و کارسازترین عامل توسعه دانش، پژوهش و فناوري در هر کشوري، دانشگاه هاي آن کشور هستند. دانشگاه،
مکانی مناسب براي پی ریزي زیرساخت ها و بسترسازي براي تحولات علمی و رشد ذهن هاي جوان و خلاق است. بنابراین

می توان دانشگاه هاي هر کشور را شاخص هاي رشد کمی و کیفی آن کشور دانست.

اصلی ترین و کارسازترین عامل توسعه دانش، پژوهش و فناوري در هر کشوري، دانشگاه هاي آن کشور هستند. دانشگاه، مکانی
مناسب براي پی ریزي زیرساخت ها و بسترسازي براي تحولات علمی و رشد ذهن هاي جوان و خلاق است. بنابراین می توان دانشگاه

 
هاي هر کشور را شاخص هاي رشد کمی و کیفی آن کشور دانست. 

به گزارش ایکنا، در میان علوم دانشگاهی، علوم انسانی است که
هویت ساز است؛ زیرا فرهنگ ساز است. در واقع هویت هر
جامعه، نتیجه فرهنگ آن جامعه است. علوم انسانی میراث
فرهنگی ما را در بر دارد و ما را به گذشته مان پیوند می دهد و
به خدمت به کشورمان متعهد می سازد. این امر به حفظ هویت و
استقلال کشور کمک می کند و باعث تقویت فرهنگ بومی و
خودباوري می شود. بنابراین جوامع دانشگاهی باید در جهت رشد

 
این علوم انسان ساز برنامه ریزي کرده و گام بردارند. 

مؤسسه آموزش عالی طلوع مهر با پشتوانه هیئت امنا و هیئت مؤسس با تجربه و خبره در سال 1390 تأسیس شد که جهت رسالت و
ارزش هاي دینی تعیین شده از سوي هیئت امنا داراي دو واحد خواهران و برادران می باشد. این مؤسسه در سال هاي اخیر از رشد
کمی و کیفی مطلوبی بهره برده و در حال حاضر داراي 47 رشته در مقاطع مختلف است. از آن جا که از آغاز، کیفیت علمی و
توانمندسازي دانشجویان جهت کارآفرینی و اشتغال، اولویت اصلی طلوع مهر بوده است، اساتیدي بنام با سابقه علمی درخشان جهت

 
مدیریت گروه ها و عضویت در هیئت علمی این موسسه به کار گرفته شده اند. 

هم اکنون مؤسسه آموزش عالی طلوع مهر با بهره گیري از فضاي آموزشی استاندارد، کلاس هاي مجهز به سیستم پیشرفته کمک
آموزشی، کتابخانه، سالن جلسات، امکانات ورزشی، شبکه وایرلس، سایت رایانه و دیگر امکانات با بیش از 7000 مترمربع زیربناي

 
آموزشی، داراي ظرفیتی افزون بر 3000 دانشجو در واحدهاي خواهران و برادران است. 

رشته ها و مقاطع تحصیلی با توجه به نقش بی بدیل علوم انسانی در ابعاد ذهنی، فکري، روانی و معنوي جامعه، و رویکرد مجموعه
براي ایفاي نقش در جهت تحقق اهداف والاي انقلاب اسلامی، مؤسسه آموزش عالی طلوع مهر، بناي خود را بر گسترش علوم انسانی
گذاشت. این مؤسسه در سال 1390 با پذیرش دانشجو در دو رشته کارشناسی ناپیوسته فعالیت خود را آغاز کرد و در سال هاي بعد با
توجه به بهره وري مناسب و ظرفیت بالاي علمی، موفق به پذیرش در رشته هاي مختلف در مقاطع کاردانی تا کارشناسی ارشد گردید.



این مؤسسه در حال حاضر فعالیت خود را در 47 رشته تحصیلی فعال شامل 21 رشته کارشناسی ارشد، 13 رشته کارشناسی پیوسته،

 
10 رشته کارشناسی ناپیوسته و 3 رشته کاردانی پیوسته با قدرت ادامه می دهد. 

 
امکانات، ویژگی ها و برنامه ها 

 
- موسسه برتر و تخصصی علوم انسانی با مدرك معتبر مورد تأیید وزارت علوم 

 
- بهره مندي از اساتید برتر دانشگاه هاي تهران و قم 

 
- کارگاه هاي تخصصی مهارت آموزي کاربردي 

 
- سامانه تعاملی قدرتمند آموزش مجازي با پهناي باند اختصاصی 

 
- شهریه مناسب و تخفیف شهریه براي دانشجویان ممتاز 

 
- تسهیلات دانشجویی و صندوق رفاه با پوشش 100درصد شهریه 

 
- حمایت ویژه از انتشار کتب و مقالات اساتید و دانشجویان 

 
- تدوین مجله علمی پژوهشی «مدیریت راهبردي و آینده پژوهی» 

 
- فضاي آموزشی و تجهیزات استاندارد 

 
- دسترسی آسان از نظر موقعیت مکانی 

 
- تکریم ارباب رجوع و انجام امور اداري به صورت غیرحضوري 

 
- برگزاري اردوها، مراسم ها و مسابقات مختلف مذهبی، اجتماعی، ورزشی و ... 

- تشکیل انجمن هاي علمی، کانون هاي فرهنگی-ورزشی و کانون فارغ التحصیلان آینده پژوهی آینده تنها دارائی ماست؛ باید به آن
اندیشید، مطالعه کرد و براي مطلوب ساختنش، اقدام کرد. آینده پژوهی (Futures Studies) حوزه دانشی راهبردي و جوان با
عمري در حدود یک سده در جهان و چند دهه در ایران، براي مطالعه، یادگیري و سودمندي است. هدف از این دانش بهبود وضعیت
بشر با طراحی آینده مطلوب و اقدام هاي مربوط به آن است. آینده پژوهی دانشی فرارشته اي و ارزش مدار است که هر زیست بومی

 
باید مبتنی بر معرفت شناسی خود، آینده پژوهی و آینده سازي نماید. 

مؤسسه آموزش عالی طلوع مهر در راستاي رسالت آینده نگري خود، از سال 1394 با هدف توسعه حوزه آینده پژوهی و گام برداشتن
در راستاي گسترش فرهنگ آینده نگري، بهبود تصمیم گیري و ساختن آینده اي مطلوب براي جامعه، اقدام به تأسیس رشته
مهندسی آینده پژوهی در مقطع کارشناسی ارشد نموده است. این رشته با حضور دانشجویان فعال و علاقه مند به یادگیري، ظرفیت
بسیار خوبی را براي شناسایی مسائل و چالش هاي مختلف این حوزه در سطوح خرد و کلان، علی الخصوص چالش هاي آینده کشور،
فراهم نموده است. علاوه بر این مؤسسه طلوع مهر اقدام به برگزاري همایش ها، نشست ها و دوره هاي تخصصی در حوزه آینده پژوهی

 
نموده است. 

پذیرش دانشجو پذیرش در این مؤسسه از طریق انتخاب رشته بدون کنکور (بر اساس سوابق تحصیلی) و همچنین انتخاب رشته

 
داوطلبان مجاز در کنکور سراسري امکان پذیر است. 

 
جهت دریافت مشاوره رایگان پذیرش می توانید با شماره تلفن 02532810006 تماس حاصل فرمایید. 

 
موقعیت مکانی واحد برادران: قم، پردیسان، بلوار دانشگاه، بلوار شهروند شمالی 

 
تلفن: 025-33555610 



 
واحد خواهران: قم، خیابان شهید فاطمی (دورشهر)، نبش میدان رسالت 

 
تلفن: 025-37730080 

جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانید به پایگاه اطلاع رسانی طلوع مهر مراجعه کرده و یا از صفحات مؤسسه در شبکه هاي مجازي با

 
شناسه @tolouemehr بازدید فرمایید. 

انتهاي پیام



صرف فعل خواستن توسط کارآفرین بسیجی مشهد / تولید روزانه 3000 ماسک

در کارگاه خانگی

منبع: تسنیمشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/08/05

گروه استان ها-کارآفرین موفق بسیجی که در زمینه خیاطی کار می کند، در ایام کرونا با روزانه دوخت 3000 ماسک و لباس
الگوي جدیدي ارائه کرده است.

گروه استان ها-کارآفرین موفق بسیجی که در زمینه
خیاطی کار می کند، در ایام کرونا با روزانه دوخت 3000
ماسک و لباس الگوي جدیدي ارائه کرده است. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از مشهدمقدس، کارآفرین
موفق بسیجی که در زمینه خیاطی کار می کند، در ایام
کرونا با روزانه دوخت 3000 ماسک و لباس براي پزشکان
و پرستاران در بحران ویروس کرونا با همکاري بسیج

 
خواهران کمک شایانی کرد. 

طیبه نظري حدود 15 سال مشغول کار خیاطی بوده که در این مدت کارآموزانی نیز داشته و هر کدام از همین طریق درآمدزایی

 
دارند. 

وي می گوید: با شیوع ویروس کرونا با کمک پایگاه بسیج حضرت زینب(س) و کارآموزان اقدام به دوخت لباس و ماسک براي

 
پرستاران و پزشکان کردیم. 

 
تمرکز بنیاد کرامت رضوي بر محرومیت زدایی/ کارآفرینی در مناطق محروم دنبال می شود 

 
کارآفرینی فرهنگی اولویت مسئولان قرار گیرد/فعالان فرهنگی تقویت می شوند 

 
کارآفرینی با پیله هاي ابریشمی/ کرم ابریشم چینی بازار مشهد را تسخیر کرده است 

این کارآفرین با بیان اینکه روزانه حدود 3000 تا 6000 تولید ماسک داشتیم افزود: بیشتر کارها به صورت رایگان به خیریه ها ارسال

 
می شد. 

نظري با اشاره به اینکه مهمترین تولیدات خیاطی ما در کارگاه لباس، مانتو و جانماز است گفت: بیشتر کارهاي ما در بازار 17 شهریور

 
مشهد به فروش می رسد و خود ما به صورت زیرمجموعه تولیدکننده کار می کنیم. 

وي افزود: تنها خواسته من از مسئولان این است که مکانی بتوانیم براي جوانان مشتاق و جویاي کار و حرفه خیاطی براي آموزش و
ایجاد اشتغال بیشتر فراهم کنیم.



دولت حذف معافیت مالیاتی بخش هاي غیرمولد را در اولویت بگذارد

منبع: ملیتشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/08/05

رئیس نظام صنفی کشاورزي با بیان اینکه حذف معافیت مالیاتی کشاورزان به معناي تشدید فشارها بر این بخش است،
گفت:دلال ها که سود اصلی را می برند، ازتیررس ممیزي هاي مالیاتی هم در امان خواهند بود.

به گزارش ملیت به نقل از مهر، محمدشفیع ملک زاده در واکنش به برنامه دولت براي حذف معافیت مالیاتی بخش کشاورزي،
گفت: در روزهاي اخیر مطلع شدیم که دولت در راستاي اصلاح قانون مالیات هاي مستقیم، تصویب کرده معافیت مالیاتی بخش
کشاورزي، که از دستاوردها و سیاست هاي راهبردي انقلاب اسلامی در جهت توسعه فعالیت هاي کشاورزي بوده، حذف شود که البته

 
این باید به مجلس هم برود و مجلس هم نظر بدهد. 

وي اضافه کرد: این در حالی است که دلیل اصلی معافیت بخش کشاورزي از پرداخت مالیات بر درآمد، اولاً نقش حیاتی آن در تولید

 
غذاي مردم جامعه و درثانی اهمیت بی بدیل فعالیت هاي این بخش در حفظ و استمرار استقلال کشور است. 

ملک زاده افزود: ما با فرآیند اصلاح نظام مالیاتی مخالف نیسیتم اما در شرایطی که بخش کشاورزي بیشترین تأثیر مثبت را بر رشد
اقتصادي کشور داشته و می تواند به بهبود اقتصاد کشور کمک کند، نباید تا ایجاد تغییرات و تحولات اساسی در بخش کشاورزي،

 
حذف معافیت مالیاتی این بخش را در دستور کار قرار داد. 

وي ادامه داد: به عنوان مثال دولت ابتدا تکلیف کسانی که فرار مالیاتی دارند را روشن کند و بخش کشاورزي را بگذارد براي زمانی که
با فراهم نمودن زیرساختهاي لازم از وضعیت فلاکت بار و نابسامان فعلی نجات دهد. ضمن اینکه اگر قرار باشد چنین اتفاقی بیفتد باید
از طریق دیگر بخش کشاورزي را حمایت کنند. نه اینکه قیمت نهاده هاي تولید را چند برابر کنند، معافیت مالیاتی را حذف کنند اما

 
حداقل قیمت را براي خرید تضمینی محصولات کشاورزي در نظر بگیرند و بخش کشاورزي را در تنگنا قرار دهند. 

رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور تصریح کرد: اگر دولت به دنبال افزایش درآمدهاي مالیاتی و کاهش وابستگی
بودجه کشور به اقتصاد نفتی است، می بایست به حوزه هاي غیرشفاف و زیرزمینی اقتصاد که بیشترین درآمد، کمترین زحمت و

 
بالاترین فرار مالیاتی را دارند، رجوع کند و جلوي فرارهاي مالیاتی را بگیرد. 

ملک زاده افزود: در کشوري که به زعم بسیاري از کارشناسان، بهشت دلالان و واسطه گران اقتصادي است و چیزي در حدود 40 تا
50 درصد کل تولید ناخالص ملی، غیررسمی و غیرشفاف است، وضع مالیات براي کشاورزان زحمتکش که تولیدکننده اصلی غذاي

 
مردم هستند و بیشترین نقش مثبت را در رشد اقتصادي کشور ایفا کرده اند، اقدامی نادرست است. 

این فعال بخش خصوصی تصریح کرد: متأسفانه در کشور ما حلقه هاي پر درآمدي مانند دلالان و قاچاقچیان که براي فعالیتشان به
کوچک ترین مجوز و پروانه اي نیاز ندارند از تیررس ممیزي هاي پولی و مالیاتی در امان هستند و تاکنون عزم جدي براي کنترل آنها

 
مشاهده نشده در حالی که نظام مالیاتی کارآمد می تواند با شفاف سازي هاي اقتصادي، فضاي کسب و کار کشور را عادلانه کند. 

ملک زاده با بیان اینکه در حال حاضر نسبت اشتغال به فعالیت هاي دلالی و واسطه گري در زنجیره ارزش محصولات کشاورزي به



ازاي هر تولید کننده محصولات پایه 7 به یک است، توضیح داد: به عبارتی به ازاي هر کشاورز و دامدار حدود 7 دلال مشغول فعالیت

 
غیرشفاف اقتصادي است و در کمال تأسف مصرف کنندگان نهایی هم در معرض افزون خواهی و اقدامات سودجویانه آنها قرار دارند. 

وي با بیان اینکه در قوانین مالیاتی ما عموماً درآمد ناخالص مد نظر قرار می گیرد، افزود: این در حالی است که درآمد خالص
کشاورزان و دامداران ما که حدود 80 درصد آنها خرده پا و کم بضاعت هستند، با توجه به قیمت هاي افسارگسیخته نهاده ها و هزینه
هاي بالاي تولید و از طرفی خسارات بی شمار و ضعف مفرط سیستم بیمه اي در بخش کشاورزي، بسیار پایین و گاه در حد صفر

 
است. 

ملک زاده با اشاره به اینکه ما هم طرفدار نظام عادلانه مالیاتی در کشور هستیم، گفت: ولی به شرطی که تیغ مالیات صرفاً گردن
ضعیف ترین و در دسترس ترین اقشار و علی الخصوص مفیدترین قشر تولیدکننده کشور یعنی تأمین کنندگان امنیت غذایی جامعه را
نبُرد. بی تردید گرفتار کردن کشاورزانِ عمدتاً ضعیف ما در گرداب مشکلات مالیاتی، اثري جز تهدید استقلال غذایی کشور ندارد که

در نهایت نیز عموم مردم از این مساله متضرر خواهند شد.



سوال ملی چهار نماینده از سه وزیر/ جزییات

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/08/05

عضو هیأت رئیسه مجلس طرح ها و سوال هاي اعلام وصول شده در مجلس را قرائت کرد که سوال ملی چهار نماینده
مجلس، 3 وزیر را براي پاسخگویی به صحن علنی مجلس می کشاند.

به گزارش دیده بان ایران؛ سیدمحسن دهنوي عضو هیأت
رئیسه مجلس طرح ها و سوال هاي اعلام وصول شده در

 
مجلس را قرائت کرد که به شرح زیر است: 

 
طرح اصلاح قانون نحوه اجراي محکومیت هاي مالی 

 
طرح الحاق ماده 608 مکرر قانون مجازات اسلامی 

 
طرح الحاق یک تبصره و ماده 11 قانون نحوه اجراي محکومیت هاي مالی 

 
طرح قانون حفظ کاربري اراضی زراعی و کشاورزي جمهوري اسلامی ایران 

 
طرح الزامات اجرایی توزیع و عرضه سوخت در سی ان جی در کشور 

 
طرح اصلاح قانون بیمه کارگران ساختمانی 

 
طرح نحوه پیگیري و رسیدگی به ارجاعات نظارتی مجلس شوراي اسلامی 

طرح استفساریه قانون نحوه پرداخت عیدي کارکنان دولت و نحوه تسري آن به کارگران شاغل و مشمولان قانون کار در دستگاه هاي

 
اجرایی 

 
طرح اصلاح قانون تشکیل نظام روانشناسی و مشاوره جمهوري اسلامی ایران 

 
طرح انتقال سازمان هواشناسی از وزارت راه و شهرسازي به وزارت نیرو 

 
طرح ممنوعیت اشتغال به کار محکومان ناشی از تحقیق در مشاغل حساسی مدیریتی دولتی 

 
طرح تأمین ارز با استفاده از جهش تولید صنعت استخراج رمز ارز 



 
به گزارش فارس، سوالات اعلام وصول شده نیز به شرح زیر است: 

سوال ملی هاجر چنارانی نماینده نیشابور از وزیر آموزش و پرورش درباره تبدیل وضعیت نیروهاي پیمانی آموزش و پرورش به رسمی

 
و آزمایشی 

سوال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر آموزش و پرورش درباره عدم اقدام لازم و مؤثر وزارت آموزش و پرورش درباره

 
پرداخت حق التدریس شاغلان و بازنشستگان در ماه هاي پایانی سال 98 و ابتدایی سال 99 

سؤال ملی احد آزادیخواه نماینده ملایر از وزیر راه و شهرسازي درباره علت کم توجهی وزارت راه و شهرسازي به وضعیت بافت هاي

 
فرسوده و حاشیه شهرها 

سوال ملی سیدسلمان ذاکر نماینده ارومیه از وزیر جهاد کشاورزي درباره علت عدم حمایت جدي از زنبورداران کشور



احیاي 110 واحد صنعتی راکد توسط بنیاد برکت

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/08/05

فصل اقتصاد - مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام از احیاي 110 واحد صنعتی راکد و نیمه تعطیل توسط این
بنیاد خبر داد.

فصل اقتصاد - مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان
امام از احیاي 110 واحد صنعتی راکد و نیمه تعطیل

 
توسط این بنیاد خبر داد. 

به گزارش فصل اقتصاد ، امیرحسین مدنی در مراسم افتتاح
طرح مشارکت اقتصادي بنگاه محور برکت در استان قزوین
با بیان این مطلب افزود: ستاد اجرایی فرمان امام در سال

جهش تولید احیاي 110 واحد صنعتی راکد و غیرفعال را بر عهده بنیاد برکت واگذار نموده که بنیاد براي این منظور 2 هزار میلیارد

 
ریال سرمایه گذاري کرده است. 

وي تصریح کرد: با سرمایه گذاري 2 هزار میلیارد ریالی بنیاد برکت، علاوه بر آغاز به فعالیت مجدد 110 واحد صنعتی بیش از 6 هزار

 
میلیارد ریال از سرمایه هاي راکد مردم نیز فعال می شود. 

مدنی درباره اشتغال زایی از طریق احیاي واحدهاي صنعتی راکد نیز گفت: احیاي این 110 واحد صنعتی راکد و نیمه تعطیل، ایجاد 8

 
هزار فرصت شغلی را در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته به دنبال دارد. 

 
به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، بیش از 36 هزار واحد صنعتی راکد و نیمه تعطیل در کشور وجود دارد. 

وي در این باره توضیح داد: احیا و فعال شدن دوباره این تعداد واحد صنعتی علاوه بر اشتغال زایی، افزایش ظرفیت تولید و برطرف
شدن نیازهاي کشور را در پی خواهد داشت. مدنی با بیان این که کشور در حوزه نقدینگی دچار مشکل است، اظهار داشت: امروزه
شاید نزدیک به 400 هزار میلیارد تومان نقدینگی در اختیار مردم است که متاسفانه برنامه اي براي جذب و استفاده از این سرمایه
وجود ندارد و این نقدینگی در حوزه هایی صرف می شود که نتیجه اش افزایش تورم و از دست رفتن سرمایه مردم است. مدیرعامل
بنیاد برکت خاطرنشان کرد: صادرات 15 میلیون دلار از محصولات 110 واحد صنعتی احیا شده در سال 99 در دستور کار است و

 
همچنین به میزان 5 میلیون دلار از واردات و ارزبري جلوگیري می شود. 

وي با تاکید بر این که واحدهاي صنعتی مورد حمایت بنیاد برکت در مناطق محروم واقع شده اند، یادآور شد: باید نقدینگی و سرمایه

 
مردم را به سمت تولید سوق داد. 

مدنی با اشاره به افتتاح طرح مشارکت اقتصادي بنگاه محور برکت در استان قزوین بیان کرد: سرمایه گذاري 104 میلیارد ریالی بنیاد

 
برکت در شرکت آبگون پلیمر توان البرز باعث ایجاد اشتغال براي 180 نفر شده است. 

مدیرعامل بنیاد برکت ادامه داد: بنیاد از سال 98 اقدام به مشارکت اقتصادي و سرمایه گذاري در این واحد صنعتی فعال در حوزه

 
تولید انواع مخازن پلی اتیلن به عنوان یکی از نیازهاي کشور کرده است و براي توسعه فعالیت هاي آن نیز اعلام آمادگی می کند. 

مدنی همچنین در سفر خود به استان قزوین 430 طرح اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت را در مناطق محروم این استان افتتاح

 
کرد. 



راه اندازي این تعداد طرح اشتغال زایی با سرمایه گذاري 150 میلیارد ریالی بنیاد برکت باعث ایجاد فرصت هاي کسب و کار براي

 
1290 نفر شده است. 

 
دیدار با نماینده ولی فقیه و امام جمعه و استاندار قزوین از دیگر برنامه هاي سفر رئیس بنیاد برکت به این استان بود. 

مدیرعامل بنیاد برکت در دیدار با امام جمعه قزوین و نماینده ولی فقیه در این استان ضمن ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده از
سوي ستاد اجرایی فرمان امام اظهار داشت: در استان قزوین 208 پروژه انجام شده که 123 پروژه در حوزه توانمندسازي اقتصادي

 
است. 

آیت االله عبدالکریم عابدینی نیز تاکید کرد: نگاه ستاد اجرایی فرمان امام و بنیاد برکت در راستاي توانمندسازي افراد بسیار ارزشمند و

 
راهگشاست. خدمات اقتصادي، عمرانی و زیرساختی ستاد اجرایی فرمان امام موجب تقویت روح امید در جامعه می شود. 

هدایت االله جمالی پور، استاندار قزوین نیز در دیدار با مدیرعامل بنیاد برکت گفت: استان قزوین در حوزه مدارس و مراکز بهداشتی در

 
برخی از بخش ها با وضعیت مطلوبی روبرو نیست و نیازمند حمایت هاي دستگاه هایی مانند ستاد اجرایی فرمان امام هستیم. 

انتهاي پیام/



تحلیل یک اقتصاددان|معضلات امروز اقتصاد از سال 78 و برنامه سوم توسعه

کلید خورد/ تا دیر نشده راهکارهاي صندوق بین المللی پول را متوقف کنیم

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/08/05

فصل اقتصاد - حسین نمازي اقتصاددان در تحلیلی از وضعیت امروز اقتصاد کشور و معضلات آن به ویژه درباره گرانی ها و
نرخ دلار، معتقد است، ریشه این معضلات در سال 78 و برنامه سوم توسعه است که مسئولان دولت وقت اجراي راهبردهاي

پیشنهادي صندوق بین المللی پول را آغاز کردند.

 
 

فصل اقتصاد - حسین نمازي اقتصاددان در تحلیلی از وضعیت امروز اقتصاد کشور و معضلات آن به ویژه درباره گرانی ها و نرخ دلار،
معتقد است، ریشه این معضلات در سال 78 و برنامه سوم توسعه است که مسئولان دولت وقت اجراي راهبردهاي پیشنهادي صندوق

 
بین المللی پول را آغاز کردند. 

به گزارش فصل اقتصاد، حسین نمازي اقتصاددان درباره شرایط اقتصادي کشور و راهکارهاي آن تحلیلی ارائه کرد که متن آن به شرح

 
زیر است:  

 
مقدمه: 

در تحلیل شرایط اقتصادي کشور علاوه بر لزوم بررسی نقش سیاستهاي اقتصادي اتخاذ شده و حاکم به عنوان محور اصلی، بررسی
عوامل مؤثر و تعیین کننده اي مانند نظام مدیریت کشور، مدیریت تصمیم گیري اقتصادي، ساختار اقتصادي کشور، عوامل سیاسی و

 
اجتماعی ضروري است. همچنین شناخت بستري که فعالیت هاي اقتصادي در آن جریان دارد از اهمیت 

ویژه اي برخوردار است زیرا شرط لازم براي موفقیت سیاستهاي اقتصادي بستر مناسبی است که سیاستهاي اقتصاد را به هدف برساند.
نقش عوامل بازدارنده اي مانند اختلاس، ارتشاء، کلاهبرداري، فقدان وجدان کاري و عدم صداقت در شکل-گیري شرایط اقتصادي غیر

 
قابل انکار است. 

بدیهی است با توجه به شرایط زمانی و مکانی تحلیلی جامع و حاوي کلیه عوامل مؤثر و تعیین کننده وضع اقتصادي کشور از حوصله
این گزارش خارج است. بنابراین در این گزارش ابتدا به چند مشکل اساسی اقتصادي اشاره می شود، آنگاه ارتباط این مشکلات با

 
سیاستهاي اقتصادي مصوب کشور تبیین و در نهایت راه حل مشخص پیشنهاد می شود. 

 
بخش اول: مهمترین مشکلات اقتصادي 

با توجه به آنچه در مقدمه توضیح داده شد در این گزارش تحلیل تمامی مشکلات ساختاري و عناصر بنیان اقتصادي، مورد نظر نیست،



بلکه اهم مشکلات ملموسی که موجب فشارهاي اقتصادي و اجتماعی در جامعه شده و مخاطرات جدي را به دنبال دارد مورد توجه

 
قرار گرفته است. 

 
در اینجا به ذکر سه مورد اکتفا می شود: 

1- افزایش سریع و غیرمتعارف قیمت کالاها و خدمات و فقدان نظارت دولت: این افزایش در بسیاري از موارد تناسب چندانی با
افزایش هزینه تولید ندارد و به صورت جهشی انجام می گیرد.( در چند روز اخیر بسته صد گرمی کره از 4500 تومان به 8000 تومان،
انواع اتومبیل از 70 میلیون تا سیصد میلیون تومان و لپ تاپ صد در صد افزایش داشته است. ) متناسب نبودن روند افزایش قیمتها با
افزایش درآمد حقوق بگیران و دستمزدبگیران موجب کاهش مستمر قدرت خرید صاحبان درآمد ثابت و فشار بیشتر بر طبقات ضعیف
و متوسط جامعه و افزایش بیشتر اختلاف طبقاتی شده است. این افزایش شامل مواد اولیه و کالاهایی مانند آهن، فولاد و کود
شیمیایی نیز می شود که تولید و توزیع آن زیر نظر وزارتخانه هاي ذیربط مانند وزارت صمت و وزارت کشاورزي است که همین روزها
شاهد گزارش هایی از رسانه هاي ملی در این زمینه ها هستیم. خلاء نظارت و کنترل محسوس و مؤثر دولت در این زمینه ها دیده می

 
شود که سؤالات وانتقاداتی را نیز در پی داشته است. 

 
2- افزایش نامتناسب نرخ ارز و عدم ثبات آن: 

واگذاري شکل گیري نرخ ارز به مکانیسم بازار و افزایش نامتناسب آن با قدرت خرید ریال تأثیر منفی بر تولید و اشتغال داشته و

 
موجب افزایش قیمتها و کاهش ارزش پول ملی می شود که مجدداً زمینه را براي افزایش بعدي نرخ ارز فراهم می سازد. 

 
3- واردات بی رویه: 

این مشکل به لحاظ گستردگی، تأثیرات منفی زیادي بر تولید و اشتغال داشته و مشکلات زیادي براي مؤسسات تولیدي ایجاد کرده و
یا آنها را به تعطیلی کشانده است. نمونه هاي متعددي از این موارد از طریق تلویزیون جمهوري اسلامی به اطلاع عموم رسیده است
(مانند صنایع بافندگی، لاستیک سازي، ذغال سنگ). از طرف دیگر با توجه به تحریم اقتصادي و محدودیت هاي ارزي و لزوم صرفه
جویی بیشتر در هزینه هاي ارزي، واردات کالاهایی مانند سنگ پا، دسته بیل، جانماز، تسبیح، سیر (پیاز)، که به راحتی در داخل قابل

 
تولید است توجیه معقولی ندارد. 

 
بخش دوم: ارتباط این مشکلات با سیاستهاي اقتصادي مصوب 

شناختن منشأ شرایط موجود اقتصاد کشورشامل سه موردي که به عنوان نمونه در بخش اول توضیح داده شد علاوه بر این که به
شناخت بیشتر وضع موجود کمک می کند براي ارائه راه حل و برون رفت آن نیز ضروري و اجتناب ناپذیر است. کمتر کسی می داند
که این شرایط محصول قوانین و مصوباتی است که از سال ها قبل به توصیه صندوق بین المللی پول آگاهانه به تصویب مجلس شوراي
اسلامی، دولت و مراجع ذیربط رسیده است. توضیح مختصر آن که در اردیبهشت سال 1378 (آپریل 1999) متن توافقنامه اي بین
ایران و صندوق بین المللی پول تهیه شده بود که قرار بود از طرف ایران به امضاء رئیس کل بانک مرکزي، معاون رئیس جمهور و
رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزیر امور اقتصادي و دارایی برسد و آقاي میشل کامدسو مدیر صندوق نیز آن را امضا کند. به رغم
توجیه هایی که براي امضاي این توافقنامه می شد اما به لحاظ تعهداتی که براي دولت ایجاد می کرد امضا نشد اما بانک مرکزي با
کمک سازمان برنامه و بودجه پیشنهادات صندوق را که شامل هفده مورد می شد در رهنمودهاي قانون برنامه پنج ساله سوم و در
تبصره هاي بودجه سال 78 و مصوبات دولت گنجانید و بر این اساس جدولی با عنوان: جدول مقایسه سیاستهاي اقتصادي تهیه کرد
که هر یک از پیشنهادهاي صندوق و مقابل آن متن قانون مصوب یا مصوبه هیأت دولت و آدرس آن مقایسه شده بود. حال ببینیم سه

 
مورد از مهمترین مشکلات اقتصادي که در بخش اول توضیح داده شد چه ارتباطی با سیاستها و قوانین مصوب دارد. 

 
1- در مورد افزایش قیمتها و عدم نظارت دولت: 

 
جدول مقایسه سیاستهاي اقتصادي 



 
 

همان طور که ملاحظه می شود بر اساس بند 118 رهنمودهاي مصوب برنامه سوم قیمت کالاها و خدمات ( به استثناي کالاهاي
اساسی تحت پوشش سازمان حمایت ) باید به وسیله مکانیسم بازار تعیین شود. قابل توجه این که اولین جمله متن مورد توافق در
توافقنامه که در این جدول حذف شده است عبارت است از: " دولت به ضرورت حذف تمامی یارانه هاي ضمنی و کنترل هاي قیمتی
واقف است. " منظور از یارانه هاي ضمنی عمدتاً قیمت فرآ ورده هاي نفتی است که مقرر شده است باید بر مبناي قیمت هاي حاکم
در منطقه خلیج فارس شکل گیرد.آیا با توجه به این سیاست و طرز تفکر یعنی شکل گرفتن قیمت به وسیله عرضه و تقاضا در بازار و

 
بدون کنترل دولت، می توان انتظاري غیر از شرایط موجود در بازار کالا و خدمات داشت؟ 

 
2- در مورد نرخ ارز : 

 
جدول مقایسه 

 
 

موضوع توافق شده حاکمیت مکانیزم بازار بر تعیین نرخ ارز است که در مصوبات قانونی با توجیه " مشوق صادرات غیرنفتی " آورده
شده است. نتیجه چنین سیاستی کاملاً روشن است. در کشوري که بر اساس آمار بانک مرکزي نقدینگی کشور در پایان سه ماهه اول
سال 1399 با 3/7 درصد رشد نسبت به پایان سال قبل به 6/26514 هزار میلیارد ریال ( 5/26 ترلیارد ریال ) رسیده است و این
نقدینگی گاهی در بازار زمین یا طلا، مسکن، اتومبیل و ارز وارد می شود و شرایط عرضه و تقاضا را به هم می ریزد، بانک مرکزي نمی
تواند با عرضه بیشتر ارز در بازار، تقاضاي ارز را اشباع کند. آیا در چنین شرایطی واگذاري تعیین نرخ ارز به مکانیزم بازار غیر از افزایش
بی رویه قیمت آن و افزایش قیمت کالاها و خدمات و اختلال در تولید و کاهش اشتغال اثر دیگري دارد؟ به گفته کینز: " براي ویران

 
کردن اقتصاد ایجاد اختلال در سیستم ارزي کافی است. " 

 
این شرایط بر صادرات غیرنفتی هم اثر منفی دارد که در جاي خود مورد بررسی قرار گرفته است. 

اما اعتقاد به درست بودن این سیاست ارزي موجب شده است که مسئولین اقتصادي به رغم اعتراف به بی رویه بودن افزایش نرخ ارز

 
رسماً اعلام کنند که ما می توانیم نرخ ارز را پایین بیاوریم اما این کار را نمی کنیم چون آن را درست نمی دانیم. 

 
3- در مورد واردات: 

 
جدول مقایسه 



 
 

همانطور که ملاحظه می شود برنامه تفاهم شده با صندوق در مورد نظام بازرگانی خارجی کشور تنها شامل واردات می شود و رفع
محدودیت هاي واردات را هم از نظر اقلام وارداتی و هم به لحاظ تسهیلات تعرفه اي دنبال می کند. البته در متن توافقنامه چنین
آمده است: " تعداد اقلام دربرگیرنده لیست منفی واردات ( شامل کالاهایی که ورود آنها ممنوع است ) طی یک تا دو سال آینده به
شدت کاهش یافته و به تعداد قلیلی از کالاها در رابطه با مسائل شرعی، بهداشت و امنیت محدود خواهد شد. براي تعیین سرعت و

 
جهت این اصلاحات از کمک هاي کارشناسی صندوق استفاده خواهد شد. " 

نتیجه این توافق و اعمال سیاست مبتنی بر آن همین وضع واردات فعلی است که آن را واردات بی رویه می دانیم در صورتی که با
صندوق توافق شده که تعداد کالاهاي ممنوع الورود به شدت کاهش یافته و به تعداد قلیلی آن هم محدود به مسائل شرعی، بهداشت و
امنیت محدود شود. بنابراین واردات دسته بیل، سنگ پا و ذغال سنگ و ... همه با رویه اي است که در این توافقنامه پیش بینی شده
است. ممکن است در مورد این گونه واردات گفته شود که وقتی ما نفت خود را صادر می کنیم و به لحاظ تحریم بانکی نمی توانیم
بهاي آن را دریافت کنیم چاره اي جز این نداریم که هر کالایی راکه در ازاي بهاي نفت به ما عرضه کنند وارد کنیم، اما باید توجه

 
داشته باشیم که:  

- اولا تاریخ این توافقنامه اردیبهشت سال 1378 ( آپریل 1999 ) یعنی بیش از 21 سال پیش بوده است در صورتی که تحریم بانکی

 
علیه ایران سالها بعد آغاز شد و دوره جدید و جدي آن از 14 آبان 1397 ( 5 نوامبر 2018 ) اعمال شده است. 

- ثانیاً تصمیم هاي غیرعادي که در شرایط خاص ممکن است اتخاذ شود با تسري آن به همه کالاها و خدمات جز تعداد قلیلی آ ن هم

 
محدود به سه موضوع خاص و قانونی کردن آن وپیاده کردن آن طی یک برنامه زمان بندي شده دو ساله کاملاً متفاوت است. 

- ثالثاً اگر در برابر فروش نفت کالاهاي کم ارزش وارد کنیم که خود به راحتی می توانیم تولید کنیم و اشتغال و تولید داخلی را بالا
ببریم و یا کالاهایی را وارد کنیم که به تعطیلی مؤسسات تولیدي کشور بیانجامد بدون تردید صادر نکردن آن ترجیح دارد زیرا صدور
نفت خود هدف نیست بلکه وسیله اي براي تأمین منابع ارزي در جهت تأمین نیازهاي ضروري و رشد و شکوفایی کشور است و

 
چنانچه برعکس موجب رکود و بیکاري شود به طریق اولی موضوعیت نخواهد داشت. 

 
بخش سوم: راهکارهاي پیشنهادي 

براي ارائه هر نوع راهکار، لازم است که قبلاً وجود مشکل را پذیرفته باشیم. زیرا چنانچه وجود مشکل را نپذیریم بلکه آن را براي رشد

 
و شکوفایی کشور ضروري بدانیم ارائه راهکار مفهومی نخواهد داشت. 

ریاست محترم هیأت امناي فرهنگستان ها حتماً به خاطر دارند که از همان ابتدا با اجراي سیاستهاي مورد توافق با صندوق بین
المللی پول و مطرح شدن بعضی از عواقب آن مخصوصاً فشار بر طبقات کم درآمد بعضی افراد رسماً اعلام می کردند که براي نجات
اقتصاد ایران باید بپذیریم که 15 درصد جمعیت کشور یعنی 9 میلیون نفر از جمعیت 60 میلیون نفري آن روز قربانی شوند. هر چند
این نظر آنها پذیرفته نشد و براي جلسه اي که در نیمه دوم سال 1376 به منظور تشکیل کمیته طرح ساماندهی اقتصادي به ریاست
رئیس جمهور متشکل از صاحبنظران تشکیل شد از آنان دعوت به عمل نیامد. بعضی از آن افراد هنوز در قید حیاتند. اما آن سیاستها

 
قوت قانونی یافت و در عمل پیاده شد. 

 
حال اگر بپذیریم که: 

1- بر اساس مشاهدات عینی و تجربیات عملی، پیشنهادات صندوق بین المللی پول در عمل موفق نبوده است. استیگلیتز برنده جایزه
نوبل که مدتها مسئولیت نظارت بر اجراي دستورالعملهاي صندوق توسط کشورها را به عهده داشته و رئیس اقتصاددانان بانک جهانی



و مدتی هم معاون آن بانک بوده است به علت انتقادات شدیدش علیه سیاستهاي صندوق و بانک جهانی از کار برکنار شد. او درکتاب
معروف خود به نام جهانی سازي و مسائل آن اظهار می دارد: " سیاستهاي صندوق بین المللی پول بر مبناي این فرض کهنه بنا شده
است که بازارها به خودي خود نتایج کارآمدي را حاصل می کنند، بنابراین اجازه مداخله دولت را در بازارها نمی دهد." ( ترجمه حسن

 
گلریز ص 18) 

2- کشورهاي سرمایه داري نیز بر اساس تجربه خود در قرن هجدهم و نوزدهم در مبانی نظري نظام اقتصاد سرمایه داري لیبرال و
عدم مداخله دولت و اتکاء به مکانیسم بازار تجدید نظر کردند به طوري که نظام اقتصاد سرمایه داري لیبرال جاي خود را به نظام
اقتصاد سرمایه داري مقرراتی داد. با این حال کشورهایی که هنوز به نظام اقتصاد سرمایه داري لیبرال نزدیک تر هستند از توزیع

 
درآمد ناعادلانه تر برخوردارند که موجب بروز نارضایتی ها و اعتراضات عمومی مانند جنبش وال استریت شده است. 

3- با توجه به اینکه صندوق بین المللی پول و بانک جهانی بازوي اجرایی آمریکا براي اجراي سیاستهاي خارجی این کشور هستند و
اعلام جنگ اقتصادي آمریکا بر علیه ایران و تصویب مکرر بودجه توسط کنگره آمریکا و تحریم-هاي اقتصادي به منظور افزایش فشار
اقتصادي بر مردم، انهدام اقتصاد کشور و براندازي نظام ایران است نه تنها امیدي به مفید بودن استمداد از صندوق نیست بلکه عکس

 
آن را باید انتظار داشت زیرا شرایط فعلی اقتصاد کشور که در بخش اول گزارش به آن اشاره شد تأییدي بر آن است. 

بنابراین اولین اقدام لازم اما غیرکافی و مهمترین راهکار اساسی براي برون رفت از وضع فعلی تغییر ریلی است که قطار اقتصاد ایران با
سرعت فزاینده در آن مسیر به سمت پرتگاه و متلاشی شدن پیش می رود. تا دیر نشده سیاستهاي اقتصادي پیشنهادي صندوق را
کنار بگذاریم و بر اساس تفاهم هاي به عمل آمده با آن اقتصاد و بازار و نرخ ارز و واردات و نظام پولی و سایر بخش ها را به حال خود
رها نکنیم. برخلاف تفاهم با صندوق مبنی بر: " تعیین قیمت کالاها و خدمات توسط مکانیسم بازار- وقوف دولت به ضرورت حذف
کنترل هاي قیمتی" دولت نظارت و کنترل را در بازار، تولید و توزیع به عهده بگیرد. در این راستا باید قوانین و مقررات انفعالی کنونی

 
جاي خود را به قوانین و مصوبات کارآمد بدهد که تعیین کننده اختیارات، وظایف و حدود نقش دولت در اقتصاد باشد. 

دومین اقدام بعد از اصلاح قوانین و مقررات، اجراي آنها توسط افرادي است که معتقد به نقش فعال دولت در اقتصاد باشند و مکانیسم

 
بازار را براي ایجاد تعادل اقتصادي کافی ندانند. 

 
همزمان براي ایجاد بستر مناسب که براي موفقیت سیاستهاي اقتصادي ضروري است و در مقدمه به آن اشاره شد باید اهتمام شود. 

انتهاي پیام/



دولت حذف معافیت مالیاتی بخش هاي غیرمولد را در اولویت بگذارد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/08/05

فصل اقتصاد - رئیس نظام صنفی کشاورزي با بیان اینکه حذف معافیت مالیاتی کشاورزان به معناي تشدید فشارها بر این
بخش است، گفت:دلال ها که سود اصلی را می برند، ازتیررس ممیزي هاي مالیاتی هم در امان خواهند بود.

فصل اقتصاد - رئیس نظام صنفی کشاورزي با بیان اینکه
حذف معافیت مالیاتی کشاورزان به معناي تشدید فشارها
بر این بخش است، گفت:دلال ها که سود اصلی را می برند،

 
ازتیررس ممیزي هاي مالیاتی هم در امان خواهند بود. 

محمدشفیع ملک زاده در واکنش به برنامه دولت براي
حذف معافیت مالیاتی بخش کشاورزي، گفت: در روزهاي

اخیر مطلع شدیم که دولت در راستاي اصلاح قانون مالیات هاي مستقیم، تصویب کرده معافیت مالیاتی بخش کشاورزي، که از
دستاوردها و سیاست هاي راهبردي انقلاب اسلامی در جهت توسعه فعالیت هاي کشاورزي بوده، حذف شود که البته این باید به

 
مجلس هم برود و مجلس هم نظر بدهد. 

وي اضافه کرد: این در حالی است که دلیل اصلی معافیت بخش کشاورزي از پرداخت مالیات بر درآمد، اولاً نقش حیاتی آن در تولید

 
غذاي مردم جامعه و درثانی اهمیت بی بدیل فعالیت هاي این بخش در حفظ و استمرار استقلال کشور است. 

ملک زاده افزود: ما با فرآیند اصلاح نظام مالیاتی مخالف نیسیتم اما در شرایطی که بخش کشاورزي بیشترین تأثیر مثبت را بر رشد
اقتصادي کشور داشته و می تواند به بهبود اقتصاد کشور کمک کند، نباید تا ایجاد تغییرات و تحولات اساسی در بخش کشاورزي،

 
حذف معافیت مالیاتی این بخش را در دستور کار قرار داد. 

وي ادامه داد: به عنوان مثال دولت ابتدا تکلیف کسانی که فرار مالیاتی دارند را روشن کند و بخش کشاورزي را بگذارد براي زمانی که
با فراهم نمودن زیرساختهاي لازم از وضعیت فلاکت بار و نابسامان فعلی نجات دهد. ضمن اینکه اگر قرار باشد چنین اتفاقی بیفتد باید
از طریق دیگر بخش کشاورزي را حمایت کنند. نه اینکه قیمت نهاده هاي تولید را چند برابر کنند، معافیت مالیاتی را حذف کنند اما

 
حداقل قیمت را براي خرید تضمینی محصولات کشاورزي در نظر بگیرند و بخش کشاورزي را در تنگنا قرار دهند. 

رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور تصریح کرد: اگر دولت به دنبال افزایش درآمدهاي مالیاتی و کاهش وابستگی
بودجه کشور به اقتصاد نفتی است، می بایست به حوزه هاي غیرشفاف و زیرزمینی اقتصاد که بیشترین درآمد، کمترین زحمت و

 
بالاترین فرار مالیاتی را دارند، رجوع کند و جلوي فرارهاي مالیاتی را بگیرد. 

ملک زاده افزود: در کشوري که به زعم بسیاري از کارشناسان، بهشت دلالان و واسطه گران اقتصادي است و چیزي در حدود 40 تا
50 درصد کل تولید ناخالص ملی، غیررسمی و غیرشفاف است، وضع مالیات براي کشاورزان زحمتکش که تولیدکننده اصلی غذاي

 
مردم هستند و بیشترین نقش مثبت را در رشد اقتصادي کشور ایفا کرده اند، اقدامی نادرست است. 

این فعال بخش خصوصی تصریح کرد: متأسفانه در کشور ما حلقه هاي پر درآمدي مانند دلالان و قاچاقچیان که براي فعالیتشان به
کوچک ترین مجوز و پروانه اي نیاز ندارند از تیررس ممیزي هاي پولی و مالیاتی در امان هستند و تاکنون عزم جدي براي کنترل آنها

 
مشاهده نشده در حالی که نظام مالیاتی کارآمد می تواند با شفاف سازي هاي اقتصادي، فضاي کسب و کار کشور را عادلانه کند. 



ملک زاده با بیان اینکه در حال حاضر نسبت اشتغال به فعالیت هاي دلالی و واسطه گري در زنجیره ارزش محصولات کشاورزي به
ازاي هر تولید کننده محصولات پایه 7 به یک است، توضیح داد: به عبارتی به ازاي هر کشاورز و دامدار حدود 7 دلال مشغول فعالیت

 
غیرشفاف اقتصادي است و در کمال تأسف مصرف کنندگان نهایی هم در معرض افزون خواهی و اقدامات سودجویانه آنها قرار دارند. 

وي با بیان اینکه در قوانین مالیاتی ما عموماً درآمد ناخالص مد نظر قرار می گیرد، افزود: این در حالی است که درآمد خالص
کشاورزان و دامداران ما که حدود 80 درصد آنها خرده پا و کم بضاعت هستند، با توجه به قیمت هاي افسارگسیخته نهاده ها و هزینه
هاي بالاي تولید و از طرفی خسارات بی شمار و ضعف مفرط سیستم بیمه اي در بخش کشاورزي، بسیار پایین و گاه در حد صفر

 
است. 

ملک زاده با اشاره به اینکه ما هم طرفدار نظام عادلانه مالیاتی در کشور هستیم، گفت: ولی به شرطی که تیغ مالیات صرفاً گردن
ضعیف ترین و در دسترس ترین اقشار و علی الخصوص مفیدترین قشر تولیدکننده کشور یعنی تأمین کنندگان امنیت غذایی جامعه را
نبُرد. بی تردید گرفتار کردن کشاورزانِ عمدتاً ضعیف ما در گرداب مشکلات مالیاتی، اثري جز تهدید استقلال غذایی کشور ندارد که

در نهایت نیز عموم مردم از این مساله متضرر خواهند شد.



براي پایان دادن به کابوس سقوط بورس چه باید کرد؟

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/08/05

فصل اقتصاد - در گزارش پایانی از مجموعه گزارشات تحلیلی شرایط روز بازارهاي ایران به تحلیل بازار بورس می پردازیم.

فصل اقتصاد - در گزارش پایانی از مجموعه گزارشات
تحلیلی شرایط روز بازارهاي ایران به تحلیل بازار بورس می

 
پردازیم. 

محمدابراهیم احمدي کارشناس بازار سرمایه ، در خصوص
دلایل رشد بورس در ایران، اظهار کرد: رشد بورس ایران
وابسته به متغیرهاي زیادي بوده که اولین و پررنگ ترین

متغیر، تورم است. در اثر تورم ارزش دارایی شرکت ها و کارخانه ها مانند املاك و ساختمان ها، دستگاه ها، ماشین آلات و... رشد پیدا
کرده و حتی به قیمت محصولات و خدمات آن ها افزوده می شود، در نتیجه سودآوري آن ها افزایش یافته و موجب بالا رفتن قیمت

 
سهام در بازار سرمایه می شود. 

وي افزود: دلیل دوم رشد هیجانی بورس از بهمن 97 تا مرداد 99، تبلیغات گسترده بود. برنامه دولت این بود که بخشی از دارایی هاي
خود را تحت عنوان دارایکم، دارادوم و داراسوم در سه مقطع زمانی در بازار عرضه کرده و به این منظور با جلب اعتماد عمومی زمینه
فروش آن ها را فراهم کند. دولتمردان از هر تریبونی براي تبلیغ سرمایه گذاري در بورس استفاده کردند تا جایی که رئیس جمهور از
مردم خواست دارایی هاي خود را به جاي سرمایه گذاري در طلا و ارز به بورس بیاورند. در اثر این تبلیغات خیل عظیمی از هموطنان

 
به شکل هیجانی وارد این بازار تخصصی شدند و ارزش بازار را به شکل بی سابقه رشد دادند. 

 
چرا بورس دچار افت شد؟ 

احمدي در خصوص دلایل افت بازار سرمایه عنوان کرد: در تمام بازارها بعد از هر رشد، اصلاح بازار و ریزش قیمتی اتفاق می افتد به
ویژه وقتی قیمت ها به اعداد رُند می رسند. از نیمه مرداد ماه سال جاري اصلاح عمیقی به دلایل مختلفی رخ داد. اولین دلیل این بود

 
که شاخص کل به لحاظ تکنیکال به مقاومت مهمی برخورد کرد، بنابراین اصلاح امري طبیعی بود. 

این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: دومین علت این بود که بازار به علت تزریق شدید سرمایه مردم به شکلی بسیار هیجانی رشد
کرده بود، در نتیجه سهام داران جدیدي که تجربه اي در این بازار نداشتند، علم بورس را فرانگرفته بودند و تحت تاثیر تبلیغات وارد
این بازار شده و سهام خریداري کرده بودند، با دیدن سرخی بازار و ریزش ارزش سهام خود با همان هیجان فروش هاي سنگینی را

 
آغاز کردند. 

وي اضافه کرد: سومین عامل ریزش هاي پیاپی بورس این بود که بازیگران قدرتمند این بازار تصمیم گرفتند فضایی در بازار ایجاد
کنند تا بتواند از بازار آشفته نوسان گیري نمایند. چهارمین و به عقیده من مهمترین دلیل افت شدید بازار، اراده اي بود که براي مهار

 
تورم وجود داشت. 

احمدي بیان کرد: فعالان قدیمی بازار بورس به خوبی به یاد دارند که در سال 92 یک بار این موضوع در بازار سرمایه طراحی و پیاده
شده بود. در سال 92، تصمیم گرفته شد نقدینگی زیادي که در زمان دولت قبل در جامعه تزریق شده بود جمع آوري و با این کار

 
تورم مهار شود، به این منظور پول هاي سرگردان در بورس بلوکه شد. 



این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در آن سال چند عمل تاثیرگذار براي این منظور طراحی شد. اول اینکه تعدادي از
کارشناسان اقتصادي شعار حبابی بودن بورس را سر دادند و متعاقب آن بازیگران قدرتمند بورس در اقدامی هماهنگ به فروش هاي
سنگین سهام دست زدند که این اقدام باعث شد پس از مدتی افت شدیدي در قیمت ها رخ دهد. در یک رالی صعودي همیشه باید
خریدار پرقدرت حضور داشته باشد، در حالی که سال 92 حقوقی ها به شکل سهمگینی سهام می فروختند، در نتیجه توازن عرضه و

 
تقاضا در بازار به هم خورد. 

وي افزود: حرکت دومی که در آن زمان انجام گرفت، افزایش نرخ خوراك پتروشیمی ها از 7 به 13 سنت در بودجه سال 93 بود که
تاثیر مستقیمی بر سودآوري شرکت هاي شاخص ساز و غول پیکر بورس یعنی پتروشیمی ها گذاشت و این شرکت ها را به صف هاي

 
فروش میلیونی و میلیاردي کشاند که متعاقب آن شاخص کل بیش از پیش ریزشی شد. 

احمدي گفت: حرکت سوم و در حقیقت تیر خلاصی که در آن زمان بر پیکر بی رمق بورس زده شد و نفس بورس ایران را برید، این
بود که سودهاي بانکی افزایش یافت. با افزایش نرخ بهره بانکی بورس زمین خورد، پول ها از این بازار فراري داده شد و اکثر مردمی که

 
وارد بورس شده بودند با زیان هاي سنگینی روبه رو شدند که این رخداد تلخ نهایتا منجر به رکود دو ساله بورس ایران شد. 

این کارشناس بازار سرمایه در ادامه با بیان این مطلب که همان ماجراي بورس 92 در سال 99 هم اتفاق افتاد، اضافه کرد: شعار حبابی
بودن بورس و موضوع گشایش اقتصادي بسیاري از بازیگران بزرگ بورس که سودهاي کلان برده بودند را به فروش سهام ترغیب کرد و

 
بدین ترتیب توازن عرضه و تقاضا بهم خورد. 

وي خاطرنشان کرد: گام دوم اقدام به دستوري کردن نرخ محصولات پتروشیمی و فولادي در بورس کالا بود که این اقدام باعث کاهش
سودآوري این شرکت ها می شد اما این کار تاکنون با شکست مواجه شده است. گام سوم نیز اعلام افزایش نرخ بهره بانکی از منابع

 
غیر رسمی بود.  

احمدي تصریح کرد: تمامی این تلاش ها در بازار بورس به علاوه ایجاد امکان فروش سهام عدالت و شایعه اجرایی شدن اعمال مالیات

 
بر عایدي در بورس موجب شد که ضربات سختی به بازار وارد شود.  

 
براي جلوگیري از سقوط بورس چه باید کرد؟ 

این کارشناس بازار سرمایه در خصوص اقدامات لازم براي جلوگیري از سقوط بورس تصریح کرد: اقدام اول حذف محرك هاي بیرونی
و جمع شدن صف هاي دستوري فروش، اقدام دوم حذف قوانین خلق الساعه و اقدام سوم اجراي تمامی قوانین بورس به شکل بی
غرض و نه سلیقه اي است. به عنوان مثال اگر در یک نماد چند روز صف خرید یا فروش هاي پیاپی شکل گیرد، باید معاملات آن نماد
متوقف شود. بار اول یک ساعت و بار دوم چند روز توقف معاملات جهت برگزاري کنفرانس خبري و ارائه گزارش جهت توضیح دلیل

 
این اتفاق است. 

وي بیان کرد: متاسفانه این روزها هیچ کدام از این کارها در بازار انجام نمی شود، در حالی که در روزهاي رشد بازار این قانون اجرا می
شد. تعلیق هاي پیاپی و مکرر در بعضی نمادها نیز سهامداران را بلاتکلیف کرده است. دولتمردان شعار حمایت از سهام دار و بازار

 
سرمایه را سر می دهند اما هیچ کدام آن ها را عملی نکرده و در نتیجه مردم را به بازار بی اعتماد کردند. 

احمدي اضافه کرد: اقدام چهارم حساسیت زدایی از جامعه نسبت به اتفاقات خارج از کشور است. به عنوان مثال برخی در کشورمان به
قدري ذهن مردم را به انتخابات ریاست جمهوري آمریکا حساس کرده اند که گویی قرار است 13 آبان در ایران انتخابات ریاست
جمهوري برگزار شود. مردم باید بدانند که انتخاب بایدن یا ترامپ در درازمدت هیچ تاثیري بر اقتصاد بیمار ایران نخواهد داشت و
علاج این بیمار بی رمق را باید در داخل کشور جستجو کرد. به بیان ساده اگر اعتماد جامعه به بورس بازگردد بازار سرمایه می تواند به

 
سمت تعادل و صعود حرکت کند اما در حال حاضر عزمی جدي در سیاست گذاران اقتصادي براي ثبات بازار را شاهد نیستیم. 

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بورس می تواند یک بازار مولد باشد، عنوان کرد: این بازار می تواند هم باعث رونق تولید شده
و هم مشکل بیکاري را تا حد زیادي در جامعه جوان ایران برطرف نماید، به شرط اینکه جریان نقدینگی به تامین مالی شرکت ها

 
کمک کند. 

تاریخ قضاوت خواهد کرد در سال 99 که توسط مقام معظم رهبري به شکلی هوشمندانه سال رونق تولید نامیده شد و در حالی که
یک فرصت رویایی براي اقتصاد ایران به وجود آمد، پول هاي بلوکه شده در طلا، سکه، ارز و خودرو توسط مردم وارد بازار سرمایه شد



و می شد با هدایت درست و اصولی جریان نقدینگی و تامین منابع مالی شرکت ها و کارخانه ها به بهبود شرایط، بالا بردن راندمان
تولید، ارتقا دستگاه ها و سیستم هاي تولید و توزیع و اشتغال کمک کرد و اقتصاد نیمه جان ایران را نجات دهد، که این فرصت طلایی
از دست رفت، در نتیجه اعتماد مردم سلب شد و جامعه سهامداران که جمعیت قابل توجهی از هموطنان را تشکیل می دهند،

 
سرخورده و ناامید شدند. 

انتهاي پیام



آگهی هاي استخدام برق 5 آبان 99

منبع: برق نیوزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/08/05

آگهی هاي استخدامی برق 5 آبان 99 (کارشناسی و کاردانی) در بخش هاي مختلف در این قسمت بصورت یکجا جمع آوري
شده است. می توانید همه را یکجا مشاهده نمایید. امکان تماس یا ارسال رزومه در روز هاي بعد نیز وجود دارد.

طراح مکانیک و برق ساختمانی حتما مسلط به رویت ارسال نمونه کار

 
 Bimarchitectsgroup@gmail.com :به

تکنسیــن و مهندس برق الکترونیک با حداقل سه سال تجربه

 
 kavoshdocs@gmail.com

مهندسین داراي پروانه نظام مهندسی تمامی رشته ها جهت حقوقی

 
کردن پروانه نظام مهندسی 

 
 44498346

مهندسین داراي پروانه اشتغال به کار (معماري، عمران، برق و

 
مکانیک) پایه یک و سه جهت عضویت در شرکت حقوقی عضو شاغل 26763316 

 
مهنـدس الکتـرونیک آقـا آشنا به تعمیرات جک پارکینگی 66746106 

 
 CV200965@gmail.com مهندس برق (آقا دانشگاه دولتی کنترل یا قدرت) با سابقه کار

 
فراخوان همکاري دریک ارگان صنعتی تحقیقاتی در زمینه تعمیر و نگهداري تاسیسات 

مهندس برق قدرت یا کنترل و ابزار دقیق، تکنسین برق، شرایط مرد 3 سال سابقه کار حداکثر سن 30 سال واجدیدن شرایط رزومه

 
خود را به ایمیل زیر ارسال نمایند. 

 
 MONTAKHAB.IR@GMAIL.COM

دعوت به همکاري مهندس برق مسلط به پردازش تصویر و یادگیري ماشین نیازمندیم ارسال رزومه به ایمیل:

 
 Robobaimin@gmail. com

 
 Robobaimin@gmail. com :دعوت به همکاري مهندس برق مسلط به میکروکنترلر ها نیازمندیم ارسال رزومه به

 
یک شرکت معتبر خصوصی 



 
مهندس الکترونیک آقا 

 
 SMD آشنا به تعمیر برد هاي

 
تسلط کامل به زبان انگلیسی 

 
 Info@novinebtekar.com

مهندس کنترل و یا ابزار دقیق آشنا با PLC و تجربه کار با فانکشن هاي CEMAT ذکر CEMAT در موضوع ایمیل ضروري است.

 
 resume@nedaco.com

 
 egt 1399res@gmail.com شرکت معتبر تولیدي به یک مهندس الترونیک با سابقه طراحی نیازمند است

 
 job.eng1400@gmail.com :مهندس برق، آشناباطراحی تاسیسات الکتریکی ساختمان ارسال رزومه به ایمیل

 
تکنسین یا کاردان الکترونیک آشنا به مکانیک جهت مونتاژ چاپگر هاي کوچک و متوسط نیازمندیم. 

 
محل کار شهرك صنعتی چهاردانگه. 

 
کارجویان عزیز میتوانند مشخصات خود را به شماره واتس اپ 09195942453 ارسال کنند. 

 
یک شرکت معتبر 

 
از نفرات ذیل جهت کاردر ((صفادشت)) 

 
دعوت به همکاري می نماید. 

 
1 دیپلم فنی یاکاردان فنی الکترونیک 

 
2 دیپلم فنی یاکاردان فنی مکانیک 

 
3 دیپلم فنی یا کاردان فنی متالوژي 

 
 emp.co.2020@gmail.com :ارسال رزومه به

 
تعدادي تکنسین برق نیازمندیم شهرك صنعتی شمس آباد سرویس ایاب ذهاب ازشهرري وباقرشهر 09393758224 

 
 info@sahandhyd.com شرکت تولیدي قطعات خودرو تکنسین فنی تعمیرات و نگهداري (برق صنعتی مکانیک) نیازمندیم

 
استخدام مونتاژکار تابلو برق (جوان) 

 
محل کار:شهرك صنعتی چهاردانگه 

09371130899



اعلام وصول چهار سوال از سه وزیر کابینه دولت

منبع: خبر فوريشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/08/05

سوال ملی نمایندگان از وزراي آموزش و پرورش، راه و شهرسازي و کشاورزي و همچنین تعدادي طرح اعلام وصول شد.

سوال ملی نمایندگان از وزراي آموزش و پرورش، راه و
شهرسازي و کشاورزي و همچنین تعدادي طرح اعلام

 
وصول شد. 

محسن دهنوي عضو هیات رئیسه مجلس در جلسه علنی
امروز دوشنبه موارد اعلام وصولی را به شرح زیر قرائت کرد.

 
طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد 

 
طرح اصلاح قانون نحوه اجراي محکومیت هاي مالی 

 
طرح الحاق ماده 608 مکرر به قانون مجازات اسلامی 

 
طرح الحاق یک تبصره به ماده 11 قانون نحوه اجراي محکومیت هاي مالی 

 
طرح قانون حفظ کاربري اراضی زراعی و باغات کشاورزي 

 
طرح الزامات اجرایی توزیع و عرضه سوخت و CNG در کشور 

 
طرح اصلاح قانون بیمه کارگران ساختمانی 

 
طرح نحوه پیگیري و رسیدگی به ارجاعات نظارتی مجلس 

طرح استفساریه قانون نحوه پرداخت عیدي کارکنان دولت و نحوه تسري آن به کارگران شاغل و مشمولان قانون کار در دستگاه هاي

 
اجرایی 

 
طرح اصلاح قانون تشکیل نظام روانشناسی و مشاوره 

 
طرح انتقال سازمان هواشناسی از وزارت راه و شهرسازي به وزارت نیرو 

 
طرح ممنوعیت اشتغال به کار محکومان ناشی از تحقیق در مشاغل حساس مدیریتی دولتی 



 
طرح تامین ارز با استفاده از جهش تولید صنعت استخراج رمز ارز 

 
همچنین سوالات زیر اعلام وصول شد: 

سوال ملی هاجر چنارانی نماینده نیشابور از وزیر آموزش و پرورش درباره تبدیل وضعیت نیروهاي پیمانی آموزش و پرورش به رسمی

 
آزمایشی 

سوال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر آموزش و پرورش درباره عدم اقدام لازم و موثر وزارت آموزش و پرورش درباره

 
پرداخت حق التدریس شاغلان و بازنشستگان در ماه هاي پایانی سال 98 و ابتداي سال 99 

سوال ملی احد آزادي خواه نماینده ملایر از وزیر راه و شهرسازي درباره علت کم توجهی وزارت راه و شهرسازي به وضعیت بافت هاي

 
فرسوده و حاشیه شهرها 

سوال ملی سید سلمان ذاکر نماینده ارومیه از وزیر جهاد کشاورزي در خصوص علت عدم حمایت جدي از زنبورداران کشور



رنگ و بوي آبادانی در منطقه نمونه گردشگري بیرجند

منبع: خبر فوريشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/08/05

وجود تفرجگاه مناسب در مرکز استان خراسان جنوبی سال ها مطالبه مردم بوده و اکنون با همت دستگاه هاي اجرایی
مختلف منطقه نمونه گردشگري «بند دره» بیرجند رنگ و بوي آبادانی و توسعه گرفته است.

وجود تفرجگاه مناسب در مرکز استان خراسان جنوبی سال
ها مطالبه مردم بوده و اکنون با همت دستگاه هاي اجرایی
مختلف منطقه نمونه گردشگري «بند دره» بیرجند رنگ و

 
بوي آبادانی و توسعه گرفته است. 

شهر بیرجند با قدمت طولانی، پیشینه فرهنگی و
برخورداري از آثار تاریخی متعدد نظیر باغ و عمارت اکبریه
که ثبت جهانی است، به دلایلی توسعه و عمران شهري
مطلوبی را طی سالیان گذشته نداشته و با وجود اقدامات
انجام شده در ادوار مختلف، همچنان امکانات رفاهی و

 
تفریحی یکی از نیازهاي اساسی مرکز استان است. 

این در حالی است که زمین و زمینه براي توسعه فضاهاي فرهنگی، تفریحی و خدمات شهري در بیرجند فراوان است و در سال هاي
اخیر با حمایت استانداري، هم افزایی دستگاه هاي مختلف و عزم و برنامه ریزي مناسب در شوراي شهر و شهرداري، اقدامات موثر و

 
ماندگاري براي توسعه فضاي سبز، احداث بوستان ها و بهسازي تفرجگاه ها صورت گرفته است. 

طرح منطقه نمونه گردشگري «بند دره» بیرجند سال 84 به تصویب رسید تا اجراي آن از یک سو باعث توسعه، رونق اقتصادي و
افزایش اشتغال بخش گردشگري شود و از سویی نیاز مرکز استان به یک مرکز تفریحی و گردشگري تامین شود اما سال ها این مصوبه
بر زمین ماند در حالی که گلایه هاي مردمی از نبود یک فضاي مناسب تفریحی در بیرجند با وجود فراهم بودن منطقه اي بکر چون

 
بند دره ادامه داشت. 

وقتی 22 بهمن سال گذشته کلنگ طرح بهسازي و تامین زیرساخت هاي بند دره بیرجند با حضور استاندار و جمع قابل توجهی از
مدیران استان در این منطقه به زمین زده و در یک هفته وارد فاز اجرایی شد، مردم بار دیگر به استفاده بهتر از این ظرفیت طبیعی در

 
مرکز استان امیدوار شدند. 

کمتر از یک ماه پس از کلنگ زنی، روشنایی منطقه گردشگري بند دره بیرجند در فازهاي اول و دوم اجرا و افتتاح شد که نشان از

 
جدیت مسوولان در اجراي طرح داشت. 

دستگاه هاي مختلف اجرایی و خدمات رسان از جمله میراث فرهنگی، راه و شهرسازي، راهداري، شرکت هاي برق، آب و گاز و
شهرداري فراخوانده شدند تا نقشی از تغییر در این منطقه و در راستاي فراهم شدن محیطی تفریحی و گردشگري در بند دره بر چهره
آن حک کنند و حالا آنچه پیش روي شهروندان و گردشگران قرار گرفته، محیطی است که موجی از امید و رضایت مندي را به همراه



 
دارد. 

 
اجراي پروژه گردشگري «بند دره» آرزوي دیرینه مردم بود 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خراسان جنوبی گفت: اجراي پروژه گردشگري «بند دره» بیرجند آرزوي دیرینه
بسیاري از مردم استان به ویژه ساکنان بیرجند بود و تحرك و تحولات ماه هاي اخیر در این منطقه رضایت عمومی را به دنبال داشته

 
است. 

حسن رمضانی افزود: مرکز استان به فضاهایی مثل بند دره نیاز دارد و از ارزش افزوده و آباد کردن شهر بیرجند به عنوان یک
مجموعه، خیلی ها بهره مند می شوند با این وجود برخی نگاه ها بخشی و جزئی نگر است و هزاران فردي که در ایام هفته بخصوص

 
تعطیلات پایان هفته مهمان بند دره می شوند مگر مردم همین دیار نیستند. 

وي گفت: باران که می بارد مردم راهی بند دره می شوند، هوا که خوب است مردم در بند دره هستند، صبح جمعه، روزهاي تعطیل و
حتی شب ها مقصد بیرجندي ها بند دره است و از کانون هاي پیاده روي، دوچرخه سواري، تفریح خانوادگی و کوهنوردي به حساب

 
می آید و راه عبور روستاییان زیادي نیز از این منطقه می گذرد. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خراسان جنوبی اظهار داشت: درك آنچه در منطقه گردشگري بند دره انجام می
شود، در صورتی که نگاه منصفانه باشد کار سختی نیست چرا که سال ها توقف و سکون این پروژه نارضایتی مردمی را به دنبال داشته

 
است در حالی که از طبیعی ترین حق شهروندي یعنی داشتن تفرجگاه سالم و مناسب محروم شده اند. 

 
رضایتمندي مردم از تحرك و تحول در منطقه گردشگري بند دره 

وي افزود: در ماه هاي گذشته ورود و پیگیري مدیریت عالی استان به این پروژه باعث ایجاد تحرك و تحولاتی در این منطقه

 
گردشگري شده و همچنین رضایت عمومی را به دنبال داشته است. 

رمضانی بخشی از اقدامات انجام شده در چند ماه گذشته را تشریح کرد و گفت: منطقه بند دره که 19 سال معطل و در سکون بود،
تعیین تکلیف شد و با پیشنهاد مجموعه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و شوراي عالی شهرسازي محدوده بند دره از 70
هکتار به 12،80 هکتار کاهش یافت و مقرر شد که منطقه نمونه گردشگري فقط به اراضی مستثنیات تحت مالکیت سرمایه گذار

 
محدود شود و بقیه اراضی، کاربري خدماتی و گردشگري مورد نیاز شهر بیرجند را تامین کند. 

وي تصریح کرد: مسیر رفت و آمد بند دره سال ها نابسمان بود اما در چند ماه گذشته زیرساخت هاي مورد نیاز تفرجگاه شامل دو

 
بانده شدن مسیر، انتقال گاز، راه اندازي شبکه آبرسانی، نورپردازي و روشنایی معابر توسط دستگاه هاي اجرایی تامین شده است. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خراسان جنوبی گفت: در برخی کلانشهرها، شهرداري ها براي فعالیت هاي
گردشگري زمینه سازي و هزینه می کنند و اینجا هم احداث باغ و تفرجگاه در شان مردم، دغدغه مدیران و مردم است و باید ایجاد یا

 
براي آن زمینه سازي شود. 

وي تفرجگاه را نیاز ذاتی و حیاتی شهر بیرجند دانست و گفت: بنا بر آماري حدود 70 درصد متخصصان و اساتید دانشگاهی پس از



چند سال اقامت به دلیل نبود مراکز تفریحی، بیرجند را ترك می کنند که در واقع زمینه توسعه علمی و دانشگاهی با نبود جاذبه هاي
گردشگري آسیب می بیند همچنان که بودجه دانشگاهی به دلیل کاهش تعداد استاد و دانشجو در سال هاي اخیر کاهش یافته و این

 
به معناي ضربه اي چند جانبه به اقتصاد شهري است. 

رمضانی اظهار داشت: هر سرمایه گذار براي ادامه مسیر نیاز به همکاري دارد اما مانع تراشی ها و تحمیل خسارت به سرمایه گذار،

 
اظهارات خلاف واقع و غیرمنصفانه انگیزه سرمایه گذار را براي حضور و سرمایه گذاري در استان از بین می برد. 

 
شرایط براي سرمایه گذاري بخش خصوصی فراهم می شود 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري خراسان جنوبی هم گفت: با تکمیل زیرساخت هاي لازم در این منطقه شرایط براي سرمایه

 
گذاري بخش خصوصی فراهم می شود. 

سید کمال الدین میرجعفریان اظهار داشت: این طرح با تقسیم کار مناسب بین دستگاه هاي اجرایی مربوطه آغاز شد تا با تکمیل

 
زیرساخت هاي لازم، شرایط براي سرمایه گذاري بخش خصوصی در این مجموعه تفرجگاهی فراهم شود. 

وي گفت: تعریض راه ورودي، توسعه فضاي موجود، ایمن سازي مسیر کمربندي، تامین روشنایی و آب، احداث سکو براي ایجاد

 
زیرساخت هاي گردشگري، نصب آلاچیق و ایجاد فضاي سبز از جمله اقداماتی است که در این مجموعه صورت گرفته است. 

 
وي اظهار داشت: این طرح به گونه اي بارگذاري شده که جاي توسعه در زمینه پروژه هاي تکمیلی را در سنوات آتی دارد. 

میرجعفریان طرح تفرجگاهی بند دره را از پروژه هاي اثربخش در خراسان جنوبی خواند و گفت: اگرچه این پروژه در بیرجند اجرا می
شود اما اثرات مطلوب آن عاید تمام استان خواهد شد و تامین زیرساخت هاي بند دره در توسعه منطقه و جذب سرمایه گذاران براي

 
حضور و فعالیت اقتصادي در قالب هاي مختلف موثر است. 

وي هفته گذشته در آیین افتتاح فاز اول پروژه دهکده ورزشی «بند دره» که به نمایندگی از سایر پروژه هاي ورزشی استان خراسان
جنوبی در این منطقه برگزار شد، گفت: همه دستگاه هاي اجرایی در منطقه بند دره بیرجند به منظور تامین یک تفرجگاه مناسب
براي شهروندان پاي کار آمدند که شامل فضاهاي ورزشی، تفریحی و اقامتی است و بخش زیادي از زیرساخت هاي آن فراهم شده

 
است. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري خراسان جنوبی افزود: اگر امروز مجموعه مفرح در «بند دره» بیرجند در حال تکمیل است با
تاکید مدیریت استان در شمال شهر بیرجند نیز که کمتر برخوردار است، پروژه هاي عمرانی از جمله بوستان خطی مهرشهر و طرح

 
هاي دیگر در دست اقدام قرار دارد. 

 
فضاي سرمایه گذاري در منطقه بند دره بیرجند گسترده شده است 

مدیرکل راه و شهرسازي خراسان جنوبی گفت: با ابلاغ مصوبه شوراي عالی شهرسازي و معماري، فضاي سرمایه گذاري در منطقه «بند

 
دره» بیرجند گسترده شده و توسعه این منطقه شتاب بیشتري گرفته است. 



وحید داعی افزود: محدوده بند دره بیرجند یکی از مناطق با جاذبه گردشگري بالا در مرکز استان است که به دلیل قرارگیري در

 
جنوب شهر و در نتیجه اثرگذاري بر مجموعه مرکز استان از اهمیت بالایی برخوردار است. 

وي بیان کرد: ایجاد منطقه نمونه گردشگري بند دره بیرجند سال 1384 به تصویب هیات وقت وزیران رسید اما به دلیل نبود پیگیري

 
موثر، طرح جامع مصوب نداشت. 

وي گفت: با پیگیري استاندار وقت خراسان جنوبی طرح جامع منطقه مذکور در محدوده اي به مساحت حدود 12.2 هکتار (مالکیت
غیردولتی) متعلق به سرمایه گذار تهیه و در کارگروه امور زیربنایی و شوراي برنامه ریزي و توسعه استان تایید شد که در نهایت 24

 
شهریور 99 به تصویب شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران رسید. 

مدیرکل راه و شهرسازي خراسان جنوبی گفت: در این طرح جامع که در محدوده اراضی متعلق به شرکت سرمایه گذار تصویب شد،
اراضی با کاربري اقامتی (حدود 5.7 هکتار)، تفریحی و گردشگري (حدود 4.8 هکتار)، پذیرایی جهانگردي (حدود 0.4 هکتار) وجود
دارد که سرمایه گذار منطقه نمونه گردشگري بند دره در صورت تمایل می تواند نسبت به سرمایه گذاري و احداث بنا در این اراضی

 
وفق مصوبه ابلاغی مزبور اقدام کند و هیچ گونه مانعی براي این کار وجود ندارد. 

وي افزود: خارج از محدوده طرح جامع مصوب اراضی متعلق به دولت (اداره کل راه و شهرسازي و اداره کل منابع طبیعی استان) نیز
وجود دارد که هریک از سرمایه گذاران دیگر می توانند با ارائه درخواست، بررسی و طی فرآیند قانونی آن زمین را دریافت کرده و

 
نسبت به احداث بنا و سرمایه گذاري در این منطقه اقدام کنند. 

داعی تصریح کرد: اداره کل راه و شهرسازي در محدوده بند دره زمینی به مساحت حدود 2 هکتار را به اداره کل ورزش و جوانان

 
اختصاص داده تا نسبت به احداث فضاي ورزشی اقدام کند. 

وي وجود چنین منطقه گردشگري را براي جذب جمعیت شهري در ساعاتی از شبانه روز ضروري و آن را یکی از نیازهاي اساسی شهر

 
دانست و گفت: بهترین گواه در تایید این اقدامات استقبال گسترده مردم از اجراي این پروژه است. 

 
استان خراسان جنوبی 11 شهرستان دارد و بیرجند مرکز آن است. 

بند دره در 5 کیلومتري انتهاي خیابان مدرس بیرجند در میان رشته کوه باقران قرار گرفته و به علت آنکه آب بند از دره بالا و پایین

 
عبور می کند به این نام شهرت یافته است. 

کوهستانی بودن منطقه موجب شده که این بند یا سد تاریخی همواره مورد توجه و استقبال کوهنوردان قرار گرفته و چشمه آبی که از
دل کوه می جوشد نیز توجه گردشگران و حتی مردم منطقه را به خود جلب کرده است. این اثر جزو آثار به ثبت رسیده ملی ایران

محسوب می شود.



ایجاد هماهنگی در توسعه فرآیند بومی سازي و بهینه سازي فرآیندهاي تولید

در صنعت مس

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیر دفتر مدیریت پروژه شرکت مس با بیان این که تهیه گزارش هاي پیشرفت کلیه طرح هاي توسعه در دست اقدام شرکت
مس از مهم ترین وظایف دفتر مدیریت پروژه به عنوان زیرمجموعه امور توسعه و اکتشافات است، درباره مهم ترین برنامه هاي

این واحد گفت: مهم ترین اقدام ما در سال جاري برنامه ریزي و انجام مقدمات لازم ...

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین» و به نقل از مس پرس، کورش باقري درباره مبناي تعریف طرح هاي با بازدهی
بالا در صنعت مس اظهار داشت: صاحب نظران حوزه تولید و توسعه صنعت مس اتفاق نظر دارند بیشترین ارزش افزوده در فرآیندهاي

 
زنجیره تولید مس به فعالیت هاي معدنی و فرآوري که نتیجه آن افزایش تولید کنسانتره مس است، برمی گردد. 

وي تصریح کرد: از این رو با توجه به پیشرفت هاي خوبی که در عرصه اکتشافات در چند سال اخیر با تلاش قابل تقدیر همکاران
محترم امور اکتشافات انجام شده است و نتیجه آن افزایش قابل ملاحظه ذخایر معدنی قابل استخراج است، در حال حاضر شرکت مس
تلاش مستمري در انجام مقدمات لازم براي اجراي طرح هاي توسعه تغلیظ در آذربایجان یعنی فاز 3 تغلیظ مجتمع مس سونگون و

 
فاز 2 تغلیظ میدوك در مجتمع مس شهربابک و فاز 3 تغلیظ سرچشمه را دارد. 

مدیر دفتر مدیریت پروژه شرکت مس با بیان این که این دفتر پشتیبانی فنی و ستادي تعریف طرح هاي جدید توسعه را بر عهده
دارد، عنوان کرد: علاوه بر این اقدام، کار مهم دیگري که دفتر مدیریت پروژه از یک سال پیش به عهده گرفته است ایجاد هماهنگی

 
توسعه فرآیند بومی سازي در صنعت مس و بهینه سازي فرآیندهاي تولید است. 

باقري با بیان این که این کار با همت همکاران تلاش گر و متعهد در حوزه هاي تولید و توسعه از قریب یک سال پیش آغاز شده و

 
ادامه دارد اضافه کرد: امیدواریم که این امر هرچه بهتر و سریع تر با حمایت کلیه عوامل مرتبط به نتیجه قابل ملاحظه اي بیانجامد. 

وي بیان کرد: در این زمینه به طور مشخص بخشی از تجهیزات که امکان تولید داخل را داشته اند شناسایی شده اند و در طرح معدن

 
و تغلیظ درآلو و دره زار با توان مهندسی و ساخت شرکت هاي توانمند داخل استان کرمان و کشور در حال ساخت و نصب است. 

مدیر دفتر مدیریت پروژه تاکید کرد: شکی نیست که توان و پتانسیل هاي موجود بیش از این چیزي است که به خدمت گرفته شده و
بایستی در شرایط حاضر، تحریم هاي ظالمانه را که تهدیدي براي صنعت کشور محسوب می شوند را به فرصت تبدیل کنیم کما اینکه

 
قدم هاي بزرگ و موثري برداشته شده و بایستی اقدامات بیشتري در این راستا انجام شود. 

به گفته باقري خوشبختانه علی رغم شرایط گفته شده براي انجام اقدامات حساس تر و جدي تر امکان استفاده از مشاوره متخصصین
معتبر بین المللی نیز براي اطمینان از طراحی تجهیزات کلیدي وجود دارد و در تلاش هستیم که در فرآیند طراحی و ساخت این
تجهیزات و همچنین بهینه سازي فرآیندها به منظور افزایش ظرفیت تجهیزات موجود و کاهش هزینه هاي تولید از این خدمات نیز

 
بهره لازم را ببریم. 



وي با اشاره به 29 طرح توسعه اي شرکت مس براي تحقق چشم انداز تولید 550 هزار تن کاتد، ابراز کرد: امیدواریم که با حمایتی که
درخصوص تامین منابع مالی مورد نیاز اجراي این طرح ها با تخصیص منابع مالی از محل افزایش سرمایه در مجمع سهامداران نیز
انجام شد، سایر اقدامات نیز مراحل لازم را طی کند و به زودي شاهد پیشرفت اجراي این طرح ها باشیم که ضمن ایجاد اشتغال

 
پایدار، افزایش درآمدهاي شرکت و سهامداران را نیز به دنبال داشته باشد. 

انتهاي پیام//



افزایش 30 درصدي پهلوگیري کشتی ها در بندر آستارا با وجود تحریم ها

منبع: خبر فوريشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/08/05

افزایش 30 درصدي پهلوگیري کشتی هاي باري بزرگ و کوچک و تخلیه و بارگیري 117 هزار تن کالا در بندر آستارا روند رو
به رشد تجارت و حمل و نقل برون مرزي از این مسیر آبی را نشان می دهد.

 افزایش 30 درصدي پهلوگیري کشتی هاي باري بزرگ و
کوچک و تخلیه و بارگیري 117 هزار تن کالا در بندر آستارا روند رو به رشد تجارت و حمل و نقل برون مرزي از این مسیر آبی را

 
نشان می دهد. 

این شرایط گویاي این واقعیت است که امواج تحریم هاي ظالمانه دشمن، تسلیم موج شکن ها شده و هرگز به ساحل امن اقتصاد این

 
مرز و بوم نرسیده اند و اگر رسیده اند نتوانسته ضربه کاري بر این اقتصاد وارد کنند. 

امروزه به موازات رونق تجارت از مسیرهاي زمینی، هوایی و ریلی به تناسب اقتضائات جغرافیایی راه هاي آبی نیز اهمیت خود را دارند
و در پهناي دریاي خزر، بستر امن و مقرون به صرفه اي را براي تبادل کالا در میان کشورهاي حاشیه این دریا و ممالک همجوار فراهم

 
کرده است. 

بندر مرزي آستارا در منتهی الیه غرب استان گیلان و حاشیه دریاي خزر با جمهوري آذربایجان 15 کیلومتر مرز آبی دارد و با 60
هکتار وسعت به عنوان نخستین بندر بخش خصوصی کشور براي تخلیه و بارگیري کشتی هاي 2 هزار و 500 تنی طراحی شده است
و نزدیک ترین و مقرون به صرفه ترین مسیر تجارت و حمل و نقل کالا بین آسیا، آفریقا و اروپا به شمار می رود و تردد نخستین

 
کشتی در آن بندر به فروردین سال 92 باز می گردد. 

 
افزایش تخلیه و بارگیري کالا 

رئیس اداره بندر و دریانوردي شهرستان مرزي آستارا در این رابطه به خبرنگار ایرنا گفت : امسال حدود 117 هزار تن کالا در این

 
بندرگاه تخلیه و بارگیري شده که این رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته 27 درصد افزایش داشته است. 

کیانوش امیري افزود: در نیمه نخست امسال به وسیله 62 فروند کشتی در بندر آستارا 65 هزار و 163 تن کالا صادر و 33 هزار و



 
439 تن کالا وارد شده و تعداد کشتی هاي پهلو گرفته نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود 30 درصد رشد داشته است. 

وي ادامه داد:همچنین یک اسکله 75 متري در دست احداث است و پس از بهره برداري آن و پایان یافتن لایروبی دهانه بندر، تعداد

 
کشتی هاي تردد کننده بیشتر خواهد شد و ظرفیت تخلیه و بارگیري کالا از 700 هزار تن به یک میلیون تن افزایش خواهد یافت. 

رئیس اداره بندر و دریانوردي شهرستان مرزي آستارا : امسال حدود 117 هزار تن کالا در این بندرگاه تخلیه و بارگیري شده و این

 
رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 27 درصد افزایش داشته است. 

رئیس اداره بندر و دریانوردي آستارا انواع چوب، تخته ام دي اف، کربنات کلسیم، سیمان، کاشی و سرامیک، گچ ساختمانی، رول و

 
شمش آهن، پلی اتیلن و سنگ گرانیت را از مهمترین کالاهاي جابجا شده در این بندر اعلام کرد. 

وي نزدیکی بندر آستارا به کشورهاي آسیاي میانه را از مزایاي این بندرگاه دانست و گفت: ایجاد منطقه آزاد تجاري مشترك ایران و
جمهوري آذربایجان با سرمایه گذاري بخش خصوصی در این منطقه ضرورت دارد و در صورت تحقق آن تحول بزرگی در توسعه

 
اقتصادي دو کشور روي خواهد داد. 

 
 

 
الحاق بندر آستارا به شبکه حمل و نقل کانتینري دریاي خزر 

بندر آستارا در هفته جاري به شبکه حمل و نقل کانتینري دریاي خزر پیوست و این رویداد مهم نیز نه تنها قابلیت هاي اقتصاد و
تجارت برون مرزي این بندرگاه را آشکارتر ساخت، بلکه توجه فعالان و بازرگانان به استفاده بیشتر از این مسیر آبی را براي ارزآوري

 
بیشتر و تجارت فرامرزي جلب کرد. 

به گفته مدیرعامل شرکت کشتیرانی دریاي خزر با آغاز صادرات محصولات کشاورزي به وسیله کانتینرهاي یخچالی از بندر آستارا در
روزهاي گذشته این بندرگاه به شبکه حمل و نقل کانتینري دریاي خزر پیوست و این اتفاق مهم سبب توسعه فعالیت هاي اقتصادي

 
آن خواهد شد. 

داوود تفتی در بندر آستارا در بازدید از بارگیري محصولات کشاورزي به کانتینرها براي صادرات اظهار کرد: براي حمل محصولات
کانتینري یخچالی یک خط دریایی به مقصد آکتائوي قزاقستان ایجاد شده و هر دو هفته یک بار از این مسیر حمل و نقل صورت می

گیرد. 



مدیرعامل شرکت کشتیرانی دریاي خزر: استان هاي اردبیل، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی و گیلان می توانند محصولات

 
کشاورزي و گلخانه اي خود را از طریق شبکه حمل و نقل کانتینري بندر آستارا صادر کنند. 

وي بیان کرد: محصولاتی نظیر میوه، گل و گیاه مورد نیاز کشورهاي سی آي اس (کشورهاي همسود مستقل) نظیر روسیه و قزاقستان

 
با این کانتینرهاي یخچالی حمل می شود و روز به روز بر حجم آنها افزوده خواهد شد. 

وي ادامه داد: فعالیت شبکه حمل و نقل کانتینري در بندر آستارا زمینه اشتغالزایی مستقیم براي 75 نفر را فراهم می کند و استان
هاي اردبیل، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی و گیلان نیز می توانند محصولات کشاورزي و گلخانه اي خود را از طریق این شبکه به

 
خارج از کشور صادر کنند. 

عباس صابر فرماندار آستارا اقدام سازمان بنادر و دریانوردي و شرکت سرمایه گذاري کاوه در راه اندازي شبکه حمل و نقل کانتینري را
گامی بلند در رونق اقتصادي و ارزآوري دانست و از صادرکنندگان تره بار و کیوي خواست که محصولات خود را با برنامه ریزي و زمان

 
بندي منظم از طریق شبکه حمل و نقل کانتینري بندر آستارا صادر کنند. 

 
 

 
ضرورت راه اندازي پایانه محصولات کشاورزي 

بازار تقاضاي همسایگان شمالی ایران بخصوص در حوزه قفقاز و اوراسیا روز به روز امکان استفاده تجاري و حمل و نقل کالاهاي
مصرفی از بندر آستارا را نمایان ساخته و با توجه به سابقه صادرات محصولات کشاورزي از این بندرگاه به تازگی موضوع راه اندازي

 
پایانه صادرات تولیدات کشاورزي در آستارا از سوي مقامات استانی و محلی مطرح شده است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان گیلان هم در این خصوص گفت: براي ایجاد و راه اندازي پایانه صادرات محصولات کشاورزي در
شهرستان مرزي بندر آستارا با سرمایه گذاري بخش خصوصی تلاش می کنیم و با توجه به تامین شدن زمین لازم به این منظور این

 
امر به زودي عملیاتی خواهد شد. 

مسعود الماسی اظهار کرد: هر سال 40 نوع محصول کشاورزي از مرز آستارا صادر می شود و با راه اندازي پایانه محصولات در این

 
شهرستان می توان صادرات محصولات کشاورزي و نیز اشتغالزایی آن را توسعه داد. 



سازمان جهاد کشاورزي گیلان: هر سال 40 نوع محصول کشاورزي از مرز آستارا صادر می شود و با راه اندازي پایانه محصولات در این

 
شهرستان، می توان صادرات محصولات کشاورزي و اشتغالزایی از آن را توسعه داد. 

وي ادامه داد: امسال تا پایان شهریورماه 247 هزار تن محصول کشاورزي به ارزش 25 میلیون و 339 هزار و 397 دلار از آستارا به
کشورهاي جمهوري آذربایجان و روسیه صادر و 29 هزار و 404 تن محصول وارد شده است و این حجم از اقتصاد، تبادل کالا و

 
ارزآوري نشانگر زمینه مهم تجارت خارجی در آستاراست. 

فرماندار آستارا نیز با اعلام آغاز صادرات کیوي از 16 مهرماه از مرز این شهرستان، گمرك آستارا را حتی در دوره اوج شیوع کرونا از
مهمترین و فعال ترین گمرکات ایران دانست و بر توجه بیشتر بازرگانان و فعالان بخش خصوصی براي بهره برداري و ارزآوري از راه

 
هاي مرزي آستارا توصیه کرد. 

 
 

 
سرمایه گذاران براي فعالیت در منطقه ویژه اقتصادي بندر آستارا بشتابند 

هیأت وزیران در اسفندماه 1393 به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي و اداره مناطق ویژه
اقتصادي جمهوري اسلامی ایران، ایجاد منطقه ویژه اقتصادي آستارا در استان گیلان را با حوزه فعالیت هاي دریایی، بندري، صنایع و
خدمات وابسته و لجستیکی و ایجاد ارزش افزوده تصویب و ابلاغ کرده بود و به وسعت 61 هکتار در محدوده بندر چند منظوره آستارا

 
در خشکی و شاخه هاي موج شکن دریایی ایجاد و کد گمرکی آن نیز به شماره 20202 در بهمن ماه سال 97 اخذ شده است. 

رئیس اداره بندر و دریانوردي آستارا در خصوص نقش بخش خصوصی در توسعه این بندر گفت: بخش خصوصی از سال گذشته
تاکنون بیش از 500 میلیارد ریال براي ساخت و توسعه بخش هاي مختلف سازمانی و خصوصی، انبارها، تجهیزات رادیویی، اسکله و
محوطه بندر سرمایه گذاري کرده است و همچنان از سرمایه گذاري فعالان و کارآفرینان براي رونق تجارت و ایجاد گردشگري دریایی

 
استقبال و حمایت می کنیم. 

کیانوش امیري افزود: از سال گذشته با 75 میلیارد ریال سرمایه گذاري بخش خصوصی توان برق بندر از 300 به هزار و 300 وات
افزایش یافته و در حوزه تامین و تجهیز امکانات رادیویی و کنترل ترافیک دریایی نیز هفت میلیارد و 200 میلیون ریال و براي احداث

 
سیلوي 16 هزار تنی غلات 200 میلیارد ریال سرمایه گذاري شده است. 

طبق اعلام اداره بندر و دریانوردي آستارا و با توجه به قوانین مناطق ویژه اقتصادي بندرها، بخش خصوصی زمانی می تواند در این



 
مناطق سرمایه گذاري کند که کالاي مورد نیاز خود را از طریق دریا وارد یا در آن مناطق تولید کند. 

بر این اساس ورود و خروج کالا بدون پرداخت حقوق ورودي، معافیت پرداخت عوارض معمول در کشور، واگذاري زمین و انبار با

 
قیمت هاي رقابتی و به شیوه استیجاري از مزایا و تسهیلات قانونی مناطق ویژه اقتصادي است. 

طبق قوانین مناطق ویژه اقتصادي بندرها؛ ورود و خروج کالا بدون پرداخت حقوق ورودي، معافیت پرداخت عوارض معمول در کشور،
واگذاري زمین و انبار با قیمت هاي رقابتی و به شیوه استیجاري از مزایا و تسهیلات قانونی مناطق ویژه اقتصادي براي سرمایه گذاران

 
است. 

نماینده مردم آستارا در مجلس شوراي اسلامی سرمایه گذاران بخش خصوصی را به ایجاد کارگاه هاي تولیدي در منطقه ویژه
اقتصادي بندر مرزي آستارا فراخواند و گفت: از 60 هکتار محدوده و محوطه منطقه ویژه اقتصادي بندر براي تولید ثروت و رفع بیکاري

 
به درستی استفاده نشده است و از سرمایه گذاران براي کارآفرینی و ارزآوري در آن دعوت می کنیم. 

غلامرضا مرحبا بیان کرد: آستارا به دلیل برخورداري از سه مرز فعال و نزدیکی با کشورهاي آسیاي میانه از موقعیتی بسیار مناسب

 
براي ایجاد منطقه آزاد برخوردار است و این موضوع در فراکسیون مناطق آزاد مجلس پیگیري می شود. 

وي ادامه داد: اگر رویکرد مسئولان و نمایندگان در مورد شکل گیري منطقه آزاد در آستارا رویکردي ملی باشد، این شهرستان با

 
تبدیل شدن به منطقه آزاد به عنوان یکی از محورها و پایگاه هاي مهم صادرات کشور فعالیت خواهد کرد. 

شهرستان مرزي بندر آستارا با 91 هزار نفر جمعیت در منتهی الیه غرب استان گیلان، حاشیه دریاي خزر و همسایگی جمهوري
آذربایجان واقع شده و از مبادي مهم صادرات و واردات در کشور است.



تبریک آغاز امامت حضرت امام امام زمان (عجل االله تعالی فرجه و الشریف)

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/08/05

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید، عزت پور
مدیر صندوق استان ایلام طی پیامی بشرح زیر آغاز امامت
حضرت امام مهدي(عج) را به عموم مسلمانان جهان تبریک

 
گفتند: 

پس از شهادت حضرت امام حسن عسکري (علیه السّلام)
در سال 260 هجري قمري، حضرت امام زمان (عجل االله
تعالی فرجه و الشریف) به امامت رسیدند. نهم ربیع الاول،
نه تنها نخستین روز امامت امام عصر علیه السلام است،

بلکه آغاز دوره اي حیاتی و مهم در تاریخ اسلام به شمار می آید چرا که حجت بن الحسن (عج) در آخرالزمان ظهور می کند و به

 
همراه یارانش حکومتی جهانی برپا می سازد و دنیا را که پر از ظلم و ستم شده است، آکنده از عدل و داد می کند. 

نهم ربیع الاول سالروز آغاز ولایت و امامت و زعامت، آخرین سحاب رحمت و یگانه ذریه ذخیره دودمان آل طاها، حضرت مهدي
موعود (عج) بر منتظران و چشم انتظاران ظهورش تبریک و تهنیت باد.



مرحله سوم پویش ایران همدل به حوزه اشتغال و درمان اختصاص خواهد یافت

منبع: آناشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/08/05

رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) گفت: در مرحله سوم ایران همدل به کسانی که به دلیل کرونا کار خود را از دست دادند
یاري رسانی خواهد شد ؛ اشتغال، درمان و جهزیه براي زوج هاي جوان سه اولویت ما است.

رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) گفت: در مرحله سوم
ایران همدل به کسانی که به دلیل کرونا کار خود را از
دست دادند یاري رسانی خواهد شد ؛ اشتغال، درمان و

 
جهزیه براي زوج هاي جوان سه اولویت ما است. 

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه گروه اجتماعی خبرگزاري آنا،
سید مرتضی بختیاري رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره)
در نشست خبري که صبح امروز برگزار شد، با اشاره اینکه
مرحله دوم پویش ایران همدل، همچون مرحله اول با

برکت بوده و مشارکت هاي مردمی در سطح بالایی قرار داشت، اظهار کرد: مرحله اول پویش ایران همدل با عنوان اطعام مهدوي و

 
مرحله دوم با اطعام حسینی و احسان حسینی برگزار شد. 

وي افزود: در حوزه اطعام حسینی 15 میلیون 885 هزار غذاي گرم به ارزش 266 میلیارد تومان بین نیازمندان توزیع شد؛ بیش از 2

 
هزار آشپزخانه در سراسر کشور راه اندازي شد که بیش از 80 هزار نفر در این آشپزخانه ها فعالیت کردند. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) در خصوص مشارکت مردمی در حوزه احسان حسینی هم گفت: بیش از یک میلیون بسته

 
معیشتی در 2 هزار و 581 محله در کشور توزیع شد. 

بختیاري با بیان اینکه در مرحله دوم پویش ایران همدل مردم بیش از 572 میلیارد تومان کمک کردند، افزود: در محله اول و دوم
ایران همدل بیش از 27 میلیون پرس غذا گرم به ارزش 428 میلیارد تومان بین نیازمندان توزیع شد؛ همچنین بیش از 4 میلیون

 
بسته معیشتی به ارزش 750 میلیارد تومان توزیع شد. 

 
وي اضافه کرد: مردم در مرحله اول و دوم پویش ایران همدل مبلغ یک هزار و 176 میلیارد تومان به کمیته امداد کمک کردند. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) در پاسخ به سوالی درباره اینکه با توجه به بیانات رهبري در جلسه ستاد مقابله با کرونا مبنی بر
کمک به نیازمندان آیا طرح ایران همدل ادامه خواهد داشت، گفت: با توجه به بیانات رهبر انقلاب رزمایش کمک مومنانه و ایران

 
همدل همچنان ادامه خواهد داشت. 

بختیاري با اشاره به اینکه در مرحله سوم ایران همدل به حوزه درمان و بهداشت پرداخته خواهد شد، گفت: در مرحله سوم به کسانی



که به دلیل کرونا کار خود را از دست دادند یاري رسانی خواهد شد ؛ اشتغال، درمان و جهزیه براي زوج هاي جوان سه اولویت ما

 
است. 

وي با اشاره به اینکه یکی از برنامه هاي محوري ما در حوزه اشتغال راهبري شغلی است، گفت: در راهبران شغلی کسانی که در حوزه

 
شغلی معروف و متخصص هستند چنو مددجو در اختیار آن ها قرار می دهیم و از صفر تا صد کار را یاد می گیرند. 

 
رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) ادامه داد: امسال برنامه داریم 50 درصد از اشتغال ما در حوزه راهبران شغلی باشد. 

انتهاي پیام/ 4148



حمایت اقتصاددانان آمریکایی از بایدن

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/08/05

در یک نامه سرگشاده، بیش از 700 اقتصاددان از جمله چندین برنده جایزه نوبل اقتصادي، به راي دهندگان هشدار دادند که
به دونالد ترامپ در انتخاب مجدد راي ندهند و او را فردي ناشایست از نظر مدیریتی معرفی کردند که موجب شکست

اقتصادي شده است.

در یک نامه سرگشاده، بیش از 700 اقتصاددان از جمله چندین برنده جایزه نوبل اقتصادي، به راي دهندگان هشدار دادند که به
دونالد ترامپ در انتخاب مجدد راي ندهند و او را فردي ناشایست از نظر مدیریتی معرفی کردند که موجب شکست اقتصادي شده

 
است. 

این پیام در اوج کارزار انتخاباتی ترامپ براي انتخابات مجدد منتشر شده است. به نوشته فوربس، در این نامه به نکات کلیدي از جمله
به شکست ترامپ در برآورده کردن و عده هاي خود در سال 2016 اشاره شده است. در این نامه آمده است: او به اندازه اي که قول
رشد اقتصادي داد، عمل نکرد و بیشتر وعده هاي وي غیرمنطقی یا دست نیافتنی هستند. بنا به گزارش هاي گلدمن ساکس و مودي،
اقتصاددانان بر این باورند که برنامه هاي اقتصادي جو بایدن می تواند به رشد سریع اقتصاد و ناگزیر به رشد سریع اشتغال و تولید

 
ناخالص واقعی منجر شود. 

اقتصاددانان با انتقاد از دونالد ترامپ بر این باورند که برنامه هاي اقتصادي رئیس جمهوري آمریکا پر از هرج و مرج و غیرموثر است. به
گفته اقتصاددانان این برنامه هاي اقتصادي به روابط بین الملل و کشاورزان آسیب فراوانی می رساند. در برنامه هاي اقتصادي آمریکا
کسري تجاري کاهش نمی یابد و با خط مشی هاي مهاجرتی دونالد ترامپ، جلوي ورود کارگران ماهر و کارآزموده به کشور گرفته می
شود که نیاز این روزهاي ایالات متحده است. در این نامه همچنان مطالبی علیه برنامه هاي مبارزاتی ترامپ با بیماري کووید-19 دیده
می شود. در این نامه به برنامه هاي ترامپ در این زمینه واکنش نشان داده شده و ادعاي ترامپ مبنی بر بهبود اوضاع اقتصادي و به
ریل افتادن اقتصاد را به چالش می کشد. در این نامه آمده است که کشورها با خدمات بهداشتی عمومی قوي تر توانسته اند در دوران

 
پاندمی از نظر اقتصادي نیز جان سالم به در ببرند. 

اقتصاددانان همچنین به جنبه هاي دیگر ریاست جمهوري ترامپ که مربوط به سیاست هاي اقتصادي نیست، از جمله گسترش
اطلاعات نادرست و تئوري هاي توطئه انتقاد وارد کرده اند و امتناع از انتشار اظهارنامه هاي مالیاتی اش و پرورش «فرهنگ فساد لجام
گسیخته» را مورد انتقاد قرار دادند. این نامه سرگشاده تاکنون امضاي 701 اقتصاددان را داشته که در میان آنها نام هفت تن از
برندگان نوبل اقتصادي نیز دیده می شود. این نامه افزون بر آن نامه اي است که 13 تن از برندگان نوبل اقتصادي از طرح هاي برنامه

 
هاي اقتصادي جو بایدن حمایت کرده بودند. 

اقتصاددانان در نامه اخیر خود نوشتند: «ترامپ با یک دیدگاه ضعیف و با جمع صفر به اقتصاد نگاه می کند که به شدت شرارت بار و
بی رحمانه است.» در ادامه نامه آمده است: «فقط در یک دوره ریاست جمهوري، دونالد ترامپ ایالات متحده را غیرقابل شناسایی
کرده است و براي این کار، تاکنون با هیچ عقوبتی روبه رو نشده است. ما توصیه اکید به راي دهندگان داریم، کاري که شما می توانید

 
بکنید، هیچ کس دیگر نمی تواند بکند: دموکراسی خودتان را با راي به برکناري دونالد ترامپ بازپس گیرید.» 

برچسب ها: بایدن ، انتخابات آمریکا ، ترامپ





ریسک هاي تهدیدکننده بازار بورس کدامند؟

منبع: اقتصاد نیوزشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/08/05

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام اکنون داراي شرایط بسیار خوبی براي سرمایه گذاري است البته اصل مهم
سرمایه گذاري در بازار اعتماد است، بنابراین سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا به سمت سرمایه گذاري در

بازاري پیش روند که ریسک چندانی آنها را تهدید نمی کند.

 
ریسک هاي تهدیدکننده بازار بورس کدامند؟ 

اقتصاد نیوز : یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام
اکنون داراي شرایط بسیار خوبی براي سرمایه گذاري است
البته اصل مهم سرمایه گذاري در بازار اعتماد است، بنابراین
سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا به سمت
سرمایه گذاري در بازاري پیش روند که ریسک چندانی آنها

 
را تهدید نمی کند. 

به گزارش اقتصادنیوز به نقل از ایرنا، مهدي آزادواري، به ریسک تهدید کننده معاملات بورس اشاره کرد و افزود: اگر بخواهیم ریسک

 
هاي بازار را مورد بررسی قرار دهیم در ابتدا باید آن را به ریسک هاي سیستماتیک و غیرسیستماتیک تقسیم کرد. 

وي به افزایش ریسک هاي سیستماتیک بازار که خارج از حیطه بورس و اختیارات فعالان بازار است تاکید کرد و گفت: بحث قیمت
دلار که وابسته به انتخابات آمریکا و روند معاملات بورس است در انتظار فرد انتخاب شونده به عنوان رییس جمهوري است، این مساله
باعث شده تا همه فعالان بازار حالتی از انتظار را به خود بگیرند تا بعد از مشخص شدن نتیجه انتخابات اقدام به سرمایه گذاري و ورود

 
یا خروج سرمایه هاي خود در بورس کنند. 

این کارشناس بازار سرمایه گفت: اخیرا خروج نقدینگی و اصلاح قیمت سهام در بازار توسط افراد غیرحرفه اي بازار اتفاق افتاده است،

 
به همین دلیل اکنون بسیاري از سهم هاي حاضر در بازار از نظر قیمتی در شرایط بسیار خوبی قرار دارند. 

وي با بیان اینکه اکنون از بازار با چنین قیمت هایی استقبال نمی شود، خاطرنشان کرد: این موضوع در کنار وضعیت مبهم روند
اقتصادي کشور، ناشی از بی اعتمادي سهامداران براي سرمایه گذاري در بازار سهام است که به دلیل اصلاح اخیر شاخص بورس ایجاد

 
شده است. 

آزادواري خاطرنشان کرد: تا کنون اعتماد افراد براي سرمایه گذاري در بورس جلب نشده است تا دوباره سرمایه هاي خود را وارد
بورس کنند به همین دلیل سرمایه گذاران درگیر بازارهاي موازي هستند که این بازارها هم به دلیل برخی از تغییرات ایجاد شده هنوز

 
سرمایه چندانی را به سمت خود جلب نکردند و شاهد خروج نقدینگی از آن بازارها هم هستیم. 



وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه روند نزولی شاخص بورس تا کجا ادامه دار است؟ گفت: بازار تا زمان انتخابات آمریکا، نوسان هاي
به نسبت شدیدي را تجربه می کند و ممکن است روزهاي مثبتی را هم تجربه کند اما به تناسب آن شاهد روزهاي منفی خواهیم بود

 
که البته این موضوع جزو ذات بازار است. 

آزادواري با اشاره به اینکه ثبات در معاملات بورس به بعد از انتخابات ریاست جمهوري آمریکا برمی گردد، افزود: نوسان هاي شدید در

 
معاملات بورس نشان دهنده عدم قدرت تصمیم گیري میان سهامداران براي سرمایه گذاري در بورس است. 

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: اگر سهامداران خرد به صورت ثابت به دنبال ورود سرمایه هاي خود در بورس هستند بهتر
است از طریق صندوق هاي سرمایه گذاري اقدام به سرمایه گذاري در بورس کنند و همچنین افرادي که از اطلاعات خوبی براي
سرمایه گذاري در بورس برخوردارند بهتر است به سمت سهام شرکت هاي بنیادي که تحلیل هاي مثبت و منطقی از این شرکت ها

 
در کدال منتشر می شوند پیش روند. 

وي با بیان اینکه نوسان هاي شدید در بازار باید از طریق نهادهاي حقوقی مورد کنترل قرار گیرند تا سهامدار خرد ضرر و زیان زیادي
را متحمل نشود، ادامه داد: اکنون باید سکان بازار بیشتر به دست مدیران حرفه اي بازار باشد، نهاد متولی می تواند اطلاع رسانی
بیشتري را براي نحوه ورود سرمایه گذارانی که مطلع از سرمایه گذاري در بازار نیستند داشته باشد، زیرا بازار سرمایه با بازار چند سال
گذشته بسیار فرق کرده و با گستردگی زیادي همراه شده است به همین دلیل باید به صورت روزانه اطلاع رسانی هاي درستی از این

 
بازار انجام شود. 

آزادواري اظهار داشت: توسعه بازار سرمایه، توسعه اقتصاد کشور است که در نهایت منجر به اشتغال و کارآفرینی خواهد شد و با توجه

 
به وضعیت بحرانی اقتصادي کشور، بازار سرمایه می تواند تاثیر مثبتی را در کشور داشته باشد. 

این کارشناس بازار سرمایه به تاثیر کاهش قیمت دلار بر معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در صورت کاهش قیمت دلار، افرادي که
سرمایه هاي خود را وارد بازار دلار کرده بودند اقدام به فروش دلار و ورود سرمایه هاي خود به سمت بازار سرمایه که داراي سهام

 
ارزنده با قیمت هاي پایینی است، خواهد کرد به همین دلیل این اتفاق از برخی زوایا باعث رشد بورس خواهد شد. 

وي با بیان اینکه بهتر است سهامداران خرد تا پایان انتخابات آمریکا از تصمیم گیري هاي هیجانی و عجولانه خودداري کنند و تا پایان
سال مالی شرکت ها در بازار حضور داشته بشند تا بتوانند از سود مجامع شرکت ها منتفع شوند، گفت: اگر سهامداران در این موقعیت

سهام خود را بفروشند متضرر خواهند شد، به همین دلیل باید با دید بلندمدت در این بازار سرمایه گذاري کنند.



کشت مروارید در کیش به روایت همایون صنعتی زاده

منبع: ایرناشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/08/05

کیش- ایرنا- همایون صنعتی زاده، در مقطعی از زندگی پرثمر خود، به کشت مروارید در کیش روي می آورد و روایت جالبی
از آن ارائه می دهد.

کیش- ایرنا- همایون صنعتی زاده، در مقطعی از زندگی
پرثمر خود، به کشت مروارید در کیش روي می آورد و

 
روایت جالبی از آن ارائه می دهد.     

همایون صنعتی زاده، نامی پرآوازه در فرهنگ کشورمان
است. او که با راه اندازي انتشارات فرانکلین، طی دو دهه،
تحولی جدي در عرصه نشر ایران فراهم آورد؛ با انتشار
بیش از 1500 عنوان کتاب. راه اندازي چاپخانه افست،
چاپ کتابهاي درسی و مدیریت سازمان کتابهاي جیبی از

 
دیگر کارهاي مهم او در زمینه کتاب و نشر بوده است. 

جز این، صنعتی زاده در تاریخ نوسازي ایران نیز جایگاه
رفیعی دارد. نام او به عنوان موسس در کنار بسیاري از بنگاه هاي تجاري و مراکز صنعتی و کشاورزي معتبر ثبت شده است. شهرك
خزر شهر در مازندران، کاغذ سازي پارس، رطب زهره، گلاب زهرا و تعدادي دیگر که همه به نوعی با فکر و سرمایه صنعتی زاده پایه

 
گذاشته شده اند. 

تنوع و گستره فعالیت هاي وي به اندازه اي است که سیروس علی نژاد به او لقب « اعجوبه» می دهد و می نویسد: « آن قدر زندگی
جالبی دارد که آدم می ماند از کجا شروع کند: از تاسیس انتشارات فرانکلین که معروف ترین کار است؛ از دائره المعارف فارسی که
حاصل ابتکار او بود؛ از چاپ کتاب هاي درسی که به دست او سامان یافت؛ از سازمان کتاب هاي جیبی که انقلابی در تیراژ کتاب بود؛
از مبارزه با بی سوادي که اول بار او شروع کرد؛ از چاپخانه افست که او بنا نهاد؛ از کاغذسازي پارس که او بنیادگذارش بود؛ از کشت
مروارید که در کیش آغاز کرد؛ از کارخانه رطب زهرا که به دست او پا گرفت؛ از پرورشگاه صنعتی که تا پایان عمر زیر نظر او بود؛ از
کارخانه گلاب زهرا که به دست او ساخته شد؛ از کتاب هایی که ترجمه کرد؛ از شعرهایی که سرود؛ یا از مقالاتی که نوشت... واقعا

 
بعضی در نوسازي ایران سهم قابل ملاحظه اي دارند. سهم همایون صنعتی زاده در نوسازي ایران فراموش نشدنی است.» 

 
همان طور که علی نژاد آورده است، در میان همه فعالیت هاي صنعتی زاده، یکی هم مربوط به جزیره کیش است. 

علی نژاد در این خصوص می نویسد: «داستان کشت مروارید در جزیره کیش هم از «فضولی هاي بیش از حد» او ناشی شد. همان که
گفتم ذهنش او را به دنبال خود می کشاند. یک بار عازم بندرعباس بود، طیاره در حوالی بندر لنگه نقص فنی پیدا کرد و در آن شهر
فرود آمد. از بالا بندر لنگه شهري عظیم به نظر می رسید. وقتی وارد شد، شهري دید با باغ هاي بزرگ و خانه هاي قشنگ و خیابان



 
هاي عالی که پرنده در آن پر نمی زند؛ شهر ارواح.» 

صنعتی زاده اما خود این گونه کشت مروارید در کیش را روایت می کند: «اگر بخواهم همه چیز را تعریف کنم این قصه از قصه سندباد
بحري هم مفصل تر می شود. بندر لنگه تا سال 1921 مرکز صنعت مروارید بود. صنعت مروارید خلیج فارس در زمان خود از صنعت
نفت مهم تر بود. 120 هزار نفر در این صنعت کار می کردند. اما این صنعت یک شبه از بین رفت. می دانید چرا؟ ژاپنی ها مروارید
مصنوعی درست کردند. البته نه مصنوعی. اول باید بدانید که مروارید چیست. حیوانی است نرم تن به نام صدف، اگر ریگی وارد بدنش
شود اذیتش می کند. مثل ریگی که به چشم آدم برود. البته براي آن حیوان صد برابر بدتر است. ناچار از خود دفاع می کند. دفاعش
این است که به دور این ریگ غشایی می تند و آن را ایزوله می کند. این می شود مروارید. حیوان را می کشند و مروارید را درمی
آورند. رفتن ریگ در بدن صدف در طبیعت به طور تصادفی رخ می دهد. ژاپنی ها گفتند این چه کاري است که منتظر شویم برحسب
اتفاق رخ دهد. ما می رویم این حیوان را می گیریم و دانه شن را می ریزیم در بدنش. این کار را کردند و مروارید تولیدي آن ها به

 
مروارید مصنوعی مشهور شد» 

چنین شد که همایون صنعتی زاده سر از جزیره کیش درآورد. قسمتی از جزیره را خرید و مشغول کشت مروارید شد اما چندي بعد

 
کیش را براي کارهاي دیگري در نظر گرفتند و کشت مروارید صنعتی متوقف شد. 

صنعتی زاده که در سال 1304 در تهران به دنیا آمده بود، پس از تحمل یک دوره بیماري در شهریور 1388 در کرمان چشم از جهان

 
فروبست. 

البته همان طور که صنعتی زاده اشاره کرده است، صید مروارید در ایران، در دوره اي تنها منبع ثروت و بزرگ ترین زمینه اشتغال
ساحل نشینان جنوبی را فراهم می آورده است. رضا طاهري در کتاب «از مروارید تا نفت» نیز به شرح کارنامه اقتصادي مروارید در
خلیج فارس می پردازد و فروش بالاي مروارید را بیانگر اهمیت مروارید در زندگی ساحل نشینان خلیج فارس می داند و می نویسد:

 
مروارید در گذشته نقش استراتژیکی نفت را در خلیج فارس بر عهده داشته است. 

در حالی که صنعت اصیل ایرانی پرورش و صید مروارید در کشور رو به فراموشی است، ژاپن در حال حاضر، در رده نخست تولید
مروارید در جهان قرار دارد. این کشور در حدود 20 تن مروارید پرورشی در طی 10 سال گذشته تولید کرده که درآمدي در حدود
114 میلیون دلار نصیب این کشور می کند. ژاپنی ها البته قصد دارند تولید مروارید پرورشی را تا سال 2027 به 20 میلیارد ین

 
افزایش دهند. 

 
منابع: 

 
از فرانکلین تا لاله زار؛ زندگی نامه همایون صنعتی زاده، سیروس علی نژاد 

 
از مروارید تا نفت؛ تاریخ خلیج فارس، رضا طاهري 

 
برچسب ها 

 
- کیش 

 
- همایون صنعتی زاده 



 
- ژاپن 

- سازمان منطقه آزاد تجاري صنعتی کیش



299 میلیارد تومان تسهیلات به آسیب دیدگان کرونا در گیلان پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/08/05

رشت- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گبلان گفت: تا پایان مهرماه که زمان اتمام  مهلت ثبت نام بوده با تشکیل
30 هزار و 145 پرونده، 299 میلیارد تومان به آسیب دیدگان کرونا در استان تسهیلات پرداخت شده است.

رشت- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گبلان
گفت: تا پایان مهرماه که زمان اتمام  مهلت ثبت نام بوده با
تشکیل 30 هزار و 145 پرونده، 299 میلیارد تومان به
آسیب دیدگان کرونا در استان تسهیلات پرداخت شده

 
است. 

عباس علیزاده روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: این تعداد پرونده تشکیل شده براي حمایت و

 
حفظ اشتغال 45 هزار و 467 نفر بوده است. 

وي با اشاره به رتبه نخست گیلان در کشور با پرداخت 71
درصد تسهیلات کرونا به آسیب دیدگان ناشی از کرونا خبر داد و گفت: بانک سینا با 765 پرونده و اشتغال 807 نفر و با تحقق 93

 
درصدي در رتبه اول پرداخت تسهیلات کرونا در بین بانک هاي عامل استان قرار دارد. 

وي اضافه کرد: همچنین بانک صادرات با چهار هزار و 119 پرونده و اشتغال 9 هزار و 399 نفر با تحقق 86 درصدي در رتبه دوم ،
بانک سپه با 2 هزار و 709 پرونده و اشتغال چهار هزار و 463 نفر و تحقق 85 درصدي در رتبه سوم از حیث پرداخت تسهیلات کرونا

 
قرار دارند. 

علیزاده تصریح کرد: بانک هاي رفاه کارگران با 318 پرونده و اشتغال 719 نفر و تحقق 43 درصد، بانک کارآفرین با 9 پرونده و
اشتغال 9 نفر و تحقق 42 درصد و بانک شهر با 220 پرونده و اشتغال 371 نفر و تحقق 34 درصد کمترین درصد پرداختی ها را در

 
تسهیلات کرونا در استان دارند. 

وي به رتبه دستگاههاي اجرایی در جذب تسهیلات کرونا نیز اشاره و بیان کرد: دانشگاه علوم پزشکی با 52 پرونده و اشتغال 609 نفر
و با تحقق 94 درصد، آموزش فنی و حرفه اي با 195 پرونده و اشتغال 265 نفر و با تحقق 85 درصد، دفتر فنی و مهندسی
استانداري- تاکسیرانی با10 هزار و 847 پرونده و اشتغال 10 هزار و 898 نفر و با تحقق 82 درصد و راه و شهرسازي حمل و نقل و
پایانه ها با هفت هزار و 667 پرونده و اشتغال هفت هزار و 968 نفر و با تحقق 82 درصد در رتبه هاي اول تا چهارم دستگاه هاي

 
اجرایی استان از حیث جذب تسهیلات کرونا قرار دارند. 

وي اضافه کرد: همچنین اداره کل بهزیستی با 299 پرونده و اشتغال 904 نفر و تحقق 62 درصد، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی با



1246 یک هزار و 264 پرونده و اشتغال یک هزار و 841 نفر و با تحقق 56 درصد و اداره کل ورزش و جوانان با 179پرونده و اشتغال

 
269 نفر و با تحقق 55 درصد، داراي کمترین درصد جذب این تسهیلات هستند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان از مدیران دستگاه هاي اجرایی استان خواست تا هر چه سریع تر پرونده هایی که از طریق

 
بانک برگشت داده شده را بررسی و مجدد براي بانک هاي عامل ارسال نمایند تا در فرصت باقیمانده تعیین تکلیف شوند. 

دولت به ازاي هر کارفرما که به صورت خویش فرماست مبلغ شش میلیون تومان و به ازاي شغل هایی که به صورت غیر رسمی و بیمه

 
اي کار انجام می دهند، هشت میلیون تومان پیش بینی کرده است. 

همچنین در مرحله مشاغل آسیب دیده براي واحدهایی که بر اساس پروتکل هایی که دولت مشخص کرده و موظف به تعطیلی
واحدهاي تولیدي و خدماتی خود شدند براي هر شغل بیمه اي 16 میلیون تومان اما براي شغل هاي متاثر از کرونا که خود

 
واحدهایشان را تعطیل کرده بودند 12 میلیون تومان در نظر گرفته است. 

 
براي مشاغلی همچون رانندگان که به صورت خویش فرما کار می کنند نیز 6 میلیون تومان تسهیلات پیش بینی شده است. 

 
گیلان دومین استان درگیر در جریان شیوع کرونا در کشور بود و همچنان هم وضعیت این استان قرمز است. 

 
برچسب ها 

 
- رشت 

 
- ویروس کرونا 

 
- گیلان 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



توسعه فرایند بومی سازي فرایندهاي تولید در مس

منبع: صداي بورسشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/08/05

مدیر دفتر مدیریت پروژه شرکت مس با بیان این که تهیه گزارش هاي پیشرفت کلیه طرح هاي توسعه در دست اقدام شرکت
مس از مهمترین وظایف دفتر مدیریت پروژه به عنوان زیرمجموعه امور توسعه و اکتشافات است، درباره مهمترین برنامه هاي

این واحد گفت: مهمترین اقدام ما در سال جاري برنامه ریزي و انجام مقدمات لازم براي ...

مدیر دفتر مدیریت پروژه شرکت مس با بیان این که تهیه
گزارش هاي پیشرفت کلیه طرح هاي توسعه در دست
اقدام شرکت مس از مهمترین وظایف دفتر مدیریت پروژه
به عنوان زیرمجموعه امور توسعه و اکتشافات است، درباره
مهمترین برنامه هاي این واحد گفت: مهمترین اقدام ما در
سال جاري برنامه ریزي و انجام مقدمات لازم براي شروع
طرح هاي جدیدیست که از بازده ي بالایی برخوردار

 
هستند. 

به گزارش صداي بورس کورش باقري؛ مدیر دفتر مدیریت
پروژه شرکت مس درباره مبناي تعریف طرح هاي با
بازدهی بالا در صنعت مس گفت: صاحب نظران حوزه تولید
و توسعه صنعت مس اتفاق نظر دارند بیشترین ارزش
افزوده در فرایندهاي زنجیره تولید مس به فعالیت هاي
معدنی و فرآوري که نتیجه آن افزایش تولید کنسانتره مس

 
است، بر می شود. 

باقري تصریح کرد: از این رو و با توجه به پیشرفت هاي خوبی که در عرصه اکتشافات در چند سال اخیر با تلاش قابل تقدیر همکاران
امور اکتشافات انجام شده است و نتیجه آن افزایش قابل ملاحظه ذخایر معدنی قابل استخراج می باشد در حال حاضر شرکت مس
تلاش مستمري در انجام مقدمات لازم براي اجراي طرح هاي توسعه تغلیظ در آذربایجان یعنی فاز 3 تغلیظ مجتمع مس سونگون و

 
فاز 2 تغلیظ میدوك در مجتمع مس شهربابک و فاز 3 تغلیظ سرچشمه را دارد. 

وي با بیان این که این دفتر پشتیبانی فنی و ستادي تعریف طرح هاي جدید توسعه را بر عهده دارد، اظهار داشت: علاوه بر این اقدام،
کار مهم دیگري که دفتر مدیریت پروژه از یکسال پیش به عهده گرفته است ایجاد هماهنگی توسعه فرایند بومی سازي در صنعت

 
مس و بهینه سازي فرایندهاي تولید است. 

باقري با بیان این که این کار با همت همکاران تلاش گر و متعهد در حوزه هاي تولید و توسعه از قریب یکسال پیش آغاز شده و ادامه

 
دارد اضافه کرد: امیدواریم که این امر هرچه بهتر و سریعتر با حمایت کلیه عوامل مرتبط به نتیجه قابل ملاحظه اي بیانجامد. 

وي بیان کرد: در این زمینه بطور مشخص بخشی از تجهیزات که امکان تولید داخل را داشته اند شناسایی شده اند و در طرح معدن و

 
تغلیظ درآلو و دره زار با توان مهندسی و ساخت شرکت هاي توانمند داخل استان کرمان و کشور در حال ساخت و نصب است. 

مدیر دفتر مدیریت پروژه تاکید کرد: شکی نیست که توان و پتانسیل هاي موجود بیش از این چیزیست که به خدمت گرفته شده و
بایستی در شرایط حاضر، تحریم هاي ظالمانه را که تهدیدي براي صنعت کشور محسوب می شوند را به فرصت تبدیل کنیم کما اینکه



 
قدم هاي بزرگ و موثري برداشته شده و بایستی اقدامات بیشتري در این راستا انجام گردد. 

به گفته باقري خوشبختانه علی رغم شرایط گفته شده براي انجام اقدامات حساس تر و جدي تر امکان استفاده از مشاوره متخصصین
معتبر بین المللی نیز براي اطمینان از طراحی تجهیزات کلیدي وجود دارد و در تلاش هستیم که در فرایند طراحی و ساخت این
تجهیزات و همچنین بهینه سازي فرایندها به منظور افزایش ظرفیت تجهیزات موجود و کاهش هزینه هاي تولید از این خدمات نیز

 
بهره لازم را ببریم. 

وي با اشاره به 29 طرح توسعه اي شرکت مس براي تحقق چشم انداز تولید 550هزار تن کاتد، گفت: امیدواریم که با حمایتی که در
خصوص تامین منابع مالی مورد نیاز اجراي این طرح ها با تخصیص منابع مالی از محل افزایش سرمایه در مجمع سهامداران نیز انجام
شد، سایر اقدامات نیز مراحل لازم را طی کند و بزودي شاهد پیشرفت اجراي این طرح ها باشیم که ضمن ایجاد اشتغال پایدار،

افزایش درآمدهاي شرکت و سهامداران را نیز بدنبال داشته باشد.



توسعه سواحل مَکران به کام جامعه محلی

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/08/05

سواحل مَکران که در محدوده آب هاي ساحلی و اقیانوسی دریاي عمان قرار گرفته؛ از حوزه گواتر و پسابندر منطقه چابهار
سیستان وبلوچستان آغاز شده است و تا منطقه جاسک هرمزگان ادامه دارد.

سواحل مَکران که در محدوده آب هاي ساحلی و اقیانوسی
دریاي عمان قرار گرفته؛ از حوزه گواتر و پسابندر منطقه
چابهار سیستان وبلوچستان آغاز شده است و تا منطقه

 
جاسک هرمزگان ادامه دارد. 

سواحل مکران در واقع دروازه طلایی ایران و از ایستگاه
هاي مهم و اصلی در تجارت، اقتصاد و گردشگري کشور
است که توسعه آن در بخش هاي مختلف باتوجه به تاکید

 
رهبرمعظم انقلاب به صورت ویژه در دستور کار دولت تدبیر و امید قرار گرفته و درحال عملیاتی شدن است. 

بیش از50 تا 60 درصد سواحل مکران در حوزه هرمزگان قرار دارد که دولت، وزارت راه وشهرسازي و سایر دستگاه هاي اجرایی
درصدد هستند با رونق اقتصادي ساحلی دراین منطقه، کسب وکار در بین جامعه محلی شرق استان را توسعه دهند تا مردم از این

 
شرایط سخت نداشتن شغل مناسب و محرومیت رهایی پیدا کنند. 

البته یک نگاه حداقلی نیز به توسعه سواحل مکران وجود دارد و آن بدین معناست که با ایجاد و توسعه زیرساخت ها از جمله در حوزه

 
نفت و انرژي، جامعه محلی از محرومیت هاي کنونی در حوزه هاي مختلف خارج شده و از فواید آن برخوردار شوند. 

 
آماده سازي جامعه محلی مورد توجه مسوولان قرار گیرد 

براساس طرح آمایش سرزمینی 26 درصد از مساحت هرمزگان در حوزه عملیاتی و 52 درصد از کل نوار ساحلی استان از نظر

 
دسترسی به خط ساحلی در قلمروي مکران است. 

مجري وپژوهشگر طرح مطالعاتی آمایش سرزمینی در این راستا گفت که باتوجه به این اعداد و ارقام وهمچنین در کنار برخی عوامل

 
محیطی، اجتماعی و اقتصادي؛ توسعه سواحل مکران براي مردم هرمزگان از اهمیت بالایی برخوردار است. 

عباس مرادي در گفت وگو با ایرنا به این نکته هم اشاره کرد: که توسعه جامعه محلی حلقه گمشده در توسعه مکران و پیشبرد طرح
هاي کلان و راهبردي در این منطقه است؛ لذا بایستی میزان آماده سازي ساحل نشینان این منطقه براي همراهی و مشارکت در

 
اجراي طرح هاي کلان و راهبردي به صورت جدي مورد توجه مسوولان کشوري و استانی قرارگیرد. 

وي یادآورشد: مکران از مناطقی است که توسعه آن به عنوان یک موضوع راهبردي در این زمینه از دیرباز مورد توجه بوده و امروز نیز
با استفاده از تکنولوژي می توان بر محدودیت هاي محیطی که از گذشته وجود داشته، غلبه کرد و زمینه توسعه این مناطق را فراهم

 
ساخت. 

این پژوهشگر طرح مطالعاتی آمایش سرزمینی تصریح کرد: با این وجود با داشتن ظرفیت هاي قابل توجه در حوزه مکران و طراحی
طرح هاي کلان، توسعه منطقه آن گونه که انتظار می رود، محقق نشده و در بسیاري از مناطق، شهروندان دسترسی مناسبی به

 
ابتدایی ترین خدمات و امکانات ندارند. 

رییس دانشکده میناب اظهارداشت: بطورکلی فعالیت هاي هدف گذاري شده براي استقرار در سواحل مکران طیف گسترده و متنوعی



را شامل می شود که فعالیت هاي حوزه انرژي از جمله طرح خط لوله انتقال نفت خام از گوره به جاسک و پایانه صادرات نفت مکران

 
یا نیروگاه هزارمگاواتی در کنارك، نیروگاه جاسک و همچنین فعالیت هاي حوزه صنعت ومعدن در این سواحل ایجاد می شود. 

مرادي گفت: این تنها بخشی از فعالیت هاي توسعه اي و راهبردي در سواحل مکران است که مزیت هاي زیادي را به دنبال دارد اما در

 
کنار آن نباید از نقش پیامدهاي محیطی، اجتماعی و فرهنگی نیز غافل بود. 

وي درپایان بسترسازي اجتماعی و فرهنگی را از محورهاي بسیار مهم در طرح توسعه مکران و ایجاد طرح هاي کلان راهبردي در این

 
منطقه عنوان کرد. 

 
رفع محرومیت شرق هرمزگان با اجراي طرح هاي بزرگ 

باتوجه به ظرفیت هاي مناسب سواحل مکران و اهمیت توسعه شرق هرمزگان قراراست اقدام هاي بزرگی در این مناطق صورت گیرد

 
که با سرعت بخشیدن به آن در واقع مناطق ساحلی در این محدوده را متحول کرده و آینده درخشانی درپیش روي خواهد داشت. 

استاندار هرمزگان در این راستا تاکید کرد: پیگیر اجراي طرح هاي بزرگی در راستاي توسعه سواحل مکران در شرق استان از جمله

 
احداث شهر جدید ساحلی در منطقه جاسک هستیم. 

 
فریدون همتی ابرازداشت: شهر جدید مکران به وسعت پنج هزار هکتار در30 کیلومتري غرب جاسک ایجاد می شود. 

وي بیان داشت: راه اندازي پالایشگاه و ایجاد پایانه صادرات نفت کشور در جاسک، احداث نیروگاه یک هزارو 400 مگاواتی
درکوهستک سیریک و آب شیرین کن هاي مختلف در سواحل شرق هرمزگان از دیگر برنامه هاي توسعه اي سواحل مکران است که

 
موجب اشتغال و رفع محرومیت می شود. 

استاندار هرمزگان یادآورشد: از آنجایی که دولت تمرکز ویژه اي براي عمران، آبادانی و توسعه شرق هرمزگان وهمچنین جذب سرمایه

 
گذاران را دارد لذا بزودي سازمان توسعه سواحل مکران در این منطقه تشکیل می شود. 

همتی یادآورشد: براي آموزش وتربیت نیروهاي ماهر در مناطق شرق هرمزگان باید از سوي اداره کل فنی وحرفه اي هرمزگان برنامه

 
ریزي هاي لازم صورت گیرد تا نیروهاي بومی این منطقه درطرح هاي توسعه مکران مشغول به کار شوند. 

 
ایجاد امکانات گردشگري در شهر جدید مکران 

52 درصد از سواحل دریاي عمان درهرمزگان قرار گرفته که ضرورت بهره گیري از این آب هاي اقیانوسی در راستاي توسعه

 
گردشگري دریایی و ساحلی استان وجود دارد. 

بنابر تصمیم گیري اخیر مسوولان استانداري هرمزگان، شهر جدید مکران به وسعت پنج هزار هکتار در30 کیلومتري غرب جاسک
ایجاد می شود که براي اجراي امکانات گردشگري ساحلی و دریایی دراین شهر برنامه ریزي هاي لازم از سوي اداره کل میراث

 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري هرمزگان صورت گرفته است. 

مدیرکل اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري هرمزگان در این باره گفت: درجهت رفاه حال جامعه محلی و جذب گردشگر
در شرق استان، امکانات گردشگري دریایی و ساحلی در شهر جدید مکران ایجاد می شود و براساس تصمیم گرفته شده درافق 1420،

 
اسکان 200 هزار نفر جمعیت در این شهر پیش بینی شده است. 

رضا برومند بیان داشت: برهمین اساس نیز اختصاص 100 هکتار از فضاي ساحلی براي فعالیت هاي مرتبط با گردشگري در ساحل

 
شهر جدید مکران برنامه ریزي شده که در آن انواع امکانات مرتبط با گردشگري ساحلی و دریایی ایجاد خواهدشد. 

وي اظهارداشت: ایجاد امکانات گردشگري در شهر جدید مکران علاوه بر فراهم کردن شرایط جهت افزایش حضور گردشگران به نوار

 
ساحلی مکران، توسعه اشتغالزایی در این منطقه را نیز فراهم خواهدکرد. 

این مسوول گردشگري درهرمزگان اظهارامیدواري کرد: همزمان با توسعه عمران در سواحل مکران، زمینه رونق گردشگري ساحلی و

 
دریایی نیز در این منطقه فراهم شود. 

 
تکمیل پوشش تلفن همراه از ساحل شرق بندرعباس تا جاسک 

یکی از شاخص هاي توسعه سواحل مکران در روستاهاي ساحلی شرق هرمزگان پوشش تلفن همراه در این منطقه بوده که در2 یا سه

 
سال اخیر با پیگیري هاي شخص وزیر ارتباطات وفناوري اطلاعات و استاندار هرمزگان این اقدام به صورت کامل انجام شده است. 

مدیر مخابرات منطقه هرمزگان در این خصوص گفت: در 2 ساله اخیر با همت بلند کارکنان همراه اول در استان، پوشش تلفن همراه



 
در سواحل مکران (از روستاهاي ساحلی شرق بندرعباس تا لیردف جاسک) تکمیل شده است. 

امیر یگانه اظهارکرد: بسیاري از سایت هاي جدید ایجاد شده در سواحل مکران در محدوده هرمزگان از نسل سوم و یا چهارم ارتباطی

 
هستند که امکان بهره مندي مردم استان بویژه روستاییان را در این محدوده از اینترنت پرسرعت فراهم کرده است. 

به گفته وي، درسه ساله اخیر نیز به اندازه کل تاریخ ارتباطات همراه درهرمزگان؛ تکنولوژي جدید در شهرها و روستاهاي استان ایجاد
شده به طوري که مجموع تکنولوژي هاي ارتباطی در استان در سال 97 معادل 950 سایت بود اما اکنون به بیش از 2 هزار و 100

 
سایت رسیده است. 

مدیر مخابرات منطقه هرمزگان خاطرنشان کرد: توسعه خدمات ارتباطی در سواحل مکران یک وظیفه و کاري ویژه از سوي شرکت
مخابرات استان در قبال فرمایش رهبر معظم انقلاب در توسعه این منطقه بوده تا بتوانیم یکی از نیازهاي اصلی مردم شرق استان را

 
تحقق بخشیم. 

 
حمایت سازمان توسعه تجارت از سرمایه گذاري درشرق هرمزگان 

از آنجایی که توسعه سواحل مکران براي جوامع محلی همواره مورد تاکید رهبر معظم انقلاب و دولت تدبیر وامید بوده لذا در
اردیبهشت ماه پارسال مدیرکل دفتر توسعه صادرات محصولات صنعتی ومعدنی سازمان توسعه تجارت ایران در سفر به استان

 
هرمزگان از اسکله بندر کوهستک شهرستان سیریک در محدوده این سواحل بازدیدي داشته است. 

مسعود کمالی اردکانی در این بازدید با اشاره به اهمیت سواحل مکران و تاکید رهبرمعظم انقلاب گفته بود: ایجاد و توسعه زیرساخت

 
ها در شهرستان هاي شرق هرمزگان بویژه سیریک رونق صادرات و واردات را به همراه دارد. 

وي در این خصوص بیان داشته است: سازمان توسعه تجارت ایران از سرمایه گذاري در توسعه زیرساخت هاي شرق هرمزگان حمایت

 
می کند. 

تاکید کمالی اردکانی در واقع بر این بوده که براي توسعه صادرات و اشتغال پایدار در بندرهاي شرق هرمزگان، توسعه زیرساخت هاي

 
بندري و لجستیکی در این بندرها ضرورت دارد. 

این مقام مسوول در سازمان توسعه تجارت ایران، همچنین در این سفر با اشاره به بازدیدهاي صورت گرفته از بندرهاي تجاري تیاب و
کرگان در میناب نیز یادآورشده است: براي رونق اقتصادي منطقه و توسعه هرچه بیشتر این بنادر باید با انجام یک برنامه ریزي

 
مناسب در جهت احیا، تجهیز و توسعه زیرساخت هاي صادراتی این بنادر اقدام شود. 

کمالی اردکانی، توسعه تجارت را یکی از راهبردهاي اساسی براي رونق اقتصادي عنوان کرد و گفت: باید با انجام سرمایه گذاري هاي

 
هرچه بیشتر وضعیت زیرساخت هاي صادراتی در کشور را ارتقاء دهیم. 

 
فقرزدایی در شرق هرمزگان با توسعه سواحل مکران 

از آنجایی که فقر در مناطق شرقی هرمزگان سایه افکنده و براساس آمارهاي موجود این دروازه طلایی اقتصادي ایران را جزو پنج
استان داراي بیشترین آمار فقر مطلق در کشور قرارداده است؛ لذا توسعه سواحل مکران در این مناطق می تواند کمک شایانی در

 
فقرزدایی و توسعه اقتصادي ومعیشتی براي جامعه محلی باشد. 

سواحل مکران همچنین فرصتی ویژه براي جذب سرمایه گذاران و توسعه و عمران شهرستان هاي جاسک، سیریک و میناب در شرق

 
استان هرمزگان به حساب می آید. 

بندرجاسک در شرق هرمزگان بواسطه دسترسی مستقیم به دریاي عمان و آب هاي آزاد داراي اهمیت فراوانی بوده که امروز به کانون

 
توسعه اي مکران تبدیل شده است. 

 
بندر سیریک نیز به عنوان نخستین منطقه گردشگري در کشور می تواند در توسعه سواحل مکران نقش کلیدي را ایفا کند. 

بندر تاریخی تیاب میناب نیز آخرین نقطه از ساحل مکران در بخش غربی درهرمزگان بوده که داراي ظرفیت هاي اقتصادي، کشاورزي

 
و شیلاتی است. 

براساس آخرین سرشماري جمعیتی کشور، 20 درصد از جمعیت استان هرمزگان در سه شهرستان میناب، جاسک و سیریک در حوزه

 
طرح توسعه سواحل مکران قرار دارند. 



شهرستان میناب با 259 هزار نفر جمعیت در90 کیلومتري، سیریک با 45 هزار نفر جمعیت در 175 کیلومتري و جاسک با 58 هزار
نفر جمعیت در 300 کیلومتري شرق بندرعباس مرکز استان هرمزگان قرار دارند./ ایرنا



فاز اول کارخانه داروسازي اردبیل امسال بهره برداري می شود

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/08/05

استاندار اردبیل با بیان اینکه فاز نخست کارخانه داروسازي اردبیل امسال بهره برداري می شود گفت: با بهره برداري از این
پروژه بزرگ در 2 فاز بیش از یک هزار نفر در آن مشغول کار می شوند.

استاندار اردبیل با بیان اینکه فاز نخست کارخانه داروسازي
اردبیل امسال بهره برداري می شود گفت: با بهره برداري از
این پروژه بزرگ در 2 فاز بیش از یک هزار نفر در آن

 
مشغول کار می شوند. 

اکبر بهنامجو روز دوشنبه در جریان بازدید از مجموعه در
حال ساخت داروسازي اردبیل اظهارکرد: سرمایه گذار
شرکت داروسازي امید فارمد پارسیان تا بحال از تسهیلات

بانکی استفاده نکرده است، عملیات فیزیکی سوله هاي اصلی تمام شده و عملیات اجرایی محوطه سازي نیز آغاز شده و پروزه از

 
پیشرفت فیزیکی خوبی برخودار است. 

وي با بیان اینکه پروژه هاي در حال احداث صنعتی و تولیدي با وجود شرایط بحران اقتصادي در استان متوقف نشده و پیشرفت
فیزیکی خوبی دارند، اضافه کرد: تعدادي از واحدهاي صنعتی که سرمایه گذاري کلان انجام می دهند با پشتکار شبانه روزي کار خود

 
را ادامه داده اند و در این راستا وظیفه همه مسوولان است کارهاي اداري آنها را بصورت ویژه پیگیري کنند. 

وي با اشاره به اینکه زیرساخت هاي لازم در شهرك صنعتی از سوي دولت انجام می شود، گفت: در شهرك صنعتی شماره 2 مشکل
خاصی از قبیل آب ، برق و گاز وجود ندارد و در رابطه با بهسازي معابر با تامین اعتبار بالغ بر 60 میلیارد تومان علاوه بر تعمیر و

 
بازسازي معابر توسعه خیابان هاي شهرك صنعتی نیز انجام شده و تا پایان سال همه معابر بهسازي و آسفالت خواهند شد. 

بهنامجو با بیان اینکه در سال جهش تولید و عمل به منویات مقام معظم رهبري باید زیرساخت ها بخوبی دنبال شود، افزود: باید

 
ضمن حفظ منابع موجود در شهرك هاي صنعتی توسعه زیرساخت ها نیز متناسب با وضعیت تداوم داشته باشد. 

استاندار اردبیل گفت: علاوه بر آن مشکل ظرفیت فاضلاب این شهرك تا سال آینده مرتفع می شود و امیدواریم با ایجاد زیرساخت
هاي اساسی رونق تولید و افزایش اشتغال قابل توجه را در سالهاي آتی شاهد باشیم./ ایرنا



عمارت مبارکی بوشهر به بخش خصوصی واگذار شد

منبع: ایرناشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/08/05

بوشهر-ایرنا- مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان بوشهر گفت: عمارت تاریخی مبارکی با هدف ایجاد
بازارچه صنایع دستی به بخش خصوصی واگذار شد.

بوشهر-ایرنا- مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی استان بوشهر گفت: عمارت تاریخی مبارکی با هدف

 
ایجاد بازارچه صنایع دستی به بخش خصوصی واگذار شد. 

محمدحسین ارسطوزاده روز دوشنبه به رسانه ها اعلام کرد:
دلیل انتخاب عمارت مبارکی براي این کاربري، نوع
معماري بنا با فضاي مناسب محیطی، قرار گیري در بافت
تاریخی و همجواري با ساحل، دریا و موزه مردم شناسی
است که همه این قابلیت ها امکان توسعه همزمان صنعت

 
گردشگري و صنایع دستی در کنار یکدیگر را فراهم کرده است. 

وي بیان کرد: واگذاري بناهاي ارزشمند تاریخی با کاربري مشخص و متناسب به بخش خصوصی، در کنار توسعه فرهنگ و هنر، به

 
حفظ و احیاي آن بنا نیز کمک می کند. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان بوشهر یادآورشد: هدف از این اقدام افزایش تولید، کارآفرینی و حمایت از
نوآوري، کمک به اقتصاد محلی مبتنی بر خلاقیت، رشد واحدهاي کوچک صنایع دستی، توسعه محصولات تولیدي کاربردي و قابل

 
عرضه در بازار و ایجاد روحیه مشارکت و تعامل است. 

ارسطوزاده گفت: یکی از مهمترین ویژگی هاي شهر پایدار، نحوه برخورد با بناهاي تاریخی آن است که می تواند به شهر هویت

 
ببخشد. 

عمارت مبارکی یکی از عمارت هاي بافت تاریخی شهر بوشهر است که در محله بهبهانی قرار دارد و در تاریخ 27 دي ماه 1379 به

 
شماره ثبت 2947 به ثبت آثار ملی ایران در آمده است . 

این عمارت جزو نادرترین بناهایی است که اندرونی و بیرونی دارد و از مصالح بوم آور (سنگ هاي مرجانی، ملاط ساروج و رویه گچ

 
استفاده شده است) و داراي حیاطی هیلانی است. 

در این بنا که دو طبقه ساخته شده، در طبقه دوم قسمت رو به دریاي آن ساخت نشده است تا در فصل تابستان پس از آب پاشی
کردن سقف که از کاه گل است براي نشست تابستان نشینشان مورد استفاده قرار گیرد که این خود یک نوع ایده معماري منحصر



 
بفرد است که در بناهاي بافت استفاده می شده. 

این بنا قدمت قاجاریه که حدوداً 150 تا 200 سال دارد که مالک فعلی آن اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان

 
بوشهر است. 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- گردشگري 

 
- مدیرکل دفتر حفظ و احیاي بناها و بافت هاي تاریخی 

- وزارت میراث فرهنگی گردشگري و صنایع دستی



فضاهاي آموزشی کهریزك به عنوان پایلوت در ایجاد کارآفرینی انتخاب شد

منبع: ایرناشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/08/05

شهرري - ایرنا - رییس آموزش و پرورش بخش کهریزك از توابع شهرستان ري گفت: فضاهاي آموزشی این بخش به عنوان
پایلوت در زمینه ایجاد کارآفرینی و تجاري سازي از سوي وزارت آموزش و پرورش انتخاب شده است.

شهرري - ایرنا - رییس آموزش و پرورش بخش کهریزك از
توابع شهرستان ري گفت: فضاهاي آموزشی این بخش به
عنوان پایلوت در زمینه ایجاد کارآفرینی و تجاري سازي از

 
سوي وزارت آموزش و پرورش انتخاب شده است. 

محمدرضا افضلی نیا روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا اظهار داشت: وزارت آموزش و پرورش از بین 756
منطقه در کل کشور، کهریزك را به عنوان پایلوت در
اجراي طرح مورد توجه و تاکید قرار داده و تعیین کرده

 
است. 

وي افزود: استقلال مالی، کارآفرینی، سرمایه گذاري و تجاري سازي از مهمترین اهداف اجراي طرح توسعه کارآفرینی در کهریزك به

 
شمار می رود. 

رییس آموزش و پرورش بخش کهریزك از توابع شهرستان ري خاطرنشان کرد: کارآفرینی از موضوعات و نکات مورد اهمیت براي

 
دانش آموزان به شمار می رود چرا که آنها در آینده از کسب و کار و درآمد برخوردار خواهند شد. 

 
این مسئول اضافه کرد: براي شروع کار در راستاي اجراي طرح به تخصیص مبلغ 15 میلیارد تومان نیاز است. 

افضلی نیا با بیان اینکه طرح کار آفرینی و تجاري سازي واستفاده از فضاهاي مازاد برنیاز آموزشی اجرایی می شود، اذعان داشت: این
طرح هنوز آغاز نشده ودر حال نقشه کشی و برآورد قیمت ومکاتبه با شهرداري کهریزك جهت هموار کردن سیر اداري هستیم و 15

 
میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز نیز از اعتبارت وزارتخونه تامین می شود. 

به گفته افضلی نیا در سال 93 شمار دانش آموزان کهریزك 23 هزار و 500 نفر بوده که در حال حاضر این تعداد دانش آموز به 32

 
هزار نفر در 124 مدرسه رسیده است. 

بخش کهریزك با جمعیتی در حدود 163 هزار نفر ایرانی و اتباع از توابع شهرستان ري، از شمال به بهشت زهرا (س)، از غرب به
اتوبان تهران قم، از شرق به باقر شهر و از جنوب به شهر حسن آباد فشافویه محصور و در فاصله 13 کیلومتري شهرستان ري واقع

 
شده است. 



 
برچسب ها 

 
- سازمان نوسازي توسعه و تجهیز مدارس کشور 

 
- کهریزك 

- اداره کل آموزش و پرورش تهران شهرستان ها



وجود شرایط مثبت و منطقی در بورس براي سرمایه گذاري

منبع: صداي بورسشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/08/05

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام اکنون داراي شرایط بسیار خوبی براي سرمایه گذاري است البته اصل مهم
سرمایه گذاري در بازار اعتماد است، بنابراین سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا به سمت سرمایه گذاري در

بازاري پیش روند که ریسک چندانی آنها را تهدید نمی کند.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام اکنون داراي شرایط بسیار
خوبی براي سرمایه گذاري است البته اصل مهم سرمایه گذاري در بازار
اعتماد است، بنابراین سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا
به سمت سرمایه گذاري در بازاري پیش روند که ریسک چندانی آنها را

 
تهدید نمی کند. 

به گزارش صداي بورس، مهدي آزادواري دبه ریسک تهدید کننده
معاملات بورس اشاره کرد و افزود: اگر بخواهیم ریسک هاي بازار را مورد بررسی قرار دهیم در ابتدا باید آن را به ریسک هاي

 
سیستماتیک و غیرسیستماتیک تقسیم کرد. 

وي به افزایش ریسک هاي سیستماتیک بازار که خارج از حیطه بورس و اختیارات فعالان بازار است تاکید کرد و گفت: بحث قیمت
دلار که وابسته به انتخابات آمریکا و روند معاملات بورس است در انتظار فرد انتخاب شونده به عنوان رییس جمهوري است، این مساله
باعث شده تا همه فعالان بازار حالتی از انتظار را به خود بگیرند تا بعد از مشخص شدن نتیجه انتخابات اقدام به سرمایه گذاري و ورود

 
یا خروج سرمایه هاي خود در بورس کنند. 

این کارشناس بازار سرمایه گفت: اخیرا خروج نقدینگی و اصلاح قیمت سهام در بازار توسط افراد غیرحرفه اي بازار اتفاق افتاده است،

 
به همین دلیل اکنون بسیاري از سهم هاي حاضر در بازار از نظر قیمتی در شرایط بسیار خوبی قرار دارند. 

وي با بیان اینکه اکنون از بازار با چنین قیمت هایی استقبال نمی شود، خاطرنشان کرد: این موضوع در کنار وضعیت مبهم روند
اقتصادي کشور، ناشی از بی اعتمادي سهامداران براي سرمایه گذاري در بازار سهام است که به دلیل اصلاح اخیر شاخص بورس ایجاد

 
شده است. 

آزادواري خاطرنشان کرد: تا کنون اعتماد افراد براي سرمایه گذاري در بورس جلب نشده است تا دوباره سرمایه هاي خود را وارد
بورس کنند به همین دلیل سرمایه گذاران درگیر بازارهاي موازي هستند که این بازارها هم به دلیل برخی از تغییرات ایجاد شده هنوز

 
سرمایه چندانی را به سمت خود جلب نکردند و شاهد خروج نقدینگی از آن بازارها هم هستیم. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه روند نزولی شاخص بورس تا کجا ادامه دار است؟ گفت: بازار تا زمان انتخابات آمریکا، نوسان هاي
به نسبت شدیدي را تجربه می کند و ممکن است روزهاي مثبتی را هم تجربه کند اما به تناسب آن شاهد روزهاي منفی خواهیم بود

که البته این موضوع جزو ذات بازار است. 



آزادواري با اشاره به اینکه ثبات در معاملات بورس به بعد از انتخابات ریاست جمهوري آمریکا برمی گردد، افزود: نوسان هاي شدید در

 
معاملات بورس نشان دهنده عدم قدرت تصمیم گیري میان سهامداران براي سرمایه گذاري در بورس است. 

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: اگر سهامداران خرد به صورت ثابت به دنبال ورود سرمایه هاي خود در بورس هستند بهتر
است از طریق صندوق هاي سرمایه گذاري اقدام به سرمایه گذاري در بورس کنند و همچنین افرادي که از اطلاعات خوبی براي
سرمایه گذاري در بورس برخوردارند بهتر است به سمت سهام شرکت هاي بنیادي که تحلیل هاي مثبت و منطقی از این شرکت ها

 
در کدال منتشر می شوند پیش روند. 

وي با بیان اینکه نوسان هاي شدید در بازار باید از طریق نهادهاي حقوقی مورد کنترل قرار گیرند تا سهامدار خرد ضرر و زیان زیادي
را متحمل نشود، ادامه داد: اکنون باید سکان بازار بیشتر به دست مدیران حرفه اي بازار باشد، نهاد متولی می تواند اطلاع رسانی
بیشتري را براي نحوه ورود سرمایه گذارانی که مطلع از سرمایه گذاري در بازار نیستند داشته باشد، زیرا بازار سرمایه با بازار چند سال
گذشته بسیار فرق کرده و با گستردگی زیادي همراه شده است به همین دلیل باید به صورت روزانه اطلاع رسانی هاي درستی از این

 
بازار انجام شود. 

آزادواري اظهار کرد: توسعه بازار سرمایه، توسعه اقتصاد کشور است که در نهایت منجر به اشتغال و کارآفرینی خواهد شد و با توجه به

 
وضعیت بحرانی اقتصادي کشور، بازار سرمایه می تواند تاثیر مثبتی را در کشور داشته باشد. 

این کارشناس بازار سرمایه به تاثیر کاهش قیمت دلار بر معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در صورت کاهش قیمت دلار، افرادي که
سرمایه هاي خود را وارد بازار دلار کرده بودند اقدام به فروش دلار و ورود سرمایه هاي خود به سمت بازار سرمایه که داراي سهام

 
ارزنده با قیمت هاي پایینی است، خواهد کرد به همین دلیل این اتفاق از برخی زوایا باعث رشد بورس خواهد شد. 

وي با بیان اینکه بهتر است سهامداران خرد تا پایان انتخابات آمریکا از تصمیم گیري هاي هیجانی و عجولانه خودداري کنند و تا پایان
سال مالی شرکت ها در بازار حضور داشته بشند تا بتوانند از سود مجامع شرکت ها منتفع شوند، گفت: اگر سهامداران در این موقعیت

 
سهام خود را بفروشند متضرر خواهند شد، به همین دلیل باید با دید بلندمدت در این بازار سرمایه گذاري کنند. 

منبع:ایرنا



افزایش 30 درصدي پهلوگیري کشتی ها در بندر آستارا با وجود تحریم ها

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/08/05

افزایش 30 درصدي پهلوگیري کشتی هاي باري بزرگ و کوچک و تخلیه و بارگیري 117 هزار تن کالا در بندر آستارا روند رو
به رشد تجارت و حمل و نقل برون مرزي از این مسیر آبی را نشان می دهد.

افزایش 30 درصدي پهلوگیري کشتی هاي باري بزرگ و
کوچک و تخلیه و بارگیري 117 هزار تن کالا در بندر
آستارا روند رو به رشد تجارت و حمل و نقل برون مرزي از

 
این مسیر آبی را نشان می دهد. 

این شرایط گویاي این واقعیت است که امواج تحریم هاي
ظالمانه دشمن، تسلیم موج شکن ها شده و هرگز به ساحل
امن اقتصاد این مرز و بوم نرسیده اند و اگر رسیده اند

 
نتوانسته ضربه کاري بر این اقتصاد وارد کنند. 

امروزه به موازات رونق تجارت از مسیرهاي زمینی، هوایی و
ریلی به تناسب اقتضائات جغرافیایی راه هاي آبی نیز اهمیت خود را دارند و در پهناي دریاي خزر، بستر امن و مقرون به صرفه اي را

 
براي تبادل کالا در میان کشورهاي حاشیه این دریا و ممالک همجوار فراهم کرده است. 

بندر مرزي آستارا در منتهی الیه غرب استان گیلان و حاشیه دریاي خزر با جمهوري آذربایجان 15 کیلومتر مرز آبی دارد و با 60
هکتار وسعت به عنوان نخستین بندر بخش خصوصی کشور براي تخلیه و بارگیري کشتی هاي 2 هزار و 500 تنی طراحی شده است
و نزدیک ترین و مقرون به صرفه ترین مسیر تجارت و حمل و نقل کالا بین آسیا، آفریقا و اروپا به شمار می رود و تردد نخستین

 
کشتی در آن بندر به فروردین سال 92 باز می گردد. 

 
افزایش تخلیه و بارگیري کالا 

رئیس اداره بندر و دریانوردي شهرستان مرزي آستارا در این رابطه گفت : امسال حدود 117 هزار تن کالا در این بندرگاه تخلیه و

 
بارگیري شده که این رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته 27 درصد افزایش داشته است. 

کیانوش امیري افزود: در نیمه نخست امسال به وسیله 62 فروند کشتی در بندر آستارا 65 هزار و 163 تن کالا صادر و 33 هزار و

 
439 تن کالا وارد شده و تعداد کشتی هاي پهلو گرفته نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود 30 درصد رشد داشته است. 

وي ادامه داد:همچنین یک اسکله 75 متري در دست احداث است و پس از بهره برداري آن و پایان یافتن لایروبی دهانه بندر، تعداد

 
کشتی هاي تردد کننده بیشتر خواهد شد و ظرفیت تخلیه و بارگیري کالا از 700 هزار تن به یک میلیون تن افزایش خواهد یافت. 



رئیس اداره بندر و دریانوردي شهرستان مرزي آستارا : امسال حدود 117 هزار تن کالا در این بندرگاه تخلیه و بارگیري شده و این

 
رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 27 درصد افزایش داشته است. 

رئیس اداره بندر و دریانوردي آستارا انواع چوب، تخته ام دي اف، کربنات کلسیم، سیمان، کاشی و سرامیک، گچ ساختمانی، رول و

 
شمش آهن، پلی اتیلن و سنگ گرانیت را از مهمترین کالاهاي جابجا شده در این بندر اعلام کرد. 

وي نزدیکی بندر آستارا به کشورهاي آسیاي میانه را از مزایاي این بندرگاه دانست و گفت: ایجاد منطقه آزاد تجاري مشترك ایران و
جمهوري آذربایجان با سرمایه گذاري بخش خصوصی در این منطقه ضرورت دارد و در صورت تحقق آن تحول بزرگی در توسعه

 
اقتصادي دو کشور روي خواهد داد. 

 
الحاق بندر آستارا به شبکه حمل و نقل کانتینري دریاي خزر 

بندر آستارا در هفته جاري به شبکه حمل و نقل کانتینري دریاي خزر پیوست و این رویداد مهم نیز نه تنها قابلیت هاي اقتصاد و
تجارت برون مرزي این بندرگاه را آشکارتر ساخت، بلکه توجه فعالان و بازرگانان به استفاده بیشتر از این مسیر آبی را براي ارزآوري

 
بیشتر و تجارت فرامرزي جلب کرد. 

به گفته مدیرعامل شرکت کشتیرانی دریاي خزر با آغاز صادرات محصولات کشاورزي به وسیله کانتینرهاي یخچالی از بندر آستارا در
روزهاي گذشته این بندرگاه به شبکه حمل و نقل کانتینري دریاي خزر پیوست و این اتفاق مهم سبب توسعه فعالیت هاي اقتصادي

 
آن خواهد شد. 

داوود تفتی در بندر آستارا در بازدید از بارگیري محصولات کشاورزي به کانتینرها براي صادرات اظهار کرد: براي حمل محصولات
کانتینري یخچالی یک خط دریایی به مقصد آکتائوي قزاقستان ایجاد شده و هر دو هفته یک بار از این مسیر حمل و نقل صورت می

 
گیرد. 

مدیرعامل شرکت کشتیرانی دریاي خزر: استان هاي اردبیل، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی و گیلان می توانند محصولات

 
کشاورزي و گلخانه اي خود را از طریق شبکه حمل و نقل کانتینري بندر آستارا صادر کنند. 

وي بیان کرد: محصولاتی نظیر میوه، گل و گیاه مورد نیاز کشورهاي سی آي اس (کشورهاي همسود مستقل) نظیر روسیه و قزاقستان

 
با این کانتینرهاي یخچالی حمل می شود و روز به روز بر حجم آنها افزوده خواهد شد. 

وي ادامه داد: فعالیت شبکه حمل و نقل کانتینري در بندر آستارا زمینه اشتغالزایی مستقیم براي 75 نفر را فراهم می کند و استان
هاي اردبیل، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی و گیلان نیز می توانند محصولات کشاورزي و گلخانه اي خود را از طریق این شبکه به

 
خارج از کشور صادر کنند. 

عباس صابر فرماندار آستارا اقدام سازمان بنادر و دریانوردي و شرکت سرمایه گذاري کاوه در راه اندازي شبکه حمل و نقل کانتینري را
گامی بلند در رونق اقتصادي و ارزآوري دانست و از صادرکنندگان تره بار و کیوي خواست که محصولات خود را با برنامه ریزي و زمان

 
بندي منظم از طریق شبکه حمل و نقل کانتینري بندر آستارا صادر کنند. 



 
ضرورت راه اندازي پایانه محصولات کشاورزي 

بازار تقاضاي همسایگان شمالی ایران بخصوص در حوزه قفقاز و اوراسیا روز به روز امکان استفاده تجاري و حمل و نقل کالاهاي
مصرفی از بندر آستارا را نمایان ساخته و با توجه به سابقه صادرات محصولات کشاورزي از این بندرگاه به تازگی موضوع راه اندازي

 
پایانه صادرات تولیدات کشاورزي در آستارا از سوي مقامات استانی و محلی مطرح شده است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان گیلان هم در این خصوص گفت: براي ایجاد و راه اندازي پایانه صادرات محصولات کشاورزي در
شهرستان مرزي بندر آستارا با سرمایه گذاري بخش خصوصی تلاش می کنیم و با توجه به تامین شدن زمین لازم به این منظور این

 
امر به زودي عملیاتی خواهد شد. 

مسعود الماسی اظهار کرد: هر سال 40 نوع محصول کشاورزي از مرز آستارا صادر می شود و با راه اندازي پایانه محصولات در این

 
شهرستان می توان صادرات محصولات کشاورزي و نیز اشتغالزایی آن را توسعه داد. 

سازمان جهاد کشاورزي گیلان: هر سال 40 نوع محصول کشاورزي از مرز آستارا صادر می شود و با راه اندازي پایانه محصولات در این

 
شهرستان، می توان صادرات محصولات کشاورزي و اشتغالزایی از آن را توسعه داد. 

وي ادامه داد: امسال تا پایان شهریورماه 247 هزار تن محصول کشاورزي به ارزش 25 میلیون و 339 هزار و 397 دلار از آستارا به
کشورهاي جمهوري آذربایجان و روسیه صادر و 29 هزار و 404 تن محصول وارد شده است و این حجم از اقتصاد، تبادل کالا و

 
ارزآوري نشانگر زمینه مهم تجارت خارجی در آستاراست. 

فرماندار آستارا نیز با اعلام آغاز صادرات کیوي از 16 مهرماه از مرز این شهرستان، گمرك آستارا را حتی در دوره اوج شیوع کرونا از
مهمترین و فعال ترین گمرکات ایران دانست و بر توجه بیشتر بازرگانان و فعالان بخش خصوصی براي بهره برداري و ارزآوري از راه

 
هاي مرزي آستارا توصیه کرد. 

 
سرمایه گذاران براي فعالیت در منطقه ویژه اقتصادي بندر آستارا بشتابند 

هیأت وزیران در اسفندماه 1393 به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي و اداره مناطق ویژه
اقتصادي جمهوري اسلامی ایران، ایجاد منطقه ویژه اقتصادي آستارا در استان گیلان را با حوزه فعالیت هاي دریایی، بندري، صنایع و
خدمات وابسته و لجستیکی و ایجاد ارزش افزوده تصویب و ابلاغ کرده بود و به وسعت 61 هکتار در محدوده بندر چند منظوره آستارا

 
در خشکی و شاخه هاي موج شکن دریایی ایجاد و کد گمرکی آن نیز به شماره 20202 در بهمن ماه سال 97 اخذ شده است. 

رئیس اداره بندر و دریانوردي آستارا در خصوص نقش بخش خصوصی در توسعه این بندر گفت: بخش خصوصی از سال گذشته
تاکنون بیش از 500 میلیارد ریال براي ساخت و توسعه بخش هاي مختلف سازمانی و خصوصی، انبارها، تجهیزات رادیویی، اسکله و
محوطه بندر سرمایه گذاري کرده است و همچنان از سرمایه گذاري فعالان و کارآفرینان براي رونق تجارت و ایجاد گردشگري دریایی

 
استقبال و حمایت می کنیم. 

کیانوش امیري افزود: از سال گذشته با 75 میلیارد ریال سرمایه گذاري بخش خصوصی توان برق بندر از 300 به هزار و 300 وات
افزایش یافته و در حوزه تامین و تجهیز امکانات رادیویی و کنترل ترافیک دریایی نیز هفت میلیارد و 200 میلیون ریال و براي احداث



 
سیلوي 16 هزار تنی غلات 200 میلیارد ریال سرمایه گذاري شده است. 

طبق اعلام اداره بندر و دریانوردي آستارا و با توجه به قوانین مناطق ویژه اقتصادي بندرها، بخش خصوصی زمانی می تواند در این

 
مناطق سرمایه گذاري کند که کالاي مورد نیاز خود را از طریق دریا وارد یا در آن مناطق تولید کند. 

بر این اساس ورود و خروج کالا بدون پرداخت حقوق ورودي، معافیت پرداخت عوارض معمول در کشور، واگذاري زمین و انبار با

 
قیمت هاي رقابتی و به شیوه استیجاري از مزایا و تسهیلات قانونی مناطق ویژه اقتصادي است. 

طبق قوانین مناطق ویژه اقتصادي بندرها؛ ورود و خروج کالا بدون پرداخت حقوق ورودي، معافیت پرداخت عوارض معمول در کشور،
واگذاري زمین و انبار با قیمت هاي رقابتی و به شیوه استیجاري از مزایا و تسهیلات قانونی مناطق ویژه اقتصادي براي سرمایه گذاران

 
است. 

نماینده مردم آستارا در مجلس شوراي اسلامی سرمایه گذاران بخش خصوصی را به ایجاد کارگاه هاي تولیدي در منطقه ویژه
اقتصادي بندر مرزي آستارا فراخواند و گفت: از 60 هکتار محدوده و محوطه منطقه ویژه اقتصادي بندر براي تولید ثروت و رفع بیکاري

 
به درستی استفاده نشده است و از سرمایه گذاران براي کارآفرینی و ارزآوري در آن دعوت می کنیم. 

غلامرضا مرحبا بیان کرد: آستارا به دلیل برخورداري از سه مرز فعال و نزدیکی با کشورهاي آسیاي میانه از موقعیتی بسیار مناسب

 
براي ایجاد منطقه آزاد برخوردار است و این موضوع در فراکسیون مناطق آزاد مجلس پیگیري می شود. 

وي ادامه داد: اگر رویکرد مسئولان و نمایندگان در مورد شکل گیري منطقه آزاد در آستارا رویکردي ملی باشد، این شهرستان با

 
تبدیل شدن به منطقه آزاد به عنوان یکی از محورها و پایگاه هاي مهم صادرات کشور فعالیت خواهد کرد. 

شهرستان مرزي بندر آستارا با 91 هزار نفر جمعیت در منتهی الیه غرب استان گیلان، حاشیه دریاي خزر و همسایگی جمهوري
آذربایجان واقع شده و از مبادي مهم صادرات و واردات در کشور است./ ایرنا



روستاها، مقصد گردشگري آینده هستند
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به گزارش خبرگزاري فارس از اراك، سید حسن حسینی
صبح امروز در مجموعه بازدیدهاي آموزشی اراك شناسی
اظهار کرد: این بازدید آموزشی با هدف معرفی هنرمندان و
کارگاه هاي صنایع دستی روستایی و همینطور معرفی
جاذبه هاي تاریخی و فرهنگی و در راستاي اشتغال و

 
توسعه گردشگري روستایی استان  برگزار  می شود. 

وي افزود: استان مرکزي روستاهایی را در دل خود دارد که
این روستاها به اندازه قدمت تمدن در ایران قدمت دارند و به همین سبب گنجینه اي از تاریخ، فرهنگ، آداب و رسوم هستند که این

 
گنجینه ها هنوز هم بر در و دیوار این روستاهاي تاریخی رخ می نمایاند. 

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان مرکزي ادامه داد: از روستاي «هزاوه» در اراك که دوران
کودکی میرزا تقی خان امیرکبیر را بر دیوار کوچه باغ هاي قدیمی خود حک کرده تا روستاي گرکان که دکتر قریب، پدر طب کودکان
را به جامعه پزشکی تقدیم کرد، گذشته از جاذبه هاي این چنینی، طبیعت بکر و زیباي برخی روستاهاي استان مرکزي همراه با آداب

 
و رسوم و سوغات خاص این روستاها نیز از دیگر ظرفیت هاي گردشگري روستایی در استان مرکزي است. 

وي  تاکید کرد: صنایع دستی و هنرهاي خاص هر روستا باید احیاء شود در راستاي رونق گردشگري روستایی باید صنایع دستی و
هنرهاي هر منطقه احیا شود و تولید سوغات مورد توجه قرار گیرد؛ این مساله به رونق گردشگري در روستاها کمک کرده و جذابیت

 
هاي روستا براي حضور گردشگران را افزایش می دهد. 

معاون گردشگري استان مرکزي گفت:  مجموعه بازدیدهاي  آموزشی اراك شناسی هر هفته با همکاري موسسه گردشگري  و حمایت

 
این اداره کل براي راهنمایان گردشگري وعلاقمندان با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی برگزار می شود. 

وي  افزود: روستاي اسفنجه کارگاه صنایع دستی افق خاتم، روستاي سرکوبه سنگ نگاره و گوردخمه، روستاي لیلیان قبرستان ارامنه،
روستاي لکان حمام تاریخی لکان، روستاي تهیق شهر زیر زمینی تهیق، روستاي میشیجان ارگ تاریخی میشیجان و بازدید از گالري

 
هنري و خطاطی استاد مختاري از مکانهاي مورد بازدید این تور آموزشی بودند. 

انتهاي پیام /



تفاهم نامه حمایتی سپاه قدس گیلان با کمیته امداد امام خمینی (ره)
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 به گزارش خبرگزاري فارس از رشت، تفاهم نامه همکاري
مابین سپاه قدس گیلان و کمیته امداد امام خمینی (ره) در قالب 10 مورد طرح اشتغال زایی، کارآفرینی و حمایتی به ارزش ریالی

 
501 میلیارد و 840 میلیون ریال به امضا رسید. 

 
 

 
  

این تفاهم نامه با حضور سردار سرتیپ دوم پاسدار محمد زهرایی مسؤول سازمان بسیج سازندگی کشور، حجت االله عبدالملکی معاون
اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی (ره)، سرتیپ دوم پاسدار محمد عبداالله پور فرمانده سپاه قدس گیلان، عباس اهرابی
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان گیلان و سرهنگ پاسدار احمد ابراهیمی مسؤول سازمان بسیج سازندگی استان گیلان

 
به امضا رسید. 

ازجمله مفاد این تفاهم نامه می توان به ایجاد و راه اندازي طرح هاي اشتغال زایی براي یک هزار و 400 نفر با اعتبار 490 میلیارد
ریال، آموزش هاي حوزه کسب وکار براي 600 نفر به ارزش ریالی 900 میلیون ریال، حمایت از اجراي طرح هاي نوآورانه و دانش
بنیان براي 10 طرح باارزش ریالی 7 میلیارد و 500 میلیون ریال، بازاریابی و فروش محصولات تولیدي در قالب بیش از 40 غرفه به

ارزش ریالی 440 میلیون ریال و تعمیر و بهسازي فضاي کسب وکار به ارزش سه میلیارد ریال اشاره کرد. 



همچنین طرح هاي حمایتی براي کاریابی بیش از 150 مددجوي مستعد، تشکیل و راه اندازي کانون خیرین استان، تشکیل و راه
اندازي بیش از 20  مراکز نیکوکاري کارآفرینی، شناسایی هدایت نظارت و ارزیابی طرح هاي راهبري شغلی براي 50 نفر و توسعه

 
همکاري با بیش از 100 جهادگر کارآفرین نیز در این تفاهم نامه به امضا رسید. 

انتهاي پیام/3389



بانوان سنگري سنگرسازان اقتصاد کشور

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/08/05

 به گزارش خبرگزاري فارس از رشت، سال هاست که ایران
اسلامی با توطئه هاي دشمنان خارجی و البته داخلی با مشکل اشتغال و رونق اقتصادي دست وپنجه نرم می کند و بارها و بارها رهبر

 
معظم انقلاب، راهکار آن را توجه به توان داخلی و ناامیدي از کمک خارج نشینان به ایران دانستند و بر این امر تأکید کردند. 

اما متأسفانه هنوز کشور ما با مشکلات معیشتی و اقتصادي فراوانی دست وپنجه نرم می کند که باعث شده سفره هاي مردم تنگ تر

 
شود و پدران زیادي شرمنده خانواده و فرزندان خود شوند. 

از تعطیلی کارخانه ها به دلیل بی کفایتی و ضعف در واگذاري به بخش خصوصی گرفته تا بیکاري کارگرانی که به دلایل مختلف

 
ازجمله بی کفایتی مدیران و یا عدم اعتماد ما به تولید داخل، چرخ اقتصادمان را کند کرده است. 



 
 

 
  

هرسال که رهبر معظم انقلاب با نام گذاري سال به تولید و توان داخل تأکید می کنند، عده اي تنها در حد کلام رهبر می شنوند و اما
عده اي گوش به فرمان، وارد میدان می شده و می گویند، فرمانده دستور داده تا آستین هاي همتِ مضاعف را بالا زده و رونق تولید را

 
هدف قرار دهیم تا همگان متحیر به ما بنگرند که چگونه هر تهدید را به فرصت تبدیل می کنیم. 

پس از فرمان رهبر معظم انقلاب مبنی بر توجه بیشتر به رونق تولید و تولید داخلی توسط جوانان عده اي از بانوان بسیجی سنگري

 
دست به زانو گذاشته و یاعلی گفتند و با کمترین امکانات شروع به تولید کردند. 

به سنگر رفتم و سري به پرورش قارچ کشاورزي در روستاي خوش آب و هوایی زدم که بانوان کارآفرین باهمتی بالا در تولید قارچ

 
چنان موفق شدند که دست دیگران را نیز گرفتند. 



 
 

 
  

بگذارید برایتان از کارآفرینی بانوان بسیجی در سراوان با پرورش  باقالاي کشاورزي مصداق بیاورم و یا پرورش زعفران پایگاه امام زاده
هاشم حوزه اسلام آباد سخن بگویم، کافی است در این حوالی که زندگی در جریان است قدم بزنید و معناي زندگی معناي حقیقتا
درك کنید، اینجا گیلان است دیار مردمان گیل و دیلم که سخت کوشی شان در کشتِ پررنجِ برنج، زبانزد است و الگویشان مرد
سخت کوشی چون سید یونس، میرزاي جنگلی، این رسم بانوان گیلانی است که همچون کوه دماوند استوار باشند و همچون دریاي

 
خزر مواج و همچون جنگل هاي زیباي هیرکانی پرنشاط. 



 
 

 
  

 
زنان در سنگر اقتصاد خوش درخشیدند 

رئیس بسیج جامعه زنان سپاه ناحیه سلمان در گفت وگو با خبرنگار فارس می گوید: «عزم این بانوان مثال زدنی است چراکه با
کمترین امکانات بهترین نتیجه را می بینند و با اراده اي پولادین با سختی هاي فراوان در سنگر اقتصاد خوش می درخشند، بانوانی

 
که تنها با گرفتن وام اشتغال زایی از بسیج شروع به کار تولید کرده و امروز نام و آوازه اي براي خود به ارمغان آورده اند». 

زهرا کریمی از عزت نفس بانوان بسیجی سپاه ناحیه سلمان براي ما می گوید، او معتقد است، زنان در هر میدانی که قدم گذاشته اند
به بهترین نحو عمل کرده و بامهارت تمام عمل راسخ خود را به سرانجام می رسانند، کم نیستند بانوانی که کمر همت می بندند و با

 
دست خالی کارهاي بزرگ در پیش می گیرند. 

 
  



 
 

 
  

با دیدن مناظر حیرت آمیز اراده و عمل، بی درنگ یاد سخن پربار شهید والامقام حسن طهرانی مقدم می افتیم که فرمودند «انسان
هاي ضعیف تنها به اندازه امکانات خود، کار می کنند» اینجا زنان نشان دادند که چگونه با کمترین امکانات بزرگ ترین کارها را در

 
پیش می گیرند و موشک هاي اقتصادي را با تکیه بر توان داخلی بر سرزمین دشمن پرتاب می کنند. 

انتهاي پیام/84007
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445 سرباز وظیفه در مرحله دوم طرح سرباز ماهر آموزش خواهند دید

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/08/05

 
 

 
سجاد انوشیروانی مدیر کل ورزش و جوانان استان اردبیل از آموزش 445 سرباز وظیفه در طرح سرباز ماهر خبر داد. 

به گزارش پایگاه خبري وزارت ورزش و جوانان و به نقل از روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل، هوشیاري فرمانده
پادگان شهید بیگلري مشکین شهر با سجاد انوشیروانی مدیر کل ورزش و جوانان استان اردبیل به مناسبت هفته تربیت بدنی و ورزش

 
دیدار و گفتگو کرد. 

سجاد انوشیروانی مدیر کل ورزش وجوانان استان اردبیل در این دیدار ضمن قدردانی از فرماندهی این پادگان در امر آموزش سرباز
ماهر گفت: اداره کل ورزش وجوانان استان اردبیل در حوزه آموزش مهارت هاي زندگی و کسب و کار را با کمک جهاد دانشگاهی در

 
این پادگان براي سربازان وظیفه برگزار کرد. 

انوشیروانی افزود: انوشیروانی افزود: با هماهنگی هاي بعمل آمده در مرحله اول 23 سرباز از آجا، 770 سرباز از ناجا و 180 سرباز از

 
سپاه پاسداران در این طرح آموزش مهارت هاي زندگی و کار آفرینی را پشت سر گذاشته اند. 

مدیر کل ورزش وجوانان استان اردبیل اضافه کرد: مرحله دوم این طرح هم در حال برگزاري می باشد که از سپاه پاسداران 55 سرباز،

 
از ناجا 190 و از آجا 200 سرباز در این دوره ها آموزش خواهند دید. 

هوشیاري فرمانده پادگان شهید بیگلري مشکین شهر قدردانی ازبرگزاري طرح سرباز ماهر گفت: آموزش سربازان وظیفه از ورود به
پادگاهناي آموزشی تا پایان دوره از مهمترین وظایف ستاد می باشد که از مهم ترین این دوره ها آموزش کسب و کار و مهارت هاي

 
زندگی می باشد. 

فرمانده پادگان شهید بیگلري مشکین شهر افزود: درمرحله اول این طرح 770سرباز آموزش هاي لازم ازقبیل کارآفرینی و کسب و کار

 
و مهارت هاي زندگی را طی این دوره آموزش دیدند. 

سرهنگ هوشیاري افزود: مطابق تفاهم نامه فی مابین وزارت ورزش وجوانان و ستاد کل نیروهاي مسلح این نهاد همچنان به این تفاهم

 
نامه پایبند خواهد بود و دوره هایی هم چون سرباز ماهر و دیگر دوره هاي ورزشی را با همکاري این دو نهاد انجام خواهیم داد. 

او بیان کرد: پادگان شهید بیگلري آماده هست تا با همکاري اداره ورزش و جوانان دوره هاي تخصصی در حوزه ورزش را براي کادر و

 
سربازان وظیفه برگزار نماید. 



http://news.msy.gov.ir/news/2019738.htm  :لینک کوتاه



خبر خوش براي مشاغل خانگی روستاییان

منبع: نماشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/08/05

معاون اشتغال وزارت کار از اختصاص 10درصد بودجه مشاغل روستایی به مشاغل خانگی خبر داد و گفت: راه حل مشکل
اشتغال در کشور هماهنگی بین دستگاه هاي مختلف است و این وزارتخانه نقش هماهنگ کننده را دارد.

معاون اشتغال وزارت کار از اختصاص 10درصد بودجه مشاغل
روستایی به مشاغل خانگی خبر داد و گفت: راه حل مشکل اشتغال در
کشور هماهنگی بین دستگاه هاي مختلف است و این وزارتخانه نقش

 
هماهنگ کننده را دارد. 

به گزارش نما، بیکاري امروزه به معضل اصلی کشور تبدیل شده است.

این مشکل به صورت تقریبی همه خانواده ها را درگیر کرده است.
کمتر خانواده اي وجود دارد که این روزها دغدغه اشتغال فرزندان

 
خود را نداشته باشد. 

اکثر جوانان این روزها براي فرار از بیکاري یا به سمت تحصیل در مراتب بالاتر علمی هستند و امید دارند که در مرحله بعدي در صف
جویندگان کار نباشند و شغل مورد نظر خود را پیدا کنند. تعداد دیگري از جوانان که هم توان مالی براي ادامه تحصیل را ندارند و هم
شرایط معیشتی براي آنها به گونه اي است که ضرورت کسب درآمد را می طلبد، وقتی کار مناسبی متناسب با شرایط خود پیدا نمی

 
کنند به سمت مشاغل کاذبی مانند راننده آژانس یا تاکسی هاي اینترنتی و دستفروشی می روند. 

طی سال هاي اخیر طرح هاي متعددي درجهت کاهش نرخ بیکاري به کار گرفته شد. یکی از آن طرح ها بحث اشتغال روستایی بود.

 
از سوي دیگر طرح هایی مانند کارورزي، یارانه دستمزد، مهارت آموزي حین کار و... مورد استفاده قرار گرفت. 

عیسی منصور، معاون اشتغال وزارت کار با اشاره به ابلاغ بسته کرونایی گفت: نامه اي به رئیس جمهور ارسال کردیم که براي افزایش

 
دوره مشارکت تسهیلات روستایی از دو به سه سال است. 

وي با بیان اینکه تنفس تسهیلات اشتغال روستایی باید افزایش پیدا کند، برنامه ریزي براي تحقق این موضوع را از اقدامات این

 
وزارتخانه برشمرد و از نامه به رئیس جمهوري براي افزایش دوره مشارکت تسهیلات روستایی از دو به سه سال خبر داد. 

منصوري بر تولید هدفمند و ضرورت تشکیل بازار در حوزه هاي مختلف تاکید کرد و تشکیل بازار در حوزه صنعت و خدمات را الزامی

 
دانست. 

 
وي از تخصیص یارانه به فعالیت هاي مهارت آموزي و کارورزي خبر داد و افزود: مشوق بیمه اي نیز براي این موضوع لحاظ می شود. 

 
کاهش زمان قراردادهاي کاروزي به 3 ماه 



منصوري با اعلام اینکه زمان قراردادها در حوزه کاروزي به 3 ماه کاهش یافته است،گفت: البته این طرح شامل یارانه دستمزد هم می

 
شود و محدودیتی در این حوزه وجود ندارد. 

وي با اشاره به برنامه هاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از جمله طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، طرح معافیتهاي
بیمـه کارفرمایی، طرح مهارت آموزي در محیط کار واقعی، طرح یارانه دستمزد و برنامه تامین مالی خرد، تصریح کرد: برنامه هاي

 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان مصادیق سیاست هاي فعال بازار کار و توسعه اشتغال و مشاغل خرد هستند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: در بسته کرونایی که روزهاي گذشته ابلاغ شده است در

 
حوزه مشوق بیمه اي و یارانه دستمزد به کارفرما پول داده می شود. 

منصوري با اشاره به این که سیاست وزارت کار ، حمایت از واحدهاي اشتغال خرد است، ادامه داد: راه حل مشکل اشتغال در کشور

 
هماهنگی بین دستگاه هاي مختلف است و این وزارتخانه بین نقش هماهنگ کننده را دارد. 

وي گفت: مجموعه سیاستهاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ایجاد تغییرات لازم در بازار کار و کیفیت عرضه نیروي کار بوده و با

 
ایجاد تحرك در عرضه نیروي کار، توسعه اشتغال با ایجاد مهارتهاي جدید باعث کاهش بار تعهدات کارفرما و دولت می شوند. 

وي با اعلام اینکه در حوزه دام مخالف دادن تسهیلات به سیستم پرورش دام سنتی هستیم و باید بازار شکل بگیرد، خاطرنشان کرد:

 
در این حوزه باید به فراوري کوچک و روستایی توجه شود. 

منصوري خواستار ورود جدي استان هایی مانند مازندران به صنایع تبدیلی شد و گفت: زراعت چوب طرح بسیار خوبی است و باید به

 
شکل صحیح در مازندران اجرا شود و آمادگی داریم منابع را به این سمت بیاوریم. 

منبع: تسنیم



10درصد بودجه مشاغل روستایی به مشاغل خانگی اختصاص داده شد

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/08/05

معاون اشتغال وزارت کار از اختصاص 10درصد بودجه مشاغل روستایی به مشاغل خانگی خبر داد.

معاون اشتغال وزارت کار از اختصاص 10درصد بودجه

 
مشاغل روستایی به مشاغل خانگی خبر داد. 

به گزارش جهان اقتصاد به نقل از تسنیم، بیکاري امروزه به
معضل اصلی کشور تبدیل شده است. این مشکل به صورت
تقریبی همه خانواده ها را درگیر کرده است. کمتر خانواده
اي وجود دارد که این روزها دغدغه اشتغال فرزندان خود را

 
نداشته باشد. 

اکثر جوانان این روزها براي فرار از بیکاري یا به سمت تحصیل در مراتب بالاتر علمی هستند و امید دارند که در مرحله بعدي در صف

 
جویندگان کار نباشند و شغل مورد نظر خود را پیدا کنند. 

تعداد دیگري از جوانان که هم توان مالی براي ادامه تحصیل را ندارند و هم شرایط معیشتی براي آنها به گونه اي است که ضرورت
کسب درآمد را می طلبد، وقتی کار مناسبی متناسب با شرایط خود پیدا نمی کنند به سمت مشاغل کاذبی مانند راننده آژانس یا

 
تاکسی هاي اینترنتی و دستفروشی می روند. 

طی سال هاي اخیر طرح هاي متعددي درجهت کاهش نرخ بیکاري به کار گرفته شد. یکی از آن طرح ها بحث اشتغال روستایی بود.

 
از سوي دیگر طرح هایی مانند کارورزي، یارانه دستمزد، مهارت آموزي حین کار و… مورد استفاده قرار گرفت. 

عیسی منصوري, معاون اشتغال وزارت کار با اشاره به ابلاغ بسته کرونایی گفت: نامه اي به رئیس جمهور ارسال کردیم که براي

 
افزایش دوره مشارکت تسهیلات روستایی از دو به سه سال است. 

وي با بیان اینکه تنفس تسهیلات اشتغال روستایی باید افزایش پیدا کند، برنامه ریزي براي تحقق این موضوع را از اقدامات این

 
وزارتخانه برشمرد و از نامه به رئیس جمهوري براي افزایش دوره مشارکت تسهیلات روستایی از دو به سه سال خبر داد. 

منصوري بر تولید هدفمند و ضرورت تشکیل بازار در حوزه هاي مختلف تاکید کرد و تشکیل بازار در حوزه صنعت و خدمات را الزامی

 
دانست. 

 
وي از تخصیص یارانه به فعالیت هاي مهارت آموزي و کارورزي خبر داد و افزود: مشوق بیمه اي نیز براي این موضوع لحاظ می شود. 



 
کاهش زمان قراردادهاي کارورزي به 3 ماه 

منصوري با اعلام اینکه زمان قراردادها در حوزه کاروزي به 3 ماه کاهش یافته است،گفت: البته این طرح شامل یارانه دستمزد هم می

 
شود و محدودیتی در این حوزه وجود ندارد. 

وي با اشاره به برنامه هاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از جمله طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، طرح معافیتهاي
بیمـه کارفرمایی، طرح مهارت آموزي در محیط کار واقعی، طرح یارانه دستمزد و برنامه تامین مالی خرد، تصریح کرد: برنامه هاي

 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان مصادیق سیاست هاي فعال بازار کار و توسعه اشتغال و مشاغل خرد هستند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: در بسته کرونایی که روزهاي گذشته ابلاغ شده است در

 
حوزه مشوق بیمه اي و یارانه دستمزد به کارفرما پول داده می شود. 

منصوري با اشاره به این که سیاست وزارت کار ، حمایت از واحدهاي اشتغال خرد است، ادامه داد: راه حل مشکل اشتغال در کشور
هماهنگی بین دستگاه هاي مختلف است و این وزارتخانه بین نقش هماهنگ کننده را دارد. وي گفت: مجوعه سیاستهاي وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ایجاد تغییرات لازم در بازار کار و کیفیت عرضه نیروي کار بوده و با ایجاد تحرك در عرضه نیروي کار،

 
توسعه اشتغال با ایجاد مهارتهاي جدید باعث کاهش بار تعهدات کارفرما و دولت می شوند. 

وي با اعلام اینکه در حوزه دام مخالف دادن تسهیلات به سیستم پرورش دام سنتی هستیم و باید بازار شکل بگیرد، خاطرنشان کرد:
در این حوزه باید به فراوري کوچک و روستایی توجه شود. منصوري خواستار ورود جدي استان هایی مانند مازندران به صنایع تبدیلی
شد و گفت: زراعت چوب طرح بسیار خوبی است و باید به شکل صحیح در مازندران اجرا شود و آمادگی داریم منابع را به این سمت

بیاوریم.



مسئولانی که یک شبه بدون کلاس و امتحان دکتر یا مهندس می شوند

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/08/05

2 نوع مدرك تحصیلی جعلی داریم؛ در روش اول نام موسسه جعلی است یا چنین دانشجویی در موسسه وجود ندارد که در
این شرایط جعلی بودن مدرك به سرعت قابل تشخیص است، روش دوم، تبانی است که بدون کلاس و امتحان مدرك می

دهند و تشخیص آن سخت تر است.

2 نوع مدرك تحصیلی جعلی داریم؛ در روش اول نام
موسسه جعلی است یا چنین دانشجویی در موسسه وجود
ندارد که در این شرایط جعلی بودن مدرك به سرعت قابل
تشخیص است، روش دوم، تبانی است که بدون کلاس و

 
امتحان مدرك می دهند و تشخیص آن سخت تر است. 

گروه علمی و دانشگاهی خبرگزاري فارس، فاطمه سامعی؛
براساس اصل تناسب عرضه و نیاز، در جامعه، نیازهاي

موجود، زمینه عرضه بسیاري از تقاضاها را فراهم می کنند. عرضه و تقاضاهایی که همیشه در چارچوب قانون نمیگنجد و اتفاقا این

 
تجارت ها کم هم نیست، مثل کارت ملی جعلی، کارت بانکی جعلی و دسته چک جعلی. 

یکی دیگر از تجارت هاي غیرقانونی قدیمی در کشور ما، تجارت دانش و پژوهش است؛ در کنار مسیر رسمی آموزش در کشور، برخی
هم هستند که توان تحمل و گذراندن درس و کلاس را ندارند اما به مزایاي دانش و مدرك علاقمند هستند و نمی توانند از آن چشم
پوشی کنند. نمونه هاي این میانبر علمی و پولی را از روزي که تبلیغ دیپلم در کشور دیده می شد، به یاد داریم تا امروز که فروش

 
مدرك دکتري را تبلیغ می کنند. 

اما در این میان برخی خرید و فروش هاي مدرك تحصیلی بیش از همه زیر ذره بین است؛ زیرا اگر روزي داشتن مدرك دیپلم به
ضرب و زور پول براي افراد معمولی توفیق نسبتا خوبی را به بار می آورد، امروز گاهی افرادي دست به تهیه مدرك جعلی در رده هاي
بالا می زنند و از مزایاي آن بهره مند می شوند که به استناد به مدرك و دانش نداشته از تصمیم گیران کشور هستند و به غیر از

 
زندگی خود بر سرنوشت تعداد زیادي از مردم هم تاثیر گذارند. 

از همین رو است که وقتی خبر یا شایعه جعلی بودن مدرك تحصیلی مسوولان منتشر می شود حساسیت عمومی را برمی انگیزد و

 
جامعه آن را نوعی توهین به خود تلقی می کند. 

بین همه انواع تخلف ها و تقلب هاي مربوط به مدارك تحصیلی، این گزارش به طور ویژه به موضوع حساسیت برانگیز مسئولانی که

 
یک شبه بدون کلاس و امتحان دکتر یا مهندس می شوند می پردازد و آن را زیر ذره بین می برد. 



 
مسئولانی که یک شبه بدون کلاس و امتحان دکتر یا مهندس می شوند 

موضوع مدارك تحصیلی برخی از مسوولان واقعیت ناراحت کننده اي است که به دلیل سنگینی موضوع هر چند وقت یک بار عیان

 
می شود و بار دیگر پنهان و در گوشه اي سر بسته رها می شود. 

اخیرا هم این موضوع بار دیگر صداي انتقاد یکی از مسوولان وزارت علوم را بلند کرد. فریدون جعفري مدیر کل دفتر بازرسی و
پاسخگویی به شکایات وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و دستیار ویژه وزیر در امور حقوق شهروندي که پیش از این هم نسبت به
موضوع مدارك تحصیلی جعلی و حتی مدارك تحصیلی جعلی مسوولان حساسیت خود را نشان داده بود، به تازگی بار دیگر این

 
موضوع را مطرح کرد تا شاید یک بار براي همیشه راهی براي پایان دادن به این واقعیت ناراحت کننده باز شود. 

 
وي در توئیتی نوشت: زمانی که بحث ثروت هاي بادآورده در کشور داغ بود، اصل   از کجا آورده اي  در ادبیات رسانه ها باب شد. 

وي ادامه داد: هر چند این اصل بر خلاف اصل برائت و صحت است، ولی شاید بتوان آن را در مورد  مدارك جعلی  برخی از مسوولانی

 
که به دفعات و بدون حضور در کلاس و امتحان یک شبه دکتر یا مهندس شدند، اعمال کرد. 

 
مصادیق مسوولانی که مدرك جعل کردند 

وقتی مسوولان یکی از مخاطبان اصلی تجارت عجیب مدارك تحصیلی جعلی هستند، طبیعی است که به نسبت اهمیت جایگاهی

 
مدیران، اخبار افشاي مدارك جعلی آنان مورد توجه مردم و جامعه قرار بگیرد. 

در این باره نمونه هاي زیادي از افشاي مدرك جعلی مسوولان گزارش شده است که هر کدام در زمان خود سر و صداي زیادي به راه

 
انداختند و حاشیه ساز شدند. 

 
اولین سوت زنی موفق فارس و ناکام ماندن یک منتخب در ورود به مجلس به دلیل مدرك جعلی 

همچنان که اولین سوت زنی خبرگزاري فارس در مجلس یازدهم از تجربه مشابهی در ماجراي مدارك جعلی مسولان حکایت دارد.
وقتی که اوایل امسال گفته شد که یکی از منتخبان مجلس به علت ارائه مدرك غیر معتبر دانشگاهی از حضور در مجلس باز ماند و

 
می توان از این پیگیري به عنوان اولین تجربه موفق سوت زنی در مجلس یازدهم یاد کرد. 

وقتی تخلف سینا کمالخانی به دلیل ارائه مدرك تحصیلی نامعتبر براي شرکت در انتخابات مجلس محرز شد، او نتوانست به مجلس
یازدهم راه پیدا کند.این انتخابات با هزینه بسیار برگزار شده بود. هزاران نفر عضو هیات اجرایی و نظارت براي برگزاري آن تلاش کرده

 
بودند و همچنین ده ها هزار نفر پاي صندوق هاي رأي رفته بودند. 

 
در این باره این گزارش را بخوانید: «تجربه اولین سوت زنی براي مجلس یازدهم» 

 
شبهه در مدرك تحصیلی عضو شوراي شهر 

پیگیري اخبار این روزها نشان می دهد که پرونده مدرك تحصیلی مسوولان بناي بسته شدن ندارد و هر از گاهی اسناد این تخلف ها



افشا می شود که گاهی تایید، گاهی رد و گاهی در حد شبهه باقی ماند. اما این ایرادات همواره به مدارك موسسات کمتر شناخته شده

 
یا دانشگاه ها خارج از کشور مربوط می شود. 

پیش از این هم در سال 97، استعلام از مدرك تحصیلی یکی از اعضاي شوراي شهر تبریز پشتوانه قانونی مدرك او را با تردید مواجه

 
کرد. 

علیرضا بیگی نماینده مردم تبریز در مجلس در تبریز در این باره گفت: متاسفانه در زمان انتخابات شوراي شهر تبریز مجري انتخابات
توجه لازم نسبت به مدارك کاندیداهاي شهر را نداشت. البته برخی تعصبات، تعلقات و دلبستگی هاي حزبی و گروه هاي سیاسی مانع
از توجه و دقت روي مدارك و مستندات برخی کاندیداها شد که در نهایت منجر شد که یکی از اعضاي حال حاضر شورا با مدرك

 
غیرقابل قبول انتخاب شود. 

 
سپس فرمانداري تبریز مدرك تحصیلی این عضور شوراي اسلامی شهر تبریز را تائید کرد. 

 
شبهه حتی در مدرك تحصیلی معاون وزیر 

همچنین اخیرا هم مطلبی با استناد به سخنان یک منبع مطلع در قوه قضاییه منتشر شد که براساس آن اعلام شده بود که مدرك

 
تحصیلی علی عابدزاده رئیس سازمان هواپیمایی کشوري جعلی است. 

این مدیر کشوري به غیر از دیپلم که از ایران گرفته، باقی همه مدارك مربوط به کارشناسی و کارشناسی ارشد خود را از دانشگاهی

 
هاي خارج از کشور اخذ و ارائه کرده است که شبهاتی به اعتبار این مدارك وارد شد. 

 
اندکی بعد روابط عمومی سازمان هواپیمایی کشوري این استنادات را غیرواقعی خواند و موضوع را تکذیب کرد. 

 
جنجالی ترین جعل مدرك تحصیلی مسوولان در ایران 

اگرچه مصادیق متعددي از مدرك تحصیلی جعلی مسوولان در کشور گزارش شده اما بی شک پرحاشیه ترین و جنجالی ترین مدرك
تحصیلی را می توان به علی کردان وزیر وقت کشور دولت احمدي نژاد نسبت داد که مدت ها با اظهارات متناقض، رد پیاپی ادعاها،

 
دفاعیات طرفین و افشار اسناد جدید ادامه دار شده بود. 

محمود احمدي نژاد رئیس جمهوري وقت در سال 1387 علی کردان را به عنوان وزیر پیشنهادي براي تصدي سمت وزیر کشور به
مجلس شوراي اسلامی پیشنهاد داد و مجلس هم به کردان رأي اعتماد داد. کردان پیش تر هم پست هاي گوناگونی در معاونت مالی و

 
اداري و معاونت استان ها و مجلس سازمان صدا و سیما داشت. 

کردان ادعا می کرد که موفق به اخذ مدرك دکتراي افتخاري حقوق اساسی از دانشگاه آکسفورد شده است و داراي مدارك لیسانس و

 
فوق لیسانس از دانشگاه آزاد اسلامی است. 

اما با استعلام یک وبگاه خبري، مقام هاي دانشگاه آکسفورد رسماً اعلام کردند که وي نه دکتري افتخاري و نه هیچ مدرك دیگري از
این دانشگاه دریافت نکرده است. او همچنین گفته بود از دانشگاه آزاد اسلامی مدرك دارد. همچنین عبداالله جاسبی رئیس وقت



 
دانشگاه آزاد اسلامی هم اعلام کرد که کردان از دانشگاه آزاد اسلامی هیچ گونه مدرك رسمی دریافت نکرده است. 

کردان با همان مدارك در دانشگاه تهران تدریس می کرد و در دانشکده حقوق واحد تهران مرکزي دانشگاه آزاد هم دروس کلیات

 
حقوق اساسی و حقوق اساسی جمهوري اسلامی ایران را تدریس می کرد. 

گفته شده که احمدي نژاد در احکام انتصاب سید شمس الدین حسینی و حمید بهبهانی از لفظ دکتر خطاب به آنان استفاده کرده
است؛ اما در حکم انتصاب علی کردان از واژه دکتر استفاده نکرده است. اما در آخر احمدي نژاد در دفاع از کردان گفت که او براي این

 
مسئولیت ها نیاز به مدرك ندارد. 

 
سلطان جعل مدرك تحصیلی هم دستگیر شد 

از زمانی که ریشه مشکلات اقتصادي به پاي سلاطین در عرصه هاي مختلف گره خورد دیگر واژه سلطان براي تبهکاران و مجرمان رده
بالا براي مردم عادي شده است. همین چند ماه پیش بود که در بازار جعل مدرك هم سلطان جعل مدرك دستگیر شد و در دادگاه

 
ویژه رسیدگی به جرایم اخلالگران در نظام اقتصادي به تخلفاتش رسیدگی شد. 

پرونده موسسه فرهنگی هنري آفتاب یکی از پرونده هاي مهم در حوزه جعل مدارك دانشگاهی در سطح کشور بود و چندین سال

 
پیگیري شده است. 

وزارت علوم اصلی ترین شاکی پرونده سلطان جعل مدارك بود. حسین جعفري ثانی نماینده وزارت علوم و دبیر هیأت نظارت، ارزیابی
و تضمین کیفیت علوم تحقیقات و فناوري خراسان رضوي درباره این پرونده به خبرنگار فارس، گفت: موسسه فرهنگی هنري آفتاب با
ثبت شرکت، مجوزي را از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اخذ کرده که این مجوز در سال 1394 لغو شده است. سپس موسسه بدون
کسب مجوز از وزارت علوم اقدام به صدور گواهینامه هاي مرتبط با وزارت علوم و مدارك دانشگاهی اعم از مدارك معادل و مدارك
افتخاري کرده است. این فرد با ایجاد هلدینگ جعلی به نام آفتاب مدارك دانشگاهی جعلی را صادر کرده است؛ این مدارك در حوزه
آموزش عالی و در حوزه علوم پزشکی بوده اند. ابعاد دیگر این پرونده کلاهبرداري و فرار مالیاتی است که در حاشیه جعل مدارك

 
دانشگاهی انجام شده اند. 

جعفري ثانی با اشاره به برگزاري جلسات هماهنگی با دستگاه ها و سازمان هاي مرتبط با پرونده، گفت: امیدواریم به زودي ابعاد این
پرونده در سطح عمومی مطرح شود و شاهد پیشگیري از امثال این مجموعه اقدامات مجرمانه در حوزه آموزش عالی و آسیب رساندن

 
به وجهه آموزش عالی باشیم. 

 
در این باره بخوانید:«سلطان جعل مدرك از کاخ سن پترزبورگ تا میز محاکمه/ اوایل مرداد دادگاه مدارك جعلی برگزار می شود» 

 
تفاوت مدرك تحصیلی جعلی مسوولان با افراد عادي 

اما وقتی امکان استعلام مدارك تحصیلی حتی براي افراد عادي جامعه که براي مثال خواستار شرکت در آزمون یا متقاضی دریافت
گواهینامه اي هستند وجود دارد، چه طور جعل در مدرك تحصیلی مسوولان اتفاق می افتد؟ این سوال ساده که چه طور جعلی و بی
ارزش بودن کاغذ مدرك تحصیلی یک مسوول قابل تشخیص نیست در حالی که همین کاغذ اگر در دست یک فرد عادي جامعه باشد

 
قابل ارائه به هیچ نهادي نیست و به سرعت تشخیص داده می شود قابل تامل است. 



2 نوع مدرك تحصیلی جعلی داریم؛ در روش اول نام موسسه جعلی است یا چنین دانشجویی در موسسه وجود ندارد که در این
شرایط جعلی بودن مدرك به سرعت قابل تشخیص است، روش دوم، تبانی است که بدون کلاس و امتحان مدرك می دهند و

 
تشخیص آن سخت تر است. 

 
روش اول تهیه مدارك تحصیلی جعلی با امکان تشخیص ساده 

 
فریدون جعفري دستیار ویژه وزیر علوم در امور حقوق شهروندي، درباره 2 نوع مدرك تحصیلی جعلی صحبت می کند. 

او با تشریح تفاوت میان مدارك تحصیلی جعلی، می گوید: در برخی موارد علنا مدرك فروخته می شود، یعنی نام موسسه عنوان شده
در مدرك جعلی بوده و فقط روي کاغذ است. یعنی چنین موسسه اي وجود خارجی ندارد یا چنین دانشجویی در آن موسسه وجود
ندارد که در این شرایط جعلی بودن مدرك قابل تشخیص می شود. براي مثال نمونه این تقلب را در مدرك سینا کمالخانی منتخب
مجلس دیدیم که وزارت علوم در پاسخ استعلام مدرك تحصیلی این نماینده اعلام کرد که اساسا موسسه اي با عنوان ادعا شده در
مدرك تحصیلی وجود خارجی ندارد یا نمونه دیگر این روش مدرك علی کردان است که دانشگاهی که از نام آن سوء استفاده شده بود

 
اعلام کرد که هرگز چنین دانشجویی را نداشته است. 

 
روش دوم تهیه مدارك تحصیلی جعلی با احتمال تشخیص سخت تر 

یک روش دیگر از جعل مدرك تحصیلی یا مدرك فروشی با تبانی انجام می شود که تشخیص آن سخت تر است؛ زیرا در ظاهر امر
همه چیز بدون اشکال است و تخلف ها در پشت پرده انجام شده است. جعفري در این باره توضیح می دهد: وقتی نظارت و دقت کافی
در نحوه صدور مدرك در دانشگاه ها به ویژه دانشگاه هاي غیر دولتی و موسسات غیر انتفاعی نیست، با پدیده مدرك فروشی مواجه
می شویم که براي مثال یک مدیر سیاسی، همزمان با مدیریت کلان کشور در دانشگاه هم ثبت نام کرده و مدرك دکتري و ارشد
گرفته است. او بدون حضور در کلاس 140 واحد را در دو ترم گذرانده، یعنی از نابغه ترین دانشجوها، بهتر واحدها را پاس کرده است؛

 
این مدرك ظاهرا صحیح است اما قطعا جعلی و بی اعتبار است. 

به این ترتیب متاسفانه در برخی واحدهاي دانشگاهی به عنوان بخشی از بدنه نظام آموزش عالی، تخلف مدرك فروشی به صورت
عامدانه و آگاهانه رخ داده است. این امر خارج از حیطه اختیارات نهادهاي قضایی و انتظامی و فقط مستلزم افزایش نظارت بر کیفیت

 
آموزش عالی است. 

 
نحوه نظارت بر انواع متعدد مدارك تحصیلی دانشگاه هاي مختلف کشور 

در نظام آموزش عالی کشور، دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و پژوهشی زیر مجموعه وزارت علوم و دستگاه هاي اجرایی و دانشگاه
آزاد اسلامی فعالیت می کنند. با توجه به گستردگی تنوع در نظام آموزشی کشور، طبیعی است که مدارك متعددي هم براي فارغ

 
التحصیلان آنها صادر می شود. 

 
از این رو نظارت بر صحت انواع مدارك تحصیلی در کشور فقط از یک روش میسر نیست و در چند بخش انجام می شود. 

معاون وزیر علوم و رئیس سازمان امور دانشجویان درباره روش نظارت بر صحت انواع متعدد مدارك تحصیلی در کشور به خبرنگار



 
فارس، توضیح می دهد. 

وي گفت: 2 نوع مدرك تحصیلی در کشور داریم، نوع اول مدارك، مربوط به موسسات غیردولتی و دانشگاه هاي وابسته به دستگاه

 
هاي اجرایی و دانش آموختگان خارج از کشور است که سازمان امور دانشجویان صحت این مدارك را تایید می کند. 

معاون وزیر علوم گفت: علاوه بر این مدارك، 80 دانشگاه هم در کشور از وزارت علوم، تحقیقات و فناوري مجوز فعالیت دارند و اجازه

 
صدور مدرك دارند. 

 
صدیقی گفت: همچنین دانشگاه آزاد هم سیستم صدور و ارزشیابی جدا براي مدارك دارد. 

رئیس سازمان امور دانشجویان با اشاره به راه اندازي اخیر سرویس استعلام مدرك تحصیلی و سرویس صدور گواهی اشتغال به
تحصیل در دانشگاه ها و موسسات آموزش دولتی، غیردولتی غیرانتفاعی، فنی و حرفه اي، پیام نور و جامع علمی کاربردي، گفت: این
سرویس ها با هدف پاسخگویی الکترونیکی به استعلام دستگاه هاي اجرایی و استعلام وضعیت اشتغال به تحصیل و دانش آموختگی

 
بدون مراجعه حضوري دانشجو یا دانش آموخته به دانشگاه راه اندازي شده اند. 

وي ادامه داد: مدتی است که هر مدرك تحصیلی با یک کد مشخص می شود که قابل استعلام است که با راه اندازي سرویس استعلام
مدرك تحصیلی در صورت وارد کردن کد مدرك، استعلام مدرك به صورت آنلاین انجام می شود. براي این کار اطلاعات مربوط به
وضعیت دانشجو به طور مداوم در سامانه دانشگاه ها به روز رسانی می شود و اطلاعات پرونده هاي غیر الکترونیکی قدیمی هم در

 
سامانه دانشگاه ها وارد می شوند. 

صدیقی توضیح داد: داده هاي این سرویس به صورت مستقیم از سامانه هاي آموزش دانشگاه ها دریافت می شوند و اطلاعات از طریق

 
درگاه وزارت علوم در دسترس است. 

 
چه نظارتی بر مدارك مسئولان وجود دارد؟ 

پس از ارائه این شواهد، این سوال مطرح می شود که مکانیزم استعلام مدارك مسوولان چیست و بر مدارك مسوولان چگونه نظارت

 
می شود تا از این تخلف ها جلوگیري شود؟ 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري به این سوال پاسخ می دهد. البته او ابتدا تاکید می کند که مدارك جعلی نباید در کشور وجود داشته
باشد اما حجم تبلیغات و اخبار درباره جعلی بودن مدارك دانشگاهی بسیار فراتر از واقعیت است. غلامی سپس توضیح می دهد: وزارت
علوم دو اقدام درباره استعلام مدارك جعلی انجام داده است. نخست قانون اجراي مقابله با تقلب است که به این وسیله با موسساتی که
مدرك جعل می کنند برخورد می کنیم، شوراي نظارت و ارزیابی و حراست هاي دانشگاه ها و استان ها، ماموریت رصد این مسائل را

 
دارند و مدارك جعلی و موسسات متخلف را شناسایی می کنند. 

وي اضافه کرد: اقدام دوم در دست انجام فعال کردن مکانیزم هاي کنترل صحت مدرك در کوتاه ترین مدت براي اطلاع از صحت
مدارك و بی اثر کردن تقلب ها، به جاي تاکید بر برخورد با جاعلان مدارك است. این کار با راه اندازي سامانه جامع استعلام صحت
مدارك تحصیلی محقق می شود که در حال حاضر سامانه راه اندازي شده و در حال تکمیل است. با این سامانه هر دستگاه و سازمانی
می تواند هر مدرك تحصیلی که از شخصی دریافت می کند را به صورت برخط استعلام کند و با وارد کردن اطلاعات مدرك، صحت



مدرك را از نظر صحت تعلق به موسسه و محتواي مدرك بگیرد. از همین رو از همه نهاد هاي حکومتی، قواي سه گانه و حتی بخش

 
هاي خصوصی درخواست می کنیم که از دریافت و پذیرش مدارك تحصیلی افراد بدون استعلام خودداري کنند. 

 
سامانه جامع استعلام مدارك براي پایان دادن به معضل انواع مدارك جعلی راه اندازي شد 

به نظر می رسد که پرونده مدارك جعلی تحصیلی در کشور با خبر خوش راه اندازي سامانه جامع استعلام صحت مدارك تحصیلی به

 
صفحات پایانی خود نزدیک می شود. 

چند وقت پیش بود که در جلسه شوراي اجرایی فناوري اطلاعات و در حضور حسن روحانی رئیس جمهور از وعده چندین ساله راه
اندازي سامانه جامع استعلام مدارك یا همان سامانه فارغ التحصیلی در کشور رونمایی شد تا این سامانه امیدها براي پایان دادن به

 
معضل مدارك جعلی در کشور را زنده کند. 

منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در توضیح مزیت هایی که سامانه استعلام مدارك تحصیلی قرار است فراهم کند، گفت:
سامانه استعلام مدرك تحصیلی براي بخش هاي دولتی رونمایی شده است. سامانه مذکور این امکان را فراهم کرده تا تمامی دستگاه
هایی که نیاز به استعلام صحت تعلق مدارك تحصیلی به افراد را دارند از طریق این سامانه واحد با درج کد ملی اطلاعات مورد نظر به

 
ویژه تایید مدرك تحصیلی افراد را دریافت کنند. 

وي یادآور شد: همه اطلاعات مربوط به همه مقاطع تحصیلی در دانشگاه هاي وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان
و آموزش پزشکی و دانشگاه آزاد اسلامی روي این سامانه بارگذاري شده است و امیدواریم این سامانه باعث سرعت و دقت در خدمات

 
دهی و استعلام ها شود. 

 
دیگر کسی نمی تواند خود را الکی دکتر یا مهندس معرفی نمی کند 

محمد جواد آذري جهرمی وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات که وزارتخانه متنوعش در راه اندازي سامانه جامع استعلام مدارك
تحصیلی همکار بوده است، جزئیات بیشتري از این سامانه را اعلام کرد و از احتمال بسط این سامانه از سطح دستگاه هاي اجرایی به

 
عموم مردم خبر داد. 

جهرمی گفت: اطلاعات مدارك تحصیلی فارغ التحصیلان همه دانشگاه هاي کشور از سال 92 تاکنون در این سامانه تجمیع شده است

 
و به تدریج تکمیل می شود. 

وي یادآور شد: در حال حاضر این سامانه براي ارگان هاي دولتی در دسترس است اما می خواهیم آن را به صورت عمومی در اختیار
همه مردم قرار دهیم. همچنین این احتمال وجود دارد که در آینده تمام مدارك تحصیلی همه شهروندان با حذف بخش هاي حریم
خصوصی در این سامانه در دسترس عموم قرار بگیرد که ابعاد این موضوع توسط معاونت حقوقی رئیس جمهوري در دست بررسی
است. با این کار دیگر به کسی که مدرك مهندسی دارد، دکتر نمی گوییم و کسی نمی تواند خود را بی دلیل دکتر یا مهندس معرفی

 
کند. 

 
دست دکتر و مهندس هاي تقلبی به زودي رو می شود 



اکنون که سامانه جامع استعلام مدارك براي پایان دادن به معضل انواع مدارك جعلی راه اندازي شده است، مخاطب اصلی آن دستگاه

 
هاي اجرایی براي بررسی صحت و سقم مدارك تحصیلی افراد مرتبط هستند. 

با این سامانه دور از انتظار نیست که هر از چندگاهی دستگاهی که در مورد شخص کارمند یا مدیري با شبهه مواجه شود، براي
رسیدن به پاسخ سوال خود از سامانه استعلام کند و در این استعلام ها هم همواره دست دکتر و مهندس هاي تقلبی زیادي به زودي
رو می شود. همچنین به مرور که اطلاعات این سامانه تکمیل می شود، افراد داراي مدرك جعلی بیشتري در معرض شناسایی قرار می

 
گیرند. 

 
چه عواقبی منتظر مسئول متخلف در مدرك تحصیلی است؟ 

اکنون که سامانه جامع استعلام مدارك براي پایان دادن به معضل انواع مدارك جعلی راه اندازي شده و احتمالا نتایج استعلام از این
سامانه، براي دکتر و مهندس هاي تقلبی عواقبی دارد، این سوال مطرح می شود که اگر تخلف مسئولی در استفاده از مدرك تحصیلی

 
جعلی محرز شد، چه عواقبی منتظر مسئول متخلف است؟ 

براي پاسخ به این سوال باید سري به قانون بزنیم. بر اساس ماده 527 قانون مجازات اسلامی هر شخص مدارك اشتغال به تحصیل یا

 
فارغ التحصیلی را جلب کند، به حبس از یک تا 3 سال محکوم می شود. 

پس از اطلاع از مجازات کیفري فرد متخلف، براي اطلاع از دیگر عواقب تخلف در جعل مدرك تحصیلی از جمله تاثیر در پست شغلی
به سراغ وزارت علوم، تحقیقات و فناوري رفته ایم. با توجه به آنچه که توضیح داده شد که 2 نوع مدرك جعلی شامل مدرك از اساس

 
جعلی و مدرك اخذ شده با تبانی وجود دارد، طبیعی است که 2 پیگیري براي پاسخ این سوال خواهیم داشت. 

منصور غلامی وزیر علوم عواقب استفاده از هر 2 نوع مدرك تحصیلی جعلی را شرح داد و گفت: در نوع اول، اگر محرز شود که مدرك
شخصی جعلی است طبیعی است که مدرك بلااثر می شود و لغو مدرك تبعات قانونی دارد، از جمله اینکه فرد در هر سطح و سازمانی
از مدرك تقلبی استفاده کرده باشد، همه امتیازاتی که به واسطه مدرك تقلبی اخذ شده باشد بی اثر خواهد شد و جریمه و خسارت

 
آن هم باید پرداخت شود. برخورد دوم هم توسط قوه قضائیه اتفاق می افتد. 

غلامی درباره عواقب افشاي تخلف نوع دوم مدرك جعلی که با تقلب و تبانی صادر می شود، گفت: اگر محرز شود فردي مدرك
تحصیلی خود را بدون رعایت ضوابط اخلاقی و علمی از موسسه اي دریافت کرده است، مدرك تحصیلی او باطل می شود و تمامی
امتیازاتی که به واسطه آن مدرك دریافت کرده لغو خواهد شد. حتی مدرك تحصیلی دانش آموختگانی که چند دهه پیش، با تخلف

علمی مدرك غیرقانونی دریافت کرده باشند باطل می شود.



سرطان و ام اس در کمین فارغ التحصیلان بیکار!
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یک مدرس دانشگاه گفت: فرد بیکار نسبت به آینده احساس ترس و استرس دارد و به دلیل ضعیف شدن سیستم ایمنی،
دچار بیماري هایی مانند ام اس، سرطان و پوکی استخوان خواهد شد.

یک مدرس دانشگاه گفت: فرد بیکار نسبت به آینده
احساس ترس و استرس دارد و به دلیل ضعیف شدن
سیستم ایمنی، دچار بیماري هایی مانند ام اس، سرطان و

 
پوکی استخوان خواهد شد. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو، دکتر
محمد پورنامداري مدرس دانشگاه درباره معضل فارغ
التحصیلان مقطع دکتري بیکار در برنامه «گفتگوي علمی»

 
اظهارکرد: بیکاري تأثیر بسیار بدي بر ابعاد جسمی، روانی و معنایی دانشجویان و فارغ التحصیلان مقطع دکتري خواهد گذاشت. 

وي افزود: از طرفی ما نخبگان را تربیت می کنیم و تمام هزینه آن را هم مردم می پردازند اما نهایتاً مهاجرت می کنند و از طرف دیگر

 
جامعه پزشکی به شدت با پدیده بیکاري و کمبود پزشک در برخی مناطق کشور مواجه است. 

این مدرس دانشگاه با اذعان به کمبود پزشک در کشور گفت: سیستم تصمیم گیري در ایران، دولتی است و در سالهاي اخیر هم

 
متاسفانه بیشتر این تصمیم گیري ها سطحی شده و پیش بینی هاي لازم صورت نگرفته است. 

پورنامداري با اشاره به تبعات روانی و جسمانی بیکاري براي فارغ التحصیلان مقطع دکتري گفت: وقتی فردي بیکار می شود نسبت به
آینده اش احساس ترس و استرس پیدا می کند در نتیجه سیستم ایمنی او ضعیف می شود و به بیماري هایی مانند ام اس، سرطان،

 
مشکلات گوارشی، هورمونی و پوکی استخوان دچار خواهد شد که همه اینها براي خود فرد و جامعه هزینه دارد. 

وي ادامه داد: علاوه بر مشکلات جسمی، روابط بین فردي این شخص هم مختل شده و در نهایت این فرد شادکامی را در وجود خود و

 
نسل آینده از بین می برد. 

همچنین دکتر علی اکبر دادخواه دکتراي مهندسی شیمی از دانشگاه صنعتی اصفهان در برنامه «گفتگوي علمی» اظهار کرد: سیستم

 
پذیرش دانشجو و امکانات در ایران با کشورهاي دیگر متفاوت است. 

وي که دانش آموخته یکی از دانشگاه هاي آمریکاست درباره سیستم پذیرش دانشجو در این کشور گفت: سیستم پذیرش دانشگاه
هاي آمریکا مستقل است یعنی ما دو دانشکده را پیدا نمی کنیم که مدل پذیرش آنها یکسان باشد زیرا این دانشگاه ها برنامه هاي



 
دانشگاهی خود را متناسب با نیاز بازار کار تغییر می دهند. 

دادخواه بیان کرد: دانشگاه هاي علوم انسانی و پزشکی آمریکا یا خصوصی و یا دولت- ایالتی اند. بخشی از بودجه این دانشگاه ها را

 
ایالت و بخشی را هم خود دانشجو از محل درآمدش می پردازد و دانشگاهِ کاملاً مجانی در این کشور وجود ندارد. 

وي از بیکاري فارغ التحصیلان مقطع دکتري و پذیرش دانشجو در دانشگاه هاي ایران به عنوان دو چالش اساسی یاد کرد و گفت:

 
وزارت علوم دائماً آئین نامه ها را تغییر می دهد و شرایط ارتقا را بالا می برد. 

دکتراي مهندسی شیمی از دانشگاه صنعتی اصفهان اظهار کرد: در حال حاضر فارغ التحصیلان دانشگاه هاي صنعتی معتبر مشکل
چندانی در اشتغال ندارند اما این مسئله در حوزه علوم انسانی و دانشگاه هاي غیرحضوري به جز حوزه پزشکی به مراتب بیشتر است.



واردات با ارز آزاد، بازار را رانتی می کند
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رئیس کمیته اقتصادي کمیسیون برنامه و بودجه افزایش یارانه نقدي براي خرید کالاهاي اساسی را موجب رانتی شدن بازار
دانست و تنها راه را کوپنی شدن عنوان کرد.

رئیس کمیته اقتصادي کمیسیون برنامه و بودجه افزایش
یارانه نقدي براي خرید کالاهاي اساسی را موجب رانتی

 
شدن بازار دانست و تنها راه را کوپنی شدن عنوان کرد. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو؛ جعفر
قادري در رابطه با تغییرات بودجه1400 و حذف ارز 4200
تومانی و واردات کالا با ارز آزاد اظهار کرد: اگر بنا باشد ارز
نیمایی را در اختیار واردکننده قرار دهیم اما بازار با ارز آزاد

 
قیمت گذاري شود، چه دلیلی براي در اختیار قرار دادنِ این رانت براي واردکننده وجود دارد؟! 

وي در برنامه «صبح وگفتگو» با اشاره به اینکه جریان توزیع کالا در برخی حوزه ها بگونه اي است که دولت قادر به کنترل قیمت ها
نیست، افزود: در اینجا باید کار را به شکل کوپنی پیگیري کنیم و توزیع توسط کارت هوشمند شاید بتواند برخی مشکلات را حل کند.

قادري با اعلام مخالفت نسبت پرداخت نقدي به مردم، گفت: در شرایط کسري بودجه، هزینه هاي جدید را نمی توان به دولت بار کرد

 
و از طرفی افزایش نقدینگی موجب تورم می شود. 

این نماینده مجلس پیشنهادِ کارت هاي هوشمند را مزیتی دانست تا واردکننده را وادار سازد کالا را با سود معقول در اختیار مردم قرار

 
دهد و در غیر این صورت، چنین اقدامی را موجب رانتی شدن بازار دانست. 

قادري در بخشی دیگر از مصاحبه با رادیو گفت وگو، با بیان اینکه واردات با ارز آزاد، ورود به بازار را براي افراد کم درآمد و خانوارهایی

 
با حقوق هاي ثابت، با مشکل روبرو می سازد، افزود: امروز عملا واردکننده ها کالا را بر مبناي ارز آزاد قیمت گذاري می کند. 

وي خاطرنشان کرد: در سال هاي گذشته درآمدهاي نفتی را داشتیم و وضعیت تثبیت شده بود ولی امروز درآمدهاي ثابت نفتی وجود

 
ندارد پس نمی توان همه کاسه کوزه ها را برسر نبودِ سامانه یکپارچه بازار خورد کرد. 

در ادامه احمد قاسمی، کارشناس اقتصادي ورود به اقتصاد آزاد و پرداخت کردنِ هزینه به مردم را به مانندِ آزاد سازيِ قیمت سوخت و
تجربه تلخِ آن عنوان کرد و گفت: در آن سال هم بسیار بد عمل شد و مجبور شدیم بخشی از جامعه را حذف کنیم چراکه قادر به

 
توزیعِ درست یارانه نبودیم. 



وي با اشاره به حمایت کشورها توسعه یافته از دریافت کنندگانِ حقوقِ کمتر از 2500 تا 3000 دلار، گفت: در ایران رقمی معادلِ
400 میلیارد دلار سرمایه نیاز داریم تا دولت قادر باشد چنین مبالغی را بعنوان یارانه به مردم پرداخت کند ولی اقتصاد کشور فاقد

 
چنین ظرفیتی است. 

قاسمی افزود: در حال حاضر چنین مبالغی، نیاز هیچ بخشی از خانوار را پوشش نمی دهد و شاید با یارانه هاي مدِ نظر دولت فقط

 
بتوان 100 عدد نان خریداري کرد. 

وي لزوم تقویت زیر ساخت هاي اقتصادي تاکید و اقداماتی نظیر توسعه اشتغال و سرمایه گذاري را مقدم بر اضافه کردنِ یارانه نقدي
دانست و گفت: بخش زیادي از یارانه نقدي کنونی نیز می تواند براي رونق اقتصادي صرف شود و بخشی از آن نیز باید در راستاي

تقویت پول ملی هزینه گردد.



مقرري بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شد
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مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: 850 هزار نفر بیکار شده داریم که 730 هزار نفر مشمول بیمه
بیکاري هستند و بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است.

منبع: فارس به نقل از صدا و سیما، علاالدین ازوجی،
مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار
گفت: از بعُد بیمه بیکاري برآورد هایی که داشته ایم در
سطح کلان کشور تقریبا 1 میلیون و 500 هزار نفر (شغل)
به صورت رسمی و غیر رسمی آسیب دیده اند، اما بر اساس
آمار رسمی و ثبت شده در سامانه رابط کار، حدود 850
هزار نفر بود که 730 هزار نفر مشمول بیمه بیکاري بودند

 
و متناسب با سیاست هایی که ستاد ملی کرونا داشت بیمه بیکاري 670 هزار نفر پرداخت شده و 60 هزار نفر در حال پرداخت است. 

ازوجی گفت: از خرداد به این طرف بخش عمده اي از این افراد مشغول به کار شدند و طبق اطلاعات ثبتی که ما داریم تقریبا 193

 
هزار نفر آن ها کماکان بیکارند که به بیمه بیکاري بلند مدت سازمان تامین اجتماعی معرفی شدند. 

او افزود: سرعت عمل و پرداخت سامانه اي که طراحی شده بود براي حمایت از واحد هاي اقتصادي آسیب دیده سامانه اي بود که
همه اصناف و کارفرمایان و خویش فرما ها می توانستند ثبت نام کنند و مشکلی نبود، اما برآورد هایی که ما داشتیم تقریبا 3 میلیون

 
و 700 هزار واحد اقتصادي به شدت آسیب دیدند، اما از 31 استان فقط 554 پروند (حدود 30 درصد) ثبت نام کردند. 

مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: از بعد کارشناسی هم متقاضیان استقبال نکردند هم بانک ها، بالاخره

 
منابع 40 هزار میلیارد تومان باید پرداخت می شد، آنجا هم بحث این است که دو سومش منابع خود بانک است. 

ازوجی گفت: 554 هزار پرونده آن هایی است که ارسال شد به بانک ها، بحث هایی که مربوط به ستاد کرونا بود بانک ها اعمال
کردند، تا سطح 200 میلیون بر اساس ضوابط بخشنامه ستاد ملی کرونا عمل می شد و بالاتر از آن طبق ضوابط خود بانک ها، در
خصوص چک برگشتی ستاد ملی کرونا تصویب کرد که تسهیلاتی که براي کروناست مشمول چک برگشتی نیست و بانک ها رعایت

 
کردند و اگر مصادیقی هست که رعایت نشده اعلام کنند ما پیگیري می کنیم. 

شکوري مدیر کل امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی هم گفت: حدود 850 هزار نفر در سامانه وزارت کار از 23 اسفند ثبت نام
کردند منتها حدود 120 هزار نفر مشمول قانون کار نبودندچون یکی از شرایط پرداخت بیمه بیکاري این است که افراد مشمول قانون
کار باشند. بر اساس تصمیماتی که گرفته شد و پالایشی که شد حدود یک میلیون و 52 هزار نفر افرادي بودند که در فاصله زمانی
اسفند 98 تا اردیبهشت که زمینه پرداخت آن ها ماه به ماه فراهم شد که 990 هزار نفر دریافت کرده اند مقرریشان را و 62 هزار نفر

باقی مانده است تا پرداخت ایام کرونا تمام شود. 



شکوري با بیان این که ما هفت مرحله مقرري بیکاري را پرداخت کرده ایم گفت: ما بر اساس تصمیمات معاونت اقتصادي ریاست
جمهور 14 رسته شغلی را از امهال 9 ماهه 20 درصد سهم کارفرما برایشان پیش بینی کرده ایم. یعنی در واقع ما بیش از هزار تا هزار
و پانصدهزار میلیارد تومان منابع درآمدمان را امهال داده ایم به اسفند 99 یعنی 9 ماه امهال شده براي 20 درصد کارفرما؛ و مهم تر از
همه افرادي که از خرداد به بعد بیکار شده اند توانسته ایم مقرره بیکاري را طبق قانون بیکاري پرداخت کنیم یعنی حقوق کامل افراد

 
به آن ها پرداخت می شود. 

شکوري افزود: فرایند بیمه بیکاري باید به طور کامل الکترونیکی و غیر حضوري شود و از طرف دیگر قانون بیکاري ما صرفا براي
مشمولان قانون کار تدارك دیده شده، وقتی با یک بحران مواجه می شویم قانون ظرفیت اجرا ندارد بنابراین در حال حاضر 14 میلیون

 
بیمه شده داریم که 7 میلیون آن ها شامل بیمه بیکاري نمی شوند از این جهت قانون باید اصلاح شود. 

ابراهیم درستی نائب رئیس اتاق اصناف تهران هم با انتقاد از روند کند بیمه بیکاري و تسهیلات حمایتی، خواهان تسریع در پرداخت
حمایت هاي کرونایی و کاهش بهره بانکی تسهیلات شد.



اختصاص بیش از 47 هزار میلیارد تومان براي تحقق «مسوولیت اجتماعی

بنادر»
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انجام مسولیت هاي اجتماعی در مناطق بندري، سال ها در حد یک شعار باقی مانده بود، اما در دولت دوازدهم، موضوع تعامل
«شهر و بندر» به طور جدي در دستور کار قرار گرفت به طوري که در سه سال گذشته 47 هزار و 700 میلیارد تومان براي

تحقق این هدف، هزینه شده است.

منبع: ایرنا «تعامل شهر و بندر» موضوع فراموش شده اي
که در چند سال اخیر و با همت دولت «تدبیر و امید» به
مرحله اجرا رسید. این مسوولیت مهم که از آن به عنوان
روابط بندر- پس کرانه هم یاد می شود در مفهوم کلی این
پیام را دارد که شهر و بندر هر کدام نسبت به دیگري
وظیفه اي داشته، جداي از یکدیگر نیستند و نباید فضاي

 
شهري فداي فعالیت تجاري بنادر شود. 

براساس تعاملات و تعهدات بین شهر و بندر مشخص می شود که در چه موضوعاتی شهر می تواند به بنادر کمک رسانی داشته باشد و
در مقابل، در چه موضوعاتی بنادر می توانند به شهرها خدمات رسانی کنند. بر این اساس هم افزایی و کمک رسانی به شهرهاي

 
بندري و محله هاي پیرامونی بنادر، هدف اصلی پروژه تعامل شهر و بندر است. 

اکنون طرح مطالعاتی تعامل شهر و بندر به کوشش سازمان بنادر براي 12 شهر و 15 بندر ترسیم شده است که پس از طی مراحل
تصویب عملیاتی می شود. این طرح اگرچه بار مالی زیادي دارد، با این حال بسیاري از پروژه هاي مربوطه اکنون در شهرهاي بندري و

 
با مشارکت مالی سازمان بنادر درحال اجراست. 

زمانی که بار به بندر وارد یا از آن خارج می شود براي شهر بار ترافیکی تحمیلی ایجاد می کند و زحمت زیادي را براي شهروندان
دارد. اما این همه ماجرا نیست. اکنون دیگر نگاه به بنادر به عنوان یک مرکز صرف تخلیه و بارگیري، نگهداري و انبارداري کالاها تغییر
یافته و بنادر به عنوان مراکز تجاري در نظر گرفته می شوند که نیازمند توسعه محدوده پس کرانه هستند و براي زندگی مطلوب ترِ

 
شهروندانی که خانه هاي آنها اطراف بنادر است، باید برنامه ریزي داشت. 

در سال «رونق تولید» دو پروژه مهم، استراتژیک و تاثیرگذار در حوزه حمل و نقل بندري در بندر مهم و استراتژیک امام خمینی(ره)

 
که به مسوولیت اجتماعی سازمان بنادر مربوط می شد، تامین اعتبار و اجرایی شد. 

عملیات زیرسازي رمپ و لوپ هاي تقاطع غیرهمسطح سربندر- بندر امام خمینی (ره) و ساخت جاده کمربندي «بندر امام به آبادان»

 
دو پروژه مهم سازمان بنادر در استان خوزستان براي تحقق وعده تعامل شهر و بندر است. 



اکنون پروژه تقاطع غیرهمسطح در بندر امام خمینی (ره) با هدف روان سازي ترافیک شهري درحال ساخت است و ساکنان این شهر
بندري که از ترافیک شدید کامیون ها در اطراف میدان پلیس راه شکایت داشتند، تا چند ماه دیگر می توانند شاهد کاهش بار

 
ترافیکی باشند. 

تسهیل ترافیک از مبدا به بندر به مقاصد مربوطه که به طور عمده از این محور تردد دارند، حذف گره ترافیکی میدان پلیس راه،
کاهش زمان سفر، افزایش ایمنی مسیر با کاهش نقاط برخورد و جداسازي فیزیکی مسیرها و ریل راه آهن، از مهمترین دلایل کمک

 
مالی سازمان بنادر براي اجراي این پروژه است. 

آن سوتر از بندر امام خمینی (ره) نیز مردم از سرو صداي کامیون هاي ترانزیتی، ترك جاده ها و خطر تصادف کامیون ها با بچه
مدرسه اي هاي خود شکایت داشتند و براي همین سازمان بنادر تصمیم گرفت براي همیشه مشکل تردد کامیون هایی که 24 ساعته

 
براي ورود به بندر از داخل شهر تردد می کنند را حل کند. 

در پی تاکید دولت مبنی بر توجه به توسعه پیرامونی بندر و توسعه متوازن و بهره مندي شهر از مزایاي بازرگانی بندر امام خمینی،
عملیات اجرایی ساخت پروژه جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره) به آبادان از محل اعتبارات سازمان بنادر با هدف تحقق توسعه

 
بندر و تعامل سازنده در سال 98 آغاز شد. 

این پروژه با حدود 9 کیلومتر طول و ایجاد 146 فرصت شغلی جدید از اردیبشهت سال گذشته آغاز شد و در صورت تکمیل و بهره

 
برداري از آن، معضل راه بندان و ترافیک در مبدا ورودي بندر امام خمینی حل می شود. 

سازمان بنادر براي ساخت این پروژه درگیر زمین هاي باتلاقی و آب هاي مدیریت نشده فاضلاب شهري بود که کار ساخت جاده را

 
بسیار سخت می کرد، اما با ساماندهی این مسیر، اکنون چهره شهر تغییر یافته است. 

براي ساخت جاده کمربندي امام خمینی به آبادان تاکنون بیش از 700 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است و پیشرفت فیزیکی بیش

 
از 60 درصدي دارد. 

«عادل دریس» مدیرکل بنادر و دریانوردي خوزستان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، پروژه ساخت جاده کمربندي بندر امام خمینی (ره)
به آبادان را از جمله پروژه هاي بزرگ عمرانی برشمرد و گفت: این طرح راه سازي با هدف عمل به مسوولیت هاي اجتماعی با اعتباري

 
افزون بر 700 میلیارد ریال از محل اعتبارات سازمان بنادر و دریانوردي به بهره برداري خواهد رسید. 

دریس با بیان اینکه بندر امام خمینی نقش مهمی در تخلیه و بارگیري کالاهاي اساسی دارد و به همین دلیل تردد کامیون به این
بندر زیاد است، افزود: این پروژه به پیشگیري از فرسودگی و تسهیل رفت وآمد معابر شهري و کاهش بار ترافیک جاده اي در مسیر

 
بندر امام خمینی (ره) به آبادان کمک بسیاري می کند. 

«حسین میرشفیع» مشاور وزیر راه و شهرسازي نیز به تازگی در سفر به خوزستان، با اشاره به مشارکت سازمان بنادر و دریانوردي و
بندر امام خمینی در پروژه هاي تعامل با شهر، گفت: با اجراي پروژه هاي جاده کمربندي و ساخت پروژه مشارکتی رمپ و لوپ هاي

 
تقاطع غیرهمسطح راه آهن بندر امام خمینی (ره)، مشکلات شهري و بندري زیادي رفع می شود. 

از بنادر خوزستان که دور شویم، اکنون در بندر چابهار پروژه هاي زیرساختی زیادي وجود دارد که با هدف تحقق مسوولیت هاي



اجتماعی با اعتبار این بندر در حال ساخت است. علاوه بر آن بیش از 20 کیلومترآزادراه و ریل و پروژه اتوبان 25 کیلومتري که ریل

 
چابهار به زاهدان نیز از آن کریدور باید عبور کند در دستور کار قرار گرفته است. 

در مناطق شمالی کشور نیز پروژه ساخت جاده بهشهر - رستم کلا و تعریض جاده ورکلا - گهرباران در حوالی بندر امیرآباد در استان

 
مازندران نیز که مراحل پایانی خود قرار دارد، از جمله پروژه هاي جدید در راستاي تعامل شهر و بندر توسط بندر امیرآباد است. 

 
هزینه 47 هزار و 700 میلیارد تومانی براي پروژه تعامل شهر و بندر 

«وحید رحمتی» مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ایرنا گفت: در سه سال گذشته

 
47 هزار و 700 میلیارد تومان براي پروژه شهر- بندر هزینه شده است. 

وي افزود: دریا براي مردم مناطق ساحلی، بزرگترین منبع درآمد و نعمت خدادادي است و سازمان بنادر همه تلاش خود را به کار

 
گرفته تا مردم این مناطق، حداکثر بهره وري اقتصادي را از این نعمت بزرگ داشته باشند. 

رحمتی ادامه داد: در همین راستا و در اجراي مسوولیت هاي اجتماعی، پروژه هایی با عنوان تعامل شهر و بندر را با هدف هم افزایی،
هماهنگی، تعادل بخشی و کمک متقابل اجرا و تلاش کرده در چارچوب قوانین وضوابط موجود، خدماتی را به مردم ساکن در شهرهاي

 
بندري در شمال و جنوب کشور ارائه دهد تا با حداقل تضادها، منافع عمومی ساحل نشینان تامین شود. 

به گفته وي، در این راستا تاکنون با همکاري دستگاه هاي اجرایی استانی اعم از استانداري ها، شهرداري ها و بخشداري ها در 15

 
شهر بندري، تسهیلاتی براي توسعه حمل ونقل دریایی، گسترش گردشگري دریایی و رونق کسب وکار دریایی ارائه شده است. 

رحمتی ادامه داد: حمایت تسهیلاتی از سرمایه گذاري در بنادر کوچک، توسعه مسیرهاي ارتباطی و راه هاي دسترسی محلی، توسعه
گردشگري دریایی با ایجاد اسکله هاي مسافري، حمایت از ساخت و خرید شناورهاي تجاري، خدماتی، مسافري و تفریحی از جمله این

 
برنامه ها است. 

مدیرکل روابط عمومی سازمان بنادر و دریانوردي اضافه کرد: همچنین ایجاد موج شکن هاي چندمنظوره مردمی با هدف اشتغال زایی،
محرومیت زدایی، توسعه پایدار، توزیع یکنواخت جمعیت در طول نوار ساحلی، تاسیسات لجستیک بندري و لاي روبی بنادر تجاري،

عمده پروژه هایی بوده که در حوزه تعامل شهر و بندر دنبال شده است.



عدم ترخیص قطعات از گمرك آفت اصلی التهاب بازار خودرو

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/08/05

پدال نیوز: مهندس جلالی در خصوص چرایی این اتفاق اظهار داشت: عدم نگاه به مسائل کلان در زمینه تولید و بخشی نگري
می تواند موانع بزرگ بر سر راه تولید باشند بطوري که وزارت صنایع که دست اندرکار تولید است اختیاراتش محدود

است........

به گزارش پدال نیوز؛ مهندس امیر حسین جلالی نایب رئیس انجمن قطعه سازان همگن خودروي استان تهران در گفتگو با
واحد مرکزي خبر در خصوص عدم ترخیص قطعات مورد نیاز تولید کنندگان گفت: قابل قبول نیست که قطعه به میزان دو ماه در
گمرك باشد ولی نتوانیم سازوکاري بیابیم که این قطعات را ترخیص کرده و در چرخه ي تولید قرار دهیم تا به دست خودروسازان

 
برسد و از التهاب بازار بکاهیم. 

مهندس جلالی در خصوص چرایی این اتفاق اظهار داشت: عدم نگاه به مسائل کلان در زمینه تولید و بخشی نگري می تواند موانع
بزرگ بر سر راه تولید باشند بطوري که وزارت صنایع که دست اندرکار تولید است اختیاراتش محدود است و ارگان هاي بسیاري در
تولید از جمله وزارت کار، بهداشت، شوراي رقابت، گمرك، دارایی و محیط زیست دخالت دارند که هر کدام بخش خود را نگاه می

 
کنند و توجهی به تولید و حفظ اشتغال ندارند و بزرگترین آفت در خصوص تولید هستند. 

نایب رئیس انجمن قطعه سازان همگن استان تهران در خصوص نقش شرکت هاي دانش بنیان در افزایش تولید و بی ثمر نمودن
تحریم ها عنوان کرد: ظرفیت و توان شرکت هاي دانش بنیان براي رفع نیاز کشور و نواقص خودروها فوق العاده بالاست و بسیاري از
آنها هنوز کشف نشده اند؛ گمان می کنم در این چند ساله تحریم هاي شدید کمک آنها بوده که توانستند بسیاري از مسائل مهم را از

سر راه بردارند.



عده اي با استفاده از روابط اقدام به ویلاسازي در سواحل می کنند/ 81 درصد

مردم به صورت سقایی آبرسانی می شوند؛ سخنگوي کمیسیون کشاورزي در

گفت و گو با شفقنا

منبع: شفقناشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/08/05

شفقنا- سخنگوي کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس با اشاره به ضرورت رعایت پیوست هاي
زیست محیطی در طرح هاي توسعه اي، گفت: متاسفانه در میان برخی از طرح هاي توسعه اي اصلا این نگاه وجود ندارد و

اگر این روند ادامه یابد همانطور که در شمال کشور فاجعه زیست محیطی داریم در مناطق جنوب هم ...

شفقنا- سخنگوي کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس با اشاره به ضرورت رعایت پیوست هاي زیست
محیطی در طرح هاي توسعه اي، گفت: متاسفانه در میان برخی از طرح هاي توسعه اي اصلا این نگاه وجود ندارد و اگر این روند ادامه

 
یابد همانطور که در شمال کشور فاجعه زیست محیطی داریم در مناطق جنوب هم همین اتفاق را شاهد بخواهیم بود. 

معین الدین سعیدي در گفت و گو با خبرنگار شفقنا در خصوص حفاظت از محیط زیست، گفت: شعار دفاع از محیط زیست را می
دهیم ولی در هنگامه عمل می بینیم که محیط زیست بخش مظلوم جامعه است؛ یعنی دغدغه جدي که باید در حوزه حفاظت از این
حوزه باشد در بین مسوولین و مردم وجود ندارد. در همه تعاریفی که از توسعه پایدار داریم به نقش بارز محیط زیست اشاره شده است
اما نگاه ما همیشه یکسویه بوده بنابراین اگر به مولفه هاي زیست محیطی و اجتماعی نگاه نشود اقدامات ما عملا به ضد توسعه منجر

 
خواهد شد. 

 
عمده مشکلات ما در محیط زیست اجرا و عدم نظارت مجلس است 

نماینده مردم چابهار، نیک شهر، کنارك و قصرقند در مجلس، مشکل محیط زیست را در حوزه اجرا دانست و اظهار کرد: ما قوانین
متعدد خوبی در این حوزه داریم اما مشکل عمده ما، اجرا و عدم نظارت صحیح مجلس  است؛ امسال براي اولین بار فراکسیون محیط
زیست را فعال کردیم که به نظر من اقدامات متمایزي در این خصوص داشته است. به عنوان نمونه در بحث وقف «قله دماوند»

 
فراکسیون بلافاصله تشکیل جلسه داد؛ در خصوص آتش سوزي هاي زاگرس هم تلاش می کنیم تا مشکلات این خصوص کمتر شود. 

 
سازمان شیلات به بهانه حفظ ذخایر آبزیان به مردم مجوز صید نمی دهد 

 
روش برخورد با صید ترال قطعی و غیر قابل بازگشت باشد 

او با بیان اینکه محیط زیست براي مجلس یازدهم موضوع حاشیه اي نیست بیان کرد: در خصوص صید ترال که تبعات جبران
ناپذیري در حوزه محیط زیست دارد جلسات متعددي داشتیم که به اقدامات خوبی رسیدیم. در خصوص صید ترال از رییس قوه
قضاییه تشکر می کنم چراکه شخصا اعلام کردند این روش صید ترال ممنوع است ولی با توجه به مجوزهایی که سازمان شیلات می
دهد این نوع صید ادامه دار است درحالی که سازمان شیلات به بهانه حفظ ذخایر آبزیان به مردم مجوز صید نمی دهد. اگر به جامعه
25 هزار نفري صیادي جنوب استان سیستان و بلوچستان مجوز صید داده شود، شاهد افزایش شاخص هاي تولید خواهیم بود و یا



سهم بخش کشاورزي در GDP کشور افزایش می یابد؛ اما به مردم مجوز نمی دهند و از سوي دیگر به صید ترال که با رانت هاي
مشخصی اقدام می کند، مجوز می دهند. آنها با سوخت رایانه اي نه تنها ذخایر آبزیان را از بین می برند بلکه زیستگاه طبیعی دریایی
را نابود می کنند که من معتقدم این کار دهن کجی به مجلس است. بنابراین توصیه می کنیم که روش برخورد با این صید باید قطعی

 
و غیر قابل برگشت باشد. 

 
وجود مشکلات لجستیکی و کمبود بالگرد در اطفاء حریق جنگل ها 

 
با هماهنگی بین ارتش می توان مقابله بهتري با آتش سوزي جنگل ها داشت 

سعیدي در خصوص آتش سوزي اخیر جنگل هاي کشور، گفت: متاسفانه شواهد و قرائنی وجود دارد که بخشی  از این آتش سوزي ها
عمدي بوده است. ستاد بحران در وزارت کشور، سازمان مراتع جنگل داراي در وزارت جهاد کشاورزي و به ویژه سازمان حفاظت از
محیط زیست متولیان این موضوع هستند که متاسفانه آنگونه که باید ورود صریحی نداشتند. البته مشکلات لجستیکی در خصوص
بالگردهایی که باید اطفاء حریق کنند را داریم اما با یک هماهنگی بین ارتش می توان بهتر این کار را انجام داد چون ارتش اعلام کرده
بخشی از بالگردهایش را در اختیار مجموعه سازمان حفاظت از محیط زیست قرار می دهد. البته با آغاز فصل گرما معمولا بخشی از
این آتش سوزي ها در دنیا اجتناب ناپذیر است اما بخش دیگر فرهنگ سازي لازم دارد که باید مردم آگاه شوند تا رفتارهاي پرخطر به
حداقل برسد. رسانه ها بسیار می توانند در این زمینه تاثیرگذار باشند و جا دارد از گروه هاي مردمی که رأسا در هنگام آتش سوزي

 
ورود کردند تشکر کنم. 

 
پیوست هاي زیست محیطی در طرح هاي توسعه اي دیده نمی شود 

سخنگوي کمیسیون کشاوري، آب و منابع طبیعی در خصوص مشکلات دریاي شمال تصریح کرد: در رابطه با دریاي شمال دو مشکل
دریاخواري و پسماند وجود دارد که آثار خودش را نشان می دهد اما عزم جدي را در بین مسئولین براي مقابله با این امر شاهد
نیستیم. در سواحل جنوب یعنی عسلویه و حاشیه دریاي عمان عزم جدي براي رشد صنایع سنگین وجود دارد که ما اصلا مخالف
رشد در این حوزه نیستیم چراکه قطعا بخشی از مشکل اشتغال ما را مرتفع خواهد کرد اما حتما باید پیوست هاي زیست محیطی
رعایت شود اما متاسفانه در میان برخی از طرح هاي توسعه اي اصلا این نگاه وجود ندارد و اگر این روند ادامه یابد همانطور که در

 
شمال کشور فاجعه زیست محیطی داریم در مناطق جنوب هم همین اتفاق را شاهد بخواهیم بود. 

 
عده اي با استفاده از روابطی که دارند اقدام به ویلاسازي در سواحل می کنند 

 
قوه قضاییه ورود خوبی به مقابله با زمین خواري داشته است 

 
ارگان هاي دولتی بخش عظیمی از سواحل چابهار را گرفته اند 

سعیدي، زمین خواري را بخشی دیگر از مشکلات زیست محیطی کشور دانست و گفت: حریم 60 متري ساحل که در قانون مشخص
شده است، باید رعایت شود اما برخی از افراد با استفاده از ارتباطاتی که دارند اقدام به ایجاد ویلا در سواحل می کنند و جنگل ها را از
بین می برند. خوشبختانه قوه قضاییه ورود خوبی داشته است یعنی حجم تخریب هایی که در همین مدت در اراضی مشرف به ساحل
و جنگل شاهد بودیم قابل قیاس با هیچ دوره اي نبوده است؛ متاسفانه بخشی از دوایر دولتی هم در این روند دخیل هستند مثلا در

 
چابهار بخش عظیمی از سواحل مانند شیلات و بنادر را ارگان هاي دولتی گرفته اند که حتما باید نسبت به آزاد سازي آنها اقدام شود. 



 
از ظرفیت هاي بین المللی براي احیاي تالاب هاي مهم کشور استفاده شود 

نماینده مردم چابهار، نیک شهر، کنارك و قصرقند در مجلس با اشاره به وضعیت تالاب هاي کشور، گفت: در بحث احیاي تالاب ها
یک عزم بین المللی وجود دارد یعنی بخشی از ارگان هاي بین الملی حاضر هستند براي احیاي آنها کمک کنند اما فراکسیون به دلیل
فشردگی کارها، تا این لحظه جلساتی در این خصوص نداشته است اما معتقدیم می توان سازوکاري اندیشید و از ظرفیت هاي بین
المللی براي احیاي تالاب هاي مهم کشور استفاده کرد و باید همان کاري که براي احیاي دریاچه ارومیه اتفاق افتاد براي تالاب هامون

 
و جازموریان اتفاق بیفتد. 

 
شاخص هاي توسعه انسانی در جنوب سیستان و بلوچستان فاصله نجومی با محروم ترین نقاط کشور دارد 

 
81 درصد مردم به صورت سقایی آبرسانی می شوند 

 
از ظرفیت رسانه ها در انعکاس مشکلات و ظرفیت ها جنوب سیستان و بلوچستان استفاده شود 

 
غیزانیه براي ما یک رویا است 

سعیدي در رابطه با مشکلات حوزه انتخابی اش، بیان کرد: درست است یک نماینده باید نگاه ملی داشته باشد اما متاسفانه در جنوب
استان سیستان و بلوچستان و مشخصا پهنه اي که به عنوان «سواحل مکران» مطرح است و مقام رهبري تاکید بر توسعه این پهنه
دارند، متاسفانه شاخص هاي توسعه انسانی به گونه اي است که فاصله نجومی با محروم ترین نقاط کشور دارد؛ دسترسی ما به آب
شرب 19 درصد است یعنی 81 درصد مردم به صورت سقایی آبرسانی می شوند. در جنوب سیستان و بلوچستان شاهد هستیم
دختران این سرزمین کیلومترها باید پیاده بروند تا از برکه هایی که «هوتک» می مانیم آب بیاورند. یک سهمیه رقت بار 15 لیتري
براي مردم تعریف شده که با شأن مردمان این سرزمین مغایرت دارد؛ لذا خواهش من این است که از ظرفیت رسانه ها در انعکاس
صحیح مشکلات و ظرفیت ها این مناطق استفاده شود. اگر در غیزانیه بحران آب وجود دارد در اینجا فاجعه مدیریت آب را داریم؛ براي
ما «غیزانیه» یک رویا است؛ در شاخص هاي سرانه فضاي آموزشی و بهداشتی، اجراي طرح هادي، حاشیه نشینی و مرگ و میر مادري
متفاوت با دیگر نقاط کشور است؛ البته معنی اش این نیست که هیچ اقدامی در این منطقه انجام نشده است اما رهبري تعبیري دارند
که در این منطقه راه هاي نرفته بسیار بیشتر از راه هاي رفته است؛ بنابراین من از عزیزان حوزه رسانه خواهش می کنم حتما انعکاسی

 
از واقعیت هاي این اجتماع داشته باشند. 

 
تلاش می کنیم لایحه حمایت از محیط بانان با کمترین ایراد تصویب شود 

او در پایان در خصوص لایحه حمایت از محیط بانان، خاطرنشان کرد: این لایحه اشکالاتی دارد اما تلاش می کنیم قانونی که مصوب
می شود کمترین ایرادات را داشته باشد؛ همچنین منابع این لایحه باید تعریف شود و با رایزنی که با سازمان مدیریت و برنامه ریزي و
سازمان حفاظت محیط زیست انجام می دهیم تلاش داریم منابع حمایت از  محیطبانان را تعریف کنیم که در صحن با مشکلی مواجه

 
نشود. 

 
انتهاي پیام 
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کمک شرکت هاي فناور براي هوشمندسازي پلیس/ 20 شرکت فناور در مرکز

نوآوري صنایع خلاق گیلان فعالیت دارند

منبع: گیلانستانشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/08/05

رئیس پارك علم و فناوري استان گیلان با اشاره به کمک شرکت هاي فناور براي هوشمندسازي

 
پلیس گفت: 20 شرکت فناور در مرکز نوآوري صنایع خلاق گیلان فعالیت دارند. 

به گزارش گیلانستان، علی باستی ، از انعقاد تفاهمنامه همکاري، علمی، تحقیقاتی و آموزشی
بین پارك علم و فناوري گیلان و دفتر تحقیقات و پژوهش نیروي انتظامی استان خبر داد و اظهار داشت: در گذشته نیز تفاهم نامه

 
هاي مشترکی بین دو مجموعه پارك علم و فناوري استان و نیروي انتظامی منعقد شده بود. 

رئیس پارك علم و فناوري استان گیلان نیروي انتظامی را حافظ امنیت جامعه دانست و گفت: شرکت هاي فناور و دانش بنیان استان
در زمینه هاي مختلفی فعالیت دارند که می تواند با حوزه امنیتی نیز مرتبط باشد لذا قرار شده در قالب یک تفاهمنامه از ظرفیت

 
نیروي انتظامی در این مسیر بهره مند شویم. 

باستی افزود: در گذشته، تفاهمنامه هاي مشترك بین نیروي انتظامی و پارك علم و فناوري منعقد شده و مرکز تحقیقات و پژوهش
نیروي انتظامی نیز دفتري در پارك علم و فناوري استان راه اندازي کرده بود و فناوران، سربازان وظیفه و افراد داراي ایده در آنجا

 
مستقر می شدند و ما نیز دوره هاي مختلف آموزشی براي کارآفرینی افراد، نحوه ارتباط با بازار و دیجیتال مارکتینگ برگزار کردیم. 

وي با اشاره به ضرورت استفاده از ظرفیت هاي شرکت هاي فناور و دانش بنیان استان در راستاي هوشمندسازي کارها و برخورداري از
پلیس هوشمند بیان داشت: یکی از وظایف ما کمک به تقویت پلیس و پلیس هوشمند است و این هوشمندسازي در زمینه هاي

 
مختلف کشف جرائم و امنیتی تاثیرگذار خواهد بود. 

رئیس پارك علم و فناوري استان گیلان با بیان اینکه مرکز نوآوري صنایع خلاق مهرماه سال گذشته در گیلان راه اندازي شد افزود:
این مرکز دومین مرکز نوآوري صنایع خلاق راه اندازي شده در کشور بود و امروزه در این مرکز بالاي 20 شرکت و واحدهاي فناور

 
مرتبط با صنایع خلاق در حال فعالیت هستند. 

باستی ظرفیت هاي استان گیلان در حوزه صنایع خلاق را مورد اشاره قرار داد و بیان کرد: گیلانی ها عموماً خلاق هستند از طرفی

 
شرکت هاي خلاق زیادي در حوزه هاي مختلف تولید محتوا، فیلم، اپلیکیشن و صنایع دارویی در گیلان فعالیت می کنند. 

print انتهاي پیام/تسنیم



فرهنگ و اقتصاد روسیه در مواجهه با مهاجران

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/08/05

با توجهی اجمالی به گستره جغرافیایی مرزهاي روسیه امروزي و همچنین تنوع قومیت هاي ساکن در این کشور می  توان
گفت مهاجران نقش مهمی در شکل  گیري حکومت و تمدن این کشور داشته اند.

با توجهی اجمالی به گستره جغرافیایی مرزهاي روسیه
امروزي و همچنین تنوع قومیت هاي ساکن در این کشور
می  توان گفت مهاجران نقش مهمی در شکل  گیري

 
حکومت و تمدن این کشور داشته اند. 

به گزارش خبرنگار مهر، متنی که در ادامه می خوانید از
تولیدات تحلیلی رایزنی فرهنگی ایران در روسیه درباره
مساله مهاجران در این کشور پهناور است که براي

 
خبرگزاري مهر ارسال شده است. 

روسیه پس از فروپاشی شوروي با حجم عمده مهاجران از کشورهاي تازه استقلال یافته مواجه شد و این مسئله تاثیراتی را در فرهنگ

 
و اقتصاد این کشور گذاشت. امروزه حجم عمده اي از نیروي ارزان کار در این کشور را مهاجران تشکیل می دهند. 

 
با قسمت نخست این گزارش در ادامه همراه شوید: 

تمدن بشري با قدم گذاشتن به قرن بیست و یک، با انقلاب چهارم صنعتی (1) مواجه شد. افزایش جمعیت سیاره خاکی در کنار
کاهش سطح منابع در اختیار، موجب بروز مشکلات و رکود اقتصادي در جهان امروز شد. در عین حال دسترسی به نظام آموزشی و
فرصت  هاي شغلی و همچنین دست یابی به موقعیت  هاي اجتماعی، از هر زمان دیگري سخت  تر شده است. رقابت شدیدي در این

 
بین در گرفته است که از دستور کارهاي دولت هاي مختلف به شمار می رود. 

طبق آمارهاي «سازمان جهانی مهاجرت» (2) در حال حاضر، مهاجران (3) 3.5% از جمعیت کل جهان یعنی رقمی بالغ بر 272
میلیون نفر را تشکیل می  دهند. در این بین، پس از فروپاشی اتحاد جماهیر شوروي، فدراسیون روسیه به یکی از مقاصد اصلی افراد
جویاي کار کشورهاي تازه استقلال یافته آسیاي مرکزي تبدیل شده، به طوري که بیشترین آمار و ارقام مربوط به مهاجران روسیه از

 
این کشورهاست. 

در حال حاضر رقم کلی مهاجران روسیه یازده میلیون و هفتصد هزار نفر است. در حالی که تعداد 32 میلیون نفر (4) تا انتهاي سال
2019 میلادي به روسیه سفر کرده اند که از این تعداد، تنها دو میلیون و چهارصد هزار نفر به طور رسمی براي کار به روسیه وارد

 
شده اند.روس زبان  هاي کشورهاي منطقه مشترك المنافع به طور سنتی بیشترین تعداد مهاجران را به روسیه دارند. 

این موضوع در اقتصاد این کشور نیز بسیار مشهود است. روسیه نیز مخالفتی با این جریان ندارد و هر ساله تجارتی هشتصد میلیاردي



تضمین شده، با کشورهاي این حوزه را براي خود رقم می  زند. عوامل بسیاري در روند مهاجرتی وجود دارند. به هر شکل روند
سازگاري فرهنگی افرادي که به مکان جدید وارد می شوند، به تغییراتی در بطن جامعه نیز می  انجامد. در این نوشتار بیشتر تلاش می

 
شود به تاثیر مهاجرت اتباع خارجی به جامعه روسیه توجه شود. 

 
وضعیت مهاجران در روسیه معاصر 

به طور کلی با توجهی اجمالی به گستره جغرافیایی مرزهاي روسیه امروزي و همچنین تنوع قومیت هاي ساکن در این کشور می  توان
نتیجه گرفت که مهاجران نقش مهمی در شکل  گیري حکومت و تمدن در این بخش از جهان داشته  اند. بیشتر مهاجران این کشور از
شهروندان آسیاي میانه هستند که نه اشتغال و تحصیل بلکه پیوندهاي خانوادگی آنها را به زندگی در روسیه ترغیب کرده است. البته
موج مهاجران جویاي کار نیز مربوط به همین کشورها است. بسیاري از این افراد به زبان روسی تسلط کافی ندارند یا اینکه از سطح
سواد مناسبی برخوردار نیستند. بسیاري از کارفرمایان روس از آنها به عنوان نیروي کار ارزان استفاده می  کنند و آنان را به کارگر

 
محلی ترجیح می  دهند. 

به طور کلی این افراد معمولا به مشاغلی می  پردازند که شهروندان روسیه حاضر به انجام آنها نیستند. مشکلی اصلی بیشتر زمانی نمود
پیدا می  کند که مهاجران بخواهند در شهرهایی مانند مسکو و سنت پترزبورگ مشغول به کار شوند. زیرا این شهرها معمولا مقصد
روس  هایی است که از اقصی نقاط کشور براي دسترسی به شرایط زندگی و یافتن شغل هاي مناسب به مهاجرت داخلی اقدام می-

 
کنند. 

مسئله دوم خروج سرمایه  توسط مهاجران براي اعضاي خانواده خود در موطن اصلی (سایر کشورها) است. براي نمونه می  توان به آمار
تایید شده غیر رسمی اشاره کرد که مطابق با آن، بیش از نصف منابع مالی در گردش بازار تاجیکستان توسط مهاجران این کشور از
خارج تزریق می شود. همان طور که آمارها نشان می دهند مقصد اصلی بسیاري از شهروندان تاجیکستان براي کار فدراسیون روسیه
است. در حالت کلی بسته هاي حمایتی و تسهیلات دولت روسیه براي شهروندان مناطق پسافروپاشی در زمینه دریافت اقامت روسیه و

 
یا مجوز تردد و اشتغال از عواملی است که موجب شده تا هرساله تعداد افراد بیشتري براي زندگی به این کشور سفر کنند. 

با توجه به اینکه دیدگاه کلی مردم روسیه به مهاجران مثبت نیست این مسئله به وضوح در رفتار و تعاملات روزمره افراد غیر مهاجر در
روسیه مشهود است. قابل ذکر است که شعارهاي دولتمردان یا بسته هاي حمایتی آنان از مهاجران کمکی به تغییر وضعیت موجود
نمی کند و این مسئله شاید یکی از مهمترین چالش هاي مردمانی باشد که به دلیل مشکلات اقتصادي و در برخی موارد شرایط
سیاسی و فرهنگی کشورشان راهی جز سفر به روسیه براي آنها باقی نمانده است. اما تعامل و یادگیري فرهنگِ زندگی در مکانِ جدید

 
معمولا دشوارتر از شرایطی بوده که آنها را ناگزیر به ترك وطن کرده است. 

 
ادامه دارد... 

 
پی نوشت ها 

1. انقلاب چهارم صنعتی بر پایه هاي انقلاب سوم بنا نهاده شده است و شامل همجوشی فن آوري هاي مختلف است که مرزهاي

 
زیستی، دیجیتال و فیزیکی را در می نوردد. 

2. سازمان جهانی مهاجرت که مقر آن در شهر ژنو واقع شده در سال 1951 میلادي با هدف رصد شرایط اشکال مختلف مهاجرت در



جهان و رسیدگی به موضوعات مربوط به آنان در یک قالب یکپارچه بنیان گذاشته شد و از سال 2016 به عنوان سازمان همکار رسمی
سازمان ملل متحد به فعالیت هاي خود ادامه می دهد. از جمله اقدامات مهم این سازمان در منطقه خاورمیانه کمک به برگزاري
انتخابات در بین جمعیت آوارگان افغانستان و جنگ زده هاي تهاجم آمریکا به عراق همزمان با انتخاب هاي سراسري در این دو کشور

 
است. چین، روسیه و عربستان سعودي در این سازمان عضو ناظر هستند. جمهوري اسلامی ایران عضو رسمی این سازمان است. 

3. به تمامی افرادي در یک کشور متولد شده اند اما در کشور دیگري سکنی گزیده اند مهاجر گفته می شود. با توجه به این تعریف
کارمندان سفارت خانه ها، دانشجویان، گردشگران و بازرگانانی که سفرهاي مقطعی دارند جز جمعیت مهاجرین موقت محسوب می

 
شوند. مبناي مهاجرت ثبت اقامت دائم و یا تحصیل شهروندي کشور جدید است. 

4. تامین امنیت مرزهاي فدراسیون روسیه توسط واحد مرزبانی سرویس امنیت فدرال این کشور تامین می شود. بعد از حدود بیست
سال براي اولین مرکز آمار و اطلاعات این ارگان اعداد رسمی از ورود و خروج افراد خارجی به این کشور را رسانه اي کرد. در این بین
مرجع آمار و ارقام رسمی روسیه در اختیار «روس استات» یعنی آژانس فدرال آمار روسیه است که رقم ها و نرخ هاي مختلف را هر

ساله در قالب چند گزارش متنوع چاپ می کند.



تضعیف حس تعلق به فضاهاي عمومی شهري در عصر کرونا

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/08/05

نتایج یک نظرسنجی ایسپا نشان می دهد کرونا باعث تقویت گفتمان هاي ضدتراکم شده است که موجب تضعیف فضاهاي
عمومی، شهروندانی خنثی و بی تفاوت خواهدشد که هیچ عکس العملی نسبت به سرنوشت شهر ندارند.

 نتایج یک نظرسنجی ایسپا نشان می دهد کرونا باعث
تقویت گفتمان هاي ضدتراکم شده است که موجب تضعیف فضاهاي عمومی، شهروندانی خنثی و بی تفاوت خواهدشد که هیچ عکس

 
العملی نسبت به سرنوشت شهر ندارند. 

خبرگزاري مهر، گروه جامعه: امروزه احساس تعلق به مکان را یکی از عناصر مهم و مؤثر در ارتقا کیفیت زندگی در محیط هاي شهري
می دانند. حس تعلق به مکان، به معناي ادراکات ذهنی و احساسات کم و بیش آگاهانه مردم از محیط خود است که شخص را در
ارتباطی درونی با محیط قرار می دهد. این حس عاملی است که یک فضا را به مکانی با خصوصیات حسی و رفتاري ویژه براي افراد

 
خاص تبدیل می کند. 

حس تعلق به مکان در فضاي عمومی شهري یکی از مباحث مهم مطرح در جغرافیاي رفتاري است. هرچه مدت ارتباط و حضور افراد
در فضاهاي عمومی بیشتر شود، به همان نسبت شناخت و ادراك انسان ها از آن مکان افزایش یافته و امکان ایجاد معناي تعلق در

 
محیط نیز افزایش می یابد و در بستر این فضاها و مکان هاي معنادار، ارزش هاي انسانی و اجتماعی امکان بروز می یابند. 

فضاهاي عمومی شهري که تحت عنوان «مکان سوم» شناخته می شوند، مکان هایی هستند براي دور شدن از خانه (مکان اول) و کار
(مکان دوم). مکان سوم مکانی است براي تعاملات اجتماعی، تبادل اطلاعات و درآمیختن و برقراري ارتباط با گروهی دیگر که زندگی
اجتماعی شهري در آن ها جاري است و با افزایش حس تعلق در افراد و ایجاد خاطره جمعی منجر به رشد اجتماعی و فردي افراد می
شوند. به اعتقاد «لوئیس مامفورد» حضور مردم در فضاهاي عمومی شهري سبب همبستگی اجتماعی می شود. بنابراین بدون وجود
فضاهاي عمومی و جمعی عجین شده با زندگی مردم، نقش اصلی شهر که ایجاد ارتباطات صحیح بین مردم است مخدوش می شود و
تنوع برخوردها و تعاملات اجتماعی و تبادلات انسانی که لازمه و عصاره یک زندگی شهري است، رخ نخواهد داد. نبود این حس مکانی

 
به فضاهاي عمومی شهري، سبب شکل گیري شهري بی هویت، غیر انسانی و کسالت آور می شود. 



 
 

امروز در دورانی هستیم که ویروس کرونا رفت و آمد و حضور مردم شهر را به فضاهاي عمومی محدود کرده است. کرونا سبب شده
است بخش هایی عادي از زندگی روزمره شهري (مانند استفاده از اتوبوس ، مترو و غذا خوردن در کافه ها و رستوران ها) ناگهان به
اموري تهدیدآمیز تبدیل شوند. آثار و پیامدهاي کرونا بر زندگی شهروندان به حدي است که سبب تغییر رفتار بسیاري از شهروندان در
شهرها شده است. کرونا روابط ما با فضاهاي عمومی را تغییر داد. در این دوران بسیاري از مشاغل شهري از بین رفته اند؛ تجارت
شهري، زندگی فرهنگی و اقدامات سیاسی مختل شده اند؛ تعطیلی بازار، مشکلات اقتصادي زیادي را به شاغلین این بخش تحمیل
کرده است؛ فضاهاي عمومی مانند پارك ها، بوستان ها، ورزشگاه ها، سالن هاي ورزش و … محدود و یا تعطیل شده اند؛ در سراسر
جهان، رویدادهاي مهم ورزشی، کنسرت هاي موسیقی و جشنواره هاي تفریحی لغو شده اند؛ هرگونه سفر و جلسات غیر ضروري
ممنوع شده است؛ تعطیلی صنایع فرهنگی شهر (موزه ها، سینماها، تئاترها، گالري ها و…) ضربه اقتصادي بزرگی به آن ها وارد کرده

 
است و به طور کلی فضاي عمومی شهرها با قرنطینه و فاصله گذاري اجتماعی تغییر چهره داده است. 

نتایج نظرسنجی مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران (ایسپا) که با همکاري دفتر مطالعات اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران در
تاریخ 21 تا 24 اسفندماه 1398 در شهر تهران با حجم نمونه 1004 نفر انجام شده، نشان داد 62.7 درصد از پاسخگویان، در دوران
کرونا میزان تردد خود و خانواده شان را به میزان زیادي در شهر کاهش داده اند. لذا مراکز شهري به نسبت دیگر فضاهاي جغرافیایی
به دلیل اینکه مرکز ثقل جمعیت، سرمایه، اشتغال، خلاقیت هستند در ابعاد مختلف اجتماعی، محیطی و اقتصادي بیشترین آسیب و

 
صدمه را از کرونا دیده اند. 

در طول دوران شیوع کرونا فعالیت بسیاري از مشاغل اجباراً متوقف یا محدود شده و از نیروي انسانی برخی از مشاغل خواسته شده
است در خانه کار کنند. از آنجا که ترس از عفونت افزایش یافته است، استفاده از وسایل حمل و نقل عمومی کاهش یافته است. به

 
عبارتی حمل نقل شخصی تر شده است. 

فوبیاي کرونا سبب شده است کسانی که از وسایل حمل و نقل عمومی استفاده می کنند با نگرانی بخواهند زودتر به مقصد برسند و از
فضایی که در داخل آن هستند دور شوند. ترس از کرونا و فضاهاي شلوغ سبب شده است بسیاري سیستم هاي حمل و نقل عمومی از

 
جمله مترو، اتوبوس، تاکسی را یک سیستم توزیع کننده شیوع کرونا در شهر بدانند و از آن فاصله بگیرند. 

نگرانی از کرونا به حدي است که نظرسنجی ایسپا با همکاري دفتر مطالعات اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران در تاریخ 11 تا 13

 
خردادماه 1399 نشان داد 82.3 درصد شهروندان تهرانی با اجباري شدن ماسک در فضاهاي عمومی براي همه موافق بوده اند. 

کرونا سبب افزایش استرس شهروندان شده است؛ به طوري که این فشار و استرس در هر سطح از جامعه و در کل نهادهاي اجتماعی



احساس می شود. نتایج نظرسنجی مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران که و دفتر مطالعات اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران در
مرداد ماه 1399 نشان می دهد 51.3 درصد شهروندان بالاي 18 سال تهرانی به مقدار «زیاد» نگران ابتلاي خود و خانواده به ویروس

 
کرونا هستند. 

ازطرفی تنهایی، اضطراب و افسردگی بویژه در بین افرادي که در مناطق شهري متراکم و داراي فضاي عمومی محدود زندگی می
کنند، افزایش یافته است. بسیاري از فضاهاي عمومی شهر که زمانی استفاده از آن ها براي شهروندان قابل اعتماد و راحت بودند، حالا

 
دیگر قابل اعتماد نیستند. 

به طور کلی فضاهاي عمومی شهري به عنوان محل اجتماع و تعامل بین شهروندان دستخوش تغییر شده اند. رفتار شهروندان در این
فضاها تغییر کرده است، به طوري که می توان گفت کرونا باعث تقویت گفتمان هاي ضد تراکم شده است. این عوامل سبب تجدید
نظر بسیاري از شهروندان در ارتباطشان با فضاهاي مختلف شهري از جمله فضاهاي عمومی شهري شده است. لذا اگر این شرایط و
ترس از فضاهاي عمومی شهري ادامه یابد، می توان انتظار داشت با گذشت زمان حس تعلق شهروندان نسبت به فضاهاي عمومی

 
شهري تضعیف شود. 

 
 

فوبیاي کرونا تا حدودي سبب تشدید فردگرایی و انزواي اجتماعی در جامعه شهري شده است. اگر چه در این دوران نمونه هایی از
جمع گرایی را در برخی کشورها از جمله ایتالیا دیده ایم (در ایتالیا قرنطینه سراسري مردم را مجبور کرده است که نوع جدیدي از
فضاي عمومی ایجاد کنند. شهروندان براي لذت بردن از موسیقی، به بالکن ها و پنجره هاي خود رفته اند و موسیقی را در داخل
ساختمان ها و خیابان ها به اشتراك گذاشته اند)، اما به طور کلی انزواي اجتماعی به رویکرد فردي گرایانه تري در فضاهاي عمومی
منجر می شود. همه این عوامل حس تعلق مکانی به فضاهاي عمومی را در شهرها تضعیف می کند. از دست دادن فضاي عمومی در
شهرها، منجر به پیامدهاي مهم اجتماعی خواهد شد که «آتکینسون» و «بلندي» از آن به عنوان حرکت رو به پایین و تنزل روابط
اجتماعی شهري نام می برند. تضعیف فضاهاي عمومی شهري سبب می شود شهروندي براي جامعه شهري به یک مفهوم مبهم و
نامانوس تبدیل شود. نتیجه تضعیف فضاهاي عمومی، شهروندانی خنثی و بی تفاوت خواهد بود که هیچ عکس العملی نسبت به

 
سرنوشت شهر و جامعه ندارند. 

پژوهش از محمد حسین جانبابا نژاد



توزیع 4 میلیون بسته حمایتی در بین نیازمندان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/08/05

رئیس کمیته امداد امام خمینی، به تشریح خدمات صورت گرفته در قالب پویش «ایران همدل» پرداخت.

رئیس کمیته امداد امام خمینی، به تشریح خدمات صورت

 
گرفته در قالب پویش «ایران همدل» پرداخت. 

به گزارش خبرنگار مهر، مرتضی بختیاري، روز دوشنبه در
نشست خبري که به منظور ارائه گزارشی از اقدامات صورت
گرفته در قالب پویش «ایران همدل» برگزار شد، گفت: در
مرحله دوم ایران همدل در قالب طرح اطعام حسینی طی
دو ماه محرم و صفر 15 میلیون و 885 هزار پرس غذا به

 
ارزش 226 میلیارد تومان میان نیازمندان توزیع شد. 

 
وي افزود: در طرح احسان حسینی نیز در 2581 محله 1695 هزار بسته حمایتی توزیع شد. 

رئیس کمیته امداد در خصوص مرحله دوم ایران همدل و جمع آوري کمک هاي مردمی، گفت: طی این مرحله در قالب طرح احسان
حسینی 306 میلیارد تومان کمک نقدي و غیرنقدي جمع آوري شد و مجموع پویش مرحله اول و دوم 572 میلیارد کمک هاي

 
مردمی بود که البته این میزان کمک مردمی به کمیته امداد انجام شد و کمک هاي سایر ارگان ها و نهادها به جز این است. 

وي تأکید کرد: همچنین در سه طرح اطعام مهدوي، اطعام حسینی و احسان حسینی در مرحله اول و دوم 27 میلیون پرس غذاي

 
گرم میان نیازمندان به ارزش 428 میلیارد تومان توزیع شد. 

بختیاري تصریح کرد: مجموع بسته هاي حمایتی معیشتی نیز 4 میلیون بسته طی مرحله اول و دوم بود که ارزش آن 750 میلیارد

 
تومان است که میان نیازمندان توزیع شد. 

 
به گفته وي، مجموع کمک هایی که به نیازمندان طی دو مرحله انجام شد، هزار و 178 میلیارد تومان بوده است. 

رئیس کمیته امداد در خصوص مرحله سوم پویش ایران همدل نیز گفت: جلساتی طی هفته گذشته برگزار شد و پیشنهاد شده است

 
که مرحله سوم پویش ایران همدل با عنوان اشتغال و درمان برگزار شود. 

بختیاري در پاسخ به این سوال که آیا در خصوص جهیزیه و ازدواج نیز در پویش ایران همدل 3 اقدام خواهد شد یا خیر گفت: یکی از
پیشنهادهایی که ما می دهیم، جهیزیه براي زوج هاي جوان خواهد بود که در صورت تصویب و موافقت نهایی پویش مرحله سوم با

 
عنوان اشتغال، درمان و جهیزیه براي زوج هاي جوان برگزار خواهد شد. 



وي به اشتغال مددجویان اشاره کرد و گفت: تصمیمات خوبی در این خصوص اتخاذ شده و قرار است اگر کارفرمایی هر تعداد نیرو از

 
مددجویان جذب کند، در ازاي هر نفر 50 میلیون تومان به او وام بدهیم. 

رئیس کمیته امداد در خصوص تبلت دانش آموزان نیز گفت: دانش آموزان تحت پوشش امداد نیاز به 250 هزار تبلت دارند که ما در
مرحله اول 50 هزار تبلت تولید داخل اختصاص داده ایم و 10 هزار تبلت نیز از سوي بنیاد مستضعفان اهدا شده است و در برخی از

 
استان ها قرار شده 50 درصد هزینه تبلت را خیرین و مابقی را ما پرداخت کنیم. 

وي با اشاره به اینکه مکاتباتی براي تهیه تبلت دانش آموزان نیازمند در سراسر کشور انجام شده است، گفت: بیش از سه میلیون دانش

 
آموز در کشور نیازمند تبلت هستند که امیدواریم بتوانیم با هماهنگی دستگاه ها و کمک هاي خیرین این مشکل را برطرف کنیم. 

بختیاري در مورد برنامه اشتغال در سال جاري گفت: یکی از برنامه هاي محوري ما در اشتغال استفاده از راهبران شغلی است که این
افراد از طرح، آموزش، تسهیلات و غیره در خدمت مددجویان خواهند بود و به آنها کمک خواهند کرد و در پایان نیز براي اشتغال آنها

 
بازاریابی خواهند کرد. 

وي ادامه داد: امسال برنامه ما این است که 50 درصد اشتغال در رابطه با راهبران شغلی باشد و بسیاري از مراکز دانش بنیان براي
انعقاد قرارداد با راهبران شغلی اعلام آمادگی کرده اند.



بهترین شرکت نصب دوربین مداربسته

منبع: شفافشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/08/05

 
 

آیا به نصب دوربین مدار بسته در فضاي مسکونی و یا محیط کسب و کارتان فکر کرده اید؟! اگر شما هم صاحب فروشگاهی در شلوغ
ترین نقطه ي شهر باشید، با نصب دوربین مداربسته اررزان، می توانید امنیت فروشگاه خود را بالا ببرید و به صورت نامحسوس از
زوایاي مختلف آن محافظت کنید. با نصب دوربین مداربسته در فروشگاه هاي بزرگ یا کوچک، کار نیروي انسانی نیز کمتر شده و تنها
یک نفر با کمک این سیستم امنیتی، می تواند بر همه ي قسمت هاي یک فروشگاه نظارت داشته باشد. اگرچه کاربرد اصلی دوربین
مداربسته، حفاظت و بالابردن امنیت است، اما براي مشاغل و محیط هاي نظامی و اداري، کنترل ترافیک، تصویر برداري نامحسوس،
مشاغل صنعتی و کارخانجات، ارتباطات ویدئویی و... نیز کاربردهاي ویژه اي خواهد داشت و البته که براي بسیاري از مجموعه هاي

 
تولیدي نیز، داشتن دوربین مداربسته دید در شب، به عنوان یک نیاز واجب محسوب می شود. 

چه تشبیهی زیباتر از اینکه با خرید و نصب دوربین مداربسته، گویا براي خود چشم اضافه اي خریداري کرده اید تا به شما در
حفاظت، امنیت و کنترل شرایط کمک کند. دوربین هاي مداربسته چشم هاي نامحسوسی هستند که از زمان روي کار آمدنشان،
بسیاري از ادارات، فروشگاه ها و... را از دزدي هاي مکرر و وقوع جرائم نجات داده است. این سیستم کنترل از راه دور مزیت هاي

 
برجسته ي دیگري نیز دارد که آن را به عنوان چشمان نافذ از راه دور، به یک نگهبان تمام عیار تبدیل کرده است. 

دوربین مداربسته، هوشمند و کاربردي جالب است بدانید که اولین دوربین مداربسته در سال 1942 میلادي در شرکت زیمنس آلمان
تولید شد و در اصطلاح به دوربین هایی مداربسته گفته می شود که در جاي خود ثابت هستند، اما تصاویر دریافتی را به چند سرور
ارسال می کنند. این دوربین ها که براي سیستم امنیتی مانتورینگ طراحی شده اند، به عنوان جعبه جادویی مداربسته شناخته می
شوند. به تدریج و با بروز سرقت هاي بسیار در مشاغل مختلف، نیاز به نصب دوربین مداربسته پیدا شد. علاوه بر این نصب دوربین

 
مداربسته در اماکن مختلف، کمک شایان توجهی به تشخیص سارقین و متهمان به پلیس کرده است. 

دوربین مداربسته مزایا و کاربردهاي بسیاري دارد و همچنین نصب دوربین مداربسته ارزان تر از پرداخت ضرر و زیان هاي بسیار

 
خواهد بود. بنابراین اگر ایمنی شغلی و یا حتی محل زندگیتان اهمیت دارد، با نصب دوربین مداربسته خیال خود را راحت کنید. 

 
نصب دوربین مداربسته چه مزایایی دارد؟ 



- تامین امنیت کلی: همانطور که گفته شد نصب دوربین مداربسته در اماکن مختلف به منظور حفاظت و افزایش امنیت محل نصب
می شود، اما نصب دوربین مداربسته از یک وجه دیگر نیز امنیت می آفریند. مسلماً هیچ سارقی دوست ندارد در صحنه جرم شناسایی

 
شود، بنابراین وجود یک دوربین مداربسته به خودي خودي موجب دور شدن خلافکاران از محل موردنظر خواهدشد. 

- کمک به حل پرونده هاي مجرمین: باوجود اینکه بسیاري از سارقین از محل هاي مجهز به دوربین مداربسته دوري می کنند اما
گاهی برخی از بزهکاران به دام چشم نامحسوس دوربین نیز خواهند افُتاد. تصاویري که توسط دوربین هاي مداربسته ثبت و ضبط می
شوند به نیروي پلیس کمک می کند تا مجرمین را شناسایی و دستگیر کنند.

 
 

- کنترل رفت و آمد: تصور کنید رئیس یک اداره بزرگ می خواهد بر ورود و خروج و نحوه ي عملکرد کارکنان خود نظارت داشته
باشد، براي این امر می بایست تمام وقت خود را به سرکشی از کارکنان بپردازد. این درحالی است که با نصب دوربین مداربسته به

 
راحتی و کاملاً هوشمندانه می تواند بر رفت و آمد، عملکرد کارکنان و نحوه ي برخورد با ارباب رجوع نظارت داشته باشد. 

- کم هزینه در نصب و نگهداري: دوربین مداربسته ارزان صدها برابر بهتر از پرداخت خسارت هاي جبران ناپذیر خواهدبود. دوربین
مداربسته ارزان خواهد بود اگر در هنگام خرید درست انتخاب کنید و در نگهداري از آن کوشا باشید. از طرفی نصب دوربین مداربسته
هزینه هاي چندانی ندارد و چنانچه دوربین خریداري شده با کیفیت باشد سالیان طولانی کارخواهد کرد. به طور معمول پس از نصب
دوربین مداربسته هرچند ماه یکبار می بایست با صرف مبلغی اندك دوربین ها را سرویس کنید تا به درستی کارکنند. درست
کارکردن دوربین ها فقط به نگهداري و سرویس به موقع آن بستگی خواهد داشت. دوربین مداربسته کارآفرین است! اطلاق واژه ي
کارآفرینی براي یک دستگاه کوچک کمی دور از ذهن انسان است، اما تولید دوربین مداربسته موجب ایجاد اشتغال نیز شده است.
قاعدتاً براي نصب دوربین مداربسته می بایست یک فرد مسلط به کار و حرفه اي باشد تا بتواند دوربین را در محل مناسب و با روش
درست نصب نماید. به همین جهت پس از ورود دوربین هاي مداربسته به بازار افراد متخصص این فن صاحب شغلی مناسب و

 
کاربردي شدند. 

 
 



عملکرد دوربین مداربسته چگونه است؟ معمولاً دوربین هاي مداربسته در محل هاي نصب می شوند که در معرض دید عموم نباشد،
همچنین طراحی این جعبه جادویی مداربسته به گونه اي است که به یک دستگاه کامپیوتر و یا لب تاب متصل شده و تصاویر را به
صورت آنلاین نمایش می دهند. افزون بر این دوربین هاي مداربسته قابلیت ضبط و ذخیره تصاویر وفیلم هاي گرفته شده را دارند و

 
در صورت نیاز به کار خواهند آمد. ویژگی حائز اهمیت دوربین هاي مداربسته عملکرد نامحسوس و مخفیانه آن ها است. 

به طور مثال در طراحی دوربین مداربسته دید در شب نوعی LED به کار برده شده که براي روشن کردن محیط و شناسایی محل
تعبیه شده است اما در هنگام روشن شدن محل نصب دوربین مداربسته را نشان نمی دهد. استفاده از طیف مادون قرمز در ساختار
دوربین مداربسته دید در شب موجب می شود که در تاریکی مطلق نیز امکان تصویر برادري داشته باشد. مادون قرمز قدرت دید
چشمی هاي دوربین مداربسته دید در شب را افزایش داده و باعث علمکرد نامحسوس، اما قدرتمندانه آن می شود. با توجه به ویژگی

 
هاي گفته شده واضح است که دوربین مداربسته دید در شب درست مثل نگهبان از مکان مورد نظر محافظت خواهد کرد. 

معروف ترین برندهاي تولید کننده دوربین مداربسته کدامند؟ بدیهی است که انتظار هرفرد از وسیله اي که خریداري می کند عملکرد
درست و طول عمر بالا می باشد، به همین جهت براي خرید دوربین هاي مداربسته نیز می بایست بهترین مارك آن را تهیه کنید. در
حال حاضر نیز بهترین برندهاي تولید کننده دوربین مداربسته ارزان شامل: برند هایک ویژن، داهوا و دي لینک می باشد. البته ناگفته
نماند که برندهاي معروف سامسونگ و ال جی نیز دوربین مداربسته تولید می کنند اما قیمت آن ها از سایر برندها بیشتر است.
بنابراین اگر می خواهید دوربین مداربسته ارزان خریداري کنید که طول عمر بالایی نیز داشته باشد نمونه ي اصلی یکی از سه برند

 
معرفی شده در مطالب فوق را خریداري نمایید. 

 
قیمت دوربین مداربسته  

قاعدتاً قیمت دوربین هاي مداربسته ارزان نیز به عوامل بسیاري بستگی دارد، مثلا شما براي یک باغ با مساحت پنج هزار هکتار نمی
توانید تنها یک دوربین نصب کنید، زیرا کفاف ظرفیت و بزرگی آن باغ را نمی دهد. بنابراین قیمت دوربین مداربسته به شرایط محلی
که قرار است در آن نصب شود، مارك، تعداد و نوع آن بستگی دارد. به طور کلی قیمت هر یک دوربین مدار بسته بین 500 الی 800
هزار تومان می باشد، اما چنانچه بخواهید براي مجتمع ها یا اماکن بزرگ دوربین به صورت پکیجی و در تعداد بالا خریداري کنید
هزینه کمتري در بر خواهد داشت. شایان ذکر است که هزینه نصب دوربین مداربسته نیز از قیمت خرید محصول جدا بوده و هزینه

 
نصب به شخص نصاب پرداخت می شود. 

 
دوربین هاي مدار بسته را اورجینال خریداري کنید! 

براي نصب دوربین مداربسته در محلمورد نظر خود بهتر است نمونه ي اصلی برند محبوب خود را تهیه کنید تا پاسخگوي تمام و



کمال انتظارات شما باشد. وجود کالاي تقلبی در بازار موجب نگرانی افراد در هنگام خرید هر نوع وسیله و نیز دوربین مداربسته بوده
است. افرادي سودجو همواره با شعار دوربین مداربسته ارزان با قیمت بسیار بسیار پایین و غیر معمولی اقدام به فروش محصولات بی

 
کیفیت کرده و موجب تشویش بازار نیز می شوند. بنابراین بهتر است با بهترین فروشگاه دوربین مدار بسته آشنا شوید! 

براي نصب دوربین مدار بسته و خرید یک محصول با کیفیت فروشگاه اینترنتی گروه دوربین مارکت بهترین انتخاب خواهد بود. گروه
دوربین مارکت که متشکل از چهار بخش با کادري کامــلاً تخصصی و حرفه اي است از سال 1389 فعالیت کاري خود را آغاز کرده و
تاکنون موفق به اجراي پروژه هاي کوچک و بزرگی شده است. این گروه فعال و زبده با راه اندازي یک وبسایت فروشگاهی اقدام به
فروش اینرنتی دوربین هاي مداربسته داهوا، هایک ویژن، دي لینک، ال جی و سامسونگ نمونده و محصولات خود را با ضمانت کامل
به فروش می رساند. گروه دوربین مارکت به منظور سهولت در اجراي برنامه هاي مشتریانی که تصمیم به نصب مداربسته براي اماکن

 
بزرگ دارند دوربین هاي مداربسته مختلف را به صورت پکیجی نیز ارائه می کند. 

در ویترین فروشگاه اینترنتی دوربین مارکت انواع دوبین هاي مداربسته ي آي پی، بی سیم، دزدگیر خودرو، ردیاب خودرو، دوربین
خودرو و... ارائه می شود. هر کاربري که قصد خرید هریک از محصولات دوربین مارکت را داشته باشد می تواند از امکان مشاوره

 
غیرحضوري و تلفنی نیز برخوردار شود. 

 
سخن پایانی ؛ امنیت مهمترین مسئله است...  

عقل سلیم حکم می کند که از جان و مال خود محافظت کنید تا در ادامه ي زندگی و امرار معاش خود دچار مشکل نشوید! محافظت
از جان و مال به صورت همزمان نیز بسیار مشکل خواهد بود؛ بنابراین با نصب دوربین مدار بسته براي محل کار یا مجتمع مسکونی
خود، یک نگهبان همیشه بیدار و هشیار براي خود استخدام کنید؛ نگهبانی که تنها با یک بار هزینه و بدون دریافت حقوق کار می

 
کند، به طور قطع ارزشمند خواهد بود. 

از آنجا که کلیت نصب دوربین مداربسته براي جلوگیري از ضرر و زیان هاي مالی و جانی می باشد، گروه دوربین مارکت نیز به منظور
فرآهم آوردن آسایش و آرامش هموطنان خود بهترین برندهاي دوربین مداربسته را ضمن معرفی کامل به فروش می رساند. به طور
قطع با خرید از دوربین مارکت (doorbinmarket.com) احساس رضایت خواهید داشت؛ چراکه اساس کار گروه دوربین مارکت

 
بر صداقت و درستکاري استوار است... 

«دوربین مارکت» با در اختیار داشتن جمعی از کارشناسان و متخصصان حوزه ي دوربین مداربسته، از سال 1389 به صورت حرفه اي
وارد بازار فروش و نصب دوربین مداربسته کشور شده است و همواره به لطف خداوند، توانسته است که رضایت و خشنودي مشتریان

گرامی را به خدمات و محصولات خود جلب کند؛ چنانکه پروژه هاي موفق و متعدد دوربین مارکت، خود گواه بر همین مسئله است. 



 
با دوربین مارکت، یک یار اضافی براي امینت داشته باشید... تلفن تماس: 02191015108 

رپورتاژ آگهی



با بروز هر مشکل بودجه اي نباید سراغ دارایی هاي صندوق رفت/ استیضاح

وزیر اقتصاد یکی از گزینه هاي روي میز است

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/08/05

جعفر قادري معتقد است که فلسفه تشکیل صندوق توسعه ملی در راستاي توانمندسازي بخش غیر دولتی است، نه اینکه با
بروز هر تکانه و مشکلی، بلافاصله روند تبدیل دارایی هاي ارزي به ریال آغاز شود.

جعفر قادري معتقد است که فلسفه تشکیل صندوق توسعه
ملی در راستاي توانمندسازي بخش غیر دولتی است، نه
اینکه با بروز هر تکانه و مشکلی، بلافاصله روند تبدیل

 
دارایی هاي ارزي به ریال آغاز شود. 

اقتصادآنلاین - مهدي بیک؛ نماینده مردم شیراز در واکنش
به انتشار برخی اظهارات در خصوص استفاده از دارایی صندوق براي حل مشکل بودجه آموزش و پرورش گفت: فلسفه تشکیل صندوق
توسعه ملی در راستاي توانمندسازي بخش هاي غیر دولتی و تسهیل سرمایه گذاري هاي مولد است. اینکه با بروز هر مشکل بودجه
اي در بخش هاي مختلف دولتی از دارایی هاي ارزي صندوق به صورت ریالی بهره برداري شود، نه تنها گره اي از هزار توي مشکلات

 
باز نمی کند، بلکه خود به عاملی تازه براي بروز مشکلات حاد اقتصادي و معیشتی بدل می شود. 

قادري در ادامه افزود: باید تلاش شود منابع صندوق توسعه ملی، بیشتر در قالب تسهیلات ارزي پرداخت شود. این منابع ارزي باید در
حوزه هاي اقتصادي که بیشتر وابستگی به خارج در آنها وجود دارد به کار گرفته شوند تا نیاز کشور به ارز کاهش پیدا کند. براي
تامین نیازهاي ریالی بخش هاي مختلف به جاي صندوق ذخیره ارزي، می توان از ظرفیت هاي بازار سرمایه استفاده کرد، چرا که

 
استفاده از منابع بازار سرمایه، تبعات مخرب تبدیل دارایی هاي ارزي به ریال را ندارد. 

رییس کمیته اقتصادي کمیسیون برنامه و بودجه مجلس خاطرنشان کرد: در حال حاضر قیمت ارز در اقتصاد ایران یک متغیر کلیدي
است یعنی نوسانات ارزي حتی کالاهاي غیر مرتبط با واردات را نیز متاثر می کند. کالاهاي قابل تجارت و غیر قابل تجارت، متاثر از
نوسانات نرخ ارز دچار تکانه هاي تورمی می شوند. بنابراین با محدودیت هاي منابعی که صندوق دارد، باید منابع این صندوق را در

 
حوزه هایی استفاده کرد که می تواند وابستگی کشور را به خارج کمتر کنند و یا باعث رشد قابل توجه رویکردهاي صادراتی شوند. 

قادري:نباید تجربه تلخ یارانه هاي نقدي در اقتصاد تکرار شود نماینده مردم شیراز در خصوص اینکه آیا طرح توزیع اقلام اساسی می
تواند در نهایت به روند توانمندسازي دهک هاي پایینی منجر شود،گفت: به عنوان مخالف طرح توزیع اقلام اساسی، معتقدم در این
شرایط سخت اقتصادي که کشور درگیر کسري بودجه بالایی است، باید از منابع موجود نهایت بهره برداري صورت گیرد. به گونه اي
که این سرمایه گذاري ها در نهایت منافع اقتصادي و معیشتی پایدارتري را براي مردم ایجاد کنند. نه اینکه منابع موجود را مانند

 
تجربه تلخ پرداخت یارانه هاي نقدي به ریال تبدیل کنیم تا رانت حاصل از آن به جیب سوداگران سرازیر شود. 



 
در این زمینه بخوانید: 

گرانی مرغ به دلیل دو نرخی شدن نهاده ها است کشف قیمت خودرو در بورس مشکل ساز خواهد شد برگزاري جلسه فوق العاده
شوراي عالی بورس براي بررسی افت شاخص ها قادري با اشاره به این واقعیت که توانمندسازي واقعی از طریق گسترش رفاه عمومی و
تامین اجتماعی فراگیر ممکن است، خاطرنشان کرد: 40میلیون ایرانی عضو تامین اجتماعی هستند و چنانچه این ساختار در حوزه
هاي مختلف تقویت شود در واقع سطح رفاه عمومی افزایش یافته است. از سوي دیگر با شناسایی نیازمندان واقعی از طریق بهزیستی

 
و کمیته امداد باید تلاش شود تا به بهترین شکل از آنها حمایت شود. 

نماینده مردم شیراز در مجلس افزود: اما سوال کلیدي این است که اساسا چرا افراد و خانواده ها دچار فقر می شوند؟ بدون تردید
بیکاري یکی از مهمترین دلایل گسترش فقر در جامعه است. اگر قرار است کمک واقعی به خانواده ها شود، باید فضاي کسب و کار و
تولید در کشورمان به گونه اي ساماندهی شود که فرد بتواند شغل مناسب با مهارت ها، استعدادها و علائق خود را پیدا کند. در مسیر

 
رشد قرار بگیرد و پله هاي ترقی را بر اساس یک ساختار منطقی طی کند. 

او در ادامه گفت: حال شما تصور کنید به این خانواده به جاي یک شغل مناسب یا بستر مطلوب براي کارآفرینی و ترقی، یارانه نقدي
پرداخت شود. هر اندازه هم که میزان یارانه ها افزایش پیدا کند باز هم جوابگوي نیازهاي معیشتی گسترده خانواده ها نخواهد بود.
ضمن اینکه با این روش ها هر سال به جمعیت افراد نیازمند کشور افزوده خواهد شد تا جایی که دیگر منابعی براي توسعه پایدار

 
کشور باقی نخواهد ماند. 

همه گزینه ها روي میز است قادري در پاسخ به پرسش دیگري در خصوص اینکه تا چه اندازه تلاش برخی نمایندگان براي استیضاح
وزیر اقتصاد را امکان پذیر می دانید؟ گفت: در واقع مجموعه وسیعی از سوءمدیریت ها در حوزه مسائل اقتصادي رخ داده که نمی توان
آنها را انکار یا از آنها چشم پوشی کرد. متاسفانه رفتارهاي سلیقه اي و خودسرانه اي مانند رویکردهاي اشتباه مالیاتی، ناهماهنگی
برخی وزاتخانه ها با یکدیگر، اتلاف منابع ارزي، دخالت هاي بیجا در بورس و... مجموعه اي از مشکلات مدیریتی در اقتصاد را شکل

 
می دهند که نمایندگان نمی توانند نسبت به آنها بی تفاوت باشند. 

رییس کمیته اقتصادي کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در ادامه گفت: به عنوان نمونه در شرایطی که تحلیلگران و کارشناسان
اقتصادي نسبت به رشد نامتوازن و غیر منطقی بورس هشدار می دادند، هیچ توجهی به این تذکرها نشد. از سوي دیگر زمانی که باید
عرضه صورت می گرفت، عرضه متناسب با تقاضا انجام نشد تا حباب قیمتی بورس متورم و در نهایت دچار ترکیدگی شود. مجموعه
این معضلات که بخش قابل توجهی از آنها برآمده از سوءمدیریت ها و دخالت هاي بی جاي مجریان است در نهایت اعتماد عمومی به

 
بازار سرمایه و اساسا اقتصاد را دچار اخلال کرد. 

قادري در پایان خاطرنشان کرد: در یک چنین شرایطی که نمایندگان قادر به احضار رییس کل بانک نیستند، احضار و در مرحله بعد
استیضاح وزیر اقتصاد، یکی از گزینه هاي پیش روي نمایندگان براي واکنش به مشکلات اقتصادي و معیشتی کشوراست. اقدامی که با

 
توجه به وضعیت کلی اقتصاد و سوءمدیریت هایی که شخص وزیر در آن ها نقش آفرین بوده، نباید چندان غیر مترقبه هم تلقی شود. 

پربیننده ترین چه کسانی یارانه 120هزار تومانی می گیرند؟ زمان اعطاي کارت اعتباري سهام عدالت مشخص شد تصمیم مهم درباره
دورکاري کارمندان تهرانی/ تعطیلی 3گروه شغلی در 43شهر بحرانی 4عامل مؤثر بر تورم ایران 5 خبر مهم اقتصادي 1399/8/4



وجود شرایط مثبت و منطقی در بورس براي سرمایه گذاري

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/08/05

فصل اقتصاد - تهران - ایرنا - یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام اکنون داراي شرایط بسیار خوبی براي سرمایه
گذاري است البته اصل مهم سرمایه گذاري در بازار اعتماد است، بنابراین سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا به

سمت سرمایه گذاري در بازاري پیش روند که ریسک چندانی آنها را تهدید نمی کند.

فصل اقتصاد - یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سهام
اکنون داراي شرایط بسیار خوبی براي سرمایه گذاري است
البته اصل مهم سرمایه گذاري در بازار اعتماد است،
بنابراین سرمایه گذاران غیرحرفه اي ترجیح می دهند تا به
سمت سرمایه گذاري در بازاري پیش روند که ریسک

 
چندانی آنها را تهدید نمی کند. 

«مهدي آزادواري» امروز (دوشنبه) به ریسک تهدید کننده
معاملات بورس اشاره کرد و افزود: اگر بخواهیم ریسک هاي بازار را مورد بررسی قرار دهیم در ابتدا باید آن را به ریسک هاي

 
سیستماتیک و غیرسیستماتیک تقسیم کرد. 

وي به افزایش ریسک هاي سیستماتیک بازار که خارج از حیطه بورس و اختیارات فعالان بازار است تاکید کرد و گفت: بحث قیمت
دلار که وابسته به انتخابات آمریکا و روند معاملات بورس است در انتظار فرد انتخاب شونده به عنوان رییس جمهوري است، این مساله
باعث شده تا همه فعالان بازار حالتی از انتظار را به خود بگیرند تا بعد از مشخص شدن نتیجه انتخابات اقدام به سرمایه گذاري و ورود

 
یا خروج سرمایه هاي خود در بورس کنند. 

این کارشناس بازار سرمایه گفت: اخیرا خروج نقدینگی و اصلاح قیمت سهام در بازار توسط افراد غیرحرفه اي بازار اتفاق افتاده است،

 
به همین دلیل اکنون بسیاري از سهم هاي حاضر در بازار از نظر قیمتی در شرایط بسیار خوبی قرار دارند. 

وي با بیان اینکه اکنون از بازار با چنین قیمت هایی استقبال نمی شود، خاطرنشان کرد: این موضوع در کنار وضعیت مبهم روند
اقتصادي کشور، ناشی از بی اعتمادي سهامداران براي سرمایه گذاري در بازار سهام است که به دلیل اصلاح اخیر شاخص بورس ایجاد

 
شده است. 

آزادواري خاطرنشان کرد: تا کنون اعتماد افراد براي سرمایه گذاري در بورس جلب نشده است تا دوباره سرمایه هاي خود را وارد
بورس کنند به همین دلیل سرمایه گذاران درگیر بازارهاي موازي هستند که این بازارها هم به دلیل برخی از تغییرات ایجاد شده هنوز

 
سرمایه چندانی را به سمت خود جلب نکردند و شاهد خروج نقدینگی از آن بازارها هم هستیم. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه روند نزولی شاخص بورس تا کجا ادامه دار است؟ گفت: بازار تا زمان انتخابات آمریکا، نوسان هاي
به نسبت شدیدي را تجربه می کند و ممکن است روزهاي مثبتی را هم تجربه کند اما به تناسب آن شاهد روزهاي منفی خواهیم بود

 
که البته این موضوع جزو ذات بازار است. 

آزادواري با اشاره به اینکه ثبات در معاملات بورس به بعد از انتخابات ریاست جمهوري آمریکا برمی گردد، افزود: نوسان هاي شدید در

 
معاملات بورس نشان دهنده عدم قدرت تصمیم گیري میان سهامداران براي سرمایه گذاري در بورس است. 

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: اگر سهامداران خرد به صورت ثابت به دنبال ورود سرمایه هاي خود در بورس هستند بهتر



است از طریق صندوق هاي سرمایه گذاري اقدام به سرمایه گذاري در بورس کنند و همچنین افرادي که از اطلاعات خوبی براي
سرمایه گذاري در بورس برخوردارند بهتر است به سمت سهام شرکت هاي بنیادي که تحلیل هاي مثبت و منطقی از این شرکت ها

 
در کدال منتشر می شوند پیش روند. 

وي با بیان اینکه نوسان هاي شدید در بازار باید از طریق نهادهاي حقوقی مورد کنترل قرار گیرند تا سهامدار خرد ضرر و زیان زیادي
را متحمل نشود، ادامه داد: اکنون باید سکان بازار بیشتر به دست مدیران حرفه اي بازار باشد، نهاد متولی می تواند اطلاع رسانی
بیشتري را براي نحوه ورود سرمایه گذارانی که مطلع از سرمایه گذاري در بازار نیستند داشته باشد، زیرا بازار سرمایه با بازار چند سال
گذشته بسیار فرق کرده و با گستردگی زیادي همراه شده است به همین دلیل باید به صورت روزانه اطلاع رسانی هاي درستی از این

 
بازار انجام شود. 

آزادواري اظهار داشت: توسعه بازار سرمایه، توسعه اقتصاد کشور است که در نهایت منجر به اشتغال و کارآفرینی خواهد شد و با توجه

 
به وضعیت بحرانی اقتصادي کشور، بازار سرمایه می تواند تاثیر مثبتی را در کشور داشته باشد. 

این کارشناس بازار سرمایه به تاثیر کاهش قیمت دلار بر معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در صورت کاهش قیمت دلار، افرادي که
سرمایه هاي خود را وارد بازار دلار کرده بودند اقدام به فروش دلار و ورود سرمایه هاي خود به سمت بازار سرمایه که داراي سهام

 
ارزنده با قیمت هاي پایینی است، خواهد کرد به همین دلیل این اتفاق از برخی زوایا باعث رشد بورس خواهد شد. 

وي با بیان اینکه بهتر است سهامداران خرد تا پایان انتخابات آمریکا از تصمیم گیري هاي هیجانی و عجولانه خودداري کنند و تا پایان
سال مالی شرکت ها در بازار حضور داشته بشند تا بتوانند از سود مجامع شرکت ها منتفع شوند، گفت: اگر سهامداران در این موقعیت

سهام خود را بفروشند متضرر خواهند شد، به همین دلیل باید با دید بلندمدت در این بازار سرمایه گذاري کنند.



کمک شرکت هاي فناور براي هوشمندسازي پلیس

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/08/05

گیلان - رئیس پارك علم و فناوري استان گیلان با اشاره به کمک شرکت هاي فناور براي هوشمندسازي پلیس گفت: 20
شرکت فناور در مرکز نوآوري صنایع خلاق گیلان فعالیت دارند.

گیلان - رئیس پارك علم و فناوري استان گیلان با اشاره
به کمک شرکت هاي فناور براي هوشمندسازي پلیس
گفت: 20 شرکت فناور در مرکز نوآوري صنایع خلاق

 
گیلان فعالیت دارند. 

به گزارش قدس آنلاین به نقل از روابط عمومی پارك علم
و فناوري گیلان ، علی باستی ، از انعقاد تفاهمنامه
همکاري، علمی، تحقیقاتی و آموزشی بین پارك علم و
فناوري گیلان و دفتر تحقیقات و پژوهش نیروي انتظامی
استان خبر داد و اظهار داشت: در گذشته نیز تفاهم نامه

 
هاي مشترکی بین دو مجموعه پارك علم و فناوري استان و نیروي انتظامی منعقد شده بود. 

رئیس پارك علم و فناوري استان گیلان نیروي انتظامی را حافظ امنیت جامعه دانست و گفت: شرکت هاي فناور و دانش بنیان استان
در زمینه هاي مختلفی فعالیت دارند که می تواند با حوزه امنیتی نیز مرتبط باشد لذا قرار شده در قالب یک تفاهمنامه از ظرفیت

 
نیروي انتظامی در این مسیر بهره مند شویم. 

باستی افزود: در گذشته، تفاهمنامه هاي مشترك بین نیروي انتظامی و پارك علم و فناوري منعقد شده و مرکز تحقیقات و پژوهش
نیروي انتظامی نیز دفتري در پارك علم و فناوري استان راه اندازي کرده بود و فناوران، سربازان وظیفه و افراد داراي ایده در آنجا

مستقر می شدند و ما نیز دوره هاي مختلف آموزشی براي کارآفرینی افراد، نحوه ارتباط با بازار و دیجیتال مارکتینگ برگزار کردیم.



خبر خوش براي مشاغل خانگی روستاییان

منبع: مشرقشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/08/05

 
- سیاست 

 
خبر خوش براي مشاغل خانگی روستاییان 

معاون اشتغال وزارت کار از اختصاص 10درصد بودجه مشاغل روستایی به
مشاغل خانگی خبر داد و گفت: راه حل مشکل اشتغال در کشور هماهنگی
بین دستگاه هاي مختلف است و این وزارتخانه نقش هماهنگ کننده را

 
دارد. 

به گزارش مشرق، بیکاري امروزه به معضل اصلی کشور تبدیل شده است.
این مشکل به صورت تقریبی همه خانواده ها را درگیر کرده است. کمتر
خانواده اي وجود دارد که این روزها دغدغه اشتغال فرزندان خود را نداشته

 
باشد. 

اکثر جوانان این روزها براي فرار از بیکاري یا به سمت تحصیل در مراتب بالاتر علمی هستند و امید دارند که در مرحله بعدي در صف
جویندگان کار نباشند و شغل مورد نظر خود را پیدا کنند. تعداد دیگري از جوانان که هم توان مالی براي ادامه تحصیل را ندارند و هم
شرایط معیشتی براي آنها به گونه اي است که ضرورت کسب درآمد را می طلبد، وقتی کار مناسبی متناسب با شرایط خود پیدا نمی

 
کنند به سمت مشاغل کاذبی مانند راننده آژانس یا تاکسی هاي اینترنتی و دستفروشی می روند. 

بیشتر بخوانید: 11 هزار شغل برکت براي کولبران 484 روستاي مرزي طی سال هاي اخیر طرح هاي متعددي درجهت کاهش نرخ
بیکاري به کار گرفته شد. یکی از آن طرح ها بحث اشتغال روستایی بود. از سوي دیگر طرح هایی مانند کارورزي، یارانه دستمزد،

 
مهارت آموزي حین کار و... مورد استفاده قرار گرفت. 

عیسی منصور، معاون اشتغال وزارت کار با اشاره به ابلاغ بسته کرونایی گفت: نامه اي به رئیس جمهور ارسال کردیم که براي افزایش

 
دوره مشارکت تسهیلات روستایی از دو به سه سال است. 

بیشتر بخوانید: تاثیر متفاوت کرونا بر اشتغال زنان و مردان وي با بیان اینکه تنفس تسهیلات اشتغال روستایی باید افزایش پیدا کند،
برنامه ریزي براي تحقق این موضوع را از اقدامات این وزارتخانه برشمرد و از نامه به رئیس جمهوري براي افزایش دوره مشارکت

 
تسهیلات روستایی از دو به سه سال خبر داد. 

منصوري بر تولید هدفمند و ضرورت تشکیل بازار در حوزه هاي مختلف تاکید کرد و تشکیل بازار در حوزه صنعت و خدمات را الزامی



 
دانست. 

 
وي از تخصیص یارانه به فعالیت هاي مهارت آموزي و کارورزي خبر داد و افزود: مشوق بیمه اي نیز براي این موضوع لحاظ می شود. 

 
کاهش زمان قراردادهاي کاروزي به 3 ماه 

منصوري با اعلام اینکه زمان قراردادها در حوزه کاروزي به 3 ماه کاهش یافته است،گفت: البته این طرح شامل یارانه دستمزد هم می

 
شود و محدودیتی در این حوزه وجود ندارد. 

وي با اشاره به برنامه هاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از جمله طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، طرح معافیتهاي
بیمـه کارفرمایی، طرح مهارت آموزي در محیط کار واقعی، طرح یارانه دستمزد و برنامه تامین مالی خرد، تصریح کرد: برنامه هاي

 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان مصادیق سیاست هاي فعال بازار کار و توسعه اشتغال و مشاغل خرد هستند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: در بسته کرونایی که روزهاي گذشته ابلاغ شده است در

 
حوزه مشوق بیمه اي و یارانه دستمزد به کارفرما پول داده می شود. 

منصوري با اشاره به این که سیاست وزارت کار ، حمایت از واحدهاي اشتغال خرد است، ادامه داد: راه حل مشکل اشتغال در کشور

 
هماهنگی بین دستگاه هاي مختلف است و این وزارتخانه بین نقش هماهنگ کننده را دارد. 

وي گفت: مجموعه سیاستهاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ایجاد تغییرات لازم در بازار کار و کیفیت عرضه نیروي کار بوده و با

 
ایجاد تحرك در عرضه نیروي کار، توسعه اشتغال با ایجاد مهارتهاي جدید باعث کاهش بار تعهدات کارفرما و دولت می شوند. 

وي با اعلام اینکه در حوزه دام مخالف دادن تسهیلات به سیستم پرورش دام سنتی هستیم و باید بازار شکل بگیرد، خاطرنشان کرد:

 
در این حوزه باید به فراوري کوچک و روستایی توجه شود. 

منصوري خواستار ورود جدي استان هایی مانند مازندران به صنایع تبدیلی شد و گفت: زراعت چوب طرح بسیار خوبی است و باید به

 
شکل صحیح در مازندران اجرا شود و آمادگی داریم منابع را به این سمت بیاوریم. 

منبع: تسنیم




